
 
 
 
 
 
 
 
 
 

ششم بهمن 1400



°۲تهران

تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)76,210درهم امارات

0 (%0)20,600لير ترکيه

0 (%0)44,400يوان چين

0 (%0)224,400دلار کانادا

0 (%0)305,200فرانک سوئيس

0 (%0)2,690افغاني

0 (%0)201,400دلار استراليا

0 (%0)277,760دلار

0 (%0)315,870يورو

0 (%0)378,170پوند انگليس

 
چهارشنبه ۶ بهمن ۱۴۰۰

 
January 26, 2022

بیست و دوم جمادی الثانی ۱۴۴۳

مناسبت ها

۲ بهمن بهمن روز، جشن بهمنگان
۳ بهمن ولادت حضرت فاطمه زهرا سلام االله علیها و روز مادر [ ٢٠ جمادي

الثانيه ]
۵ بهمن جشن نوسره

اوقات شرعی به افق تهران

طلوع خورشید: ۰۷:۰۹ اذان صبح: ۰۵:۴۱

غروب خورشید: ۱۷:۲۵ اذان ظهر: ۱۲:۱۷

اذان مغرب: ۱۷:۴۲



تغ�رقیمتعنوان

0 (%0)122,920,000سکه امامي

0 (%0)121,480,000سکه بهار آزادي

0 (%0)68,000,000نيم سکه

0 (%0)38,000,000ربع سکه

0 (%0)22,475,000سکه گرمي



 

1- مراسم بزرگداشت آیت االله گلپایگانی در قم برگزار شد - شبستان

2- 368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان بهزیستی ایلام دهه فجر افتتاح می شود - ایرنا

3- فاصله معنادار حقوق ها از 4 تا 300 میلیون تومان/ قطعه سازان؛ مقصر تازه کیفیت خودرو/ تقلید لوازم خانگی از قیمت

گذاري خودرو/ بازار ارز در آستانه شروع روند کاهشی جدیدي قرار دارد - حلقه وصل

4- مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است - روزنامه جهان اقتصاد

5- دانشگاه جاي سیاسی کاري نیست - افکارنیوز

6- عضو کمیسیون انرژي مجلس: طرح ''توزیع یارانه بنزین'' ایراد زیاد دارد/ دلالان بازار بنزین را به دست می گیرند - فصل
اقتصاد

7- ساخت سردخانه یک هزار تُنی در قصرشیرین 75 درصد پیشرفت فیزیکی دارد - ایرنا

8- 368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان بهزیستی ایلام دهه فجر افتتاح می شود - ایرنا

9- رهن و اجاره مسکن براي برخی آرزو شده است - روزنامه اسکناس

10- تحول صنعت خودروسازي در آینده اي نزدیک - روزنامه اسکناس

11- خروج کالاهاي وارداتی با ارز 4200 تومانی از کشور - روزنامه اسکناس

12- تقدیر وزیر جهاد کشاورزي از بانوي روستایی پیشرو کازرون - حافظ نیوز

13- کارآفرینی شیرینِ خانم قناد سمنانی با امید به آینده و به سوي رونق تولید - ایرنا

14- توسعه معیشت شهر هاي مرزي اولویت وزارت کار - افکارنیوز

15- سیاه باز هاي هتل کوبورگ/ شب سرگرم در جکوزي و کلاب؛ صبح نمایش تحصن و اعتصاب غذا! - میزان

16- رئیس کمیسیون بانوان اتاق تعاون: بانوان حضور 52 درصدي در حوزه اشتغال کشور دارند - میزان

17- مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود - فصل اقتصاد

18- قالیباف بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه 1401 تاکید کرد - شبستان

19- اخبار - روزنامه عصر ایرانیان

20- رهن و اجاره براي برخی مردم آرزو شده است - روزنامه عصر ایرانیان

21- خرید خدمت، خط قرمز ستاد کل نیرو هاي مسلح - خبرگزاري صدا و سیما

22- وقتی واحدهاي صنعتی در کرمانشاه تبدیل به انبار می شود - تابناك

23- نایب رییس شوراي اسلامی شهر شیراز: برخی خانه هاي تاریخی تبد یل به د پوي ضایعات شد ه تکلیف آن ها مشخص شود
- روزنامه خبر جنوب

24- اقتصاد ایران و همسایگان فراموش شد ه! - روزنامه خبر جنوب

25- تنها وظیفه دولت در قبال هنر، تسهیل زیرساخت است/ اشتغال زایی دولت براي هنر را قبول ندارم - ایلنا

26- نرگس زار هاي بهبهان، گلسرایی که تا پایان بهمن پذیراي گردشگران است - باشگاه خبرنگاران جوان

27- صنایع سلولزي مازندران؛ بودن یا نبودن، مسئله چوب است - تحلیل بازار

28- مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود - فصل تجارت



29- حاشیه نشینی ؛ تقلا براي زندگی بهتر - خبرگزاري صدا و سیما

30- جلسه هماهنگی و بررسی اجراي طرح هاي اولویت دار استان تهران برگزار شد - میزان

31- مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود - خبرگزاري مهر

32- گزارش کمیسیون اجتماعی در مورد اقدامات صورت گرفته در حوزه زنان - خوزنا

33- نگاه رقابتی در خودروسازي فداي نگاه حمایتی شده است - خبرگزاري فارس

34- بانوي قزوینی با نخ و سوزن براي 200 نفر اشتغالزایی کرده است - ایرنا

35- ''حکمروایی خوب شهري'' چیست و چرا اهمیت دارد؟! - تسنیم

36- دانشگاه هاي ایرانی در شاخص «درآمد از صنعت» در کجاي جهان ایستادند - خبرگزاري مهر

37- «آبخیزداريِ سازه اي» عامل ویرانی محیط زیست - روزنامه رسالت

38- شرایط جامعه براي حذف ارز ترجیحی مهیا نیست - ایسنا

39- عضو کمیسیون انرژي مجلس: مخالف طرح ''توزیع یارانه بنزین'' هستیم/ دلالان بازار بنزین را به دست می گیرند - تسنیم

40- ایست صدر تامین در رتبه اول بهره وري و بازدهی فروش - جامعه ایده آل

41- آمادگی بانک توسعه تعاون بر توسعه تعامل با سازمان امور عشایر ایران - اقتصاد تهران

42- وقتی واحدهاي صنعتی در کرمانشاه تبدیل به انبار می شود - تسنیم

43- فرماندار خرم آباد: مشارکت مردم مهمترین محور برنامه هاي دهه فجر است - ایرنا

44- جولان دلالان زمین در شهرك صنعتی قم - گسترش صنعت معدن تجارت

45- رسانه پاسخ صدا و سیما به حاشیه هاي برنامه میدون - قم پرس

46- مد یرکل گمرکات فارس خبر د اد ؛ تد اوم رشد ارزي و ریالی صاد رات کالا از استان فارس - روزنامه خبر جنوب

47- کشت طلاي سرخ د ر کازرون از رؤیا تا اجرا - روزنامه خبر جنوب

48- مراحل دریافت گذرنامه به چه صورت است؟ - ایسکا

49- صنعت گیلان چشم انتظار معجزه در سفر دولت - خوز 24

50- مالیات بر ارزش افزوده، هزینه بیشتري به مصرف کننده تحمیل می کند - تحلیل بازار

51- جلسه تبادل نظر در خصوص معوقات استان کرمان - صندوق کارآفرینی امید

52- حمایت صندوق کارآفرینی امید از زنان کارآفرین - صندوق کارآفرینی امید

53- خریداران آنلاین به صف - روزنامه شهروند

54- خریداران آنلاین به صف - روزنامه شهروند

55- تولیدکنندگان محصولات فرهنگی بومی گیلان از «جشنواره ي فیروزه» بازنمانند - هاتف

56- تاکید سردار خرمدل بر توسعه کشاورزي - تابناك

57- اقتصاد مقاومتی فراموش نشود - روزنامه کائنات

58- دستیابی محققان ایرانی به دانش فنی تولید بذرهاي هیبریدي صیفی جات - ایرنا

59- دولت مصمم به احیاي واحدهاي تولیدي تعطیل است - روزنامه اقتصاد سرآمد

60- افتتاح کارخانه نساجی با اعتبار 10 میلیارد تومان در فردوس رفسنجان - ایسنا

61- کالا کارت بانک مهر ایران باهدف رفع مشکلات مردم راه اندازي شده است - ایرنا



62- توجه به طرح آمایش صمت در استان همدان در دستور کار قرار گیرد - شاتا

63- تاکید بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه 1401 / ماجراي پروژه اي که بعد از 15 سال در چهارمحال و

بختیاري همچنان زیرسازي می شود! - خانه ملت

64- سرپرست جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان رشت معرفی شد - لیجار

65- اختصاص بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات براي مشاغل خانگی رشت - لیجار

66- کسب رتبه اول بهره وري در فرآورده هاي نفتی و بازده فروش توسط شرکت پتروشیمی پارس - اقتصاد طلایی

67- معادن بلاي جان «نمین»/ بزرگترین معدن عقیق جهان توسعه ساز نبود - خوز 24

68- جهاد اشتغالزایی با گلریزان نیم میلیارد تومانی خیران شهرستان قنوات قم - موج

69- دبیر شوراي عالی مناطق آزاد از واحدهاي تولیدي فعال درقم بازدید کرد - قم پرس

70- اجراي 63 طرح اشتغالزا در کارگروه اشتغال گیلانغرب تصویب شد - باشگاه خبرنگاران جوان

71- قاضی زاده هاشمی: تاکید بر تبیین فرهنگ ایثار و شهادت با استفاده از زبان هنر - خبرگزاري فارس

72- برخورد با ترك فعل 8 ساله در اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز - روزنامه کیهان

73- پــدر قهرمان من نفس هایی که پس از 34 سال آزاد شد - روزنامه کیهان

74- آمادگی کامل جهاد دانشگاهی براي گرفتن مسئولیت هاي بزرگ در برنامه هاي توسعه اي دولت - بازار کار

75- قطعی گاز شهرك هاي صنعتی کلید خورد - صداي بورس

76- اجازه رهاسازي سرمایه استان را نمی دهیم | واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء می کنیم - گیلان بهتر نوین

77- لزوم حل موضوع اشتغال خانواده شهدا و ایثارگران - خبرخودرو

78- «احمدشانیان» به عنوان رییس جدید سازمان صمت استان همدان معرفی شد - برنا نیوز

79- رییس جدید سازمان صمت استان همدان معرفی شد - همدان پرس

80- باید از تجارب بازنشستگان استفاده کنیم - باشگاه خبرنگاران جوان

81- دولت براي حمایت از تولید و صنعت برنامه محور عمل می کند - ایرنا

82- تعاونی هاي مرزنشین در کاهش فقر مناطق مرزي نقش مهمی دارند - بولتن نیوز

83- گروه هاي جهادي به 401 روستاي کرمان آبرسانی می کنند - جوان آنلاین

84- دادستان کل: وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیر موجه است - جوان آنلاین

85- «خبرجنوب» گزارش می د هد ؛ انقراض نسبت هاي فامیلی با اد امه تک فرزند ي - روزنامه خبر جنوب

86- بازار مسکن از جدي نبودن مسئولان صرفه می برد! - جوان آنلاین

87- بافق، اولویت گردشگري طبیعی استان یزد - خبرگزاري صدا و سیما

88- اخبار - روزنامه حمایت

89- وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیرموجه است - روزنامه حمایت

90- اعمال مشوق هایی براي جذب سرمایه گذار به بندر خرمشهر - تین نیوز

91- گروه هاي جهادي به 401 روستاي کرمان آبرسانی می کنند - جوان آنلاین

92- شماره جدید نشریه الکترونیکی و چندرسانه اي بانک شهر منتشر شد - نشریه اقتصاد بومی

93- آمادگی بانک توسعه تعاون بر توسعه تعامل با سازمان امور عشایر ایران - نشریه اقتصاد بومی



94- تعطیلی کارخانه آسفالت کوهبنان باعث افزایش هزینه هاي شهرداري شده است - آرمان کرمان

95- مشاور وزیر صنعت :واحدهاي تولیدي اشتغال زنان مورد توجه مسئولان قرار گیرد - ایرنا

96- اعطاي 2425 میلیارد ریال تسهیلات از سوي شعب بانک توسعه تعاون در استان بوشهر - برداشت روز

97- گام هاي موثر سازمان تامین اجتماعی در هم افزایی - برداشت روز

98- تفاهم نامه همکاري بین آموزش و پرورش و دانشگاه آزاد اسلامی کرمان منعقد شد - ایرنا

99- دلالانی که میوه را در میدان الغدیر اهواز دو برابر می فروشند - خبر فوري

100- "موتور کرکره برقی" تمام ایرانی، بزودي وارد بازار تقاضا می شود / استخدام نُخبه اي که قصد مهاجرت داشت - الف

101- دستگاه هاي اجرایی زمینه توسعه کارآفرینی را در کرمانشاه فراهم کنند - تابناك

102- روزنامه اطلاعات - رونمایی از فرش مزین به چهره شهید سپهبد سلیمانی در تبریز - روزنامه اطلاعات

103- استاندار البرز: دولت براي حمایت از تولید و اشتغال برنامه محور وارد عمل شده است - برنا نیوز

104- بنیاد برکت هزار و 173 نفر را درفهرج شاغل کرد - باشگاه خبرنگاران جوان

105- معاون امور تعاون: تعاونی هاي مرزنشین در کاهش فقر مناطق مرزي نقش مهمی دارند - راه ترقی

106- حمایت از 900 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد بندر امام خمینی (ره) - باشگاه خبرنگاران جوان

107- پشتیبانی از 900 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد بندر امام خمینی - دیار کارون

108- امام جمعه قزوین: زنان مستعد در حوزه کارآفرینی حمایت شوند - تسنیم

109- توجه به طرح آمایش صمت در استان همدان در دستور کار قرار گیرد - آرا نیوز

110- آیت االله گرایلی دار فانی را وداع گفت - شفقنا

111- بیمه شده اصلی تامین اجتماعی بودن با تحت پوشش سازمان قرار داشتن تفاوت دارد - خط آفتاب

112- مشکلات تولیدکنندگان به صورت جدي پیگیري می شود - تهران نیوز

113- لزوم تسریع در تکمیل طرح پایاب سد سهند - باشگاه خبرنگاران جوان

114- زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات - تجارت گردان

115- شهرستان بافق اولویت گردشگري طبیعی استان یزد - باشگاه خبرنگاران جوان

116- کهگیلویه و بویراحمد باید تبدیل به قطب تولید محصولات کشاورزي شود - خبرگزاري مهر

117- آبرسانی 100 روستاي کهگیلویه و بویراحمد هدفگذاري شد - خبرگزاري مهر

118- ایجاد 77 واحد صنعتی جدید در مناطق محروم شهرکها و نواحی صنعتی خراسان رضوي - روزنامه رویداد امروز

119- راه حل تنظیم بازار خودرو، واردات خودروي خارجی به میزان لازم است - دانا

120- سرپرست دانشگاه بجنورد منصوب شد - ایسنا

121- یاسوج درحصارحاشیه نشینی - روزنامه خبر جنوب

122- سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد تومانی شستا د ر ماهشهر - روزنامه خبر جنوب

123- د ر سفر معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به فارس مطرح شد ؛ بهبود کیفیت خد مات رسانی به

ایثارگران د ر د ستور کار د ولت سیزد هم - روزنامه خبر جنوب

124- توضیح شرکت گاز استان تهران در باره قطع گاز برخی واحدهاي شهرك صنعتی شمس آباد - تابناك

125- کروز و قانون هایی که زیر گرفت - نسیم



126- جنگ روانی علیه مالیات ستانی از سرمایه داران - نسیم

127- فعالیت متانول کاوه متوقف شد/ موج تعطیلی متانولی ها آغاز شد؟ - روزنامه جهان صنعت

128- کسب رتبه اول بهره وري در فرآورده هاي نفتی و بازده فروش توسط شرکت پتروشیمی پارس - بورس و بانک

129- بانک قرض الحسنه مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی تفاهم نامه امضا کرد - بورس و بانک

130- بانک موظف به پرداخت وام تا روز پایانی سال هستند - روزنامه صبح ساحل

131- آغاز عملیات طرح توسعه معدن سنگ آهن اسفندار ابرکوه - یزدي نیوز

132- ظرفیت هاي بومی می توانند محور اشتغال آفرینی قرار بگیرند - خبرگزاري صدا و سیما

133- اجازه رهاسازي سرمایه استان را نمی دهیم | واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء می کنیم - خط آفتاب

134- ایجاد پارك علم و فناوري بین المللی هزار هکتاري در تهران - وزارت علوم تحقیقات و فناوري

135- ترویج گفتمان امر به معروف و نهی از منکر توطئه هاي دشمنان را خنثی می کند - ایرنا

136- اشتغال و سرمایه گذاري دو مسأله مهم و اولویت دار استان ایلام است - ایرنا

137- توضیح شرکت گاز استان تهران در باره قطع گاز برخی واحدهاي شهرك صنعتی شمس آباد - ایرنا

138- بیانیه سازمان بسیج حقوق دانان در خصوص مبارزه هوشمندانه با قاچاق کالا و ارز - 8 دي خبر

139- استاندار گیلان: بانک تکلیف ایران پوپلین را مشخص کند - خبرگزاري فارس

140- خام فروشی، بلاي جان معادن خراسان جنوبی - خبرگزاري فارس

141- ارائه 22 هزار نفر ساعت آموزش مهارتی در مناطق حاشیه نشین قزوین - ایلنا

142- مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده: مشکلات تولیدکنندگان به صورت جدي پیگیري می شود - تسنیم

143- وجود 30 هزار واحد راکد در کشور/ دولت مصمم به احیاي واحدهاي تعطیل است - روزنامه تجارت

144- واکنش توئیتري دبیر شورایعالی امنیت ملی به شایعاتِ مذاکره با آمریکا / شرایط دریافت وام تا 100 میلیون تومان بدون

ضامن در توئیت قمري وفا - باشگاه خبرنگاران جوان

145- زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات - آرمان اقتصادي

146- زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات - برداشت روز

147- دولت اجازه دهد براي ایجاد رقابت، خودرو وارد شود - پدال نیوز

148- پیرامون راه دیگر دسوتو | علی سرزعیم - کتاب نیوز

149- استاندار همدان: تعلل یا تعطیلی واحدهاي تولیدي استان پذیرفته شده نیست - تسنیم

150- استاندار چهارمحال و بختیاري: احداث پارك پتروشیمیایی و پارك اوره رزینی در استان تسریع شود - تسنیم



 

مراسم بزرگداشت آیت االله گلپایگانی در قم برگزار شد

منبع: شبستانشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/11/06

مراسم بزرگداشت بیست و نهمین سالگرد ارتحال آیت االله سید محمدرضا گلپایگانی در مسجد امام حسن عسکري (علیه
السلام) برگزار شد.

مراسم بزرگداشت بیست و نهمین سالگرد ارتحال آیت االله
سید محمدرضا گلپایگانی در مسجد امام حسن عسکري

 
(علیه السلام) برگزار شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان از قم، مراسم بزرگداشت
بیست و نهمین سالگرد ارتحال آیت االله سید محمدرضا
گلپایگانی شب گذشته(سه شنبه 5بهمن) در مسجد اعظم

 
قم برگزار شد. 

ین مراسم با حضور برخی اعضاي جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، نمایندگان بیوت مراجع تقلید، مسئولان استانی، همچنین اساتید،

 
طلاب و فضلاي حوزه و اقشار مختلف مردم برگزار شد. 

 
در این مراسم حجت الاسلام ناصر رفیعی به بیان فضایل و ابعاد شخصیتی آن مرجع عالیقدر پرداخت. 

وي با اشاره به برخی از ویژگی هاي شخصیتی مرحوم آیت االله گلپایگانی گفت: وي عالمی عامل، خداشناس و آگاه به زمان خود بود

 
که در حمایت و همراهی از نظام اسلامی از هیچ تلاشی فروگذار نکرد. 

این استاد حوزه علمیه با اشاره به مقام برجسته علمی آن عالم فقید گفت: وي بیش از 85 سال به تحصیل علوم دینی و اسلامی

 
اشتغال داشت و از نظر استعداد و حافظه از سطح عالی برخوردار بود به طوري که از جمله عالمان سرآمد عصر حاضر بود. 

سید محمدرضا گلپایگانی از مراجع تقلید، پس از ارتحال آیت االله بروجردي، به مرجعیت رسید. وي از شاگردان عبدالکریم حائري
یزدي بود. مرتضی حائري یزدي، مرتضی مطهري، سید محمد حسینی بهشتی، لطف االله صافی گلپایگانی و ناصر مکارم شیرازي از

 
شاگردان او بوده اند. 

آیت االله گلپایگانی در مواردي چون کشتار مردم در قیام پانزده خرداد، واقعه فیضیه و بازداشت و تبعید امام خمینی، با اقدامات
حکومت پهلوي مخالفت کرد. از وي حدود چهل عنوان کتاب به جا مانده است. تأسیس بیمارستان، مدارس علمیه، دارالقرآن الکریم و

 
مجمع اسلامی لندن از فعالیت هاي عام المنفعه این مرجع تقلید است. 



آیت االله العظمی سید محمدرضا گلپایگانی هشتم آذر 1372 به دیدار معبود شتافت و پیکر مطهرش در حرم کریمه اهل بیت به خاك
سپرده شد.



368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان بهزیستی ایلام دهه فجر افتتاح می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/11/06

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: 368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان زیر پوشش همزمان با بزرگداشت دهه
فجر انقلاب اسلامی در مناطق مختلف این استان افتتاح می شود.

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: 368 طرح
اشتغال و مسکن مددجویان زیر پوشش همزمان با
بزرگداشت دهه فجر انقلاب اسلامی در مناطق مختلف این

 
استان افتتاح می شود. 

زهرا همتی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: از این شمار طرح 302 مورد مربوط به حوزه اشتغال
و 66 مورد نیز مسکن بوده که در طول دهه مبارك فجر

 
انقلاب اسلامی مورد بهره برداري قرار خواهند گرفت. 

وي ادامه داد: همچنین به مناسبت سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی گازکشی 164 واحد مسکونی مددجویان نیز انجام و مستمري 500

 
خانوار مددجو نیز برقرار خواهد شد. 

مدیرکل بهزیستی ایلام رایگان شدن خدمات توانبخشی براي عموم مردم، افتتاح مرکز مثبت زندگی شهرستان ملکشاهی، واگذاري 10
دستگاه چرخ خیاطی به زنان سرپرست خانوار و برگزاري اردوي جهادي خدمت رسانی به جامعه هدف و اقشار آسیب پذیر در مهران را

 
از دیگر برنامه هاي دهه فجر امسال عنوان کرد. 

همتی بیان کرد: همچنین برگزاري جشن سالگرد پیروزي انقلاب در مراکز بهزیستی، تجلیل از زنان سرپرست خانوار و گروه هاي
همیار سرپرست خانوار موفق، بازدید از مراکز بهزیستی و منازل مددجویان، برگزاري مسابقات فرهنگی، ورزشی ویژه جامعه هدف و

 
کارکنان و اجراي مانور خودرهاي اورژانس اجتماعی نیز برگزار خواهد شد. 

 
بیش از 42 هزار نفر در استان ایلام از خدمات بهزیستی برخوردارند. 

 
برچسب ها 

 
- استان ایلام 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

- دهه فجر



فاصله معنادار حقوق ها از 4 تا 300 میلیون تومان/ قطعه سازان؛ مقصر تازه

کیفیت خودرو/ تقلید لوازم خانگی از قیمت گذاري خودرو/ بازار ارز در

آستانه شروع روند کاهشی جدیدي قرار دارد

منبع: حلقه وصلشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/11/06

فاصله معنادار حقوق ها از 4 تا 300 میلیون تومان/ قطعه سازان؛ مقصر تازه کیفیت خودرو/ تقلید لوازم خانگی از قیمت گذاري
خودرو/ بازار ارز در آستانه شروع روند کاهشی جدیدي قرار دارد بازار قرمزپوش بورس در انتظار اقدامات حمایتی ئو آزمون دولت

 
رئیسی در افزایش حقوق کارگران، سایر عناوین اقتصادي مهم امروز روزنامه ها هستند. 

سرویس اقتصادي حلقه وصل - هر روز صبح، گزیده مطالب
اقتصادي روزنامه ها را شامل خلاصه گزارش ها، یادداشت ها،
خبرهاي اختصاصی و مصاحبه هاي اقتصادي رسانه هاي مکتوب،

 
در حلقه وصل بخوانید. 

 
آرمان ملی 

 
- آزمون دولت رئیسی در افزایش حقوق کارگران 

آرمان ملی درباره افزایش حقوق کارگران گزارش داده است:
حقوق و دستمزد سال آینده با نزدیک شدن به پایان سال داغ و داغ تر می شود، تورم بالاي 40 درصد و افزایش قیمت هاي دائمی
باعث شده تا هزینه سبد خانوار به شدت افزایش یابد و به 2 تا 3 برابر درآمد یک خانواده کارگري برسد. رشد تورم، جمع زیادي از
جمعیت کشور را از دهک هاي بالایی به دهک هایی پایینی هل داد و دهک هاي پایینی هم به عمق بیشتري از فقر فرو رفتند. اقتصاد
بیمار توان معیشتی مردم را کاهش داده و باعث شده تا شاخص هاي رفاهی به شدت افت کنند که این موضوع هم تاثیر منفی بر
زندگی مردم گذاشته است. حالا کارگران بعداز یکسال بسیار سخت و دشوار انتظار دارند در سال آینده حداقل به اندازه تورم و حتی
بیشتر حقوق و دستمزدشان افزایش پیدا کند تا بتوانند هزینه هاي ایجاد شده براثر تورم و فشارهاي اقتصادي بر زندگی شان را جبران

 
کنند. 

هرچند که کارفرمایان در مقابل افزایش حقوق و دستمزد مقاومت هایی دارند و دولت هم پشت کارفرمایان ایستاده ولی وضعیت بغرنج
اقتصادي بیش از همه بر جامعه و طبقه کارگري فشار وارد کرد و این فشارها در طول سال 1400 عوارض متعددي براي خانواده ها به
همراه داشت. حالا همه چشم ها به جلسه روز دوشنبه شوراي عالی کار دوخته شده که قرار است هزینه سبد معیشت خانوار را تعیین
کند. فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد شوراي عالی کار درباره آخرین تحولات در شوراي عالی کار به آرمان ملی گفت: دوشنبه
هفته آینده کمیته دستمزد ذیل شوراي عالی کار سبد معیشت را نهایی خواهد کرد و از روز شنبه بعداز این جلسه؛ شوراي عالی کار

 
جلسات رسمی خودش را براي ورود به مباحث حقوق سال 1401 را آغاز خواهد کرد. 

او ادامه داد: به تبع آن مولفه هاي تاثیرگذار در ماده 41 قانون کار لحاظ خواهد شد که تورم اعلامی از سوي بانک مرکزي بر سبد
معیشت است. در کنار این طبق رسم هر ساله شوراي عالی کار نیم نگاهی غیرالزامی به مصوبه هاي دولت در رابطه با حقوق



کارمندانش دارد نه به این معنا که از آن تاثیر بگیرد. توفیقی اضافه کرد: بدین معنا که این بررسی ورودي و پیش زمینه هاي مراحل
تصمیم گیري در شوراي عالی کار خواهد بود. رئیس کمیته دستمزد شوراي عالی کار در پاسخ به این سوال که تعیین حقوق و
دستمزد کارگران در سال هاي گذشته و امسال از هزینه ها عقب تر بود، آیا امکان جبران این عقب ماندگی با توجه به مطرح شدن
افزایش 60 درصدي حقوق کارمندان دولت در مورد کارگران هم امکان پذیر است؛ توضیح داد: فاصله معیشت فعلی جامعه کارگري با
دستمزدي که می گیرد بسیار بسیار بزرگ و عظیم است و اگر نگاهی به سبد معیشت و خط فقر امسال هم نداشته باشیم سبد
معیشت سال گذشته حدود شش میلیون و 900 هزارتومان براي خانواده 3.3 نفري تعیین شد، دستمزدي که تعیین شده 4میلیون و
50 هزارتومان بود و فقط در همینجا 2میلیون و 850 هزارتومان عقب ماندگی داریم و قطعا و یقینا تورم و سبد معیشتی سال آینده

 
هم به آن اضافه خواهد شد و فاصله، فاصله بسیار بزرگی خواهد شد. 

 
جبران کاهش قدرت خرید چه شد؟ 

توفیقی تصریح کرد: قطعا و یقینا شوراي عالی کار باید راهکاري را پیدا کند که در یک بستر مناسب به سمت جبران کاهش قدرت
خرید جامعه کارگري قدم بگذارد. سالیان سال است که چیزي به اسم افزایش دستمزد نداشتیم و نداریم، بلکه همیشه درخواست شده
تا کاهش قدرت خرید مردم جبران شود ولی هر سال هم درصدي از این کاهش قدرت خرید جبران شده نه تمام آن. رئیس کمیته
دستمزد شوراي عالی کار گفت: به همین دلیل در جلسه دوشنبه آینده که اولین جلسه دولت رئیسی در بحث تعیین دستمزد و
معیشت جامعه کارگري است امیدواریم که گام هاي اساسی و درستی در این راستا برداشته شود تا بگوییم دولت و کابینه در راستاي
تحقق شعارهاي انتخاباتی خود و دغدغه رهبري درباره معیشت کارگران گام برداشته اند. او اضافه کرد: قطعا انتظار نمایندگان کارگري

 
هم این نیست که فاصله چندین میلیون حقوق و دستمزدها با هزینه ها پرشود و نه کارفرما و دولت این اقدام را صورت خواهند داد. 

این است که باید در این راستا گفت وگو کرده و گام برداریم تا ببینیم در یک بستر سه جانبه گرایی به توافق مناسب و منسجم برسیم
که امیدوار باشیم به شرط مدیریت مولفه هاي تاثیرگذار بر تورم و نه شعاري و عملیاتی ظرف یک بازه زمانی چهار ساله بگوییم

 
دستمزد و معیشت یکسان شده است. 

 
خط فقر رسمی اعلام نشد 

توفیقی در واکنش به اعدادي که براي خط فقر پیش از این از سوي بانک مرکزي اعلام شده؛ توضیح داد: خط فقر یک وظیفه
حاکمیتی است که طبق برنامه توسعه چهارم و پنجم و ششم معاونت رفاه وزارت کار، تعاون و رفاه اجتماعی باید آن را محاسبه و اعلام
کند! تا امروز این وظیفه حاکمیتی صورت نگرفته و هیچ عدد رسمی اي هم اعلام نشده است. او اضافه کرد: اشخاص مختلف از تریبون
هاي مختلف با بررسی هاي خودشان اعداد و ارقام مختلفی اعلام می کنند، اما تا وقتی از تربیون رسمی عدد دقیق خط فقر اعلام

 
نشود این اعداد، عددهایی است که می توان گفت این اعداد صرفا یک اظهارنظر هستند. 

رئیس کمیته دستمزد شوراي عالی کار تاکید کرد: جلسه هفته آینده اولین جلسه در راستاي تعیین حقوق و دستمزد کارگران و
جبران کاهش قدرت خرید کارگران است و جز اولین آزمون دولت رئیسی است نمی توان از الان براي اتفاقاتی که ممکن است رخ
بدهد، پیش بینی کرد. فقط می توان خوشبین بود که در راستاي تحقق شعارهاي انتخاباتی و دغدغه رهبري و اندیشه هاي قانون
اساسی گام بردارند. هادي ابوي، نماینده کارگران در شوراي عالی کار نیز با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق، افزایش 60 درصدي
حداقل دستمزد کارگران را خواستار شد و گفت: شوراي عالی کار صرفنظر از افزایش 60 درصدي در پایه حقوق کارگران باید درصدي
هم بابت عقب افتادگی مزدي کارگران درنظر بگیرد تا فاصله بین تورم و سبد معیشت خانوارهاي کارگري براي سال آینده کاهش یابد.
همواره در بحث میزان حقوق اعلامی کارمندان با کارگران چالش بزرگی داشتیم و مذاکرات شوراي عالی کار تحت تاثیر این مساله



قرار می گرفت و دفاع کارفرمایان در جلسات این بود که دولت در لایحه بودجه فرضا 10 درصد یا 15 درصد براي کارکنان خود درنظر

 
گرفته و براي جامعه کارگري هم باید این میزان افزایش بدهیم. 

طبعا فاصله بین تورم و سبد معیشت ملاك است و در بحث حداقل دستمزد کارگران هم باید فاصله هزینه هاي سبد معیشت با تورم و
خط فقر دیده شود. کارگران هم به عنوان نیروي انسانی موردنیاز براي توسعه اقتصادي و هم به عنوان بزرگ ترین طبقه کشور از
لحاظ جمعیتی تحت شدیدترین فشارهاي اقتصادي قرار داردند؛ قطعا افزایش دستمزد و حقوق با ادامه روند رشد تورم و نابسامانی
هاي اقتصادي در سال آینده بازهم باعث عقب ماندگی و کاهش توان هزینه اي دستمزد می شود. قطعا در کنار افزایش منطقی و

 
منصفانه حقوق ها دولت باید فکري هم براي اقتصاد بیمار کند تا اثرگذاري افزایش حقوق ها کم نشود. 

 
ابتکار 

 
- فاصله معنادار حقوق ها از 4 تا 300 میلیون تومان 

ابتکار از شکاف بالاي حقوق در کشور انتقاد کرده است: یک کارشناس بازار کار می گوید: این انصاف نیست که در کشور افرادي زیر 4

 
میلیون تومان حقوق داشته باشند، اما در بین مدیران شاهد حقوق هاي 200 تا 300 میلیون تومان باشیم. 

به گزارش خبرآنلاین، با تصمیم جدید اعضاي کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال آینده، رقم پیشنهادي حداقل حقوق کارمندان
دولت، 60 درصد افزایش پیدا کرد و به 5.6 میلیون تومان رسید. این در حالی است که دولت سیزدهم در لایحه بودجه سال 1401
پیشنهاد کرده بود حداقل حقوق پایه کارکنان خود را براي سال آینده به صورت پلکانی از 5 تا 29 درصد افزایش دهد، به گونه اي که
حداقل حقوق کارمندي از حدود 3 میلیون و 500 هزار تومان در سال جاري، یک میلیون تومان افزایش پیدا کند و به 4میلیون و
500 هزار تومان برسد. در این فرایند به طور میانگین حقوق گروه هاي مختلف به طور متوسط 10 درصد افزایش پیدا می کرد، اما

 
میزان این افزایش از 5 تا 29 درصد براي درآمدهاي بالا و پایین در نوسان بود. 

سخنگوي کمیسیون تلفیق بودجه 1401 در نشست خبري روز دوشنبه اعلام کرد: براساس مصوبه این کمیسیون، حداقل حقوق
پیشنهادي دولت در لایحه بودجه که 4 میلیون و 500 هزار تومان بود که با 60 درصد افزایش به 5 میلیون و 600هزار تومان افزایش
یافته است. رحیم زارع همچنین از اعمال نظر کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1401 بر پیشنهاد حداقل حقوق بازنشستگان در سال
آینده خبر داد و گفت: کف حقوق بازنشستگان دولت 5 میلیون تومان تعیین شده و حقوق پرداختی به کارکنانی که بیش از 5 میلیون

 
و 600 هزار تومان (حداقل حقوق مصوب در سال1401) دریافت کنند نیز حداقل 10درصد افزایش پیدا می کند. 

افزایش 60 درصدي حقوق کارمندان درحالی در کمیسیون تلفیق بودجه مصوب شده که با توجه به کسري بودجه دولت، این سوال
مطرح است که آیا امکان اجرایی شدن آن وجود دارد؟ حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار و فعال کارگري در این خصوص می
گوید: اصلاحات در لایحه بودجه زمانی معنا پیدا می کند و موجب حساسیت می شود که منابع درآمدي دولت با محدودیت مواجه

 
است. 

وي می افزاید: ما چند سالی است که با کسري بودجه بالایی مواجه هستیم و براي سال 1401 نیز کسري بودجه محرز است؛ هم خود
دولت اعتراف به این موضوع دارد و هم مجلس و نخبگان و کارشناسان نسبت به این موضوع اذعان دارند که بودجه دولت کاملا با

 
کسري مواجه است. الان هم ما واقعا با یک عدم قطعیت و شرایط غیرقابل پیش بینی براي سال آینده روبه رو هستیم. 



این کارشناس بازار کار عنوان می کند: از طرفی دولت تلاش می کند فروش مواد نفتی و نفت را از راه هایی غیر از شرایطی که شفاف
و قانونی است، انجام دهد؛ دلیل آن هم تحریم هاست. البته دولت مدعی است که مقدار فروش مواد نفتی و نفت افزایش پیدا کرده
است. در بودجه نیز یک میلیون و 200 هزار بشکه را براي سال آینده پیش بینی کرده اند که می تواند 15 تا 16 میلیارد دلار درآمد

 
خالص براي دولت ایجاد کند. 

حاج اسماعیلی با اشاره به احتمال سخت شدن شرایط تصریح می کند: توجه کنید که دولت هنوز دنبال این است که از طریق
مذاکرات بتواند منابع بلوکه شده کشور را آزاد کند و شرایط سخت تحریمی را تعدیل کند. این انتظاري است که هم دولت دنبال می
کند و هم مردم چشم انتظار چنین اتفاقی هستند. بنابراین اگر اتفاقی نیفتد، به طور قطع شرایط سخت خواهد بود، چون هزینه ها

 
افزایش پیدا می کند و شاهد گرانی ها و تورم بیشتري خواهیم بود و این می تواند بودجه را بیشتر دچار مشکل و کسري کند. 

وي متذکر می شود: ما انتظار حمایت هاي بیشتر را از مجلس و دولت داریم. در عوض، برخی از اقداماتی که در قالب حمایت انجام
می شود، می تواند عوارض بزرگ تري را در کشور ایجاد کند که باز هم مردم باید تاوان آن را بپردازند و از جیب مردم خسارت ها

 
پرداخت می شود. 

 
شکاف دستمزد میان مدیران و حداقل بگیران بالاست 

این کارشناس بازار کار در ادامه می گوید: از آن جایی که هم مجلس و هم دولت یک گروه سیاسی خاص هستند، هر دو گروه تحت
فشار افکارعمومی قرار دارند. بالاخره دولت جدید با شعارهایی آمده که بدون حمایت جدي و اقدامات عملی امکان حمایت از مردم

 
وجود ندارد. 

حاج اسماعیلی می افزاید: یکی از اقدامات عملی افزایش دستمزدهاست. درست است که هم دولت و هم مجلس از چند ماه قبل در

 
این خصوص نوعی واکنش منفی نشان داده بودند که ما افزایش نخواهیم داشت، ولی افکارعمومی آنها را تحت فشار قرار داده است. 

وي عنوان می کند: اعتراضاتی که طی سال هاي گذشته در کشور شکل گرفته و در ماه هاي اخیر نیز این اعتراضات را در بخش هاي

 
مختلف کارگري، بازنشستگی و کارمندي شاهد بودیم. این خیلی تاثیر در تصمیم اخیر مجلس داشته است. 

این کارشناس بازار کار تصریح می کند: این در شرایطی است که توانایی هاي درآمدي دولت براي حمایت بسیار پایین است. این
واقعیتی است که الان شرایط کشور ایجاب می کند که آنها امکان حمایت هاي جدي و عملی را ندارند و به خاطر تحریم ها در شرایط

 
خاصی به سر می بریم و دست و پاي دولت بسته است. اما هیچ راهی جز افزایش حقوق ها وجود ندارد. 

حاج اسماعیلی متذکر می شود: از طرفی، خود مجلس واقف است به این که مدیران در کشور حقوق هاي بسیار خوب می گیرند و این
شکاف بین حقوق مدیران و حقوق عامه مردم قابل قبول نیست. علاوه بر این که نجومی بگیر در بین مدیران تا دلت بخواهد زیاد داریم

 
و این افراد از چندین جا درآمد دارند که رقم درآمدهاي خیلی از مدیران بین 200 تا 300 میلیون تومان برآورد شده است. 

وي ادامه می دهد: این انصاف نیست که در کشور افرادي زیر 4 میلیون تومان حقوق داشته باشند و مستمري بازنشستگی داشته

 
باشند. این شکاف وجود دارد. 

این کارشناس بازار کار با اشاره به افزایش حقوق حداقل بگیران به 5 میلیون و 600 هزار تومان، می گوید: این یک اقدام عملی خوب



بود و امیدواریم که در صحن علنی مجلس هم تصویب شود و شوراي نگهبان بر آن صحه بگذارد. به شرط این که گرانی ها کنترل

 
شود و تورم مهار شود تا این رقم روي زندگی حداقل بگیران اثر داشته باشد. 

 
مبناي تعیین دستمزدها باید خط فقر باشد 

حاج اسماعیلی عنوان می کند: مبناي تعیین دستمزدها چه براي بازنشستگان و چه براي حقوق بگیران، واقعا خط فقر است. رقمی که
وزارت کار در رابطه با خط فقر اعلام کرد، با واکنش منفی هم افکارعمومی و هم صاحبان فنی و تخصصی در کشور روبه رو شد. خط

 
فقر در کلانشهرها کمتر از 10 میلیون تومان نیست. 

وي می افزاید: زمانی که خط فقر بالاست، ما باید دستمزدها را افزایش دهیم. ملاك تعیین دستمزدها و مستمري ها حتما خط فقر

 
است. امیدواریم خط فقر به صورت شفاف تعریف شود تا بتواند در این تصمیمات اثر جدي و مستقیمی داشته باشد. 

این کارشناس بازار کار عنوان می کند: واقعا تعیین دستمزد در کشور چه براي کارگران و چه براي کارمندان و مستمري بگیران، از

 
یک روند منطقی و فرآیند قانونی تبعیت نمی کند. 

 
- بورس در سراشیبی سقوط 

ابتکار راه هاي بازگشت بازار سرمایه به مدار مثبت را بررسی کرده است: سقوط آزاد بورس همچنان ادامه دارد و شاخص کل روز سه

 
شنبه با 26 هزار و 661 واحد سقوط در رقم یک میلیون و 208 هزار واحد ایستاد. 

20 مرداد ماه سال 99 ریزش بورس آغاز شد و شاخص کل تا به امروز بیش از 35 درصد افت کرده است. از زمان ریزش شاخص
زمزمه هاي نارضایتی سهام داران از وضعیت بازار بورس به گوش می رسید و گاهی اوقات شاهد تجمعات اعتراضی سهام داران بودیم.

 
راهکارها و وعده هاي دولت دوازدهم و سیزدهم هم راه به جایی نبرد. 

 
وعده ها منجربه پیشرفت در بازار بورس نشد 

مشکل بورس را سه روزه حل می کنیم این بخشی از صحبت هاي قاضی زاده هاشمی بود که مدعی شده بود سه روزه می توان مشکل
بورس را حل کرد. او که آن موقع نایب رئیس مجلس بود، وعده داده بود که در صورت رئیس جمهور شدن مشکل بورس را حل
خواهد کرد چراکه حل مشکل بازار سرمایه به یک دستور حکومتی از رئیس جمهور نیاز دارد. او که حالا رئیس بنیاد شهید و معاون
رئیس جمهور است هنوز هم از رئیس جمهور نخواسته که با یک دستور حکومتی مشکل بورس را در عرض چند روز حل کند. اما از
قاضی زاده هاشمی که بگذریم رئیس جمهور و دیگر اعضاي تیم اقتصادي دولت سیزدهم هم تا کنون بارها در خصوص کنترل و بهبود

 
شرایط بازار بورس صحبت کرده اند، اما برخلاف وعده ها تا کنون پیشرفتی در این بازار شاهد نبودیم. 

 
سقوط بورس ناشی از چیست؟ 

بر اساس آمارها بیش از 99 هزار میلیارد تومان سرمایه مردم از بازار سرمایه خارج شده است و آنطور که گفته می شود سهام داران
حداقل 40 درصد از سرمایه خود را در بازار بورس از دست داده اند. حال این پرسش مطرح می شود که سقوط بورس ناشی از
چیست؟ بی اعتمادي، نیاز به نقدینگی، مبهم بودن برخی از مسائل سیاسی و راهکارهاي نامناسب از جمله مسائلی است که



کارشناسان عامل آشفتگی بازار بورس می دانند. شاهین شایان آرانی، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با اقتصاد24 در این خصوص
می گوید: مشکل اساسی در کشور ما تورم مزمن است که به هیچ وجه با استاندارد دنیا نمی خواند. کشور ما جزو معدود کشورهایی
است که چنین تورمی را تجربه می کند، تورم بالاي 30 درصد، عملاً همه ساختار اقتصادي من جمله نظام بانکی و بازار سرمایه را
متلاطم می کند و به هم می ریزد؛ چراکه پیش بینی ها را توام با خطا، برنامه هاي آتی را توام با ابهام و دیدگاه ها را به شدت کواته
مدت می کند. این از ویژگی هاي تورم بالا است. دلهره و دغدغه همه این است که قیمت هایی که با این شیب افزایش می یابد؛ هزینه
خانوار و سرمایه را افزایش می دهد و لذا همه به فکر نگاه کردن به کوتاه مدت و پیدا کردن راه حل براي کوتاه مدت هستند. در

 
چنین شرایطی هم بازار ارز با تلاطم مواجه می شود. 

او با بیان اینکه شاهد هستیم که در چنین شرایطی کل هزینه شرکت هاي بورسی با این تورم بالا می رود، گفت: از سوي دیگر معلوم
نیست، درآمدها بتواند منطبق شود و با افزایش تورم، سوددهی احتمالاً پایین می آید. همه این ها مسائلی است که ابهام و به هم
ریختگی دورنماي اقتصادي را ایجاد می کند. در چنین شرایطی طبیعتاً هیچ بورسی نمی تواند عملکرد مثبتی داشته باشد. هر پیام
منفی می تواند این بورس را دست خوش نوسان کند. در حال حاضر بحث مذاکرات و برجام نیز در هاله اي از ابهام است و مسئله آن
روشن نیست. همه این ها را کنار هم بگذارید. این بورس قرار نیست در چنین شرایطی رشد داشته باشد. اگر بورس الان در شرایط

 
رشد قرار بگیرد، غیرعادي است. 

 
بورس جان دوباره می گیرد؟ 

غلامرضا سلامی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره به شرایط آشفته بورس طی ماه هاي اخیر در پاسخ به این پرسش که وضعیت بازار
بورس را در ماه هاي آتی چگونه ارزیابی می کنید به ابتکار گفت: وضعیت بازار بورس در ماه هاي آتی بستگی به چند عامل دارد. اما
مهم ترین آن مشخص شدن نتیجه برجام است. بر خلاف آن چیزي که ادعا می شود اقتصاد ما به شدت به نتیجه برجام گره خورده
است. واقعیت این است که در شرایط تحریم قدرت مانور اقتصاد در عرصه بین الملل از بین می رود و هیچ کشوري حاضر به انجام

 
مبادله تجاري با کشور تحریم شده نمی شود، بنابراین نتیجه برجام داراي اهمیت بسیار بالایی براي اقتصاد کشورمان است. 

این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: طی سال هاي اخیر بخش واقعی اقتصاد کشورمان نه تنها تقویت نشده، بلکه ضعیف تر هم شده
است. آن چیزي که یک اقتصاد را می سازد بخش واقعی آن (تولید) است و بازار سهام نمایانگر آن چیزي است که در بخش واقعی
اقتصاد می گذرد. از اواخر سال 98 ما به صورت تصنعی رابطه بین بخش واقعی اقتصاد و بازار سهام را بر هم زدیم و شرایط فعلی بازار

 
سرمایه پیامد برهم خوردن رابطه بازار سهام و بخش واقعی اقتصاد است. 

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به ارزش واقعی بازار ادامه داد: ارزش واقعی بازار سرمایه در محدوده هاي فعلی است و هرچقدر هم
که به آن منابع تزریق کنند بازار نمی تواند جان دوباره بگیرد. من یک سال پیش هم این حرف را گفته بودند که ارزش بازار سرمایه
در محدوده هاي یک میلیون و دویست هزار واحد است اما در آن زمان اعداد و ارقام عجیب و غریب بدون هیچ پشتوانه اي به بازار
نسبت دادند و اکنون هم می بینیم که تمام منابع و برنامه ها را براي بازار سرمایه می خواهند این در حالی است که بهبود بخش

 
واقعی اقتصاد که همان تولید است را فراموش کرده اند. 

 
اعتماد 

 
- قطعه سازان؛ مقصر تازه کیفیت خودرو 



اعتماد مشکلات صنعت خودرو را بررسی کرده است: روز گذشته وزیر صنعت، معدن و تجارت در صحن علنی مجلس حضور یافت تا به
سوالات دو نماینده مجلس پیرامون کیفیت خودروهاي داخلی و علت عدم تعیین مدیرعامل ایران خودرو و سایپا توسط سهامداران
پاسخ دهد. در روزهاي گذشته، بخش خودروسازي ایران با شدیدترین انتقادها از کیفیت خودروها روبه رو بوده و حالا این مشکلات
موجب شده تا فاطمی امین وزیر صمت نیز به مجلس کشانده شود. البته پاسخ هاي وي در این جلسه علنی، بیشتر به توصیف شرایط
و احوالات قطعه سازي هاي ایران رفت تا آقاي وزیر از این فرصت استفاده کند و بخش هایی از مشکلات امروز صنعت خودرو را بیان
کند. سید رضا فاطمی امین بی کیفیتی خودروها را به مشکلات مالی قطعه سازان مربوط دانست و عنوان کرد که حدود 70 درصد
کیفیت خودرو مربوط به کیفیت قطعه می شود و 30 درصد مربوط به مونتاژ و خودروسازي. اینکه کیفیت قطعه پایین باشد به روابط
بین خودروسازان و قطعه سازان برمی گردد، چراکه این روابط به خوبی تنظیم نشده است و پول قطعه ساز در زمان مناسب داده نمی
شود و با تاخیر داده می شود و گاهی مبالغ و قیمت ها به درستی تعیین نمی شود و قطعه ساز کیفیت را پایین می آورد. به گفته وي

 
این وضعیتی است که خودروسازي در آن قرار گرفته است که باعث شده نارضایتی در بین مردم ایجاد شود. 

وزیر صمت با برشمردن 5 راهکار که خودروسازان و قطعه سازان به عنوان عوامل زنجیره باید آن را انجام دهند، مطرح کرد: اولین
مورد اصلاح قراردادهاي بین شرکت هاست که این موضوع جاي کار و اصلاح دارد و تاثیر قابل توجهی می تواند بر کیفیت داشته باشد.
دومین مورد بحث پرداخت ها و تحویل قطعات است، بعضی از قطعات به طور مشخص کیفیت نازلی دارد، باید خودروسازان و قطعه
سازان آن را به طور مشخص اصلاح کنند. نکته بسیار مهم یکپارچه سازي سامانه هاي مدیریت کیفیت در زنجیره خودرو است که از
الزامات خودروسازان و قطعه سازان باید باشد. موضوع پنجم خدمات پس از فروش است، بعضا مشاهده می شود که در خدمات پس از

 
فروش کارهایی انجام می شود که هزینه هاي کیفیت را ممکن است افزایش دهد. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اگر بخواهیم به طور اساسی این مسائل را حل کنیم دو کار باید صورت بگیرد و ما به عنوان
حاکمیت باید این دو کار را انجام بدهیم، یکی از این موارد ایجاد رقابت است. باید رقابت ایجاد شود هم بین خودروسازان و هم قطعه
سازان. یکی از موضوعات می تواند موضوع واردات باشد که مجلس شوراي اسلامی در این موضوع نظر مثبت دارد و ما هم به عنوان
دولت با این موضوع موافق هستیم تا حدي که بتواند وضعیت اقتصادي کشور را به حرکت دربیاورد و بر کیفیت تاثیر بگذارد. فاطمی
امین ادامه داد: موضوع دوم اصلاح ساختار صنعت است که به آن تیرینگ رده بندي می گویند. در این قالب وضعیتی که وجود دارد به
طور اساسی متحول خواهد شد، الان یک خودروساز با 800 یا 900 قطعه ساز مواجه است اگر هر کدام از اینها نقصی در کارشان
داشته باشند این نقص در خودرو مشاهده می شود و تاثیرگذار است. این ساختار تیرینگ سال ها در کشورهاي مختلف و شرکت هاي
پیش رو خودروسازي اجرایی شده است و بیش از 10 سال است در کشور مطرح شده اما هنوز اجرایی نشده است. یکی از تاکیدات ما

 
ایجاد ساختار رده بندي یا تیرینگ است. 

 
سرمایه گذاري درستی در جهت نوسازي ماشین آلات نشده است 

ابراهیم احمدي، عضو انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو و رییس هیات مدیره انجمن قطعه سازان استان اصفهان
در واکنش به سخنان روز گذشته رضا فاطمی امین، وزیر صمت در مجلس بر این بارو است که تا زمانی که قیمت گذاري خودرو به
درستی مشخص نشود و نقدینگی قطعه ساز هم در دست خودروساز باقی بماند نتیجه آن این است که قطعه ساز هم نمی تواند
سرمایه گذاري درستی در جهت نوسازي ماشین آلات و تجهیزات جدید در کارخانه خود داشته باشد و خواه ناخواه با وجود تجهیزات

 
فرسوده نمی توان قطعات خیلی خوب و باکیفیتی تولید کرد. 

این عضو انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو با بیان اینکه بانک ها باید توان پرداخت وام هاي طولانی مدت به
کارخانجات صنعتی را داشته باشند، گفت: صنعت قطعه سازي هم اکنون به هزاران میلیارد تومان سرمایه گذاري نیاز دارد و نیازمند



این است تا بانک ها این سرمایه را با بهره هاي پایین تر در اختیارشان قرار دهند تا این صنایع بتوانند تجهیزات جدیدتري بیاورند تا

 
کیفیت قطعات بهتر شود. 

احمدي تصریح کرد: ماشین آلات صنعتی کارخانجات در کشورهاي پیشرفته مانند کره جنوبی و چین و ... پس از 5 تا 6 یا نهایتا 10
سال کار از کارخانه ها خارج می شوند و یکسري از ماشین آلات جدید با تکنولوژي هاي نو وارد این کارخانجات می شوند که در ایران

 
این شرایط نیست و حتی چند دهه از این ماشین آلات استفاده می شود. 

این عضو انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان خودرو با بیان اینکه با دست بسته نمی توان معجزه کرد، خاطرنشان کرد:
راه حل این مساله این است که قیمت خودرو واقعی شود و خودروساز هم بتواند پول قطعه ساز را به موقع پرداخت کند و بانک ها هم
وام به قطعه سازان بدهند و آنها بتوانند ماشین آلات تست و تجهیزات جدید را وارد و با دنیا ارتباط برقرار کنند با این شرایط می توان

 
قطعات خوب تولید کرد در غیر این صورت بعید به نظر می رسد بتوان کاري کرد. 

او در واکنش به سخنان وزیر صمت در مورد اینکه خودروساز قطعه داراي اشکال را می پذیرد و از آن استفاده می کند و با همین
کیفیت پایین خودروهاي ساخت داخل پایین آمده است، گفت: این موضوع که قطعات مشکل دار وارد خودروسازي ها می شود را نمی
پذیرم و می توان گفت حتی غیرممکن است زیرا این کار جرایم بسیار سنگینی دارد و اغلب این قطعات برگشت می خورند و این گونه
که وزیر صمت در مجلس گفته اند نیست و ممکن است تحت فشار این صحبت ها را کرده است. احمدي تصریح کرد: یک گروه
همیشه این قطعات را بررسی می کنند و اگر قطعه اي مشکل دار باشد جلوي خودرو را می بندند و آن خودرو بلوکه می شود و تولید

 
آن قطعه هم متوقف می شود، ضمن اینکه خط تولید قطعه اي که خراب باشد اصلا بسته نمی شود. 

رییس هیات مدیره انجمن قطعه سازان استان اصفهان ادامه داد: زمانی که چرخه نقدینگی درست نیست به این معنی نیست که
مهندس ما نداند چه کاري انجام می دهد به این معنی است که این بخش نیازمند سرمایه گذاري بیشتر براي به روز کردن قطعات با
کیفیت تر است. احمدي با بیان اینکه سرچشمه رها شده و به فرعیات چسبیده ایم، گفت: باید بر اساس تجربیات دنیا پیش رفت و از
آنها الگو گرفت و ما هم باید به برندهاي بزرگ و مطرح دنیا وصل شویم و از آنها یاد بگیریم، البته در گذشته هم تا حدودي به این

 
شرکت ها وصل بودیم که باید ادامه پیدا کند تا رشد کنیم. 

 
سازنده قطعه نباید به دنبال مواد اولیه سرگردان شود 

عضو انجمن صنایع همگن نیرو محرکه خاطرنشان کرد: رسیدن به کیفیت قطعات خودرو در سطح جهانی نیازمند مواد اولیه خوب و
فراوان است تا بتوان کارها را پیش برد نه اینکه سازنده قطعه به دنبال مواد اولیه سرگردان شود و اصل آن را نتواند پیدا کند و مشابه
آن را بخرد. با این ضعف هایی که وجود دارد باید دید آیا شرایط قطعه سازان ایران شبیه شرایط خودروسازان کره اي یا اروپایی است؟

احمدي در پاسخ به این پرسش که در تصادف بهبهان کدام بخش را بیشتر مقصر می دانید؟ پلیس، وزارت راه، قطعه سازان یا
خودروسازان؟ افزود: به اعتقاد من مقصر اصلی پلیس بود که با وجود مه آلود بودن جاده اجازه تردد داد، اما اینکه پس از آن گفته شد
ایربگ ها باز نشدند علت داشت و آن هم اینکه تعداد زیادي از این خودروها اصلا ایربگ نداشتند و تولیدشان به قبل از سال 1389
برمی گردد ضمن آنکه اصلا مشخص نشد ایربگ ها قفل بوده یا باز بودند و در این تصادف جهت تصادف خودروها هم مطرح بود تا
ایربگ ها باز شود، زیرا اگر جهت تصادف درست نباشد ایربگ ها اصلا باز نمی شوند. او تصریح کرد: در مورد این تصادف متخصص و
غیرمتخصص نظر داده اند که این موضوع درست نیست و این سوال مطرح می شود که چرا براي تولید ملی این میزان مخالفت وجود
دارد؟ اگر واقعا تولیدات خودرو مفید نیستند و کالاي ایده آلی تولید نمی شود بهتر است خودروسازي ها را جمع کنند اما اگر دنبال



علت ضعف می گردند باید گفت چرخه نقدینگی درست نمی چرخد و این عدم سرمایه گذاري در این بخش و عدم ارتباط با جهان

 
باعث این گونه اتفاقات شده است. 

 
ایران 

 
- رشد 10 میلیارد دلاري صادرات در 10 ماه 

ایران از کارنامه واردات و صادرات کشور در سال جاري گزارش داده است: تازه ترین آمار تجارت خارجی کشور در 10 ماهه سال جاري
حاکی از این است که هدفگذاري صورت گرفته براي دستیابی به صادرات غیرنفتی 45 میلیارد دلاري کاملاً در دسترس قراردارد. در
بخش واردات نیز با رشد بالایی مواجه هستیم که دلیل اصلی آن تأمین کالاهاي اساسی مورد نیاز کشور در شرایط ویژه امسال و رشد
شدید قیمتی کالاهاي اساسی دربازارهاي جهانی است. نگاهی به آمارهاي ارائه شده 10 ماهه امسال نشان می دهد که صادرات
غیرنفتی کشور با رشد بالایی نسبت به مدت مشابه سال قبل به نزدیک 39 میلیارد دلار رسیده است. این درحالی است که هنوز سه
ماه تا اتمام سال جاري باقی مانده است و انتظار این است که تا پایان سال، رکورد صادرات غیرنفتی 45 میلیارد دلاري و دستیابی به

 
مجموع تجارت خارجی نزدیک به 100 میلیارد دلاري محقق شود. 

 
موجودي کالاي اساسی از 5 میلیون تن فراتر رفت 

درهمین زمینه روز گذشته رئیس کل گمرك ایران در جمع خبرنگاران، گفت: ارزش صادرات غیر نفتی ایران در سال جاري با رشد
37 درصدي به رقم 38 میلیارد و 703 میلیون دلار رسید. علیرضا مقدسی با اشاره به عملکرد 10 ماهه تجارت خارجی اظهار داشت:
در این مدت 234 هزار اظهارنامه وارداتی به وزن 33 میلیون تن بوده که 17 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش وزنی دارد.
ارزش این حجم واردات 41 میلیارد و 473 میلیون دلار با 34 درصد رشد وجود داشت. وي در مورد صادرات گفت: 540 اظهارنامه
صادراتی وجود داشته که وزن آن 100 میلیون تن بوده و 7 درصد رشد دارد، ارزش این کالاها 38 میلیاردو 703 میلیون دلار با رشد

 
37 درصدي بوده است. 

مقدسی عمده کشورهاي مقصد صادرات کشور را عراق، چین، ترکیه، امارات، افغانستان اعلام کرد و گفت: عمده کشورهایی که از آنها
واردات داریم، امارات، چین، ترکیه، آلمان، سوئیس است. در بخش کشفیات قاچاق کالا طی 10 ماهه امسال معادل 2032 پرونده به
ارزش 28 هزار میلیارد ریال داشتیم. درحالی حجم تجارت خارجی در 10 ماهه امسال به بیش از 80 میلیارد دلار، صادرات به بیش از
38.7 میلیارد دلار و واردات به 41.4 میلیارد دلار رسیده است که مقایسه این اعداد با مدت مشابه سال گذشته حاکی از اختلاف
فاحشی است. برهمین اساس، تجارت خارجی ایران در 10 ماهه 1399 به وزن 122 میلیون تن و ارزش58 میلیارد و 700 میلیون
دلار بوده است. سهم صادرات از این میزان 94 میلیون و 541 هزار تن به ارزش 28 میلیارد و 63 میلیون دلار و سهم واردات 28
میلیون و 249 هزار تن به ارزش 30 میلیارد و 639 میلیون دلار بوده است. صادرات کالاهاي غیرنفتی در این مدت در سال گذشته از

 
لحاظ وزن و ارزش به ترتیب با 17.7 و 20 درصد کاهش نسبت به مدت مشابه سال قبل روبه رو شده بود. 

 
وضعیت مطلوب ذخایر کالاهاي اساسی 

رئیس کل گمرك در مورد واردات کالاهاي اساسی تا تاریخ 1 بهمن 1400 اظهار داشت: از 7 قلم کالاي اساسی که ارز ترجیحی
دریافت می کنند تا این تاریخ 21 میلیون تن کالا به ارزش 12 میلیارد دلار به کشور وارد شده که شامل برنج، لاستیک خودرو سبک
و سنگین نیز می شود. وي ادامه داد: همچنین 25 قلم کالاي اساسی که بخشی از آن ارز نیمایی دریافت می کنند 25 میلیون تن به



ارزش 15 میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 36 درصد به لحاظ وزنی و 56 درصد به لحاظ ارزش وارد کشور شد.

 
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: در حال حاضر موجودي کالاهاي اساسی شامل 25 قلم کالا بالغ بر 5 میلیون تن است. 

 
اظهار نظر رئیس گمرك درباره پرونده کره هاي وارداتی 

رئیس کل گمرك درباره پرونده کره هاي وارداتی هم گفت: این پرونده در ابتدا به دفاتر ستادي ارجاع شده و هم اکنون در محل صدور
رأي در کمیسیون بدوي رسیدگی به اختلافات گمرکی قرار دارد. این کمیسیون همچون مراجع قضایی در خصوص این پرونده رأي
خواهد داد. چنانچه بعد از صدور رأي اعتراضی در این خصوص وجود داشت، پرونده به کمیسیون تجدید نظر ارسال خواهد شد. این
کمیسیون متشکل از دستگاه هاي مختلفی است که تصمیم گیري در مورد پرونده انجام می شود. حتی در مرحله بالاتر امکان اعتراض
به دیوان عدالت اداري وجود دارد. سؤالی که مطرح است توجه ویژه به این پرونده است. باید توجه داشت که هیچ فشاري در این

 
خصوص وجود ندارد و رسیدگی به آن به صورت گروهی انجام می شود. 

وي افزود: گمرك نمی تواند هیچ زمانی براي اعلام رأي درخصوص پرونده اعلام کند چراکه فرایند پرونده مانند بسیاري از پرونده هاي
دیگر توسط تعدادي خبره در کمیسیون در حال رسیدگی است. فرایند رسیدگی به پرونده هایی از این دست طولانی است. چرا که در

 
چندین مرحله امکان رسیدگی به اعتراض صاحب کالا وجود دارد. 

 
واکنش گمرك به پرونده شرکت کروز 

وي درباره اعلام نماینده دادستان در دادگاه پرونده شرکت کروز مبنی بر دریافت رشوه حدود 200 نفر از کارکنان گمرك پاسخ داد:
درخصوص این پرونده که مربوط به سنوات گذشته است، بررسی هاي قضایی در حال رسیدگی است و اکنون در مرحله تفهیم اتهام

 
قرار دارد که در این مرحله نمی توان به طور قطعی در این زمینه اظهارنظر کرد و باید تا زمان اعلام رأي قطعی صبر کرد. 

 
آخرین وضعیت دستگاه هاي ایکس ري در گمرك 

مقدسی با بیان اینکه قیمت هر دستگاه ایکس ري 100 تا 120میلیارد تومان است، گفت: اکنون در 17 مبادي مهم کشور 18 دستگاه
ایکس ري کامیونی مستقر شده است و این دستگاه ها هر یک دقیقه یک کامیون یا کانتینر را اسکن می کنند. از سوي دیگر براي
تهیه 18 دستگاه دیگر نیز از ظرفیت منابع مالی بخش خصوصی استفاده شده است. توجه داشته باشید این ایکس ري ها ساخت ایران

 
است که بین 9 تا 18 ماه دیگر از این ایکس ري ها استفاده می شود. 

 
مجوزهاي ترخیص باید 7 روزه صادر شود 

وي درباره علل رسوب کالاها در گمرك گفت: به عنوان مثال یا ثبت سفارش دریافت نشده و کالا وارد مبادي و بنادر شده یا مدت
زمان اعتبار ثبت سفارش سپري شده که هر دو فرایند زمانبر است. همچنین مشکل دیگر درباره دپوي کالاها تأمین و تخصیص ارز
است. تا زمانی که اسناد فروش به خریدار ارائه نشود، امکان ترخیص فراهم نیست. بر اساس مصوبه ستاد اقتصادي دولت باید طی

 
هفت روز مجوزهاي ترخیص صادر شود تا فرایند ترخیص کالا زمانبر نباشد. 

 
آخرین وضعیت اتصال سامانه هاي گمرك به سامانه جامع تجارت 



رئیس کل گمرك درباره آخرین وضعیت اتصال سامانه هاي گمرك به سامانه جامع تجارت اظهار کرد: در این باره شش تکلیف احصا
کرده ایم تا براساس آنها به صورت 100 درصدي اطلاعات گمرك به سامانه جامع تجارت متصل شود و تا نیمه اول سال آینده این

 
اطلاعات به سامانه جامع تجارت متصل خواهد شد. 

 
ماجراي ترخیص نشدن 23 تن مرغ آلوده از ترکیه 

مقدسی درباره ورود 23 تن مرغ از ترکیه و ترخیص نشدن آنها اعلام کرد: 23 تن مرغ معادل 200 روز در سردخانه مورد تأیید
دامپزشکی نگهداري شد و قرار بوده تا دامپزشکی مجوز آنها را صادر کند که صدور این مجوز طولانی شد تا درنهایت گمرك متوجه

 
شد که این تعداد مرغ در سردخانه موردنظر وجود ندارد. 

وي افزود: پس از این بررسی ها، دامپزشکی اعلام کرد که 23 تن مرغ وارداتی نمی توانند مورد استفاده قرار بگیرند و در نهایت این
تعداد مرغ در تهران و شهرهاي دیگر پیدا و جمع آوري شد. در این زمینه، گمرك گزارش جرم کرده است. رئیس کل گمرك ارزش

 
23 تن مرغ وارداتی از ترکیه را معادل 14 میلیارد و 555 میلیون ریال اعلام کرد. 

 
- چرا برخی از رسانه ها علیه قانون مالیات بر عایدي سرمایه موضع می گیرند؟ 

ایران درباره مالیات بر عایدي سرمایه گزارش داده است: روزنامه سازندگی در برابر مالیات بر عایدي سرمایه که سال هاست مطالبه
عمومی جریان هاي متفاوت اقتصادي کشور و اتفاقاً آزموده شده در کشورهاي غربی است، زاویه گرفته است. این روزنامه می گوید چرا
دولت خود تورم را ایجاد می کند و قیمت دارایی ها را که بالا رفت، مالیاتی تحت عنوان مالیات بر عایدي سرمایه از صاحبان دارایی ها
می گیرد. این تعریفی سطحی و اشتباه از این پایه مهم مالیاتی است. مالیات بر عایدي سرمایه، مالیات ستانی از تفاضل ارزش خرید و
فروش یک دارایی است که افراد در مدت کوتاه و بی آنکه تقاضاي مصرفی داشته باشند، خرید و فروش کرده اند. به استناد جمع بندي
هاي پژوهشی فشار مالیات ستانی در ایران بر 5 درصد اقتصاد استوار است که از قضا بخش هاي مولد هستند و بر اساس لایحه بودجه
1401 حدود 80 درصد از مالیات کشور از بخش مولد گرفته خواهد شد. در این نوشتار 5 پاسخ به ادعاهاي روزنامه سازندگی داده

 
شده است. 

 
فشار مالیاتی بر 5 درصد اقتصاد 

در گفت و گویی که میان فتحعلیشاه و قائم مقام فراهانی در این باره که آیا می توان براي آغاز جنگ با روس ها(دوره دوم) پیشقدم
شد؛ قائم مقام می پرسد مالیات ایران چقدر است؟ شاه می گوید شش کرور و آنگاه قائم مقام می پرسد که مالیات روسیه چقدر است؛
شاه می گوید ششصد کرور. قائم مقام می گوید جنگ شش کرور و ششصد کرور نه شرط عقل است. این برشی از تاریخ ایران است که
نشان می دهد نه به صورت مقطعی بلکه پایه اي و نه حتی به صورت موردي بلکه ساختاري نظام مالیات و مالیات ستانی ایران با
چالش رو به رو بوده و نقل امروز و فردا نیست. وقتی از مالیات صحبت می شود، معمولاً مردم و بازار زاویه اي جدي با آن می گیرند
که البته بخشی از آن به نارضایتی عمومی از وضعیت اقتصادي کشور برمی گردد که بیراه هم نیست اما مرور وضعیت نظام مالیاتی
ایران نشان می دهد که چرا نیاز به اصلاح وضعیت فعلی داریم. دارایی خانوارهاي ایرانی، به استناد جمع بندي هاي پژوهشی 88
درصد از املاك تشکیل شده است. سپرده هاي بانکی بخصوص شبه پول در پایان سال نیز تقریباً 7 درصد را شامل می شود و سایر
اشکال دارایی ها تقریباً 5 درصد، نکته اي که وجود دارد آن است که تقریباً تمام فشار مالیاتی تاکنون روي همان 5 درصد سایر است
که از قضا بخش زاینده اقتصاد ما فعلاً همان است. حقوق و دستمزد ماهانه افراد، سود ناشی از فعالیت هاي مولد منجمله همین 5
درصد قرار می گیرد. پس سهم مالیاتی بخش مسکن نسبت به حجم آن تقریباً ناچیز است. سپرده ها هم که تا به حال معاف بوده اند



مگر سپرده هاي حقوقی که براساس لایحه بودجه 1401 قرار است از معافیت خارج شود. بنابراین همه فشار روي همان 5 درصد

 
مرتبط با اقتصاد جاري است. در واقع منطق مالیات بر درآمد در ایران کلاً روي 5 درصد از اشکال دارایی در ایران اثر مستقیم دارد. 

 
80 درصد درآمد مالیاتی از تولید 

ارقام مالیاتی در بودجه 1401 که بر پاشنه بودجه هاي سال هاي قبل چرخیده بخوبی ادعاي فوق را نشان می دهد. براساس لایحه
بودجه 1401 کل درآمد مالیاتی کشور حدود 532 هزار میلیارد تومان درنظر گرفته شده که این مقدار نسبت به سال جاري رشد
61درصدي را نشان می دهد. از درآمد مالیاتی سال آینده، نزدیک به 135 هزار میلیارد تومان آن را اشخاص حقوقی یا همان شرکت
هاي دولتی و خصوصی پرداخت خواهند کرد که تحت عنوان مالیات بر عملکرد می شناسیمش. بخش دوم مالیات دولت، از حقوق
بگیران و مالیات بر درآمدهاست (85 هزار میلیارد تومان) که تحت عنوان مالیات بر حقوق و دستمزد شناخته شده و به صورت ماهانه
از حساب افراد حقوق بگیر دولتی، خصوصی (بیمه شده) و مستمري بگیر کسر می شود. بخش سوم مربوط به درآمدهاي مالیاتی کالا
و خدمات است که مالیات بر ارزش افزوده نامیده می شود. در این بخش دولت 205 هزار و 162 میلیارد تومان درآمد براي خود
پیش بینی کرده که رشد 64درصدي را نسبت به سال جاري نشان می دهد. نیاز به توضیح ندارد که این سه بخش، بخش هاي مولد
اقتصاد هستند و در واقع 80 درصد درآمد مالیاتی سال آینده را از بخش هاي مولد خواهیم گرفت، اما بخش چهارم و قابل تأمل
مالیات، مالیات بر ثروت است. این بخش در سال جاري 34 هزار میلیارد تومان بوده که با کاهش 20درصدي در سال آینده کمتر از
28 هزار میلیارد تومان خواهد بود. این همان قسمتی از مالیات است که در واقع از اقتصاد غیر مولد گرفته می شود، همان 95
درصدي که در بخش اول گفته شد. واضح است که در این شرایط پیشنهاد منطقی می تواند آن باشد که فشار بر آن 5 درصد کاهش
یابد و منطق مالیات بر ثروت و درآمد ناشی از آن ثروت حاکم شود. آن وقت صورت هاي اصلی ثروت (ملک و سپرده) هم به همین

 
منوال تحت تأثیر فشار مالیاتی قرار می گیرند. 

 
منتقدان مالیات بر عایدي سرمایه چه می گویند؟ 

مالیات بر عایدي سرمایه مطالبه عمومی است که از سال 1391 مطرح شد و هر بار با کارشکنی ها در سطوح متفاوت دولتی و مجلس
به اجرا نرسید. این نوع مالیات به معنی مالیات ستانی از تفاضل ارزش خرید و فروش یک دارایی است که افراد در مدت کوتاه و بی
آنکه تقاضاي مصرفی داشته باشند، اقلام را با نگاه سرمایه اي معامله می کنند. در نهایت در سال جاري نمایندگان مجلس از نهایی
شدن این طرح خبر دادند و بنا شده است درآمد (سود دریافتی) اشخاص حقیقی و حقوقی حاصل از این موارد؛ 1-پنجاه درصد (50
%) سود سهام و سهم الشرکه از اشخاص حقوقی، 2-سود سرمایه گذاري در اوراق مشارکت و سایر انواع اوراق بهادار، 3-سود متعلق به
حساب هاي پس انداز، سپرده هاي مختلف و گواهی هاي سپرده نزد بانک ها، مؤسسات مالی و اعتباري، صندوق ها و نظایر آنها، 4-

 
سود سرمایه گذاري نزد سایر اشخاص، 5- سود حاصل از انواع عقود اسلامی، مشمول مالیات باشد. 

این اتفاق اما به ذائقه برخی از کارشناسان خوش نیامده و روزنامه سازندگی در موضع گیري احساسی در مورد آن نوشته است:
سیاست هاي اشتباهی دولت باعث تورم می شود و تورم باعث افزایش قیمت خانه و خودرو و در نهایت دولت از آن افزایش قیمت
مالیات می گیرد. حرف اصلی سازندگی با تبیین مفهوم توهم پولی اریروینگ فیشر این است که؛ فیشر معتقد بود مردمی که بواسطه
کاهش ارزش پول (تورم) خیال ثروتمند شدن دارند در واقع دچار توهم پولی شده اند اما در کشور ما دولت به این مسأله دچار شده و
می خواهد از افزایش قیمتی که خود او مسببش بوده است، مالیاتی تحت عنوان عایدي سرمایه بگیرد. به طور کلی ادبیات انتقادي از
مالیات بر عایدي سرمایه بر این 4 مورد استوار است: 1. افراد صاحب سرمایه عامل تورم در جامعه نیستند و دولتی که عامل تورم

 
است، از افزایش قیمت دارایی افراد، درآمد ستانی می کند، 



2. در کشور ما که هر کسب و کاري اعم از وکالت، طبابت و... مجوز می خواهد و نا اطمینانی زیادي در اقتصاد وجود دارد، خریدن
خانه، خودرو و... براي فرار از تورم نمی تواند شامل مالیات و درآمد دولت شود، 3. سرمایه قابلیت نقدشوندگی و جا به جایی دارد و
وضع مالیات بر آن باعث خروج آن از اقتصاد و کشور خواهد شد، 4. فردي که قصد دارد خانه خود را بعد از 10 سال بفروشد معلوم

 
است که افزایش قیمتی براي آن رخ داده و فروش آن به هر قصدي با وجود تورم در کشور به معنی افت قدرت خرید است. 

 
پنج پاسخ به منتقدان 

 
چرا موارد انتقادي ذکر شده، برداشتی اشتباه و سطحی از مالیات بر عایدي سرمایه است؟ به این 

5 دلیل؛ 1. انباشت سرمایه توسط قشر خاصی از نهادها اعم از سیستم بانکی و نهادها بخصوص بخش عمومی و حتی برخی خانوارها
به دلیل شرایطی است که جامعه براي آنها فراهم کرده که یکی از آنها نبود قوانین بازدارنده است و مالیات بر عایدي سرمایه در چنین
شرایطی حکم کاچی به از هیچی را خواهد داشت، 2. هر چند نمی توان کسري بودجه دولت را از تورم موجود در اقتصاد مبرا کرد اما

 
می دانیم که سیستم بانکی با اتکا بر خلق درون زاي پول، 

وام دهی جزیره اي به مشتریان خاص، فعالیت هاي سوداگرانه عظیم بخش قلیلی از جامعه در تورم و ایضاً شکل گیري انتظارات

 
تورمی تأثیر جدي خواهند داشت و اتفاقاً مالک بسیاري از فعالیت هاي سوداگرانه در کشور همین نهادها و افراد هستند. 

از طرفی شوك هاي برون زایی مانند تحریم و افزایش نرخ ارز نیز تحمیل کننده تورم فشار – هزینه بر سطوح عمومی قیمت ها بوده
است. توجه نمایید که اگر کشور بخواهد از مارپیچ تورم خارج شود، چاره اي ندارد که بتدریج کسري ناشی از کاهش درآمد نفتی را
جبران کند، با رشد کمتر هزینه ها نسبت به تورم سال قبل و افزایش بیشتر درآمدهاي مالیاتی نه به معنی افزایش مالیات تولید، بلکه
به معنی کاهش فرارهاي مالیاتی و وضع مالیات بر عایدي سرمایه. چگونه می تواند بانک ها را که خود عاملی براي بروز تورم در اقتصاد

 
هستند از خرید و فروش ارز، ملک و... که در مقیاس گسترده انجام می شود، معاف کرد؟ 

3. تصمیمات دولت در چند سال گذشته به طرز غیر عادي منافع پایداري را نصیب بخش هایی از اقتصاد کرده که این بخش ها نقش

 
خاصی در بخش مولد اقتصاد نداشته اند اما مالیاتی نداده اند، 

4. پایه هاي مالیاتی کشور فشار بالایی بر فعالیت هاي مولد می آورد و در عین حال کمک چندانی به کاهش بی عدالتی و نابرابري
نکرده است. این در حالی است که مالیات بر عایدي سرمایه خاصیت بازتوزیعی نیز دارد که به نحوي از ثروتمندان غیر مولد مالیات

 
گرفته می شود، 

5. اگر قیمت خانه اي در 5 سال 10 برابر شود خب لااقل در اقتصاد ایران طبیعی است و اگر مالک آن قصد فروش آن را کند مشخص
است که نباید مشمول مالیات بر عایدي شود چرا که اگر هزینه استهلاك را کم کنیم چیزي نمی ماند. نکته اینجاست که مالیات بر
عایدي سرمایه به هیچ وجه شامل قراردادهاي بلند مدتی نیست اتفاقاً نرخ هاي 15 تا 30 درصدي مالیات براي خرید و فروش هاي

 
ماهانه یا سالانه است. 

 
تعادل 

 
- کف بورس کجاست؟ 



تعادل وضعیت بازار سهام را بررسی کرده است: سیر اصلاحی و نزولی بورس روند تندتري به خود گرفته است. روز گذشته شاخص کل
بازار افت 1.7 درصدي را تجربه کرد. به گفته کارشناسان بازارسرمایه این روند نزولی تا تعیین تکلیف شدن سیاست هاي دولت به

 
همین شکل باقی می ماند. بررسی ها نشان می دهد که ریشه نزول بورس به افزایش ریسک هاي بنیادي پیرامون بازار باز می گردد. 

با تکیه به آمارهاي منتشر شده می توان گفت که از زمان آغاز نزول بورس در 19 مرداد سال گذشته تاکنون، 217میلیارد دلار از
ارزش بازار سهام کم شده است. دیروز با نزول 1.7 درصدي شاخص ارزش کل بازار سهام به208میلیارد و 750میلیون دلار، معادل
5هزار و 845میلیون تومان رسید. شدت نزول بازار سهام در مبادلات هفته جاري به اندازه اي بود که از ابتداي هفته تاکنون 500

 
شرکت با افت قیمت شدید روبه رو شدند. 

بررسی هاي آماري در دوره یک ساله دي ماه سال گذشته تا سال جاري نه تنها نزول نکرده بلکه با 9درصد رشد، از یک میلیون و
150هزار و 718واحد به یک میلیون و 256هزار و 547واحد رسیده است. مقامات بازار سرمایه با استناد به این ارقام به صورت تلویحی
اعتقاد دارند که عمق نزول به میزانی نیست که بازتاب رسانه اي پیدا کرده است. اما آمارهاي موجود این ارقام را تأیید نمی کند و

 
نشان می دهد که شاخص بورس به هیچ وجه با واقعیت هاي بازار تطابق ندارد. 

طبق اطلاعات موجود در طول یک سال گذشته، قیمت سهام 500شرکت با افت مواجه شده و تعداد شرکت هایی که با رشد مواجه
شده اند فقط 125شرکت است؛ یعنی در این مدت 80درصد سهامداران زیان کرده و فقط 20درصد آنها از محل سرمایه گذاري در
بورس سود کرده اند. بررسی دقیق تر آمارها نشان می دهد که در این مدت قیمت سهام 185شرکت بین 50تا 85درصد افت کرده،

 
یعنی 30درصد از کل سهامداران ارزش سهام شان بین50 تا 85درصد افت کرده است. 

در همین زمان قیمت سهام 215شرکت یعنی رقمی معادل 35درصد از کل سهام موجود در بازار با افت 20تا 50درصدي مواجه شده
اند و قیمت سهام 100شرکت نیز یا رشد نکرده یا اینکه تا 20درصد افت کرده است. در همین دوره فقط قیمت سهام 50شرکت بین
یک تا 20درصد رشد کرده است که جمعا معادل 8درصد از کل سهامداران است. 6درصد از سهامداران نیز توانسته اند بازده 20تا
50درصدي به دست بیاورند و فقط سهامداران4 درصد از شرکت ها توانسته اند بازدهی، بیش از نرخ تورم یعنی بین 50تا 100درصد

 
به دست بیاورند. در این دوره همچنین سهامداران یک درصد از کل شرکت ها توانسته اند بیش از 100درصد در بورس، سود کنند. 

 
شرکت هاي بورسی مالیات می دهند؟ 

هنوز موضوع افزایش نرخ گاز صنایع به طور کامل روشن نشده که روز گذشته اعضاي کمیسیون تلفیق تصمیم گرفتند تا موادي
همچون قیر، متانول، اوره و پلی اتیلن را با ذکر نام در تبصره 6لایحه بودجه اضافه کنند تا این مواد نیز در کنار فهرست دولت، مشمول
مالیات بر درآمد صادراتی شوند. طبق تبصره 6لایحه بودجه 1401، دولت ملزم شده ازدرآمدهاي حاصل از صادرات مواد خام و نیمه
خام معدنی و شیمیایی مالیات دریافت کند. هادي بیگی نژاد، عضو کمیسیون انرژي مجلس و عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1401 در
این باره گفت: در آیین نامه دولت که شامل فهرستی از مواد خام و نیمه خام بود، مواد نیمه خامی همچون متانول، اوره و پلی اتیلن

 
ذکر نشده بود. 80درصد از صادرات محصولات پتروشیمی شامل همین 3محصول است. 

عضو کمیسیون تلفیق بودجه گفت: پتروشیمی هاي تولیدکننده متانول، اوره و پلی اتیلن حاشیه سودهاي بالایی را نسبت به سایر
پتروشیمی ها دارند و دلیلی براي اعطاي معافیت مالیاتی بر این محصولات نیست. کارشناسان بر این باورند که دریافت این مالیات ها
می تواند به افت بیشتر درآمد شرکت هاي پتروشیمی منجر شود. برزو حق شناس، کارشناس بازار سهام در این خصوص می گوید:



اصلا مشخص نیست مصوبه چطور اعمال شده و این ابهام بازار را آزار می دهد. باید ببینیم در مجلس کدام مورد اعمال می شود. اگر
سقف 5000 تومان اعمال شود آرامش به شرکت هاي پتروشیمی برمی گردد، در غیر این صورت با مشکل مواجه می شویم. وي ادامه
می دهد: در حال حاضر نرخ گاز جهانی کاهش دارد ولی براي مثال در ماه هاي سرد سال نرخ خوراك را تا 7000 تومان هم فاکتور
می کنند. با این قیمت عملا تولید شرکت ها اقتصادي نیست و برخی می گویند شرکت ها گاز خود را از قطر بخرند و به نظر من هم
به صرفه تر است. این کارشناس بازار سهام توضیح می دهد: فرمول نرخ خوراك کلا ایراد دارد، فرمول به نحوي است که باعث می
شود شرکت هاي ما یکی از گران ترین نرخ گازهاي در دنیا را داشته باشند. اگر اصلاح نشود در مواقعی که نرخ گاز جهانی بالا می رود
ما با مشکل مواجهیم، براي اصلاح این فرمول سقف 5000 تومانی براي سوخت گذاشتند که اگر تصویب شود تا حدي مشکل فرمول

 
اشتباه حل می شود. 

حق شناس در نهایت می گوید: الان گاز برخی از فولادي ها هم قطع شده است. بازار می داند چون ما در حوزه صنایع بالادستی
سرمایه گذاري نکردیم، قطع گاز و برق را در سال آینده شدیدتر خواهیم داشت. با توجه به اینکه همواره صنایع اولویت دولت براي
قطع انرژي است، بازار به این سهم ها علی رغم گزارش هاي خوب وزنی نمی دهد. چون می داند سال آینده ممکن است حداقل سه

 
ماه پتروشیمی ها و فلزي ها تولیدشان قطع شود. این حجم از مشکلات با وجود دولت ضعیف فاجعه است. 

 
ریسک هاي بنیادي بازار 

در شرایطی که آمار و ارقام نشان می دهد عمق نزول بورس بیش از آن چیزي است که شاخص بورس نشان می دهد، دامنه نزول هر
روز ابعاد وسیع تري به خود می گیرد. آمارهاي منتشر شده نشان می دهد که دلیل تشدید نزول بورس به افزایش ریسک هاي بنیادي
بازار سهام بازمی گردد؛ به طوري که از یک طرف افزایش نرخ بهره بدون ریسک جذابیت هاي بازار سهام را از بین برده و از طرف
دیگر اعمال برخی سیاست هاي اقتصادي موجب شده جذابیت سرمایه گذاري در بورس کاهش بیشتري پیدا کند. اطلاعات واقعی از

 
میزان تولید شرکت ها نشان می دهد که سطح تولید به ویژه در میان کارخانه هاي صنعتی در حال کاهش است. 

طبق اطلاعات موجود، متوسط هفتگی نرخ سود بدون ریسک که در مقطعی کوتاه به کانال 22 درصد وارد شده بود، هفته قبل دوباره
به 23.2درصد رسیده و حتی نرخ بازده برخی سررسیدهاي اسناد خزانه اسلامی تا سطح 24.6 درصد افزایش یافته است و ظرف چند

 
روز گذشته، اثر منفی بر بورس برجاي گذاشته است. 

با وجود آنکه میانگین بازه ماهانه اوراق بدهی 2.2 درصد کاهش داشته اما از ابتداي سال جاري، متوسط هفتگی نرخ سود اوراق
2.5درصد افزایش یافته است. نرخ سود بدون ریسک، یکی از فاکتورهاي بنیادي تأثیرگذار در بازار سرمایه است؛ زیرا معیاري براي
اندازه گیري میزان بازده سرمایه گذاري در بورس وجود دارد. این افزایش نرخ بازده اوراق بدهی یکی از سیاست هاي مهم دولت براي

 
مبارزه با تورم است که ظرف چند ماه گذشته روند صعودي به خود گرفته است. 

اما این فقط بخشی از ماجراست. بررسی ها نشان می دهد؛ یکی از دلایل تشدید نزول شاخص هاي بورس، برآوردهایی است که
سهامداران از اثر سیاست گذاري هاي انجام شده در آینده دارند. ظرف چند هفته گذشته، بحث افزایش قیمت سوخت، خوراك، گاز
صنایع ازجمله پتروشیمی و فولاد تأثیر عمیقی بر معاملات بورس برجاي گذاشته است. به زعم کارشناسان؛ این افزایش نرخ که در

 
لایحه بودجه 1401بر آن تأکید شده، می تواند به افت سنگین درآمد این شرکت ها منجر شود. 

همین عامل ظرف هفته هاي گذشته به خروج گسترده سهامداران از سهام این شرکت ها و افت قیمت سهام این شرکت ها در بورس
منجر شد. اگرچه طبق مصوبات 10بندي ستاد هماهنگی اقتصادي دولت قرار بود اعداد و ارقام مربوط به افزایش نرخ گاز صنایع در



لایحه بودجه اصلاح شود اما هنوز از کم و کیف این اصلاح اطلاعی در دست نیست و به نظر می رسد نتیجه اي هم در بر نخواهد
داشت؛ به ویژه آنکه دولت روي درآمدهاي ناشی از این افزایش در بودجه سال بعد حساب کرده و اگر قرار باشد این نرخ اصلاح شود

 
دولت براي جبران کسري بودجه سنگین مجبور است منابع درآمدي تازه اي را شناسایی کند. 

 
مشکلات دیگري براي تولید و فروش 

یکی دیگر از ریسک هایی که ضربه زیادي به ویژه در سال جاري به بورس زده، کاهش میزان تولید و فروش شرکت هاي بورس تحت
تأثیر قطع برق و گاز بوده است. با وجود رشد اسمی درآمد شرکت هاي بورس آمارها نشان می دهد که حجم و تناژ تولید در بسیاري

 
از شرکت ها و صنایع بورس، روند نزولی داشته است. 

اگرچه بخشی از آن به تحریم ها و کاهش تقاضاي کل بازمی گردد. با این حال بررسی ها نشان می دهد که بخش زیادي از آن ناشی
از قطع برق وگاز بوده است. طبق اطلاعات پژوهشکده پولی و بانکی صنایعی که درتابستان با قطع برق و در زمستان با قطع گاز به
دلیل کمبود مواجه شده اند، با کاهش تولید و فروش مواجه شده اند؛ حتی این احتمال می رود که در ماه هاي باقی مانده از سال به
دلیل کاهش دماي هوا و افزایش مصرف گاز صنایع بیشتري با قطعی گاز مواجه شوند و این موضوع به افت دوباره تولید در این صنایع

 
منجر شود. 

 
جوان 

 
- تقلید لوازم خانگی از قیمت گذاري خودرو 

جوان از گرانی لوازم خانگی گزارش داده است: از زمانی که تولید لوازم خانگی در فضایی کاملاً انحصاري بدون حضور رقیب خارجی
کلید خورد، تولیدکنندگان این صنعت سالی دو تا سه بار مانند صنعت خودرو به بهانه افزایش هزینه هاي تولید، قیمت ها را گران
کردند. به طوري که در حال حاضر قیمت داخلی ها بسیار به قیمت لوازم خانگی خارجی نزدیک شده است. تولیدکنندگان در یک ماه
اخیر براي درج قیمت تولیدکننده روي کالاهاي خود طفره رفتند، اما یک هفته اي است که خودسرانه قیمت ها را بین 8 تا 12 درصد
گران کردند. معاون وزیر صمت با متهم کردن گران فروشان اعلام کرد: افزایش قیمت لوازم خانگی غیرقانونی است. تولیدکنندگان
لوازم خانگی مجوزي براي افزایش قیمت دریافت نکرده اند و اگر افزایشی صورت گرفته، بدون مجوز بوده است. اکنون این سؤال مطرح

 
است که اگر افزایش قیمت ها غیرقانونی است چرا مراجع ناظر با متخلفان برخورد نمی کنند؟ 

به تدریج صنعت لوازم خانگی راه و رویه صنعت خودرو را پیش می گیرد؛ صنعتی خودمختار که مدام از افزایش قیمت مواد اولیه مانند
فولاد و پتروشیمی غر و لند می کند و از اجراي هر طرحی که منافع مصرف کننده را تأمین کند، شانه خالی می کند. این صنعت از
آنجایی که در فضاي غیر رقابتی و انحصاري تولید می کند، بسیار به صنعت خودرو شبیه است و اگر وزارت صمت در مقابل زیاده

 
خواهی تولیدکنندگان نایستد، به مرور زمان صنعت لوازم خانگی جا پاي خودروسازان می گذارد. 

 
داستان طفره لوازم خانگی از درج قیمت 

در حالی که قرار بود درج قیمت تولیدکننده از 4 دي ماه روي لوازم خانگی اجباري شود، اما تولیدکنندگان از اجراي این مصوبه طفره
رفته و همچنان در پی نامه نگاري با وزارت صنعت براي اجرایی نشدن آن هستند. اخیراً نیز خودسرانه قیمت هاي برخی از

 
محصولاتشان را گران کردند. 



انجمن صنایع لوازم خانگی حدود 20 روز پیش در نامه اي به وزیر صنعت، مخالفت خود را با اجراي طرح درج قیمت تولیدکننده روي
لوازم خانگی اعلام کردند. در این نامه که با عنوان مشکلات دستورالعمل مدیریت بازار کالاهاي واسطه اي و نهایی به وزیر صنعت،
معدن و تجارت نوشته شد، اعلام شد که تاریخ صدور بخشنامه و زمان اجراي آن هیچ فرصت معقول و مناسبی را براي فراهم کردن
امکانات لازم براي اجرا در نظر نگرفته است. همچنین در مراحل تدوین دستورالعمل از انجمن ها و اتحادیه هاي مرتبط با صنعت لوازم

 
خانگی نظرخواهی نشده است. 

پس از آنکه نامه انجمن صنایع لوازم خانگی به وزیر صمت نتیجه اي مبنی بر رفع الزام تولیدکنندگان به درج قیمت نداشت، اخیراً این
انجمن در نامه اي دیگر که اینبار به قائم مقام وزیر صنعت در امور بازرگانی نوشته شده، پیشنهاد جایگزینی را براي دستورالعمل

 
وزارت صنعت مطرح کرده است. 

در میان نامه نگاري هایی که براي درج نشدن قیمت تولیدکننده روي لوازم خانگی صورت گرفته، انجمن صنایع لوازم خانگی طی ماه
جاري نیز در نامه اي به وزیر صنعت خواستار افزایش قیمت لوازم خانگی شد. این در حالی است که چند ماه پیش و با صدور دستور
ادامه ممنوعیت واردات لوازم خانگی از سوي رئیس جمهور، تعدادي از شرکت هاي بزرگ لوازم خانگی اقدام به افزایش قیمت
تولیداتشان کردند که با تذکر مسئولان دولتی روبه رو شد و نرخ ها به حالت قبل برگشت، اما در نامه صنایع لوازم خانگی به وزیر
صنعت عنوان شده بود که با توجه به الزام نصب قیمت ها روي کالاها، باید افزایش قیمتی نیز روي محصولاتشان اعمال شود، در غیر
این صورت تولید برایشان به صرفه نخواهد بود. انجمن صنایع لوازم خانگی ایران در این نامه به فاطمی امین در مورد تغییرات نهاده
هاي تولید از وزیر صنعت خواسته تا متناسب با تغییر قیمتی مواد اولیه، امکان افزایش قیمت ها را براي تولیدکنندگان لوازم خانگی
فراهم کند. در نامه انجمن صنایع لوازم خانگی آمده بود که نرخ جاري تورم عمومی 40 درصد و تورم بخش تولید 78 درصد و افزایش
قیمت نهاده هاي تولید رقم قابل توجهی است. با توجه به این موضوع نیازمند یک سیاستگذاري جامع و اجتناب ناپذیر در تعدیل

 
منطقی قیمت ها هستیم. 

 
قیمت ها افزایش یافت 

در نهایت، هر چند از وزارت صنعت خبري مبنی بر موافقت وزیر با درخواست افزایش قیمت لوازم خانگی بیرون نیامد، اما
تولیدکنندگان لوازم خانگی، قیمت محصولات خود را 8 تا 12 درصد افزایش دادند. این در حالی است که بازار با رکود مواجه شده و

 
در عین حال، نرخ ارز نیز روندي نزولی در پیش گرفته بود. 

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در آن مورد گفته بود: برخی تولیدکنندگان لوازم خانگی در روزهاي اخیر قیمت
محصولات خود را 8 تا 12 درصد افزایش داده اند. بیشترین افزایش قیمت مربوط به یخچال و فریزر و کولر آبی بوده و قیمت ماشین

 
لباسشویی و ماشین ظرفشویی افزایش نیافته است. همچنین قیمت آبگرمکن و بخاري نیز افزایش یافته است. 

وي با بیان اینکه شرکت هاي تولیدکننده مدعی هستند مجوز افزایش قیمت دریافت کرده اند، تصریح کرد: اکثر شرکت هایی که
قیمت محصولات خود را افزایش داده اند، هنوز به فروشندگان لیست قیمت اعلام نکرده اند. همچنین باید به این نکته توجه کرد که با
توجه به کاهش قدرت خرید مردم، بازار کشش گرانی ندارد. آنچه فعلاً ادامه دارد سردرگمی مشتریان، افزایش قیمت ها و قدرت خرید

 
پایین در بازاري است که به دلیل خوکفا شدن، وارداتی به آن صورت نمی گیرد. 

 
افزایش قیمت ها بدون مجوز است 



پس از گذشت یک هفته از گرانی قیمت برخی از کالاهاي لوازم خانگی سرانجام روز گذشته قائم مقام وزیر صمت در نشست خبري
نسبت به افزایش غیرقانونی قیمت ها واکنش نشان داد و گفت: لوازم خانگی جزو کالاهاي مشمول درج قیمت تولیدکننده است و
مجوزي براي افزایش قیمت تولیدکننده دریافت نکرده اند. اگر افزایش قیمتی اعمال کرده باشند غیرقانونی و بدون مجوز است و ما آن

 
را پیگیري خواهیم کرد. 

محمد صادق مفتح افزود: با درج قیمت تولیدکننده (به جاي قیمت مصرف کننده) معیاري در دست خریداران هست که بر اساس آن
اگر قیمت نهایی خریدار در کالاي تند مصرف بیش از20 درصد و در کالاهاي کند مصرف بیش از 30 درصد باشد، مصداق گران
فروشی است. تولیدکنندگان کالاهاي کند مصرف فقط باید قیمت در کارخانه را روي محصول درج کنند و قیمت مصرف کننده هم در

 
واحد صنفی در معرض دید خریدار قرار بگیرد. اگر در کف بازار قیمت ها غیرمنطقی افزایش یافته باشد، حتماً برخورد خواهد شد. 

به نظر می رسد وزارت صمت براي پیاده سازي طرح مهم درج قیمت تولیدکننده روي محصول باید از ابتداي کار با هرگونه تخلف و
افزایش خودسرانه قیمت ها مقابله کند و با نظارت هاي ضربتی مانع از تخلف تولیدکنندگان شود، چراکه از این پس راه هاي تبانی

 
تولیدکننده با عمده فروش و توزیع کننده بسته شده و دیگر از سودهاي کلان خبري نیست. 

 
- بازار مسکن از جدي نبودن مسئولان صرفه می برد! 

جوان درباره گرانی مسکن گزارش داده است: آخرین بررسی ها از وضعیت اثرگزاري هزینه مسکن در سبد خانوار نشان می دهد که
هزینه مسکن بخش زیادي از درآمد خانوار را به خود اختصاص می دهد. در عین حال وضعیت مدیریت بازار مسکن نشان از رها بودن
این بازار در دستان دلالان و سفته بازان دارد. به طوري که بنگاه هاي مشاور املاك و ملاکان به سادگی می توانند این بازار را با نوسان
قیمت حتی در رکودي ترین وضعیت مواجه کنند. در همین راستا مشاور پیشین وزیر راه و شهرسازي پیشنهاد برگزاري شوراي عالی

 
مسکن را داده است. 

آخرین گزارش ها از سبد هزینه خانوار از سنگینی هزینه اسکان حکایت دارد. هرچند برخی از طبقات جامعه به دلیل درآمد بالا تنها
30 درصد از درآمد خود را به هزینه مسکن اختصاص می دهند، اما خانوارهایی در کشور وجود دارند که به ناچار 60 تا 70 درصد
درآمد ماهانه خود را به هزینه مسکن اختصاص می دهند. در این میان دوران انتظار براي خرید مسکن براي برخی از طبقات جامعه به
یک قرن افزایش یافته است. همین مورد مؤید آن است که بازار و قیمت مسکن و نهاده هاي تولید دهه ها است که در اختیار ملاکان
اعم از سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی رها بوده است. اگر بخواهیم در رابطه با رها بودن بازار مسکن به مواردي اشاره کنیم باید به
این نکته اشاره داشت که سفته بازان و دلالان حتی در رکودي ترین وضعیت بازار مسکن باز هم این بازار را با شوك قیمتی مواجه می
کنند. شاید اینگونه استدلال شود که گرانی مسکن در نهایت مقوله خانه دار شدن مردم جامعه را به تأخیر بیندازد، اما از آنجا که
قیمت اجاره بهاي مسکن تابعی از قیمت مسکن است، در جریان سفته بازي در بازار مسکن مستاجران هم زیان می کنند. تا به امروز
به رغم ارائه وعده هاي فراوان در رابطه ساماندهی بازار مسکن و حوزه هاي مرتبط با این کالا هیچ دولتی نتوانسته است حریف سفته
بازان و ملاکان شود، اما در شرایط کنونی هزینه مسکن در سبد خانوار چنان سنگینی می کند که یکی از دلایل فقر مردم جامعه رها
بودن بازار مسکن در دست سفته بازان و سوداگران است. از آنجایی که عمده سرمایه گذاري در حوزه مسکن توسط بخش غیر دولتی
انجام می گیرد پیوسته این ادعا وجود داشته اشت که دولت نباید در بازار مسکن مداخله کند. نتیجه عدم مداخله دولت ها در
ساماندهی بازار مسکن امروز آن شده است که مردم از رها بودن این بازار به شدت ناراضی هستند. جالب آنکه با گذشت یک قرن از
اخذ انواع مالیات ها در بازار مسکن در کشورهاي توسعه یافته و کاربران الگوي اقتصاد بازار در ایران هنوز در بخش اخذ مالیات از خانه
هاي خالی درجا می زنیم و اخیراً از طریق لابی هاي صورت گرفته خانه هایی باید مالیات دهند که ارزش آن بیش از 25 میلیارد



تومان باشد. همین مورد نشان می دهد که عزم راسخی براي اخذ مالیات از خانه هاي خالی و سفته بازي در بازار مسکن وجود ندارد.
به نظر می رسد برگزاري جلسات هفتگی و ماهانه شوراي عالی مسکن جهت رصد و شناسایی عوامل ایجاد اختلال در بازار مسکن،

 
بازار مذکور به سمت ساماندهی حرکت خود را آغاز کند. 

در همین رابطه به گزارش فارس، هادي عباسی، مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي در برنامه گفت وگوي ویژه خبري ضمن تأکید بر
این مسئله که باید براي مستأجران به صورت فوري چاره اندیشی شود، اظهار داشت: افزایش تولید و عرضه مسکن به همراه بحث هاي
مالیاتی و مقابله با سوداگري از جمله گرفتن مالیات از خانه هاي خالی دو راهکاري است که به ساماندهی بازار اجاره بها منتهی می

 
شود ولی در عرصه عمل و اجرا هر کدام از این برنامه ها با کندي پیش می رود و نیاز به سرعت است. 

این کارشناس حوزه اقتصاد و مسکن گفت: انتظار می رفت، گرفتن مالیات از 2 میلیون واحد مسکونی خالی در کلان شهرها به ویژه
مناطق گران قیمت آغاز شود، انتظار داریم قانون مالیات بر واحدهاي مسکن خالی با جدیت پیگیري و گام به گام اجرا شود و کلان

 
شهرها در اولویت قرار بگیرد. 

وي افزود: باید نشانه هاي جدي بودن دولت در اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی به جامعه ارسال شود، اما هنوز این کار انجام

 
نشده است. 

عباسی با اشاره به جزئیات قانون جهش تولید و تأمین مسکن گفت: دولت براساس قانون ساماندهی در جهش تولید، مؤظف است

 
زمین با هزینه صفر به صورت اجاره 99 ساله براي ساخت مسکن تأمین کند و بانک ها نیز مؤظف هستند وام ساخت پرداخت کنند. 

 
عملکرد کمتر از 5 درصدي نظام بانکی در تأمین مالی ساخت مسکن 

مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي با اشاره به عملکرد نظام بانکی در تأمین مالی ساخت مسکن گفت: باید 360 هزار میلیارد تومان
تسهیلات ساخت را پرداخت می کردند و بانک مرکزي هم باید به صورت برخط اعلام می کرد که بانک ها چقدر به تعهداتشان عمل

 
کردند. 

 
وي ادامه داد: اکنون که در ماه یازدهم سال 1400 هستیم بانک ها کمتر از 5درصد به تعهداتشان عمل کردند. 

 
جلسات شوراي عالی مسکن هفتگی تشکیل شود 

عباسی با اشاره به یکی از ملزومات حرکت طرح جهش تولید و تأمین مسکن گفت: براي ساماندهی و رفع مشکلات مسکن، رئیس

 
جمهور باید هفتگی جلسات شوراي عالی مسکن را تشکیل دهد، چون سهم مسکن در تورم بسیار بالاست. 

این کارشناس حوزه مسکن با اشاره به این مسئله که اگر تورم بخش مسکن کنترل نشود نمی توانیم تورم را تک رقمی کنیم، گفت:

 
اگر بخش مسکن را فعال نکنیم نمی توانیم 2 میلیون شغل را در کشور ایجاد کنیم. 

عباسی در بیان شیوه هاي خارج شدن از رکود اقتصادي گفت: از نظر اشتغال، تورم، رشد اقتصادي و از منظر عدالت نیازمندیم
سیاست هاي مسکن را اجرا کنیم و این به مذاکرات ارتباطی ندارد، چون مصالح و زمین در داخل کشور وجود دارد و به منابع ارزي

 
هم نیازي نداریم. 



 
خراسان 

 
- اتحاد قوا علیه خودروسازها 

خراسان درباره صنعت خودرو گزارش داده است: پس از انتقادات تند و تیز پلیس راهور، حالا مجلس، قوه قضاییه و وزارت صمت هم به
بی کیفیت بودن خودروها معترض شده اند. وزیر صنعت 70 درصد مشکل را متوجه قطعه سازان می داند اما آن ها معتقدند سفارش

 
خودروسازان همین چیزي است که تحویلشان می شود 

مصطفی عبدالهی - انگار این بار دیگر مثل دفعات قبل نیست و خودروسازان نمی توانند از زیر بار فجایع به بار آمده از بی کیفیتی
خودروهایشان قسر در بروند؛ هم پلیس راهور قرص و محکم پاي دفاع از حقوق مردم ایستاده، هم نمایندگان مجلس وزیر صمت را به

 
صحن علنی کشانده اند و هم قوه قضاییه درباره کم کاري دستگاه هاي نظارتی بر کیفیت خودرو هشدار داده است. 

 
مگر داخل خودروها تی. ان. تی بود؟ 

بعد از تصادف زنجیره اي هولناك در بهبهان که 59 خودرو را به هم گره زد و کیسه هاي هواي هیچ یک از خودروها هم باز نشد،
فریاد پلیس راهور بر سر خودروسازان از همیشه بلندتر شد تا شاید یک بار براي همیشه، ماجراي نقص فنی خودروها حل و فصل شود.
سردار هادیانفر که پیشتر از خودروسازان به خاطر تولید ارابه هاي مرگ انتقاد کرده بود، دیروز هم دوباره محکم پاي حرف هاي خود

 
ایستاد و علاوه بر نقص کیسه هاي هواي خودروها، نکات مهم تري را هم بیان کرد: 

- در تصادفات غالباً با یک آهن پاره مواجهیم و تأکید ما بر ایمنی خودرو است؛ از خودروسازان می خواهیم که خودروي ایمن تولید

 
کنند و دست مردم دهند. 

 
- چرا در بهبهان باید سه پراید و یک سمند آتش بگیرد؟ این خودروها تی. ان. تی. نداشتند که منفجر شوند. 

- گمان می کنم خودروسازها مزاح می کنند و می گویند مردم با زاویه مناسب تصادف کنند، خواهش می کنم خودروسازها فرافکنی

 
نکنند، باید اشتباه شان را قبول کنند و قول بدهند خودروي ایمن تولید کنند. 

 
- اگر بخواهیم کروکی 11ساله را تحلیل کنیم و بگوییم چند کیسه هوا باز شده است که خیلی به ضرر خودروسازها خواهد شد. 

 
اعتراف وزیر صمت 

دیروز همزمان با نشست خبري سردار هادیانفر، نمایندگان مجلس هم در جلسه علنی خود وزیر صمت را به خاطر مشکلات خودروها
بازخواست کردند و سیدرضا فاطمی امین هم بی کیفیت بودن خودروها را پذیرفت و گفت: این که کیفیت خودروها پایین است

 
موردتأیید ما هم هست، موضوع بی کیفیتی خودروها قابل انکار نیست و خریداران خودرو در این زمینه شکایت دارند. 

 
انداختن توپ به زمین قطعه سازان 



البته فاطمی امین درباره دلایل این موضوع گفته است: حدود 70 درصد کیفیت خودرو مربوط به کیفیت قطعه می شود و 30 درصد
مربوط به مونتاژ و خودروسازي. این که کیفیت قطعه پایین باشد به روابط بین خودروسازان و قطعه سازان برمی گردد؛ چراکه این
روابط به خوبی تنظیم نشده و پول قطعه ساز با تأخیر داده می شود، گاهی مبالغ و قیمت ها به درستی تعیین نمی شود و قطعه ساز

 
هم کیفیت را پایین می آورد. 

 
وزیر صمت این وعده را داده که در دو برنامه کوتاه مدت و بلندمدت، درصدد رفع این مشکلات خواهند بود. 

 
قوه قضاییه: دستگاه هاي ناظر باید پاسخگو باشند 

دیروز سخنگوي قوه قضاییه هم به موضوع تصادفات اخیر و خسارت هاي سنگین ناشی از ناامن بودن خودروها ورود کرد و گفت: از
مسئولان خودروساز براي ارائه گزارش دعوت کردیم تا توضیحات لازم را ارائه دهند، دستگاه هاي ناظر بر استانداردسازي خودرو باید
به وظیفه شان عمل کنند و طبیعتا اگر به وظیفه شان عمل نکنند، مسئول هستند و باید پاسخگو باشند، البته سازمان بازرسی از

 
سازنده خودرو درباره بازنشدن کیسه هاي هوا توضیح خواسته و خودروساز پاسخ خود را اعلام و برخی از موارد را رد کرده است. 

 
تکلیف قضایی براي کارشناسان تصادفات و متولیان 

ذبیح ا... خداییان این نکته را هم گفت که: تصادفات اخیر تلنگري به دستگاه هایی بود که در رانندگی و امنیت رانندگی نقش دارند؛
متأسفانه در پرونده ها کمتر به این موضوعات توجه می شود و کارشناسان غالباً خطاي راننده را علت وقوع تصادف اعلام می کنند و
حکم به محکومیت راننده می دهند. وي افزود: اگر استانداردنبودن جاده باعث وقوع تصادف شده، وزارتخانه مربوط محکوم شود، اگر
نقصی در علایم راهنمایی و رانندگی وجود دارد براي متولی امر تقصیر مشخص شود، اگر خودرو استاندارد نیست، میزان تقصیر
سازنده خودرو مشخص شود. همچنین به گفته او، سازمان استاندارد و وزارت صمت به عنوان ناظران صنعت خودروسازي باید به این

 
موضوع توجه کنند و قوه قضاییه هم باید از باب حقوق عامه به موضوع ورود کند. 

 
بازدارندگی محکومیت قضایی براي خودروسازان 

سخنگوي قوه قضاییه همچنین گفت: از کارشناسان راهنمایی و رانندگی، پلیس راهور و همکاران قضایی درخواست دارم در علت یابی
تصادفات به تمام عوامل توجه داشته باشند، اگر شرکت سازنده خودرو ببیند در پرونده هاي متعددي محکوم شده است، به استاندارد

 
شدن وسایل نقلیه توجه می کند. 

 
سهامداري خودروسازان در شرکت هاي قطعه سازي 

در این میان البته یکی از نکاتی که می تواند پازل گم شده این ماجرا باشد سهامداري خودروسازان در شرکت هاي قطعه سازي است
که برخی معتقدند وقتی قطعه ساز و خودروساز یک مرجع باشد احتمال سهل گیري در اعمال ملاك هاي کنترل کیفیت بسیار

 
محتمل است. 

 
فناوري خودروسازي ما با فناوري هاي جدید فاصله دارد 

افتادن توپ به زمین قطعه سازان، سبب شد تا پاسخ آن ها را هم براي این گزارش دریافت کنیم. مهندس محمدرضا نجفی منش،



 
رئیس انجمن صنایع همگن قطعه سازي کشور و عضو هیئت مدیره انجمن مدیریت کیفیت، دراین باره به خراسان گفت: 

- حرف آقاي وزیر درست است اما نکته این جاست که قطعه سازان، همان قطعاتی را تولید می کنند که خودروساز به آن ها سفارش

 
داده است؛ اگر محصول تولیدي متفاوت با سفارش باشد که اصلا خودروساز آن را تحویل نمی گیرد. 

- نارضایتی ها از کیفیت خودرو، به این دلیل است که فناوري و کیفیت خودروهاي ما در حالت کلی با فناوري و کیفیت خودروهاي
جدید فاصله دارد. مردم تا چندسال قبل از کیفیت پیکان و پراید و پژو رضایت داشتند اما حالا با توسعه فناوري و ارتقاي فنی

 
خودروها، حق دارند از کیفیت همان خودروها ناراضی باشند. 

- اگر دولت خودش را از مدیریت صنعت خودرو و قیمت گذاري آن خارج کند، می توان به بهبود شرایط امیدوار بود؛ در غیر این

 
صورت حتی بیل گیتس هم در این وضعیت دوام نمی آورد و نمی تواند کاري از پیش ببرد. 

 
دنیاي اقتصاد 

 
- بازار ارز در آستانه شروع روند کاهشی جدیدي قرار دارد 

دنیاي اقتصاد بازار ارز را بررسی کرده است: فروشندگان در بازار ارز روز سه شنبه تهران کمیاب شدند. طبق گزارش هاي خبرنگار
دنیاي اقتصاد از هسته مرکزي بازار ارز تهران (میدان فردوسی و سبزه میدان) تعداد خریداران خرد به شکل قابل توجهی از

 
فروشندگان بیشتر بوده و اکثر معامله گران مدعی هستند که اسکناس دلار براي فروش ندارند. 

 
قیمت دهی پرت در بازار ارز 

این در حالی است که با وجود تلاش هاي این بازیگران بازار در جهت کاهش عرضه و در نتیجه آن افزایش قیمت اسکناس آمریکایی،
بازار تمایلی به افزایش قیمت از خود نشان نمی دهد و برعکس در آستانه شروع روند کاهشی جدیدي قرار دارد. معامله گران افزایشی
نیز پس از تلاش ناکام خود در جهت افزایش قیمت، با ارائه نرخ هاي پرت واکنش خود را نسبت به وضعیت این روزهاي بازار ارز نشان

 
دادند. روز سه شنبه دلار در رقم 28 هزار و 50 تومان معامله شد. 

دیروز سه شنبه 5 بهمن ماه بازار ارز تهران با کاهش عرضه ارز توسط معامله گران فعالیت خود را آغاز کرد. در نتیجه این کاهش
عرضه انتظار می رفت قیمت دلار حداقل به مقدار اندکی افزایش یابد که به دلیل کاهش حجم معاملات این اتفاق رخ نداد و رخوت و

 
انجماد روزهاي اخیر در بازار روز سه شنبه نیز مجددا مشاهده شد. 

معامله گران ارزي تهران که صبح دیروز معاملات خود را در سطح قیمتی 28 هزار و 200 تومان آغاز کرده بودند در اثر کاهش حجم
معاملات حوالی ظهر سه شنبه به معامله در رقم 28 هزار تومان نیز راضی می شدند که این مساله خود سندي بر عدم تمایل بازار به

 
افزایش نرخ است. 

از طرف دیگر گزارش هاي خبرنگار دنیاي اقتصاد از فضاي دیروز بازار آزاد ارز تهران نشان می دهد برخی از معامله گران با ارائه نرخ
هاي پرت حوالی 28 هزار و 350 تا 28 هزار و 500 تومان تلاش هاي بی نتیجه اي در جهت بالا بردن قیمت لفظی در بازار داشتند،

 
اما هیچ معامله اي در این نرخ ها صورت نمی گرفت و صرفا نشانگر واکنش معامله گران افزایشی از روند روزهاي اخیر قیمت دلار بود. 



کارشناسان و تحلیلگران بازار ارز تهران البته این عدم کشش قیمت دلار براي افزایش را در تداوم جو مثبت اخبار سیاسی منتشر شده

 
از مقر مذاکرات هسته اي ایران و گروه 1+4 می بینند. 

در اواخر ساعات کاري روز دوشنبه 4 بهمن ماه بود که زمزمه هایی از احتمال مذاکره مستقیم نماینده هاي ایران و کشور آمریکا

 
مطرح شد. 

دیروز امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشور با بیان اینکه آمریکا پیام هایی براي مذاکره مستقیم با ایران در مذاکرات وین ارسال می

 
کند، گفت: اگر در روند مذاکرات به نقطه اي برسیم که توافق خوب مستلزم گفت وگو با آمریکا باشد، آن را نادیده نخواهیم گرفت. 

در همین راستا محمود عباس زاده، سخنگوي کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دیروز طی سخنان خود اظهار کرد: اگر
آمریکایی ها حسن نیت داشته باشند و به آن چیزي که امضا می کنند، عمل کنند، می توانیم با آنها مذاکره کنیم، اما آنها این موضوع

 
را در عمل اثبات نکرده اند. 

تحلیلگران ارزي بازار تهران نیز با مهم شمردن مطلب مذکور از ایجاد چشم انداز کاهشی براي بازار ارز تهران در اثر صورت پذیرفتن

 
این گفت وگوهاي مستقیم ایران و آمریکا اظهار امیدواري کردند. 

در نهایت و در پایان ساعات کاري دیروز، قیمت دلار در معاملات بازار آزاد ارز تهران با 150 تومان کاهش نسبت به نرخ روز دوشنبه و
در سطح قیمتی 28 هزار و 50 تومان معامله شد. سکه امامی نیز در بازار روز سه شنبه نسبت به نرخ روز قبل خود 90 هزار تومان

 
کاهش قیمت داشت و در رقم 12 میلیون و 460 هزار تومان معامله شد. 

 
- شوي جدید خصوصی سازي خودرو؟ 

دنیاي اقتصاد به مشکلات خصوصی سازي خودروسازان پرداخته است: با اعلام وزیر صنعت، معدن و تجارت، پروژه جدید خصوصی
سازي خودروسازان تا چندي دیگر کلید خواهد خورد، به نحوي که دولت قصد دارد در اسرع وقت سهام خود در ایران خودرو و سایپا

 
را واگذار کند. 

رضا فاطمی امین که دیروز براي پاسخ به پرسش هاي نمایندگان مجلس شوراي اسلامی راهی بهارستان شد، اعلام کرد دولت نباید در
خودروسازي بنگاه داري کند. وي با بیان اینکه وزارت صمت هم میلی به بنگاه داري در خودروسازي ندارد، تاکید کرد: برنامه خود را
در این راستا (خروج دولت از خودروسازي) پیش می بریم، به نحوي که سهام دولت در دو شرکت سایپا و ایران خودرو به صورت
بلوکی و در اسرع وقت واگذار خواهد شد. وزیر صمت همچنین با انتقاد از پدیده خودسهامداري در خودروسازي کشور، آن را رویه اي
اشتباه دانسته که باید اصلاح شود. اما برنامه وزارت صمت براي واگذاري سهام دولتی خودروسازان، چند پرسش مهم دیگر را ایجاد
کرده است. هرچند در لزوم خروج دولت از خودروسازي تردیدي وجود ندارد، اما این پرسش مطرح است که آیا حالا وقت مناسبی
براي واگذاري سهام است؟ آیا بهتر نیست واگذاري سهام دولتی ایران خودرو و سایپا در مقطعی صورت بگیرد که کشور تحریم نیست؟

 
و اینکه آیا دولت جایی براي مشتریان خارجی نیز در پروژه واگذاري سهامش در خودروسازي، در نظر گرفته است؟ 

با توجه به اظهارات فاطمی امین، به نظر می رسد پروژه جدید خروج دولت از خودروسازي، تا چندي دیگر کلید خواهد خورد. از آنجا
که فاطمی امین بر عرضه بلوکی سهام خودروسازان تاکید کرده، به نظر می رسد قصد دولت واگذاري سهام به شرکت هاي بزرگ است



و در این بین، معمولا قطعه سازان گزینه اول و آخر به شمار می روند. موضوع واگذاري سهام خودروسازان به شرکت هاي قطعه ساز،
در گذشته نیز مطرح بوده و حتی خود قطعه سازان نیز تا آستانه تشکیل کنسرسیوم مشترك براي تصاحب این سهام پیش رفته اند.
در حال حاضر نیز به نظر می رسد در صورت اعلام رسمی دولت مبنی بر واگذاري سهام خود در ایران خودرو و سایپا، قطعه سازان در
صف اول خرید قرار خواهند گرفت. این در حالی است که منهاي ایرادات وارد به خودروساز شدن قطعه سازان (به واسط خرید سهام
دولتی ایران خودرو و سایپا)، اتفاقات و حواشی 2سال گذشته راه را براي دستیابی اهالی صنعت قطعه به سهام خودروسازان سخت و
ناهموار کرده است. هرچند چند شرکت قطعه ساز بزرگ در کشور وجود دارد، اما به نظر می رسد با توجه به قیمت پایه بسیار زیاد
سهام دولتی خودروسازان، تنها دو ابر قطعه ساز بزرگ داخلی توان خرید آن را دارند. با این حال آنها نیز طی سال گذشته و امسال

 
درگیر مسائل قضایی شده اند و مشخص نیست آیا صلاحیت آنها براي خرید سهام دولتی ایران خودرو و سایپا احراز خواهد شد یا نه. 

جدا از این مساله، بسیاري از کارشناسان و حتی فعالان صنعت خودرو، فروش سهام دولتی خودروسازان به قطعه سازها را به صلاح
نمی دانند و معتقدند وقتی آنها در کار خود مانده اند، قطعا توانایی اداره خودروسازي را هم نخواهند داشت. با این حال قطعه سازان
ضمن آنکه همواره مشتري خرید سهام دولتی ایران خودرو و سایپا بوده و همین حالا نیز سهامدار آنها محسوب می شوند، این موضوع

 
(خرید سهام ایران خودرو و سایپا) را حق خود می دانند. 

با این حال برخی کارشناسان و فعالان خودروسازي معتقدند اصلا مشتري اهلیت دار و صلاحیت داري در داخل براي خودروسازي
کشور وجود ندارد و اگر سهام ایران خودرو و سایپا به داخلی ها واگذار شود، اتفاق خاصی در مسیر توسعه آن رخ نخواهد داد. در این
شرایط، گزینه فروش سهام دولتی خودروسازان به شرکت هاي خارجی مطرح است، موضوعی که البته فعلا و تا وقتی تحریم هست،

 
منتفی خواهد بود. 

 
خصوصی سازي، از حرف تا عمل 

اما اعلام وزیر صمت مبنی بر خروج دولت از خودروسازي در حالی است که در دولت قبل نیز صحبت ها و حتی برنامه ریزي هاي
زیادي درباره واگذاري سهام دولت در ایران خودرو و سایپا مطرح و انجام شد، اما هیچکدام به سرانجام نرسید تا این دو خودروساز
بزرگ کشور همچنان در ید قدرت دولت باقی بمانند. حالا با توجه به گفته وزیر صمت، دولت سیزدهم هم به حوزه خصوصی سازي
خودروسازان ورود کرده، هرچند فعلا مشخص نیست با چه سازوکاري قرار است سهام ایران خودرو و سایپا واگذار شود. در دولت هاي
قبل، برنامه ریزي هایی براي واگذاري سهام ایران خودرو و سایپا انجام شد، با این حال انگیزه و اراده لازم براي به سرانجام رساندن
آنها وجود نداشت. در نتیجه، خودروسازان بزرگ همچنان زیر سایه سنگین دولت و سیاست هاي خسارت بارش باقی ماندند. این در
حالی است که بسیاري از کارشناسان اصلی ترین ریشه ناکارآمدي و عقب ماندگی خودروسازي کشور را دولتی بودن آن می دانند.
هرچند به گفته وزیر صمت، سهام دولت (منظور سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران به عنوان نماینده دولت است) در ایران
خودرو و سایپا مجموعا به 23 درصد هم نمی رسد، با این حال همین سهام نسبتا اندك مجوز دخالت در امور ریز و درشت دو
خودروساز بزرگ کشور را به دولتی ها، مجلسی ها و سیاسی ها داده است. از تحمیل نیروي انسانی به خودروسازان و الزام به سرمایه
گذاري هاي غیراقتصادي گرفته تا دخالت در قراردادهاي خارجی و قیمت گذاري دستوري، همه و همه تبعات منفی حضور دولت در
صنعت خودرو کشور به شمار می روند. از همین رو سال هاست کارشناسان و فعالان صنعت خودرو و حتی برخی مقامات دولتی و
مجلسی اصرار می کنند که دولت باید از خودروسازي برود و سهام خود را به بخش خصوصی واقعی و داراي اهلیت و صلاحیت لازم

 
واگذار کند. 

به اعتقاد آنها، با خروج دولت از خودروسازي اولا ریشه تصمیمات غیراقتصادي و سیاسی در این صنعت تا حد زیادي سوزانده خواهد
شد و ثانیا خودروسازان می توانند با رهایی از قید و بندهاي دولتی، در مسیر توسعه پایدار (البته مشروط به رخ دادن برخی اتفاقات



دیگر بخصوص لغو تحریم ها) قرار گیرند. هرچند بحث بر سر خصوصی سازي خودروسازان همواره در این سال ها وجود داشته، اما
حالا با توجه به بروز اتفاقاتی که عمق ضعف کیفی خودروهاي داخلی را بیش از پیش نمایان کرده اند، داغ تر از قبل شده است. برخی
نمایندگان مجلس با زوم کردن روي خصوصی سازي، خواستار خروج دولت از ایران خودرو و سایپا شده اند و حالا آن طور که وزیر
صمت می گوید، دولت خود نیز دیگر میلی به ماندن در جاده مخصوص را ندارد. البته در دولت هاي قبل نیز وقتی صحبت از خصوصی
سازي خودروسازان به عمل می آمد، از لزوم آن صحبت و حتی برنامه نیز می دادند، اما در نهایت پروژه واگذاري سهام ایران خودرو و
سایپا نیمه کاره و ابتر باقی می ماند. نمونه بارز این ماجرا در دولت قبل و دوران وزارت رضا رحمانی رخ داد. رحمانی با جدیت از
واگذاري سهام دولتی خودروسازان صحبت به میان آورد و حتی سه مرحله نیز براي پیش بردن این پروژه برنامه ریزي کرد، اما تنها
مرحله نخست و آن هم به صورت ناقص اجرایی شد. برنامه رحمانی این بود که ابتدا اموال مازاد خودروسازان و سپس شرکت هاي
زیرمجموعه غیرضروري آنها واگذار شود و در نهایت تا قبل از اتمام عمر دولت دوازدهم، سهام دولتی ایران خودرو و سایپا به بخش

 
خصوصی فروخته شود. 

این در حالی است که به نظر می رسد وزارت صمت دولت سیزدهم به این مرحله بندي قائل نیست و قصد دارد از مسیر خود اقدام به
خروج از جاده مخصوص کند. البته وزیر صمت جزئیات خاصی از نحوه واگذاري سهام ایران خودرو و سایپا ارائه نداده و تنها موضوعی
که مشخص به نظر می رسد، عرضه بلوکی سهام دولت در ایران خودرو و سایپاست. با توجه به عرضه بلوکی، گمان می رود وزارت
صمت قصد دارد سهام دولت در خودروسازان را به شرکت هاي بزرگ (شاید قطعه سازان) بدهد، هرچند هنوز هیچ چیز در این مورد
رسمی و قطعی نیست. با این حال بسیاري از کارشناسان معتقدند بهترین گزینه براي فروش سهام دولتی ایران خودرو و سایپا، شرکت
هاي معتبر خارجی هستند. به اعتقاد آنها، خودروسازانی مانند رنوي فرانسه با توجه به تجربه مشابه در دیگر کشورها، در صورت خرید

 
سهام دولتی خودروسازان ایرانی، توان توسعه آنها را دارند، ضمن آنکه قبلا نیز تمایل خود را در این مورد اعلام کرده اند. 

 
اگر دولت از خودروسازي برود... 

سهامداري دولت در خودروسازي طی این سال ها، منجر به وقوع اتفاقات غیراقتصادي، سیاسی و خسارت بار در این صنعت استراتژیک
شده است. همین چندي پیش یکی از نمایندگان مجلس شوراي اسلامی اعلام کرد 25 هزار نیروي مازاد در خودروسازي کشور وجود
دارد که توسط افراد وابسته به دولت و مجلس و... به ایران خودرو و سایپا تحمیل شده اند. طبعا اگر دولت سهمی در خودروسازي
نداشت، هرگز این همه نیروي انسانی که مازاد به نظر می رسند، به خودروسازان بزرگ تحمیل نمی شد. در کنار این موضوع، اعمال
سیاست قیمت گذاري دستوري نیز ضربه بزرگی به خودروسازان زد که یک نمونه آن، زیان انباشته بالغ بر 85 هزار میلیارد تومان
است. هرچند دولت گاهی در قیمت گذاري خودروهاي بخش خصوصی نیز دخالت می کند، اما دامنه نفوذش در این بخش هرگز به
اندازه ایران خودرو و سایپا نبوده و نیست. بنابراین با کنار رفتن دولت از خودروسازي، یکی از اتفاقات بسیار مهم، حذف خودکار

 
سیاست قیمت گذاري دستوري است. 

اما خروج دولت از خودروسازي می تواند راه را براي حضور پررنگ تر شرکت هاي خارجی در صنعت خودروي کشور باز کند، هرچند
البته این موضوع بستگی مستقیم به سرنوشت برجام و لغو تحریم ها دارد. در دوران برجام، خودروسازان چندان در انتخاب شرکا و
نحوه همکاري با آنها آزاد نبودند و حتی قراردادهایشان در وزارت صمت امضا می شد. حالا اگر روزي فرا برسد که دولت نماینده اي در

 
خودروسازي نداشته باشد، دست ایران خودرو و سایپا براي انتخاب شرکا و چگونگی همکاري با آنها باز خواهد بود. 

واگذاري سهام دولتی خودروسازان اما یک اتفاق مثبت دیگر را نیز می تواند به همراه داشته باشد و آن ثبات مدیریت است. دولت به
واسطه نفوذ در خودروسازي، مدیران ایران خودرو و سایپا را عزل و نصب می کند، به نحوي که در این سال ها عمر مدیریت در این دو
شرکت نهایتا بیش از 7سال نبوده است. از طرفی، عزل و نصب ها ریشه سیاسی داشته اند و گاهی مدیران غیرمتخصص و کارنابلد



سکان هدایت خودروسازان بزرگ را به دست گرفته اند. این در حالی است که با خروج دولت از خودروسازي و تشکیل هیات مدیره اي
متشکل از سهامداران خصوصی، اولا انتخاب ها به سمت غیرسیاسی بودن و شایسته سالاري خواهد رفت و ثانیا مدیران ایران خودرو و

 
سایپا می توانند با اطمینان از ثبات مدیریتی، طرح هاي خود را پیش ببرند. 

 
شرق 

 
- 110 کارخانه فولاد خصوصی در آستانه تعطیلی 

شرق به مشکلات صنعت فولاد پرداخته است: در هفته هاي گذشته اخباري مبنی بر مشکلات جدي کارخانجات تولید فولاد، به ویژه
در بخش خصوصی به خروجی رسانه ها رسید. صنعتی بزرگ در ایران که اکنون نزدیک به دو دهه است با سرمایه گذاري و آغاز
فعالیت جدي بخش خصوصی نه تنها کشور را به خودکفایی در زمینه فولاد رساند، بلکه مازاد تولید امکان را براي صادرات و ارزآوري
نیز فراهم کرد. با روي کارآمدن دولت سیزدهم و گذشت چند ماه از فعالیت آن، تغییراتی در شیوه عرضه و قیمت گذاري فولاد به

 
وجود آمد که با رویه پیشین متفاوت بود. 

اوایل مهر 1400 روح االله ایزدخواه، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خبر داد که بر اساس جلسات برگزارشده میان وزیر صمت
و کمیسیون صنایع مجلس، همه فولاد تولیدي کشور به منظور ایجاد شفافیت در مبادلات و تنظیم بهینه بازار به دور از شیوه هاي
دستوري در بورس کالا عرضه می شود. نتایج این کار به گفته فعالان خصوصی صنعت چندان جالب نبوده و اکنون سخن از تعطیلی
بخش درخور توجهی از واحدهاي تولیدي فولاد در میان است و به گفته فعالان با ادامه رویه کنونی ممکن است کل این صنعت به

 
ویژه در بخش خصوصی زمین گیر شود. 

در تاریخ چهاردهم دي ماه انجمن تولیدکنندگان فولاد اعتراض شدید خود به نحوه قیمت گذاري در بورس را به رسانه ها کشاند و
نوشت این سازمان یکی از تاریک ترین دوره هاي خود را سپري می کند. دو بخش نامه صادرشده در سه ماه پیش به گفته فعالان
عامل اصلی واردآمدن این شوك به صنعت فولاد کشور بوده که صنعت فولاد را در بخش خصوصی به منطقه ضرردهی رسانده است و
واحدهاي تولیدي یکی پس از دیگري به تعطیلی کشیده می شوند. تعدادي از فعالان این حوزه در روزهاي گذشته و در تماس با شرق
خواستار پیگیري این موضوع بودند و آمار و اطلاعاتی را هم در اختیار خبرنگار این روزنامه قرار دادند. در ادامه جزئیات این ماجرا و
سخنان بعضی از فعالان حوزه فولاد را با هم می خوانیم. تلاش هاي شرق براي انتشار سخنان و پاسخ مسئولان دولتی تأثیرگذار بی

 
نتیجه ماند؛ هرچند در روزهاي آتی هم امکان انتشار هر توضیح یا پاسخ از سوي مسئولان تصمیم گیر در این زمینه وجود دارد. 

 
بیش از 100 هزار نفر در آستانه بی کاري! 

به گفته یک فعال حوزه صنعت فولاد تا قبل از بحران دوماهه اخیر، در کشور سالانه بالغ بر 0 میلیون تُن فولاد خام (مشتمل بر 10
میلیون تُن تختال (اسلب) فولادي و 20 میلیون تُن شمش (بیلت) فولادي تولید می شد که این سطح از تولید، افتخاري ملی بود و
کشور را در رتبه دهم تولیدکنندگان فولاد جهان قرار داده بود. شمش فولادي محصولی است که در کارخانجات نورد تبدیل به
میلگرد، تیرآهن، نبشی و سایر فولادهاي طویل ساختمانی می شود. از مجموع این 20 میلیون تُن شمش فولادي، 13 میلیون تُن آن
در کارخانجات دولتی، خصولتی و مقیاس بزرگ تولید می شود و حدود هفت میلیون تُن دیگر هم در 110 کارخانه تولید شمش
فولادي بخش خصوصی به روش کوره هاي الکتریسیته القایی تولید می شود که در تغییرات بخش نامه اي و تغییر ساختار ناگهانی از

 
دو ماه پیش در وزارت صمت و بورس کالا، همه این 



110 کارخانه یکباره به تعطیلی کشانده شده اند و بیش از صد هزار نفر اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در این کارخانجات که با
خانواده هاي شان 200 تا 300 هزار نفر از مردم کشور را تشکیل می دهند، در معرض بی کاري قرار گرفته اند. به گفته این فعال
صنعتی حتی تولید شمش در کارخانجات دولتی و خصولتی هم از این آسیب مصون نمانده و در واقع این کارخانجات چون سه حلقه
قبل از تولید شمش در زنجیره فولاد، یعنی کنسانتره، گندله و آهن اسنفجی را هم دارند، با کمک سود حلقه هاي قبلی، زیان حاصل
از بخش فولادسازي (تولید شمش) را جبران می کنند و به حیات خود ادامه می دهند؛ وگرنه مانند فولادسازان بخش خصوصی که
داراي تنها یک حلقه (حلقه فولادسازي یا همان تولید شمش) هستند، آنها هم باید دچار توقف تولید می شدند. براي روشن شدن این
مطلب باید گفت کارخانجات دولتی از تولید کنسانتره، فرضا کیلویی 500 تومان، از تولید گندله فرضا کیلویی هزار تومان و از تولید
آهن اسفنجی کیلویی سه هزار تومان و در مجموع چهارهزارو 500 تومان تا قبل از شمش، سود می برند؛ اما در بخش شمش کیلویی
سه هزار تومان زیان می کنند. به این ترتیب هنوز برایند کل زنجیره فولاد براي ایشان در حدود کیلویی هزارو 500 تومان مثبت است.

 
2 بخش نامه دردسرساز؛ فاز اول مهندسی قیمت آهن اسفنجی 

فردي معتبر و صاحب نام در حوزه صنعت تولید شمش فولادي نامه اي در اختیار شرق قرار داد که تمام شواهد از صحت آن حکایت
دارد؛ هرچند شرق به طور مستقل امکان صحت سنجی آن را ندارد و امکان پاسخ گویی براي طرف هاي مرتبط را وظیفه حرفه اي
خود می داند. بر اساس این نامه، روز دوم بهمن 1400 دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد کشور، در نامه اي به ریاست سازمان بورس از
او خواسته که نسبت به سازوکار جلوگیري از تعطیلی کارخانجات فولاد به دلیل ناممکن بودن تأمین مواد اولیه و نیز قیمت
غیراقتصادي فروش آن به رویه فعلی (پیرو مذاکرات قبلی) اعلام موضع کنند. اما این رویه فعلی و دو بخش نامه دقیقا چه تغییري در
روند کار ایجاد کرده اند؟ یکی از فعالان صنعت فولاد به شرق می گوید دو تغییر ایجادشده به این صورت بوده؛ تغییر اول اینکه تا دو
ماه پیش، مبناي تعیین قیمت آهن اسفنجی، بخش نامه اي از وزارت صمت بود که قیمت آن را 50 درصد قیمت شمش فولاد
خوزستان معامله شده در بورس کالا تعیین می کرد. این 50 درصد مبنی بر کارشناسی و حسابرسی انجام شده خود وزارت صمت در
سنوات قبل بوده، اما وزارت صمت در دو، سه ماهه اخیر، با کنارگذاشتن بخش نامه قبلی خود، تولیدکنندگان آهن اسفنجی را ملزم

 
کرد محصول خود را فقط در بورس کالا عرضه کنند. 

به گفته این فعال صنعتی اگر کل آهن اسفنجی قابل عرضه در بورس کالا در هر هفته، یعنی حدود 160 هزار تُن، در بورس عرضه می
شد (که نیاز بازار هم بیش از این هفته اي 160 هزار تُن نیست)، قیمت این کالا تعادل داشت؛ با این حال متأسفانه به قصد جهش
قیمت، تولیدکنندگان آهن اسفنجی عرضه خود را به شکل مهندسی شده در تناژهاي خیلی کم مثلا دو هزار تُن یا 10 هزار تن انجام
دادند که به علت این عرضه هاي کوچک در مقابل تقاضاي هفتگی حدود 160 هزار تُن، قیمت آهن اسفنجی عملا از هفت هزارو 500
تومان قبل از ورود به بورس کالا به حدود 9 هزار تومان جهش کرده است. قیمت تمام شده آهن اسفنجی حدود شش هزار تومان
است و همان قیمت فروش قبلی هفت هزارو 500 تومانی سود مناسبی براي تولیدکنندگان آهن اسفنجی باقی می گذاشت، اما با

 
قیمت کنونی که مصنوعی است، فشار بر کارخانه هاي تک حلقه اي افزایش چشمگیري پیدا کرده است. 

 
فاز دوم؛ کاهش قیمت شمش با عرضه 100 درصدي در بورس 

اما گام دوم تغییر در بخش نامه هاي وزارت صمت این بود که هم زمان با بخش نامه قبلی، فروش 60 درصدي شمش در داخل و
صدور مازاد آن لغو شد و با صدور بخش نامه اي جدید بنا شد صد درصد شمش تولیدي باید در بورس کالا عرضه شود و سپس هرچه
در بورس فروش نرفت، می تواند صادر شود. رئیس هیئت مدیره یکی از کارخانه هاي تولید فولاد خصوصی کشور به شرق می گوید: با
توجه به اینکه خود وزارت صمت به خوبی می داند که تولید شمش درحال حاضر یعنی در واقع تا دو ماه قبل، معادل دو برابر نیاز
داخل کشور بوده است، اصولا الزام تولیدکنندگان شمش فولادي به عرضه کل 20 میلیون تُن تولید سالانه شمش به بورس کالا



درحالی که نیاز بازار فقط 10 میلیون تُن است، طبیعتا باعث می شود حداقل نیمی از شمش عرضه شده در طول سال فروش نرود و
از آنجا که طبق مقررات بورس کالا، هر کالایی که فروش نرود، کف دچار سه درصد کاهش قیمت می شود، عملا نیمی از شمش

 
فولادي عرضه شده در بورس، هر هفته سه درصد کاهش قیمت پیدا می کند. 

به گفته این فعال صنعتی، این رویه باعث شده قیمت شمش از حدود کیلویی 15 هزار تومان به کیلویی 12 هزار تومان کاهش یابد که
این کاهش قیمت همراه با افزایش کیلویی هزارو 500 تومانی آهن اسفنجی، کیلویی سه هزار تومان زیان براي تولیدکنندگان شمش
باقی می گذارد و آنها را به تعطیلی کشانده است. به گفته او ادامه فعالیت کارخانه خصوصی با وجود چنین زیانی اصلا امکان پذیر

 
نیست و همگی یا تعطیل شده یا به حالت نیمه تعطیل درآمده اند. 

 
صحبت درباره موضوع تابو شده است 

فعالان از این مسئله شکایت دارند که حتی نمی شود درباره موضوع حرف زد. به گفته یکی از این فعالان صحبت درباره موضوع
کاهش قیمت شمش تابو شده است. می گویند این حرف علیه ارزانی و کنترل قیمت است. اصلا نمی شود حرفی زد. کفر که نیست.
قیمت به مرحله زیان رسیده است. آیا این کفر است؟ این بخش نامه سه ماه است صادر شده و دو ماه است آثار آن مشخص شده.
قیمت شمش با حاشیه سود بسیار کم براي تولیدکننده، نزدیک 15 هزار تومان بوده و پله پله به 12 هزار تومان کاهش پیدا کرده؛ این
زیر قیمت تمام شده است. یکی هم مبناي قیمت گذاري 95 درصد قیمت فوب صادراتی ایران در بندرعباس است که اشکال دارد.
مثلا اگر شمش قیمتش 550 دلار است، 95 درصد قیمت آن بر اساس دلار نیمایی می شود کف قیمت بورس. حالا این پیش بینی را
نداشتند که با تحریم آمریکا شمش ایران صد دلار قیمتش زیر قیمت شمش دنیا است. فروش آن هم پایین آمده. توجه ندارند که
هزینه هاي ما در لوازم یدکی، مواد اولیه و نسوزها همه بر اساس قیمت ارز آزاد است. این هم مزید بر علت. کلا چرخ سیستم صنعت
فولاد متوقف شده است. یکی دیگر از افراد مطلع از موضوع می گوید اگر کشورهاي دشمن ایران می خواستند صنعت فولاد ایران را

 
زمین بزنند، با چنین سرعتی امکان نداشت. اما راه حل براي عبور از این بحران چیست؟ 

 
حل این بحران نصف روز زمان می برد 

از یکی از فعالان صنعت فولاد جویاي راه حل عبور از این بحران شدیم. در متنی که براي شرق ارسال شد، به این موارد اشاره شده
است: اول پایه قیمتی شمش فولادي در بورس کالا از 95 درصد قیمت فوب شمش صادراتی ایران که درحال حاضر 550 دلار است،
به قیمت شمش در بازار جهانی که صد دلار بالاتر از نرخ صادراتی ایران است (به 650 دلار) اصلاح شود؛ زیرا به دلیل تحریم هاي
ظالمانه اقتصادي، نرخ صادرات شمش ایران صد دلار ارزان تر از همه دنیاست. در نتیجه اگر ما قیمت داخلی را بر اساس قیمت تحریم
تنظیم کنیم، کارخانجات داخلی تعطیل می شوند و آمریکا به هدف خود که تعطیلی صنعت فولاد ایران بوده است، می رسد. ثانیا
حذف مقررات کاهش سه درصد از پایه قیمت فروش شمش در بورس کالا در صورت فروش نرفتن شمش یکی از راه ها براي
جلوگیري از سقوط قیمت است. ثالثا قیمت پایه آهن اسفنجی در بورس کالا، بعد از عرضه کامل (یعنی عرضه هفته اي 160 هزار تُن)
و آن هم پس از چهار هفته متوالی عرضه کامل کشف شود و به عنوان پایه در هفته هاي آتی اعمال شود؛ در غیر این صورت همان
50 درصد قیمت شمش فولاد خوزستان معامله شده در هفته قبل ملاك تعیین قیمت پایه آهن اسفنجی در بورس کالا باشد و هر
هفته رقابت از آن پایه صورت گیرد. رابعا با توجه به دوبرابربودن تولید شمش نسبت به نیاز داخلی، اجازه داده شود تولیدکنندگان
القایی شمش صادرات خود را بر اساس فروش ارز به نرخ سنا به سیستم بانکی انجام دهند؛ زیرا این تولیدکنندگان مواد اولیه جانبی و
لوازم یدکی خود را از بازار داخل بر اساس نرخ روز ارز تهیه می کنند. در نهایت با توجه به اینکه تولید شمش در داخل کشور دو برابر
نیاز داخل است، عرضه نصف تولید داخل در بورس کفایت می کند و تولیدکنندگان مجاز باشند 50 درصد از شمش خود را بدون
عرضه در بورس کالا صادر کنند. به نوشته این فعال صنعت فولاد با اعمال این تغییرات ساده که ابلاغ آنها نصف روز بیشتر طول نمی



کشد، کل این 110 کارخانه که سال هاي سال در خدمت صنعت و اقتصاد کشور بوده اند و اکنون به مرز فلاکت و تعطیلی افتاده اند

 
مجددا به کار مشغول خواهند شد. 

 
کیهان 

 
- بازار قرمزپوش بورس در انتظار اقدامات حمایتی 

کیهان درباره بورس گزارش داده است: معامله گران بازار سهام در حالی این روزها نظاره گر نماگرهاي قرمزپوش هستند که همچنان

 
به اقدامات حمایتی دولت از بازار براي جلوگیري از افتادن در ورطه سقوط بیشتر امید دارند. 

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات سه شنبه 5 بهمن 1400 با ریزش سنگین 26 هزار و 660 واحدي به رقم یک میلیون و

 
208 هزار واحد رسید. شاخص کل هم وزن اما با ریزش 2.13 درصدي، در عدد 317 هزار و 66 واحد کار خود را پایان داد. 

البته ارزش معاملات خرد سهام نیز با رشد 55 درصدي مواجه شد و به عدد 3 هزار و 502 میلیارد تومان رسید که 63 درصد کل
معاملات بازار ثانویه را تشکیل داد. در روزهایی که بازار سهام قرمز است، افزایش معاملات خرد می تواند سهامداران را به روزهاي

 
آینده بورس امیدوار نگه دارد. 

 
میراث شوم دولت تدبیر 

اما آنچه امروز بر سر بورس می گذرد نتیجه سلسله اتفاقاتی است که از سال 98 شروع و در سال 99 بر سر مردم خراب شد و تا امروز
هم ادامه داشته است. رشد ابرحباب بورس و صعود شاخص بازار سهام تا دو میلیون و 100هزار واحدي و سپس ترکیدن آن در
مردادماه 99 در حالی اتفاق افتاد که مسئولان دولت قبل مدام مردم را براي ورود به بازار سرمایه تشویق می کردند و حتی حسن
روحانی در مردادماه صراحتا اعلام کرد مردم سرمایه خود را به بورس بسپارند و مردم به اعتماد حرف او پس از ریزش هم از بازار خارج
نشدند. در ادامه، اظهارات غلط انداز افراد غیرمتخصص همچون محمود واعظی، رئیس دفتر روحانی، درباره تعیین کف تکنیکالی براي

 
بازگشت بازار هم به بی اعتمادي دامن زد و روند خروج پول از بازار تشدید شد. 

از مردادماه 99 تا اردیبهشت امسال به مدت بیش از 9 ماه روند بلندمدت بازار کاملا نزولی شد و تنها در چهار ماه پایانی دولت تدبیر و

 
امید یک روند صعودي موقت به بازار داده شد، ولی از شهریور در اثر اتفاقات مختلف، بازار دوباره به فاز نزولی بلندمدت خود بازگشت. 

اکنون دولت سیزدهم وارث میراث شوم بی اعتمادي سهامداران است که طی بیش از یکسال شکل گرفته و به این راحتی ها قابل
ترمیم نیست، به همین دلیل با کوچک ترین تنشی پول از بازار خارج می شود. با این حال دولت در حال برنامه هایی براي حمایت از

 
بازار تدارك دیده است. 

 
بارقه هاي امید 

مصوبات 10 بندي ستاد اقتصادي دولت براي حمایت از بورس یکی از این موارد است که می تواند جان تازه اي به بازار ببخشد.
همچنین سخنگوي دولت روز گذشته در مورد بازار سرمایه گفت: مسیر حمایت دولت از بورس به طور مستمر ادامه دارد. علی بهادري
جهرمی اظهار کرد کار گروهی به ریاست معاون اول، معاون اقتصادي رییس جمهور، وزیر اقتصاد، سازمان بورس و دیگر اعضاي



 
اقتصادي دولت تشکیل شده است و نظر صاحب نظران دریافت شد و پیشنهاداتی در حال تدوین است. 

 
ابهام در تصمیم گیري ها 

البته با وجود تلاش هاي قابل تقدیر، وجود ابهام درباره برخی اقدامات دولت موجب شده که مسیر حمایت از بورس محل سوال باشد.

 
مثلا عدم ثبات دربرخی تصمیم گیري ها که مصداق آن در مورد افزایش قیمت کارخانه اي خودروهاي داخلی پیش آمد. 

علاوه بر این عملکرد بازارگردان ها نیز محل سوال است به گونه اي که عملکرد ضعیف آنها از عوامل ریزش بازار قلمداد می شود.

 
معلوم نیست بازارگردان ها بالاخره کی و چگونه قرار است از سهم هاي خود حمایت کنند. 

ناگفته نماند که برخی تصمیم هایی که اثر منفی بر بازار می گذارد به مجلس هم مربوط می شود. از جمله اینکه اعضاي کمیسیون
تلفیق مجلس چند روز قبل در جریان بررسی لایحه بودجه 1401 تصمیم گرفتند موادي همچون قیر، متانول، اوره و پلی اتیلن را با
ذکر نام در تبصره 6 لایحه بودجه اضافه کنند تا این مواد نیز در کنار فهرست دولت، مشمول مالیات بر درآمد صادراتی شوند. هر چند
افزایش درآمدهاي مالیاتی دولت اقدام مثبتی به نظر می رسد، اما اولا به تغییرات نرخ خوراك این صنایع هم باید توجه نمود و ثانیا

 
شرایط نزولی و حساس بازار سرمایه را هم در نظر گرفت. 

 
یک تصمیم دیگر کمیسیون تلفیق، موافقت با واردات 50 هزار دستگاه خودروي سواري 

و 10 هزار دستگاه ماشین آلات سنگین به کشور است! این تصمیم در شرایطی که در داخل امکان تولید ماشین آلات سنگین وجود

 
دارد، ضربه سختی به تولید ملی است و با ادعاي حمایت از تولید همخوانی ندارد. 

از سوي دیگر، وقتی شوراي نگهبان پیش از این با مصوبه مجلس در ماجراي واردات خودرو بدون انتقال ارز مخالفت کرده، چرا

 
کمیسیون تلفیق دوباره دست روي واردات خودرو گذاشته است؟ 

در پایان باید یادآور شد که مردم انتظار دارند به وعده هاي حمایت از بورس عمل شود و آنچه در سخن بیان می شود صورت واقعی

 
پیدا کند. نتیجه وضع کنونی جز هدایت پول به سمت بانک و پارك شدن سرمایه ها در حساب هاي بانکی نیست. 

 
مردمسالاري 

 
- نشانه مثبت براي افزایش حقوق کارگران بیش از نرخ تورم 

مردمسالاري درباره افزایش حقوق ها گزارش داده است: تغییرات کمیسیون تلفیق در لایحه پرحاشیه بودجه 1401 بر اساس آنچه روز
دوشنبه اعلام شد به حداقل حقوق کارمندان رسیده است؛ موضوعی که پیش از ارسال این لایحه به مجلس با اعتراض هاي فراوان
روبرو شده بود. بر اساس تصمیمی که دولت گرفته بود حقوق کارمندان در سال آینده به طور متوسط 10 درصد افزایش خواهد یافت؛
اما نکته مهم این است که این افزایش به صورت پلکانی اعمال می شد و افزایش حداقل دستمزد کارمندان 29 درصد بود. این تصمیم
از همان ابتدا با مخالفت بعضی نمایندگان مجلس روبرو شد؛ ضمن اینکه صاحب نظران به این نکته هم اشاره داشتند که طبق برنامه
ششم توسعه، دولت موظف است حقوق را حداقل به اندازه نرخ تورم بالا ببرند و در روزهایی که نرخ تورم نزدیک 45 درصد اعلام می
شود، مشخص است که حقوق حداقلی هم به اندازه نرخ تورم افزایش نخواهد یافت و به این ترتیب سفره حداقلی بگیران 16 درصد



کوچک خواهد شد. با این حال دولت گوشش به این حرفها بدهکار نبود و همچنان بر خواسته خود پافشاري کرد و همین موضوع را

 
در لایحه بودجه سال آینده قرار داد و به مجلس فرستاد. 

با این وصف دولت در لایحه حداقل حقوق را چهار میلیون و 500 هزار تومان پیش بینی کرده بود اما حالا اعلام شده که کمیسیون
تلفیق این رقم را به پنج میلیون و 600 هزار تومان افزایش داده است. حداقل حقوق کارمندان در سال جاري سه میلیون و 500 هزار
تومان بود، که اگر به چهار میلیون و 500 هزار تومان افزایش می یافت در واقع حداقل حقوق 29 درصد افزایش می یافت اما با این
تصمیم کمیسیون تلفیق حداقل حقوق کارمندان 60 درصد افزایش خواهد داشت. نکته مهم در تصمیم کمیسیون تلفیق این است که
همچنان میانگین افزایش حقوق همان 10 درصد است. به این ترتیب افزایش حقوق سایر حقوق بگیران کمتر از آنچه دولت پیش
بینی کرده بود خواهد شد. نکته دیگر این است که معمولا تصمیم گرفته شده براي کارمندان پایه اي براي افزایش حقوق کارگان
مشمول قانون کار خواهد بود. در هفته هاي اخیر اینکه افزایش حقوق کارگران در سال آینده چقدر باید باشد یکی از دغدغه هاي
کارگران و کارفرمایان بوده است. در سال جاري حداقل حقوق نسبت به سال گذشته 39 درصد افزایش یافته بود. تصمیم نهایی در این
خصوص البته به عهده شوراي عالی کار است که معمولا مبلغ نهایی را فروردین ماه اعلام می کند؛ اما اگر مبنا را میزان افزایش حقوق
کارمندان بگیریم، بر مبناي آنچه دولت براي کامندان تصمیم گرفته بود حداقل حقوق کارگران باید 29 درصد و بر مبناي تصمیم
کمیسیون تلفیق باید 60 درصد افزایش پیدا کند. افزایش حقوق کارگران اگرچه فشار مستقیم به دولت نخواهد آورد اما براي
کارفرمایان بسیار مهم است؛ ضمن اینکه براي جامعه کارگري نیز بسیار اهمیت دارد که افزایش حقوقش حداقل به میزان افزایش نرخ
تورم (45 درصد) باشد تا این قشر بتواند از عهده مخارج زندگی برآید. موضوع دیگري که در خصوص تعیین میزان دستمزد کارگران

 
اهمیت دارد میزان خط فقر است. 

بر مبناي اعلام کارشناسان میزان خط فقر بین 7 تا 10 میلیون تومان است اما چندي پیش معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و
رفاه اجتماعی در اظهاراتی عجیب خط فقر را بین 4 تا 4.5 میلیون تومان اعلام کرد! این اعلام که صداي عموم کارشناسان را درآورد
می تواند بخشی از بازي بعضی دولتمردان در دستکاري آمار فقر باشد و شاید هم براي توجیه افزایش کمتر از انتظار حقوق سال آینده

 
کارمندان و کارگران طبق نظر دولت، دست به این آمارسازي هاي کودکانه زده شده است. 

دو هفته قبل نماینده کارگران در شوراي عالی کار پس از نشست نشست شوراي عالی کار گفت: بر اساس گزارش موسسه عالی
پژوهش تامین اجتماعی وضع معیشت کارگران شاغل به سمت نزولی پیش رفته و فقیرتر شده اند لذا تاکید ما این است که در تعیین
حداقل دستمزد تنها تورم امسال ملاك عمل قرار نگیرد و شرایط اقتصادي و تورم سال آینده که قابل پیش بینی نیست مورد توجه
واقع شود. وي با بیان اینکه پیشنهاد تعیین مزد منطقه اي یا مزد صنایع مخالف در این شورا مطرح شده است، تصریح کرد: تعیین
دستمزد 1401 به شیوه منطقه اي را بعید است. زیرساختها هنوز آماده نیست و این کار نیاز به کار مطالعاتی و کارشناسی دقیق و

 
جامع دارد. 

اینک با جمیع این اتفاقات، اولا باید منتظر ماند و دید حداقل دستمزد کارمندان طبق تصمیم نهایی مجلس در لایحه بودجه 1401
چقدر خواهد بود و پس از آن دید که تصمیم شوراي عالی کار چه خواهد شد و آیا دولتمردان مستقر در این شورا قصد دارند همچنان
بر روش قبلی خود پافشاري کنند یا تسلیم نمایندگان جامعه کارگري خواهند شد و سال اینده حقوق کارگران هم برخلاف نظر دولت

 
بیش از نرخ تورم افزایش خواهد داشت؟ 

 
همشهري 

 
- هدیه پر ابهام بانک هاي دولتی به حقوق بگیران 



همشهري درباره در پرداخت وام بدون ضامن گزارش داده است: پرداخت وام بدون ضامن به حقوق بگیران، بازنشستگان و مستمري
بگیران بخش هاي عمومی، دولتی و حقوقی که حقوق شان را از 13بانک دولتی می گیرند، وارد فاز اجرایی شد و فعلا بانک هاي ملی،
سپه، مسکن، کشاورزي، صنعت و معدن، توسعه صادرات، توسعه تعاون، پست بانک، مهر ایران، تجارت، صادرات، ملت و البته رفاه

 
کارگران آماده دادن وام 50 تا 100میلیونی بدون ضامن هستند. 

به گزارش همشهري، پرداخت وام تا سقف 50میلیون تومان تنها با نامه کسر از حقوق خواهد بود اما صورتجلسه مدیران این بانک ها
نشان از یک تبعیض آشکار دارد چرا که مشمولان دریافت وام را به حقوق بگیران دولتی و خصوصی تقسیم کرده اند. به این ترتیب که
کارکنان شرکت هاي بخش خصوصی به تشخیص بانک اقدام به پرداخت وام به شرطی می کنند که علاوه بر نامه کسر از حقوق سفته
یا چک توسط متقاضی وام تحویل شعب بانک هاي عامل شود. افرادي هم که رتبه اعتباري آنها پایین باشد، براي گرفتن وام 50 تا
100میلیون تومان باید یک ضامن معتبر به همراه سفته یا چک ارائه کنند. افزون بر اینکه گرفتن وام از این 13بانک به راحتی نخواهد

 
بود چرا که بانک باید مطمئن شود که گیرنده یا متقاضی وام توان بازپرداخت اقساط را خواهد داشت. 

این گزارش می افزاید: در مرحله نخست افراد مشمول وام به 3رده اعتباري A، B و C تقسیم بندي شده اند و جامعه هدف در گام
نخست شامل کارکنان، بازنشستگان، مستمري بگیران بخش هاي عمومی، دولتی و خصوصی می شود که حقوق می گیرند و در
مرحله بعد قرار است دیگر اقشار جامعه مشمول این طرح شوند. ارائه تسهیلات به اشخاص فاقد رتبه اعتباري و رتبه اعتباري C مطابق
ضوابط و مقررات و بخشنامه هاي داخلی بانک ها خواهد بود و همین شرط می توان سلیقه اي عمل کردن روساي شعبه بانک ها و
سنگ اندازي آنها در برابر متقاضیان وام را به همراه داشته باشد. به گونه اي که مدیران بانک هاي دولتی توافق کرده اند چنانچه
حسب تشخیص بانک، شرایط آسان تري براي مشتریان به منظور پرداخت وام وجود داشته باشد، بانک براساس رویه خود عمل می

 
کند و اعطاي تسهیلات خرد به سایر مشتریان داراي حساب در بانک، مطابق رویه ها و ضوابط هر بانک خواهد بود. 

 
چگونه وام بگیریم؟ 

شرایطی که به امضاي 13مدیرعامل بانک دولتی و معاون بانک و بیمه وزارت اقتصاد رسیده، مبلغ وام را به 2بخش تقسیم می کند،
بخش اول وام تا سقف 50میلیون تومان و بخش دوم هم بین 50تا سقف 100میلیون تومان. مشمولان هم در 3رده تعریف شده اند،
بند اول شامل شاغلان، بازنشستگان، مستمري بگیران و دستگاه هاي اجرایی دولتی (وزارتخانه ها، سازمان ها و شرکت هاي دولتی) و
همچنین نهادهاي عمومی غیردولتی و سایر شرکت هاي معتبر بخش خصوصی است که حسب تشخیص بانک به شرطی که حقوق

 
شان نزد بانک واریز شود، بسته به رتبه اعتباري شان می توانند درخواست وام بدهد. 

افراد مشمول بند اول براي گرفتن وام 50میلیون تومانی تنها کافی است نامه کسر از حقوق ارائه کنند و اگر بخواهد وام 50 تا

 
100میلیون تومانی بگیرند، علاوه بر نامه کسر از حقوق یا باید سفته بخرند و یا چک بدهند. 

کارکنان سایر شرکت هاي بخش خصوصی به تشخیص بانک که مشمول بند یک نمی شوند به شرطی که حقوق شان را از یکی از
13بانک اعلام شده دریافت کنند، در زمره مشمولان بند2 قرار می گیرند به شرطی که رتبه اعتباري آنها A و B باشد. این افراد براي
گرفتن وام 50میلیون تومانی هم باید نامه کسر از حقوق و هم سفته یا چک به همراه داشته باشند. اما اگر بخواهند وام بیش از
50میلیون تا سقف 100میلیون تومان بگیرند، حتما باید یک ضامن معتبر به بانک معرفی کنند. گروه دیگري که می توانند از این
تسهیلات استفاده کنند در زمره مشمولان بند3 قرار می گیرند که رتبه اعتباري آنها C باشد، این افراد همچنان براي گرفتن وام چه

 
50میلیون تومانی چه 100میلیون تومانی باید یک نفر ضامن معتبر به همراه سفته و چک معرفی کنند. 



 
تبعیض جایز نیست! 

هرچند اقدام دولت در کاهش موانع وام بگیري مردم قابل تحسین است اما تبعیض جایز نیست و اولویت دادن به حقوق بگیران و ابهام
درباره زمان و شیوه پرداخت تسهیلات به افراد دیگر ازجمله کشاورزان، کسبه، زنان سرپرست خانوار و میلیون ها شهروندي که کمتر
از تسهیلات دولتی بهره مند می شوند، یک احساس تبعیض را به همراه دارد. از این جهت انتظار می رود قبل از اینکه بانک ها بعدا با
عنوان تمام شدن اعتبارشان بهانه بیاورند، از هم اکنون دولت و بانک مرکزي سازوکار تسهیل دسترسی به وام براي همه مردم براساس
اعتبارسنجی را تعیین و اعلام کند. چرا که به طور مثال وقتی یک حقوق بگیر دولتی یا غیردولتی چندماه زودتر از دیگران به این
تسهیلات دسترسی پیدا کند، در نتیجه افزایش نرخ تورم و کاهش ارز خرید این تسهیلات، کسانی که در سال آینده از این وام بهره

 
مند شوند، عملا زیان خواهند دید. 

افزون بر اینکه هم اکنون بسیاري از کارکنان بخش هاي غیردولتی و خصوصی حقوق خود را از بانک هاي دیگر دریافت می کنند و
تعیین شرط دریافت حقوق از بانک هاي دولتی هم یک رویه غلط است چرا که اگر مبناي پرداخت تسهیلات اعتبارسنجی مشتریان
باشد، بانک ها در تعامل با همدیگر می توانند اقساط تسهیلات را از حساب افراد در هر بانکی بردارند و به همین دلیل شرط تعیین
شده منطقی به نظر نمی رسد. افزون بر اینکه مشخص نیست اگر بانک هاي خصوصی حاضر به توافق با دولت نشوند، تکلیف کسانی

 
که حقوق شان نزد این بانک هاست، چه خواهد شد. 

 
بخش خصوصی در ابهام 

ابهام دیگر در توافق بانکداران دولتی این است که قرار است حقوق بگیران شرکت هاي رتبه دار بخش خصوصی هم بتوانند از این
تسهیلات بهره مند شوند. سؤال و ابهام اصلی اینجاست که مکانیزم تعیین رتبه و سنجش اعتباري این شرکت ها چگونه است و اگر
ملاك اعتبار گیرنده تسهیلات است، پس شرط رتبه شرکت ها چه معنایی دارد. این سؤال وقتی جدي تر مطرح می شود که ممکن
است یک شرکت بخش خصوصی از نظر بانک داراي رتبه اعتباري پایین باشد اما حقوق بگیران این شرکت ها افراد خوش حساب و
خوشنام و داراي رتبه اعتباري مطلوب باشند، در این صورت ممکن است حق آنها براي گرفتن وام بدون ضامن تضییع شود چرا که
بانک به راحتی می تواند بخشنامه هاي داخلی را مورد استناد قرار دهد و اعلام کند که علاوه بر نامه کسر از حقوق باید ضامن هم

 
معرفی شود. 

 
حقوق نگیران فعلا منتظر بمانند 

عباس حسینی، معاون امور بانکی، وزارت اقتصاد ابراز امیدواري کرد، این امکان براي سایر طبقات اجتماعی کشور نیز، براساس نظام
رتبه بندي و با توجه به هماهنگی بسیار خوب فی مابین وزارت اقتصاد و بانک مرکزي، به سرعت فراهم شود. علی صالح آبادي، رئیس
کل بانک مرکزي هم می گوید باید شمولیت مالی را گسترش دهیم و دسترسی آحاد مردم را به سیستم بانکی تسهیل کنیم. بخشی از
این کار مربوط به تسهیلات و بخشی مربوط به خدمات بانکی است که جزو برنامه هاي جدي بانک مرکزي خواهد بود. به گفته وي در
بحث تسهیلات، متقاضیان وام هاي خرد مشروط به اعتبارسنجی باید بتوانند از تسهیلات لازم برخوردار شوند که مقررات آن در حال
بازنگري است و تا پایان سال به سیستم بانکی ابلاغ می شود. به این ترتیب زمان پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن به همه

 
شهروندانی که حقوق بگیر نیستند، در پرده ابهام قرار دارد و فعلا باید منتظر بمانند. 

 
- مهاجرت نقدینگی به پارکینگ پول 



همشهري وضعیت بورس را بررسی کرده است: بازار سهام دیروز براي سومین روز متوالی با افت سنگین مواجه شد و بیش از 2درصد
افت کرد. این نزول منجر به افت 122هزار میلیارد تومانی ارزش کل بازار سهام شد. آنطور که آمارها نشان می دهد، نقدینگی در حال

 
مهاجرت به بازار اوراق بدهی است. 

به گزارش همشهري، روند نزولی بورس تهران دیروز و براي سومین روز متوالی ادامه یافت؛ به طوري که شاخص کل بورس تهران در
مبادلات دیروز با 26هزار و 659واحد کاهش معادل 2.16درصد افت کرد. این نزول منجر شد در مبادلات دیروز 122هزار میلیارد
تومان از ارزش سهام شرکت هاي حاضر در بازار سهام کاسته شود و جمع کل ارزش شرکت هاي حاضر در بورس و فرابورس به

 
5769هزار میلیارد تومان برسد. 

این روند نزولی ظرف 3روز گذشته سرعت بیشتري گرفته و در این مدت شرکت هاي بورس بیش از 333هزار میلیارد تومان از ارزش
خود را از دست داده اند. طبق این اطلاعات ظرف یک ماه گذشته بیش از 800هزار میلیارد تومان از ارزش سهام شرکت ها کاسته

 
شده است. 

 
خروج نقدینگی از بورس 

آمارهاي موجود از وضعیت معاملات بورس نشان می دهد که با تشدید روند نزولی شاخص بورس، سرعت خروج نقدینگی از بورس هم
شتاب بیشتري گرفته است. هنوز به طوردقیق مشخص نیست که از ابتداي سال تاکنون چه میزان نقدینگی از بازار سهام خارج شده
اما آمارهاي همشهري نشان می دهد که در این مدت بیش از 41هزار میلیارد تومان نقدینگی سهامداران حقیقی یا خرد از بازار سهام
خارج شده است. این روند خروج نقدینگی حتی ظرف روزهاي گذشته شتاب بیشتري گرفته؛ به طوري که در مبادلات دیروز میزان
خروج نقدینگی از بازار سهام براي نخستین بار ظرف چندماه گذشته از مرز هزارمیلیارد تومان گذشت و به هزار و 126میلیارد تومان
رسید. سهامداران حقیقی همچنین در روزهاي یکشنبه و دوشنبه نیز به ترتیب 787 و 416میلیارد تومان نقدینگی از بازار سهام خارج

 
کرده بودند. 

این ارقام نشان می دهد که با تداوم روند نزولی شاخص بورس تمایل سهامداران براي خرید سهام شرکت هاي بورس به شدت کاهش
یافته و سهامداران ترجیح می دهند منابع مالی شان را از بازار سهام خارج کرده و به سایر بازارها ببرند. اما پرسش این است که این

 
نقدینگی به سمت کدام بازار در حرکت است؟ 

 
حرکت به سمت پارکینگ پول 

هرچند مقامات بازار سرمایه تاکنون اطلاعاتی منتشر نکرده اند که نشان دهد در زمان هاي نزول بورس، نقدینگی سهامداران خرد یا به
عبارتی مردم به سمت چه بازاري حرکت می کند، اما رویه هاي معاملاتی سال هاي گذشته نشان می دهد که تقریبا بخش زیادي از
این نقدینگی در بازار سهام باقی می ماند اما صرف خرید سهام نمی شود و به جاي آن رهسپار سایر اوراق بهادار می شود که ریسک
کمتري در مقایسه با سهام دارد. با این حال برخی کارشناسان بر این باورند که نقدینگی بعد از خروج از بورس راهی بازارهاي موازي

 
ازجمله طلا و ارز و مسکن می شود. 

با توجه به اینکه هیچ اطلاعات شفافی از میزان معاملات انجام شده در بازارهاي طلا، ارز و مسکن وجود ندارد، نمی توان ادعاي آنان را
راستی آزمایی کرد. اما آمارهاي موجود از ترکیب معاملات بازار سرمایه نشان می دهد سهامدارانی که سهام شرکت هاي بورس را می



فروشند، بخش زیادي از نقدینگی حاصل از فروش سهام را به طور غیرمستقیم صرف خرید اوراق بدهی می کنند. در واقع سهامداران
بعد از فروش سهام خود منابع حاصل از فروش را تبدیل به یونیت هاي صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله می کنند. با توجه به
آنکه بخش مهمی از دارایی این صندوق ها شامل اوراق بدهی است، می توان گفت مردم اکنون ترجیح می دهند به جاي خرید سهام
منابع خود را صرف خرید اوراق بدهی به عنوان اوراق بدون ریسک کنند. هم اکنون صندوق هاي سرمایه گذاري، بخش عمده نقدینگی
شان را در بازار اوراق بدهی سرمایه گذاري کرده اند و به سرمایه گذاران سودهایی در محدوده 20درصد و حتی بالاتر پرداخت می

 
کنند. 

به همین دلیل سرمایه گذاران ترجیح می دهند بعد از فروش سهام در این صندوق ها سرمایه گذاري کنند. در ادبیات مالی به بازار
اوراق بدهی پارکینگ پول گفته می شود، به این معنا که منابع مالی در کنار بازار سرمایه در زمان هاي نزول پارك می شود و بعد از
آن در زمان صعود بورس دوباره وارد بازار سهام می شوند. آنطور که آمارها نشان می دهد سهم ارزش معاملات صندوق هاي سرمایه
گذاري قابل معامله در دي ماه امسال از کل معاملات به 23درصد افزایش یافته در حالی که در همین مدت سهم معاملات سهام
26درصد کاهش داشته است. طبق اطلاعات موجود در 10ماهه امسال تمایل سرمایه گذاران براي خرید سهام 65.3درصد نسبت به
سال قبل کاهش داشته؛ درحالی که در همین مدت ارزش کل معاملات صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله 53.3درصد افزایش

 
یافته است. 

این موضوع منجر به تغییرات معناداري در ترکیب معاملات اوراق بهادار در بازار سرمایه شده که در تاریخ بازار سرمایه بی سابقه است.
طبق آمارهاي موجود، با خروج نقدینگی از سمت بازار سهام به سمت صندوق هاي سرمایه گذاري قابل معامله، سهم معاملات این
صندوق ها از کل معاملات در 10ماه گذشته به 25درصد رسیده است؛ در حالی که سال قبل سهم معاملات صندوق هاي سرمایه
گذاري قابل معامله فقط 7درصد بود و 93درصد از کل معاملات به خریدوفروش سهام اختصاص داشت. این به معناي آن است که
سهم معاملات سهام اکنون به 75درصد از کل معاملات اوراق بهادار رسیده و به نظر می رسد در صورت تداوم نزول بورس و خروج

 
بیشتر نقدینگی از بازار سهام تمایل مردم براي ورود به صندوق هاي سرمایه گذاري بیشتر شود. 

اطلاعات بیشتر از وضعیت معاملات سهام نشان می دهد که در 10ماهه امسال ارزش کل معاملات سهام نسبت به 10ماهه سال
گذشته 1983هزار میلیارد تومان کاهش یافته درحالی که در همین مدت ارزش کل معاملات صندوق هاي سرمایه گذاري 120هزار

میلیارد تومان رشد کرده و به 343هزار میلیارد تومان رسیده است.



مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است

منبع: روزنامه جهان اقتصادشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/11/06

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره بها، یک فکر
اساسی کرد.

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي
دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره

 
بها، یک فکر اساسی کرد. 

به گزارش جهان اقتصاد به نقل از مهر،حجت الاسلام سید
ابراهیم رئیسی شب گذشته 4 بهمن در گفت وگوي
مستقیم با مردم درباره مسکن اظهار کرد: ازدواج فقط با
صحبت با جوانان افزایش نمی یابد و باید براي آنها کار
عملی کرد؛ مسکن سازي در افزایش ازدواج بسیار مؤثر

 
است و ما قرار است در 4 سال 4 میلیون مسکن بسازیم. 

وي افزود: ساخت مسکن علاوه بر اینکه نیاز مردم است، اگر ساخته نشود، از ساخت و ساز تعداد مسکن مورد نیاز مردم هم عقب می

 
مانیم. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره بها، یک فکر اساسی

 
کرد. 

 
رئیس جمهور: مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است 

به گفته رئیس جمهور، حل مشکل اجاره بها باید ریشه اي باشد که همان ساخت و ساز است؛ مسکن به عنوان یکی از پیشران هاي

 
اقتصادي مطرح بوده و مسکن سازي می تواند صنایع زیادي را به دنبال خود بکشد. 

وي خاطرنشان کرد: در بسیاري از شهرهاي کشور بانک زمین تشکل شده و در بسیاري از حاشیه شهرها زمین داریم که شناسایی و
آماده سازي آن کمی زمان برده است اساس قضیه آن است که با مسکن سازي، هم قیمت فروش و هم اجاره بهاي مسکن تعدیل شود.

 
کارشناس اقتصادي: مسکن نیاز اساسی و غیر قابل جایگزین است 

فرهاد بیضایی کارشناس اقتصاد مسکن اظهار کرد: من به بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد کشور نگاه نمی کنم کما اینکه در
یکی دو دهه قبل می شد از بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نام برد ولی با توجه به تغییر و تحولاتی که در اقتصاد رخ داده، در



دنیا دیگر به مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نگاه نمی شود اما این نگاه را قبول دارم که مسکن نیاز اساسی کشور است و توجه به این

 
نیاز اساسی، شوخی بردار نیست. 

وي رونق بخش مسکن را عامل رونق اشتغال، پیشرفت و رشد اقتصادي دانست و افزود: اما اینکه عنوان پیشران اقتصادي به آن نهاد را

 
نمی توان با قاطعیت اعلام کرد. 

 
تسهیلات مسکن به همه تقاضاها داده شود نه صرفاً به ساخت و ساز 

بیضایی در خصوص اعطاي تسهیلات ساخت مسکن گفت: معتقدم باید بسته اي از تسهیلات مسکن را در شبکه بانکی داشته باشیم و
براي هر تقاضایی از هر نوعی، تسهیلات متناسب با آن وجود داشته باشد؛ این تقاضا می تواند شامل خرید مسکن، نوسازي بافت

 
فرسوده، مسکن روستایی، ساخت، پیش خرید که شاید بتوان از آن به عنوان یکی از مهمترین تسهیلات بخش مسکن نام برد، باشد. 

 
وام پیش خرید مسکن، هم مزایاي وام ساخت را دارد هم وام خرید 

وي دوگانه سازي میان تسهیلات خرید یا ساخت مسکن را دوگانه سازي اشتباه دانست و ادامه داد: افراط و تفریط در خصوص اینکه
وام خرید مسکن در اولویت است یا وام ساخت مسکن، روند اشتباهی است؛ البته من معتقدم بهترین تسهیلاتی که در بخش مسکن
می تواند مؤثر باشد، تسهیلات پیش خرید مسکن است چون هم مزایاي تسهیلات خرید مسکن را دارد و هم منجر به تولید واحد
مسکونی می شود؛ ضمن اینکه اختیار آن هم در دست مصرف کننده است و باعث می شود تا دست برتر را در بازار در اختیار داشته

 
باشد که همان مزیت وام خرید است که گزینه هاي پیش روي خریدار و قدرت انتخابش را افزایش می دهد. 

بیضایی یادآور شد: مهمترین نکته اي که در بخش مسکن باید به آن توجه شود، اساسی ترین نیاز خانوار بودن آن است که قابل

 
جایگزینی نیست؛ تأکید بر پیشران اقتصاد بودن بخش مسکن، نمی تواند این موضوع را پوشش دهد. 

کارشناس اقتصاد مسکن افزود: همه بخش هاي اثرگذار اقتصادي در صورت فعال بودن می توانند در اقتصاد پیشران باشند چرا که با
ایجاد اشتغال و تولید موجب رشد اقتصادي می شوند؛ بخش مسکن هم از این گونه موارد به شمار می آید و نمی توان نقش مؤثر آن

 
را در اقتصاد کتمان کرد. 

 
نمی توان یک بخش را به تنهایی پیشران اقتصادي دانست 

وي تصریح کرد: افزایش ساخت و ساز در بخش مسکن و رشد تقاضاي واقعی در این بازار می تواند موجب اشتغال در پی داشته باشد
که این موارد رشد اقتصادي را فراهم می کند؛ در کنار بحث مسکن سایر شاخص هاي اقتصادي دیگر نیز در پیشران بودن در اقتصاد

 
کشور مؤثر هستند و شاید رتبه بالاتري در رشد شاخص هاي اقتصادي داشته باشند. 

کارشناس اقتصاد مسکن تصریح کرد: ساخت و ساز همواره یک نیاز اساسی محسوب می شود و ناگزیر هستیم با فراهم آوردن شرایط
تعادل در عرضه و تقاضا در این بخش، پاسخگوي تأمین مسکن مردم باشیم؛ اگر سرمایه گذاري به درستی در این بخش صورت گیرد،

 
می تواند موجب رشد و رونق شود. 

بیضایی خاطرنشان کرد: بنابراین بخش مسکن از این نظر اهمیت دارد که یک نیاز اساسی و بدون جایگزین محسوب می شود؛ لذا در



نگاه واقعی اقتصاد نباید به عنوان پیشران به آن نگاه کرد چرا که در صورت توقف رشد اقتصادي، بسیاري از شاخص هاي اقتصادي

 
متوقف خواهد شد. 

وي یادآور شد: در بخش مسکن علاوه بر توجه به ساخت و ساز انبوه باید به رفع نیاز واقعی مردم توجه کرد و تقاضاي واقعی را در این
بخش شناسایی و آن را مرتفع کرد و و بیشتر بر روي تقاضاي مصرفی متمرکز شد تا علاوه بر رفع نیاز مردم شاهد افزایش ساخت و

 
ساز نیز باشیم. 

بیضایی با اشاره به بی توجهی به سیاست هدایت اعتبارات بانکی به سمت تولید افزود: در سال هاي اخیر متأسفانه یکی از مهم ترین
معضلات در این حوزه بی توجهی به بخش تسهیلات دهی توسط بانک ها بوده و به دلیل عدم نظارت، بانک ها نتوانسته اند در بخش

تسهیلات دهی موفق عمل کنند.



دانشگاه جاي سیاسی کاري نیست

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/11/06

«2 تن از اساتید دانشگا ه هاي شریف و شهید بهشتی اخراج شدند»؛ شایعه اي که در روزهاي گذشته در صدر اخبار و گفت و
شنودهاي فضاي مجازي بود.

«2 تن از اساتید دانشگا ه هاي شریف و شهید بهشتی اخراج شدند»؛ شایعه اي که در روزهاي گذشته در صدر اخبار و گفت و

 
شنودهاي فضاي مجازي بود. 

 
 

«2 تن از اساتید دانشگاه هاي شریف و شهید بهشتی اخراج شدند»؛ شایعه اي که در روزهاي گذشته در صدر اخبار و گفت و
شنودهاي فضاي مجازي بود. این گفت و شنودها از آنجایی کلید خورد که اعلام شد دکتر «محمد فاضلی» استاد دانشگاه شهید
بهشتی و دکتر «آرش اباذري» استاد دانشگاه صنعتی شریف از این پس دیگر همکاري اي با این 2 دانشگاه نخواهند داشت. همین
موضوع باعث شد عده اي موجی در کشور راه بیندازند و ادعا کنند این مساله، آغاز «پروژه تصفیه اساتید دانشگاه در دولت جدید»
است. اما در هیاهوي این تحلیل ها و بمباران نفرین و ناسزا سر دادن ها، لازم است در ابتدا به این سوال پاسخ دهیم که آیا «روایت
داستان» همین است که در فضاي مجازي پمپاژ می شود، یا روایت دیگري هم هست که در صداي بلند قیل و قال ها نشنیده باقی

 
مانده؟ 

کدام اخراج؟! اجازه بدهید قبل از شروع بحث، به این مساله بپردازیم که از حیث حقوقی، لفظ « اخراج » به چه معنایی دلالت می

 
کند، سپس ببینیم آیا این لفظ درباره جناب دکتر آرش اباذري و جناب دکتر محمد فاضلی صدق می کند یا خیر؟ 

ما وقتی از لغت اخراج استفاده می کنیم که یک شخصیت حقیقی فرآیندهاي حقوقی براي استخدام در یک مجموعه را طی کرده و
قانونا از اعضاي رسمی یک مجموعه یا سازمان به حساب می آید، سپس به هر دلیلی فرآیندهاي حقوقی طی شده ابطال و ارائه مزایاي
شغلی به فرد متوقف می شود. طبیعتا این فرد از حمایت هاي قانونی و حقوقی اي که براي افراد شاغل در هر مجموعه اي وضع شده

 
نیز برخوردار خواهد بود. 

حال سوال این است: آیا از حیث حقوقی دکتر آرش اباذري و دکتر محمد فاضلی در استخدام دانشگاه هاي شریف و شهید بهشتی
بوده اند و رسما عضو هیات علمی محسوب می شده اند که قطع همکاري با این 2 استاد، مصداق لفظ «اخراج» شود؟ پاسخ منفی
است. اساسا این 2 استاد به صورت «پیمانی» با دانشگاه همکاري داشته اند و فرآیندهاي حقوقی لازم براي عضویت به عنوان هیات

علمی تمام وقت انجام نشده است. 



جناب دکتر فاضلی سال هاي 92 تا 96 معاون پژوهشی مرکز بررسی هاي استراتژیک و مدیر شبکه مطالعات سیاست گذاري عمومی
بوده است. وي همچنین ریاست مرکز امور اجتماعی منابع آب و انرژي وزارت نیرو را برعهده داشته است. همین مورد باعث شده هیات
جذب با درخواست تبدیل وضعیت دکتر فاضلی از آزمایشی به رسمی مخالفت کند چرا که اشتغال همزمان در 2 پست رسمی، خلاف
قانون است. نکته اي که باید به آن توجه داشت این است که مخالفت هیات جذب با رسمی شدن دکتر فاضلی در دولت قبل رخ داده
است و ارتباطی با دولت فعلی ندارد. در نهایت نیز چون قرارداد ایشان به صورت «پیمانی» بوده، این امکان براي دانشگاه از حیث
حقوقی و قانونی فراهم است که با توجه به شرایط خود، به تمدید قرارداد اقدام بکند یا نکند. عدم تمدید قرارداد از حیث حقوقی،

 
مترادف با اخراج نیست. 

همین مساله به شکل دیگري درباره جناب دکتر آرش اباذري نیز مطرح است. روابط عمومی دانشگاه صنعتی شریف در پی اخبار
منتشرشده با مضمون «اخراج آرش اباذري از استادان گروه فلسفه علم» بیانیه اي را در این باره صادر کرد. در متن بیانیه دانشگاه
صنعتی شریف آمده است: «پیرو انتشار شایعه «اخراج یکی از استادان گروه فلسفه علم دانشگاه صنعتی شریف»، روابط عمومی
دانشگاه صنعتی شریف، بنا به وظیفه اي که جهت شفاف سازي فضاي رسانه اي به عهده دارد، اعلام می دارد: نامبرده از حدود 3 سال
پیش در تدریس برخی دروس با گروه «فلسفه علم» این دانشگاه همکاري داشته و اخیرا متقاضی استخدام به عنوان عضو هیات علمی
این دانشگاه بوده اند. فرآیند استخدام ایشان، براساس روند قانونی وزارت علوم، منجر به نتیجه مثبت نگردید. با بازنگري مجدد نیز
تغییري در نتیجه حاصل نشد. لذا لازم است صراحتا تبیین شود نامبرده تاکنون رابطه استخدامی با این دانشگاه نداشته و شایعه اخراج

 
ایشان از دانشگاه صنعتی شریف قویاً تکذیب می شود». 

 
 

نکته جالبی که در حواشی پیش آمده براي این 2 استاد جلب توجه می کند، تلاش عده اي است که سعی می کنند هر طور شده این
مساله را یک تصمیم «جناحی» نمایش دهند، در حالی که براساس اعلام دکتر ابراهیم آزادگان، رئیس گروه فلسفه علم دانشگاه شریف
بعد از پایان مدت همکاري دکتر اباذري با این دانشگاه، ایشان هم اکنون در پژوهشگاه دانش هاي بنیادي (IPM) مستقر شده است؛

 
مرکزي که تحت ریاست دکتر محمدجواد لاریجانی از چهره هاي مطرح اصولگرا اداره می شود. 

سخنی در باب اسائه ادب به دکتر گلشنی پس از انتشار شایعات و اخبار کذب در رابطه با آنچه اخراج دکتر اباذري خوانده شد،
متاسفانه گفت و گوي ابراهیم آزادگان با روزنامه شریف موجب دامن زدن به این اخبار کذب شد که به نظر می رسد اطلاعیه شفاف
دانشگاه در واکنش به همین گفت و گو نیز بوده است. دکتر آزادگان بدون اشاره به این مساله که اصولا فرآیند جذب دکتر اباذري به
عنوان عضو هیات علمی به انجام نرسیده است، مناقشه اي اداري و قانونی را بدون شفاف سازي مناسب به سطح رسانه کشاند و حرمت

ساختار قانونی اي را که خود براساس آن در جایگاه عضو هیات علمی دانشگاه نشسته است، پاس نداشت. 



تاسف برانگیزتر اینکه در آن گفت و گو ادعا شده است دکتر «مهدي گلشنی» ضمن تماس با دفتر وي، گفته است مانع بازگشت
اباذري به دانشگاه شریف خواهد شد. اینگونه اظهارنظر آزادگان عملا تلاش در این جهت است که مساله عدم تایید صلاحیت هاي
عمومی آرش اباذري توسط نهادهاي قانونی را به نوعی به مساله شخصی جناب گلشنی با وي تقلیل دهد. در اینجا 2 سوال باید پاسخ
داده شود. نخست اینکه دکتر گلشنی که توسط دوستان آزادگان در دانشگاه بازنشسته شد و اکنون هیچ سمت سیاسی و حقوقی در
کشور ندارد، کجاي این مساله ایستاده است که پاي وي به دعوا کشانده می شود؟ سوال مهم تر اینکه: آیا نهادهاي مسؤول در وزارت
علوم و شوراي عالی انقلاب فرهنگی نباید از حیثیت خود و ساختارهاي قانونی کشور و نیز اساتید پرافتخار دانشگاهی دفاع کنند تا

 
اینگونه حیثیت افراد پایمال اغراض شخصی و پروژه هاي سیاسی قرار نگیرد؟ 

جاي تأسف دارد که شاگردان حرمت استادان بزرگ خود را رعایت نکنند و ماجرا را به گونه اي روایت کنند که گویی جناب دکتر
گلشنی از سر حسادت شخصی(!) مانع فعالیت دکتر اباذري در دانشگاه شریف شده است. «از قیاسش خنده آمد خلق را». جناب دکتر
گلشنی از مفاخر علمی و چهره هاي ماندگار ساحت دانش کشور است و اساسا افق ایشان تناسبی با چنین بحث هاي سطحی و کم
عمقی ندارد. حقی که امثال دکتر گلشنی بر جامعه علمی ما دارند، حق بزرگی است و اینکه ما خودمان به دست خودمان اینگونه با
مفاخر علمی خود رفتار کنیم و بعد در جایگاه دیگري گریبان چاك کنیم که قدر نخبگان کشور دانسته نمی شود، تناقضی آشکار و
اقدامی خلاف موازین اخلاقی است. به نظر می رسد در این موضوع باید عذر تقصیر و قصوري به پیشگاه جناب دکتر گلشنی عرضه
داشت و درس عبرتی گرفت که دیگر در دعواهاي توئیتري حرمت کسانی که علم مدیون آنهاست، خدشه دار نشود و این وظیفه اي

 
است که پیش و بیش از همه برعهده دانشگاهیان و نهاد دانشگاه است. 

سیدمحمدامین علیدوست



عضو کمیسیون انرژي مجلس: طرح ''توزیع یارانه بنزین'' ایراد زیاد دارد/

دلالان بازار بنزین را به دست می گیرند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/11/06

فصل اقتصاد - گروه استان ها- عضو کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه مخالف طرح ''توزیع یارانه بنزین'' هستیم، گفت:
یکی از ایرادات این بود که سوداگران و سودجویان به راحتی می توانند وارد این بازار شده و آن را مدیریت کنند.

فصل اقتصاد - گروه استان ها- عضو کمیسیون انرژي
مجلس با بیان اینکه مخالف طرح "توزیع یارانه بنزین"
هستیم، گفت: یکی از ایرادات این بود که سوداگران و
سودجویان به راحتی می توانند وارد این بازار شده و آن را

 
مدیریت کنند. 

 
- اخبار استانها - 

پرویز محمدنژاد در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در رشت ، در تشریح ایرادات طرح "باز توزیع یارانه بنزین به افراد به جاي خودروها"
اظهار داشت: پس از مطرح شدن طرح مذکور از آقاي اوجی وزیر نفت و مابقی دست اندرکاران خواستیم تا توضیحات لازم درباره

 
محتواي طرح را ارائه دهند. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه وزارت نفت هم گویا در جریان طرح مذکور نبوده و گروه اقتصادي دولت آن را پایه ریزي
کرده است افزود: محتواي این طرح این است که همه مردم ایران باید به طور مساوي از این ثروت ملی استفاده کنند بنابراین هدف

 
این طرح پسندیده است. 

وي با اشاره به اینکه نکته حائز اهمیت این است که این طرح چقدر می تواند جامع باشد گفت: ایرادات زیادي به طرح "باز توزیع
یارانه بنزین به افراد" وارد بود و یکی از اشکالات این بود که اگر فرد نتوانست از 15 لیتر بنزین تعریف شده در سامانه که براي مدت

 
محدود در نظر گرفته شده استفاده کند، این سهمیه باطل می شود. 

 
استاندار گیلان: تخصیص اعتبارات بانک ها جهت ایجاد اشتغال پیگیري می شود 

 
استاندار گیلان: صدور "مجوزهاي بی نام" با هدف تسهیل در سرمایه گذاري آغاز شد 

 
شناسایی 5200 اثر تاریخی تا امروز در گیلان؛ "کلوچه فومن" ثبت ملی شد 

محمدنژاد تصریح کرد: مسئله بعدي این است که فرد 15 لیتر بنزین یارانه اي که هزار و 500 تومانی است را اگر بخواهد در همان
سامانه طراحی شده بفروشد به چه میزان می تواند آن را بفروشد لذا یکی از ایرادات این بود که سوداگران و سودجویان به راحتی می

 
توانند وارد این بازار شده و آن را مدیریت کنند. 

وي با بیان اینکه بدین ترتیب سوداگران در ساعات پایانی و در زمان ابطال سهمیه آن را با کمترین قیمت می خرند لذا موضوع کنترل
سهمیه بنزین حائز اهمیت ویژه اي است ابراز داشت: قطعاً سودجویان مانند سوداگري هایی که در بحث ارز 4 هزار و 200 تومانی

 
شاهد بودیم راه هاي سواستفاده از این موقعیت را نیز می دانند. 

رئیس کمیته نیرو کمیسیون انرژي مجلس افزود: در موضوع ارز یک سازوکار حسابرسی شده در بدنه دولت بود اما با این وجود
نتوانست فرآیند مصرف ارز ترجیحی را کنترل کند اکنون این ابهام وجود دارد که در طرح بازتوزیع بنزین چگونه با سامانه اي که هر



 
کسی می تواند به راحتی در آن سوداگري کند می توان توزیع بنزین را کنترل کرد. 

نماینده مردم لنگرود در مجلس با اشاره به اینکه طرح مذکور سبب قاچاق سوخت می شود و دولت در این طرح هیچ سازوکاري براي
کنترل قاچاق در نظر نگرفته بود افزود: از طرفی همه مردم به سامانه و اینترنت دسترسی ندارند و این اختصاص بنزین در سامانه به

 
افرادي که به اینترنت و سامانه دسترسی ندارند از دیگر نقایص طرح بازتوزیع بنزین بود. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس اذعان داشت: قرار شد وزیر نفت این مشکلات را به دولت و گروه اقتصادي آن منتقل و رفع ابهام کنند تا
مورد تأیید کمیسیون انرژي قرار گیرد همچنین بنا بود این طرح به صورت پایلوت در قشم و کیش اجرا شود که طبق گزارش هاي

 
غیررسمی مردم این مناطق نیز از طرح بازتوزیع بنزین استقبال نکردند. 

محمدنژاد با بیان اینکه دولت می تواند خود فروش بنزین را انجام داده و پول آن را در قالب کارت که مختص خرید کالا است بین
مردم توزیع کند گفت: این راه بسیار بهتر از طرحی است که ارائه شده که در آن بسیاري از مردم نمی توانند از مزیت ایجاد شده

 
استفاده کنند و در این بین تنها منافع هنگفتی نصیب رانت خواران می شود. 

انتهاي پیام/614/ش



ساخت سردخانه یک هزار تُنی در قصرشیرین 75 درصد پیشرفت فیزیکی دارد

منبع: ایرناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/11/06

قصرشیرین - ایرنا - فرماندار قصرشیرین گفت: ساخت سردخانه یک هزار تُنی این شهرستان با 12 میلیارد تومان اعتبار هم
اکنون 75 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

قصرشیرین - ایرنا - فرماندار قصرشیرین گفت: ساخت
سردخانه یک هزار تُنی این شهرستان با 12 میلیارد تومان

 
اعتبار هم اکنون 75 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 

«مرادعلی تاتار» روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود: با توجه به وجود 2 مرز رسمی خسروي و
پرویزخان در این شهرستان و صادرات کالاهاي فاسد شدنی
و میوه و تره بار نیاز به احداث سردخانه در این شهرستان

 
مرزي همواره از ضروریات بوده است. 

وي اظهار داشت: وجود سردخانه باعث می شود که تجار
کالاهاي فاسد شدنی را به دلایل مختلفی شامل تاخیر در ارسال آن ها و یا خواب کامیون ها و یا وقفه در صادرات با توجه به شرایط

 
آب و هوایی به این سرخانه منتقل کرده و از فساد کالاها و ضررو زیان مالی جلوگیري شود. 

فرماندار قصرشیرین گفت: این اولین سردخانه اي است که در قصرشیرین با مشارکت بخش خصوصی احداث می شود و تا کنون بیش

 
از 10 میلیارد تومان براي احداث آن هزینه شده است که زمینه اشتغال هشت نفر را به صورت مستقیم فراهم می کند. 

تاتار ادامه داد: به منظور حمایت و تکمیل این سردخانه دوران مشارکت تسهیلات را براي سرمایه گذار آن با موافقت کارگروه اشتغال

 
6 ماه تمدید کرده ایم. 

وي گفت: قصرشیرین ظرفیت هاي بسیار خوبی دارد و وجود مرزهاي فعال خسروي و پرویزخان و شرایط منطقه ویژه و منطقه آزاد

 
می تواند باعث حضور سرمایه گذاران بخش خصوصی در منطقه و ایجاد اشتغال و رونق بیش از پیش آن باشد. 

فرماندار قصرشیرین تاکید کرد: مرز رسمی پرویزخان قطب اقتصادي غرب کشور و از مرزهاي فعال است و 45 درصد صادرات کالاهاي

 
غیر نفتی از کشورمان به کشور عراق از طریق این مرز صورت می گیرد. 

او ادامه داد: همواره ایجاد و احداث سردخانه جهت جلوگیري از فساد بارهاي فاسدپذیر و جلوگیري از ضرر و زیان تجاریکی از موارد

 
مورد تاکید است که تسهیلات خوبی نیز به متقاضیان در این بخش اعطا می گردد. 



شهرستان مرزي قصرشیرین با بیش از 27 هزارنفر جمعیت در غرب کرمانشاه، با عراق 186 کیلومتر مرز دارد که در امتداد این مرز، 2
معبر رسمی پرویزخان و خسروي قرار دارد که مبادلات اقتصادي، تجاري و صادرات کالا به اقلیم کردستان و حکومت مرکزي عراق از

 
این 2 مرز انجام می شود. 

 
مرز خسروي در 20 کیلومتري قصرشیرین داراي بزرگترین پایانه زمینی بین المللی خاورمیانه است. 

مرز رسمی پرویزخان در شهرستان قصرشیرین به صورت رسمی در سال 86 تاسیس و راه اندازي شد که هم مرز با اقلیم کردستان

 
عراق و در همسایگی استان سلیمانیه قرار دارد. 

هم اکنون عمده کالاهاي صادراتی از مرز رسمی پرویزخان قصرشیرین با مناطق کردنشین عراق به ویژه شهرهاي کلار، سلیمانیه،

 
موصل، خانقین و کرکوك در بخش مرکزي این کشور انجام می شود. 

 
برچسب ها 

 
- مرز پرویز خان 

 
- قصرشیرین 

 
- بازار محصولات 

- مرز خسروي



368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان بهزیستی ایلام دهه فجر افتتاح می شود

منبع: ایرناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/11/06

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: 368 طرح اشتغال و مسکن مددجویان زیر پوشش همزمان با بزرگداشت دهه
فجر انقلاب اسلامی در مناطق مختلف این استان افتتاح می شود.

ایلام - ایرنا - مدیرکل بهزیستی ایلام گفت: 368 طرح
اشتغال و مسکن مددجویان زیر پوشش همزمان با
بزرگداشت دهه فجر انقلاب اسلامی در مناطق مختلف این

 
استان افتتاح می شود. 

زهرا همتی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
افزود: از این شمار طرح 302 مورد مربوط به حوزه اشتغال
و 66 مورد نیز مسکن بوده که در طول دهه مبارك فجر

 
انقلاب اسلامی مورد بهره برداري قرار خواهند گرفت. 

وي ادامه داد: همچنین به مناسبت سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی گازکشی 164 واحد مسکونی مددجویان نیز انجام و مستمري 500

 
خانوار مددجو نیز برقرار خواهد شد. 

مدیرکل بهزیستی ایلام رایگان شدن خدمات توانبخشی براي عموم مردم، افتتاح مرکز مثبت زندگی شهرستان ملکشاهی، واگذاري 10
دستگاه چرخ خیاطی به زنان سرپرست خانوار و برگزاري اردوي جهادي خدمت رسانی به جامعه هدف و اقشار آسیب پذیر در مهران را

 
از دیگر برنامه هاي دهه فجر امسال عنوان کرد. 

همتی بیان کرد: همچنین برگزاري جشن سالگرد پیروزي انقلاب در مراکز بهزیستی، تجلیل از زنان سرپرست خانوار و گروه هاي
همیار سرپرست خانوار موفق، بازدید از مراکز بهزیستی و منازل مددجویان، برگزاري مسابقات فرهنگی، ورزشی ویژه جامعه هدف و

 
کارکنان و اجراي مانور خودرهاي اورژانس اجتماعی نیز برگزار خواهد شد. 

 
بیش از 42 هزار نفر در استان ایلام از خدمات بهزیستی برخوردارند. 

 
برچسب ها 

 
- استان ایلام 

 
- سازمان بهزیستی کشور 

- دهه فجر



رهن و اجاره مسکن براي برخی آرزو شده است

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/11/06

رهن و اجاره مسکن براي برخی آرزو شده است

گروه زیربنایی: یوسفی، عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه رهن و اجاره مسکن براي برخی از مردم آرزو شده است،

 
گفت: باید براي سکونت اقشار مختلف مردم به ویژه اقشار متوسط و ضعیف جامعه چاره اندیشی شود. 

به گزارش اسکناس و به نقل از بازار، مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران مجلس درباره وضعیت اجاره بها گفت: در حوزه مسکن از
جمله خرید و فروش و رهن و اجاره، قطعا رهن و اجاره متاثر از قیمت ملک است و با افزایش قیمت املاك رهن و اجاره بها افزایش
می یابد و نگرانیم که بیش از این افزایش یابد. او با بیان اینکه باید درکنار کار کوتاه مدت کار بلندمدت هم انجام شود ادامه داد: رهن
و اجاره مسکن براي برخی آرزو شده است و عده اي مجبور شدند از شهرهاي بزرگ خارج شوند و به حاشیه شهرها و شهرهاي
پیرامون و شهرهاي کوچک بروند. یوسفی افزود: این به معنی مهاجرت خوب نیست بلکه از نوع بد آن است یعنی اشتغال فرد در شهر
بزرگ اما سکونت او در حاشیه شهر است. عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به این پرسش که گرفتن مالیات از
خانه هاي خالی تا چه حد می تواند مؤثر باشد؟ گفت: این که می گوییم انتظار ما این است که رشد قیمت کاهش یابد به این معنی
نیست که نگران نباشیم زیرا تا رسیدن به تعادل بازار اجاره، راه زیاد است بنابراین باید درباره آن فکر شود و درباره سکونت اقشار
مختلف مردم به ویژه اقشار متوسط و ضعیف جامعه چاره اندیشی شود. او با اشاره به اینکه مالیات ها و پایه هاي جدید مالیاتی در
کوتاه مدت کمک می کند تا سودآوري را از حوزه مسکن کمتر کنیم، افزود: بر اساس سرشماري سال 1395، دو تا دو و نیم میلیون
واحد مسکونی خالی داریم، البته برخی شهرهاي جدید را به علت نداشتن زیرساخت ها باید از این آمار خارج کنیم. یوسفی اضافه کرد:
اصل مالیات بر خانه هاي خالی به سال 1366 بر می گردد اما این قانون به دلیل این که میزان مالیاتی که بنا بود گرفته شود نسبت به

اطلاعات و سامانه هایی که دولت ها باید هزینه می کرد صرفه نداشت، اجرایی نشد.



تحول صنعت خودروسازي در آینده اي نزدیک

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/11/06

تحول صنعت خودروسازي در آینده اي نزدیک

گروه صنعت و تجارت: وزیر صمت با بیان اینکه 9 پروژه تحولی براي صنعت خودروسازي تدوین شده است، گفت: برنامه کلی
وزارت صمت آن است که حجم تولید وعده شده در سال 1404 محقق شود. به گزارش اسکناس، سیدرضا فاطمی امین وضعیت فعلی
صنعت خودرو را همراه با مشکلات عدیده دانست و افزود: در صنعت خودرو کارهاي زیادي انجام شده و موفقیت ها و پیشرفت هاي
خوبی داشته ایم اما نتیجه کار مورد رضایت عموم مردم و مشتري این صنعت نبوده است. وي با اشاره به پیچیدگی هاي صنعت
خودرو بیان کرد: یک خودرو بیش از دو هزار قطعه را داراست و روزانه به میزان چهار هزار خودرو در کشور تولید می شود؛ ما هیچ
صنعتی نداریم که شرایط مشابهی داشته باشد و انبوهی از پیچیدگی هاي مدیریتی، اقتصادي و فنآوري را شامل شود. وزیر صنعت،
معدن و تجارت به پروژه اصلاح ساختار بازار کالاهاي پایه در قالب پروژه هاي تحولی این وزارتخانه اشاره کرد و گفت: با اجراي برنامه
هاي فوري و کوتاه مدت در کمتر از 1 ماه قیمت سیمان را به قیمت قبل از افزایش قیمت ها رساندیم و حتی وقتی وعده کاهش
قیمت سیمان را در مجلس دادیم، خیلی ها باور نمی کردند اما در عرض یک ماه این وعده محقق شد؛ در پروژه هایی نظیر تنظیم
بازار سیمان و فولاد در کوتاه ترین زمان ممکن بر موضوع مسلط شدیم چون اشراف دقیقی پیدا کردیم اما این موضوع با شرایط
صنعت خودروسازي کاملاً متفاوت است. فاطمی امین اظهار داشت: براي تحقق چشم انداز 1404 و رتبه اول اقتصادي منطقه باید در
یکی از پنج صنعت سرآمد که یکی از آنها خودروسازي است، حرف براي گفتن داشته باشیم؛ ظرفیت هاي فعلی و رویکردهایی که در
افق هاي آینده کشور دیده ایم به همراه حجم گسترده اشتغال در صنعت خودروسازي، اهمیت و ضرورت تحول در آن را یادآور می

 
شود. 

 
تدوین 9 پروژه تحولی براي صنعت خودرو سازي 

وي با بیان اینکه 9 پروژه تحولی براي صنعت خودرو سازي تدوین کرده و در حال اجرا داریم، تأکید کرد: خودرو در حالت کامل یک
پروژه دو ساله است که البته به معنی عدم تحرك تا دو سال آینده نیست و نتایج بسیاري از اقدامات و برنامه ها همین امسال و سال
آینده قابل لمس خواهد بود اما براي رسیدن به نقطه مطلوب و افتخار نسبت به این صنعت، طی دو سال برنامه هاي تحولی را به طول
کامل اجرا و شاهد تحولات گسترده در آن خواهیم بود. وزیر صمت با بیان اینکه در کشور ظرفیت و زیرساخت لازم براي تولید یک
میلیون و ششصد تا یک میلیون و هشتصد هزار خودرو در سال وجود دارد، بیان داشت: برنامه کلی وزارت صمت آن است که در سال
1401 ساختار صنعت خودرو و روابط بین قطعه ساز و خودروساز اصلاح شده و این صنعت آماده باشد تا با سرمایه گذاري هاي جدید
در سال 1402، حجم تولید وعده داده شده در 1403 و 1404 محقق شود. وزیر صنعت، معدن و تجارت به الزامات برنامه تحولی
صنعت خودرو اشاره کرد و گفت: ارتقاي کیفیت سوخت متناسب با استاندارد آلایندگی، ثبات نسبی نرخ ارز و قیمت نهاده ها، توسعه
صنایع بالادستی شامل فلزات، پلیمرها و تجهیزات الکترونیکی، توسعه زیرساخت ها در حوزه هاي مورد نیاز مانند انرژي، سوخت و
جاده، متناسب با سطح بکارگیري شده در صنعت خودرو، اصلاح نظام تعرفه اي قطعات، مجموعه هاي خودرو و خودروي کامل،
محدودیت تردد خودروهاي فرسوده، افزایش درآمد سرانه خانوار متناسب با رشد اقتصادي 8 درصد و بهبود توزیع درآمد، تأمین منابع
مالی ریالی و ارزي مورد نیاز براي سرمایه گذاري به منظور افزایش ظرفیت هاي تولید، ارتقاي فنآوري مورد نیاز در زنجیره خودرو
سازي کشور، توسعه ابزارهاي مالی و تأمین سرمایه در گردش صنعت خودرو، گسترش تعاملات بین المللی و مشارکت با شرکت هاي
خارجی به منظور جذب سرمایه و توسعه فنآوري هاي نوین و زیرساخت هاي تولید و صادرات از جمله الزامات برنامه تحولی صنعت
خودرو می باشد. وي همچنین مقاصد کلان صنعت خودرو در برنامه تحولی وزارت صمت را شامل تولید خودرو، نسبت صادرات به
واردات، عرضه خودروهاي جدید، کاهش قیمت تمام شده به قیمت ثابت سال 1399، حداقل ستاره کیفی و تعداد ایراد در هر خودرو



 
به میزان و مقدار کاملا معین عنوان کرد. 

 
رویکرد جدي وزارت صمت در مسیر خنثی سازي تحریم ها 

فاطمی امین با تأکید بر اینکه از ابتداي دوره مسئولیت در وزارت هیچگاه از تحریم ها سخن نگفته و نخواهد گفت، تصریح کرد: تحریم
چالش هایی را براي کشور ایجاد می کند اما گلوگاه هاي بسیار دیگري داریم که اثر تحریم در برابر آنها اهمیت کمتري دارد. وي با
اشاره به آمار صادرات 35 میلیارد دلاري کشور در سال گذشته تصریح کرد: امسال با برنامه ریزي هاي صورت گرفته و شناسایی
گلوگاه ها و مانع زدایی از فرآیند ها، صادرات کشور به بیش از 40 میلیارد دلار افزایش پیدا کرده و تا آخر سال به بالاي 45 میلیارد
دلار می رسیم که این آمار رویکرد جدي وزارت صمت در مسیر خنثی سازي تحریم ها را نشان می دهد. وزیر صمت به ابهامات
مربوط به حوزه قطعه سازي اشاره کرد و افزود: با تکمیل سامانه جامع تجارت، شفافیت جریان کالا در بسیاري از بخش ها از جمله

 
صنعت خودرو ایجاد خواهد شد. 

 
کاهش 15 درصدي قیمت تمام شده خودرو با قیمت هاي ثابت 

فاطمی امین با بیان اینکه عرضه برخی خودروها مانند تارا و ویتارا با قیمت تمام شده انجام می شود و بعضی خودروها زیر قیمت تمام
شده عرضه می شود که به دلیل شیوه غلط محاسبه قیمت در گذشته بوده است، ادامه داد: در برنامه تحولی خودرو به سمتی حرکت
می کنیم که قیمت تمام شده خودرو با قیمت هاي ثابت به میزان 15 درصد کاهش پیدا می کند. وي درخصوص تعمیق ساخت داخل
و توسعه پلتفرم هاي داخلی صنعت خودرو نیز توضیح داد: امروز 3 پلتفرم به روز تارا، شاهین و ال 90 را در اختیار داریم و البته باید
به سمت پلتفرم هاي جدید تر پیش برویم؛ همچنین طراحی و ساخت موتور 3 سیلندر توسط یکی از خودروسازها در مرحله تجاري
شدن می باشد که کاهش مصرف را هم مد نظر قرار داده اند. وزیر صنعت، معدن و تجارت به موضوع کاهش مصرف سوخت در برنامه
تحولی صنعت خودرو اشاره و عنوان کرد: در این برنامه تحولی به موضوع کاهش مصرف سوخت توجه ویژه شده است و زمانبندي
سالانه براي کاهش مصرف خودروها به دقت مورد تمرکز قرار گرفته است. فاطمی امین اظهار داشت: از اواسط سال آینده قرعه کشی
خودرو به شدت کاهش پیدا کرد چرا که در برنامه تحولی افزایش میزان تولید متناسب با تقاضا و تقریبا برابر با آن مورد توجه قرار
گرفته است و در طول چند ماه گذشته نیز افزایش تولید اتفاق افتاده و میزان افزایش تولید و عرضه به صورت هفتگی کنترل می شود.
وزیر صمت به وعده انتشار گزارش عملکرد وزارتخانه در موعد زمانی هر 3 ماه یک بار اشاره کرد و گفت: گزارش عملکرد 3 ماهه
وزارتخانه منتشر شده و از طریق درگاه هاي ارتباطی وزارت صمت براي عموم قابل دسترس است و در آن به میزان پیشرفت بیش از
یکصد پروژه تحولی اشاره شده که هر 3 ماه یک بار به هنگام و به روز خواهد شد و براي افکار عمومی و رسانه ها قابل رصد و پیگیري

 
خواهد بود. 

 
قطعات خودرو مشمول طرح درج قیمت تولیدکننده 

فاطمی امین برنامه ریزي در جهت تولید خودروهاي 4 ستاره و 5 ستاره در سال 1404 و اجراي پروژه درج قیمت تولید کننده را
مورد تاکید قرار داد و گفت: در بسیاري از کالاها این طرح شروع شده است که در زمینه قطعات خودرو نیز به زودي اجرا خواهد شد.
وزیر صمت با تشریح پروژه اصلاح ساختار بازارهاي زنجیره تأمین و زمانبندي دقیق رویدادهاي آن، ادامه داد: شیوه فعلی ارتباط بین
خودروساز و قطعه ساز منسوخ شده است؛ امروز شرکت هاي پیشرفته تولید خودرو با چندین مجموعه ساز وارد تعامل می شوند که
منجر به کاهش درگیري خودروسازان با تعداد بیشمار قطعه سازان، کنترل کیفیت و تمرکز منابع در طراحی و سرمایه گذاري و توسعه
می شود. وي همچنین با اشاره پروژه راه اندازي فرآیند نوسازي ناوگان و ارتقا خدمات پس از فروش، تأکید کرد: در پروژه تحولی
بسترسازي و گسترش فنآوري هاي نوین در حوزه حمل و نقل، برآورد کرده ایم که در نیمه اول اردیبهشت 1401 با شهرداري ها
جهت خرید حداقل پانصد دستگاه اتوبوس برقی به تفاهم برسیم. وزیر صمت عنوان داشت: در هفته هاي گذشته با توجه به عدم
شفافیت و وجود ابهام در محاسبه قیمت یکی از خودروها، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان به سرعت وارد عمل شده
و موجب توقف فروش و تحویل آن شد. وزیر صمت در پایان بر شفافیت و زمانبندي دقیق پروژه هاي تحولی وزارت صمت تأکید و
عنوان کرد: این سطح کم نظیر شفافیت در برنامه ریزي و زمانبندي هم منجر به تمرکز مدیریتی می شود و هم امکان نظارت افکار

عمومی و رسانه ها را فراهم می کند.



خروج کالاهاي وارداتی با ارز 4200 تومانی از کشور

منبع: روزنامه اسکناسشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/11/06

خروج کالاهاي وارداتی با ارز 4200 تومانی از کشور

 
ادامه از همین صفحه 

با مردم عهد می بندیم.نایب رئیس مجلس گفتند که دیروز از اتاق بازرگانی براي چاره اندیشی و عذرخواهی آمده بودند، آقایان؛
عذرخواهی شما مگر می تواند جان آن مردي که به دلیل وضعیت اقتصادي خودکشی کرده و یا کلیه اش را فروخته است، برگرداند؟
اتاق بازرگانی و حیاط خلوت هاي اقتصادي دولت یازدهم و دوازدهم مصونیت ندارند و باید پاسخگو باشند. آقاي زنگنه نماینده تربت
حیدریه و مه ولات و زاوه دیروز گفت که با مافیاي زعفران مبارزه می کنیم، همشهري من آن کشاورزي است که رئیس شوراي ملی
زعفران است و اموال خود را فداي ملت کرده و در اختیار ملت گذاشته است. همشهري من آن کسی است که کارآفرینی می کند،
همشهري من آن کسی است که به خوبی در کشور واگن سازي انجام می دهد. اگر می خواهید با مافیاي زعفران مبارزه کنید آدرس
آن را من به شما می دهم، فردي که 47 تن زعفران را در انبار خود گذاشته است و هر شب لرزه بر پیکره من می گذارد که ورود این
47 تن به بازار می تواند اقتصاد این مرز و بوم را مخدوش کند. پیرو حرف مقام معظم رهبري هستیم و اجازه نخواهیم داد این مجلس

درگیر مسائل حاشیه اي شود.



تقدیر وزیر جهاد کشاورزي از بانوي روستایی پیشرو کازرون

منبع: حافظ نیوزشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/11/06

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کازرون گفت: با حضور وزیر جهاد کشاورزي از بانوي کارآفرین برتر استان فارس قدردانی به
عمل آمد

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کازرون گفت: با حضور وزیر جهاد کشاورزي از بانوي کارآفرین برتر استان فارس قدردانی به

 
عمل آمد. 

به گزارش حافظ خبر، حمید رشیدي اظهار کرد: به پاس ارج نهادن به نقش آفرینی زنان روستایی در توسعه بخش کشاورزي و
روستایی و با هدف تجلیل از بانوان روستایی پیشرو، همزمان با همزمان با ولادت حضرت فاطمه زهرا (س) و روز زن، با حضور وزیر
جهاد کشاورزي و نماینده ولی فقیه در این وزرات خانه از طییه صداقتی بانوي فعال درزمینه مشاغل خانگی گیاهان دارویی (کشت

 
زعفران) تجلیل شد. 

این مقام مسئول با تاکید بر اینکه امروزه بانوان علاوه بر مدیریت خانواده، در امنیت غذایی کشور، نقش پررنگ و بسیار مهم و
کارآمدي در اقتصاد کشور دارند اظهار داشت: در شهرستان کازرون ظرفیت هاي خوبی براي کارآفرینی وجود دارد و تعداد زیادي از

 
زنان کارآفرین این شهرستان در عرصه کشاورزي فعالیت می کنند. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کازرون بیان کرد: طیبه صداقتی از زنان کار آفرین بخش جره و بالاده شهرستان کازرون می باشد که
به عنوان مروج فعال کشت محصول زعفران در سطح شهرستان و استان در زمینه آموزش و ترویج ، تهیه و توزیع پیاز جهت متقاضیان
و علاقمندان فعالیت داردو توانسته است براي 40 نفر فصلی و دائمی در خصوص کشت زعفران شغل ایجاد کند و به عنوان بانوي

کارآفرین شناخته شود.



کارآفرینی شیرینِ خانم قناد سمنانی با امید به آینده و به سوي رونق تولید

منبع: ایرناشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/11/06

سمنان- ایرنا- واژه «تولید» در کنار تعریف بزرگ خود در قالب صنایع مختلف، در دل خود «مشاغل خرد و خانگی» را نیز
دارد و فعالیت و اشتغال «فاطمه صابریان» خانم قناد اهل سمنان، نمونه اي از تلاش براي کارآفرینی و راه اندازي کسب و کار

خانگی به دنبال اشتغالزایی و تولید است.

 سمنان- ایرنا- واژه «تولید» در کنار تعریف بزرگ خود در
قالب صنایع مختلف، در دل خود «مشاغل خرد و خانگی» را نیز دارد و فعالیت و اشتغال «فاطمه صابریان» خانم قناد اهل سمنان،

 
نمونه اي از تلاش براي کارآفرینی و راه اندازي کسب و کار خانگی به دنبال اشتغالزایی و تولید است. 

به گزارش ایرنا، کارآفرینی و اشتغال خانگی یکی از هزاران راه کسب درآمد است. اشتغال خانگی به دلیل سهولت فعالیت در منزل،
کارهاي سبک، خلاقیت موجود در مشاغل خانگی، کم سرمایه بودن، امکان همراهی اعضاي خانواده و دوري از محیط هاي شلوغ و

 
سخت کارخانه ها یا ادارات، از جمله مشاغل پر استقبال از سوي بانوان است. 

گستردگی و تنوع مشاغل خانگی سبب روي آوردن بسیاري از افراد به راه اندازي کسب و کار کوچک و کم سرمایه در منازل می شود.
خیاطی، پرورش گل هاي زینتی، گلدوزي و سوزن دوزي، بافندگی، دوخت انواع کیف هاي چرمی، دوخت سرویس هاي خواب و

 
آشپزخانه، آشپزي و شیرینی پزي تنها گوشه اي از دنیاي رنگارنگ مشاغل خانگی است. 

حضور در خانه و کنار خانواده، امکان نگهداري از فرزندان و دوربودن از استرس نحوه مراقبت از آنها، انعطاف ساعت کاري، بهره گیري

 
از خلاقیت و نوآوري هاي شخصی، از جمله دلایل گرایش افراد به راه اندازي کسب و کارهاي خانگی است. 

وجود کیفیت مطلوب و مطابق سلیقه افراد، سبب هدایت بخش زیادي از مشتریان و متقاضیان به سمت تهیه کالا از کارآفرینی هاي
کوچک و خانگی شده است. در میان حجم بالایی از انتخاب ها و عرضه کالاهاي متنوع با اشکال گوناگون، کارآفرینان و صاحبان
مشاغل خانگی به دنبال کیفیت و تولید محصولات متناسب با سلایق مشتري ها و متقاضیان هستند و از سویی، خانگی بودن این

 
تولیدات، ضمانتی براي سلامت آن است که به نوعی برگ برنده مشاغل خانگی محسوب می شود. 



مشتري مداري و لحاظ سلیقه و خواسته متقاضی یکی از مهمترین مشخصه هاي تولیدات مشاغل خانگی است و گاه مشتري امکان آن
را می یابد که مرحله به مرحله در جریان تولید سفارش خود قرار بگیرد که این مساله رضایتمندي دوسویه و امتیازي براي مشاغل

 
خانگی محسوب می شود. 

در میان مشاغل مختلف، آشپزي و قنادي از جمله شغل هاي جذاب و پراستقبال مردم است و خوراکی هاي خوش رنگ و لعاب و
کیک هاي زیبا پاي ثابت مهمانی ها و مراسم هاي مختلف ایرانیان است. مساله اي که دست تولیدکننده را براي خلاقیت بازمی گذارد؛
در واقع امکانی براي فعالان مشاغل خانگی است که براي کارمندان ساده که دنبال کننده یک سري دستورالعمل هاي روزانه و

 
یکنواخت هستند، شاید فراهم نباشد. 

تنوع شیرینی ها و کیک ها در شهرهاي کشور به خوبی مشهود است که وجود این گستردگی نشان از علاقه و ذائقه مردم دارد. مدت
ها است که قنادان با توجه به نیاز جامعه و تغییر سلیقه افراد به تولید و عرضه انواع شیرینی، کیک، دسر برحسب نیازهاي امروز جامعه

 
اقدام می کنند. 

خبرگزاري جمهوري اسلامی(ایرنا) استان سمنان این بار به گفت و گو با صابریان، بانوي قناد 25 ساله سمنانی نشسته است؛ جوانی که
با امید و انگیزه در میان مشکلات معیشتی و اقتصادي، کسب و کار خانگی خود را راه اندازي کرد و تولیداتش با رنگ و لعاب و تنوع

 
طعم هاي مختلف، دل از هر بیننده اي می برد. 

 
 

 
ورود شما به حرفه قنادي از چه زمانی شکل گرفت؟ 

سال ها است که به آشپزي و پخت شیرینی و کیک علاقه مند هستم. خلق غذاهاي متنوع و تزئین آن ها یکی از سرگرمی هایم بود.(با

 
خنده و شوخی ادامه می دهد) البته خوردن غذا و شیرینی را هم خیلی دوست دارم و از آن غافل نبودم. 

سال آخر تحصیلم در دانشگاه بود که متوجه برگزاري دوره شیرینی پزي در اداره آموزش فنی و حرفه اي شدم و اولین دوره شیرینی
پزي را با شرکت در کلاس هاي آموزش فنی و حرفه اي گذراندم. پس از اتمام این دوره نگاهم به حرفه قنادي تغییر کرد و به علاقه

 
عمیقم به پخت انواع شیرینی خصوصا کیک هاي مختلف پی بردم و تصمیم گرفتم که جدي تر از گذشته علاقه ام را دنبال کنم. 

پس از وقفه چند ماهه، دوباره به سراغ کلاس هاي آموزشی رفتم و چند دوره حرفه اي و پیشرفته را گذراندم و اکنون حدود یک سال



است که به صورت حرفه اي کار خودم را در زمینه پخت و دکور کیک آغاز کردم. حتی با اطلاع از دوره هاي آموزشی مفید در دیگر
استانها، با وجود هزینه هاي بالا، به استانهاي دیگر براي فراگیري بهتر و آموزش هاي بیشتر رفتم تا کیفیت کارم بهتر و حرفه اي تر

 
شود. 

 
برنامه ریزي و اهداف آینده شغلیتان چیست؟ 

تاکنون از راهی که سپري کردم خصوصا از صرف هزینه و وقت پشیمان نیستم و گاهی فکر می کنم که دیر به سراغ این حرفه و علاقه
ام رفتم. کارم را با هدف برندسازي و گسترش در کشور دنبال می کنم و درتلاش براي ورود ایده هاي نو و جدید «دکور کیک» به
حرفه قنادي هستم. ایده هاي جدید از راه هاي مختلف روزانه وارد حرفه قنادي می شود و گسترش این ایده ها از اهداف مهم شغلی

 
ام است. 

علاوه بر این در برنامه ریزي هاي پنج ساله ام به دنبال راه اندازي کارگاه و اشتغالزایی براي علاقه مندان قنادي هستم. فضاي خانه و

 
امکانات کنونی پاسخگوي گسترش کارم نیست و در تلاش براي راه اندازي کارگاه قنادي هستم. 

 
 

 
تفاوت کیک هاي خانگی با قنادي هاي شهر چیست؟ 

شیرینی و کیک هاي خانگی تفاوت زیادي با مغازه ها دارد و این تفاوت در طعم و طرح کیک ها به خوبی دیده می شود. بسیاري از
قنادي ها براي افزایش حاشیه سود خود معمولا از مواد اولیه درجه یک استفاده نمی کنند. پخت کیک و شیرینی در حجم بالا
دردسرها و مشکلات خود را دارد مثلا ممکن است کیک اسفنجی که پایه اصلی کیک ها است با فاصله چند روزه تزئین و دکور شود

 
که تازگی محصول نهایی را تا حد قابل توجهی کاهش می دهد. 

قنادي ها بر اساس پیش فرض و با توجه به انتخاب همه مردم کیک آماده می کنند در صورتیکه در کار خانگی به انتخاب و سلیقه
مشتري کیک ها دکور می شوند. سفارش هاي خانگی از انتخاب مواد اولیه تا طرح نهایی بر اساس سلیقه و ایده مشتري آماده می

 
شود و شما در کیک هاي خانگی یک طعم و کیک اختصاصی دارید. 

 
سرمایه اولیه تان براي شروع کار چقدر بود؟ 

آغاز کارم با استفاده از لوازم آشپزخانه بود و بعد براي تهیه تجهیزات و ابزارهاي ابتدایی پخت و دکور کیک حدود پنج میلیون تومان



هزینه کردم. منتظر تکمیل ابزارها یا بزرگتر کردن محیط کارم نشدم و در همان آشپزخانه نقلی و کوچک خانه با داشتن ابزارهاي
اولیه و ضروري سفارش گرفتم و با عشق و شور کیک هاي مختلف درست کردم. از بهار امسال تاکنون با همین لوازم حدود 100 کیک

 
راهی مراسم هاي شادي مردم کردم. 

 
چالش هاي حرفه قنادي خانگی چیست؟ 

(انگار که بخواهد بگوید اي خواهر! دست روي دلم گذاشتی و داغم را تازه کردي و البته با خوشرویی ادامه می دهد) حدود 70 درصد
مشتري ها آخر شب براي صبح سفارش می دهند و باید آخر شب همزن را روشن کنم و مشغول به کار شوم که سروصداي همزن و

 
گرماي فر و نخوابیدن هاي شبانه خیلی سخت است. 

همیشه به دنبال خلق بهترین طعم ها براي مشتریانم هستم و براي اجراي ایده و سلیقه هاي مشتري ها خیلی ذوق دارم. بارها پیش

 
آمده که تزئینات کیک به دلم ننشسته و بارها اصل کار را عوض کردم و از نو ساختم تا احساس خوبی منتقل شود. 

 
کیک ها زمان انتقال به یخچال و جعبه معمولا به دیواره هاي جعبه و قفسه هاي یخچال گیر می کنند و مجبور به ترمیم آن هستم. 

(با خنده سراغ اصل حرفش می رود) خانه و آشپزخانه یک قناد هیچوقت مرتب نیست و مدام به خاطر تهیه سفارش هاي مختلف به

 
هم ریخته می شود، البته معمولا همسرم ناهار و شام ندارد. 

 
 

 
مهمترین ویژگی هاي قناد از نگاه شما چیست؟ 

اولین ویژگی قناد علاقه او است و مانند هر حرفه دیگري علاقه نتیجه بهتري ایجاد می کند. ذوق و شوق قناد لازمه کار او است. بخش
دوم کار قنادي سرسختی است و بارها پیش آمده که کیک خراب می شود یا مشتري رضایت ندارد و تهیه کیک بدون سرسختی و
پشتکار بی فایده است. خودم به شدت پشتکار دارم و کیک هایی که آماده می کنم بخش مهمی از مهمانی ها و جشن ها است و مدام
از زمان تحویل کیک به مشتري تا دریافت پیام رضایت از طعم و طرح استرس دارم و وقتی برق رضایت را در چشم هاي مشتري
هنگام تحویل کیک می بینم تمام سختی ها و خستگی هایم فراموش می شود.(البته که همین برق شوق در این لحظه در چشم

 
هایش رخ نمایی می کند) 

یکی از مهمترین ویژگی هاي شغلی قناد، حساسیت و بالا بودن استرس است. زمانبندي مناسب براي پخت و تحویل کیک، تهیه مواد



اولیه مرغوب و باکیفیت و دکور نهایی کیک به شدت استرس زا است. از سوي دیگر به دلیل نبود زمان معین و کافی، آماده سازي
سفارش ها معمولا زمان استراحت شبانه را می گیرد و قبل از ورود به حرفه قنادي اطلاعی از سختی هاي کار نداشتم اما لذت پخت و

 
دکور کیک تمام استرس ها را کمرنگ می کند. 

 
حضور گل ها در کیک هاي شما از کجا نشات می گیرد؟ 

شغل 30 ساله پدرم گلفروشی است. بزرگ شدن کنار گل ها و حضور آنها در زندگیمان به قدري پررنگ است که سعی می کنم
طراوت و تازگی را با گل ها به کیک هایم وارد کنم. دسترسی راحت به انواع گل ها و شناخت آن ها کارم را بسیار آسان کرد و پدرم

 
براي تزئین کیک ها گل هاي مختلف را پیشنهاد می دهد. 

از طرفی سلیقه مشتري ها به سمت کیک هاي ساده و مینیمال رفته است و استفاده از گل هاي مختلف در عین سادگی زیبایی

 
خاصی دارد. 

 
 

 
پر چالش ترین سفارش تان تاکنون چه بوده است؟ 

آماده سازي کیک مراسم عقد دوستم یکی از سخت ترین و شیرین ترین سفارش هایم بود. براي مراسم شان کیک سه طبقه انتخاب
کردند و آماده سازي آن حدود 10 روز زمان برد. براي اولین بار کیک فوندانت درست می کردم. به صورت روزانه خرید می کردم.

 
خیلی استرس زا و پرچالش بود اما نتیجه خیلی خوبی داشت. 

 
کدام سفارش را بیشتر دوست دارید؟ 

همه کیک هایی که درست می کنم مانند بچه هایم هستند و دوستشان دارم. سفارش ها را با عشق آماده می کنم و تمام تاپرهاي و
آبنبات هایی تزئین کیک به صورت دست ساز هستند. اول خودم کیک هایم را دوست دارم بعد مشتري و هیچ کیکی بدون عشق و با

 
انرژي هاي خوب از خانه ام بیرون نرفته است. 

به دنبال انرژي هاي مثبت و انتقال آن به اطرافیانم هستم و لبخند یکی از بهترین و در دسترس ترین راه انتقال حال خوب به دیگران

 
است. خودم را قناد خندان می دانم و کیک هایم را سفارش هاي پر از عشق. 



 
افزایش قیمت مواد اولیه چه مشکلاتی برایتان به همراه داشت؟ 

فروردین امسال هزینه مواد اولیه براي پخت کیک یک کیلویی خامه اي حدود 50 هزارتومان شد در حالیکه سفارش همان کیک در
روزهاي گذشته هزینه حدود 100 هزارتومانی داشت. تقریبا هر سه روزي که براي خرید مواد اولیه و لوازم قنادي می روم با قیمتی
جدید روبه رو می شوم. ماه گذشته به ازاي خرید 300 گرم فوندانت 20 هزارتومان پرداخت کردم اما الان باید 29 تا 37 هزار تومان
بپردازم. روزهاي نخست کارم قیمت آرد کیلویی هفت هزارتومان بود اما الان 12 هزار تومان است. اوضاع قیمت تخم مرغ و موز هم

 
خوب نیست. بعضی سفارش ها به دلیل افزایش ناگهانی قیمت تخم مرغ یا موز به جاي سودآوري همراه با ضرر بود. 

افزایش مقطعی قیمت مواد اولیه بلافاصله روي محصول نهایی لحاظ نمی شود و به صورت سه ماهه با توجه به میانگین قیمت مواد

 
اولیه افزایش جزئی دارم. 

 
 

 
از انتخاب حرفه خود پشیمان نیستید؟ 

از ابتدا به کارمندي علاقه نداشتم و احساس می کنم که براي این کار متولد نشدم. از پشت میزنشینی و انجام کارهاي یکسان لذت
نمی برم. به دنبال تجربه و خلق ایده هاي جدید و نو هستم. استفاده از خلاقیت و تحرك و پویایی حرفه و شغلم خیلی اهمیت دارد.
وقتی کیکی آماده می کنم لذت می برم و از خلق طعم ها و دکورهاي کیک انرژي می گیرم. پشیمان نیستم از اینکه درآمد ثابتی

 
ندارم اما گاهی از شرایطم دلگیر می شوم که به خودم می گویم باید ادامه داد و علاقه ام را رها نکنم. 

 
امید و انگیزه تان از کجا سرچشمه می گیرد؟ 

مانند بسیاري از جوانان در این کشور و در همین شرایط اقتصادي و اجتماعی زندگی می کنم. هزینه هاي زندگی براي من هم چالش
دارد اما مهمترین موضوع عمر و جوانی ما است. غصه خوردن و گلایه کردن از اوضاع شرایط را تغییر نمی دهد بلکه باید خودمان در

 
شرایط زندگی تغییر ایجاد کنیم و بدانیم که هر آنچه که خواسته ما است قطعا به دست می آوریم. 

مدت ها است که به مسائل اقتصادي کمتر توجه می کنم و از حواشی دوري می کنم و با امید براي آینده زندگی کاري ام برنامه ریزي

 
می کنم. 

ناگفته هاي پایانی 



حمایت هاي همسرم و خانواده ام دلیل اصلی پیشرفت و راه اندازي کسب و کار خودم است و صمیمانه از حضورشان و اعتماد

 
مشتریانم سپاسگزارم. زندگی جریان دارد و با امید و شور براي ساختن دنیاي خودم گام برمی دارم./ 

 
برچسب ها 

 
- رونق تولید 

 
- شیرینی و شکلات 

 
- کارآفرینی 

 
- مهارت اموزي 

 
- ثبت مشاغل خانگی 

 
- بانوان 

 
- سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 

 
- خلاقیت 

 
- سمنان 

 
- تولید داخلی 

 
- اشتغال زایی 

 
- راه اندازي کسب و کار 

 
- کسب و کارهاي کوچک 

 
- قنادي 

 
- نوآوري 

 
پروندهٔ خبري 

 
- تولید و رونق اشتغال استان سمنان 

- 1400؛ سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها



توسعه معیشت شهر هاي مرزي اولویت وزارت کار

منبع: افکارنیوزشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/11/06

کریمی بیرانوند گفت: تجارت کالایی و تجارت خدماتی به مزیت هاي شهر هاي مرزي اضافه می شود.

 
کریمی بیرانوند گفت: تجارت کالایی و تجارت خدماتی به مزیت هاي شهر هاي مرزي اضافه می شود. 

 
 

سرپرست معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: شهر هاي مرز نشین سال هاست که از مزیت

 
اصلی خود به عنوان پایگاه هاي صادراتی انواع کالا و خدمات دور افتاده اند. 

او گفت: تسهیلاتی که در این شهر ها و استان ها به کسب و کار ها ارائه می شود در راستاي مزیت اصلی آن ها یعنی بهبود صادرات

 
است. 

 
 

به گفته کریمی بیرانوند ظرفیت هایی که خود مناطق در صادرات خواهند داشت تقویت می شود و درباره پایانه هاي صادراتی هم
بحث بازار سازي محصولات تولیدي را دنبال می کنیم.



سیاه باز هاي هتل کوبورگ/ شب سرگرم در جکوزي و کلاب؛ صبح نمایش

تحصن و اعتصاب غذا!

منبع: میزانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/11/06

به نظر می رسد سیاه بازي و دغل کاري «نزار زاکا» و «جمشید برزگر» براي بسیاري از استندآپ کمدین هاي مشهور جهانی
هم تعریف نشده باشد! شب تا صبح، مشغول و سرگرم در جکوزي و کلاب! صبح تا ظهر، پلاکارد به دست در مقابل هتل

کوبورگ و نمایش تحصن و اعتصاب غذا!

خبرگزاري میزان - همزمان با برگزاري مذاکرات ایران و 1+4 در وین پیرامون رفع تحریم هاي ظالمانه غرب علیه مردم ایران،
یک نمایش خیمه شب بازي از سوي سه تن از عناصر ضدایرانی در حوالی هتل کوبورگ وین - که مقر برگزاري مذاکرات مزبور است -

 
برپا شد. 

نقش آفرینان این نمایش ضدایرانی و البته تمسخرآمیز که نام آن را تحصن و اعتصاب غذا! گذاشته بودند، عبارت بودند از «بري

 
روزن»، «جمشید برزگر» و «نزار زاکا». نگاهی به سوابق کاري آن ها، اوج ضدیت این افراد با مردم ایران را نشان می دهد. 

«بري روزن» از جواسیس لانه جاسوسی آمریکا بود که در ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی همراه با دیگر کارکنان سفارت آمریکا در
تدارك توطئه هایی وسیع علیه مردم ایران بودند که با هوشیاري دانشجویان پیرو خط امام (ره) کید و توطئه این جاسوس و

 
همکارانش خنثی شد. 

«نزار زاکا» نیز همان جاسوسی است که شهریور 94 در پوشش کارشناس فناوري اطلاعات وارد ایران شد تا مأموریت ویژه خود که از

 
جانب آمریکایی ها به وي تفویض شده بود را در کشور ما، پیش ببرد. 

 
 

زاکا که به سبب ارتباط با دستگاه هاي اطلاعاتی و نظامی آمریکا از او به عنوان «گنج پنهان» یاد می شد، پس از ورود به ایران براي
پیشبرد پروژه جاسوسی محوله از جانب آمریکا، توسط نیرو هاي اطلاعاتی کشور شناسایی و دستگیر شد و در آبان سال 94 در یک
فرآیند دادرسی عادلانه به 10 حبس محکوم شد. حکمی که آمریکایی ها به سبب آگاهی از جاسوس بودن نیروي خود چندان به آن

 
اعتراض نکردند و به دام افتادن زاکا را صرفاً یک شکست اطلاعاتی و به خطا رفتن تیر جاسوسی شان دانستند. 



جمشید برزگر به عنوان یک ایرانی سال هاست که کارگزار محافل رسانه اي ضدایرانی نظیر «بی بی سی فارسی»، «اینترنشنال»،

 
«دویچه وله» است 

اما «جمشید برزگر» که یکی از سه نقش آفرین نمایش مضحک هتل کوبورگ است، سوابق تاریک تري نسبت به دو فرد فوق الذکر
دارد؛ او به عنوان یک ایرانی سال هاست که کارگزار محافل رسانه اي ضدایرانی نظیر «بی بی سی فارسی»، «اینترنشنال»، «دویچه

 
وله» و تعداد دیگري از رسانه هاي معاند است. 

اشتغال چندین ساله برزگر در رسانه هایی که حامی اقدامات تروریستی علیه مردم ایران هستند و با دلار هاي نفتی سعودي و اتاق

 
فکر صهیونیستی اداره می شوند، کمترین تردیدي در ضدیت او با منافع ملی ایرانیان باقی نمی گذارد. 

اما بیش از آنکه سوابق این سه تن قابل توجه و تأمل باشد، آنچیزي که این روز ها این افراد را دستمایه تمسخر فعالان فضاي مجازي

 
و رسانه اي کرده، نوع رفتارشان در مقابل هتل کوبورگ وین است. 

آن ها در ابتداي امر براي مخالفت با هرگونه توافقی که لغوکننده تحریم هاي ظالمانه علیه مردم ایران باشد، در مقابل هتل کوبورگ
وین تحصن کردند و مدعی شدند در اعتصاب غذا به سر می برند؛ این سه فرد ضدایرانی براي اینکه خود را به صدر اخبار رسانه هاي
معاند بکشانند، طی مصاحبه هایی از عزم جزم خود براي استمرار این به اصطلاح تحصن و اعتصاب غذا سخن گفتند، اما سیر حوادث

 
به گونه اي دیگر رقم خورد! 

 
 

«بري روزن» همان جاسوس سابق آمریکایی، بعد از چند روز که شوي رسانه اي و تبلیغاتی خود را در مقابل هتل کوبورگ پیش برد،
علی رغم اینکه گفته بود تا پایان مذاکرات به تحصن و اعتصاب غذاي خود ادامه می دهد، طاقتش طاق شد و اصطلاحاً کم آورد و

 
عطاي شومن تبلیغاتی شدن رسانه هاي ضدایرانی را به لقاي بازگشت به آمریکا بخشید. 

تنها ساعتی از روز را به بیرون هتل می آیند تا در برابر چند دوربین تلویزیونی، خودنمایی کنند و از روند تحصن و اعتصاب غذایشان

 
بگویند! 

اما «نزار زاکا» و «جمشید برزگر» راه این جاسوس پیشین آمریکایی را نرفتند و تصمیم گرفتند شامورتی بازي خاص خود را داشته
باشند؛ شیوه تحصن و اعتصاب غذاي این دو عنصر ضدایرانی اینگونه است که در اتاقی مجلل و فول آپشن در هتل کوبورگ مستقر
هستند و تنها ساعتی از روز را به بیرون هتل می آیند تا در برابر چند دوربین تلویزیونی، خودنمایی کنند و از روند تحصن و اعتصاب



 
غذایشان بگویند! 

 
 

آن ها پس از اداي چند عبارت ضدایرانی، به محض خاموش شدن دوربین ها، روانه اتاق مجلل شان در هتل کوبورگ می شوند تا تنی

 
به آب در جکوزي ویژه هتل بزنند و بدین ترتیب شرایط سخت و ملال آور تحصن و اعتصاب غذاي خود را بگذرانند! 

به نظر می رسد این سیاه بازي و دغل کاري «نزار زاکا» و «جمشید برزگر» براي بسیاري از استندآپ کمدین هاي مشهور جهانی هم
تعریف نشده باشد! شب تا صبح، مشغول و سرگرم در جکوزي و کلاب! صبح تا ظهر، پلاکارد به دست در مقابل هتل کوبورگ و نمایش

 
تحصن و اعتصاب غذا! 

بیشتر بخوانید: اولویت بخشی به همکاري و تعامل با همسایگان از اولویت هاي دولت سیزدهم است/ در حوزه روابط خارجی با شرق و

 
غرب کار می کنیم 

انتهاي پیام/



رئیس کمیسیون بانوان اتاق تعاون: بانوان حضور 52 درصدي در حوزه اشتغال

کشور دارند

منبع: میزانشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/11/06

رئیس کمیسیون بانوان اتاق تعاون ایران، گفت: در حال حاضر می توان گفت بانوان حضوري بیش از 52 درصد به شکل
رسمی و یا غیررسمی (محسوس یا نامحسوس) در حوزه اشتغال کشور دارند.

خاطره استاد رضایی در گفت وگو با میزان، در خصوص و راهکار هاي افزایش نقش زنان در بهره وري اقتصادي، گفت: در حال
حاضر می توان گفت بانوان حضوري بیش از 52 درصدي در حوزه اشتغال رسمی و یا غیررسمی (محسوس یا نامحسوس) دارند که در

 
بحث غیررسمی باید به بانوان فعال در حوزه مشاغل خانگی اشاره کرد. 

رئیس کمیسیون بانوان اتاق تعاون ایران افزود: در حوزه مشاغل خانگی حجم بسیار زیادي از بانوان در کارگاه هاي کوچک خانگی
مشغول فعالیت هستند که خوشبختانه با توجه به نگاه بسیار تازه به این نوع فعالیت و با سازمان دهی بانوان فعال در این حوزه می

 
توان نقش مؤثري براي بانوان در ارتقاء بهره وري اقتصاد کشور ایجاد کرد. 

به گفتهٔ وي در این ساختار نکته حائز اهمیت این است که با به هم رساندن و نظارت بر کارگروه ها و نقاط پراکنده و یا به عبارتی

 
جامعه فعالی که در حوزه مشاغل خانگی کار می کنند باید به فعالیت آن ها براي رسیدن به نتیجه ساماندهی داد. 

این بانوي فعال در حوزه تعاون ساماندهی مشاغل خانگی با محوریت آموزش و ایجاد ساختار حقوقی که بتواند این سیستم را ضمن
ساختار سازي در قالب تشکیلات منظم قابل رصد به سطح بهره برداري برساند را از نکاتی دانست که به افزایش نقش بهره وري بانوان
کمک می کند و گفت: متأسفانه در قالب هاي حقوقی در حال تشکیل فقط بحث مشکلات تا تشکیل را بیشتر رصد کرده ایم و با

 
رسیدن به زمان بهره برداري و نتیجه دهی این ساختارها از بحث نظارتی خارج و رها می شود. 

استاد رضایی بابیان اینکه ساختار سازي براي مشاغل خانگی که بیشتر بانوان در این حوزه فعال هستند باید به گونه اي باشد که بحث
آموزش و رسیدن به نقطه بهره برداري آنان را ضمانت کند، افزود: کنترل مسیر از ارزیابی تا رسیدن به بازار و ایجاد فضاي اقتصادي و
بهره وري مالی براي دستاوردهاي تولیدي، آموزشی، خدماتی بانوان کمک بسیار بزرگی به افزایش نرخ بهره وري آنان در اقتصاد کشور

 
خواهد کرد. 

وي به کارگیري بانوان تحصیل کرده و ایجاد فرهنگ کارآفرینی و ایجاد اشتغال در آن ها نیز یک آسیب و حلقه مفقوده اي دانست که
باید روي آن کار شود، و افزود: با توجه به آمار بسیار بانوان فارغ التحصیل دانشگاهی اگر ضمن ساماندهی آن ها به نحوي صحیح به
بازار کار هدایت شوند قاعدتاً افزایش چشم گیري در بحث رفاه اجتماعی، ارتقاء وضعیت آموزشی و آگاهی در حوزه بانوان و ایجاد

 
امنیت و آرامش در خانواده خواهیم داشت. 

رئیس کمیسیون بانوان اتاق تعاون ایران در پایان با تأکید به این موضوع که با ورود هرچه بیشتر بانوان به بازار کار می توانیم دستیابی
به آمار بالایی از بهره وري اقتصادي را تضمین کنیم، افزود:، اما این کار نیاز به آماده کردن مقدمات و ابزارهاي لازم دارد تا بتوانیم

نقش بسیار مؤثري براي بانوان در افزایش نرخ بهره وري اقتصادي کشور رقم بزنیم. 



 
بیشتر بخوانید: کشت فرا سرزمینی؛ راهی براي تأمین زنجیره و امنیت غذایی/ کارآفرینی نقش پررنگی در ایجاد اشتغال پایدار دارد 

انتهاي پیام/



مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/11/06

فصل اقتصاد - اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن پیشران اقتصادي است اما برخی دیگر می گویند بخش مسکن نمی
تواند مانند دهه هاي گذشته به تنهایی نقش پیشران اقتصادي را ایفا کند.

فصل اقتصاد - اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن
پیشران اقتصادي است اما برخی دیگر می گویند بخش
مسکن نمی تواند مانند دهه هاي گذشته به تنهایی نقش

 
پیشران اقتصادي را ایفا کند. 

حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی شب گذشته 4 بهمن در
گفت وگوي مستقیم با مردم درباره مسکن اظهار کرد:

ازدواج فقط با صحبت با جوانان افزایش نمی یابد و باید براي آنها کار عملی کرد؛ مسکن سازي در افزایش ازدواج بسیار مؤثر است و ما

 
قرار است در 4 سال 4 میلیون مسکن بسازیم. 

وي افزود: ساخت مسکن علاوه بر اینکه نیاز مردم است، اگر ساخته نشود، از ساخت و ساز تعداد مسکن مورد نیاز مردم هم عقب می

 
مانیم. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره بها، یک فکر اساسی

 
کرد. 

 
رئیس جمهور: مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است 

به گفته رئیس جمهور، حل مشکل اجاره بها باید ریشه اي باشد که همان ساخت و ساز است؛ مسکن به عنوان یکی از پیشران هاي

 
اقتصادي مطرح بوده و مسکن سازي می تواند صنایع زیادي را به دنبال خود بکشد. 

وي خاطرنشان کرد: در بسیاري از شهرهاي کشور بانک زمین تشکل شده و در بسیاري از حاشیه شهرها زمین داریم که شناسایی و
آماده سازي آن کمی زمان برده است اساس قضیه آن است که با مسکن سازي، هم قیمت فروش و هم اجاره بهاي مسکن تعدیل شود.

 
کارشناس اقتصادي: مسکن نیاز اساسی و غیر قابل جایگزین است 

فرهاد بیضایی کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: من به بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد کشور
نگاه نمی کنم کما اینکه در یکی دو دهه قبل می شد از بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نام برد ولی با توجه به تغییر و تحولاتی
که در اقتصاد رخ داده، در دنیا دیگر به مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نگاه نمی شود اما این نگاه را قبول دارم که مسکن نیاز اساسی

 
کشور است و توجه به این نیاز اساسی، شوخی بردار نیست. 

وي رونق بخش مسکن را عامل رونق اشتغال، پیشرفت و رشد اقتصادي دانست و افزود: اما اینکه عنوان پیشران اقتصادي به آن نهاد را

 
نمی توان با قاطعیت اعلام کرد. 

 
تسهیلات مسکن به همه تقاضاها داده شود نه صرفاً به ساخت و ساز 

بیضایی در خصوص اعطاي تسهیلات ساخت مسکن گفت: معتقدم باید بسته اي از تسهیلات مسکن را در شبکه بانکی داشته باشیم و
براي هر تقاضایی از هر نوعی، تسهیلات متناسب با آن وجود داشته باشد؛ این تقاضا می تواند شامل خرید مسکن، نوسازي بافت



 
فرسوده، مسکن روستایی، ساخت، پیش خرید که شاید بتوان از آن به عنوان یکی از مهمترین تسهیلات بخش مسکن نام برد، باشد. 

 
وام پیش خرید مسکن، هم مزایاي وام ساخت را دارد هم وام خرید 

وي دوگانه سازي میان تسهیلات خرید یا ساخت مسکن را دوگانه سازي اشتباه دانست و ادامه داد: افراط و تفریط در خصوص اینکه
وام خرید مسکن در اولویت است یا وام ساخت مسکن، روند اشتباهی است؛ البته من معتقدم بهترین تسهیلاتی که در بخش مسکن
می تواند مؤثر باشد، تسهیلات پیش خرید مسکن است چون هم مزایاي تسهیلات خرید مسکن را دارد و هم منجر به تولید واحد
مسکونی می شود؛ ضمن اینکه اختیار آن هم در دست مصرف کننده است و باعث می شود تا دست برتر را در بازار در اختیار داشته

 
باشد که همان مزیت وام خرید است که گزینه هاي پیش روي خریدار و قدرت انتخابش را افزایش می دهد. 

بیضایی یادآور شد: مهمترین نکته اي که در بخش مسکن باید به آن توجه شود، اساسی ترین نیاز خانوار بودن آن است که قابل

 
جایگزینی نیست؛ تأکید بر پیشران اقتصاد بودن بخش مسکن، نمی تواند این موضوع را پوشش دهد. 

کارشناس اقتصاد مسکن افزود: همه بخش هاي اثرگذار اقتصادي در صورت فعال بودن می توانند در اقتصاد پیشران باشند چرا که با
ایجاد اشتغال و تولید موجب رشد اقتصادي می شوند؛ بخش مسکن هم از این گونه موارد به شمار می آید و نمی توان نقش مؤثر آن

 
را در اقتصاد کتمان کرد. 

 
نمی توان یک بخش را به تنهایی پیشران اقتصادي دانست 

وي تصریح کرد: افزایش ساخت و ساز در بخش مسکن و رشد تقاضاي واقعی در این بازار می تواند موجب اشتغال در پی داشته باشد
که این موارد رشد اقتصادي را فراهم می کند؛ در کنار بحث مسکن سایر شاخص هاي اقتصادي دیگر نیز در پیشران بودن در اقتصاد

 
کشور مؤثر هستند و شاید رتبه بالاتري در رشد شاخص هاي اقتصادي داشته باشند. 

کارشناس اقتصاد مسکن تصریح کرد: ساخت و ساز همواره یک نیاز اساسی محسوب می شود و ناگزیر هستیم با فراهم آوردن شرایط
تعادل در عرضه و تقاضا در این بخش، پاسخگوي تأمین مسکن مردم باشیم؛ اگر سرمایه گذاري به درستی در این بخش صورت گیرد،

 
می تواند موجب رشد و رونق شود. 

بیضایی خاطرنشان کرد: بنابراین بخش مسکن از این نظر اهمیت دارد که یک نیاز اساسی و بدون جایگزین محسوب می شود؛ لذا در
نگاه واقعی اقتصاد نباید به عنوان پیشران به آن نگاه کرد چرا که در صورت توقف رشد اقتصادي، بسیاري از شاخص هاي اقتصادي

 
متوقف خواهد شد. 

وي یادآور شد: در بخش مسکن علاوه بر توجه به ساخت و ساز انبوه باید به رفع نیاز واقعی مردم توجه کرد و تقاضاي واقعی را در این
بخش شناسایی و آن را مرتفع کرد و و بیشتر بر روي تقاضاي مصرفی متمرکز شد تا علاوه بر رفع نیاز مردم شاهد افزایش ساخت و

 
ساز نیز باشیم. 

بیضایی با اشاره به بی توجهی به سیاست هدایت اعتبارات بانکی به سمت تولید افزود: در سال هاي اخیر متأسفانه یکی از مهم ترین
معضلات در این حوزه بی توجهی به بخش تسهیلات دهی توسط بانک ها بوده و به دلیل عدم نظارت، بانک ها نتوانسته اند در بخش

تسهیلات دهی موفق عمل کنند.



قالیباف بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه 1401 تاکید کرد
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محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه سال 1401،
تاکید کرد که نباید فقط از ظرفیت بودجه هاي دولتی براي توسعه و آبادانی استان ها و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام استفاده

کرد.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر
لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه سال
1401، تاکید کرد که نباید فقط از ظرفیت بودجه هاي
دولتی براي توسعه و آبادانی استان ها و تکمیل پروژه هاي

 
نیمه تمام استفاده کرد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان، رئیس مجلس شوراي
اسلامی در پیگیري مصوبات نظارت میدانی سال گذشته از استان چهارمحال و بختیاري با حضور اعضاي مجمع نمایندگان و استاندار
این استان با تاکید بر ضرورت توجه به استان هاي محروم افزود: این توجه براي نخستین بار در بودجه 1400 با محوریت محرومیت
زدایی از استان هاي محروم مانند استان هاي خوزستان، سیستان و بلوچستان، چهارمحال و بختیاري، کردستان، ایلام و... رقم خورد و

 
باید همین رویکرد در بودجه سال 1401 نیز تکرار شود. 

قالیباف با اشاره به اینکه پس از نظارت میدانی صورت گرفته به استان چهارمحال و بختیاري، براي تکمیل پروژه اتصال راه هاي 25
هزار روستا و همچنین آبرسانی به 7 هزار و 138 روستا در یک دوره 3 ساله اقدامات مهمی آغاز شده است، گفت: قوانین بودجه این
ظرفیت را دارد که از محل تبصره 14، 16 و 18 پیگیري هاي لازم براي توسعه و پیشرفت مناطق محروم نهایت بهره مندي انجام شود

 
و این موضوع نیازمند پیگیري در استان نیز است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی در ادامه درباره مسائل مربوط به آب نیز افزود: در این زمینه وزارت کشور باید با استفاده از ظرفیت ملی
و بر مبناي عدالت و منافع مردم با رعایت پیوست هاي زیست محیطی و اجتماعی، اقدامات لازم به ویژه مصوبات قانونی را اجرایی کند

 
تا منفعت آن نصیب مردم و کشاورزان شود. 

وي با اشاره به سختی تکمیل پروژه هاي عمرانی نیمه تمام در مناطقی همچون کوهرنگ استان چهارمحال و بختیاري گفت: به عنوان
نمونه یک پروژه راه در این استان از حدود 15 سال قبل تا به امروز هنوز به بهره برداري نرسیده و فقط در مرحله زیرسازي پیشرفت
داشته که آن هم با اولین بارش برف و کولاك تخریب و مجدداً بودجه هاي سالانه صرف کار زیرسازي می شود، یعنی یک چرخه

 
تکراري بدون نتیجه هر سال انجام می شود که باید این فرایند معیوب و ناکارآمد اصلاح شود. 

قالیباف با تاکید بر اینکه نباید فقط از ظرفیت بودجه هاي دولتی براي توسعه و آبادانی استان ها و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام



استفاده کرد، ادامه داد: چهارمحال و بختیاري ظرفیت هاي بالایی در حوزه هاي مختلف دارد و باید با ایجاد انگیزه براي سرمایه گذار،

 
زمینه را براي استفاده از اعتبارات غیردولتی نیز فراهم کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه لازم است در برخی پروژه ها مثل پروژه اتصال راه آهن چهارمحال و بختیاري به خوزستان
نگاه ملی داشته باشیم، تصریح کرد: یکی از پروژه هایی که سال آینده باید اعتبار ویژه اي براي آن در لایحه بودجه 1401 در نظر
گرفت، اتصال خط ریلی لردگان به استان خوزستان است. این پروژه باعث اتصال مسیر ریلی از استان اصفهان به خوزستان می شود و
همه کشور از آن بهره مند می شوند. اگر همین پروژه در کنار اتصال راه جاده اي از اصفهان به خوزستان محقق شود، درآمدهاي

 
استان متحول خواهد شد. 

در این نشست حسین بامیري، امیرقلی جعفري بروجنی، قدرت االله حمزه شلمزاري و احمد راستینه هفشجانی نمایندگان استان
چهارمحال و بختیاري نیز پیش از رئیس مجلس با اشاره به نظارت میدانی قالیباف از استان چهارمحال و بختیاري به برخی مصوبات

 
اجرا شده در استان اشاره و از رئیس مجلس تقدیر کردند. 

از جمله مهمترین موضوعات مطرح شده از جانب نمایندگان استان چهارمحال و بختیاري، می توان به ضرورت تخصیص اعتبارات براي
تکمیل پروژه هاي راه و راه آهن استان، چاره اندیشی براي معضل بیکاري و ایجاد اشتغال پایدار در استان، تکرار مصوبات سفر نظارتی
رئیس مجلس در بودجه 1401 کل کشور و تکمیل پروژه هاي آبرسانی به روستاهاي استان چهارمحال و بختیاري که از مصوبات سفر

رئیس مجلس بوده است، اشاره کرد.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
مدیرکل کمیته امداد خبر داد؛ اجراي 500 برنامه و پروژه توسط کمیته همیاري دهه فجر استان ایلام 

مسئول کمیته همیاري و سازمانهاي حمایتی ستاد دهه فجر استان ایلام از تدارك بیش از 500 برنامه حمایتی، عمرانی، فرهنگی و

 
توانمندسازي توسط اعضاي این کمیته در ایام دهه فجر امسال خبر داد. 

رضا طاهري در نشست کمیته همیاري و سازمانهاي حمایتی که در محل اداره کل کمیته امداد استان برگزار شد با تشریح برنامه هاي
اعضاي این کمیته اظهار داشت: اجراي طرح هاي اشتغال زایی کلان و خانگی براي نیازمندان به تعداد بیش از هزار طرح، راه اندازي
بیش از یکصد طرح نیروگاه هاي خورشیدي براي مددجویان، افتتاح راههاي روستایی و ساخت پل، اجراي طرح هادي در
روستاها،توزیع لوازم خانگی، واگذاري مسکن به نیازمندان، گازکشی منازل مددجویان توزیع اقلام جهیزیه و کمک هزینه ازدواج ،
برگزاري مسابقات فرهنگی و ورزشی، افتتاح نمایشگاه صنایع دستی، پرداخت وامهاي قرض الحسنه اشتغال و کارگشایی، ارائه خدمات
درمانی رایگان و سرکشی از وضعیت زندگی خانواده هاي نیازمند از جمله مهم ترین برنامه هاي اعضاي این کمیته در طول دهه فجر

 
خواهد بود. 

وي افزود: با توجه به شرایط اقتصادي ناشی از تحریم هاي اقتصادي دشمن بر علیه مردم کشورمان و نیز آثار سوء بیماري کرونا ، لذا

 
دستگاههاي گوناگون برنامه هاي ویژه اي را با هدف کاهش فشار اقتصادي بر اقشار ضعیف جامعه تدوین و اجرایی کنند. 

مسئول کمیته همیاري و سازمانهاي حمایتی ستاد دهه فجر ایلام با اشاره به اینکه در آستانه چهل و سومین سال پیروزي انقلاب
اسلامی مردم باید در جریان خدمات نظام قرار بگیرند افزود: به این مناسبت امسال لازم است افزایش خدمت به محرومین و نیازمندان

 
در دستور کار جدي دستگاههاي گوناگون خصوصاً اعضاي این کمیته قرار گیرد. 

 
مدیرکل خبر داد؛ افتتاح متمرکز اتصال 28 روستاي استان ایلام به شبکه ملی اطلاعات 

مدیرکل ارتباطات وفناوري اطلاعات استان ایلام گفت: از ابتداي شروع بکار دولت سیزدهم تا کنون 28 روستاي استان به اینترنت

 
پرسرعت مجهز شده اند. 

عباس بیرامی درحاشیه مراسم افتتاح اتصال1000 روستاي کشور با حضور وزیر ارتباطات وفناوري اطلاعات با اعلام این خبر اظهار
داشت:از آغاز دولت سیزدهم تا کنون 28 روستاي استان با سه هزارو 251 خانوار و جمعیتی بالغ بر یازده هزارو 829 نفر به اینترنت

 
پرسرعت مجهز شده اند. 

وي افزود: اعتبار اجراي پروژه هاي مذکور که شامل 9 سایت جدید و 8 سایت ارتقاء تکنولوژي می باشد از محل اعتبارات توسعه

 
مناطق روستایی(USO) وزارت ارتباطات وفناوري اطلاعات تأمین گردیده است. 

مدیرکل ارتباطات وفناوري اطلاعات استان ایلام. با اشاره به پوشش96 درصدي جمعیت استان به شبکه هاي ارتباطی افزود: با برنامه

 
ریزي صورت گرفته تا سال آینده کلیه روستاهاي بالاي 20 خانوار استان به به اینترنت پرسرعت مجهز می شوند 

 
9 پروژه صنعت توزیع برق شهرستان گرمسار در دهه فجر افتتاح خواهند شد 

به مناسبت دهه فجر، 9 پروژه صنعت توزیع برق شهرستان گرمسار، با اعتباري به مبلغ 130 میلیارد و 604 میلیون ریال افتتاح می



 
شوند. 

مدیر توزیع برق شهرستان گرمسار با بیان این موضوع اظهار کرد: دو پروژه تبدیل 15 هزار و 972 متر شبکه سیمی به کابل
خودنگهدار در بخشهاي شهري و روستایی با مبلغ 39 میلیارد و 570 میلیون ریال، پروژه احداث شبکه و چهار پست هوایی در نقاط
مختلف شهرستان با اعتبار 11 میلیارد و 797 میلیون ریال، دو پروژه احداث شبکه فشارمتوسط و فشارضعیف و پست هوایی در
روستاي فرور با مبلغ هشت میلیارد و 355 میلیون ریال و پروژه توسعه هفت هزار و 700 متر شبکه توزیع برق در مناطق مختلف

شهرستان با اعتبار 19 میلیارد و 45 میلیون ریال، به عنوان پروژه هاي عمرانی برق رسانی افتتاحی دهه فجر هستند.



رهن و اجاره براي برخی مردم آرزو شده است
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رهن و اجاره براي برخی مردم آرزو شده است

 
عضو کمیسیون عمران مجلس: 

 
رهن و اجاره براي برخی مردم آرزو شده است 

عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه رهن و اجاره مسکن براي برخی از مردم آرزو شده است، گفت: باید براي سکونت اقشار
مختلف مردم به ویژه اقشار متوسط و ضعیف جامعه چاره اندیشی شود.به گزارش تسنیم، مجتبی یوسفی اظهار کرد: در حوزه مسکن
قطعا رهن و اجاره متاثر از قیمت ملک است و با افزایش قیمت املاك رهن و اجاره بها افزایش می یابد و نگرانیم که بیش از این
افزایش یابد.وي با بیان اینکه باید درکنار کار کوتاه مدت کار بلندمدت هم انجام شود ادامه داد: رهن و اجاره مسکن براي برخی آرزو
شده است و عده اي مجبور شدند از شهرهاي بزرگ خارج شوند و به حاشیه شهرها و شهرهاي پیرامون و شهرهاي کوچک
بروند.یوسفی افزود: این به معنی مهاجرت خوب نیست بلکه از نوع بد آن است یعنی اشتغال فرد در شهر بزرگ اما سکونت او در
حاشیه شهر است.عضو کمیسیون عمران مجلس شوراي اسلامی در پاسخ به این پرسش که گرفتن مالیات از خانه هاي خالی تا چه
حد می تواند مؤثر باشد؟ گفت: این که می گوییم انتظار ما این است که رشد قیمت کاهش یابد به این معنی نیست که نگران نباشیم
زیرا تا رسیدن به تعادل بازار اجاره، راه زیاد است بنابراین باید درباره آن فکر شود و درباره سکونت اقشار مختلف مردم به ویژه اقشار
متوسط و ضعیف جامعه چاره اندیشی شود.وي با اشاره به اینکه مالیات ها و پایه هاي جدید مالیاتی در کوتاه مدت کمک می کند تا
سودآوري را از حوزه مسکن کمتر کنیم, افزود: بر اساس سرشماري سال 1395، دو تا دو و نیم میلیون واحد مسکونی خالی داریم،

البته برخی شهرهاي جدید را به علت نداشتن زیرساخت ها باید از این آمار خارج کنیم.



خرید خدمت، خط قرمز ستاد کل نیرو هاي مسلح
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دستیار و مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزي ستاد کل نیرو هاي مسلح از پرداخت تسهیلات اشتغال زایی یک میلیارد ریالی به
سربازان مهارت آموز خبر داد و گفت: خرید خدمت، خط قرمز ستاد کل نیرو هاي مسلح است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، سردار موسی کمالی در
مصاحبه با رادیو تهران درباره طرح خرید خدمت براي
مشمولان سربازي گفت: موضوع خرید خدمت در حوزه
کاري قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیرو هاي
مسلح نیست و این مورد خط قرمز ستاد کل نیرو هاي

 
مسلح است. 

وي افزود: طرح خرید خدمت، تبعیض آمیز است و جوانان
را به غیبت کردن تشویق می کند تا از این امتیاز برخوردار
شوند و طبق بررسی هایی که شده است نمایندگان مجلس

نیز مخالف این طرح هستند. این طرح تا سال 1397 اجرا شد، ولی استقبال نشد و متاسفانه باعث تشدید غیبت مشمولان سربازي شد

 
و در نهایت هم مجلس در این باره تصمیم نهایی را می گیرد. 

 
دولت بودجه بدهد حقوق سربازان افزایش پیدا می کند 

دستیار و مشاور عالی قرارگاه مرکزي مهارت آموزي ستاد کل نیرو هاي مسلح در پاسخ به این پرسش هم که آیا حقوق سربازان
افزایش پیدا خواهد کرد یا خیر؟ تصریح کرد: طبق ماده 49 قانون وظیفه حقوق سرباز ها باید بین 60 تا 90 درصد کارکنان رسمی
دولت باشد، اما شوراي نگهبان در سال 90 با این قانون مخالفت کرد و ماده 50 را مطرح کرد و بر اساس این ماده افزایش حقوق سرباز

 
ها منوط به تامین اعتبار از سوي دولت خواهد بود لذا اگر دولت بودجه را افزایش دهد حقوق سرباز ها نیز افزایش پیدا می کند. 

وي همچنین از ابلاغ بخشنامه پرداخت تسهیلات اشتغال زایی به سربازان خبر داد و گفت: سربازان در حین خدمت مهارت هاي
مختلفی آموزش می بینند و به خاطر دو سال خدمتشان، این قرارگاه به مدت سه سال سرباز ها را حمایت می کند تا بتوانند به شغل

 
موردنظر خودشان دست پیدا کنند. 

 
سربازان با ارائه طرح کارآفرینی، وام 100 میلیونی می گیرند 

دستیار و مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزي ستاد کل نیرو هاي مسلح افزود: یکی از اقدامات براي رسیدن به شغل؛ اعطاي تسهیلات

 
است که دولت 2 هزار میلیارد براي اعطاي این تسهیلات در نظر گرفته بود و 5 بانک موظف به پرداخت این تسهیلات شده اند. 

سردار کمالی افزود: افرادي که خدمتشان در سال 1397 به اتمام رسیده است می توانند به دبیرخانه کارگروه مهارت یا استانداري

 
مراجعه کنند و اگر طرح کارآفرینی دارند با ارائه آن طرح از این تسهیلات بهره مند شوند. 

 
سردار کمالی اعلام کرد: مبلغ وام، یک میلیارد ریال بوده و مدت بازپرداخت آن 7 ساله است. 



 
سربازان مهارت هایی کسب می کنند که بازار کار خوبی داشته باشد 

دستیار و مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزي ستاد کل نیرو هاي مسلح در پاسخ به این پرسش که چه مهارت هایی در دوران خدمت به
سربازان آموزش داده خواهد شد؟ گفت: با سازمان فنی حرفه اي، جهاد دانشگاهی، جهاد کشاورزي، وزارت ارتباطات و وزارت ورزش و
جوانان تفاهمنامه امضا کردیم و بیش از 500 مهارت را به سربازان آموزش می دهند و اولویت با مهارت هایی است که بازار خوب

اشتغال دارد و جوانان هم از این مهارت ها استقبال می کنند.



وقتی واحدهاي صنعتی در کرمانشاه تبدیل به انبار می شود

منبع: تابناكشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/11/06

 
وقتی واحدهاي صنعتی در کرمانشاه تبدیل به انبار می شود 

 
تبدیل واحدهاي صنعتی به انبار کالا به صورت غیرقانونی یکی از معضلات شهرك هاي صنعتی استان کرمانشاه محسوب می شود. 

به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه به نقل از تسنیم، در
مجموع 2669 هکتار اراضی در اختیار شهرك هاي صنعتی
استان قرار دارد که از این میزان 1620 هکتار عملیاتی شده و

 
زیرساخت هاي لازم در آن ایجاد شده است. 

هم اکنون 1050 هکتار از اراضی صنعتی استان قابل واگذاري به
سرمایه گذاران است و در خبري که از مدیرعامل شرکت شهرك
هاي صنعتی استان نقل شده، آمده که هم اکنون 20 شهرك
داراي آب، 21 شهرك داراي برق و تلفن ثابت و 17 شهرك نیز
داراي گاز هستند و در 6 هرك تصفیه خانه فاضلاب ایجاد شده و

 
در 9 شهرك نیز ایستگاه آتش نشانی راه اندازي شده است و 

1926 قرارداد از بدو تأسیس شهرك هاي صنعتی منعقد شده و در مجموع 858 هکتار اراضی به این قراردادها اختصاص داده شده

 
است اما با وجود این موضوعات واحدهاي صنعتی در این شهرك ها با مشکلاتی مواجه هستند. 

گاهی اخباري مبنی بر کشف انبارهاي کالا در شهرك هاي صنعتی به گوش می رسد در صورتی که این موضوع مغایر با کاربري

 
واحدها است و این یکی از مهمترین معضلات موجود در این شهرك ها است. 

سالکی از فعالان اقتصادي استان کرمانشاه اظهار داشت: یکی از مهمترین معضلات و آفت هاي تولید که سبب ورشکستگی واحدها می
شود، این است که همزمان جواز تأسیس صنایع مختلف به افراد مختلف داده می شود یعنی صنعتی که به تازگی رشد کرده افراد ریز

 
و درشتی به عنوان رقیب براي آن تعریف می شود. 

وي عنوان کرد: به طور قطع زمانی که بازار این صنعت رشد کرده تقسیم و وارد رقابت مخرب می شود، تعداد زیادي فداي یک نفر می

 
شوند در حالی که بهترین راهکار براي این موضوع ایجاد کنسرسیوم یا رفاقت است. 

سالکی گفت: مسئولان در این زمینه همیشه گفته اند که براساس قانون ما نمی توانیم به کسی مجوز ندهیم اما باید قوانین اصلاح یا
حذف شود و قوانین جدیدي جایگزین شود که چنانچه این اتفاقات رخ ندهد نقش واحدهاي تحقیق و توسعه سازمان ها زیر سؤال می

 
رود. 



وي افزود: یکی دیگر از معضلات تولیدکنندگان این است که زمین هایی با عنوان یارانه اي و با قیمت دولتی در اختیار تولیدکنندگان

 
قرار می گیرد و یک سیستم بانکی یا مؤسسه وقتی که می خواهد آن را در رهن قرار دهد همان قیمت پایین را در نظر می گیرد. 

سالکی بیان کرد: اعتبار یک مجموعه تولیدي از همان بدو پایین است زیرا از زمین یارانه اي استفاده می کند در صورتی که باید براي

 
تولیدکننده ارزان باشد نه براي سیستم بانکی که تسهیلات به تناسب آن کاهش یابد. 

وي بابیان اینکه شهرك هاي صنعتی به انبارهایی براي مراکز توزیع تبدیل شده است گفت: انبارهایی که مراکز توزیع براساس
استاندارد باید اختیار کنند به طور معمول نزدیک به محدوده شهر و گرانقیمت هستند اما چون سوله هاي شهرك هاي صنعتی بسیار
ارزان تر است براي مراکز توزیع مقرون به صرفه تر است و این موضوع روز به روز همچون یک غده سرطانی تمام شهرك ها را در

 
برمی گیرد. 

بیژن کردستانی مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان کرمانشاه اظهار داشت: شرکت شهرك هاي صنعتی از سال 73 در
استان کار خود را آغاز کرده و وظیفه ذاتی آن ایجاد مکانی براي جذب سرمایه گذاران در استان و ارائه خدمات از جمله آب، برق، گاز

 
و تلفن است. 

وي با بیان اینکه فعال بدن یا نبودن واحدها در حیطه وظابف سایر ادارات از جمله صمت و جهاد کشاورزي و میراث فرهنگی است
عنوان کرد: از سال تأسیس شرکت شهرك هاي صنعتی تا سال 94-95 با توجه به زیرساخت هاي فراهم شده سرمایه گذاران براساس

 
شاخص هاي ثابتی مستقر می شدند. 

کردستانی با اشاره به اینکه تکمیل زیرساخت ها در این شهرك ها با توجه به وجود منابع به تدریج ایجاد می شد گفت: استان
کرمانشاه از سال هاي قبل نیز به عنوان مرکز صنعتی غرب کشور مورد توجه بود و به همین دلیل تأمین زیرساخت هاي شهرك هاي

 
صنعتی سرعت بیشتري پیدا کرد. 

وي با بیان اینکه همه مسئولان به این نتیجه رسیدند که براي ایجاد تغییر و تحول در استان و افزایش اشتغال باید زیرساخت ها به
ویژه در شهرك هاي صنعتی افزایش یابد افزود: این سبب شد یک شهرك 1000 هکتاري در غرب کشور احداث شود به گونه اي که
در غرب کشور نمونه آن وجود نداشت و از سال 95 به بعد زیرساخت ها روند تندتري گرفت و سبب شد روند جذب سرمایه گذار در

 
استان چشمگیر شود. 

کردستانی با اشاره به اینکه در سال 96 حدود 69 سرمایه گذار، سال 97 حدود 263 سرمایه گذار، سال 98 حدود 227 سرمایه گذار و
سال 99 نیز 395 سرمایه گذار در شهرك هاي نصعتی مستقر شدند افزود: در 9 ماه امسال نیز 289 سرمایه گذار در شهرك هاي

 
صنعتی استان مستقر شدند. 

وي با اشاره به فعالیت این سرمایه گذاران عنوان کرد: فعالیت واحدها با توجه به نوعی تولید، فصلی یا غیرفصلی بودن متفاوت است و
از 2000 قرارداد منعقد شده 63 واحد صنعتی غیرفعال هستند و 385 واحد پروانه بهره برداري دارند و حدود 500 واحد نیز فعال

 
هستند اما پروانه بهره برداري ندارند. 

کردستانی بیان کرد: براساس پایش انجام شده از 385 واحد داراي پروانه که براي ما رسمیت دارند 63 واحد به دلایل مختلف غیرفعال

 
هستند و به کارشناسان ارجاع داده شده اند. 



وي گفت: در مجموعه شهرك صنعتی به واحدها مشاوره داده می شود و درباره بازار و تعداد افراد فعال در آن توضیح داده می شود که

 
هر فرد براي ادامه فعالیت خود تصمیم گیري کند. 

کردستانی با اشاره به اینکه نحوه واگذاري زمین به واحدها به صورت سوبسید و نقد و اقساط است افزود: مؤسسات بانکی باید قیمت
کارشناسی این زمین ها را براي پرداخت تسهیلات در نظر بگیرند اما بانک ها به دنیال دریافت وثیقه بیشتر از تولیدکننده هستند که

 
این اشتباه است. 

وي افزود: قبل از ایجاد شرکت شهرك هاي صنعتی در سال 73 یک شهرك صنعتی به عنوان شهرك صنعتی جاده سنندج وجود
داشت که در دوران مختلف به بخش خصوصی واگذار شده و چون سیستم نظارتی روي آن نیست بیشتر واحدهاي آن به انبار تبدیل
شده است اما در شهرك هاي صنعتی تحت مدیریت ما به ندرت مشاهده می شود به طوري که دو سه درصد از مجموعه ها به صورت

 
انبار استفاده می شود و در صورت مشاهده برخورد می شود. 

کردستانی با بیان اینکه در 22 شهرك صنعتی تنها یک تا دودرصد به صورت موقت به انبار تبدیل شده اند گفت: چنانچه کارگروهی
تشکیل و دستگاه هاي متولی صدور مجوز نظارت کنند می توان مشکل تبدیل واحدها به انبار رفع شود.



نایب رییس شوراي اسلامی شهر شیراز: برخی خانه هاي تاریخی تبد یل به د پوي ضایعات شد ه

تکلیف آن ها مشخص شود

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/11/06

«خبرجنوب»/ تکلیف مخروبه هاي شهر و خانه هاي تاریخی و حضور انبوهی از معتاد ان و کارتن خواب ها د ر شهر شیراز

 
موضوع اصلی نطق پیش از د ستور نایب رییس شوراي شهر شیراز د ر چهل و یکمین جلسه صحن علنی شوراي شهر شیراز بود . 

محمد تقی تذروي با اشاره به ورود د ستگاه ها براي رسید گی به آسیب هاي اجتماعی به ویژه اعتیاد گفت:امروز شاهد یم جمعیتی
ازمعتاد ان متجاهرازسایر استان ها به عنوان مهاجر به شیراز آمد ه و د ر انظار عمومی به مصرف مواد مخد ر مباد رت می ورزند و با

 
کارتن خوابی چهره اي زشت از شهر شیراز د ر انظار عمومی و مسافرین و توریست ها به نمایش گذاشته اند . 

وي تصریح کرد :معتقد یم براي رفع این معضلات همه د ستگاه هاي مسئول باید به وظایف خود د ر جهت ساماند هی معتاد ان
متجاهر عمل کنند و شهرد اري شیراز صرفا نباید متولی این وظیفه باشد و شورا هم بنابه وظیفه مصوبات لازم را به شهرد اري ابلاغ

 
نمود ه تا شاهد کاهش آسیب هاي اجتماعی د ر سطح شهر شیراز باشیم . 

نایب رئیس شوراي شهر شیراز اظهار د اشت:شناسایی نقاط آسیب خیز و بحران زا اجتماعی د ر بافت شهري، حاشیه شهرها و تمرکز
بخشید ن حمایت هاي اجتماعی، خد مات بهد اشتی و د رمانی، مد د کاري، مشاوره اجتماعی، حقوقی و برنامه هاي اشتغال حمایت

 
شد ه می بایست د ر د ستور کار همه د ستگاه ها قرارگیرد . 

وي اد امه د اد :د ر این راستا ضروري است که فکري هم به حال ضایعات فروشی هاي غیرمجاز د ر سطح شهر شیراز شود و این مراکز
باید تعطیل شوند این د ر حالی است که اگر ضایعات فروشی ها هم تعطیل شوند به سفارش این و آن کمیته رسید گی به موانع د ر

 
فرماند اري سریعا بازگشایی می شوند . 

تذروي گفت: باید تکلیف مخروبه هاي شهر و خانه هاي تاریخی موجود د ر بافت تاریخی و فرهنگی شهر که تبد یل به محلی جهت د

 
پوي ضایعات شد ه اند مشخص گرد د که می توان از ظرفیت خیرین د ر این راه استفاد ه کرد . 

عضو شوراي شهر شیراز با تقد یر از اصنافی شهرد ار شیراز د ر جریان مد یریت بارند گی گفت: مجموعه شهرد اري شیراز د ر بارند
گی هاي اخیر با اجراي تمهید ات و تلاش شبانه روزي نیروي هاي خد مات شهري از آبگرفتگی معابر د ر بارش هاي اخیر اقد امات

 
خوبی انجام د اد ند . 

وي د ر اد امه با گلایه از شهرد ار شیراز هم اد امه د اد : د ر طول فعالیت شوراي ششم د ر قالب لایحه و طرح د و فوریتی و یک
فوریتی مبالغی را به مجموعه هاي مختلف مساعد ت نمود یم اما هنوز براي اجراي مصوبه ارایه بسته معیشتی د ر بازارچه هاي هفتگی
جهت قشر رانند گان تاکسی د ر اقد امی د ر این خصوص صورت نگرفته است که امید واریم هر چه سریع تر د ر این زمینه اقد امات

 
لازم صورت گیرد . 

/انتهاي متن/





اقتصاد ایران و همسایگان فراموش شد ه!

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/11/06

مهد ي حسن زاد ه د ر ستون یاد د اشت روزنامه خراسان نوشت: وزیر اقتصاد د ر همایشی اعلام کرد که د ر سال 2019 سهم

 
اقتصاد ایران از تجارت حد ود 

د و هزار و 300 میلیارد د لاري 15 کشور همسایه، 6/1 د رصد بود ه است. به عبارتی از مجموع د و هزار و 300 میلیارد د لار تجارت
کشور هاي اطراف ایران فقط حد ود 37 میلیارد د لار آن د ر اختیار ایران است. این آمار نشان می د هد که اقتصاد ایران با وجود این
که د ر مقایسه با 15 کشور اطراف خود از نظر حجم تولید ناخالص د اخلی، جزو 3-4 کشور نخست است، اما د ر زمینه تجارت با این
کشور ها نتوانسته است، سهم چشمگیري کسب کند . د ر این میان، مهم ترین شرکاي تجاري ما د ر منطقه عراق، افغانستان، ترکیه و
امارات هستند و بسیاري از کشور ها از جمله روسیه، پاکستان و قزاقستان با وجود بازار بزرگ و حجم تقاضاي بالا و تجارت نسبتا زیاد
ي که د ارند ، سهم بسیار کمی از صاد رات ایران می برند . یکی از مهم ترین پیشران هاي اقتصاد کشور پس از عبور نسبی از کرونا و
پشت سر گذاشتن آثار منفی تحریم ها، صاد رات است. تقویت صاد رات به طور مستقیم منجر به افزایش ایجاد اشتغال و همزمان
تقویت منابع ارزي می شود و نقش مهمی د ر ثبات بازار ارز و مقابله با جهش نرخ ها د ر این بازار د ارد . از این منظر تقویت تجارت و
افزایش صاد رات به کشور هاي منطقه سیاستی است که باید به طور جد ي پیگیري شود . سفر اخیر رئیس جمهور به روسیه و رایزنی
هاي چند ي پیش برخی مسئولان اقتصاد ي د ولت با همتایان خود د ر پاکستان، عراق و ترکمنستان را می توان د ر همین راستا
ارزیابی کرد . تجربه صاد رات سالانه حد ود 10 میلیارد د لار به عراق نشان د اد ه است که می توان روي د یگر بازار هاي منطقه نیز
حساب ویژه اي باز کرد . اقتصاد ایران هم از منظر صاد رات خد مات فنی و مهند سی، هم از منظر صاد رات محصولات صنعتی نظیر
لوازم خانگی، هم از منظر صاد رات مواد غذایی و هم از منظر جذب گرد شگر خارجی توان بالقوه اي براي تجارت با کشور هاي منطقه
د ارد ، اما شاه کلید د ر این مسیر، ترانزیت و تقویت کرید ور هاي منطقه اي و بین المللی است. بخشی از منطق توافق 25 ساله با
چین نیز بر محور اید ه این کشور تحت عنوان «کمربند و راه» متکی است که سعی د ارد مسیر هاي انتقال کالا، فناوري و انرژي را
تنوع بخشد و د ر این مسیر ایران به عنوان چهارراه منطقه د ر مسیري که هم به لحاظ د ریایی و هم به لحاظ زمینی به کشور هاي

 
متعد د ي د سترسی د ارد می تواند هم بخشی از اید ه یک کمربند و راه باشد و هم کرید ور شمال - جنوب را تکمیل کند . 

کرید وري که از یک سو به روسیه و آسیاي میانه و از سوي د یگر از مسیر د ریا به هند منتهی می شود . به این ترتیب تلفیقی از
فرصت هاي منطقه اي چه د ر قالب صاد رات محصولات و چه د ر قالب ترانزیت و تکمیل کرید ور ها می تواند فرصت هاي جد ید
براي اقتصاد ایران د ر تعامل با همسایگان ایجاد کند و سهم اقتصاد ایران از تجارت منطقه اي را افزایش د هد . این اتفاق موجب

 
تقویت پیوند هاي منطقه اي و حتی جهانی اقتصاد ایران می شود و تحریم پذیري اقتصاد ایران را نیز کاهش می د هد . 

/انتهاي متن/



تنها وظیفه دولت در قبال هنر، تسهیل زیرساخت است/ اشتغال زایی دولت

براي هنر را قبول ندارم

منبع: ایلناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/11/06

شهرام زرگر می گوید: وظیفه دولت و شهرداري در قبال هنر و به طور خاص تئاتر، تسهیل زیرساخت است؛ اینکه سنگ
اندازي نکنند. اگر نه اشتغال زایی دولت براي هنر را قبول ندارم. هنرمند نباید کارمند شود، چون یک اصل قانونی چنین

چیزي گفته است.

شهرام زرگر می گوید: وظیفه دولت و شهرداري در قبال
هنر و به طور خاص تئاتر، تسهیل زیرساخت است؛ اینکه
سنگ اندازي نکنند. اگر نه اشتغال زایی دولت براي هنر را
قبول ندارم. هنرمند نباید کارمند شود، چون یک اصل

 
قانونی چنین چیزي گفته است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا، «رابطه دانشگاه با تئاتر چیست؟»،
«آیا امروز نسبتی بین فارغ التحصیلان این رشته با تعداد
ورودشام به این حرفه وجود دارد یا خیر؟»، حتی اگر

نخواهیم به آمار رسمی تکیه کنیم، می توانیم حدس بزنیم که بسیاري از فارغ التحصیلان تئاتر که تعدادشان هم کم نیست، هرگز
وارد بازار کار مرتبط با رشته تحصیلی خود نخواهند شد. اما آیا همانطور که در حوزه هاي دیگر، عموما این انتظار و توقع از دولت می
رود که براي فارغ التحصیلان که کارشناسان یک رشته هستند، شغل ایجاد کند، چنین وظیفه اي را در حوزه تئاتر و به طور کلی هنر
هم براي نهاد دولت قائل هستیم؟ این ها پرسش هایی است که با «شهرام زرگر» مدرس دانشگاه، پژوهشگر و مترجم مطرح کرده ایم

 
که به صورت کوتاه به آن ها پاسخ داده است. 

 
تئاتر براي جذب تماشاگر، نیازي به دخالت دولت ندارد 

«شهرام زرگر» در این گفتگو، اولین قدم را براي برون رفت تئاتر از شرایط کنونی و رکودي که بر بسیاري از سالن ها حاکم شده، این
دانست که دولت پایش را از آن کنار بکشد و تصریح کرد: اگر شرایط کار براي هنرمندان فراهم باشد، ممیزي کاهش یابد و زیرساخت

 
ها فراهم شود، مردم هم می آیند و تئاتر می بینند و دیگر نیازي به دخالت دولت براي جذب تماشاگر نیست. 

این مترجم و مدرس دانشگاه با بیان اینکه به اعتقاد او، «کار خوب خودش را نشان می دهد و بازیگر خوب از مرداب هم خودش را

 
بیرون می کشد.» تاکید کرد: اما شرایط کار براي یک هنرمند باید فراهم شود که مهم ترین آن، تامین امنیت کاري است. 

 
اشتغال زایی دولت براي هنر، هنرمند را کارمند می کند 

زرگر ادامه داد: وظیفه دولت و شهرداري در قبال هنر و به طور خاص تئاتر، تسهیل زیرساخت است؛ اینکه سنگ اندازي نکنند. اگر نه



 
اشتغال زایی دولت براي هنر را قبول ندارم. هنرمند نباید کارمند شود، چون یک اصل قانونی چنین چیزي گفته است. 

او خاطرنشان کرد: وزارت علوم موظف نیست براي فارغ التحصیلان دانشگاه هاي هنري، شغل ایجاد کند. هر کسی اهل این حرفه
است، در آن می ماند. اما باید خاك بخورد، تلاش کند و قابلیتش را نشان دهد و پله پله بالا برود؛ همانطور که در همه جاي دنیا

 
همین روند طی می شود. 

 
دولت باید کوچک شود و نقش خود را در تامین تسهیلات زیرساختی ایفا کند 

عضو هیات علمی دانشگاه هنر با بیان اینکه «اکثر هنرمندان مطرح، از شاگردي شروع کرده اند و بعد برند خودشان را ساخته اند» به
مثالی اشاره کرد و گفت: 15 سال پیش نوید محمدزاده از شهرستان کار تئاتر را شروع کرد و آن را جدي گرفت و الان دارد نتیجه اش

 
را می گیرد. اگر کسی می خواهد حرفه اي شود، باید خودش را ورزیده کند و ببیند جایش کجاست. 

زرگر با تاکید بر اینکه معتقد است «دولت باید کوچک شود و تنها به نقش خود در فراهم کردن تسهیلات زیرساختی اکتفا کند»
گفت: من به صورت شخصی نمی توانم سالن بسازم، اما این وظیفه را دولت می تواند به عهده بگیرد؛ ضمن اینکه براي تشویق به انجام

 
چنین کارهایی از سوي بخش خصوصی، می تواند مالیات کم تري بگیرند و تعرفه معقول تري براي آب و برق و... آن ها لحاظ کند. 

 
دولت را گوشه اي گیر آورده ایم و فکر می کنیم باید همه کار را او بکند 

او ادامه داد: قبلاً که تئاتر شهر سالن هاي خود را به صورت مجانی و رایگان در اختیار هنرمندان قرار می داد، کارگردان دغدغه
جذابیت افزایی نداشت، اما الان ناچار است متن خوب بنویسد یا ترجمه کند، بازیگر خوب بیاورد و تمام توانش را به کار بگیرد تا خرج

 
اجرا در همان سالن را دربیاورد. 

زرگر یادآور شد: ما دولت را گوشه اي گیر آورده ایم و فکر می کنیم باید همه کار را او بکند. توقع مان از میوه شاخه درخت آویخته

 
حیاط همسایه است و چشم مان به آسمان، که کی می بارد؟ خودمان نه می کاریم نه آب می دهیم! 

 
فرهنگی که در شوره زار پا بگیرد، گل خوش عطر و بویی نیست 

این مترجم و مدرس دانشگاه تاکید کرد: در کشوري مثل ما که مشکلات اقتصادي هم وجود دارد، دولت حاشیه هاي زیادي دارد. در
چنین شرایطی، هرچند که فرهنگ خیلی مهم است اما من نوعی انتظار ندارم وقتی خوزستان بحران آب دارد دغدغه اصلی مان تزریق

 
پول دولت به تئاتر باشد. 

زرگر در پایان خاطرنشان کرد: اول باید شرایط زیستِ انسانی فراهم باشد و بعداً فرهنگ در آن پا بگیرد؛ فرهنگی که در شوره زار پا

 
بگیرد، گل خوش عطر و بویی نیست. 

انتهاي پیام/



نرگس زار هاي بهبهان، گلسرایی که تا پایان بهمن پذیراي گردشگران است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/11/06

نرگس زار هاي بهبهان یکی از مقاصد جذاب گردشگري طبیعت در خوزستان هستند، که می توان هم زمان از مکان هاي
تاریخی و تفریحی آن نیز لذت برد.

باشگاه خبرنگاران جوان اهواز - از دور که بنگریم گویی
خورشید تکه هایی از خود را در پر هاي سفید قرار داده تا
در موقع مناسب از زیر خاك برویند و رنگ زردشان انسان

 
را به یاد نورانی آفتاب بیندازد. 

گل نرگس یکی از خوش بو ترین گل هاي طبیعت است،

 
که علاوه بر عطر بدیع احساس آرامش خاصی را هم به آدمی منتقل می کند. 

 
از دور که وارد نرگس زار ها بشویم آنچه ابتدا چشم ها را بینا و بینی ها را نوازش می دهد، عطر خوش گل ها است. 

 
نرگس زار هاي بهبهان در جنوب شرق خوزستان یکی از قطب هاي رویش این گل در کشور است. 

سید حمید رضا رشیدي مدیر جهاد کشاورزي شهرستان بهبهان نیز به همین مسئله اشاره می کند و می گوید: منطقه کنونی نرگس

 
زار بهبهان یکی از زیستگاه هاي اصلی این گل است که به صورت طبیعی روییده شده اند. 

او گفت: در گذشته سطح نرگس زار هاي بهبهان بسیار وسیع تر بود و به علت شخم زدن و زیر کشت رفتن زمین ها بخش عمده آن

 
از بین رفت، اما عرصه منابع طبیعی به صورت طبیعی باقی مانده است. 



 
 

 
230 هکتار از 250 هکتار سطح زیر کشت نرگس در بهبهان است 

به گفته رشیدي در دهه اخیر با توجه به علاقه شهروندان و کشاورزان و همچنین سازگاري گونه هاي بومی نرگس که متناسب با

 
شرایط بهبهان هستند، اکنون این نرگس زار نه تنها اینجا بلکه اطراف بهبهان نیز احیا شده است. 

مدیر جهاد کشاورزي بهبهان میزان زمین هاي زیر کشت گل نرگس در این شهرستان را بالاي 230 هکتار عنوان کرد که در کشور تا

 
250 هکتار نیز می رسد. 

 
از این سطح 90 میلیون شاخه گل نرگس تولید می شود که 85 میلیون شاخه آن در بهبهان است. 

از این مقدار بخشی مصرف داخلی دارد و برخی نیز از سوي گردشگران نرگسزار هاي بهبهان خریداري می شود، علاوه بر آن تعداد

 
زیادي از آن به استان هاي همجوار منتقل می شود. 

 
این تولیدات موجب شده تا صد ها نفر مشغول به کار شده و بتوانند از همین گل هاي کم آب بر امرار معاش نمایند. 

سید حمید رضا رشیدي در این خصوص گفت: بخشی از گل هاي تولیدي به خارج از کشور صادر می شوند و از 230 هکتار نرگس زار

 
بهبهان، 120 نفر تولید کننده اصلی هستند و براي 300 نفر نیز اشتغال غیر مستقیم ایجاد شده است. 

 
 



 
کاهش 23 درصدي کشت گل نرگس ناشی از خشکسالی 

اگرچه وضعیت تولیدات گل نرگس مطلوب است، اما این عرصه نیز از خشکسالی هاي پارسال در امان نبوده و طبق اطلاعات جهاد

 
کشاورزي بهبهان تولید گل نرگس به دلیل خشکسالی هاي پی در پی نسبت به پارسال 23 درصد کاهش داشته است. 

اما پیش بینی می شود امسال 87 میلیون و 500 شاخه گل نرگس بریده برداشت شود که علاوه بر تولید شاخه گل، 130 تُن پیاز و 2

 
هزار و 100 تُن پیازچه گل نرگس از باغات برداشت خواهد شد. 

مسئول اداره تولیدات گیاهی بهبهان زیستگاه اصلی گل نرگس در کشور را بهبهان عنوان کرد که حکاکی این گل در سنگ برجسته

 
هاي دوران هخامنشی نیز مهر تاییدي بر آن است و موجب شد گل نرگس بهبهان به عنوان یک اثر طبیعی ثبت ملی شود. 

عبدالخالق پور خنجر می گوید: ارزآوري گل نرگس در حال حاضر بالغ بر 6 تا 8 میلیون دلار در سال است. اما انتظار می رود که با

 
حمایت از نرگس کاران و توسعه صنایع تبدیلی این رقم چندین برابر شود. 

 
به گفته این مقام مسئول ایران سومین رتبه تولید گل نرگس را در جهان دارد و خوزستان دومین قطب تولید در کشور است. 

 
 

او گردش مالی گل نرگس در بهبهان را بالغ بر 100 میلیارد تومان می داند و می گوید: این درآمد باعث رونق بخشی به اشتغال

 
بهبهان می شود و روز به روز نیز توسعه می یابد. 

 
پور خنجر گفت: قبلا تنها 20 هکتار از اراضی بهبهان نرگس زار بود و حالا به بیش از 230 هکتار رسیده است. 

به گفته مسئول اداره تولیدات گیاهی بهبهان ارز آوري گل نرگس با صادرات اندکی که به کشور هاي حاشیه خلیج فارس صورت می

 
پذیرد بالغ بر 7 میلیون دلار است. 

 
150 هزار شاخه برداشت گل نرگس در هر هکتار 

این مقام مسئول می گوید: انتظار می رود با تأسیس پایانه صادراتی گل در خوزستان شاهد افزایش ارز آوري از این طریق باشیم. 



او از ویژگی هاي منحصر بفرد گل نرگس به سازگاري در محیط،کم مصرف و اقتصادي بودن آن، امکان رویش در فضاي باز و بی نیازي

 
از احداث اشاره کرد. 

 
 

این گیاه به آب کمتري نیاز دارد و سودآوري آن هم بیشتر است، افزون بر آن در سال نیز یک بار بیشتر نیازمند توجه نیست و در هر

 
هکتار 150 هزار شاخه برداشت گل انجام می شود. 

به گفته پور خنجر در این زمان در هیچ جاي کشور تولید گل در فضاي باز وجود نداشته، اما در بهبهان این اتفاق می افتاد ضمن آنکه

 
بازار پسندي آن خوب است. 

مسئول باغبانی مدیریت جهاد کشاورزي بهبهان گفت: نرگس زار بهبهان شامل 4 رقم اصلی گل نرگس شهلا، مسکین، گل در و پنجه

 
گربه اي است که تولید این ارقام از اواخر آبان شروع و تا اواخر بهمن ماه به پایان می رسد. 

 
دهدشتی اخوان یکی از مقاصد صادرات گل نرگس را اربیل عراق عنوان کرد. 

 
او می گوید: امسال بیش از 8 هزار شاخه گل نرگس از سوي نرگس کاران بهبهان به مرقد امام رضا تقدیم شد. 

 
این مقام مسئول گفت: باید شرایط براي جذب گردشگر خارجی به بهبهان فراهم شود، زیرا ثبت ملی نیز شده است. 



 
 

بهبهان یکی از مقاصد بزرگ جذب گردشگري براي مشاهده عرصه هاي گل نرگس است، که در نزدیکی این محل نیز هتلی براي

 
گردشگران فراهم شده تا در صورت نیاز اقامت کنند. 

شرایط مهیا و گل هاي نرگس نیز هر ساله از آبان تا پایان بهمن پذیراي گردشگرانی است که قصد دارند، همزمان با نوازش چشم و

 
بینی روحشان را هم شاداب کنند. 

گزارش از ساسان ناصري زاده



صنایع سلولزي مازندران؛ بودن یا نبودن، مسئله چوب است

منبع: تحلیل بازارشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/11/06

ساري- تنفس جنگل و کمبود مواد اولیه، صنایع سلولزي و چوبی مازندران را در تنگناي ماندن و یا تعطیلی و رکود قرار داده
است.

 بازار گزارش می دهد؛ صنایع سلولزي مازندران؛ بودن یا

 
نبودن، مسئله چوب است 

 
ساري- تنفس جنگل و کمبود مواد اولیه، صنایع سلولزي و چوبی مازندران را در تنگناي ماندن و یا تعطیلی و رکود قرار داده است. 

 
 

بازار؛ گروه استان ها: مازندران در حالی قطب تولید صنایع کاغذ و سلولزي در کشور محسوب می شود اما تولیدکنندگان همواره با
کمبود مواد اولیه و چوب روبرو هستند، قسمت عمده تولید کاغذ کشور و 70 درصد صنایع سلولزي ایران در مازندران تولید می شود و

 
با این حال فعالان این صنایع براي تأمین مواد اولیه و نیازمندي ها با چالش هایی زیادي روبرو هستند. 

موانع فراروي تأمین چوب از خارج، تعطیلی و تنفس جنگل ها و ممنوعیت برداشت چوب از جنگل مشکلات صنایع سلولزي و
کاغذسازي مازندران را براي تأمین مواد اولیه دوچندان کرده است، هرچند طی دو سال گذشته طرح زراعت چوب براي تأمین مواد

 
اولیه روي میز قرار گرفت، اما هنوز نتوانسته است نوشدارویی براي صنعت سلولزي در استان باشد. 

طرح زراعت چوب از دو سال گذشته از گلوگاه تا رامسر کلید خورد و قرار بود دو هزار هکتار از عرصه هاي استان شامل حاشیه جاده

 
ها، آببندان ها، آرامستان ها، ورودي شهرها و روستاها و مزارع اشخاص اجرا شود تا بخشی از نیاز صنایع را اجرایی کند. 

 
چوب و کاغذ براي رقابت در بازارهاي خارجی نیازمند حمایت است 

چوب و کاغذ مازندران از جمله صنایع چوب بر در شمال کشور است که براي توسعه تولیدات و حضور در بازارهاي بین المللی و



خارجی نیازمند تأمین مواد اولیه و چوب است. امید نیک نژاد در گفتگو با خبرنگار بازار با اشاره به وابستگی 65 درصدي کاغذ چاپ و

 
تحریر به خارج از کشور اظهار داشت: براي رقابت در بازارهاي خارجی و بین المللی نیازمند حمایت دولت و مجلس هستیم. 

وي خواستار حذف عوارض و مالیات از واردات چوب خارجی براي تولید کاغذ چاپ و تحریر شد و گفت: دولت با حمایت از صنایع

 
کاغذ سازي می تواند به رونق تولید کمک کند. 

وي به برنامه هاي توسعه در صنایع چوب و کاغذ استان اشاره و اضافه کرد: براي سال آینده باید تولید کاغذ چاپ و تحریر را به 60

 
هزار تن برسانیم و این میزان در دو سال آینده به 80 هزار تن خواهد رسید. 

 
 

نیک نژاد با عنوان اینکه نیازمند سرمایه زیادي براي خرید و تأمین مواد اولیه هستیم، اظهار داشت: براي تأمین کاغذ دستگاه ها

 
آمادگی داریم و مشکلی وجود ندارد. 

مدیرعامل صنایع چوب و کاغذ مازندران افزایش هزینه هاي آب و برق و انرژي را از جمله مسائل بیان کرد و گفت: افزایش قیمت

 
حامل هاي انرژي، هزینه هاي تولید را افزایش می دهد. 

وي ادامه داد: هزینه انرژي این مجموعه از 14 میلیارد تومان به 30 میلیارد تومان در حال حاضر رسید که رشد دو برابري را نشان می

 
دهد. 

پیگیري صدور مجوز براي حمل چوب هاي شکسته و افتاده و انتقال به کارخانه هاي صنعت سلولزي و چوب و کاغذ همواره طی سال
هاي قبل مطرح بوده است، علاوه بر چوب و کاغذ، بخش عمده اي تولیدات ام دي اف کشور در مازندران تولید می شود و در حال

 
حاضر شمار زیادي در این کارخانه ها اشتغال دارند، کارخانه آرین شیمی 300 هزار مترمکعب ام دي اف خام تولید می کند. 

پیگیري صدور مجوز براي حمل چوب هاي شکسته و افتاده و انتقال به کارخانه هاي صنعت سلولزي و چوب و کاغذ همواره طی سال

 
هاي قبل مطرح بوده است، علاوه بر چوب و کاغذ، بخش عمده اي تولیدات ام دي اف کشور در مازندران تولید می شود 

حسن خیریان پور معاون امور اقتصادي استانداري مازندران با اشاره به اینکه 65 درصد صنایع سلولزي کشور در استان مستقر هستند،

 
افزود: براي تأمین مواد اولیه طرح زراعت چوب در دستور کار قرار دارد. 



 
 

وي در گفتگو با خبرنگار بازار با اظهار اینکه بیش از 10 هزار نفر در صنایع سلولزي استان مشغول کار هستند، اظهار داشت: واردات

 
چوب با پوست از طریق بندرآباد نیز جزو برنامه ها است و باید موانع فراروي حل شود. 

 
دو هزار هکتار زراعت چوب انجام شد 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري مازندران میزان زارعت چوب انجام شده در سال قبل هزار و 670 هکتار بیان کرد و گفت:

 
امسال نیز دو هزار هکتار زیر کشت زراعت چوب قرار می گیرد. 

خیریان پور بر لزوم رفع موانع فراروي صنایع چوب و کاغذ و سلولزي در استان تاکید کرد و گفت: انتظار داریم دستگاه هاي اجرایی از

 
تولیدات صنایع کاغذ و سلولزي استان بهره گیري کنند. 

به رغم گذشت دو سال از اجراي پروژه زراعت چوب و تلاش براي رفع موانع واردات چوب با پوست از خارج هنوز این طرح ها به
نتیجه نرسید و نتوانست دردي از مشکلات صنایع سلولزي و کاغذ را در استان برآورده کند. علی بابایی کارنامی نماینده مردم ساري و
میاندرود در مجلس بر لزوم تعیین تکلیف چوب هاي قطع شده و افتاده در جنگل براي تأمین نیازهاي چوبی صنایع در استان تاکید

 
کرد و گفت: می توان از این چوب هاي افتاده و شکسته براي صنایع سلولزي و چوب و کاغذ مازندران بهره گرفت. 

وي خواستار برنامه ریزي سازمان جنگل ها و متولیان امر در این حوزه شد و گفت: در حال حاضر صنایع چوب بر و سلولزي با

 
مشکلات تأمین مواد اولیه روبرو هستند. 

بیش از 230 واحد تولید صنایع سلولزي و چوب و کاغذ در مازندران فعالیت دارند و تداوم اشتغال 10 هزار نفر در آن نیازمند اتخاذ
تدابیر لازم براي تأمین مواد اولیه است.



مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود

منبع: فصل تجارتشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/11/06

فصل تجارت - اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن پیشران اقتصادي است اما برخی دیگر می گویند بخش مسکن نمی
تواند مانند دهه هاي گذشته به تنهایی نقش پیشران اقتصادي را ایفا کند.

فصل تجارت - اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن
پیشران اقتصادي است اما برخی دیگر می گویند بخش
مسکن نمی تواند مانند دهه هاي گذشته به تنهایی نقش

 
پیشران اقتصادي را ایفا کند. 

حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی شب گذشته 4 بهمن در
گفت وگوي مستقیم با مردم درباره مسکن اظهار کرد:

ازدواج فقط با صحبت با جوانان افزایش نمی یابد و باید براي آنها کار عملی کرد؛ مسکن سازي در افزایش ازدواج بسیار مؤثر است و ما

 
قرار است در 4 سال 4 میلیون مسکن بسازیم. 

وي افزود: ساخت مسکن علاوه بر اینکه نیاز مردم است، اگر ساخته نشود، از ساخت و ساز تعداد مسکن مورد نیاز مردم هم عقب می

 
مانیم. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره بها، یک فکر اساسی

 
کرد. 

 
رئیس جمهور: مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است 

به گفته رئیس جمهور، حل مشکل اجاره بها باید ریشه اي باشد که همان ساخت و ساز است؛ مسکن به عنوان یکی از پیشران هاي

 
اقتصادي مطرح بوده و مسکن سازي می تواند صنایع زیادي را به دنبال خود بکشد. 

وي خاطرنشان کرد: در بسیاري از شهرهاي کشور بانک زمین تشکل شده و در بسیاري از حاشیه شهرها زمین داریم که شناسایی و
آماده سازي آن کمی زمان برده است اساس قضیه آن است که با مسکن سازي، هم قیمت فروش و هم اجاره بهاي مسکن تعدیل شود.

 
کارشناس اقتصادي: مسکن نیاز اساسی و غیر قابل جایگزین است 

فرهاد بیضایی کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: من به بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد کشور
نگاه نمی کنم کما اینکه در یکی دو دهه قبل می شد از بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نام برد ولی با توجه به تغییر و تحولاتی
که در اقتصاد رخ داده، در دنیا دیگر به مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نگاه نمی شود اما این نگاه را قبول دارم که مسکن نیاز اساسی

 
کشور است و توجه به این نیاز اساسی، شوخی بردار نیست. 

وي رونق بخش مسکن را عامل رونق اشتغال، پیشرفت و رشد اقتصادي دانست و افزود: اما اینکه عنوان پیشران اقتصادي به آن نهاد را

 
نمی توان با قاطعیت اعلام کرد. 

 
تسهیلات مسکن به همه تقاضاها داده شود نه صرفاً به ساخت و ساز 

بیضایی در خصوص اعطاي تسهیلات ساخت مسکن گفت: معتقدم باید بسته اي از تسهیلات مسکن را در شبکه بانکی داشته باشیم و
براي هر تقاضایی از هر نوعی، تسهیلات متناسب با آن وجود داشته باشد؛ این تقاضا می تواند شامل خرید مسکن، نوسازي بافت



 
فرسوده، مسکن روستایی، ساخت، پیش خرید که شاید بتوان از آن به عنوان یکی از مهمترین تسهیلات بخش مسکن نام برد، باشد. 

 
وام پیش خرید مسکن، هم مزایاي وام ساخت را دارد هم وام خرید 

وي دوگانه سازي میان تسهیلات خرید یا ساخت مسکن را دوگانه سازي اشتباه دانست و ادامه داد: افراط و تفریط در خصوص اینکه
وام خرید مسکن در اولویت است یا وام ساخت مسکن، روند اشتباهی است؛ البته من معتقدم بهترین تسهیلاتی که در بخش مسکن
می تواند مؤثر باشد، تسهیلات پیش خرید مسکن است چون هم مزایاي تسهیلات خرید مسکن را دارد و هم منجر به تولید واحد
مسکونی می شود؛ ضمن اینکه اختیار آن هم در دست مصرف کننده است و باعث می شود تا دست برتر را در بازار در اختیار داشته

 
باشد که همان مزیت وام خرید است که گزینه هاي پیش روي خریدار و قدرت انتخابش را افزایش می دهد. 

بیضایی یادآور شد: مهمترین نکته اي که در بخش مسکن باید به آن توجه شود، اساسی ترین نیاز خانوار بودن آن است که قابل

 
جایگزینی نیست؛ تأکید بر پیشران اقتصاد بودن بخش مسکن، نمی تواند این موضوع را پوشش دهد. 

کارشناس اقتصاد مسکن افزود: همه بخش هاي اثرگذار اقتصادي در صورت فعال بودن می توانند در اقتصاد پیشران باشند چرا که با
ایجاد اشتغال و تولید موجب رشد اقتصادي می شوند؛ بخش مسکن هم از این گونه موارد به شمار می آید و نمی توان نقش مؤثر آن

 
را در اقتصاد کتمان کرد. 

 
نمی توان یک بخش را به تنهایی پیشران اقتصادي دانست 

وي تصریح کرد: افزایش ساخت و ساز در بخش مسکن و رشد تقاضاي واقعی در این بازار می تواند موجب اشتغال در پی داشته باشد
که این موارد رشد اقتصادي را فراهم می کند؛ در کنار بحث مسکن سایر شاخص هاي اقتصادي دیگر نیز در پیشران بودن در اقتصاد

 
کشور مؤثر هستند و شاید رتبه بالاتري در رشد شاخص هاي اقتصادي داشته باشند. 

کارشناس اقتصاد مسکن تصریح کرد: ساخت و ساز همواره یک نیاز اساسی محسوب می شود و ناگزیر هستیم با فراهم آوردن شرایط
تعادل در عرضه و تقاضا در این بخش، پاسخگوي تأمین مسکن مردم باشیم؛ اگر سرمایه گذاري به درستی در این بخش صورت گیرد،

 
می تواند موجب رشد و رونق شود. 

بیضایی خاطرنشان کرد: بنابراین بخش مسکن از این نظر اهمیت دارد که یک نیاز اساسی و بدون جایگزین محسوب می شود؛ لذا در
نگاه واقعی اقتصاد نباید به عنوان پیشران به آن نگاه کرد چرا که در صورت توقف رشد اقتصادي، بسیاري از شاخص هاي اقتصادي

 
متوقف خواهد شد. 

وي یادآور شد: در بخش مسکن علاوه بر توجه به ساخت و ساز انبوه باید به رفع نیاز واقعی مردم توجه کرد و تقاضاي واقعی را در این
بخش شناسایی و آن را مرتفع کرد و و بیشتر بر روي تقاضاي مصرفی متمرکز شد تا علاوه بر رفع نیاز مردم شاهد افزایش ساخت و

 
ساز نیز باشیم. 

بیضایی با اشاره به بی توجهی به سیاست هدایت اعتبارات بانکی به سمت تولید افزود: در سال هاي اخیر متأسفانه یکی از مهم ترین
معضلات در این حوزه بی توجهی به بخش تسهیلات دهی توسط بانک ها بوده و به دلیل عدم نظارت، بانک ها نتوانسته اند در بخش

تسهیلات دهی موفق عمل کنند.



حاشیه نشینی ؛ تقلا براي زندگی بهتر

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/11/06

850 هزار نفر حاشیه نشین در 14 هزار هکتار بافت ناکارآمد شهري خوزستان سکونت دارند .

به گزارش خبرگزاري صدا وسیما مرکز خوزستان ؛ آن سوي هیاهوي شهر ، اندکی دورتر ، مردمانی زندگی می کنند که به امید

 
روزگاري بهتر ، خانه و سرپناه خود را رها کرده و از روستاها یا شهر هاي کوچک ، راهی شهر هاي بزرگ شدند . 

اما شهر با همه افسونگري اش ، روي خوش به آن ها نشان نداد و
نه تنها روزگار بهتري نیافتند ، بلکه هر آنچه را هم که داشتند ،
از کف دادند و مجبور شدند به جاي شهرنشینی ، حاشیه نشینی

 
اختیار کنند . 

زمین هاي چسبیده بر پیکره شهر که به لحاظ قانونی جزء
محدوده شهر به حساب نمی آیند ، اما از نظر اقتصادي به شهر
وابسته اند را حاشیه، بافت ناکارآمد یا سکونت گاه هاي غیررسمی

 
می نامند . 

 
حاشیه نشینی از جنبـه هـاي اجتماعی و فرهنگی بر شهر تأثیر می گذارد و از آن تأثیر مـی پذیرد. 

 
حاشیه نشینی ؛ آتشی زیر خاکستر 

 
نسرین بریهی ، مادري 50 ساله است که 6 فرزند دارد. 

او و خانواده اش 20 سالی می شود که دریکی از محلات حاشیه اهواز (کوي

 
سیاحی) زندگی می کنند. 

نسرین ، گرانی اجاره بها درمرکز شهر را ، دلیل سکونت خود در این محله عنوان

 
کرد. 

 
به همراه او به کوچه پس کوچه هاي کوي سیاحی رفتیم ، تا به صورت میدانی معضلات حاشیه نشینی را بررسی کنیم. 

آلودگی محیط زندگی ، فقدان حداقل شرایط بهداشتی ، بهره مند نبودن از خدمات شهري و نبود امکانات آموزشی و پرورشی به

 
وضوح در این محله احساس می شد. 



 
نسرین به ما گفت: شغل اکثر ساکنان محل ، کارگري ، دستفروشی و مشاغلی است که درآمد ها ي بسیار اندك دارند. 

او گفت: آنچه شرایط زندگی در این محله را سخت کرده ، تنها فقر نیست ، عده اي خلافکار که در شهر امکان زندگی ندارند ، براي

 
سکونت به این محله می آیند و اتفاقاً شرایط مالی خوبی هم دارند. 

نسرین آهی کشید و گفت : قدیمی هاي منطقه با هرشرایطی که بود ساختند ، اما زندگی مرفه خلافکارانی که در محله سکونت دارند

 
، باعث شده فرزندان ما و جوان هاي منطقه ، براي رسیدن به آرزوهایشان ، به آن ها پناه ببرند. 

 
850 هزار نفر حاشیه نشین در خوزستان 

 
خوزستان با 14 هزار هکتار بافت ناکارآمد شهري ، بعد از خراسان رضوي ، دومین استان ازنظر وسعت سکونتگاه هاي غیررسمی است. 

بر اساس اعلام مرکز آمار ایران خوزستان 850 هزار نفر حاشیه نشین دارد و بیشترین جمعیت حاشیه نشین خوزستان یعنی 400 تا

 
500 هزار نفر در بیش از 5 هزارهکتار از اراضی بافت ناکارآمد اهواز سکونت دارند. 

در نظر داشته باشید با وجود گسترش حاشیه نشینی از سال 95
تاکنون آمار رسمی از تعداد جمعیت حاشیه نشین خوزستان

 
وجود ندارد. 

 
عوامل ایجاد حاشیه نشینی در خوزستان 

بر اساس نتایج پژوهش ها ي انجام گرفته عوامل زیر در شکل
گیري و گسترش حاشیه نشینی در خوزستان نقش بارزي داشته

 
اند: 

- اصلاحات ارضی در خوزستان در سال 1340 و سیر مهاجرت کشاورزان بی نصیب از زمین کشاورزي به شهر ها (طبق این تحقیقات
حدود 40 درصد ساکنان منبع آب و حصیرآباد اهواز، از شهر هاي مختلف به ویژه مسجدسلیمان ، ایذه ، امیدیه و بهبهان به سمت

 
اهواز مهاجرت کرده اند) 

 
- نیاز به کارگران ساده همزمان با توسعه اکتشاف چاه هاي نفت و صنایع جانبی 

- هشت سال جنگ تحمیلی و تخریب زیر ساخت هاي شهري آبادان و خرمشهر (این دسته ، بر خلاف دسته پیش تمایلی به حاشیه

 
نشینی نداشتند و به یک باره در شرایط خارج از کنترل قرار گرفتند از این رو هنوز نتوانسته اند با شرایط موجود کنار بیایند.) 

- مهاجرت از روستا ها به شهر به دلیل اختلاف سطح توسعه شهر وروستا و توزیع نامتوازن منابع ثروت ودرآمد بین مناطق شهري و

 
روستایی 

 
- تمرکز گرایی در اداره کشور 

 
- مشخص نبودن حریم شهر ها ، مقررات کاربري اراضی و پهنه بندي 

 
- خشکسالی هاي دامنه دار و وقوع پدیده ریزگرد ها 

 
- احداث سد هاي بزرگ که باعث به زیر آب رفتن و یا در محاصره قرار گرفتن بسیاري از روستا ها شد 

 
- آمادگی نداشتن نهاد هاي متولی در مواجهه با گسترش حاشیه نشینی مختصات جهانی حاشیه نشینی 



اکنون که مهمترین علت هاي حاشیه نشینی در خوزستان مشخص شد، این سوال مطرح است که این معضل چه پیامد هایی خواهد

 
داشت؟ 

دکتر مهین سعیدي ، جامعه شناس و پژوهشگر آسیب هاي اجتماعی در این باره اظهار داشت : حاشیه نشینی در اطراف شهر هاي
بزرگ یک معضل بزرگ جهانی به شمار می رود و در کشور هاي مختلف ، با شدت و ضعف و متناسب با وضعیت اقتصادي ، اجتماعی

 
و سیاسی آن جامعه بروز و ظهور دارد . 

مهین سعیدي با بیان این که تعاریف جهانی متعددي براي
حاشیه نشینی وجود دارد گفت : با وجود تعاریف متعدد ، تمام
تعاریف از یک الگوي خاص پیروي می کنند و آن موقعیتی نا
برابر بین طبقات مسلط اقتصادي ، اجتماعی و سیاسی با طبقات
اجتماعی است که به دلایل مختلف نتوانسته و یا نمی توانند از

 
شرایط یک زندگی متوسط یا حداقلی برخوردار باشند. 

سعیدي مهمترین ویژگی این مناطق را نرخ بالاي بیکاري عنوان کرد و گفت: حاشیه نشینان ، مهارت و آمادگی لازم براي تحرك

 
اقتصادي را ندارند و از این رو به سمت اقتصاد غیر رسمی همچون جمع آوري پسماند ، دستفروشی و ... روي می آوردند. 

وي گفت: ساخت و ساز هاي غیراصولی ، مجموعه پیچیده و درهم تنیده اي از مسائل مختلف را گریبانگیر ساکنان این مناطق می

 
کند که عملا در محدوده اقتصاد شهري ساکنند، اما در اقتصاد شهري جذب نشده اند. 

 
ایجاد حس طرد شدن از سوي جامعه 

این جامعه شناس و پژوهشگر آسیب هاي اجتماعی گفت: سکونت اقوام مختلف در حاشیه شهر هاي خوزستان باعث از هم گسیختگی

 
فرهنگی شده و حتی در این مناطق شاهد بازگشت آسیب هاي اجتماعی منسوخ شده نیز هستیم . 

سعیدي گفت: علاوه بر ناهمگونی فرهنگی در حاشیه شهر ، تضاد
فرهنگی و شکاف عمیق اقتصادي بین افراد حاشیه نشین و
شهروندان عادي نیز زمینه را براي بروز آسیب هاي اجتماعی

 
مستعد کرده است. 

وي تاکید کرد: بارزترین پیآمد حاشیه نشینی به صورت نداشتن
تعلق خاطر و احساس وابستگی هویتی در قبال فضا و مکانی که
حاشیه نشینان در آن زندگی می کنند، نمِود پیدا می کند و

 
بستر رفتار هاي ضداجتماعی فراهم می شود. 

 
وي خاطر نشان کرد: به همین دلیل آمار ارتکاب به جرم در این مناطق بالاست و شرایط محیطی در این امر دخیل است. 



 
بیشتر بخوانید : ضرورت توسعه و ساماندهی محلات کم برخوردار خوزستان 

 
شیوه هاي برخورد با حاشیه نشینی 

- تخریب کامل بافت ناکارآمد : در این روش گاهی یک محله به طور کامل از بین می رودکه علاوه بر ایجاد برخوردهاي خشن وایجاد

 
نارضایتی ، نتایج کاملاً عکس ایجاد می کند . 

- تخریب و نوسازي مجدد : در این روش که با عنوان ارتقاي
وضعیت سکونت گاه هاي غیررسمی شناخته شده است ؛ بعداز
تخریب منازل مناطق حاشیه ، اقدام به ساخت واحدهاي مسکونی
جدید و ارائه آن به ساکنان قبلی می کنند . دراین شیوه بهبود
شرایط زندگی از طریق ارائه خدمات اساسی مثل آب ، برق ، گاز
، سیستم دفع فاضلاب ، اصلاح معابر ، ایجاد مدارس و آموزش و

 
پرورش مناسب هدف گذاري می شود . 

- توانمندسازي : با ارتقاي سطح آموزش و ایجاد مهارت لازم و امکان دسترسی حاشیه نشینان به بازار کار نه تنها آنان دیگر باري بر

 
دوش شهر نیستند ، بلکه می توانند نقش مهمی در اقتصاد شهري بازي کنند . 

در واقع آنان با کمک ناچیز مسولین قادرند مسکن ، خوراك ، پوشاك خود را فراهم کرده ودر عین حال نوعی نیروي کار آماده براي

 
فعالیت هاي در حال گسترش بخش رسمی درون شهرها را مهیا سازند . 

 
راه اندازي دفاتر تسهیل گري در مناطق حاشیه نشین 

 
ابتداي سال 1397 بود که دفاتر تسهیلگر با هدف توانمند سازي حاشیه نشینان در خوزستان راه اندازي شد . 

 
هم اکنون 11 دفتر تسهیلگر در نقاط کم برخوردار استان خوزستان مشغول به فعالیت هستند. 

سید نورعلی میر ابراهیمی ، مدیر دفترتسهیلگر محلی اذعان داشت: این دفاتر وظیفه جمع آوري اطلاعات براي برنامه ریزي هاي کلان

 
و طولانی مدت در مناطق حاشیه را به عهده دارند. 

میر ابراهیمی افزود: بعد ازجمع آوري اطلاعات افراد مستعد شناسایی شده و از طریق سازمان فنی و حرفه اي مهارت هاي لازم به این

 
افراد آموزش داده می شود. 

 
وي تاکید کرد: همراهی و استقبال جوامع محلی نقش موثري دراجراي طرح هاي توانمندي دارد. 

میر ابراهیمی خاطر نشان کرد: این دفاتر در فرایند عمل به وظایف ذاتی و اجراي دستورالعمل هاي ابلاغی خود توانسته اند تاحدي اثر

 
گذار عمل کنند، اما در این مسیر با موانعی هم رو به رو بوده اند. 



وي یادآور شد: براي آنکه دفاتر بتوانند وظایف خود را به درستی
ایفا کنند آگاه سازي عمومی لازم است تا جریان توانمند سازي و

 
کاهش معضلات اجتماعی در این مناطق سرعت بگیرد. 

 
چالش هایی که مانع تحقق اهداف دفاتر تسهیلگر محلی است: 

- نبود نیرو هاي متخصص وکارشناسان آموزش دیده در دفاتر

 
تسهیلگري 

 
- ضعف مدیریتی در حوزه توسعه محلی 

 
- اجرا نشدن برخی از بخش نامه هاي ابلاغی 

 
- مقاومت جوامع محلی در برابر تغییر 

 
- موانع اجتماعی حاکم بر محلات کم برخوردار (سنت ها و آداب و رسوم) 

- شناخت کافی نداشتن مسئولان محلی ، شهري و استانی از دفاتر تسهیلگري و تلقی موازي کاري این دفاتر با سازمان هاي دولتی

 
حل مشکلات حاشیه نشینی نیازمند هم افزایی همه ارگان ها 

 
حاشیه نشینی موضوعی چند وجهی است و حل این معضل در خوزستان مشارکت همه سازمان ها را نیاز دارد. 

نماینده مردم اهواز ، باوي ، حمیدیه و کارون در مجلس ، اظهار داشت: بر اساس سرشماري سال 95 حدود 550 هزار نفر حاشیه

 
نشین در شهر اهواز اعلام شد و بعد از گذشت 5 سال جمعیت این بخش به حدود 650 هزار نفر رسیده است. 

مجتبی یوسفی گفت: متاسفانه مردم حاشیه شهر اهواز حتی از
حداقل هاي زندگی هم محروم هستند یعنی در حوزه زیرساخت،
آب شرب پایدار و با کیفیت ، آسفالت و رفع فاضلاب و پسماند
هم بی بهره بوده و مردم ساکن در این مناطق حتی از سند

 
مالکیت نیز برخوردار نیستند. 

این نماینده مردم مجلس در مجلس یازدهم، با بیان اینکه با
تخصیص این اعتبارات قطره چکانی نمی توان انتظار تحولی در
این مناطق داشت گفت : نمی توان انتظار داشت دستگاه هاي

 
محلی همچون شهرداري و سازمان آب و فاضلاب با استفاده از منابع داخلی خود بتوانند مشکلات این مناطق را حل کنند. 

این نماینده مردم در مجلس یازدهم ، یادآور شد : بر اساس محاسبه سازمان امور مالیاتی کشور از سال 98 بدهی وزارت نفت به
شهرداري ها و دهیاري هاي استان خوزستان در حوزه پرداخت حق آلایندگی مبلغ 30 هزار میلیارد تومان است که انتظار داریم به

 
دنبال سفر رییس جمهور به این منطقه شاهد اقدام عملی در این زمینه هم باشیم. 

چالش هاي حاشیه نشینی در شهر هاي خوزستان از سایر استان ها متفاوت است ، به طوري که براي مثال مهم ترین چالش

 
شهرداري در ساماندهی بافت هاي حاشیه اي و ناکارآمد اهواز حریم هاي نفتی و کمبود زمین است. 



 
نوسازي 600 هزار واحد مسکونی در محلات کم برخوردار 

یکی از مشکلات مهم حاشیه نشینی ساخت و ساز هاي غیر اصولی است و به همین منظور ستاد بازآفرینی شهري با هدف پشتیبانی از

 
محلات کم برخوردار از نظر خدمات مسکن و سایر نیاز هاي ضروري تشکیل شد. 

این ستاد متشکل از فرمانداران و شهرداران شهرستان و مسئولان
دستگاه هاي مختلف نیز از جمله هلال احمر، کمیته امداد امام

 
خمینی (ره)، بنیاد مستضعفین، بهزیستی و بنیاد برکت است. 

محمد آئینی ، معاون وزارت راه و شهرسازي و مدیرعامل شرکت
بازآفرینی شهري ایران گفت : هر آنچه به عنوان امتیاز و تشویق
براي طرح نهضت ملی مسکن در نظر گرفته شده ، در طرح
ساماندهی بافت هاي فرسوده و محلات کم برخوردار نیز فراهم

 
است. 

معاون وزیر راه و شهرسازي گفت : بر اساس طرح نهضت ملی مسکن اعطا تسهیلات براي نوسازي 10 هزار واحد در نظر گرفته شده
است و علاوه بر این میزان ،شرکت بازآفرینی شهري ایران نیز تسهیلاتی براي نوسازي محلات کم برخوردار خوزستان فراهم کرده و

 
نوسازي 600 هزار واحد مسکونی در مدت 4 سال در این مناطق هدف گذاري شده است. 

رقم این تسهیلات در شهر اهواز به عنوان کلان شهر 400 میلیون تومان و در سایر شهر ها 350 میلیون تومان با نرخ 9.5 درصد است.
آیینی ادامه داد: اعطا وام قرض الحسنه اسکان موقت نیز به میزان 30 میلیون تومان پیش بینی شده تا روند نوسازي این مناطق

 
سرعت بگیرد. 

وي از شهرداري ها خواست تا تخفیف صددرصدي براي عوارض پروانه ساخت در نظر بگیرند و در اسرع وقت و حداکثر تا یک ماه

 
پروانه را صادر کنند. 

در زمان حاضر خوزستان به عنوان پایلوت ملی اجراي طرح ساماندهی محلات کم برخوردار تعیین شده و در این طرح ، مسئولیت

 
هدایت و راهبري توانمندسازي محلات کم برخوردار ، با استاندار خوزستان است . 

 
ساماندهی محلات ناکارآمد شهري 

معاون بازآفرینی شهري اداره کل راه و شهرسازي خوزستان ، گفت: محدوده ناکارآمد شهري در 29 شهر استان خوزستان پراکنده

 
است . 

محمد جامع یکی از موانع اجراي طرح ساماندهی محلات کم برخوردار را سند مالکیت دانست و گفت: منازل مسکونی حاشیه شهر

 
فاقد سند مالکیت هستند و براي نوسازي و اعطا وام ، نیاز به قوانینی است که صدور سند مالکیت را تسهیل کند. 

وي افزود: با توافق و مصوبه اي که در کمیته کارشناسی تسهیلات بازآفرینی شهري صورت گرفت ، امکان استفاده از سند جایگزین

 
واجد شرایط پس از کارشناسی و ارزیابی بانک براي مالکان فاقد سند فراهم شده است. 



وي گفت: اگر موضوع مالکیت این مناطق به سرانجام برسد ،
امکان ورود دستگاه هاي خدمات رسان براي بهسازي و مدیریت

 
زیر ساخت هاي این مناطق فراهم خواهد شد. 

وي گفت: در تلاشیم تا به واسطه فرصتی که از طریق نهضت
ملی مسکن ایجاد شده است، طبق طرح هاي تفصیلی و جامع
شهري، ساماندهی در این مناطق آغاز شود تا شاهد ارتقا هویتی

 
این محلات باشیم. 

 
وي افزود: با این روش باري که حاشیه بر دوش شهر گذاشته است، ساماندهی می شود و شاهد توسعه متوازن شهري خواهیم بود. 

جامع اذعان داشت: با اجراي این طرح ابتدا حفظ وضع موجود هدف گذاري شده و در ادامه با در نظر گرفتن مشوق ها براي زندگی در

 
روستا ، می توان شاهد بازگشت به مبدا یا مهاجرت معکوس بود. 

 
راهکار هاي ارائه شده براي حل معضل حاشیه نشینی 

 
- سیاست گذاري هاي دولت با تاکید بر استفاده از نظرات کارشناسان و صاحب نظران مجرب و متخصص در این زمینه 

 
- شناسایی انگیزه ها و بررسی تمام عوامل ظهور حاشیه نشینی و ارائه راهکاري عملیاتی براي هر مورد 

- جلوگیري از توسعه بی دروپیکر شهر ها و زایش شهر ها و شهرك هاي با خرده فرهنگ هاي نامتجانس قومی، قبیله اي و سنتی که

 
تشدیدکننده تضاد فرهنگی هستند 

 
- تقویت زیر ساخت شهر هاي کوچک و متوسط و فراهم آوردن امکانات براي ماندگاري جمعیت و پویایی اقتصاد 

 
- ایجاد جاذبه در مبدا و ترغیب حاشیه نشینان براي بازگشت به مناطق روستایی (تقویت مهاجرت معکوس) 

- آماده سازي بستر ها در روستا براي پذیرش مجدد و برنامه ریزي براي بهره گیري از نیروي کار موثر در روستا ها با بینش توسعه

 
روستایی 

 
- داشتن دیدگاه استراتژیک و دقیق به موضوع حاشیه نشینی و خودداري از نگاه تک راهبردي و موضعی 

 
- ورود سمن هاي متخصص در حوزه هاي مختلف از جمله اشتغال بانوان 

- برنامه ریزي براي تقویت سازمانها و ارگانهاي نظارتی و کنترل انتظامی و امنیتی با استفاده از تجیهزات پیشرفته و مناسب و کنترل
محسوس و نامحسوس نویسنده : زهراکیانی



جلسه هماهنگی و بررسی اجراي طرح هاي اولویت دار استان تهران برگزار

شد

منبع: میزانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/11/06

جلسه هماهنگی و بررسی اجراي طرح هاي اولویت دار استان تهران به ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی دولت، جلسه هماهنگی و بررسی اجراي طرح هاي اولویت دار استان تهران

 
بعدازظهر امروز سه شنبه به ریاست محمد مخبر معاون اول رییس جمهور در نهاد ریاست جمهوري برگزار شد. 

معاون اجرایی رییس جمهور، وزراي بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، جهاد کشاورزي، ورزش و جوانان، آموزش و پرورش،
دادگستري، میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی، رییس سازمان حفاظت محیط زیست، معاون رئیس جمهور در امور زنان و

 
خانواده، استاندار و شهردار تهران و مسئولین دستگاه هاي مربوطه در این جلسه حضور داشتند. 

توافقات دستگاه هاي اجرایی و بانک هاي عامل براي اجراي طرح هاي اولویت دار این استان در حوزه هاي مختلف بررسی و تصویب

 
شد. 

همچنین در این جلسه بر ضرورت اجرایی و عملیاتی شدن هر چه سریعتر طرح هاي مرتبط با حوزه گردشگري، نیرو، ورزش و جوانان،
خانواده و زنان، صنعتی، کشاورزي، آموزشی، بهداشتی، عمرانی و زیرساختی استان تهران به منظور اشتغال زایی و توسعه و آبادانی این

 
استان تأکید شد. 

 
- بیشتر بخوانید: 

 
- سخنگوي دولت: هزار روستا به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت متصل شده است 

انتهاي پیام/



مسکن همچنان پیشران اقتصاد است؟/ وام «پیش خرید» مسکن تقویت شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/11/06

اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن پیشران اقتصادي است اما برخی دیگر می گویند بخش مسکن نمی تواند مانند دهه
هاي گذشته به تنهایی نقش پیشران اقتصادي را ایفا کند.

اگرچه برخی کارشناسان معتقدند مسکن پیشران اقتصادي
است اما برخی دیگر می گویند بخش مسکن نمی تواند
مانند دهه هاي گذشته به تنهایی نقش پیشران اقتصادي را

 
ایفا کند. 

به گزارش خبرنگار مهر، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی
شب گذشته 4 بهمن در گفت وگوي مستقیم با مردم
درباره مسکن اظهار کرد: ازدواج فقط با صحبت با جوانان
افزایش نمی یابد و باید براي آنها کار عملی کرد؛ مسکن
سازي در افزایش ازدواج بسیار مؤثر است و ما قرار است در

 
4 سال 4 میلیون مسکن بسازیم. 

وي افزود: ساخت مسکن علاوه بر اینکه نیاز مردم است، اگر ساخته نشود، از ساخت و ساز تعداد مسکن مورد نیاز مردم هم عقب می

 
مانیم. 

رئیس جمهور تصریح کرد: در ستاد هماهنگی اقتصادي دولت تأکید کردیم که باید براي حل مشکل رشد اجاره بها، یک فکر اساسی

 
کرد. 

 
رئیس جمهور: مسکن یکی از پیشرانه هاي اقتصادي کشور است 

به گفته رئیس جمهور، حل مشکل اجاره بها باید ریشه اي باشد که همان ساخت و ساز است؛ مسکن به عنوان یکی از پیشران هاي

 
اقتصادي مطرح بوده و مسکن سازي می تواند صنایع زیادي را به دنبال خود بکشد. 

وي خاطرنشان کرد: در بسیاري از شهرهاي کشور بانک زمین تشکل شده و در بسیاري از حاشیه شهرها زمین داریم که شناسایی و
آماده سازي آن کمی زمان برده است اساس قضیه آن است که با مسکن سازي، هم قیمت فروش و هم اجاره بهاي مسکن تعدیل شود.

 
کارشناس اقتصادي: مسکن نیاز اساسی و غیر قابل جایگزین است 

فرهاد بیضایی کارشناس اقتصاد مسکن در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: من به بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد کشور
نگاه نمی کنم کما اینکه در یکی دو دهه قبل می شد از بخش مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نام برد ولی با توجه به تغییر و تحولاتی



که در اقتصاد رخ داده، در دنیا دیگر به مسکن به عنوان پیشران اقتصاد نگاه نمی شود اما این نگاه را قبول دارم که مسکن نیاز اساسی

 
کشور است و توجه به این نیاز اساسی، شوخی بردار نیست. 

وي رونق بخش مسکن را عامل رونق اشتغال، پیشرفت و رشد اقتصادي دانست و افزود: اما اینکه عنوان پیشران اقتصادي به آن نهاد را

 
نمی توان با قاطعیت اعلام کرد. 

 
تسهیلات مسکن به همه تقاضاها داده شود نه صرفاً به ساخت و ساز 

بیضایی در خصوص اعطاي تسهیلات ساخت مسکن گفت: معتقدم باید بسته اي از تسهیلات مسکن را در شبکه بانکی داشته باشیم و
براي هر تقاضایی از هر نوعی، تسهیلات متناسب با آن وجود داشته باشد؛ این تقاضا می تواند شامل خرید مسکن، نوسازي بافت

 
فرسوده، مسکن روستایی، ساخت، پیش خرید که شاید بتوان از آن به عنوان یکی از مهمترین تسهیلات بخش مسکن نام برد، باشد. 

 
وام پیش خرید مسکن، هم مزایاي وام ساخت را دارد هم وام خرید 

وي دوگانه سازي میان تسهیلات خرید یا ساخت مسکن را دوگانه سازي اشتباه دانست و ادامه داد: افراط و تفریط در خصوص اینکه
وام خرید مسکن در اولویت است یا وام ساخت مسکن، روند اشتباهی است؛ البته من معتقدم بهترین تسهیلاتی که در بخش مسکن
می تواند مؤثر باشد، تسهیلات پیش خرید مسکن است چون هم مزایاي تسهیلات خرید مسکن را دارد و هم منجر به تولید واحد
مسکونی می شود؛ ضمن اینکه اختیار آن هم در دست مصرف کننده است و باعث می شود تا دست برتر را در بازار در اختیار داشته

 
باشد که همان مزیت وام خرید است که گزینه هاي پیش روي خریدار و قدرت انتخابش را افزایش می دهد. 

بیضایی یادآور شد: مهمترین نکته اي که در بخش مسکن باید به آن توجه شود، اساسی ترین نیاز خانوار بودن آن است که قابل

 
جایگزینی نیست؛ تأکید بر پیشران اقتصاد بودن بخش مسکن، نمی تواند این موضوع را پوشش دهد. 

کارشناس اقتصاد مسکن افزود: همه بخش هاي اثرگذار اقتصادي در صورت فعال بودن می توانند در اقتصاد پیشران باشند چرا که با
ایجاد اشتغال و تولید موجب رشد اقتصادي می شوند؛ بخش مسکن هم از این گونه موارد به شمار می آید و نمی توان نقش مؤثر آن

 
را در اقتصاد کتمان کرد. 

 
نمی توان یک بخش را به تنهایی پیشران اقتصادي دانست 

وي تصریح کرد: افزایش ساخت و ساز در بخش مسکن و رشد تقاضاي واقعی در این بازار می تواند موجب اشتغال در پی داشته باشد
که این موارد رشد اقتصادي را فراهم می کند؛ در کنار بحث مسکن سایر شاخص هاي اقتصادي دیگر نیز در پیشران بودن در اقتصاد

 
کشور مؤثر هستند و شاید رتبه بالاتري در رشد شاخص هاي اقتصادي داشته باشند. 

کارشناس اقتصاد مسکن تصریح کرد: ساخت و ساز همواره یک نیاز اساسی محسوب می شود و ناگزیر هستیم با فراهم آوردن شرایط
تعادل در عرضه و تقاضا در این بخش، پاسخگوي تأمین مسکن مردم باشیم؛ اگر سرمایه گذاري به درستی در این بخش صورت گیرد،

 
می تواند موجب رشد و رونق شود. 

بیضایی خاطرنشان کرد: بنابراین بخش مسکن از این نظر اهمیت دارد که یک نیاز اساسی و بدون جایگزین محسوب می شود؛ لذا در



نگاه واقعی اقتصاد نباید به عنوان پیشران به آن نگاه کرد چرا که در صورت توقف رشد اقتصادي، بسیاري از شاخص هاي اقتصادي

 
متوقف خواهد شد. 

وي یادآور شد: در بخش مسکن علاوه بر توجه به ساخت و ساز انبوه باید به رفع نیاز واقعی مردم توجه کرد و تقاضاي واقعی را در این
بخش شناسایی و آن را مرتفع کرد و و بیشتر بر روي تقاضاي مصرفی متمرکز شد تا علاوه بر رفع نیاز مردم شاهد افزایش ساخت و

 
ساز نیز باشیم. 

بیضایی با اشاره به بی توجهی به سیاست هدایت اعتبارات بانکی به سمت تولید افزود: در سال هاي اخیر متأسفانه یکی از مهم ترین
معضلات در این حوزه بی توجهی به بخش تسهیلات دهی توسط بانک ها بوده و به دلیل عدم نظارت، بانک ها نتوانسته اند در بخش

تسهیلات دهی موفق عمل کنند.



گزارش کمیسیون اجتماعی در مورد اقدامات صورت گرفته در حوزه زنان

منبع: خوزناشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/11/06

سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی گزارش این کمیسیون در خصوص اقدامات صورت گرفته در حوزه زنان و

 
آسیب هاي موجود را قرائت کرد. 

به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در جلسه علنی (سه شنبه) گزارش کمیسیون اجتماعی در مورد اقدامات صورت

 
گرفته در حوزه زنان را بررسی کردند. 

مجید انصاري، سخنگوي کمیسیون اجتماعی مجلس، ضمن قرائت این گزارش، بیان کرد: به طور کلی 13 دستگاه اجرایی دست
اندرکار در حوزه زنان و خانواده هستند که 80 درصد از اعتبارات زنان به این حوزه اختصاص یافته است. رفع موانع موجود در مسیر
بیمه زنان سرپرست خانوار و زنان بدسرپرست و زنان خانه دار یک امر ضروري است. یکی از راهکارهاي مهم توانمند سازي زنان

 
سرپرست خانوار سوق دادن سازمان هاي حمایتی و بیمه اي به حمایت از آنان است. 

وي گفت: موانع موجود بر سر راه اعطاي تسهیلات قرض الحسنه اشتغال زایی به زنان سرپرست خانوار باید رفع گردد. یکی از دغدغه
هاي زنان سرپرست خانوار توجه به اشتغال و معیشت آنان است. کمیسیون اجتماعی و فراکسیون زنان مجلس حمایت از زنان را

وظیفه ذاتی خود تلقی می کند.



نگاه رقابتی در خودروسازي فداي نگاه حمایتی شده است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/11/06

ساسان شاه ویسی عضو هیات علمی دانشگاه تهران در
گفت وگو با خبرنگار تشکل هاي دانشگاهی خبرگزاري
فارس و در پاسخ به سوالی در مورد علت پایین بودن
کیفیت خودروهاي داخلی و قیمت بالاي خودرو در کشور،
اظهار داشت: وضعیت اقتصادي ما دچار یک آشفتگی شده
و نظام اقتصادي ما دچار از دست رفتگی ها و تعلیقاتی

 
است. 

وي افزود: شاید عمدتاً آشفتگی ناظر به قیمت و عرضه خودرو تعبیر شود به صورتی که هم مصرف کننده به شدت احساس زیان می
کند و هم از طرفی تولید کننده می گوید که براي من صرفه اقتصادي ندارد؛ کما اینکه می بینیم که خودروسازان اصلی عمدتاً زیان

 
ده هستند و هرچه به آنها تسهیلات داده می شود و به آنها کمک می شود باز می بینیم که آن اتفاق موثر نمی افتد. 

 شاه ویسی با بیان اینکه دولت هم خود را قیم صنعت خودرو می داند و هم از سوي دیگر عملا خودروسازان فاقد قَیِّم هستند، گفت:

 
دولت به هیچ وجه نتوانست انحصاراتی که در پایین دست و بالا دست توزیع و تولید خودرو به وجود آمده را راهبري کند. 

این کارشناس مسائل اقتصادي افزود: به نظر می رسد که خودروسازان هم در تغییر کارایی و کیفیت خودرو و مدیریت هزینه و کاهش

 
قیمت نتوانستند کاري انجام دهند و عمدتاً هم مشکل را گردن تحریم می اندازند. 

وي افزود: یادمان نمی رود که یک زمان انجمن خودروسازان می گفت اگر دلار فلان قیمت شود، فلان اتفاق خواهد افتاد و شرط می
گذاشتند که ما براي سال بعد با این نرخ خودرو خواهیم فروخت و بازار را دچار تحریک می کردند و چیزي به اسم حاشیه بازار را به

 
وجود آوردند و روي آن مانور می دادند. 

شاه ویسی با بیان اینکه همه این عوامل نشان دهنده یک زیان بزرگ ملی در حوزه تولید خودرو و مخصوصاً خودروي ملی است،
تصریح کرد: یکسري نظامات تک بعدي به اسم واردات خودرو نیز مطرح است که نه تکلیفی براي خودروسازان معین می کند و نه

 
ظرفیت اثربخشی را براي بخش بزرگی از مصرف کنندگان و بازار به وجود می آورد. 

این کارشناس مسائل اقتصادي ضمن تاکید بر اینکه در این وضعیت یک انحصار چند جانبه و ممنوعیت ها براي واردات شرایط را براي
تحمیل یک اراده غیر منطقی توسط خودروسازان به وجود آورده است، بیان داشت: در عین حال این فقط مصرف کننده نیست که

 
ضرر می بیند بلکه ظرفیت هاي فنی و تولیدي خودروسازها و رقابتی که باید مطرح شود نیز دچار زیان می شوند. 



شاه ویسی افزود: یک رویکرد جهانی هست که هم به کیفیت و هم به قیمت نظارت دارد ولی این مولفه ها براي ما موضوعیت پیدا

 
نکرده و به نظر می رسد دنیاي خودروسازها که ما اصرار داریم که رقابتی فرض بکنیم، در ایران حمایتی تعریف می شود. 

وي ادامه داد: یک زمانی کمیته امداد را براي حمایت از اقشار آسیب پذیر ایجاد کردیم و امروز وزارت صمت ایجاد شده تا از
خودروسازان حمایت شود و تا حرفی هم زده می شود، می گویند اگر تولید خودرو پایین بیاید به این میزان دچار از دست رفتگی در

 
اشتغال خواهیم شد. 

این استاد دانشگاه با بیان اینکه نگاه حمایتی به خودروسازي، نگاه رقابتی به خودروسازي را دچار از دست رفتگی کرده است،
خاطرنشان کرد: شاید خودروسازها فکر کنند در کوتاه مدت برنده این شرایط تحمیلی هستند ولی در دراز مدت این خودروسازان
هستند که یکی از بازندگان بزرگ به حساب می آیند و چه بسا اگر مقداري قدرت خرید بالاتر برود سال 94 را نباید فراموش کنیم که

 
کمپین «نه به خرید خودرو» شکل گرفت و وزیر صمت آن زمان گفت هرکسی این شعار را می دهد خیانت می کند. 

شاه ویسی افزود: صنعت خودروسازي ما به جز اینکه وظیفه اش ساخت اتومبیل است، وظیفه قطعه سازي را هم شامل می شود و
چیزي که کمتر به آن توجه می شود این است که قطعه سازان به عنوان یک قطب چه نقشی در سرعت بخشیدن به این صنعت و روز

 
آمد کردن خودروسازي دارند. 

وي با بیان اینکه این صنعت یک زنجیره اي از بنگاه هاي کوچک و بزرگ را به وجود آورده و حدود یک میلیون نفر را به عنوان بازیگر
در درون خود جاي داده است، گفت: اما آیا باید امروز نگاه ما فقط صرفاً به کارگران بخش خودرو باشد؟ اگر قرار شد لایحه اي  براي
واردات شکل بگیرد، آیا فقط باید نگاهمان به خودروساز باشد و صرفا باید یک تصادف مثل حادثه بهبهان رخ دهد، تا یادمان بیفتد که

 
کیفیت یکی از لازمه هاي خودروسازي است؟ 

این استاد دانشگاه افزود: نگاه هاي موجود در مورد صنعت خودرو از جامعیت برخوردار نیست تا یک نگاه عمومی به وجود بیاید که هم

 
مشکل مصرف کننده و هم مشکل تولیدکننده و هم مشکل دولت را حل کند. 

شاه ویسی گفت: می گویند امروز بخش بزرگی از خودروسازي خصوصی شده، پس چرا در بسیاري از موارد دولت خود را فداي

 
خودروساز می کند؟ 

وي خاطرنشان کرد: اگر چند روز پیش هیات مدیره خودروساز و دیروز مدیرعامل ایران خودرو و سایپا تغییر کرد، چرا همه این را از

 
چشم وزیر جدید صمت می بینند و چرا پاي دولت در خودرو درگیر است ولی نمی توانیم هیچ مسئولیتی را متوجه آن بکنیم؟  

شاه ویسی تصریح کرد: حاشیه سودهاي بسیاري را خودروسازها می برند که نمونه اش را در دادگاه اخیر گروه کروز و برادر رئیس

 
جمهور سابق دیدیم و باید دید این دامنه چگونه می تواند حل شود. 

وي با بیان اینکه ما نیازمند جامعیتی هستیم که در درون آن هم قطعه ساز و هم صادراتی شدن خودروها نیز مطرح شود، گفت:
تاسف بارتر از حادثه بهبهان از دست رفتن قابلیت هاي تولیدي خودرو در بازار بالقوه اثرگذار و راهبردي ایران است و سوال اینکه

 
چگونه یک میلیون و 400هزار دستگاه تولید خودرو به 500هزار خودرو رسید و این 500 هزار خودرو هم بی کیفیت تر شد. 

شاه ویسی افزود: نظام تصمیم گیري در کشور از جامعیت برخوردار نیست و سوداگران در هر رنگ و لعاب سعی می کنند نگاه جامع را



 
خرد کنند و شکل جزیره اي به آن بدهند و هر کدامشان در حوزه مد نظر خود فشارهاي سوداگرانه را اعمال کنند. 

وي گفت: ما یک سند جامع نیاز داریم که مهم ترین آسیب هاي وضعیت صنعت خودرو را به عنوان یک کالاي راهبردي در نظام
اقتصاد ملی شناسایی کند و نباید منتظر باشیم که مانند سیاست هاي کلی اقتصاد مقاومتی سیاست هاي کلی خودرو سازي را هم در

 
کشور ابلاغ کنند. 

وي افزود: ذي نفعان و بازیگران با راهبري مجلس، جاي متهم کردن و باید و نباید کردن، باید به یک اجماع ملی برسند که در قالب
یک سند جامع هم مشکلات هم ظرفیت ها را شناسایی کنند و هم یک بار براي همیشه یک خلاقیتی به خرج بدهند تا رئیس پلیس

 
راهور هر روز نگوید که من اجازه پلاك گذاري نمی دهم. 

انتهاي پیام/



بانوي قزوینی با نخ و سوزن براي 200 نفر اشتغالزایی کرده است

منبع: ایرناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/11/06

قزوین- ایرنا- بانوي کارآفرین قزوینی که براي 200 نفر اشتغالزایی کرده،گفت: هنر سوزن دوزي، حاصل ذهن خلاق زنان
هنرمند بوده و با وجود گذشت سال ها، جایگاه خود را در میان مردم حفظ کرده است.

 قزوین- ایرنا- بانوي کارآفرین قزوینی که براي 200 نفر
اشتغالزایی کرده،گفت: هنر سوزن دوزي، حاصل ذهن خلاق زنان هنرمند بوده و با وجود گذشت سال ها، جایگاه خود را در میان مردم

 
حفظ کرده است. 

به گزارش ایرنا، امروزه صنایع دستی و هنرهاي سنتی صرف نظر از زیبایی و کاربردهایشان، بستر مناسبی براي اشتغالزایی و کارآفرینی
به شمار می روند و بسیاري از زنان و مردان به ویژه در جوامع محلی و شهري از تولید و فروش محصولات صنایع دستی امرار معاش

 
می کنند و تعداد زیادي از فعالان اقتصادي و اجتماعی در این بخش سرمایه گذاري کرده اند. 

به گفته مسوولان میراث فرهنگی استان قزوین در نیمه نخست امسال حدود 2 میلیون و 250 هزار دلار صنایع دستی از استان به

 
مقصد کشورهاي همسایه و حاشیه خلیج فارس و اروپا صادر شده است. 

صنایع دستی بخشی از هنر و صنعت ملت هاست که به علت برخورداري از ارزش هاي فرهنگی و هنري و ذوق و اندیشه در تولید،

 
علاوه بر جنبه هاي مصرفی، داراي ارزش هاي هنري و ظرفیت هاي ویژه هستند. 

در شرایط فعلی که بیکاري از مشکلات اساسی جامعه است، راه اندازي و توسعه کسب و کارهاي خانگی راهکاري کم هزینه و پر بازده
براي مقابله با این معضل است که مشاغل خانگی علاوه بر درآمدزایی براي اقشار جامعه در افزایش تولید ناخالص داخلی نیز نقش

 
دارد. 

زنان به عنوان نیمی از جمعیت کشور می توانند نقش به سزایی در رونق اقتصادي داشته باشند مخصوصاً اگر زمینه هاي اشتغال آنها

 
در خانه فراهم شود که فرصتی است تا با بهره گیري از محیط امن خانه به کسب درآمد بپردازند. 

خبرنگار خبرگزاري ایرنا استان قزوین همزمان با هفته زن با راحله کارگریان مروستی بانوي کارآفرین و هنرمند قزوینی که موفق به

 
اشتغالزایی براي 200 نفر از بانوان قزوینی در حوزه سوزن دوزي و صنایع دستی شده، به گفت و گو نشسته است. 

کارگریان مروستی با بیان اینکه سوزن دوزي تنوع بالایی از نظر طرح، رنگ و نقوش دارد، افزود: رودوزي سنتی جزو سوزن دوزي



 
سنتی محسوب می شود و کل سوزن دوزي هاي کشور که حدود هزار و 500 نوع است نیز مناطق مختلف را در برمی گیرد. 

 
 

 
ایرنا. سوزن دوزي را تعریف کنید؟ چگونه به این هنر راه پیدا کردید؟ 

سوزن دوزي، یکی از رودوزي هاي منحصر به فرد ایران است و هنري برخوردار از ظرافت دوخت و تنوع رنگ که بیانگر ذوق، سلیقه،

 
سنت و هنر دستان زنان ایرانی می باشد. 

سوزن دوزي یکی از هنرهایی است که با آن می توان یک پارچه ساده را به یک اثر هنري دست ساز و تماشایی تبدیل کرد و این هنر

 
را می توان پرچمدار هنرهاي دستی معرفی نمود. 

این هنر، قدمت طولانی دارد و تا امروز هم اهمیت خود را از دست نداده است، در هنر سوزن دوزي، هنرمند طرح خود را با استفاده از

 
یک رنگ ساده و ملایم روي پارچه رسم می کند. 

نزدیک به 20 سال است که در رشته هاي مختلف صنایع دستی فعالیت می کنم و تقریباً 10 سال است که در آموزش و تولید
رودوزي مشغول هستم و جالب است که پیش از این علاقه چندانی به نخ و سوزن نداشتم ولی به صورت اتفاقی در بازدید از نمایشگاه
صنایع دستی سوزن دوزي هاي هنرمندان قزوینی که در ایام نوروز برگزار شده بود به این هنر علاقه مند شدم و تقریباً چهار سال به
صورت شبانه روز درگیر آموزش بودم و حتی برخی از مواقع به استان هاي دیگر براي آموزش سفر کردم و امروز در حوزه سوزن دوزي

 
به صورت حرفه اي کار آموزش و تولید را دارم. 

 
ایرنا. مواد مورد نیاز کار خود را چگونه تهیه می کنید؟ 

رشته هاي سوزن دوزي تقریباً یک هزار و 500 نوع دوخت دارد و اگر بخواهیم براي هر کدام از این نوع دوخت، وسایل تهیه کنیم

 
سختی هاي خود را دارد ولی برخی از وسایل مورد نیاز از بازار تهیه می شود که از قیمت و جنس خوبی برخوردار است. 

همچنین براي برخی از دوخت ها وسایل مورد نیاز باید از استان ها دیگر تهیه شود مثلاً سرمه دوزي از استان یزد یا دوخت دیگر از

 
استان هاي سیستان و بلوچستان، کردستان و خراسان تا محصول ارائه شده از کیفیت مرغوبی برخوردار باشد. 

هنرمندان صنایع دستی در تهیه مواد اولیه و وسایل، اغلب با مشقت هاي زیادي مواجه هستند و براي سهولت، گاهی از تهران این

 
وسایل تهیه می شود. 

 
ایرنا. در کارگاه شما چند نفر مشغول به کار هستند؟ 

در گذشته که با برند شخصی مشغول فعالیت بودم، افراد به صورت فصلی با من همکاري داشتند و بعد از بررسی مسائل و مشکلات به
فکر تشکیل تعاونی افتادم و امسال موفق به راه اندازي تعاونی صنایع دستی با عنوان دستان خلاق در قزوین شدم که استقبال خوبی
از سوي هنرمندان از آن شده است، خوشبختانه با ثبت این شرکت تعاونی، عضوگیري زیادي انجام شده و نمایشگاه هاي متعددي را
در همین مدت کوتاه برگزار کردیم و فروش خوبی داشتیم. امیدواریم از طریق تعاونی بتوانیم مواد اولیه را با قیمت مناسب تهیه کرده

و ضمناً براي محصولاتمان بازاریابی کنیم. 



 
ایرنا. مهم ترین مشکل هنرمندان صنایع دستی چیست؟ 

یکی از اصلی ترین چالش هاي موجود براي هنرمندان صنایع دستی فروش و عرضه کالاهاي تولید شده آنها است که با ایجاد بازارچه

 
و نمایشگاه دائمی، مشکل فروش کالاهاي هنرمندان تا حدود زیادي حل می شود. 

خوشبختانه استان قزوین با داشتن هنرمندان متعدد از ظرفیت خوبی در این عرصه برخوردار است که اگر مورد حمایت قرار گیرند می

 
توانند دستاوردهاي خوبی داشته باشند و ایجاد نمایشگاه هاي فصلی جوابگوي نیاز این افراد نیست. 

همچنین نداشتن مکانی براي عرضه مواد اولیه و تامین وسایل مورد نیاز و بسته بندي کالاهاي تولیدي، نداشتن برند مشخص، واردات
صنایع دستی کپی شده از کشورهاي همسایه با قیمت ارزان تر، ضعف برنامه ریزي و فرهنگ سازي از چالش هاي مهم هنرمندان

 
صنایع دستی در استان و کشور است. 

 
 

 
ایرنا. مهم ترین عامل براي ایجاد رونق اقتصادي در بازار آثار هنري در شرایط کرونا چیست؟ 

ما به رغم شیوع کرونا و تعطیلی بسیاري از نمایشگاه ها و مراکز گردشگري به تولید محصولات هنري خود ادامه دادیم و معتقدیم
کسی که می خواهد رشته سوزن دوزي را به عنوان یک منبع درآمد در نظر بگیرد باید به روز باشد و طبق زمان و آداب و رسوم شهر

 
خود به این رشته هنري بپردازد. 

امروزه در استان قزوین رشته هاي سوزن دوزي مانند سرمه دوزي، روبان دوزي، چهل تکه(سوزن دوزي قزوین) و مرصع دوزي بیشتر
مورد استقبال قرار گرفته است؛ همچنین از آنجایی که ما از طریق سایت فروش با استان هاي دیگر در تماس هستیم این استقبال را

 
در دیگر استان ها نیز دیده ایم و فضاي مجازي بستر مناسبی براي فروش محصولات تولیدي ما ایجاد کرده است. 

همچنین در زمان کرونا تولید ماسک هاي سوزن دوزي شده با طرح هاي جذاب را در دستور کار قرار دادیم و طی این مدت ماسک

 
هایی را تولید کردیم که از جلوه خاصی برخوردار بودند. 

سازمان میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگري استان قزوین نیز مسابقه اي را تحت عنوان دوخت ماسک هاي مزین به نقوش و
طرح هاي سنتی با استفاده از خلاقیت و نوآوري هنرمندان برگزار کرد و ما رتبه اول و دوم را در تولید ماسک هاي سنتی به دست

 
آوردیم و ماسک هاي سوزن دوزي مختلف را با کیف و لباس طراحی کردیم که مورد استقبال شهروندان قرار گرفت. 

در حال حاضر نیز نمایشگاه هاي صنایع دستی در استان فعال شده و افرادي که دو نوبت واکسن کرونا تزریق کردند می توانند در این

 
نمایشگاه شرکت کنند. 

نمایشگاه ها بهترین مکان تبلیغ و بازاریابی براي رشته هاي صنایع دستی است؛ همچنین باعث می شود با سلیقه مردم در تمام نقاط

 
کشور آشنا شویم و طبق سلیقه آنها عمل کنیم. 

ایرنا. وقتی اسم سوزن دوزي می آید بیشتر ذهن ها به سمت استان هایی مانند سیستان و بلوچستان می رود، آیا سوزن دوزي متعلق



 
به استان خاصی است؟ 

سوزن دوزي در ایران از هنرهاي بومی و شناخته شده است و در بین انواع سوزن دوزي هنر سوزن دوزي بلوچی بیشتر از همه شهرت
دارد ولی سوزن دوزي ایرانی محدود به سوزن دوزي بلوچی نمی شود و شهرهاي دیگر مانند اصفهان، کردستان، سمنان، بندرعباس و
هنرمندان ترکمن و سایر استان ها نیز آن را دنبال می کنند و حتی استان قزوین سبک خود را دارد و نم نم دوزي، یکی از سبک هاي
منحصر بفرد سوزن دوزي در استان قزوین است که از قدیم براي جهیزیه عروس استفاده می شده و اکثر خانواده هاي قزوینی از این

 
هنر استفاده می کردند. 

نم نم دوزي ترکیبی از منجوق هاي رنگی است که پشت سر هم دوخته می شود و یک فضا را کاملاً پر می کند و سوزن دوزي زیبایی
است که در حال از بین رفتن بوده و ما سعی می کنیم این نوع سبک را مجددا احیا کنیم و سوزن دوزي را به خانواده هاي قزوینی باز

 
گردانیم که در موزه استان قزوین نمونه هاي این سوزن دوزي ها دیده می شود. 

سوزن دوزي که در سالهاي اخیر به اسم استان قزوین ثبت شده به اسم یکی از رشته هاي سرمه دوزي و ترکیبی از سرمه و پولک

 
است. 

سوزن دوزي که ما انجام می دهیم سوزن دوزي قدیمی بوده که مرصع دوزي است، این نوع سبک در حال فراموشی بود که در

 
گذشته براي لباس هاي درباري مورد استفاده قرار می گرفت. 

در حال حاضر این نوع سوزن دوزي به روزرسانی شد و یکسري دوخت ها به آن اضافه گردید که خوشبختانه مورد استقبال بسیاري
قرار گرفته و در حال ثبت ملی است. استاندارد سازي اولیه آن در حال انجام است و آموزش هاي آن به اسم قزوین انجام می شود و به

 
زودي رونمایی از این نوع سبک در نمایشگاه بین المللی تهران خواهیم داشت. 

 
 

 
ایرنا. آیا از درآمد سوزن دوزي راضی هستید و براي عرضه محصولات تولیدي خود بازار فروش دارید؟ 

بله. کسی که می خواهد رشته سوزن دوزي را به عنوان یک منبع درآمد در نظر بگیرد باید به روز باشد و طبق زمان و آداب و رسوم

 
شهر خود به این رشته هنري بپردازد. 

سوزن دوزي مدل و دوخت هاي متعددي دارد منتها برخی از سوزن دوزي ها در حال فراموشی است اگر بخواهیم درآمد خوبی از راه

 
سوزن دوزي داشته باشیم باید سوزن دوزي ها را به روز کنیم که بازار خوبی خواهد داشت. 

 
ایرنا. آیا محصولات وارداتی نیز بر حوزه کاري شما اثر منفی داشته است؟ 

متاسفانه برخی از سوزن دوزي ها که مختص ایران بوده، در کشورهاي همسایه در حال تولید است بنابراین از مسوولان می خواهیم
که جلوي واردات سوزن دوزي هایی که مختص ایران است از کشورهاي همسایه گرفته شود و هنر دست هنرمندان ایرانی صادر گردد.



 
 

 
ایرنا. در حال حاضر بسیاري از فارغ التحصیلان دانشگاهی بیکار هستند چه توصیه اي به این افراد دارید؟ 

حوزه صنایع دستی داراي تنوع زیادي است و افراد علاقه مند می توانند به آموزشگاه هاي مورد تأیید میراث فرهنگی و صنایع دستی
مراجعه کنند و این هنرها را آموزش ببینند و در کنار کارهاي اداري و تحصیلی خود به تولید محصول بپردازند. با این اقدام ضمن
اشتغالزایی، صنایع دستی ایران در همه جا شناخته می شود و بسیاري از رشته هاي صنایع دستی مجددا احیا شده و رونق پیدا می

 
کنند. 

 
کلام آخر: 

از اینکه توانسته ام در حد امکانات و توانم به پاسداري از یک هنر سنتی بپردازم، خوشحالم و دوست دارم با معرفی و آموزش آن، این

 
هنر دیرینه را به نسل هاي بعدي انتقال دهم. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- اشتغال زایی 

 
- کارآفرینی 

 
- استان قزوین 

- محدودیت هاي کرونا



''حکمروایی خوب شهري'' چیست و چرا اهمیت دارد؟!

منبع: تسنیمشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/11/06

دبیرکل انجمن علمی اقتصاد شهري ایران گفت: "حکمروایی خوب شهري" یکـی از 4 مشـخصه توسـعه پایـدار و از ابزارهـاي
آن بـه حسـاب می آیـد که در آن تأکیـد بـر توجـه بـه کاهـش فقـر، ایجـاد اشـتغال و رفـاه پایـدار، حفاظـت و تجدیـد

حیـات محیـط زیسـت اهمیت می یابد

دبیرکل انجمن علمی اقتصاد شهري ایران گفت:
""حکمروایی خوب شهري"" یکـی از 4 مشـخصه توسـعه
پایـدار و از ابزارهـاي آن بـه حسـاب می آیـد که در آن
تأکیـد بـر توجـه بـه کاهـش فقـر، ایجـاد اشـتغال و رفـاه
پایـدار، حفاظـت و تجدیـد حیـات محیـط زیسـت اهمیت

 
می یابد - اخبار اجتماعی - 

دکتر سید محسن طباطبایی مزدآبادي در گفت وگو با
خبرنگار تسنیم درباره مدیریت شهري در عصر جدید اظهار
کرد: مدیریت شهري و به تبع آن مدیران این حوزه، وظایف

جدید تري خواهند داشت و در چنین شرایطی جمعیت شهرنشین توقعات جدیدي از دولت ها دارند؛ از این رو اداره جامعه شهري تنها

 
با ابزار و شیوه هاي سنتی امکان پذیر نخواهد بود و بوروکراسی اداري, سرعت در تصمیم گیري و ابلاغ سریع آن امکان ندارد. 

وي ادامه داد: گذار از حکومت شهري متمرکز و سلسله مراتبی و حرکت به سوي حکمروانی خوب غیرمتمرکز و مردم سالار، امري
اجتناب ناپذیر است لذا جابه جایی به سمت ایجاد ظرفیت حکمرانی، ممکن است منجر به ارائه خدمات ضعیف شده که این مهم, یک

 
چالش اساسی براي سازمان هاي حاکم خواهد بود. 

دبیر کل انجمن علمی اقتصاد شهري توضیح داد: اگر به این موضوع اساسی، توجه کافی نشود آن چه روي می دهد بروز مشکلاتی
مانند فقر، بیکاري، تورم، آلودگی محیط زیست، تعارض هاي اجتماعی، حاشیه نشینی و مواردي از این قبیل خواهد بود. اجراي روند
این گذر مهم، نیازمند الگوهاي جدیدي است که بتوان با استفاده از آن همه ظرفیت هاي جامعه در بخش هاي دولتی، خصوصی و

 
مدنی را به کار گرفت، تا تولید ثروت و ارائه خدمات عمومی به حداکثر برسد. 

طباطبائی ضمن اشاره به اینکه سیستم مدیریت نوین شهري براي رفع چنین مشکلات و چالش هایی، الگوهاي متعدد ارائه کرده
است، افزود: یکی از این الگوها که مدل غالب در مدیریت شهري محسوب می شود، الگوي حکمرانی خوب شهري است؛ براي گذر از

 
معضلات مدیریت مناطق شهري، نیاز به درك معناي "حکمرانی خوب" و توسعه مکانیسم هاي در ارتباط با آن هستیم. 

وي ادامه داد: حکمرانی موضوعی است که بر نحوه تعامل دولت ها و سایر سازمان هاي اجتماعی با یکدیگر، نحوه ارتباط با شهروندان و
نحوه اتخاذ تصمیمات در جهانی پیچیده تمرکز داشته و فرآیندي است که از طریق آن، جوامع و سازمان ها تصمیمات خود را اتخاذ



می کنند؛ ساختار مدیریتی یک شهر نشان دهنده وضعیت حاکمیت کشور در مقیاسی کوچکتر است و در افزایش یا کاهش سرمایه

 
اجتماعی جامعه تاثیر مستقیم دارد. 

مولف کتاب حکمروایی خوب شهري تصریح کرد: حکمروایی خوب شهري یکـی از چهـار مشـخصه توسـعه پایـدار و از ابزارهـاي آن

 
بـه حسـاب می آیـد کـه از دهه 1980 بـه بعـد در ادبیـات توسـعه مطـرح شـده اسـت. 

طباطبایی افزود: در واقع الگوي حکمرانی خوب شهري با مفهوم توسعه پایدار رابطه نزدیکی دارد و داراي ویژگی هاي مشترکی مانند
شهروندمداري، مسوولیت پذیري و اثربخشی است؛ در حکمرانی خوب شهري، کشـورهاي در حـال توسـعه در راسـتاي اسـتقرار و

 
نهادینه سـازي جامعه مدنـی و مشـارکت اجتماعـی، برنامه هـا و فعالیت هـاي پیشـرو را تعریـف و تدویـن می کننـد. 

وي اظهار کرد: هدف از حکمروایی خوب شهري, افزایش سرمایه اجتماعی در پی آن تداوم روند توسعه انسانی و در کنارش ایجاد

 
شهري با مکانیزم هاي پایدار است. 

طباطبایی خاطرنشان کرد: در حکمروایی خوب شهري چند نکته قابل توجه است و آن هم تأکیـد بـر توجـه بـه کاهـش فقـر، ایجـاد
اشـتغال و رفـاه پایـدار، حفاظـت و تجدیـد حیـات محیـط زیسـت و رشـد و توسـعه زنـان، فراهـم سـاختن بسـتر مناسـب جهـت

 
مشـارکت در توسـعه و اداره شـهر، ایجـاد حـس شــهروندي و نیز شــفافیت در برنامه هــا نیز اهمیــت بســیار دارد. 

"کاهش منابع" باعث ایجاد رقابت بین مدیران شهري شده است/4 چالش اساسی پیش روي مدیریت شهري



دانشگاه هاي ایرانی در شاخص «درآمد از صنعت» در کجاي جهان ایستادند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/11/06

نظام هاي رتبه بندي جهانی از شاخص ارتباط با صنعت به منظور ارزیابی توان دانشگاه ها در پاسخ به تقاضاهاي صنعت بهره
می گیرند و در این میان دانشگاه هاي ایرانی در پنج رتبه بندي حضور دارند.

 نظام هاي رتبه بندي جهانی از شاخص ارتباط با صنعت به
منظور ارزیابی توان دانشگاه ها در پاسخ به تقاضاهاي صنعت بهره می گیرند و در این میان دانشگاه هاي ایرانی در پنج رتبه بندي

 
حضور دارند. 

خبرگزاري مهر - گروه حوزه و دانشگاه: یکی از مهمترین نشانه هاي پیشرفت و توسعه موزون هر کشور رشد و توسعه صنایع آن و
بهره مندي از دانش و فناوري حاصل از پژوهش است. ضرورت ارتباط دانشگاه و صنعت و جامعه ناشی از نیازهاي متقابل این دو نهاد و

 
سرعت بخشیدن به فرآیند توسعه است. 

دانشگاه و صنعت در فرآیندي تعاملی می توانند روند توسعه ملی را تسهیل کنند، صنعت آزمایشگاهی عملی براي تجربه آموخته هاي
دانشگاه است و در واقع صنعت و جامعه می توانند با بهره گیري از منابع انسانی و دانشی دانشگاه، جایگاه خود را در عرصه رقابت ملی

 
و بین المللی حفظ کنند. در عین حال دانشگاه ها به شیوه هاي متنوع به نیازهاي صنعت و جامعه پاسخ می دهند. 

 
ارتباط دانشگاه با صنعت در تأکیدات مقام معظم رهبري 

مقام معظم رهبري از سال 1369 بارها بر ارتباط دانشگاه با صنعت تاکید کرده اند و از جمله تأکیدات ایشان موضوعات «پاسخ به

 
تقاضاي صنعت از سوي دانشگاه» و «پرداختن به موضوع حل مسئله با تکیه بر دانش کشور» بوده است. 

ایشان طی سخنانی در این رابطه تأکید کرده اند: «صحبت کردیم که دستگاه هاي مختلف، نیازهاي علمی خودشان را فهرست کنند؛
الان وزارت صنعت می گوید من این معضلات را دارم، این اشکالات را دارم، این نیازها را دارم؛ دانشگاه باید وارد بشود؛ وزارت علوم با
یک مدیریت درست این قضیه را جمع و جور و مشخص کند که در قبال این درخواستِ کمکِ وزارت صنعت، دانشگاه چه کار می
تواند بکند؛ هم براي صنعت مفید است، هم براي دانشگاه مفید است. به هر حال، این علمِ نافع است که عرض کردیم نیازهاي کشور و
نقاط کور بخش هاي مختلف، چه صنعتی، چه اقتصادي، چه کشاورزي، چه بخش هاي گوناگون مدیریّتی و امثال اینها، به وسیله



تحقیقات دانشگاهی و مقالات دانشگاهی روشن بشود؛ این کمک می کند.» (بیانات در دیدار جمعی از استادان، نخبگان و پژوهشگران

 
دانشگاه ها 8 خردادماه 1398) 

ما راجع به «علم نافع» زیاد صحبت کرده ایم. «علم نافع» هم یعنی علمی که مسائل کشور را حل می کند؛ حلّ مسائل کشور، علم
نافع است. یعنی با مسائل گوناگونی که در کشور وجود دارد، مواجهه علمی بشود؛ فقط هم مسئله ما، مسئله صنعت نیست. بله، ارتباط
صنعت و دانشگاه یک نقطه خاص و مهمی بود که ما خیلی وقت پیش روي آن تکیه کردیم در بخش هاي مختلف و گوناگون، ما نقاط
کور داریم؛ باید راه حل علمی پیدا بشود و مشخص بشود و در مسائلی از این قبیل بایست از دانشگاه استفاده بشود.» (بیانات در دیدار

 
جمعی از استادان، نخبگان و پژوهشگران دانشگاه ها 8 خردادماه 1398) 

با وجود اینکه ارتباط دانشگاه با صنعت و جامعه سابقه طولانی در تأکیدات بالاترین مقام کشور دارد اما هنوز این ارتباط با ضعف هاي
ساختاري روبرو است البته در سال هاي اخیر با تغییر ادبیات، موضوع تغییرات نسلی دانشگاه ها مطرح شده است و از نسل سوم
دانشگاه ها انتظار می رود که در تولید شغل و ثروت و همچنین توسعه اقتصادي نقش مستقیمی ایفا کنند. در واقع ایجاد ارزش افزوده

 
و تولید ثروت از علم، پارادایم جدید آموزش عالی شده است. 

این انقلاب دانشگاهی به معنی یکپارچه سازي مأموریت ها براي توسعه اقتصادي، اجتماعی و تبدیل دانشگاه سنتی آموزش و پژوهش
محور به یک دانشگاه کارآفرین است. از این رو در مدل سه گانه (دانشگاه، صنعت و دولت) اعتقاد بر این است که تعامل میان دانشگاه
و صنعت کلید بهبود شرایط نوآوري در جامعه مبتنی بر دانش باشد. ضمن اینکه این ارتباط به حل مسئله و کاهش وابستگی در هر دو

 
نهاد صنعت و دانشگاه بیانجامد. 

 
تفاوت زاویه دید دانشگاهیان و صنعتگران مشکل اصلی ارتباط دانشگاه ها با صنعت و جامعه 

با وجود رتبه پانزدهم جمهوري اسلامی ایران در تولید علم جهان و رشد روزافزون مقالات علمی در دنیا و چاپ مقالات در نشریات
بین المللی این موضوع که چرا هنوز صنعت از توان دانشگاه به بهترین شکل استفاده نمی کند و در مقابل هم دانشگاه همچنان وابسته
به بودجه دولت است و درآمد چندانی از صنعت کسب نمی کند یکی از مهمترین سوالات امروز نهاد آموزش عالی و علم و فناوري

 
است. 

بسیاري مشکل ضعف ارتباط دانشگاه ها با صنعت و جامعه را در تفاوت زاویه دید دانشگاهیان و صنعتگران درباره ماهیت، اهداف،
مأموریت ها و زبان می دانند که منجر به بی اعتمادي میان طرفین شده است. این در حالی است که در سال هاي اخیر متولیان علم و

 
فناوري سعی داشته اند این مرزها را کم رنگ تر کرده و به زبان مشترکی با صنعت دست یابند. 

به این منظور براي تقویت ارتباط دانشگاه با صنعت و جامعه، تمهیداتی اندیشده شده و نهادهاي واسطه اي از جمله پارك هاي علم و
فناوري، مراکز رشد، پژوهشکده ها و پژوهشگاه ها و شرکت ها و مؤسسه هاي دانش بنیان با هدف کاهش فاصله بین نیازها و ظرفیت
هاي طرفین ایجاد شده اند. وزارتخانه علوم و بهداشت هم به عنوان متولی آموزش عالی و علم و فناوري سعی کرده اند سیاست هاي

 
همه جانبه اي براي این کار ترسیم کنند. 

از جمله این برنامه ها می توان به سیاست «افزایش ارتباط با جامعه و صنعت از طریق ظرفیت هاي موجود در دانشگاه ها و مراکز
پژوهشی و فناوري» به عنوان یکی از سیاست هاي 9 گانه برنامه راهبردي و عملیاتی پژوهش، فناوري و نوآوري وزارت علوم و تهیه 17

 
مأموریت ارتباط با صنعت و جامعه در دانشگاه هاي علوم پزشکی از سوي وزارت بهداشت اشاره کرد. 



اما ارتباط دانشگاه با صنعت و جامعه تنها یک سیاست نیست بلکه امروزه بسیاري از نظام هاي رتبه بندي جهانی از این «شاخص»

 
براي رده بندي دانشگاه ها استفاده می کنند. 

 
جایگاه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص درآمد از صنعت (انتقال دانش) 

رتبه بندي تایمز یکی از مهم ترین رتبه بندي هاي بین المللی براي ارزیابی عملکرد دانشگاه است و در آخرین نسخه، بیش از 1600

 
دانشگاه مختلف در 99 کشور و منطقه توسط این نظام مورد ارزیابی قرار گرفته اند. 

در رتبه بندي جهانی تایمز دانشگاه آکسفورد مقام اول دنیا را به دست آورده است اما در شاخص درآمد از صنعت 14 دانشگاه خارجی

 
داراي امتیاز 100 هستند که دانشگاه تایوان رتبه اول را از آن خود کرده است. 

از ایران تعداد 62 دانشگاه در این رتبه بندي حضور دارند که از این تعداد 58 دانشگاه داراي رتبه و 4 دانشگاه بدون رتبه گزارش شده
اند. همچنین در این رتبه بندي به رتبه دانشگاه ها بر اساس ارتباط با صنعت نیز توجه شده است که جزئیات آن و تفاوت با رتبه

 
جهانی در جدول زیر آمده است. 

 
جدول رتبه بندي تایمز: مقایسه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص درآمد از صنعت 

دانشگاه خارجیرتبه جهانیرتبه درآمد از صنعت

دانشگاه آسیایی تایوان501–600رتبه 1/ امتیاز 100

دانشگاه هاي ایرانیرتبه جهانیرتبه درآمد از صنعت

دانشگاه صنعتی شریف401–500رتبه 1/ امتیاز 94.5

دانشگاه شهید چمران اهواز1001–1200رتبه 2/ امتیاز 92.2

دانشگاه علم و صنعت ایران601–800رتبه 3/ امتیاز 90.7

دانشگاه صنعتی اصفهان801–1000رتبه 4/ امتیاز 79.9

دانشگاه صنعتی امیرکبیر501–600رتبه 5/ امتیاز 73.3

دانشگاه صنعتی سهند601–800رتبه 6/ امتیاز 52.4

دانشگاه تربیت دبیر شهیدرجایی1201+رتبه 7/ امتیاز 51.2

دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی601–800رتبه 8/ امتیاز 50.9

دانشگاه شهیدبهشتی801–1000رتبه 9/ امتیاز 50.4

دانشگاه شیراز801–1000رتبه 10/ امتیاز 44.4

دانشگاه علوم پزشکی ارومیه501–600رتبه 11/ امتیاز 43.4

دانشگاه فردوسی مشهد1001–1200رتبه 12/ امتیاز 42.4

دانشگاه علوم پزشکی تهران601–800رتبه 13/ امتیاز 42.1

دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی1001–1200رتبه 14/ امتیاز 42.0



دانشگاه علوم پزشکی کرمان601–800رتبه 15/ امتیاز 41.7

دانشگاه علوم توانبخشی و سلامت اجتماعی1001–1200رتبه 16/ امتیاز 41.4

دانشگاه علوم پزشکی مازندران351–400رتبه 17/ امتیاز 40.9

دانشگاه علوم پزشکی ایران501–600رتبه 18/ امتیاز 40.8

دانشگاه تبریز601–800رتبه 19/ امتیاز 40.6

دانشگاه صنعتی شیراز601–800رتبه 20/ امتیاز 40.5

دانشگاه ارومیه1001–1200رتبه 21/ امتیاز 40.0

دانشگاه شهید باهنر کرمان1201+رتبه 22/ امتیاز 39.5

دانشگاه کردستان601–800رتبه 23/ امتیاز 38.9

دانشگاه یاسوج801–1000رتبه 24/ امتیاز 38.0

دانشگاه مازندران1001–1200رتبه 25/ امتیاز 37.8

دانشگاه گیلان1001–1200رتبه 26/ امتیاز 37.4

دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل351–400رتبه 27/ امتیاز 37.2

دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد501–600رتبه 28/ امتیاز 37.1

دانشگاه الزاهرا1201+رتبه 29/ امتیاز 36.7

دانشگاه شهید مدنی آذربایجان601–800رتبه 30/ امتیاز 36.7

دانشگاه کاشان601–800رتبه 31/ امتیاز 36.7

دانشگاه علوم پزشکی کردستان351–400رتبه 32/ امتیاز 36.4

دانشگاه خلیج فارس1201+رتبه 33/ امتیاز 36.3

دانشگاه دامغان1201+رتبه 34/ امتیاز 36.2

دانشگاه یزد1201+رتبه 35/ امتیاز 36.2

دانشگاه اراك1201+رتبه 36/ امتیاز 36.0

دانشگاه خوارزمی1201+رتبه 37/ امتیاز 36.0

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان801–1000رتبه 38/ امتیاز 35.9

دانشگاه شهرکرد1001–1200رتبه 39/ امتیاز 35.9

دانشگاه سیستان و بلوچستان1201+رتبه 40/ امتیاز 35.9

دانشگاه بوعلی سینا همدان1201+رتبه 41/ امتیاز 35.8

دانشگاه حکیم سبزواري1201+رتبه 42/ امتیاز 35.7

دانشگاه محقق اردبیلی501–600رتبه 43/ امتیاز 35.6

دانشگاه صنعتی شاهرود1001–1200رتبه 44/ امتیاز 35.6

دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز601–800رتبه 45/ امتیاز 35.5

دانشگاه رازي کرمانشاه1201+رتبه 46/ امتیاز 35.4



دانشگاه علوم پزشکی کاشان601–800رتبه 47/ امتیاز 35.3

دانشگاه بیرجند1201+رتبه 48/ امتیاز 35.2

دانشگاه لرستان1001–1200رتبه 49/ امتیاز 35.0

دانشگاه علوم پزشکی تبریز601–800رتبه 50/ امتیاز 34.9

دانشگاه مراغه801–1000رتبه 51/ امتیاز 34.8

دانشگاه علوم پزشکی مشهد601–800رتبه 52/ امتیاز 34.8

دانشگاه سمنان1001–1200رتبه 53/ امتیاز 34.8

دانشگاه علوم پزشکی سمنان1201+رتبه 54/ امتیاز 34.8

دانشگاه شاهد1201+رتبه 55/ امتیاز 34.8

دانشگاه علوم پزشکی شیراز801–1000رتبه 56/ امتیاز 34.8

دانشگاه تهران801–1000رتبه 57/ امتیاز 34.8

دانشگاه علوم پزشکی زنجان1001–1200رتبه 58/ امتیاز 34.8

 
رتبه بندي U-Multirank و جایگاه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص انتقال دانش 

نظام رتبه بندي U-Multirank براي نخستین بار در سال 2014 با رتبه بندي بیش از 850 دانشگاه، 1000 دانشکده و 5000 گروه
آموزشی در 74 کشور جهان کار خود را آغاز کرد. این نظام با پشتیبانی اتحادیه اروپا و هدایت کنسرسیومی متشکل از سازمان هاي

 
علمی کار می کند. 

این نظام رتبه بندي با رویکردي چندبعدي آموزش و یادگیري، پژوهش، انتقال دانش، جهت گیري بین المللی و موقعیت داخلی
مؤسسات آموزش عالی را رتبه بندي می کند. داده هاي این نظام رتبه بندي از پایگاه هاي داده هاي کتابشناختی، پایگاه هاي ثبت

 
اختراعات و داده هاي استخراج شده و پرسش نامه 60 هزار دانشجو جمع آوري می شود. 

 
شاخص انتقال دانش در این رتبه بندي شامل زیرشاخص هاي زیر است: 

درآمد از منابع خصوصی: درصد درآمدهاي تحقیقاتی خارجی (شامل سازمان هاي غیرانتفاعی) که از منابع خصوصی حاصل می شود.
درآمدهاي پژوهشی و درآمدهاي انتقال دانش از منابع خصوصی (شامل سازمان هاي غیرانتفاعی). درصدي از کل درآمدهاي دانشگاه

 
که از فعالیت هاي ارائه دوره هاي آموزشی و توسعه حرفه اي مستمر به دست می آید. 

انتشارات مشترك با شرکاي صنعتی: درصد انتشارات تحقیقاتی وابسته به یک شرکت تجاري انتفاعی یا واحد تحقیق و توسعه بخش
خصوصی (به استثناي بیمارستان هاي انتفاعی و سازمان هاي آموزشی). تعداد اختراعات اختصاص داده شده به مخترعین شاغل در
دانشگاه به ازاي هر 1000 دانشجو. درصد تعداد اختراعات اختصاص داده شده به مخترعین شاغل در دانشگاه با همکاري حداقل یک

 
متقاضی از صنعت. 

شرکت هاي ناشی از انتقال دانش: تعداد شرکت هایی که بر اساس ترتیبات انتقال دانش رسمی بین دانشگاه و شرکت ایجاد شده اند

 
به ازاي هر یک هزار هیأت علمی. تعداد شرکت هاي تازه تأسیس توسط فارغ التحصیلان به ازاي هر یگ هزار فارغ التحصیل. 



انتشارات ذکر شده در اختراعات: درصد انتشارات تحقیقاتی این بخش ذکر شده در فهرست مرجع پتنت هاي بین المللی. درصد پایان
نامه هاي کارشناسی که با همکاري سازمان هاي خصوصی (شرکت ها / سایر سازمان هاي خارجی) انجام شده است. درصد پایان نامه

 
هاي کارشناسی ارشد انجام شده با همکاري سازمان هاي خصوصی (شرکت ها / سازمان هاي خارجی دیگر). 

این رتبه بندي دانشگاه ها را بر اساس قاره دسته بندي کرده است و در بخش آسیا از میان 416 دانشگاه 30 دانشگاه از ایران در رتبه

 
بندي حضور دارند. 

 
جدول رتبه بندي آسیا U-Multirank: مقایسه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص درآمد از صنعت و رتبه جهانی 

رتبه در آسیارتبه درآمد از صنعتبرترین دانشگاه خارجی

43رتبه برتردانشگاه ناگویا ژاپن

رتبه در آسیارتبه در شاخصترتیب در شاخص درآمد از صنعتدانشگاه هاي ایرانی

193292دانشگاه فردوسی مشهد

214823دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی

3197291دانشگاه الزهرا

4212306دانشگاه آزاد اسلامی واحد نجف آباد

5213158دانشگاه تربیت مدرس

6216393دانشگاه کردستان

7231313دانشگاه آزاد اسلامی واحد خوراسگان

8266180دانشگاه تهران

9289394دانشگاه یزد

10324256دانشگاه علوم پزشکی مشهد

11340199دانشگاه صنعتی امیرکبیر

12342311دانشگاه آزاد اسلامی

13345395دانشگاه بوعلی سینا همدان

14349368دانشگاه گیلان

15352318دانشگاه علوم پزشکی ایران

16353202دانشگاه علم و صنعت ایران

17354312دانشگاه علوم پزشکی اصفهان

18355299دانشگاه صنعتی اصفهان

19356369دانشگاه اصفهان

20364328دانشگاه پیام نور

21372396دانشگاه سمنان

22374361دانشگاه شهید باهنر کرمان



23375205دانشگاه شهید بهشتی

24376206دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی

25378207دانشگاه صنعتی شریف

26379316دانشگاه شیراز

27381272دانشگاه علوم پزشکی تبریز

28382356دانشگاه تبریز

29383208دانشگاه علوم پزشکی تهران

30385370دانشگاه ارومیه

 
رتبه بندي ISC و جایگاه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص فعالیت اجتماعی، اقتصادي و صنعتی 

پایگاه استنادي علوم جهان اسلام از سال 1389 دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی کشور را هر ساله مورد ارزیابی و رتبه بندي قرار می
دهد. این پایگاه از سال 2014- 2013 رتبه بندي دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی را در سطح کشورهاي اسلامی و پس از آن دانشگاه

 
هاي سطح جهان را از سال 2018 رتبه بندي کرده است. 

این پایگاه، رتبه بندي خود را براساس 5 معیار کلی پژوهش، آموزش، وجهه بین المللی، تسهیلات- امکانات و فعالیت هاي اجتماعی-
اقتصادي مورد بررسی قرار می دهد. در این رتبه بندي 64 درصد امتیاز شاخص ها با استفاده از اطلاعات پایگاه هاي WOS و ISC و

 
36 درصد امتیاز شاخص ها با استفاده از اطلاعات خوداظهاري دانشگاه ها محاسبه می شود. 

 
شاخص فعالیت اجتماعی، اقتصادي و صنعتی در مجموع 2 درصد وزن دارد. 

 
جدول رتبه بندي پایگاه استنادي علوم جهان اسلام ISC و جایگاه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص درآمد از صنعت 

دانشگاهرتبه جهانیرتبه درآمد از صنعت

موسسه فناوري ماساچوست MIT آمریکادومرتبه 1/ امتیاز 100

دانشگاهرتبه جهانیترتیب کشوري در شاخص

دانشگاه صنعتی شریف1601-700

دانشگاه علوم پزشکی مازندران21401-1600

دانشگاه علوم پزشکی کردستان31801-2000

دانشگاه شهرکرد41801-2000

دانشگاه علوم پزشکی ارومیه51801-2000

دانشگاه صنعتی امیرکبیر6701-800

دانشگاه علوم پزشکی لرستان7+2001

دانشگاه تربیت مدرس8601-700

دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه91201-1400



دانشگاه صنعتی سهند101801-2000

دانشگاه فردوسی مشهد11901-1000

دانشگاه علوم پزشکی جندي شاپور اهواز121201-1400

دانشگاه امام خمینی (ره)13+2001

دانشگاه علوم پزشکی ایران14801-900

دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی15601-700

دانشگاه تهران16401-450

دانشگاه علوم پزشکی زاهدان17+2001

دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل181401-1600

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان191001-1200

دانشگاه علم و صنعت ایران20901-1000

دانشگاه صنعتی اصفهان21701-800

دانشگاه علوم پزشکی مشهد22801-900

دانشگاه علوم پزشکی شیراز231001-1200

دانشگاه علوم پزشکی تهران24451-500

دانشگاه علوم پزشکی بقیه االله الاعظم (عج)251401-1600

دانشگاه شهیدبهشتی26901-1000

دانشگاه اصفهان271401-1600

دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی281201-1400

دانشگاه علوم پزشکی کرمان291601-1800

دانشگاه رازي کرمانشاه301601-1800

دانشگاه علوم پزشکی تبریز311001-1200

دانشگاه گیلان321201-1400

دانشگاه تبریز33901-1000

دانشگاه یزد341201-1400

دانشگاه شهید باهنر کرمان351401-1600

دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد36+2001

دانشگاه شیراز37801-900

دانشگاه محقق اردبیلی381801-2000

دانشگاه بوعلی سینا همدان391601-1800

دانشگاه سمنان401601-1800

دانشگاه شاهد41+2001



دانشگاه صنعتی شاهرود421401-1600

دانشگاه کردستان431601-1800

دانشگاه مازندران441601-1800

دانشگاه ارومیه451601-1800

دانشگاه یاسوج461801-2000

دانشگاه الزاهرا47+2001

دانشگاه لرستان48+2001

دانشگاه شهید چمران اهواز491801-2000

دانشگاه صنعتی شیراز50+2001

دانشگاه کاشان511401-1600

 
رتبه بندي round و جایگاه دانشگاه هاي ایرانی 

موسسه رتبه بندي دانشگاهی راوند در سال 2013 در مسکو تاسیس شد. این موسسه دانشگاه هاي برتر دنیا بر اساس چهار معیار
آموزش، پژوهش، تنوع بین المللی و پایداري درآمد (درآمد موسسه و درآمد تحقیقاتی) به رتبه بندي می پردازد. وزن شاخص پایداري
مالی 10 درصد است. رتبه بندي دانشگاه هاي جهانی RUR براي دوره 2010-2021 عملکرد 867 موسسه آموزش عالی پیشرو را

 
بررسی کرده است. 

شاخص پایداري مالی شامل درآمد سازمانی به ازاي هر هیات علمی (2 درصد)، درآمد موسسه به ازاي هر دانشجو (2 درصد)، مقالات
به ازاي درآمد تحقیق (2 درصد)، درآمد پژوهشی به ازاي هر هیات علمی و پژوهشی (2 درصد)، درآمد پژوهشی به ازاي هر درآمد

 
سازمانی (2 درصد) است. 

در این شاخص برترین دانشگاه، دانشگاه کلتک (انستیتو فناوري کالیفرنیا) آمریکا است که امتیاز 100 را در این بخش بدست آورده

 
است. 

 
 round جایگاه دانشگاه هاي ایرانی در شاخص پایداري مالی رتبه بندي

رتبه در شاخص پایداري مالیدانشگاهرتبه جهانیردیف

222دانشگاه علوم پزشکی تهران1106

188دانشگاه صنعتی اصفهان2216

409دانشگاه تهران3226

187دانشگاه علم و صنعت ایران4390

356دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی5440

404دانشگاه شهیدبهشتی6444

565دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل7500

496دانشگاه تبریز8501



621دانشگاه کاشان9578

778دانشگاه علامه طباطبایی10643

547دانشگاه کردستان11701

700دانشگاه الزهرا12735

 
رتبه بندي لایدن و وضعیت دانشگاه هاي ایرانی در شاخص تحقیقات مشترك با صنعت 

نظام رتبه بندي لایدن (CWTS Leiden Ranking) اطلاعاتی در مورد عملکرد علمی دانشگاه هاي سراسر جهان ارائه می دهد.

 
این دانشگاه ها بر اساس تعداد نشریات نمایه شده در Web of Science براي مدت 4 سال انتخاب شده اند. 

در شاخص همکاري رتبه بندي لایدن تعداد کل انتشارات یک دانشگاه، تعداد و نسبت نشریات یک دانشگاه که با یک یا چند سازمان
دیگر تالیف شده اند، تعداد و نسبت نشریات یک دانشگاه که توسط دو یا چند کشور مشترکاً تألیف شده است و تعداد و نسبت

 
نشریات یک دانشگاه که با یک یا چند سازمان صنعتی تالیف شده اند را بررسی می کند. 

در این بخش براساس آخرین آمار، دانشگاه هاروارد از آمریکا رتبه اول را به خود اختصاص داده است البته این دانشگاه در سایر
شاخص ها نیز در رتبه نخست قرار دارد. در این بخش 36 دانشگاه ایرانی داراي مقالات مشترك با صنعت هستند که 20 دانشگاه اول

 
در جدول زیر مشخص شده است. 

 
 

از سوي دیگر براساس رتبه بندي تایمز که یکی از معتبرترین نظام هاي رتبه بندي به شمار می آید، زمانی که فهرست برترین دانشگاه
هاي جهان در جذب منابع مالی از صنعت را مشاهده می کنیم می بینیم که دانشگاه لودویگ ماکسیمیلیان مونیخ بیش از هر موسسه

 
دیگري در جهان بودجه صنعتی جذب کرده است. 

متوسط درآمد صنعت به ازاي هر دانشگاه بر اساس کشور در نمودار تایمز نشان می دهد دانشگاه هاي آلمانی بیشترین جذب منابع از

 
صنعت را دارند. 



 
 

دانشگاه هاي کره جنوبی هم به دلیل صنعتی بودن این کشور در رتبه هاي بالاي کسب درآمد از صنعت قرار دارند و یا دانشگاه هاي
آمریکایی توجه زیادي به کسب درآمد از مالکیت فکري دارند با راه اندازي آزمایشگاه هاي بین رشته اي سعی دارند کارآفرینی را

 
ترویج کنند. 

اما به گفته برخی از مسئولان دانشگاهی فرمول برنده براي درآمد از صنعت توجه خاص به نوآوري است. به عنوان نمونه دانشگاه جان
هاپکینز که به ازاي هر پست آکادمیک (هیات علمی) 250 هزار دلار بودجه صنعتی دریافت کرده است، تمرکز اصلی خود را بر شرکت

 
هاي داروسازي قرار داده بود. 

مشاور واحد سرمایه گذاري فناوري دانشگاه جان هاپکینز می گوید ما یک مدرسه کسب و کار با دوره اي به نام «کشف در بازار»
داریم که در آن دانشجویان یاد می گیرند که چگونه یک محصول را به بازار بیاورند. ما بر تجربه دانشجویی بسیار متمرکز هستیم و در

 
برخی از معروف ترین آزمایشگاه هاي جهان براي دانشجویان دوره هاي کارآموزي داریم تا در معرض کارآفرینی قرار بگیرند. 

دانشگاه دوك در آمریکا که با صنایع پزشکی و دارویی ارتباط نزدیکی دارد اعلام کرده است کل درآمد این موسسه بیش از 200
میلیون دلار است که تنها 35 درصد آن از بودجه فدرال یا سایر نهادها تامین می شود و بقیه درآمد دانشگاه از تحقیقات مرتبط با

 
صنعت است. 

نوآوري در خلاء اتفاق نمی افتد و تمام مدیران تحقیق و توسعه معتقد هستند که در کاهش یا افزایش شکاف دانشگاه و صنعت،
سیاست ها و قوانین نقش مهمی دارند. در این زمینه مدیران تحقیق و توسعه در عرصه بین المللی پیشنهاد می کنند که اول سیاست
راهبردي بلندمدت تدوین شود، سپس به دانشگاه ها براي ایجاد مشارکت استقلال داده شود، از سوي دیگر به دانشگاه هایی که بیشتر

مشارکت می کنند جوایز تشویقی داده شود و براي تعالی بیشتر به دانشگاه ها کمک شود.



«آبخیزداريِ سازه اي» عامل ویرانی محیط زیست

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/11/06

گروه اجتماعی «آبخیزداريِ سازه اي در این سال ها با شدت بیشتري ادامه یافته و می رود که از نظر ابعاد کلی خاك برداري
و دستکاري در سیماي سرزمین، از سدسازي هم پیشی بگیرد و می توان این اقدامات را نمونه  غم انگیز و شاخصِ بی اعتنایی

به ارزش پوشش گیاهی طبیعی و صورت بندي کوهستان خواند.» این عبارت، چکیده ...

«آبخیزداريِ سازه اي در این سال ها با شدت بیشتري ادامه یافته و می رود که از نظر ابعاد کلی خاك برداري و دستکاري در
سیماي سرزمین، از سدسازي هم پیشی بگیرد و می توان این اقدامات را نمونه  غم انگیز و شاخصِ بی اعتنایی به ارزش پوشش

 
گیاهی طبیعی و صورت بندي کوهستان خواند.» این عبارت، چکیده اي از یادداشت عباس محمدي- کنشگر محیط زیست است. 

 
گروه اجتماعی 

«آبخیزداريِ سازه اي در این سال ها با شدت بیشتري ادامه یافته
و می رود که از نظر ابعاد کلی خاك برداري و دستکاري در
سیماي سرزمین، از سدسازي هم پیشی بگیرد و می توان این
اقدامات را نمونه  غم انگیز و شاخصِ بی اعتنایی به ارزش پوشش
گیاهی طبیعی و صورت بندي کوهستان خواند.» این عبارت،
چکیده اي از یادداشت عباس محمدي- کنشگر محیط زیست
است. مخاطب او در این یادداشت، طرفداران سازه هاي
آبخیزداري هستند که معتقدند: «سیل بندها سبب آرام گرفتن

جریان سیلاب و کنترل حجم رسوب ها می شوند. اما، مشاهدات نشان می دهند که دستکم در شرایط ایران که در آن فرسایش خاك
بسیار بیشتر از حد طبیعی و میانگین جهانی است، سیل بندها در مدت کوتاهی (حدود دو سه سال) پر از رسوب می شوند و اگر
خراب نشوند، هیچ کارکردي در نگه داشتن رسوب هاي بعدي ندارند. همچنین نمی توانند جریان سیل را کند کنند، چرا که
«حوضچه  آرامش» آن ها پر شده و البته شیب کلی دره و کوهستان هم که پس از ساخت سیل بند تغییري نمی کند و سیلاب با
همان سرعت پیشین، از کوه به پایین روانه می شود. سیل هاي شدید اسفند 97 و فروردین 98 ثابت کردند همان گونه که هیچ سدي
نمی تواند سیل هاي بزرگ را مهار کند، هیچ خشکه چینی و گابیونی هم نمی تواند سیلاب هاي بزرگ را در دره هاي فرعی کم اثر

 
سازد.» 

 
  احیاي سرزمین؛ حفظ پوشش گیاهی یا سدسازي کوچک مقیاس؟ 

هدف اصلی آبخیزداري حفاظت از منابع آب و خاك براي مدیریت و استفاده پایدار از منابع زیستی در یک آبخیز است. آنچه که از
تجربیات جهانی موفق قابل استناد است، آبخیزداري به دنبال مشارکت فعال و مؤثر ذینفعان براي حفظ، احیا و توسعه منابع طبیعی
است. «رحیم ملک نیا»، کارشناس و کنشگر منابع طبیعی در این زمینه با ارائه نقطه نظر خود که به صورت مکتوب در اختیار روزنامه
«رسالت» قرار داده است، ضمن اشاره به اهداف آبخیزداري، به اثر جمع آوري شده از سوي سازمان خواروبار و کشاورزي (فائو) با
عنوان «آبخیزداري در عمل» استناد و نکاتی را مطرح کرده است: «در این فرآیند، اقدامات احیاي مناطق تخریب شده بالا دست،
تثبیت زمین لغزه ها، مراقبت و حفاظت از منابع طبیعی و تنوع زیستی، کاهش آسیب پذیري جوامع محلی و بهبود معیشت آنان و
 افزایش آگاهی هاي محیط زیستی همگی داراي اهمیت بوده و باید مورد توجه قرار گیرند. موفقیت این اقدامات، منوط به توجه جامع
و کامل به موارد فوق است. در این میان دو مسئله زیربنایی، عملیات حفظ و احیاي پوشش گیاهی -به طور خاص در مناطق
کوهستانی- و مشارکت مؤثر و واقعی ذینفعان است. در مقوله پوشش گیاهی، آبخیزداري نه یک عملیات عمرانی مبتنی بر استفاده از



سازه، بلکه یک اقدام زیستی با تمرکز بر حفظ و احیاي پوشش گیاهی براي حفاظت از منابع آب و خاك است. در نگاه این چنینی به
آبخیزداري، سازه در قیاس با عملیات زیستی داراي اهمیت کمتري است. در واقع، چنانکه بیان شد، اگر هدف از آبخیزداري حفاظت از
منابع آب و خاك باشد، مسیر دستیابی پایدار به این هدف از تقویت پوشش گیاهی و نه ایجاد سازه ها، می گذرد. در نبود پوشش
گیاهی، خاك شستشه شده در حالت ایده آل در پشت سازه رسوب خواهد کرد که در این حالت هم با فرسایش خاك، اهمیت حیاتی
آن از بین رفته و رویشگاه در مسیر تخریب قرار خواهد گرفت. نگاه جامع به آبخیزداري با اولویت حفظ پوشش گیاهی، نیازمند
همکاري و برنامه ریزي جامع در میان بخش هاي مختلف مدیریت منابع طبیعی همانند بخش مرتع و جنگل خواهد بود. از سوي
دیگر، براي پایداري و مؤثر بودن این مدیریت سرزمین، لازم است سایر بخش ها و نهادهاي خارج از مدیریت منابع طبیعی، با نگاهی
به معیشت مردم محلی و درك اهمیت منابع طبیعی، اقدامات توسعه اي خود را طرح ریزي کنند. این امر می تواند علاوه بر کاهش
تخریب پوشش گیاهی در اثر برنامه هاي توسعه اي با تقویت معیشت مردم، وابستگی آنان به طبیعت را کمتر کند. همراه با اقدامات
فوق، آموزش، آگاهی افزایی و جلب مشارکت مردم محلی تضمین کننده حفاظت پایدار از سرزمین خواهد بود. نگاهی به عملیات
آبخیزداري صورت گرفته در کشور، بیانگر عدم وجود همکاري مؤثر بین بخش هاي درون سازمانی تشکیلات مدیریت منابع طبیعی و
نبود برنامه هاي بین بخشی در میان سایر نهادها براي رسیدن به اهداف آبخیزداري است. نبود این همکاري و کم توجهی به احیاي
بیولوژیک سرزمین باعث شده است که هسته اصلی فعالیت هاي آبخیز در کشور، سازه محور باشد. این سازه ها اگر چه با طرح ریزي و
جانمایی دقیق می توانند در کاهش اثراث سیل و رسوب خاك، تأثیر نسبی داشته باشند، اما در موضوع اصلی که جلوگیري از
فرسایش خاك و از دست رفتن توان زیستی رویشگاه است، ناتوان خواهند بود. در موضوع توجه به جوامع محلی و مشارکت نیز این
مسئله محدود به تأمین نیرو کار بوده و بررسی هاي مقدماتی براي تحلیل شرایط اقتصادي اجتماعی، جلب مشارکت در تمام فرآیند از
هدف گذاري تا اجرا و کنترل و تداوم مشارکت مردم پس از اجراي پروژه، اغلب نادیده گرفته شده یا کمتر مورد توجه است. براي

 
حفاظت پایدار از سرزمین، حفاظت از پوشش گیاهی در کنار مشارکت فعال و واقعی جوامع محلی راهکاري مؤثرتر از سازه است.» 

 
   تمرکز بر پوشش گیاهی و معیشت جوامع انسانی 

 چندین دهه است عملیات آبخیزداري در ایران انجام می شود. از دهه 1340 که این مفهوم به کشور وارد شد، علم آبخیزداري به مرور
تکوین یافت و ما همچنان همان مفهوم اولیه اي که کارشناسان خوب و برجسته آن دوره در آمریکا آموخته بودند را اجرا و ادامه
دادیم. «حسین بدري پور»- کارشناس ارشد سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداري کشور در این باره به «رسالت» می گوید: «تصور
می شد این آخرین علم است و به درستی در حال اجراست. به مرور زمان، علم جدیدتري آمد و فائو به عنوان یک نهادبین المللی که
سال هاست پروژه هاي آبخیزداري را در نقاط مختلف دنیا بررسی می کند، گزارشی با عنوان «نسل جدید پروژه هاي آبخیزداري» ارائه
و آنچه در کشورهاي مختلف انجام شده را واکاوي کرده که در این فرآیند متوجه شده مشکلاتی وجود دارد و باید به جاي پرداختن به
امور صرفا فیزیکی بر روي جوامع انسانی و ایجاد معیشت آنها کار کرد، چرا که این موارد به طورکلی مغفول مانده است. فائو در سال
2017 گزارش دومی را با عنوان «آبخیزداري در عمل» ارائه داد. در این گزارش هم از سال 2006 به بعد پروژه هاي مختلف مورد
ارزیابی قرار گرفته و نشان می دهد همچنان اشتباهاتی در حال رخ دادن است و باید رویکرد عوض شده و به سمت اقدامات کمتر
سازه اي و ارتقاء پوشش گیاهی و معیشت جوامع انسانی گام برداشت، در این صورت بارشی که اتفاق می افتد، نفوذ می کند و دیگر
آب چندانی نمی ماند تا به سمت پایین تر حرکت کرده و منجر به سیلاب شود. با این حال، منکر انجام اقدامات مکانیکی نیستیم،
آبخیزداري یعنی مدیریت منطقه اي یک حوضه آبخیز تا به بهترین شکل ممکن مدیریت شود و بارش ها در همان منطقه اي که اتفاق
می افتد، نفوذ کرده و یا کنترل شود و از سرعت آن کاسته شده و میزان آب یا روانابی که به پایین دست منتقل می شود، کاهش یابد.
طبیعتا همه آب نفوذ نکرده و منجر به تقویت سفره آب هاي زیرزمینی نمی شود، بخشی از آن رواناب می شود، آنجایی که رواناب
است باید اقداماتی در پایین دست انجام شود که همین سازه هاي فیزیکی است اما تمرکز اصلی باید بر روي پوشش گیاهی و معیشت

 
جوامع انسانی باشد.»  

«بدري پور» در رابطه با چرایی عدم تمرکز بر روي این مسئله می گوید: «کار با انسان ها مقداري سخت، زمانبر و دیربازده است و از
طرفی انتظار می رود اعتباراتی که به سازمان جنگل ها داده می شود، در 365 روز هزینه و اثرات آن دیده شود. بنابراین از آنجایی که
کار کردن با انسان ها مقداري زمانبر است، باید دو سال به یک روستا مراجعه کرد تا مردم محلی، کارشناسان مربوطه را بشناسند و



اعتمادي شکل بگیرد تا بتوان اقدامات بیولوژیکی را انجام داد. اما در قالب کار سازه اي، صرفا باید به سراغ پیمانکار رفت و پول کلانی
را هم در این بین جابه جا کرد تا سازه اي بزرگ احداث شود. از جمله محاسن این سازه، آن است که همه به چشم می بینند پروژه
اي احداث شده و افراد غیرمتخصص از مسئولان و مردم عادي تا کسانی که در سیستم هاي مالی مثل سازمان مدیریت و برنامه ریزي
فعالیت می کنند و یا نمایندگان مجلس به این سمت گرایش دارند. یعنی تمایلات این گونه افراد هم دخیل است و به همین دلایل،
کمتر رغبتی نسبت به بذرپاشی و بوته کاري و مشارکت مردمی وجود دارد و گرایش ها عموما به سمت کارهاي سازه اي است که با
یک قرارداد امکان تحقق دارد، ضمن آنکه نمود هم دارد، درحالی که اقدامات بیولوژیکی به رغم اعلام اثربخشی آن از سوي فائو، نمود

 
ندارد!» 

 
  اقدامات در حوضه آبخیزداري، مبتنی بر گزارش فائو 

البته در کنار اقدامات سازه اي، فعالیت هاي بیولوژیکی نیز درحال انجام است اما به گفته «بدري پور»، «تمرکز کار بر روي اقدامات
مکانیکی و سازه اي است و به هر روي، کارشناسان باید پس از بازدید، بسته به شرایط، کاري که اثربخشی بیشتري دارد را اجرایی
کنند. ممکن است در یک نقطه نیاز باشد تمام اقدامات به صورت بیولوژیک انجام شود و یا ممکن است در نقطه دیگري، اشتغال به
برداشت چوب وابسته باشد، طبیعتا در اینجا اگر معیشت مردم را تغییر داده و پوشش گیاهی را احیا کنید احتمال دارد با بارش هاي
معمولی دیگر رواناب نداشته باشید و در این صورت دیگر نیازي به اقدامات سازه اي نیست. آنچه به ما در حوضه آبخیزداري آموزش
داده اند همین اقدامات سازه اي است و آنچه اجرایی می شود مواردي است که اساتید دانشگاه 30- 20 سال پیش آموزش داده اند و
باید همه افراد از کسانی که در دستگاه اجرایی حضور دارند و آنهایی که در دانشگاه و مراکز تحقیقاتی فعالیت می کنند براساس

 
گزارش فائو، مسلط به علم روز باشند.» 

 
  چرخه معیوب فقر و تخریب سرزمینی 

این کارشناس ارشد سازمان جنگل ها، برآیند آبخیزداري به شیوه سازه اي را در این موارد خلاصه می کند: «با این شیوه از قسمت

 
بالادست، خاك حاصلخیز از بین می رود؛ خاکی که شاید هزار سال طول می کشد تا ایجاد شود. ما با مقوله اي 

 به نام چرخه معیوب فقر و تخریب سرزمینی روبه رو هستیم، به این مفهوم که در هر نقطه مردم فقیرتر باشند، فشار بیشتري به
عرصه وارد می شود و به این ترتیب عرصه ضعیف تر شده و تخریب می شود، بنابراین دولت مکلف است هزینه هاي بیشتري بابت
تأمین معیشت مردم محلی بپردازد، چرا که تحت پوشش نهادهاي حمایتی قرار می گیرند. در پایین دست هم مردم به صورت
مستقیم خسارت می بینند لذا مدیریت آبخیز به شیوه درست، یعنی تمام اجزاي آب را مدیریت کنید، به نحوي که اجزاي سیستم
پایدار باشد و اگر مدیریت آبخیزداري واقعی را بتوانیم براساس پایداري حوضه آبخیز در کشور اجرایی کنیم، آنگاه مدیریت جامع آبخیز
محقق می شود، در این صورت حوضه آبخیز سالم خواهد بود و بارشی که می آید نفوذ کرده و اگر روانابی داشته باشد حداقلی است و

 
با خسارت بنیان کنی  روبه رو نمی شویم. در صورت خشکسالی هم مردم تاب آور خواهند بود.» 

 
  تخریب محیط زیست با احداث بندهاي آبخیزداري 

در این رابطه، «مسعود امیرزاده» نیز از کنشگران و فعالان محیط زیست که با آبخیزداري سازه اي مخالف است، به «رسالت» می
گوید: «آبخیز، آب را احیا کرده و بارش هاي ما را به صورت چشمه ها و یا رودخانه ها تبدیل به رواناب هاي مناسب می کند و کم کم
این رودخانه ها به هم می پیوندند  و در پایین دست رودخانه هاي اصلی را خواهیم داشت و در اینجا، محافظت و نگهداري و ممانعت
از تخریب بسیار مهم است. وقتی از تخریب سخن می گوییم، چند عامل را در نظر داریم: 1-معدون کاري یکی از مهم ترین اقدامات
بشري است که باعث می شود کوهستان هاي ما چه در بالادست و چه میان دست تخریب شوند. کوهی که تخریب شود، دیگر آبخیز و
در واقع آب ساز مناسبی نخواهد بود. 2- پوشش گیاهی نیز بسیار درخور اهمیت است و نقش بسیار مهمی در تولید آب، ایجاد رواناب
ها و تغذیه آب چشمه ها دارد و اگر این پوشش گیاهی را به علت چراي بی رویه دام و یا بهره برداري هاي جنگلی بی مورد نابود
کنیم، به معناي از بین بردن آبخیزهاست. 3-اقدامات توسعه محور، نکته بعدي است، مثل راهسازي که باعث می شودآبخیزهاي ما
تخریب شوند. این ها از جمله اقداماتی است که منجر به تحلیل و تضعیف آبخیز می شود. به جاي آنکه مانع تخریب طبیعت شویم،
یکسري اقدامات سازه اي را مثل بندهاي آبخیزداري جایگزین کرده ایم. این بندها منجر به تخریب محیط زیست می شود و اولین
کاري که می کند، ارزش منظر را از بین می برد. از طرفی آن جویبارها و پیچش ها، هوشمندي طبیعت است. یعنی همان کاري که



آبخیزدارها به دنبال انجام آن هستند، پوشش هاي گیاهی و مورفولوژي سنگ هایی که کنار جویبارهاست انجام می دهند اما مسئولان
ما بند آبخیزداري را جایگزین این موارد می کنند و با اجراي سازه، پوشش گیاهی و پیچان رودي از بین می رود و عملا آنچه قرار
بوده منجر به بهبود وضعیت آبخیز شود، از طبیعت گرفته می شود. حتی براي بخشی از اقدامات آبخیزداري شاهدیم که معبر به
کوهستان باز شده یعنی کوهستان که یک مسیر امن و غیرقابل دسترس بوده، با باز کردن معبر، تبدیل به مسیري براي تغییر کاربري

 
و شکار و زمین خواري شده است.» 

 
  بودجه خواري آبخیزداري در سازمان جنگل ها 

این فعال محیط زیست تأکید می کند: «در تمام دنیا اقدامات آبخیزداري، نرم افزارانه است، یعنی سعی می کنند، پوشش گیاهی را
تقویت و چراي دام را کنترل کرده و به مردم اهمیت آب و خاك و مورفولوژي منطقه و اهمیت کوهستان را آموزش دهند و با یک
مشارکت محلی، سازمان طبیعت را حفظ کنند. ولی ما به جاي توجه به این مسائل، به یکسري اقدامات سازه اي روي آورده ایم که
این اقدامات بسیار پروژه محور است، درحالی که آبخیزداري، بخش بودجه خوارسازمان جنگل هاست و همان اقداماتی که ما در وزارت
نیرو دیدیم، یعنی سدسازي هاي کوچک، پروژه محور و سازه محور، جایگزین اقدامات نرم افزارانه شده که ممکن است این اقدامات
نرم افزارانه خیلی عیان نباشد و براي سازمان نمود بیرونی نداشته باشد ولی بند آبخیزداري نمود بیرونی دارد و در این پروژه ها
یکسري افراد منتفع می شوند. ما به عنوان کنشگران محیط زیست، طبق مشاهدات عینی می دانیم که ارزش منظر برهم خورده و
معبرهایی که باز کرده اند، رها شده است و عملا به عنوان یک زخم در طبیعت عمل کرده و مسیر را عفونی می کند؛ این عفونی
کردن شامل تغییر کاربري هاو دست اندازي به اراضی ملی و توسعه شکار است. در بسیاري از نقاط  به دلیل اجراي بند آبخیزداري،
پوشش گیاهی را حذف کرده اند و به جاي آن بتن کاشته و سازه هاي سنگین کار گذاشته اند. به عنوان مثال کسانی که در پایین
دست اصفهان هستند، مدعی شده اند که به حدي در احداث سازه هاي آبخیزداري افراط شده که عملا در زاینده رود آبی جاري نمی
شود. مثال بعدي دریاچه میقان در اراك است که آبی به این دریاچه هم نمی رسد. مسیر طبیعت حکم می کند که بخشی از آب به
بالادست و بخش اعظم آن به پایین دست برسد و نمی توانید در بالادست آب را آنچنان مهار کنید که چیزي به پایین دست نرسد.
نکته بعدي بحث مهار سیلاب است که جزء ادبیات رایج وزارت نیرو و آبخیزداران است، بخش مهمی از سیلاب هاي ما مربوط به تغییر
الگوي بارش است؛ ما از بارش برف ممتد رسیده ایم به باران هایی که در دفعات بسیار کوتاه و شدید رخ می دهد. این موارد به سادگی
قابل کنترل نیست و نمی توان با بند آبخیزداري کاري از پیش برد. ما به جاي آنکه شیوه هاي نرم افزارانه، مثل بیمه و سیستم هاي
هشدار را در دستور کار داشته باشیم، می خواهیم با تحمیل اقدامات سازه اي بر طبیعت آن را کنترل کنیم. هر مشکلی که پیش می
آید قرار نیست با اضافه کردن سازه حل شود. ما با مداخلات توسعه اي، نظم و فرم طبیعت را چه در آبخیز و چه در آبریز برهم زده

 
ایم و حالا فکر می کنیم، با اضافه کردن سازه باید در سرشاخه ها نیز آبخیز زد.»  

امیرزاده با اشاره به آبخیزداري بیولوژیک می گوید: « این نوع آبخیزداري به معناي تقویت پوشش گیاهی است، آبخیزداري بیولوژیک
اقدامی ترمیمی بعد از ممانعت بر تخریب است. از طرفی باید در مورد اقدامات سازه اي احتیاط کرد. در گزارش فائو نیز کمتر از سازه و
بند سخن به میان آمده است. بیشتر اقدامات مشمول توانمندسازي جوامعی است که در میان دست ها و بالادست ها زندگی می کنند
و توسعه در این بخش ها باید در حد کمی باشد، تا طبیعت آسیب نبیند. لذا باید جوامع تقویت شده و ارزش پوشش گیاهی و نظم و
شکل طبیعت براي این جوامع بازگو شود تا همه   آنها در جهت حفظ طبیعت اقدام کنند و این جوامع باید از آن آبی که در پایین
دست است منتفع شوند. ما به جاي آنکه اقداماتی که مسیرهاي اجتماعی پیچیده اي دارند را در دستور کار قرار دهیم، یک بند

 
آبخیزداري ساده احداث می کنیم!» 

|



شرایط جامعه براي حذف ارز ترجیحی مهیا نیست

منبع: ایسناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/11/06

دبیرکل مجمع ایثارگران گفت: تصمیم دولت براي حذف ارز ترجیحی درست است اما شرایط جامعه براي اجراي این تصمیم
مهیا نیست.

جواد امام در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه حذف ارز
ترجیحی و یکسان سازي نرخ ارز اظهار کرد: یک بحث
حذف این ارز براي از بین بردن رانت و فساد است که بحث
درستی است اما بحث اصلی این است که در این شرایط،

 
افزایش یارانه یعنی افزایش نقدینگی و تورم. 

وي ادامه داد: تصمیم دولت براي حذف ارز ترجیحی
درست است اما شرایط کشور براي اجراي این تصمیم مهیا
نیست. براي حذف ارز ترجیحی اول باید تورم را کاهش داد
در غیر این صورت تورم افزایش یافته و فشار بیشتري بر

مردم می آید. کمیسیون تلفیق هم به این مساله تاکید دارد که نباید فشار بیشتري به مردم بیاید. تا زمانیکه که سرمایه گذاري نشده
و تولید افزایش نیافته است، افزایش میزان یارانه و افزایش نقدینگی، تورم را افزایش می دهد.من معتقدم که راهی جز جذب سرمایه و

 
ایجاد صنایع مولد براي اشتغال زایی نداریم. 

این فعال سیاسی اصلاح طلب همچنین خاطرنشان کرد: هنوز مشکل یارانه هاي نقدي حل نشده است، ولی گفته می شود که قرار
است یارانه جدیدي به مردم داده شود. قرار بود یارانه پرداختی به مردم هدفمند باشد، اما این یارانه به جاي آنکه به صنایع و تولید

 
داده شود، بین همه مردم پخش شد که مشکلی را حل نکرد، بلکه پولی به مردم داده شد اما قیمت اجناس چند برابر شد. 

امام در پایان گفت: تصمیم دولت براي حذف ارز ترجیحی درست است، اما در شرایطی که جامعه با مشکلات اقتصادي روبرو است،
اجراي این تصمیم با واکنش جامعه روبرو خواهد شد. جامعه به اندازه کافی درگیر مشکلات معیشتی است، اما افزایش مالیات هم در
بودجه دیده شده است در حالیکه کسب وکار مردم و درآمد آنها با مشکل جدي مواجه است. بنابراین اول باید زمینه براي درآمد مردم

 
ایجاد کرد، سپس دنبال دریافت مالیات بود. نباید یک طرفه و بدون در نظر گرفتن شرایط جامعه، تصمیمات سخت گرفت. 

انتهاي پیام



عضو کمیسیون انرژي مجلس: مخالف طرح ''توزیع یارانه بنزین'' هستیم/

دلالان بازار بنزین را به دست می گیرند

منبع: تسنیمشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/11/06

گروه استان ها- عضو کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه مخالف طرح "توزیع یارانه بنزین" هستیم، گفت: یکی از ایرادات
این بود که سوداگران و سودجویان به راحتی می توانند وارد این بازار شده و آن را مدیریت کنند.

گروه استان ها- عضو کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه
مخالف طرح ""توزیع یارانه بنزین"" هستیم، گفت: یکی از
ایرادات این بود که سوداگران و سودجویان به راحتی می
توانند وارد این بازار شده و آن را مدیریت کنند. - اخبار

 
استانها - 

پرویز محمدنژاد در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در رشت،
در تشریح ایرادات طرح "باز توزیع یارانه بنزین به افراد به
جاي خودروها" اظهار داشت: پس از مطرح شدن طرح
مذکور از آقاي اوجی وزیر نفت و مابقی دست اندرکاران

 
خواستیم تا توضیحات لازم درباره محتواي طرح را ارائه دهند. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس با بیان اینکه وزارت نفت هم گویا در جریان طرح مذکور نبوده و گروه اقتصادي دولت آن را پایه ریزي
کرده است افزود: محتواي این طرح این است که همه مردم ایران باید به طور مساوي از این ثروت ملی استفاده کنند بنابراین هدف

 
این طرح پسندیده است. 

وي با اشاره به اینکه نکته حائز اهمیت این است که این طرح چقدر می تواند جامع باشد گفت: ایرادات زیادي به طرح "باز توزیع
یارانه بنزین به افراد" وارد بود و یکی از اشکالات این بود که اگر فرد نتوانست از 15 لیتر بنزین تعریف شده در سامانه که براي مدت

 
محدود در نظر گرفته شده استفاده کند، این سهمیه باطل می شود. 

 
استاندار گیلان: تخصیص اعتبارات بانک ها جهت ایجاد اشتغال پیگیري می شود 

 
استاندار گیلان: صدور "مجوزهاي بی نام" با هدف تسهیل در سرمایه گذاري آغاز شد 

 
شناسایی 5200 اثر تاریخی تا امروز در گیلان؛ "کلوچه فومن" ثبت ملی شد 

محمدنژاد تصریح کرد: مسئله بعدي این است که فرد 15 لیتر بنزین یارانه اي که هزار و 500 تومانی است را اگر بخواهد در همان
سامانه طراحی شده بفروشد به چه میزان می تواند آن را بفروشد لذا یکی از ایرادات این بود که سوداگران و سودجویان به راحتی می

 
توانند وارد این بازار شده و آن را مدیریت کنند. 

وي با بیان اینکه بدین ترتیب سوداگران در ساعات پایانی و در زمان ابطال سهمیه آن را با کمترین قیمت می خرند لذا موضوع کنترل
سهمیه بنزین حائز اهمیت ویژه اي است ابراز داشت: قطعاً سودجویان مانند سوداگري هایی که در بحث ارز 4 هزار و 200 تومانی



 
شاهد بودیم راه هاي سواستفاده از این موقعیت را نیز می دانند. 

رئیس کمیته نیرو کمیسیون انرژي مجلس افزود: در موضوع ارز یک سازوکار حسابرسی شده در بدنه دولت بود اما با این وجود
نتوانست فرآیند مصرف ارز ترجیحی را کنترل کند اکنون این ابهام وجود دارد که در طرح بازتوزیع بنزین چگونه با سامانه اي که هر

 
کسی می تواند به راحتی در آن سوداگري کند می توان توزیع بنزین را کنترل کرد. 

نماینده مردم لنگرود در مجلس با اشاره به اینکه طرح مذکور سبب قاچاق سوخت می شود و دولت در این طرح هیچ سازوکاري براي
کنترل قاچاق در نظر نگرفته بود افزود: از طرفی همه مردم به سامانه و اینترنت دسترسی ندارند و این اختصاص بنزین در سامانه به

 
افرادي که به اینترنت و سامانه دسترسی ندارند از دیگر نقایص طرح بازتوزیع بنزین بود. 

عضو کمیسیون انرژي مجلس اذعان داشت: قرار شد وزیر نفت این مشکلات را به دولت و گروه اقتصادي آن منتقل و رفع ابهام کنند تا
مورد تأیید کمیسیون انرژي قرار گیرد همچنین بنا بود این طرح به صورت پایلوت در قشم و کیش اجرا شود که طبق گزارش هاي

 
غیررسمی مردم این مناطق نیز از طرح بازتوزیع بنزین استقبال نکردند. 

محمدنژاد با بیان اینکه دولت می تواند خود فروش بنزین را انجام داده و پول آن را در قالب کارت که مختص خرید کالا است بین
مردم توزیع کند گفت: این راه بسیار بهتر از طرحی است که ارائه شده که در آن بسیاري از مردم نمی توانند از مزیت ایجاد شده

استفاده کنند و در این بین تنها منافع هنگفتی نصیب رانت خواران می شود.



ایست صدر تامین در رتبه اول بهره وري و بازدهی فروش

منبع: جامعه ایده آلشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/11/06

به گزارش جامعه ایده آل به نقل از روابط عمومی تاصیکو، بیست و چهارمین سال همایش شرکت هاي برتر ایران (IMI-100) با
حضور مقامات کشوري و مدیران شرکت هاي برتر ایران در محل سالن همایش هاي صدا و سیما برگزار شد و شرکت سرمایه گذاري
صدرتامین، رتبه اول از نظر بهره وري کل عوامل در گروه شرکت هاي چند رشته اي صنعتی و رتبه اول از نظر بازده فروش در گروه
چند رشته اي صنعتی را کسب کرد. سعید عبودي، رئیس هیات مدیره و غلام رضا سلیمانی، مدیرعامل صدرتامین به نمایندگی از
مجموعه صدرتامین وابسته به شستا در مراسم حاضر و لوح و تندیس برترین شرکت از نظر بهره وري را دریافت کردند. شرکت هاي
معدنی املاح ایران به عنوان رتبه اول از نظر شاخص بازده فروش در گروه اکتشاف و استخراج و مس شهید باهنر نیز موفق شدند در

 
جمع شرکت هاي برتر ایران قرار گیرند. 

صدرتامین با 16 شرکت مدیریتی بورسی و غیر بورسی شامل ذوب آهن اصفهان، زغال سنگ پروده طبس، مس شهید باهنر، معدنی
املاح ایران، صنایع خاك چینی ایران، پشم شیشه ایران، فرآورده هاي نسوز ایران، کاشی الوند، کاشی سعدي، لعابیران، توسعه معادن
پارس تامین، توسعه معادن طلاي کردستان، توسعه تعالی صدرفردا، اکتشاف و حفاري صدرتامین، صنایع سرام آرا و ایپیکو توانست

 
طی 3 سال گذشته دستاورد هاي گسترده اي را به دست آورد. 

اخذ پروانه بهر برداري معدن دولومیت نهاوند، عملیاتی کردن برداشت از معدن و احداث کارخانه طلاي کردستان، اخذ گواهی کشف
یکی از بزرگترین معادن طلاي کشور در سیستان و بلوچستان، انجام مطالعات اکتشافی تکمیلی در معدن پلی متال طالمسی انارك،
اخذ مجوز 2 محدوده معدنی توسط شرکت زغال پرورده طبس، و اخذ پروانه بهر برداري معدن بتونیت، راه اندازي شرکت مهندسی
اکتشافی و حفاري، راه اندازي اولین شتابدهنده معدن و صنایع معدنی در ایران سرایان و .... از جمله دستاوردهاي هلدینگ در حوزه
معدن است. همچنین شرکت ذوب آهن اصفهان در طی 3 سال گذشته توانست علاوه از خروج زیان انباشته که سالیان سال به یکی از
بزرگترین چالش ها براي این شرکت تبدیل شده بود، حاشیه سود 10 درصدي را به ثبت برساند و کشور را در زمینه تولید ریل به

 
خودکفایی برساند. 

صدرتامین تلاش دارد تا پایان سال پروژه هاي ملی از جمله پروژه تولید انواع بلوك و پانل سبک گازي و ملات خشک، پروژه فرآوري
مواد اولیه جمبزه، تامین مواد اولیه صنعت نسوز و پروژه دولومیت نهاوند، اجراي پروژه معدن طلاي قلقله کردستان پس از یک دهه،
پروژه معدن طلاي سیستان و بلوچستان، پروژه احداث کارخانه تولید سولفات پتاسیم و کلرید کلسیم، پروژه تولید کاغذ سنگی با
چشم انداز تکمیل زنجیره آهک و برخی پروژه هاي دیگر در مناطق محروم و کمتر برخوردار به ارزش بیش از 2 هزار میلیارد تومان و

 
اشتغال زائی بیش از 500 نفر را به بهره برداري برساند. 

همچنین سرمایه هلدینگ صدرتامین از مبلغ 2.000 میلیارد تومان به 3100 میلیارد تومان در سال 1399 رسید. تاصیکو از نمادهاي
اطمینان بخش و موثر در بازار سرمایه است و ارقام به ثبت رسیده حاصل تلاش کار تیمی در ستاد صدرتامین، مدیران، هیات مدیره ها
و کارگران زحمتکش شرکت هاي تابعه بوده است به طوري که با بررسی اعداد و اعلام آن در 20 مرداد 1400 و در مجمع عمومی
صدرتامین نشان از رشد 565 درصدي ارزش پورتفوي بورسی هلدینگ از مبلغ 7.043 میلیارد تومان در اردیبهشت ماه سال 1398 به
مبلغ 46.861 میلیارد تومان در اردیبهشت سال 1400 و رشد 501 درصدي ارزش کل بازار هلدینگ از مبلغ 5.094 میلیارد تومان از

سال 1398 به مبلغ 30.659 میلیارد تومان در خرداد 1400 دارد.



آمادگی بانک توسعه تعاون بر توسعه تعامل با سازمان امور عشایر ایران

منبع: اقتصاد تهرانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/11/06

اقتصادتهران: بانک توسعه تعاون انواع خدمات موردنیاز اتحادیه هاي سراسري و استانی تعاونی هاي عشایري را ارائه می کند.
به گزارش اقتصادتهران، دکتر محمدجعفر ایرانی، عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در دیدار با عباس پاپی زاده سرپرست

سازمان امور عشایر ایران بر روش هاي تقویت کننده و هم افزایی مشترك ...

اقتصادتهران: بانک توسعه تعاون انواع خدمات موردنیاز اتحادیه هاي

 
سراسري و استانی تعاونی هاي عشایري را ارائه می کند. 

به گزارش اقتصادتهران، دکتر محمدجعفر ایرانی، عضو هیات مدیره
بانک توسعه تعاون در دیدار با عباس پاپی زاده سرپرست سازمان امور
عشایر ایران بر روش هاي تقویت کننده و هم افزایی مشترك سازمانی

 
تأکید کرد. 

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در این جلسه با اشاره به تسهیلات پرداختی مواد 10 و 12 همراه با بند ب ماده 52 براي
پرواربندي و زنجیره تولید گوشت قرمز در مناطق عشایري، اعلام کرد: بانک توسعه تعاون در حوزه تقویت و توسعه اشتغال روستایی
اقدامات مؤثري انجام داده است و همچنان می تواند با توجه به مأموریت خویش در تأمین مالی تعاونی ها، در مسیر مشترك دولت و

 
اقتصاد مردمی، گام هاي مهمی بردارد. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه بین بانک توسعه تعاون و سازمان امور عشایري از سال 1393 با موضوع بسط و گسترش همکاري
هاي متقابل براي افزایش مبادلات بانکی و خدمات مناسب به سازمان و تعاونی هاي تحت پوشش، تأکید کرد: بانک توسعه تعاون انواع
خدمات موردنیاز اتحادیه سراسري و استانی تعاونی هاي عشایري را ارائه می کند و در صورت استمرار همکاري هاي بیشتر، توانایی
حمایت از واردات نهاده هاي دامی در امور بین الملل با گشایش اعتبارات اسنادي ارزي، پیگیري اختصاص ارز ترجیحی از بانک

 
مرکزي و انجام فرایند جابه جایی مبالغ حواله هاي ارزي به وسیله شعب ارزي و صرافی بانک توسعه تعاون وجود دارد. 

صدور انواع ضمانت نامه هاي بانکی و بهره گیري از ظرفیت هاي ناشی از تجهیز منابع از دیگر مباحثی بود که در این نشست مشترك

 
مطرح شد تا روند همکاري براي تقویت تعاونی هاي عشایري استمرار یابد. 

محمدجعفر ایرانی با بیان این که ساخت اجتماعی عشایر، اتکاي معاش بر تولید و شیوه زندگی مبتنی بر کوچ با فرهنگ تعاون،
سنخیت دارد و این سبک زندگی به مقاوم سازي اقتصاد ملی کمک می کند. یکی از اقدامات اساسی در سال تولید، پشتیبانی ها و

 
مانع زدایی ها همدلی مسئولان همراه با نگرش سیستمی مدیران براي حل مسائل ناشی از تحریم هاي ظالمانه است. 

در ادامه این جلسه سرپرست سازمان امور عشایر ایران خاطرنشان کرد: اتحادیه مرکزي تعاونی هاي عشایر به همراه 21 اتحادیه تعاونی



استانی و 221 تشکل و تعاونی شهرستانی در کشور، وظیفه تأمین و توزیع نهاده هاي دامی و خدمت رسانی بین عشایر را در حالی بر
عهده دارند که همه سهام داران اتحادیه تعاونی هاي این مجموعه از جامعه عشایري کشور بوده و با توجه به شرایط خشک سالی و
شیوع بیماري کرونا، با تأمین 500 هزار تن نهاده مختص پرورش دهندگان دام و تولیدکنندگان فراورده هاي دامی، مورد حمایت

وزارت جهاد کشاورزي و دولت قرار گرفتند.



وقتی واحدهاي صنعتی در کرمانشاه تبدیل به انبار می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/11/06

گروه استان ها – تبدیل واحدهاي صنعتی به انبار کالا به صورت غیرقانونی یکی از معضلات شهرك هاي صنعتی استان
کرمانشاه محسوب می شود.

گروه استان ها – تبدیل واحدهاي صنعتی به انبار کالا به
صورت غیرقانونی یکی از معضلات شهرك هاي صنعتی

 
استان کرمانشاه محسوب می شود. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از کرمانشاه، در مجموع 2669
هکتار اراضی در اختیار شهرك هاي صنعتی استان قرار
دارد که از این میزان 1620 هکتار عملیاتی شده و

 
زیرساخت هاي لازم در آن ایجاد شده است. 

هم اکنون 1050 هکتار از اراضی صنعتی استان قابل
واگذاري به سرمایه گذاران است و در خبري که از مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان نقل شده، آمده که هم اکنون 20
شهرك داراي آب، 21 شهرك داراي برق و تلفن ثابت و 17 شهرك نیز داراي گاز هستند و در 6 هرك تصفیه خانه فاضلاب ایجاد

 
شده و در 9 شهرك نیز ایستگاه آتش نشانی راه اندازي شده است و 

1926 قرارداد از بدو تأسیس شهرك هاي صنعتی منعقد شده و در مجموع 858 هکتار اراضی به این قراردادها اختصاص داده شده

 
است اما با وجود این موضوعات واحدهاي صنعتی در این شهرك ها با مشکلاتی مواجه هستند. 

گاهی اخباري مبنی بر کشف انبارهاي کالا در شهرك هاي صنعتی به گوش می رسد در صورتی که این موضوع مغایر با کاربري

 
واحدها است و این یکی از مهمترین معضلات موجود در این شهرك ها است. 

سالکی از فعالان اقتصادي استان کرمانشاه اظهار داشت: یکی از مهمترین معضلات و آفت هاي تولید که سبب ورشکستگی واحدها می
شود، این است که همزمان جواز تأسیس صنایع مختلف به افراد مختلف داده می شود یعنی صنعتی که به تازگی رشد کرده افراد ریز

 
و درشتی به عنوان رقیب براي آن تعریف می شود. 

وي عنوان کرد: به طور قطع زمانی که بازار این صنعت رشد کرده تقسیم و وارد رقابت مخرب می شود، تعداد زیادي فداي یک نفر می

 
شوند در حالی که بهترین راهکار براي این موضوع ایجاد کنسرسیوم یا رفاقت است. 

سالکی گفت: مسئولان در این زمینه همیشه گفته اند که براساس قانون ما نمی توانیم به کسی مجوز ندهیم اما باید قوانین اصلاح یا
حذف شود و قوانین جدیدي جایگزین شود که چنانچه این اتفاقات رخ ندهد نقش واحدهاي تحقیق و توسعه سازمان ها زیر سؤال می



 
رود. 

وي افزود: یکی دیگر از معضلات تولیدکنندگان این است که زمین هایی با عنوان یارانه اي و با قیمت دولتی در اختیار تولیدکنندگان

 
قرار می گیرد و یک سیستم بانکی یا مؤسسه وقتی که می خواهد آن را در رهن قرار دهد همان قیمت پایین را در نظر می گیرد. 

آتش سوزي گسترده در یک واحد صنعتی خارج از اشتهارد/ حریق در شهرك صنعتی نیست/ اعزام خودروها آتش نشان به محل +

 
فیلم 

 
12 هزار و 67 واحد صنعتی غیرفعال در کشور شناسایی شد/ روند احیا در دولت سیزدهم سرعت گرفت 

 
اداره صمت استان کهگیلویه و بویراحمد برنامه مدونی براي احیاي 114 واحد صنعتی ندارد 

سالکی بیان کرد: اعتبار یک مجموعه تولیدي از همان بدو پایین است زیرا از زمین یارانه اي استفاده می کند در صورتی که باید براي

 
تولیدکننده ارزان باشد نه براي سیستم بانکی که تسهیلات به تناسب آن کاهش یابد. 

وي بابیان اینکه شهرك هاي صنعتی به انبارهایی براي مراکز توزیع تبدیل شده است گفت: انبارهایی که مراکز توزیع براساس
استاندارد باید اختیار کنند به طور معمول نزدیک به محدوده شهر و گرانقیمت هستند اما چون سوله هاي شهرك هاي صنعتی بسیار
ارزان تر است براي مراکز توزیع مقرون به صرفه تر است و این موضوع روز به روز همچون یک غده سرطانی تمام شهرك ها را در

 
برمی گیرد. 

بیژن کردستانی مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان کرمانشاه اظهار داشت: شرکت شهرك هاي صنعتی از سال 73 در
استان کار خود را آغاز کرده و وظیفه ذاتی آن ایجاد مکانی براي جذب سرمایه گذاران در استان و ارائه خدمات از جمله آب، برق، گاز

 
و تلفن است. 

وي با بیان اینکه فعال بدن یا نبودن واحدها در حیطه وظابف سایر ادارات از جمله صمت و جهاد کشاورزي و میراث فرهنگی است
عنوان کرد: از سال تأسیس شرکت شهرك هاي صنعتی تا سال 94-95 با توجه به زیرساخت هاي فراهم شده سرمایه گذاران براساس

 
شاخص هاي ثابتی مستقر می شدند. 

کردستانی با اشاره به اینکه تکمیل زیرساخت ها در این شهرك ها با توجه به وجود منابع به تدریج ایجاد می شد گفت: استان
کرمانشاه از سال هاي قبل نیز به عنوان مرکز صنعتی غرب کشور مورد توجه بود و به همین دلیل تأمین زیرساخت هاي شهرك هاي

 
صنعتی سرعت بیشتري پیدا کرد. 

وي با بیان اینکه همه مسئولان به این نتیجه رسیدند که براي ایجاد تغییر و تحول در استان و افزایش اشتغال باید زیرساخت ها به
ویژه در شهرك هاي صنعتی افزایش یابد افزود: این سبب شد یک شهرك 1000 هکتاري در غرب کشور احداث شود به گونه اي که
در غرب کشور نمونه آن وجود نداشت و از سال 95 به بعد زیرساخت ها روند تندتري گرفت و سبب شد روند جذب سرمایه گذار در

 
استان چشمگیر شود. 

کردستانی با اشاره به اینکه در سال 96 حدود 69 سرمایه گذار، سال 97 حدود 263 سرمایه گذار، سال 98 حدود 227 سرمایه گذار و
سال 99 نیز 395 سرمایه گذار در شهرك هاي نصعتی مستقر شدند افزود: در 9 ماه امسال نیز 289 سرمایه گذار در شهرك هاي

 
صنعتی استان مستقر شدند. 



وي با اشاره به فعالیت این سرمایه گذاران عنوان کرد: فعالیت واحدها با توجه به نوعی تولید، فصلی یا غیرفصلی بودن متفاوت است و
از 2000 قرارداد منعقد شده 63 واحد صنعتی غیرفعال هستند و 385 واحد پروانه بهره برداري دارند و حدود 500 واحد نیز فعال

 
هستند اما پروانه بهره برداري ندارند. 

کردستانی بیان کرد: براساس پایش انجام شده از 385 واحد داراي پروانه که براي ما رسمیت دارند 63 واحد به دلایل مختلف غیرفعال

 
هستند و به کارشناسان ارجاع داده شده اند. 

وي گفت: در مجموعه شهرك صنعتی به واحدها مشاوره داده می شود و درباره بازار و تعداد افراد فعال در آن توضیح داده می شود که

 
هر فرد براي ادامه فعالیت خود تصمیم گیري کند. 

کردستانی با اشاره به اینکه نحوه واگذاري زمین به واحدها به صورت سوبسید و نقد و اقساط است افزود: مؤسسات بانکی باید قیمت
کارشناسی این زمین ها را براي پرداخت تسهیلات در نظر بگیرند اما بانک ها به دنیال دریافت وثیقه بیشتر از تولیدکننده هستند که

 
این اشتباه است. 

وي افزود: قبل از ایجاد شرکت شهرك هاي صنعتی در سال 73 یک شهرك صنعتی به عنوان شهرك صنعتی جاده سنندج وجود
داشت که در دوران مختلف به بخش خصوصی واگذار شده و چون سیستم نظارتی روي آن نیست بیشتر واحدهاي آن به انبار تبدیل
شده است اما در شهرك هاي صنعتی تحت مدیریت ما به ندرت مشاهده می شود به طوري که دو سه درصد از مجموعه ها به صورت

 
انبار استفاده می شود و در صورت مشاهده برخورد می شود. 

کردستانی با بیان اینکه در 22 شهرك صنعتی تنها یک تا دودرصد به صورت موقت به انبار تبدیل شده اند گفت: چنانچه کارگروهی
تشکیل و دستگاه هاي متولی صدور مجوز نظارت کنند می توان مشکل تبدیل واحدها به انبار رفع شود.



فرماندار خرم آباد: مشارکت مردم مهمترین محور برنامه هاي دهه فجر است

منبع: ایرناشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/11/06

خرم آباد - ایرنا - فرماندار خرم آباد گفت: حضور و مشارکت مردم در برگزاري جشن هاي سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی ،
مهمترین محور برنامه هاي دهه مبارك فجر است.

خرم آباد - ایرنا - فرماندار خرم آباد گفت: حضور و
مشارکت مردم در برگزاري جشن هاي سالگرد پیروزي
انقلاب اسلامی ، مهمترین محور برنامه هاي دهه مبارك

 
فجر است. 

به گزارش روز چهارشنبه ایرنا به نقل از روابط عمومی
فرمانداري خرم آباد "جعفر طولابی" با تاکید بر هر چه
باشکوه برگزار شدن مراسم ها و جشن هاي انقلاب اسلامی
در مناطق شهري، روستایی و عشایري، اظهار داشت: در
این راستا 23 کمیته در شهرستان خرم آباد و بخش هاي
تابعه تشکیل و شرح وظایف آن ها مشخص و ابلاغ شده

 
است. 

وي کمیته هاي قرآن، دستگاه هاي اجرایی، مساجد، هیات مذهبی، قوه قضاییه، اصناف و بازاریان، ایثارگران، حوزه و روحانیت،
فرهنگیان و دانش آموزي، زنان و خانواده، فضاسازي و تبلیغات شهري، کارگري و کارآفرینی، هنري و هنرمندان، روستایی و عشایري،
ورزش و جوانان، نیروهاي مسلح و فضاي مجازي، بسیج، دانشجو و دانشگاهیان و اطلاع رسانی وتبلیغات را از جمله 23 کمیته

 
شهرستانی براي طراحی، برنامه ریزي و تدوین برنامه ها جهت فعالیت هاي دهه فجر متناسب با روزشمار دهه عنوان کرد. 

وي حضور و مشارکت مردم را مهمترین محور برنامه هاي دهه فجر امسال عنوان و خاطرنشان کرد: در طراحی برنامه ها نوآوري و

 
خلاقیت، نشاط آفرینی، امیدبخشی و انسجام و وحدت مورد تاکید است. 

فرماندار خرم آباد بر بیان دستاوردهاي42 ساله انقلاب تاکید کرد و گفت: همه مدیران دستگاههاي اجرایی و مسولین کمیته هاي
ستاد دهه فجر باید به روش هاي مختلف دستاوردهاي انقلاب و نظام را در حوزه هاي مختلف براي مردم و نسل جدید تبیین و تشریح

 
نمایند. 

 
طولابی ادامه داد: با توجه به شرایط کرونایی می توان از ظرفیت ویژه و بالاي فضاي مجازي براي اجراي برنامه ها بهره گرفت. 

در این جلسه همچنین بر ضرورت توجه به مسائل زیست محیطی،آمادگی ستاد بحران در جهت مقابله با حوادث احتمالی بویژه در
فصل بارندگی ها، ذخیره سازي و تهیه و تامین کالاهاي اساسی و پر مصرف پایان سال و خدمات دهی و خدمات رسانی به مردم،



برخورد با تخلفات ساخت و سازهاي غیر مجاز ، رعایت پروتکل هاي بهداشتی مقابله با کرونا و مشارکت در طرح واکسیناسیون، تاکید

 
و تصمیماتی اتخاذ شد. 

 
منبع: روزنامه چاینا دیلی 

 
برچسب ها 

 
- فرمانداران 

 
- خرم آباد 

- لرستان



جولان دلالان زمین در شهرك صنعتی قم

شماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/11/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان قم بابیان این که دلالی زمین در شهرك هاي صنعتی استان مانع تولید
است گفت: این امر در ماه هاي اخیر شدت پیداکرده و حتی مسوولان امر قادر به جلوگیري از سودجویی نیستند.

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان قم بابیان این که دلالی زمین در شهرك هاي صنعتی استان مانع تولید

 
است گفت: این امر در ماه هاي اخیر شدت پیداکرده و حتی مسوولان امر قادر به جلوگیري از سودجویی نیستند. 

 
صنعت  

ابوالفضل خاکی رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزي استان قم در نشست وبیناري هیات نمایندگان اتاق بازرگانی قم با
رییس اتاق بازرگانی ایران افزود: متاسفانه با دلالی زمین در شهرك ها مواجه هستیم که این مساله باعث شده زمین به اندازه کافی در

 
اختیار مردم قرار نگیرد که دلالان، زمین را با نرخ پایین خریداري کرده و در بازار آزاد با نرخ بالاتر از تصور به فروش می رسانند. 

وي گفت: همچنین در تامین برق با مشکلات جدي روبه رو هستیم که در بسیاري از شهرك ها حتی تامین برق مورد نیاز صورت نمی

 
گیرد که در این راستا نیاز به عملیاتی شدن وعده هاي مسئولان به دور از شعار براي حصول نتیجه بهتر هستیم. 

به گفته وي در شرایط فعلی و با توجه به ممنوعیت ورود کالاهاي خارجی به کشور از محصولات داخلی استقبال بسیاري شده و در
شرایط مطلوب صادرات قرار داریم اما متاسفانه به دلیل کمبود امکانات و وجود مشکلاتی همچون زمین که شرکت شهرك هاي

 
صنعتی در اختیار فعالان اقتصادي براي سرمایه گذاري قرار نمی دهد و عدم تامین برق واحدهاي تولیدي تازه تاسیس مواجه هستیم. 



 
 

وي تصریح کرد با توجه به واحدهاي مختلف تولیدي در شهرك هاي صنعتی استان وجود زیرساخت هاي لازم براي ادامه دادن طرح

 
هاي توسعه اي در این کارخانه ها دغدغه اصلی مالکان این مجموعه هاي تولیدي است. 

خاکی گفت: پیش بینی طرح توسعه شهرك هاي صنعتی در اکثر استانها تا به امروز وجود نداشته و امیدواریم مسئولان استانی در این
باره چاره اي بی اندیشند و عدم تخصیص زمین مناسب در استان قم براي مجموعه هاي تولیدي و طرح هاي توسعه آنها از جدي

 
ترین موانع بر سر راه واحدهاي بزرگ مقیاس استان است. 

قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه (ع) - قنوات - و فناوري اطلاعات و
ارتباطات (I.C.T) و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها به خصوص دو شهرك راهبردي

 
شکوهیه و محمود آباد موقعیت ممتازي براي توسعه سرمایه گذاري، تولید و اشتغال دارد 

رییس اتاق بازرگانی قم در ادامه گفت: بیش از 900 کارت بازرگانی فعال در اتاق بازرگانی قم صادر شده است و امیدواریم با برنامه

 
ریزي هاي انجام شده در زمینه ارائه خدمات مختلف به صادرکنندگان شاهد افزایش آمار بازرگانان و تجار در استان قم باشیم. 

وي بیان کرد: خوشبختانه استان قم، قطب صادرات محور در محصولات مختلف تولیدي همچون محصولات فولادي، پتروشیمی و مواد
اولیه بسیاري از کارخانه ها در حال حاضر می باشد که امکان صادرات به کشورهاي بازار هدف همچون عراق و افغانستان وآسیاي
میانه و کشورهاي اروپایی و عربی را فراهم آورده است اما متاسفانه شرایط سخت پیش رو براي تولید کنندگان وجود دارد زیرا در
راستاي تامین مواد اولیه و ورود ماشین آلات و تجهیزات دچار مشکلات عدیده اي از جمله تهیه ارز مورد نیاز حتی به نرخ نیمایی که

 
متاسفانه نرخ بالایی است روبرو هستند. 

وي گفت: همچنین محدودیت هاي بسیار زیادي براي صادر کنندگان نیز به وجود آمده که حتی صادر کننده قادر به ورود ماشین

 
آلات و تجهیزات مورد نیاز کارخانه با ارز حاصل از صادرات محصولات خود به کشور نیست. 

تغییر شیوه ایفاي تعهد ارزي صادرات فرش پیگیري می شود غلامحسین شافعی رئیس اتاق ایران نیز در این نشست به موقعیت
راهبردي استان قم از نظر جغرافیایی و از نظر فرهنگی به عنوان پایگاه حضور طلاب اشاره کرد و گفت: این استان در مسیر توسعه

 
مناسب قرار دارد و خوشبختانه قدم هاي موثر و مستمري در این رابطه برداشته است. 

غلامحسین شافعی، روند فعالیت هاي اتاق قم و تمرکز آن بر نیازهاي بخش خصوصی را بسیار مناسب ارزیابی کرد و افزود: این استان
با چنین موقعیتی به ابزار و امکانات خاصی نیاز دارد که خوشبختانه در حال پیگیري است. تنوع در انواع تولیدات استان قم، نکته

دیگري است باید از آن به عنوان یک مزیت مهم در استان یاد کرد. 



 
 

رئیس اتاق ایران در ادامه سخنان خود با نگاهی به وضعیت صادرات فرش ایران گفت: فرش ایران اعتباري براي این کشور است که می
توان صادرات آن را صادرات فرهنگ ایرانی تلقی کرد؛ اما با کمال تاسف امروز به وضع بدي در این حوزه گرفتار شدیم. در کنار رقباي

 
قدر، شرایط داخلی نیز روند صادرات را مختل کرده است. 

 
وي با اشاره به روند صادارت فرش گفت: نمی توان براي فرش مانند کالاهاي دیگر مهلت رفع تعهد ارزي تعیین کرد. 

وي روند صادرات فرش را پس از اجراي پیمان سپاري ارزي غیرقابل دفاع خواند و با توجه به حضور رقباي جدي در بازارهاي هدف

 
صادرات فرش، خواستار اتخاذ سیاستی تسهیل گرانه در این بخش شد. 

شافعی گفت: تعیین مهلت براي ایفاي تعهد ارزي صادرات فرش موضوعی غیرمنطقی است چون فروش فرش شاید حتی تا یک سال

 
هم به طول بیانجامد، بنابراین ایفاي تعهد ارزي فرش قابل مقایسه با کالاهاي فسادپذیر نیست. 

وي از پیگیري این موضوع از سوي اتاق ایران خبر داد و افزود: امروز که شاهد اندك گشایش هایی درباره پیمان سپاري هستیم، حتی

 
دولت هم متوجه بهبود روند صادرات شده است. 

 
شافعی به صادرات ایران به روسیه اشاره کرد و از آماده نبودن زیرساخت هاي مرزي، گمرکی و حمل ونقل سخن گفت. 

به باور وي اگر همین امروز هم امکان توسعه صادرات به روسیه مهیا شود، امکان رساندن کالا و خدمات به این منطقه را نداریم. پس

 
باید قبل از هر چیز زیرساخت هاي خود را احیا کنیم. 



آپلود عکس

رسانه پاسخ صدا و سیما به حاشیه هاي برنامه میدون

منبع: قم پرسشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/11/06

به گزارش سه شنبه شب ایرنا از روابط عمومی صدا و سیما، متن جوابیه به این شرح است : باسمه تعالی در پی انتقاد به
اختصاص حمایت شش میلیارد تومانی به ساخت برنامه «میدون» محصول شبکه سوم سیما، به استحضار می رساند: برنامه...

 
به گزارش سه شنبه شب ایرنا از روابط عمومی صدا و سیما، متن جوابیه به این شرح است : 

 
باسمه تعالی 

 
در پی انتقاد به اختصاص حمایت شش میلیارد تومانی به ساخت برنامه «میدون» محصول شبکه سوم سیما، به استحضار می رساند: 

برنامه میدون، گامی است در مسیر شناسایی و معرفی صاحبان ایده و نخبگان و کارآفرینان، از این رو طبیعی است که یکی از بازوهاي
حمایتی این برنامه، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی محسوب شود. چنان که بسیاري از وزارتخانه ها و سازمانها و نهادها نیز بنا به
ماموریت و موضوع برنامه ها، در برنامه سازي، یاري کننده رسانه ملی هستتند. بنابراین، دریافت کمک یاد شده امري غیر طبیعی و

 
بیرون از حدود فعالیت رسانه ملی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به حساب نمی آید. 

بدیهی است؛ یکی از وظایف کلان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تقویت اشتغال و کارآفرینی است. در همین مسیر کمک وزارت

 
کار به شبکه سه و برنامه هدف نظر در این شبکه، منطقی، قانونی و در راستاي وظیفه ذاتی وزارتخانه است. 

مستند قانونی کمک یاد شده، دقیقا بند«چ» ماده 37 قانون احکام دائمی برنامه هاي توسعه کشور مصوب سوم مهر سال 1395هیئت

 
وزیران است. 

بند یاد شده؛ تاکید می کند که «کلیه دستگاه هاي اجرایی مشمول ماده (5) قانون مدیریت خدمات کشوري مکلفند یک درصد از
اعتبارات هزینه اي خود به استثناي فصول (1و4و6) را طی قرارداد مشخص با صدا و سیما صرف تولید برنامه جهت فرهنگ سازي و

 
آگاهی بخشی و اطلاع رسانی نمایند». 

انتظار می رود که رسانه ها، با اطلاعات و علم نسبت به رویدادها،موضع گیري منصفانه وحرفه اي کنند و صرفا با اتکا به شنیده ها یا

 
برداشت سلیقه اي و شخصی، موجب اتهام و تشویش اذهان عمومی نشوند. 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



مد یرکل گمرکات فارس خبر د اد ؛ تد اوم رشد ارزي و ریالی صاد رات کالا از استان فارس

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/11/06

د ر نتیجه تلاش هاي صورت گرفته طی 10 ماهه سال 1400، صاد رات استان فارس با رشد 174 د رصد ي نسبت به 10 ماهه

 
1399 از154 میلیون و 937 هزار و 823 د لار به 424 میلیون و 493 هزار و 453 د لار رسید و رشد 174 د رصد ي را تجربه کرد 

صاد رات آلومینیوم از استان فارس به رقم 96 میلیون و 767 هزار و 359 کیلوگرم رسید و بالغ بر 254 میلیون و 701 هزار د لار

 
ارزآوري د ر پی د اشت 

همه ساله، روز 26 ژانویه به عنوان «روز جهانی گمرك» د ر تمام کشورهاي عضو سازمان جهانی گمرك گرامی د اشته می شود ،
امسال هم این روز مصاد ف با چهارشنبه ششم بهمن ماه است و همین بهانه اي بود تا با مد یرکل گمرکات فارس گفت و گویی د

 
رباره آخرین آمارهاي صاد رات و وارد ات استان و همچنین د یگر فعالیت هاي این د ستگاه اجرایی مهم د اشته باشیم. 

خد اد اد رحیمی با اشاره به نقش و عملکرد تأثیرگذار گمرکات د ر تسهیل فرایند هاي تجاري و کاهش تشریفات ترخیص کالا د ر
کشورهاي مختلف جهان ابرازد اشت: د ر شرایط فعلی که جهان د رگیر مبارزه با ویروس منحوس کروناست، نقش گمرکات د ر
تسهیل تجارت بیش از پیش نمایان می شود ؛ چراکه کالاهاي مرتبط با مبارزه و د رمان این بیماري همچون انواع واکسن و مواد اولیه

 
تولید واکسن، تجهیزات پزشکی، د ارو و... باید د ر کوتاه ترین زمان ممکن و با حد اقل تشریفات قانونی ترخیص شود . 

وي با بیان این که مجموعه گمرکات استان فارس نیز تمام تلاش خود را براي تحقق منویات مقام معظم رهبري د ر نامگذاري سال
1400 و اهد اف عالیه نظام مقد س جمهوري اسلامی ایران به کار می گیرد ؛ اظهارد اشت: گمرکات استان فارس براي عملیاتی شد ن
شعار «تولید ، پشتیبانی ها و مانع زد ایی ها» نهایت همکاري را با فعالان اقتصاد ي استان د ر زمینه هاي ترخیص ماشین آلات و

 
خطوط تولید ، مواد اولیه واحد هاي تولید ي و همچنین انجام تشریفات کالاهاي صاد راتی استان اعمال کرد ه است. 

مد یرکل گمرکات فارس با اشاره به اینکه سازمان جهانی گمرك براي سال 2022 شعار «توسعه تحول د یجیتالی د ر گمرك با
پذیرش فرهنگ د اد ه و ایجاد یک محیط پویاي د اد ه گمرکی» را انتخاب کرد ه و د ر د ستور کار قرار د اد ه است، ابرازد اشت:
گمرکات استان فارس به تبعیت از گمرك جمهوري اسلامی ایران -به عنوان عضوي از سازمان جهانی گمرك- د ر عملیاتی کرد ن این
شعار اهتمام خواهد د اشت و تلاش می کند با حذف موانع، جلوگیري از طولانی شد ن تشریفات گمرکی، شفافیت هرچه بیشتر و

 
البته ترخیص پر سرعت کالا، گام هاي موثري را د ر حل مشکلات فعالان اقتصاد ي استان برد ارد . 

رحیمی با بیان این که د ر نتیجه تلاش هاي صورت گرفته طی 10 ماهه سال 1400 صاد رات استان فارس با رشد 174 د رصد ي
نسبت به 10 ماهه 1399 مواجه شد ه است؛ اظهارد اشت: سال گذشته از استان فارس تا پایان د ي ماه 154 میلیون و 937 هزار و
823 د لار کالا صاد ر شد که این آمار تا پایان د ي ماه سال 1400 به عد د 424 میلیون و 493 هزار و 453 د لار رسید و رشد 174

 
د رصد ي عملاً محقق شد ه است. 

به گفته وي این میزان رشد د ر شرایطی رخ د اد ه که صاد رات کالا به لحاظ وزنی نسبت به سال گذشته 4 د رصد کمتر شد ه و از

 
عد د 374 هزار و 369 تن د ر سال 99 به 358 هزار و 675 د ر سال جاري رسید ه است. 

مد یرکل گمرکات فارس همچنین از رشد 197 د رصد ي ارزش ریالی صاد رات کالاي استان نسبت به سال گذشته خبر د اد و گفت:
صاد رات استان د ر سال 1399 معاد ل 3 هزار و 300 میلیارد و 982 میلیون و 353 هزار تومان بود ه که این رقم د ر سال 1400 به

 
9 هزار و 788 میلیارد و 124 میلیون و 373 هزار تومان رسید ه است. 

رحیمی د ر بخش د یگري از سخنان خود به آمارهاي وارد اتی استان نیز اشاره و خاطرنشان کرد : د ر 10 ماهه سال گذشته 87



میلیون و 538 هزار و 873 د لار وارد ات کالا به استان د اشته ایم که این آمار با رشد 57 د رصد ي به 136 میلیون و 295 هزار و

 
132 د لار تا پایان د ي ماه 1400 رسید ه است. 

وي ارزش ریالی وارد ات انجام شد ه د ر سال گذشته را 367 میلیارد و 662 میلیون و 845 هزار تومان اعلام و خاطرنشان کرد : ارزش
ریالی وارد ات انجام شد ه د ر سال جاري به 572 میلیارد و 439 میلیون و560 هزار تومان رسید ه که نشانگر رشد 56 د رصد ي می

 
باشد . 

مد یرکل گمرکات فارس با اشاره به اینکه عمد ه کالاهاي وارد اتی را ماشین آلات خطوط تولید و مواد اولیه تشکیل د اد ه است، بیان
د اشت: تعد اد اظهارنامه وارد ات کالا از 870 د ر سال گذشته به 939 د ر سال جاري رسید ه است؛ این د ر حالی است که تعد اد

 
اظهارنامه هاي صاد راتی از 5 هزار و 144 مورد د ر سال 99 به 4 هزار و 964 مورد د ر سال جاري کاهش یافته است. 

رحیمی حجم قابل توجه صاد رات و وارد ات کالا د ر شرایط کرونایی را نشان د هند ه تلاش ها و برنامه هاي اد اره کل گمرکات
فارس براي سرعت بخشی به فرایند هاي گمرکی و ترخیص کالا د انست و گفت: این اتفاق د ر شرایطی رخ د اد که با مشکلاتی مانند
عد م امکان ارائه کد رهگیري از بانک هاي عامل مواجه بود یم؛ اما با این حال گمرکات استان نسبت به همکاري با صاد رکنند گان و
وارد کنند گان براي ترخیص د رصد ي از کالا، ترخیص به صورت حمل یکسره، ترخیص د ر زمان غیر اد اري، ایجاد انبارهاي

 
اختصاصی و ... اقد ام نمود . 

وي همچنین با اشاره به اینکه صاد رات آلومینیوم از استان فارس نیز با رشد قابل توجهی همراه بود ه، ابرازد اشت: صاد رات این
محصول پر مصرف د ر 10 ماهه سال جاري به میزان 96 میلیون و 767 هزار و 359 کیلوگرم بود ه که بالغ بر 254 میلیون و 701

 
هزار و 188 د لار ارزآوري د اشته است. 

مد یرکل گمرکات فارس د ر اد امه د یگر اقلام عمد ه صاد راتی را شامل تجهیزات مبد ل حرارتی، کود اوره، لبنیات و شیرین بیان

 
اعلام کرد و افزود : عمد ه کالاهاي صاد راتی به کشورهاي عراق، افغانستان، پاکستان، ترکیه، امارات و کویت ارسال شد ه است. 

رحیمی د ر خصوص اقلام عمد ه وارد اتی و کشورهاي مبد أ نیز گفت: محرك د رب اتوماتیک، کشند ه به صورت سی.کی.د ي،
الکترود گرافیتی، پمپ و قطعات مربوطه عمد ه اقلام وارد اتی را تشکیل می د هد که از کشورهاي چین، اند ونزي، آلمان، ترکیه،

 
فیلیپین و امارات وارد شد ه اند . 

وي د ر بخش د یگري از سخنان خود به آمار ورود و خروج مسافر و مرسولات پستی به استان نیز اشاره و خاطرنشان کرد : د ر 10
ماهه سال گذشته 26 هزار و 582 مسافر ایرانی وارد کشور شد ند که این عد د د ر 10 ماه امسال با رشد 274 د رصد ي به 99 هزار
و 501 نفر رسید . د ر این مد ت همچنین 32 هزار و 887 مسافر خارجی وارد کشور شد ند که نسبت به مد ت مشابه سال گذشته

 
(7هزار و 154 نفر) با رشد 360 د رصد ي مواجه شد ه است. 

مد یرکل گمرکات فارس د ر خصوص آمار مسافران خروجی از کشور نیز گفت: د ر 10 ماهه سال گذشته 26 هزار و 195 ایرانی از
کشور خارج شد ند که این میزان با رشد 312 د رصد ي به عد د 107 هزار و 957 نفر د ر 10 ماهه 1400 رسید . همچنین د ر این
مد ت 30 هزار و 870 مسافر خارجی از ایران خارج شد ند که نسبت به مد ت مشابه سال قبل (6 هزار و 425) با رشد 380 د رصد

 
ي مواجه شد ه است. 

رحیمی د ر خصوص آمار مرسولات پستی وارد ه و خارج شد ه از استان نیز گفت: د ر د ه ماهه سال 1399 بالغ بر 3 هزار کیلوگرم
مرسوله پستی به ارزش 16 هزار و 737 د لار به کشور وارد شد که این میزان د ر د ه ماهه سال 1400 با رشد 633 د رصد ي به 22

 
هزار کیلوگرم رسید و ارزش د لاري آن هم با رشد 972 د رصد ي به عد د 179 هزار و 440 د لار رسید . 

وي با بیان این که آمار مرسولات خروجی از استان نیز نسبت به مد ت مشابه سال گذشته با رشد قابل توجهی مواجه شد ه است،
گفت: د ر د ه ماهه سال 1399 مجموعاً 40 هزار کیلوگرم مرسوله خروجی به ارزش 59 هزار و 706 د لار د اشتیم که این میزان د ر
د ه ماهه 1400 به 82 هزار کیلوگرم به ارزش 103 هزار و 57 د لار رسید . به گفته مد یرکل گمرکات فارس این آمار به لحاظ وزن و

 
ارزش د لاري به ترتیب 107 و 53 د رصد رشد د اشته است. 

 
گمرك به عنوان یکی از اهرم هاي تسریع کنند ه روند توسعه د ر سرمایه گذاري 



رحیمی د ر بخش د یگري از سخنان خود گفت: گمرك به عنوان سازمانی د ولتی، مسئول اجراي قوانین گمرکی و سایر قوانین مرتبط
با حوزه تجارت است. با این حال عواملی مانند گرایش به جهانی شد ن محصولات، افزایش تغییر د ر تکنولوژي، مشتري مد اري د ر

 
تولید ، کاهش عمر محصول، تغییر ماهیت کالا و تنوع رقابت، شکل جد ید ي از مد یریت د ر سازمان ها به ویژه گمرك را می طلبد . 
به گفته وي، د ر عرصه بین الملل و د ر شرایطی که پیشرفت هاي بد ون وقفه د ر زمینه هاي مختلف علمی و صنعتی همواره د ر
حال ایجاد تغییرات د ر مناسبت هاي اقتصاد ي، سیاسی، علمی و فرهنگی کشورهاست، نقش گمرك تنها به اعمال سیاست هاي
بازرگانی به عنوان مرزبان اقتصاد ي و تامین کنند ه بخشی از د رآمد هاي د ولت خلاصه نمی شود ، بلکه گمرك به عنوان یکی از
اهرم هاي تسریع کنند ه روند توسعه د ر سرمایه گذاري حمایت از صنایع نوپاي د اخلی، انتقال د انش فنی، تثبیت قیمت ها، ایجاد
تعاد ل د ر تراز پرد اخت ها، ایجاد اشتغال و سایر عوامل تسهیل کنند ه رشد و توسعه اقتصاد ي، اجتماعی و فرهنگی تاثیر بسزایی د

 
ارد . 

مد یرکل گمرکات فارس با تاکید بر این که تعرفه هاي گمرکی به عنوان ابزاري د ر جهت تنظیم و تکمیل سیاست هاي مالی د ولت
ها اثرات قابل توجهی بر روند متغیرهاي اقتصاد ي د ارند ؛ تصریح کرد : برکسی پوشید ه نیست که تجارت د ر رشد و توسعه اقتصاد
ي به عنوان موتور محرکه عمل می کند و ارتقاي بهره وري عوامل تولید ، بر رشد اقتصاد ي و افزایش حجم تجارت تاثیرگذار است؛
بنابراین د ر شرایط افزایش و سرعت یافتن معاملات تجاري، گمرك ناگزیر از تحول است، زیرا به همان اند ازه که تولید کنند ه و
مصرف کنند ه و سایر ذي نفعان به سرعت کالاي خود را خرید و فروش می کنند ، انتظار د ارند د ر ترخیص از گمرك هم با سرعت

 
عمل مواجه شوند . 

رحیمی د ر پایان به مهم ترین اقد امات صورت گرفته توسط گمرك براي ایجاد تسهیل د ر روند تجاري سازي، به روز نمود ن و
چابک شد ن سازمان اشاره و خاطرنشان کرد : استفاد ه از تکنیک ها و روش هاي کنترلی و نظارتی با تکیه بر مد یریت ریسک،تجهیز
گمرکات به امکانات سخت افزاري و نرم افزاري مانند XRY، بهره گیري از فناوري اطلاعات و ارتباطات، اصلاح نظام تعیین ارزش،
یکسان سازي روش ها و ضابطه مند کرد ن تحصیلات قانونی، مهند سی مجد د فرآیند هاي گمرکی به منظور ساد ه سازي و کاهش
زمان تشریفات ترخیص کالا، تلاش د ر منطقی سازي تعرفه ها و ثبات د ر مقررات، توسعه و راه اند ازي انبارهاي اختصاصی به منظور
کاهش هزینه هاي واحد هاي تولید ي و از همه مهم تر توسعه گمرك الکترونیکی و شفاف سازي رویه هاي گمرکی با روش هاي نوین

 
امروزي از جمله مهم ترین اقد اماتی است که د ر این خصوص انجام شد ه است. 

/انتهاي متن/



کشت طلاي سرخ د ر کازرون از رؤیا تا اجرا

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/11/06

طیبه صد اقتی بانوي اهل بالاد ه کازرون فارس که اخیرا د ر آیینی با حضور وزیر جهاد کشاورزي تجلیل شد ، گفت: کشاورزان،
کشت زعفران را با توجه به شرایط آب وهوایی شهرستان کازرون غیرممکن می د انستند اما با کسب د انش کشت زعفران و با تلاش و

 
پشتکار، این هد ف محقق شد . 

بانوان نمونه روستایی و عشایر کشور سوم بهمن ماه جاري د ر آیینی با حضور وزیر جهاد کشاورزي تجلیل شد ند که این بانوي

 
کشاورز استان فارس نیز د ر میان برگزید گان بود . 

صد اقتی راز این موفقیت خود را پیگیري و پشتکار همراه با کسب د انش کشت زعفران د انست و گفت: به د نبال نامگذاري سال هاي

 
اخیر با موضوع اقتصاد ي و تولید ، فعالیت خود را با کشت زعفران آغاز کرد م. 

وي که اهل شهربالاد ه کازرون است اظهارد اشت: با توجه به شرایط آب وهوایی شهرستان کازرون، کشاورزان منطقه این حرکت را
غیرممکن می د انستند اما با تلاش وپشتکاري که د اشتم با توکل به خد ا و بد ون پشتوانه و حمایت، براي د ستیابی به هد فی که به

 
نظرغیرممکن بود را شروع کرد م. 

صد اقتی اضافه کرد : با توجه به خشکسالی هاي اخیر، با هد ف صرفه جویی د ر مصرف آب و ایجاد اشتغال، کشت زعفران را با استفاد

 
ه از تجرببات متخصصان د ر مزرعه کوچکی د ر شهرستان کازرون آغاز کرد م. 

این بانوي کارآفرین د ر اد امه گفت: استقبال از کاشت زعفران به د نبال موفقیتم د ر برد اشت محصول موجب شد که امروز د ر سطح

 
پنج هکتار د رکازرون، کاشت و برد اشت این محصول را انجام د هم. 

وي اد امه د اد : زمینه ساز ترویج کشت زعفران د ر بین کشاورزان منطقه و به ویژه براي زنان روستایی منطقه جره و بالاد ه و ایجاد

 
اشتغال براي 39 نفر از آنان شد ه ام. 

صد اقتی یاد آور شد که علاوه بر فعالیت د ر کشت زعفران و ترویج کاشت این گیاه، د ر زمینه تهیه و توزیع پیاز زعفران نیز فعالیت د

 
ارد . 

زعفران ایران که یکی از کالاهاي منحصر به فرد با پیشینه 2 هزار ساله است و بنا بر اعلام سال گذشته معاونت امور باغبانی وزارت
جهاد کشاورزي، بیش از 90 د رصد تولید و سطح زیرکشت زعفران جهان متعلق به ایران است و از 122 هزار هکتار سطح زیر کشت
جهانی زعفران، حد ود 115 هزار هکتار آن به ایران تعلق د ارد . زعفران که به آن گل سلامتی و طلاي سرخ هم می گویند ، از
گرانبهاترین گیاهان و اد ویه جهان است و با کشت پیاز تکثیر می شود . گل هاي زعفران د ر آبان ظاهر می شود و د وره برد اشت این
محصول حد ود 20 روز تا 45 روز است وهر 100گرم زعفران خشک حاصل 10کیلوگرم گل زعفران است و هر یک کیلوگرم گل
زعفران شامل حد ود چهار هزار و 700 د انه گل زعفران است. زعفران، نشاط آور، هضم کنند ه غذا، تقویت کنند ه اعصاب و قلب و

 
ضد اسهال، پاك کنند ه کلیه ومثانه و د ارویی براي زایمان هاي سخت و د رمان زخم هاي پوستی است. 

/انتهاي متن/



مراحل دریافت گذرنامه به چه صورت است؟

منبع: ایسکاشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/11/06

محل صدور و تعویض گذرنامه، دفاتر پلیس +10 است. در این مطلب قصد داریم تا شما را با تمامی مراحل اخذ گذرنامه آشنا
کنیم.

محل صدور و تعویض گذرنامه، دفاتر پلیس +10 است. در
این مطلب قصد داریم تا شما را با تمامی مراحل اخذ

 
گذرنامه آشنا کنیم. 

به گزارش گروه اجتماعی ایسکانیوز، محل صدور و تعویض
گذرنامه، دفاتر پلیس +10 است. در این دفاتر، یک فرم در
اختیار شما قرار می گیرد که باید آن را پر کنید و مدارك
تان را داخل پوشه اي قرار دهید. البته قرار است در دفاتر
شهر تهران، این پوشه حذف و یک فرم با شناسه
الکترونیکی صادر شود. گفته شده که تا چند وقت دیگر،

 
این پوشه به طور کلی از فرایند صدور یا تعویض گذرنامه در سراسر کشور حذف خواهد شد. 

مراحل دریافت گذرنامه پیچیدگی خاصی نداشته و میتوانید کمتر از 2 ساعت نسبت به دریافت و یا تعویض و یا تمدید گذرنامه اقدام

 
کنید. 

در دفاتر خدمات پلیس +10 باید مراحل زیر را طی کنید: 1- تهیه فرم و شناسه گذرنامه از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی

 
(پلیس+10) 

 
2- پرداخت مبالغ از طریق دستگاه کارتخوان (POS) مستقر در دفاتر 

 
توجه : واریز از طریق اینترنت، عابربانک و فیش واریزي بانک به هیچ عنوان قابل قبول نیست. 

مدارك لازم براي پاسپورت آقایان و بانوان بخش اصلی کار صدور یا تعویض گذرنامه، همین جمع و جور کردن مدارك لازم است. اصل
و کپی شناسنامه و کارت ملی یا تأییدیه ثبت احوال براي تمامی متقاضیان، جزو نخستین مدارك به حساب می آید. اگر قصد تعویض
یا تمدید گذرنامه تان را دارید باید اصل آخرین گذرنامه تان را هم تحویل دهید. یک قطعه عکس 6در 4رنگی با زمینه سفید هم باید
به مدارکتان ضمیمه کنید. یادتان باشد نباید بیش از 6 ماه از تاریخ انداختن این عکس گذشته باشد. درضمن آقایان بدون کلاه،
عینک، کراوات و زیورآلات و آرایش خاص مو و محاسن باید عکس بگیرند به طوري که پیشانی و گوش ها مشخص باشد. همچنین

 
رنگ لباس و زمینه عکس یکسان نباشد. خانم ها هم با حجاب کامل، بدون آرایش و زیورآلات عکس بگیرند. 

 
توجه : حضور شخص متقاضی الزامی است. 

مدارکی که می بایست توسط کلیه متقاضیان ارائه گردد: 



 
– اصل و کپی شناسنامه و کارت ملی و یا تأئیدیه ثبت احوال براي کلیه متقاضیان. 

 
– ارائه اصل آخرین گذرنامه (در صورت معتبر بودن) 

 
– یک (1) قطعه عکس 6×4 جدید و رنگی با زمینه سفید و تمام رخ به طوري که: 

 
الف: 6 ماه از تاریخ انداختن آن نگذشته باشد. 

ب:آقایان بدون کلاه و عینک کراوات و زیور آلات و آرایش مو و محاسن به طوري که پیشانی و گوش ها مشخص باشند. همچنین

 
رنگ لباس و زمینه یکسان نباشد. 

ج:خانم ها با حجاب کامل بدون آرایش و زیورآلات، با استفاده از روسري و یا مقنعه ساده و تیره به طوري که گردي صورت مشخص

 
باشد. (براي دختران بالاي 6 سال با حجاب کامل) 

 
– اجازه محضري براي افراد زیر 18 سال از سوي پدر و یا قیم قانونی. 

 
– افراد بالاي 15 سال ضمن حضور در دفتر می بایست شناسنامه عکسدار ارائه نمایند. 

 
– افراد زیر 15 سال ضمن حضور در دفتر می بایست گواهی اشتغال به تحصیل، دفترچه بیمه و یا گذرنامه عکسدار ارائه نمایند. 

 
– توجه: براي افراد زیر 6 سال،کودك می بایست در دفتر حاضر شده و ولی کودك یک قطعه عکس از کودك خود را ارایه نماید. 

 
– بازنشستگان نظامی که 5 سال تمام از بازنشستگی آنها نگذشته است ارائه نامه از حفا یگان مربوطه الزامی است. 

– بازنشستگان نظامی که 5 سال از بازنشستگی آنها می گذرد می بایست اصل و کپی کارت کانون بازنشستگان را ارایه دهند (نیازي

 
به ارایه گواهی از سازمان متبوع نمی باشد). 

– نظامیان شاغل می بایست نامه موافقت حفا یگان مربوطه را ابتدا به دبیرخانه اداره گذرنامه ارایه و پس از ثبت به دفاتر خدمات

 
الکترونیک انتظامی ارایه نمایند. 

 
موارد مربوط به بانوان: 

 
اجازه محضري براي بانوان متأهل از سوي همسر. 

 
توجه:بانوان مقیم خارج احتیاج به اجازه محضري همسر ندارند، همچنین اقامت با گذرنامه ایرانی قابل قبول است. 

توجه: بانوانی که همسر آنها فوت نموده، می بایست اصل گواهی فوت همسر و یا اصل شناسنامه باطل شده همسر و بانوان مطلقه می

 
بایست اصل طلاق نامه را ارائه نمایند. 

 
موارد مربوط به آقایان: 

– ارائه اصل و کپی کارت پایان خدمت یا معافیت صرفاً هوشمند(کارت هاي قدیمی اعتبار ندارند) و یا موافقت نامه سازمان وظیفه

 
عمومی براي مشمولین. 

توجه 1: کسانی که اقدام به تعویض کارت پایان خدمت یا معافیت قدیمی به هوشمند نموده اند، بعد از گذشت 24 ساعت از
درخواست تعویض، می توانند با ارایه برگه ثبت درخواست تعویض کارت به افسران گذرنامه مستقر در دفاتر خدمات الکترونیک

 
انتظامی، درخواست صدور یا تعویض گذرنامه دهند. 

 
توجه 2: آقایان بالاي 50 سال احتیاج به ارایه کارت پایان خدمت ندارند. 

– آقایان دانشجو و یا دانش آموز براي خروج از کشور می بایست نامه از محل تحصیل خود دریافت و به سازمان وظیفه عمومی تحویل

 
نمایند. 



 
نکاتی که خانم ها براي گرفتن پاسپورت توجه کنند 

براي صدور گذرنامه، یکسري مدارك اختصاصی هم لازم است. خانم ها براي گرفتن گذرنامه نیاز به اجازه نامه رسمی همسر دارند. آنها
باید به دفترخانه هاي اسناد رسمی بروند و یک اجازه محضري از همسرشان بگیرند. بانوان مقیم خارج احتیاجی به اجازه محضري
همسر ندارند همچنین اقامت با گذرنامه ایرانی قابل قبول است. بانوانی که همسرشان فوت کرده، باید اصل گواهی فوت همسر یا اصل
شناسنامه باطل شده همسر و بانوان مطلقه باید اصل طلاق نامه را ارائه کنند. در ضمن این اجازه نامه فقط براي خانم ها نیست بلکه
فرزندان زیر 18 سال هم نیاز به اجازه محضري از سوي پدر یا قیم قانونی دارند. مدرك اختصاصی آقایان هم که معلوم است؛ ارائه اصل

 
و کپی کارت پایان خدمت یا معافیت البته فقط نوع هوشمند قابل قبول است. 

کار شما به پایان رسیده و حالا باید منتظر پست شدن گذرنامه به نشانی اي که اعلام کرده اید باشید. حدود 6تا 8روز زمان می برد تا
گذرنامه به شما تحویل داده شود. البته ممکن است این زمان به دلیل مراجعه پستچی و نبودن شما در نشانی ارائه شده بیشتر هم
بشود. درضمن ممکن است که استعلام هایی که اداره گذرنامه براي شما می گیرد هم با مشکل مواجه شود که این مشکلات به شما
اطلاع داده خواهد شد. این نکته را هم یادتان باشد که همه افراد بالاي 6سال براي گرفتن گذرنامه باید به دفاتر پلیس+10بروند و در

 
پایان کار، رسیدي دریافت کنند. این رسید را باید در زمان آمدن پستچی، به او تحویل دهید تا گذرنامه را تحویل بگیرید. 

انتهاي پیام/



صنعت گیلان چشم انتظار معجزه در سفر دولت

منبع: خوز 24شماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/11/06

خبرگزاري مهر، گروه استان ها: قرعه پانزدهمین سفر استانی رئیس جمهور و هیئت دولت به نام استان گیلان افتاده و این
استان خود را آمادگی پذیرایی از هیئت دولت می کند. خبرگزاري مهر در استان گیلان طی روزهاي اخیر تلاش کرده تا با انتشار

 
گزارش هایی مطالبات مردم را در حوزه هاي مختلف به گوش هیئت دولت برساند. اگر (...) 

خبرگزاري مهر، گروه استان ها: قرعه پانزدهمین سفر استانی رئیس جمهور و هیئت دولت به نام استان گیلان افتاده و این استان خود
را آمادگی پذیرایی از هیئت دولت می کند. خبرگزاري مهر در استان گیلان طی روزهاي اخیر تلاش کرده تا با انتشار گزارش هایی

 
مطالبات مردم را در حوزه هاي مختلف به گوش هیئت دولت برساند. 

اگر چه گیلان را به عنوان یک استان کشاورزي و گردشگري می شناسند، اما نباید از پتانسیل ها و ظرفیت هاي حوزه صنعت در این
استان غافل شد. این استان از دیرباز خاستگاه صنایع مادر و اثرگذار در کشور بوده و صنایع ریشه داري در این استان فعالیت می
کردند اما رفته رفته با سو مدیریت ها، نبود وجدان کاري و همچنین نبود اراده جهادي در بین برخی مسئولان بویژه در حوزه صنعت،

 
سبب شد تا جایگاه صنعت در استان رنگ ببازد. 

مسئولان استان بویژه در یک دهه اخیر چندان رمق و انگیزه اي براي سرپا نگهداشتن صنایع و احیاي واحدهاي منفعل از خود نشان

 
ندادند و صنعت و تولید در این استان مظلوم واقع شد و موج عظیمی از بیکاري و مهاجرت را به راه انداخت. 

 
سرمایه گذاران را سرگرم کاغذبازي هاي اداري نکنید 

عدم حمایت از تولید و تولیدکنندگان در استان روي گنج خوابیده گیلان سبب بی رغبتی سرمایه گذاران براي سرمایه گذاري در این
استان شده است. مدیرانی که باید فرش قرمز براي سرمایه گذاران پهن می کردند یا به میز و صندلی خود چسبیدند و یا اینکه به

 
قدري سرمایه گذاران را سرگرم کاغذبازي هاي اداري کردند که دیگر انگیزه و توانی براي فعالیت تولیدي در استان نماند. 

بی تدبیري هاي مدیریتی در استان گیلان سبب شده تا سرمایه گذاري که باید دغدغه تولید و ایجاد اشتغال داشته باشد بیشتر وقت
خود را در راهروهاي ادارات صرف می کنند و این نگاه غیرمسئولانه که با منویات رهبري در بخش حمایت از تولید کاملاً منافات دارد

 
به تولید و صنعت گیلان لطمه وارد کرد. 

 
خاك مرده بر سر صنعت گیلان 

اگر چرخی کوتاه به نقاط مختلف استان گیلان بزنید خواهید دید که صنایع بزرگی در گیلان کرکره هایشان را پایین کشیده و خاك
مرده بر سرشان پاشیده شده است، صنایعی چون کاشی گیلانا، کفش و چرم گنجه، رشت الکتریک، ایران پوپلین، صنایع پوشش،
معدن سنگرود و بسیاري از شرکت هاي ریز و درشت گیلان که بر اثر برخی ناملایمات، بی مهري ها و سو مدیریت ها به این حال و

 
روز بد دچار شدند. 



آنطور که آمارها نشان می دهد بیش از 50 الی 60 درصد صنایع گیلان در حالت تعطیل و نیمه تعطیل قرار دارند بیش از 50 الی 60
درصد صنایع گیلان در حالت تعطیل و نیمه تعطیل قرار دارند که اگر این آمار درست باشد باید به زبان ساده تر گفت که فاتحه

 
صنعت و تولید گیلان خوانده شده است. 

اما نباید ناامیدانه به این موضوع نگاه کرد درست است وضعیت صنعت استان گیلان در برخی بخش ها حالت بیمارگونه دارد اما در

 
بسیاري از موارد نظیر صنعت سلولزي و دارویی و حتی صنعت سیمان گیلان می تواند حرف هاي زیادي براي گفتن داشته باشد. 

ورود قاطعانه دستگاه قضائی به کارخانجات تعطیل و مسئله دار گیلان نظیر صنایع پوشش بارقه امیدي براي مردم استان ایجاد کرد
که این زنجیره می تواند با کمک دولت و مجلس شکل جدي تري به خود بگیرد که امید است با سفر رئیس جمهور به گیلان اولویت

 
ها براي حل مشکلات صنایع استان مد نظر باشد. 

 
 

 
اراده قوي و جهادي در حوزه تولید و صنعت استان وجود ندارد 

«غفار علیزاده» یکی از فعالان صنعتی گیلان در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به دغدغه هاي مهم در بخش تولید و صنعت استان،

 
اظهار کرد: مهم ترین دغدغه صنعت و تولید گیلان بی رغبت مسئولان و نبود نگاه دلسوزانه به تولید است. 

وي سلیقه محوري را یکی دیگر از چالش هاي تولید عنوان کرد و افزود: متولیان امر به تولید نگاه سلیقه اي دارند و کارشناسانه و

 
علمی مسائل را بررسی نمی کنند. 

این فعال صنعتی گیلان با بیان اینکه بیشترین وقت صاحبان صنایع و تولید در راهروهاي ادارات و سازمان ها صرف می شود بیشترین
وقت صاحبان صنایع و تولید در راهروهاي ادارات و سازمان ها صرف می شود، گفت: ظرفیت هاي ارزشمندي در حوزه تولید و صنعت
گیلان وجود دارد که مغفول مانده و یا به سبب بروکراسی هاي شدید اداري، سو مدیریت ها و نبود نگاه دلسوزانه و کارشناسانه از

 
ادامه فعالیت باز مانده است. 

علیزاده تسهیل گري در امور اداري و ارائه مجوزها را مهم ترین مطالبه تولیدگران دانست و بیان کرد: شرایط پرداخت بیمه، مالیات و

 
دارایی می بایست براي صاحبان صنایع مرتفع شود و نباید به گونه اي باشد که سدِ راه تولید شود. 



وي همچنین گفت: اراده قوي و جهادي در حوزه تولید و صنعت استان وجود ندارد و یا اگر هست بسیار ضعیف و کم سو بوده و براي

 
ظرفیت عظیمی صنعتی و تولیدي گیلان کافی نیست. 

 
برخی بانک ها خود عامل تعطیلی صنایع هستند 

احمد پیرزاده یکی دیگر از فعالان صنعتی گیلان در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار کرد: صنعت و تولید گیلان دچار آشفتگی عجیبی

 
است و به علت عدم حمایت از سرمایه گذاران و تولیدگران، کسی حاضر نیست در این استان سرمایه گذاري کند. 

وي عدم تعامل بانک ها با واحدهاي تولیدي را یکی از چالش هاي مهم تولید برشمرد و افزود: در بسیاري از موارد بانک ها خود عامل
ورشکستگی و تعطیلی صنایع هستند و مانع جان گرفتن تولید می شوند این رویه اگر تغییر نکند هیچ اتفاق مثبتی براي تولید نمی

 
افتد. 

این فعال صنعتی گیلان با بیان اینکه صنعت و تولید افراد دغدغه مند و دلسوز می خواهد، گفت: وقتی تفکر مدیران بانک و برخی

 
مسئولان نسبت به صنعت و تولید، تولید محورانه نیست چطور باید انتظار داشت که جهش تولید اتفاق بیافتد. 

پیرزاده اضافه کرد: گیلان با توجه به ظرفیت هایی که در بخش هاي مختلف دارد اگر با تفکر جهادي و انقلابی اداره شود بسیاري از

 
چالش ها و مسائل رفع می شود. 

گیلانیان منتظر معجزه هیئت دولت در حوزه صنعت و تولید هستند، چرا که تولید اساسی ترین مشکل گیلان و کشور است با حل

 
مسئله تولید و اشتغال بسیاري از بن بست ها گشوده می شود. 

منبع: مهر



مالیات بر ارزش افزوده، هزینه بیشتري به مصرف کننده تحمیل می کند

منبع: تحلیل بازارشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/11/06

حیدري کرد زنگنه، عضو شوراي عالی مشاوران مالیاتی کشور گفت: در ایران که کنترلی روي قیمت ها نیست و بازار رقابتی
نمی باشد، مالیات بر ارزش افزوده تحمیل بیشتري روي مصرف کننده دارد.

 عضو شوراي عالی مشاوران مالیاتی کشور: مالیات بر ارزش

 
افزوده، هزینه بیشتري به مصرف کننده تحمیل می کند 

حیدري کرد زنگنه، عضو شوراي عالی مشاوران مالیاتی کشور گفت: در ایران که کنترلی روي قیمت ها نیست و بازار رقابتی نمی باشد،

 
مالیات بر ارزش افزوده تحمیل بیشتري روي مصرف کننده دارد. 

 
 

به گزارش بازار، غلامرضا حیدري کرد زنگنه، عضو شوراي عالی مشاوران مالیاتی کشور گفت: مالیات بر ارزش افزوده براي دولت ها
درآمد زیادي دارد دارند اما از نظر عدالت مالیاتی، این نوع مالیات داراي مشکل است به همین متخصصان این حوزه، آن را ناعادلانه

 
می دانند. 

حیدري کرد زنگنه افزود: در کشور ما متاسفانه، براي این مالیات زنجیره اي که لازم بوده از تولید تا مصرف کننده نهایی وجود داشته
باشد رعایت نشده که موجب مشکلات متعدد شده است. در کشورهایی مانند ایران که کنترلی روي قیمت ها نیست و بازار رقابتی
نمی باشد، این مالیات تحمیل بیشتري روي مصرف کننده دارد چرا که باید به صورت زنجیره اي از کسانی که قبلا این مالیات را
پرداخت کرده اند کم شود و تولیدکننده ومصرف کننده بخشی از مالیات را پرداخت کنند در حالی که از هر دوي آنها کل مالیات

 
دریافت می شود. 

عضو شوراي عالی مشاوران مالیاتی کشور در رادیو گفت و گو اظهار کرد: مالیات تجمیع عوارض که پیش از این وجود داشت بهتر بود
اما در حال حاضر به دلیل آنکه مالیات هاي پیشین کسر نشده و زنجیره رعایت نمی شود، تمام مصرف کنندگان مالیات را پرداخت



 
می کنند که در درازمدت بار تورمی خواهد داشت. 

وي همچنین خاطرنشان کرد: در اصلاحات قانون سعی شده عدالت بیشتري رعایت شود، اما دید دولت بیشتر درآمدزایی است و دید

 
ارتقاء اشتغال و رونق تولید و رشد اقتصادي وجود ندارد و متاسفانه مالیات بر ارزش افزوده تاثیر چندانی نخواهد داشت. 

حیدري کرد زنگنه در ادامه بیان کرد: تا زمانی که تورم اصلاح نشود سیستم مالیاتی و پولی اصلاح نخواهد شد. ریشه تورم در کشور،
بازارهاي انحصاري است.



جلسه تبادل نظر در خصوص معوقات استان کرمان

جلسه تبادل نظر در خصوص معوقات استان کرمان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/11/06

جلسه تبادل نظر در خصوص معوقات استان با حضور مدیر صندوق کارآفرینی استان وکارشناسان ستادي برگزار شد . به گزارش روابط
روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید در این جلسه تصمیماتی جهت بهبود روند وصول مطالبات صندوق اخذ و در خصوص 23

شهرستان استان تصمیم گیري شد و به 7 منطقه تقسیم و براي هر منطقه یک معین از بین پرسنل ستاد انتخاب شد .



حمایت صندوق کارآفرینی امید از زنان کارآفرین

حمایت صندوق کارآفرینی امید از زنان کارآفرین

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/11/06

حمایت صندوق کارآفرینی امید از زنان کارآفرین بمناسبت میلاد با سعادت فاطمه زهرا (س) به بانوان شاغل در شهرداري کرمان بن
خرید از فروشگاه سی سی اعطا شد . به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید زنانی که بیش از سه فرزند دارند و یا طی سال
اخیر فرزند آوري داشته اند دو برابر سایر بانوان بن هدیه دریافت میکنند. شایان ذکر است فروشگاه سی سی با مشارکت صندوق

کارآفرینی امید و شهرداري کرمان راه اندازي شده و تولیدات بانوان کارآفرین در این فروشگاه عرضه میشود .



خریداران آنلاین به صف

منبع: روزنامه شهروندشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/11/06

 
کتاب داستان نخواندن ژست شده! 

 
الهام فلاح / نویسنده 

 
مدیر فروشگاه مجازي «آن_کتاب» 

 
آثار: زمستان با طعم آلبالو، همه دختران دریا، خون مردگی، خون خواهی، سامار، به من نگاه کن، بیرون دایره و... 

 
چطور شد براي راه اندازي فروشگاه مجازي اقدام کردید؟ 

شهریور سال گذشته، کتاب هایم را براي کمک به یک خیریه روي صفحه ام به فروش گذاشتم. از ناشر 30 درصد تخفیف گرفتم، به
خریداران 5 درصد تخفیف دادم و 25 درصد مابقی را هم دادم براي کار خیریه. بعد دیدم این کار خیلی خوب جواب می دهد. یعنی
زمانی که شما می آیید با جزییات کتاب ها را معرفی می کنید و خوانندگان را از چیزي که قرار است بخرند، مطمئن می کنید و از
سردرگمی انتخاب بیرون می آورید، بسیار راحت تر می توانید کتاب بفروشید. حتی راحتی کار در این شیوه قابل مقایسه با کتاب
فروشی مجازي هم نیست که شما یک صفحه باز کنید، صدها عنوان کتاب بگذارید و بعد به مخاطب بگویید حالا تو بیا هر کدام را می

 
خواهی سفارش بده. 

 
در واقع این ایده با همان معرفی هاي کتابی که روي صفحه تان داشتید، شروع شد؟ 

بله، زمانی که من روي صفحه ام معرفی کتاب را شروع کردم، می خریدند و می خواندند و زمانی هم که با کار خیریه همراه می شد،
استقبال زیادي می کردند. از آن طرف من خیلی خودجوش، شنبه ها لایو می گذاشتم و کتابی را معرفی می کردم. بعد دیدم این
معرفی ها و پاسخگویی که سر حوصله به مخاطبانم دارم، چقدر خیال شان را راحت می کند و چه بازخوردهاي خوبی دارد. می روند
کتاب مورد نظرشان را تهیه می کنند و بعد می آیند و تشکر هم می کنند. براي همین، زمانی که دیدم رقمی که براي همان کار
خیریه براي تجهیز بیمارستان ها انجام دادم، رقم قابل توجهی بوده، می تواند به شکل مستمر در شیوه اي دیگر ادامه پیدا کند و حتی
منجر به کارآفرینی هم بشود. به همین دلیل رفتم سراغ یکی از دوستان جوانی که چند پروژه تصویري و ویدیویی با او کار کرده بودم
و مشورت کردم. این دوستم متولد دهه 70 و بسیار پرانگیزه است و وقتی با او صحبت کردم، خیلی بیشتر از من، استقبال کرد. بعد از
آن حدود یکی دو ماه با هم حرف زدیم، صفحات مشابه را در کشورهاي دیگر رصد کردیم و دیدیم اگر مردم بدانند فردي که کتاب
معرفی می کند، چه نگرشی دارد و نگرش شان به طرف نزدیک باشد، بسیار برایشان کمک کننده است. براي همین طوري روند کار را
در نظر گرفتیم که با توجه به هزینه ها، دست کم به اندازه 200 هزار تومان در ماه، طرف بتواند حداقل دو کتاب تهیه کند و بخواند تا
هم به ذائقه داستانی اش پاسخ گفته باشد و هم در حوزه ناداستان، کتاب هاي مورد علاقه اش را بخواند. در واقع نمی خواستیم صرفا

 
داستان معرفی کنیم یا مثل بعضی، ژست این را بگیریم که من اصلا داستان معرفی نمی کنم و فقط ناداستان معرفی می کنم! 

 
کتاب داستان معرفی نکردن که افتخاري ندارد! چرا عده اي چنین ژستی می گیرند؟ 

متأسفانه گویا جدیدا به شکل یک ژست درآمده که تا به عده اي می گویی این کتاب، داستانی است، می گویند ما قصه نمی خوانیم،
ما فقط Non-Fiction می خوانیم! گویا روزگار فهیمه رحیمی خواندن شان را یادشان رفته و حالا به این شکل ژست می گیرند.



براي همین من نمی فهمم که چرا فردي باید در ابتداي هر اپیزود با تأکید بیاید بگوید ما کتاب هاي غیرداستانی این ماه را معرفی می
کنیم. انگار آدم هایی که کتاب داستان می خوانند، مخاطب جدي نیستند و مابقی که کتاب هاي غیرداستانی می خوانند، مطالعه
جدي دارند! من البته خودم کارهاي ایشان را گوش می کنم، ولی می خواهم بگویم این را هم در نظر داشتم که خودم وقتی کار
فروشگاه را شروع کردم، مثل ایشان عمل نکنم و در هر دو زمینه کتاب معرفی کنم. چون گاهی ادبیات کاري می کند که هزار

 
ناداستان نمی تواند بکند. 

اصلا هر کدام جایگاه خودشان را دارند و بنده هم متوجه نمی شوم اگر کسی بخواهد خواندن یکی را بر دیگري ترجیح بدهد یا بابت

 
آن کلاس بگذارد! 

 
دقیقا. 

 
در چه پلتفرمی فروشگاه تان را راه اندازي کردید؟ 

 
اینستاگرام، یوتیوب و سایت. تمام ویدیوها روي یوتیوب بارگذاري می شود. 

 
معرفی ها را در یوتیوب می گذارید؟ 

بله، تمام ویدیوهاي مربوط به معرفی و بررسی هاي کتاب را روي یوتیوب بارگذاري می کنیم. در واقع هر تولید محتوایی که در قالب

 
ویدیو باشد، روي یوتیوب بارگذاري می شود. 

 
پس با توجه به حرف هاي تان، شما فروشگاهی هستید که در واقع موجودي تان را به شکل انتخابی پر می کنید؟ 

ببینید؛ اصلا مسأله این است که من در عین حال که دارم یک بیزینس خیلی کوچک را پیش می گیرم، هم زمان روي پرسونال
برندینگ خودم کار می کنم. در واقع قرار است این فروشگاه حاوي کتاب هایی باشد به انتخاب الهام فلاح. مهم تر اینکه ذائقه آدم
هاي همراه با خودم را هم در نظر می گیرم. مثلا می دانم که 95 درصد از فالوئرهاي من خانم ها هستند، بنابراین کتاب هایی را
معرفی می کنم که مثلا در حوزه ناداستان درباره توسعه فردي زنان هستند، روان شناسی زنان، استارت آپ هاي زنانه و... هرچند در
عین حال اصرار دارم مخاطب را سمت کتاب هاي زرد نبرم و آن ها را وادار کنم کتاب هاي جدي تر بخوانند. تا همین الان هم به
جرأت می گویم ما جزو اولین نفرها هستیم که داریم براي کتاب ها به این شکل تولید محتوا می کنیم؛ فرض کنید براي یک کتاب،
یک یا دو ویدیو درست می کنیم و چنین چیزي تا به حال به شکل مستمر در طول یک ماه از طرف جایی اتفاق نیفتاده. ضمن اینکه

 
در نظر داشته باشید ما فقط دونفره در حال انجام چنین حجمی از تولید هستیم. 

 
استقبال مخاطبان چطور بوده؟ 

ناشران تماس می گیرند و تشکر می کنند و من می فهمم غیر از کتاب هایی که خودم در حال فروش شان هستم، گویا اتفاقات جالبی
را هم رقم زده ایم. در واقع فروش کتاب هایی که معرفی می کنیم، چه از خودمان و چه از ناشران، نشان داده کارمان تأثیر خوبی روي

 
بازار کتاب دارد. 

 
کتاب فروشی ها باید بروند به سمت کافه کتاب 

 
فرشید قربان پور 

 
مدیر فروشگاه مجازي «سورن بوك» 

 
از ابتدا که فروشگاه مجازي خودتان را راه انداختید، فکر می کردید استقبالی داشته باشد؟ 



من تا حد زیادي شیفته این بودم که کتاب فروش باشم. اما هرگز جرأتش را پیدا نکرده بودم که به صورت حرفه اي بروم سراغ این
شغل زیبا. یکی از دلایلش این جمله متداول بین تمام اهالی کتاب است: «بازار کتاب خراب است» و خدا می داند که چقدر استعدادها
و انگیزه ها را این جمله از بین برده. من نویسنده اي می شناسم که با نوشتن توانسته درآمد بسیار بالایی داشته باشد، مترجمی که به
معناي واقعی کلمه مایه دار شده؛ آن هم با کار تمیز و باکیفیت؛ نوش جانش! روزي که تصمیم گرفتم کتاب فروش شوم، تحقیقات
زیادي روي اعداد و ارقام کردم، به خوبی فهمیدم که حدود یک سال تا دو سال طول می کشد تا یک کتاب فروشی اینترنتی بگیرد.

 
ولی حتما استقبال می شود. 

 
فروش آنلاین کتاب به لحاظ مالی، سوددهی دارد؟ 

فروش آنلاین کتاب به مراتب بیشتر از کتاب فروشی سود دارد. چون شما هزینه مغازه که عموما بسیار بالاست، ندارید. تا وقتی
بیزینس شما خیلی بزرگ نشده به کارمندان زیادي نیاز ندارید. تا وقتی بتوانید همکاري خوبی با ناشرها و پخش ها داشته باشید نیاز
به انبار هم ندارید. در واقع شما فقط ویترین کتاب اید و به اندازه ویترین هزینه دارید، اما درآمدتان در طولانی مدت با کتاب فروشی

 
ها برابري می کند و حتی جلو می زند. 

 
با توجه به مبلغ زیادي که به شرکت هاي توزیع کتاب می دهید، چیزي هم براي فروشنده مجازي باقی می ماند؟ 

با توجه به قیمت بالاي کتاب، به رغم اینکه پخش ها اجازه مانور زیادي به فروشگاه ها (چه مجازي، چه حقیقی) نمی دهند، باز به
نظرم بخش مهمی از چرخه بازار کتاب اند و خیلی کارها را ساده می کنند. به نظرم به طور میانگین از فروش هر کتاب حدود 10 تا
15 درصد براي فروشگاه سود می ماند. در واقع این رقم سود براي فروشگاه اینترنتی و کتاب فروشی حقیقی تقریبا یک اندازه است.

 
پس اصل و اساس موفق شدن در این شغل، کم کردن هزینه هاست که به وضوح در نوع مجازي راحت تر است. 

 
یک عده می گویند فروش مجازي، ضرر به کتاب فروشی هاي فیزیکی می زند. چقدر این جمله را قبول دارید؟ 

فروشگاه هاي مجازي ضربه اساسی به کتاب فروشی هاي قدیمی و کلاسیک می زند که هنوز روش قدیمی دارند و جاذبه خاصی
ندارند. اما عین همین ضربه و حتی بیشترش را کتاب فروشی هاي حقیقی جدید هم به آن قدیمی ها می زنند. یعنی وقتی در محله
اي کتاب فروشی بزرگی احداث می شود و کافه دارد و چند کتاب فروش خبره و فضاي جذاب، کمتر کسی دیگر سراغ کتاب فروشی
قدیمی می رود، مگر افراد خاص پسند که تعدادشان ناچیز است. اما فروشگاه هاي مجازي هرگز نمی توانند به این کتاب فروشی هاي
جدید که در قالب کافه کتاب متداول شده اند، ضربه اي بزنند. چون یک سري نیازهاي محفلی و حسی را مخاطب فقط در این کافه
کتاب ها می گیرد. مضاف بر اینکه کتاب فروشی حقیقی یک برتري بزرگ نسبت به مجازي دارد: کتاب فروش. آن ها کتاب فروش
دارند و می شود ساعت ها از او درباره کتاب مشاوره گرفت، پیشنهاد جدید گرفت و حتی دید که چه کتابی توي دستش است. من
سعی کردم تا حد زیادي در فروشگاه اینترنتی ام، این نقص فروشگاه هاي مجازي را جبران کنم و در قامت یک کتاب فروش به صورت
آنلاین مشاوره بدهم، اما می دانم که نهایتا مثل یک کتاب فروش واقعی اثرگذار نیست. ضمن اینکه یک تفاوت بزرگ تر کتاب فروشی
ها با سایت ها، زمان تحویل است! اینکه کتابی را همین حالا بخرید و تحویل بگیرید یک چیز است، اینکه حالا بخرید، 4 روز بعد
تحویل بگیرید چیز دیگر! البته حساب فروشگاه هاي مجازي فصلی مثل نمایشگاه مجازي کتاب که تخفیف اجباري دارند و کلا هر نوع
کتاب فروش را از چرخه حذف می کنند و تسهیلات ویژه به ناشر می دهند، جداست. چون اینها در کوتاه مدت باعث سود زیاد ناشر و

 
ضرر کتاب فروشی ها می شوند. ضمن اینکه سوبسید موضعی می دهند؛ یعنی فقط به ناشر و مخاطب. 

 
براي مخاطب، کتاب فروشی اینترنتی چه مزیتی نسبت به حقیقی دارد؟ 

جز بحث هاي رفت و آمد، چند مزیت در کتاب فروشی اینترنتی هست که در حقیقی نیست یا کمتر است. یکی اینکه تنوع هست.
کتاب فروشی اینترنتی چون عموما انبار ندارد و از انبار دیگران استفاده می کند، کتاب هاي تمام پخش ها را می تواند عرضه کند،
بدون اینکه آنها را از قبل در انبار داشته باشد. یکی از مزیت هاي دیگر، سفارش کتاب است. مثلا یک کتاب فروشی اینترنتی می تواند



پنجاه هزار عنوان کتاب و از هر کدام ده ها جلد بفروشد، اما یک کتاب فروشی حضوري اگر بخواهد این کار را بکند به سرمایه و مکانی

 
به اندازه یک باشگاه فوتبال نیاز دارد. 

 
دوست داري در کنار فروشگاه مجازي، فروشگاه فیزیکی هم داشته باشی؟ 

بله حتما. جوري که در کتاب فروشی واقعی دست شما براي اجراي ایده هاي فرهنگی و اقتصادي باز است، هرگز در سایت نیست.
مضاف بر اینکه داشتن کتاب فروشی خودش یعنی داشتن منبع بزرگی از کتاب، که می شود اینترنتی هم آنها را فروخت! پس بله،
واقعا دوست دارم یک کتاب فروشی حضوري داشته باشم و ایده هاي نویی مثل کتاب خوانی جمعی، اجاره کتاب و تعویض کتاب را در

 
آن راه اندازي کنم که در نوع اینترنتی سخت و دشوار است. 

 
تخفیف همیشگی 

 
فرانک سرافرازي و مهسا فرجی 

 
مدیریت فروشگاه مجازي «فرسا بوك» در اینستاگرام 

 
فروش مجازي کتاب به چه شکل است؟ مردم چطور براي خرید اعتماد می کنند؟ 

فرانک سرافرازي: فروش مجازي در پیج ما به این صورت است که دوستان اسم کتاب را اگر داخل پیج پیدا نکردند، از طریق دایرکت یا
تلگرام از ما می پرسند و ما موجودي کتاب را با تخفیف همیشگی پیج، به آن ها می گوییم. بعد از ارسال واریزي هم، کتاب را برا
یشان می فرستیم. داخل تهران با پیک و به شهرستان با پست ارسال می شود. اما درباره اعتماد که گفتید، خب ما دو نفر از قبل پیج
معرفی کتاب داشتیم و این اعتماد کم و بیش ایجاد شده بود. دوستان مان از ما خرید کردند و به این ترتیب با معرفی ما به دوستان
شان باعث اعتماد بیشتري شدند. براي دوستان جدید هم که تازه به پیج مان آمدند و روند کار را می پرسند، توضیح می دهیم. ضمن
اینکه چون پیج ما را نویسندگان محترم و گاهی ناشران هم معرفی می کند، دوستان تازه وارد با خیال راحت تري می توانند از ما

 
خرید کنند. 

 
استقبال در این روزها چطور است؟ فروش خوبی دارید؟ 

مهسا فرجی: از وقتی که کرونا شروع شد، مردم بیشتر به سمت کتاب و کتاب خوانی سوق پیدا کردند و خب، پیج را هم ما در این
زمان راه اندازي کردیم. مشخص است که اوایل خیلی اعتماد نمی کردند و فروش کمی داشتیم، ولی خدا را شکر به مرور زمان این
استقبال و فروش بیشتر شد. به خصوص دوستانی که شهرستان زندگی می کنند، چون کتاب فروشی محله شان که کتاب هاي به روز

 
داشته باشد کم است، بیشتر به کتاب فروشی مجازي روي می آورند. 

 
شما قبلا کتاب فروش بودید یا کار کتاب فروشی را با فروش مجازي شروع کردید؟ 

 
مهسا فرجی: خیر، ما تا به حال کتاب فروشی نداشته ایم. با مجازي شروع به کار کردیم. 

 
فروش مجازي با فروش حقیقی چه تفاوت هایی دارد؟ مزایا و معایب هر کدام شان چیست؟ 

فرانک سرافرازي: در فروش مجازي باید اعتماد دوطرفه جلب شود. از مزایاي فروش مجازي هم این است که هر کس حتی در یک
شهر دورافتاده هم باشد، می تواند از طریق خرید مجازي، کتاب را در خانه اش تحویل بگیرد. از مزایاي دیگر فروش مجازي کتاب، می
شود به تخفیف همیشگی اشاره کرد، در صورتی که در بیشتر کتاب فروشی ها تخفیفی نیست و کتاب به قیمت پشت جلد حساب می
شود. از معایب فروش مجازي هم که خب ممکن است به خاطر دیرکرد پست، کتاب ها یک مقدار دیر یا زود به دست مخاطب برسد.



ضمن اینکه از مزایاي فروش حضوري شاید بشود این مورد را هم گفت که مشتري ها می توانند کتاب را ورق بزنند و با نوع نوشتار
کتاب آشنا شوند.



خریداران آنلاین به صف

منبع: روزنامه شهروندشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/11/06

 
کتاب داستان نخواندن ژست شده! 

 
الهام فلاح / نویسنده 

 
مدیر فروشگاه مجازي «آن_کتاب» 

 
آثار: زمستان با طعم آلبالو، همه دختران دریا، خون مردگی، خون خواهی، سامار، به من نگاه کن، بیرون دایره و... 

 
چطور شد براي راه اندازي فروشگاه مجازي اقدام کردید؟ 

شهریور سال گذشته، کتاب هایم را براي کمک به یک خیریه روي صفحه ام به فروش گذاشتم. از ناشر 30 درصد تخفیف گرفتم، به
خریداران 5 درصد تخفیف دادم و 25 درصد مابقی را هم دادم براي کار خیریه. بعد دیدم این کار خیلی خوب جواب می دهد. یعنی
زمانی که شما می آیید با جزییات کتاب ها را معرفی می کنید و خوانندگان را از چیزي که قرار است بخرند، مطمئن می کنید و از
سردرگمی انتخاب بیرون می آورید، بسیار راحت تر می توانید کتاب بفروشید. حتی راحتی کار در این شیوه قابل مقایسه با کتاب
فروشی مجازي هم نیست که شما یک صفحه باز کنید، صدها عنوان کتاب بگذارید و بعد به مخاطب بگویید حالا تو بیا هر کدام را می

 
خواهی سفارش بده. 

 
در واقع این ایده با همان معرفی هاي کتابی که روي صفحه تان داشتید، شروع شد؟ 

بله، زمانی که من روي صفحه ام معرفی کتاب را شروع کردم، می خریدند و می خواندند و زمانی هم که با کار خیریه همراه می شد،
استقبال زیادي می کردند. از آن طرف من خیلی خودجوش، شنبه ها لایو می گذاشتم و کتابی را معرفی می کردم. بعد دیدم این
معرفی ها و پاسخگویی که سر حوصله به مخاطبانم دارم، چقدر خیال شان را راحت می کند و چه بازخوردهاي خوبی دارد. می روند
کتاب مورد نظرشان را تهیه می کنند و بعد می آیند و تشکر هم می کنند. براي همین، زمانی که دیدم رقمی که براي همان کار
خیریه براي تجهیز بیمارستان ها انجام دادم، رقم قابل توجهی بوده، می تواند به شکل مستمر در شیوه اي دیگر ادامه پیدا کند و حتی
منجر به کارآفرینی هم بشود. به همین دلیل رفتم سراغ یکی از دوستان جوانی که چند پروژه تصویري و ویدیویی با او کار کرده بودم
و مشورت کردم. این دوستم متولد دهه 70 و بسیار پرانگیزه است و وقتی با او صحبت کردم، خیلی بیشتر از من، استقبال کرد. بعد از
آن حدود یکی دو ماه با هم حرف زدیم، صفحات مشابه را در کشورهاي دیگر رصد کردیم و دیدیم اگر مردم بدانند فردي که کتاب
معرفی می کند، چه نگرشی دارد و نگرش شان به طرف نزدیک باشد، بسیار برایشان کمک کننده است. براي همین طوري روند کار را
در نظر گرفتیم که با توجه به هزینه ها، دست کم به اندازه 200 هزار تومان در ماه، طرف بتواند حداقل دو کتاب تهیه کند و بخواند تا
هم به ذائقه داستانی اش پاسخ گفته باشد و هم در حوزه ناداستان، کتاب هاي مورد علاقه اش را بخواند. در واقع نمی خواستیم صرفا

 
داستان معرفی کنیم یا مثل بعضی، ژست این را بگیریم که من اصلا داستان معرفی نمی کنم و فقط ناداستان معرفی می کنم! 

 
کتاب داستان معرفی نکردن که افتخاري ندارد! چرا عده اي چنین ژستی می گیرند؟ 

متأسفانه گویا جدیدا به شکل یک ژست درآمده که تا به عده اي می گویی این کتاب، داستانی است، می گویند ما قصه نمی خوانیم،
ما فقط Non-Fiction می خوانیم! گویا روزگار فهیمه رحیمی خواندن شان را یادشان رفته و حالا به این شکل ژست می گیرند.



براي همین من نمی فهمم که چرا فردي باید در ابتداي هر اپیزود با تأکید بیاید بگوید ما کتاب هاي غیرداستانی این ماه را معرفی می
کنیم. انگار آدم هایی که کتاب داستان می خوانند، مخاطب جدي نیستند و مابقی که کتاب هاي غیرداستانی می خوانند، مطالعه
جدي دارند! من البته خودم کارهاي ایشان را گوش می کنم، ولی می خواهم بگویم این را هم در نظر داشتم که خودم وقتی کار
فروشگاه را شروع کردم، مثل ایشان عمل نکنم و در هر دو زمینه کتاب معرفی کنم. چون گاهی ادبیات کاري می کند که هزار

 
ناداستان نمی تواند بکند. 

اصلا هر کدام جایگاه خودشان را دارند و بنده هم متوجه نمی شوم اگر کسی بخواهد خواندن یکی را بر دیگري ترجیح بدهد یا بابت

 
آن کلاس بگذارد! 

 
دقیقا. 

 
در چه پلتفرمی فروشگاه تان را راه اندازي کردید؟ 

 
اینستاگرام، یوتیوب و سایت. تمام ویدیوها روي یوتیوب بارگذاري می شود. 

 
معرفی ها را در یوتیوب می گذارید؟ 

بله، تمام ویدیوهاي مربوط به معرفی و بررسی هاي کتاب را روي یوتیوب بارگذاري می کنیم. در واقع هر تولید محتوایی که در قالب

 
ویدیو باشد، روي یوتیوب بارگذاري می شود. 

 
پس با توجه به حرف هاي تان، شما فروشگاهی هستید که در واقع موجودي تان را به شکل انتخابی پر می کنید؟ 

ببینید؛ اصلا مسأله این است که من در عین حال که دارم یک بیزینس خیلی کوچک را پیش می گیرم، هم زمان روي پرسونال
برندینگ خودم کار می کنم. در واقع قرار است این فروشگاه حاوي کتاب هایی باشد به انتخاب الهام فلاح. مهم تر اینکه ذائقه آدم
هاي همراه با خودم را هم در نظر می گیرم. مثلا می دانم که 95 درصد از فالوئرهاي من خانم ها هستند، بنابراین کتاب هایی را
معرفی می کنم که مثلا در حوزه ناداستان درباره توسعه فردي زنان هستند، روان شناسی زنان، استارت آپ هاي زنانه و... هرچند در
عین حال اصرار دارم مخاطب را سمت کتاب هاي زرد نبرم و آن ها را وادار کنم کتاب هاي جدي تر بخوانند. تا همین الان هم به
جرأت می گویم ما جزو اولین نفرها هستیم که داریم براي کتاب ها به این شکل تولید محتوا می کنیم؛ فرض کنید براي یک کتاب،
یک یا دو ویدیو درست می کنیم و چنین چیزي تا به حال به شکل مستمر در طول یک ماه از طرف جایی اتفاق نیفتاده. ضمن اینکه

 
در نظر داشته باشید ما فقط دونفره در حال انجام چنین حجمی از تولید هستیم. 

 
استقبال مخاطبان چطور بوده؟ 

ناشران تماس می گیرند و تشکر می کنند و من می فهمم غیر از کتاب هایی که خودم در حال فروش شان هستم، گویا اتفاقات جالبی
را هم رقم زده ایم. در واقع فروش کتاب هایی که معرفی می کنیم، چه از خودمان و چه از ناشران، نشان داده کارمان تأثیر خوبی روي

 
بازار کتاب دارد. 

 
کتاب فروشی ها باید بروند به سمت کافه کتاب 

 
فرشید قربان پور 

 
مدیر فروشگاه مجازي «سورن بوك» 

 
از ابتدا که فروشگاه مجازي خودتان را راه انداختید، فکر می کردید استقبالی داشته باشد؟ 



من تا حد زیادي شیفته این بودم که کتاب فروش باشم. اما هرگز جرأتش را پیدا نکرده بودم که به صورت حرفه اي بروم سراغ این
شغل زیبا. یکی از دلایلش این جمله متداول بین تمام اهالی کتاب است: «بازار کتاب خراب است» و خدا می داند که چقدر استعدادها
و انگیزه ها را این جمله از بین برده. من نویسنده اي می شناسم که با نوشتن توانسته درآمد بسیار بالایی داشته باشد، مترجمی که به
معناي واقعی کلمه مایه دار شده؛ آن هم با کار تمیز و باکیفیت؛ نوش جانش! روزي که تصمیم گرفتم کتاب فروش شوم، تحقیقات
زیادي روي اعداد و ارقام کردم، به خوبی فهمیدم که حدود یک سال تا دو سال طول می کشد تا یک کتاب فروشی اینترنتی بگیرد.

 
ولی حتما استقبال می شود. 

 
فروش آنلاین کتاب به لحاظ مالی، سوددهی دارد؟ 

فروش آنلاین کتاب به مراتب بیشتر از کتاب فروشی سود دارد. چون شما هزینه مغازه که عموما بسیار بالاست، ندارید. تا وقتی
بیزینس شما خیلی بزرگ نشده به کارمندان زیادي نیاز ندارید. تا وقتی بتوانید همکاري خوبی با ناشرها و پخش ها داشته باشید نیاز
به انبار هم ندارید. در واقع شما فقط ویترین کتاب اید و به اندازه ویترین هزینه دارید، اما درآمدتان در طولانی مدت با کتاب فروشی

 
ها برابري می کند و حتی جلو می زند. 

 
با توجه به مبلغ زیادي که به شرکت هاي توزیع کتاب می دهید، چیزي هم براي فروشنده مجازي باقی می ماند؟ 

با توجه به قیمت بالاي کتاب، به رغم اینکه پخش ها اجازه مانور زیادي به فروشگاه ها (چه مجازي، چه حقیقی) نمی دهند، باز به
نظرم بخش مهمی از چرخه بازار کتاب اند و خیلی کارها را ساده می کنند. به نظرم به طور میانگین از فروش هر کتاب حدود 10 تا
15 درصد براي فروشگاه سود می ماند. در واقع این رقم سود براي فروشگاه اینترنتی و کتاب فروشی حقیقی تقریبا یک اندازه است.

 
پس اصل و اساس موفق شدن در این شغل، کم کردن هزینه هاست که به وضوح در نوع مجازي راحت تر است. 

 
یک عده می گویند فروش مجازي، ضرر به کتاب فروشی هاي فیزیکی می زند. چقدر این جمله را قبول دارید؟ 

فروشگاه هاي مجازي ضربه اساسی به کتاب فروشی هاي قدیمی و کلاسیک می زند که هنوز روش قدیمی دارند و جاذبه خاصی
ندارند. اما عین همین ضربه و حتی بیشترش را کتاب فروشی هاي حقیقی جدید هم به آن قدیمی ها می زنند. یعنی وقتی در محله
اي کتاب فروشی بزرگی احداث می شود و کافه دارد و چند کتاب فروش خبره و فضاي جذاب، کمتر کسی دیگر سراغ کتاب فروشی
قدیمی می رود، مگر افراد خاص پسند که تعدادشان ناچیز است. اما فروشگاه هاي مجازي هرگز نمی توانند به این کتاب فروشی هاي
جدید که در قالب کافه کتاب متداول شده اند، ضربه اي بزنند. چون یک سري نیازهاي محفلی و حسی را مخاطب فقط در این کافه
کتاب ها می گیرد. مضاف بر اینکه کتاب فروشی حقیقی یک برتري بزرگ نسبت به مجازي دارد: کتاب فروش. آن ها کتاب فروش
دارند و می شود ساعت ها از او درباره کتاب مشاوره گرفت، پیشنهاد جدید گرفت و حتی دید که چه کتابی توي دستش است. من
سعی کردم تا حد زیادي در فروشگاه اینترنتی ام، این نقص فروشگاه هاي مجازي را جبران کنم و در قامت یک کتاب فروش به صورت
آنلاین مشاوره بدهم، اما می دانم که نهایتا مثل یک کتاب فروش واقعی اثرگذار نیست. ضمن اینکه یک تفاوت بزرگ تر کتاب فروشی
ها با سایت ها، زمان تحویل است! اینکه کتابی را همین حالا بخرید و تحویل بگیرید یک چیز است، اینکه حالا بخرید، 4 روز بعد
تحویل بگیرید چیز دیگر! البته حساب فروشگاه هاي مجازي فصلی مثل نمایشگاه مجازي کتاب که تخفیف اجباري دارند و کلا هر نوع
کتاب فروش را از چرخه حذف می کنند و تسهیلات ویژه به ناشر می دهند، جداست. چون اینها در کوتاه مدت باعث سود زیاد ناشر و

 
ضرر کتاب فروشی ها می شوند. ضمن اینکه سوبسید موضعی می دهند؛ یعنی فقط به ناشر و مخاطب. 

 
براي مخاطب، کتاب فروشی اینترنتی چه مزیتی نسبت به حقیقی دارد؟ 

جز بحث هاي رفت و آمد، چند مزیت در کتاب فروشی اینترنتی هست که در حقیقی نیست یا کمتر است. یکی اینکه تنوع هست.
کتاب فروشی اینترنتی چون عموما انبار ندارد و از انبار دیگران استفاده می کند، کتاب هاي تمام پخش ها را می تواند عرضه کند،
بدون اینکه آنها را از قبل در انبار داشته باشد. یکی از مزیت هاي دیگر، سفارش کتاب است. مثلا یک کتاب فروشی اینترنتی می تواند



پنجاه هزار عنوان کتاب و از هر کدام ده ها جلد بفروشد، اما یک کتاب فروشی حضوري اگر بخواهد این کار را بکند به سرمایه و مکانی

 
به اندازه یک باشگاه فوتبال نیاز دارد. 

 
دوست داري در کنار فروشگاه مجازي، فروشگاه فیزیکی هم داشته باشی؟ 

بله حتما. جوري که در کتاب فروشی واقعی دست شما براي اجراي ایده هاي فرهنگی و اقتصادي باز است، هرگز در سایت نیست.
مضاف بر اینکه داشتن کتاب فروشی خودش یعنی داشتن منبع بزرگی از کتاب، که می شود اینترنتی هم آنها را فروخت! پس بله،
واقعا دوست دارم یک کتاب فروشی حضوري داشته باشم و ایده هاي نویی مثل کتاب خوانی جمعی، اجاره کتاب و تعویض کتاب را در

 
آن راه اندازي کنم که در نوع اینترنتی سخت و دشوار است. 

 
تخفیف همیشگی 

 
فرانک سرافرازي و مهسا فرجی 

 
مدیریت فروشگاه مجازي «فرسا بوك» در اینستاگرام 

 
فروش مجازي کتاب به چه شکل است؟ مردم چطور براي خرید اعتماد می کنند؟ 

فرانک سرافرازي: فروش مجازي در پیج ما به این صورت است که دوستان اسم کتاب را اگر داخل پیج پیدا نکردند، از طریق دایرکت یا
تلگرام از ما می پرسند و ما موجودي کتاب را با تخفیف همیشگی پیج، به آن ها می گوییم. بعد از ارسال واریزي هم، کتاب را برا
یشان می فرستیم. داخل تهران با پیک و به شهرستان با پست ارسال می شود. اما درباره اعتماد که گفتید، خب ما دو نفر از قبل پیج
معرفی کتاب داشتیم و این اعتماد کم و بیش ایجاد شده بود. دوستان مان از ما خرید کردند و به این ترتیب با معرفی ما به دوستان
شان باعث اعتماد بیشتري شدند. براي دوستان جدید هم که تازه به پیج مان آمدند و روند کار را می پرسند، توضیح می دهیم. ضمن
اینکه چون پیج ما را نویسندگان محترم و گاهی ناشران هم معرفی می کند، دوستان تازه وارد با خیال راحت تري می توانند از ما

 
خرید کنند. 

 
استقبال در این روزها چطور است؟ فروش خوبی دارید؟ 

مهسا فرجی: از وقتی که کرونا شروع شد، مردم بیشتر به سمت کتاب و کتاب خوانی سوق پیدا کردند و خب، پیج را هم ما در این
زمان راه اندازي کردیم. مشخص است که اوایل خیلی اعتماد نمی کردند و فروش کمی داشتیم، ولی خدا را شکر به مرور زمان این
استقبال و فروش بیشتر شد. به خصوص دوستانی که شهرستان زندگی می کنند، چون کتاب فروشی محله شان که کتاب هاي به روز

 
داشته باشد کم است، بیشتر به کتاب فروشی مجازي روي می آورند. 

 
شما قبلا کتاب فروش بودید یا کار کتاب فروشی را با فروش مجازي شروع کردید؟ 

 
مهسا فرجی: خیر، ما تا به حال کتاب فروشی نداشته ایم. با مجازي شروع به کار کردیم. 

 
فروش مجازي با فروش حقیقی چه تفاوت هایی دارد؟ مزایا و معایب هر کدام شان چیست؟ 

فرانک سرافرازي: در فروش مجازي باید اعتماد دوطرفه جلب شود. از مزایاي فروش مجازي هم این است که هر کس حتی در یک
شهر دورافتاده هم باشد، می تواند از طریق خرید مجازي، کتاب را در خانه اش تحویل بگیرد. از مزایاي دیگر فروش مجازي کتاب، می
شود به تخفیف همیشگی اشاره کرد، در صورتی که در بیشتر کتاب فروشی ها تخفیفی نیست و کتاب به قیمت پشت جلد حساب می
شود. از معایب فروش مجازي هم که خب ممکن است به خاطر دیرکرد پست، کتاب ها یک مقدار دیر یا زود به دست مخاطب برسد.



ضمن اینکه از مزایاي فروش حضوري شاید بشود این مورد را هم گفت که مشتري ها می توانند کتاب را ورق بزنند و با نوع نوشتار
کتاب آشنا شوند.



تولیدکنندگان محصولات فرهنگی بومی گیلان از «جشنواره ي فیروزه»

بازنمانند

منبع: هاتفشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/11/06

هاتف - معاون فرهنگی و امور رسانه ي اداره ي کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان از تولیدکنندگان محصولات
فرهنگی و هنري بومی استان خواست تا در «دومین جشنواره ي کالا و محصولات فرهنگی استان» که همزمان با «هفتمین

دوره ي جایزه ي ملی فیروزه» برگزار می شود حضور یابند.

هاتف &– معاون فرهنگی و امور رسانه ي اداره ي کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان از تولیدکنندگان محصولات
فرهنگی و هنري بومی استان خواست تا در «دومین جشنواره ي کالا و محصولات فرهنگی استان» که همزمان با «هفتمین دوره ي

 
جایزه ي ملی فیروزه» برگزار می شود حضور یابند. 

به گزارش «هاتف» از روابط عمومی اداره ي فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان، حسین ابراهیمیان در این زمینه افزود: برگزاري
جشنواره ي یاد شده در سطح ملی نشان از رشد و توجه و همچنین حرکت نوین در عرصه ي فرهنگ دارد و ورود معاونت فرهنگی
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این زمینه راهکاري جدید و تاثیرگذار براي مشارکت گروه هاي طراحی، تولید و ترویج نگاهی جدید

 
به فرهنگ کشور است که فعالان صنایع گیلان با دارا بودن پیشینه ي غنی قابلیت حضوري پرقوت در این جشنواره را دارند. 

وي با بیان اینکه فعالان صنایع بومی گیلان تا پنجم بهمن ماه فرصت دارند آثار خود را بدون محدودیت و تنها با معیار انطباق با مولفه

 
هاي فرهنگ بومی به این نشانی: http://jayezehfiroozeh.farhang.gov.ir ثبت نام کنند. 

معاون فرهنگی اداره ي کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان خاطر نشان کرد: ترویج، تولید و مصرف کالاها و محصولات فرهنگی
ایرانی &– اسلامی با نگاه ویژه به محصولات فرهنگی اقوام ایرانی و تشویق تولیدکنندگان به تولید کالاهاي فرهنگی با اولویتها و

 
نیازهاي کشور از بارزترین اهداف جشنواره است. 

ابراهیمیان عنوان کرد: توسعه ي فرهنگ کارآفرینی، خلاقیت و نوآوري در
زمینه ي صنایع خلاق، زمینه سازي به منظور هم افزایی شرکت کنندگان
صنایع خلاق، رونق بازار مصرف کالاهاي فرهنگی داخل کشور، پشتیبانی و
حمایت از محصولات فرهنگی تولید شده در استانها و مطرح کردن آن در
سطح ملی و بین المللی و ایجاد دغدغه ي فرهنگی بین خانواده ها و افزایش
مصرف آثار و تولیدات فرهنگی ایرانی و اسلامی از دیگر اهداف این جشنواره

 
است. 

وي بیان کرد: محصولات فرهنگی اقلامی همچون سازهاي بومی، کارهاي چوبی، سوزن دوزي، سفال، رشتی دوزي، زیورآلات،

 
حصیربافی، نگارگري و تذهیب، عروسک سازي را شامل می شوند. 

همچنین روابط عمومی اداره ي کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان گیلان اعلام کرد: آیین اختتامیه ي «دومین جشنواره ي کالا و
محصولات فرهنگی استان گیلان» چهاردهم بهمن ماه برگزار می شود و آثار ارسالی در قالب نمایشگاهی همزمان با چهل و سومین

سالگرد پیروزي انقلاب اسلامی از 12 تا 22 بهمن ماه به نمایش گذاشته می شوند.



تاکید سردار خرمدل بر توسعه کشاورزي

منبع: تابناكشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/11/06

 
تاکید سردار خرمدل بر توسعه کشاورزي 

 
فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه وبویراحمد گفت: برنامه ریزي براي توسعه بخش کشاورزي یک ضرورت است. 

به گزارش تابناك کهگیلویه و بویراحمد ، سردار حمید خرمدل
در دیدار رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان کهگیلویه
وبویراحمد گفت: ظرفیتها و پتانسیلهاي خوبی براي توسعه بخش
کشاورزي در استان وجود دارد که باید در برنامه ریزیها مورد

 
توجه جدي قرار گیرد. 

وي، به جمعیت بالاي عشایري استان و سهم مهم آنان در تولید

 
اشاره کرد وگفت: توجه به این قشر مهم ورفع مشکلات آنان مد نظر قرار گیرد. 

خردمدل افزود: استان کهگیلویه وبویراحمد به نسبت سایر استانها با توجه به پتانسیلهاي طبیعی و مواهب الهی وضعیت متفاوت تري

 
براي رونق صنعت کشاورزي دارد . 

وي به بیان اینکه فرهنگ کشاورزي از حالت سنتی وقدیمی خارج شده و باید به سمت تکنولوژیهاي نوین در عرصه کشاورزي
،باغداري و دامداري در سطح استان حرکت کنیم گفت: یکی از مشکلات اساسی در بخش کشاورزي بهره وري پایین محصولات
کشاورزي به دلیل علمی نبودن کشاورزي است که با آموزشهاي درست به سمت تجاري سازي محصولات کشاورزي متناسب با اقلیم

 
هاي هر منطقه برویم . 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه وبویراحمد افزود: خروجی فعالیتها و برنامه هاي بخش کشاورزي در دولت سیزدهم باید مورد آسیب
شناسی قرار بگیرد تا شاهد بهره وري بهتر باشیم. وي گفت: در مجموعه سپاه نیز برنامه هاي خوبی در عرصه سازندگی و کشاورزي

 
طراحی و تنظیم کرده ایم که قطعا در محرومیت زدایی از مناطق محروم و اقشار آسب پذیر جامعه نقش مهمی خواهد داشت. 

خردمدل به بخشی از برنامه هاي پیش بینی شده سپاه در سال 1401 اشاره کرد وگفت:درخواست آبرسانی به 100 روستا ،ساخت
8هزار سرویس بهداشتی و500 خانه مددجویی با مشارکت کمیته امداد و تهیه و تامین 3 هزار جهیزیه و همچنین کمک به برنامه

 
جهش تولید در محصولات راهبردي و مزیت دار توسط مربیان طرح ملی بسیج همگام با کشاورز را هدف گذاري کرده ایم . 

وي ترویج فرهنگ کارآفرینی و توجه به اشتغال را یک ضرورت دانست و اظهار امیدواري کرد با استفاده صحیح از ظرفیتهاي خوب

 
کهگیلویه وبویراحمد در بخش کشاورزي شاهد رشد وشکوفایی این بخش در توسعه واشتغال استان باشیم. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان کهگیلویه وبویراحمد نیزگفت: سپاه و مجموعه جهاد کشاورزي با همان ماهیت دوران دفاع

 
مقدس در راستاي خدمت رسانی به مردم حرکت می کنند. 

سید علی معتمدي پور با ابراز خرسندي از این دیدار گفت: کهگیلویه وبویراحمد جز منحصربفردترین استانهاي کشور در شرایط توسعه

 
اي بخش کشاورزي است که باید براي به بالفعل رساندن ظرفیتهاي استان تلاش مضاعفی صورت گیرد. 

وي افزود: مشارکت دادن مردم در مسائل مدیریتی و استفاده از نظرات آنان براي توسعه کشاورزي متناسب با شرایط اقلیمی و



 
توپوگرافی، آب هواي مناسب و بومی سازي محصولات یک ضرورت است که باید مد نظر قرار گیرد. 

معتمدي پور، از ضرورت برنامه ریزي بلند مدت ،کوتاه مدت ومیان مدت براي توسعه بخش کشاورزي خبر داد وگفت:مباحث فرهنگی
در سطح نخبگان جامعه باید به پایین ترین سطوح جامعه نیز انتقال داده شود تا با آگاهی بخشی بتوانیم از ظرفیتهاي بخش کشاورزي

 
به خوبی استفاده کنیم. 

فرمانده سپاه فتح استان کهگیلویه وبویراحمد، واگذاري کنترل کالاهاي اساسی به وزارت جهاد کشاورزي را یاداور شد وگفت: قرارگاه

 
امنیت غذایی در وزارت جهاد کشاورزي شکل گرفته و همه مسائلی که با امنیت غذایی مردم ارتباط دارد مورد توجه قرار می گیرد. 

وي افزود: با همکاري مجموعه سپاه و بسیج جامعه کشاورزي تلاش می کنیم کاستی هاي گذشته را جبران و به سمت توسعه این

 
بخش همت گماریم. 

ستار غلامی رئیس سازمان بسیج جامعه کشاورزي سپاه فتح استان کهگیلویه وبویراحمد نیز در این دیدار گفت: جامعه هدف سازمان
بسیج جامعه کشاورزي سپاه فتح متشکل از کلیه سازمان هاي جهاد کشاورزي، منابع طبیعی، محیط زیست، مرکز تحقیقات و اموزش
کشاورزي، دامپزشکی و فارغ التحصیلان بخش کشاورزي با ظرفیت نیروي انسانی بیش از 3000نفر می باشد که با سازماندهی تعداد
320 نفر از این بسیجیان در 872 روستاي داراي جمعیت بیش از 50 خانوار در برنامه جهش تولید مشغول به خدمت جهادي و فی

 
سبیل االله می باشد. 

وي، اجراي برنامه هاي مشترك و گسترش همکاري ها براي ارتقاي سطح آموزش و افزایش تولیدات کشاورزي را یک ضرورت دانست
و گفت: مربیان طرح بسیج همگام با کشاورز سازمان بسیج جامعه کشاورزي سپاه فتح کهگیلویه وبویراحمد از نیروهایی توانمند ، با

 
انگیزه و داراي روحیه جهادي هستند که انتظار میرود از ظرفیت آنان براي آموزش و رونق کشاورزي استفاده بهینه شود. 

غلامی افزود: کشاورزي از محورهاي مهم توسعه استان است که انتظار می رود با هم افزایی و آسیب شناسی به سمت شرایط مطلوب

 
و خدمت رسانی بهتر به کشاورزان حرکت کنیم. 

مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی نیز در این دیدار سپاه را نقطه امید واعتماد مردم در همه عرصه ها وبحرانها و
اطمینان بخش عنوان کرد وگفت: سازمان بسیج کشاورزي سپاه فتح استان به عنوان بازوي مهم خدمت رسانی به مردم می تواند در

 
کنار مجموعه جهاد کشاورزي خدمات بهتري به کشاورزان ارائه نماید. 

سید ولی موسوي کهگیلویه وبویراحمد را کلکسیونی از زیباییهاي طبیعی و انسانی دانست وگفت: با توجه به ظرفیتهاي خوب این

 
استان می تواند به قطب بسیاري از تولیدات محصولات کشاورزي مبدل شود. 

وي با تقدیر از تلاشهاي دلسوزانه سردار خرمدل که با دغدغه بحث اشتغال و معیشت و محرومیت زدایی از مناطق مختلف استان را

 
دنبال می کند گفت: انتظار می رود با مدیر جدید جهاد کشاورزي استان شاهد رشد و آبادانی بخش کشاورزي بیش از گذشته باشیم. 

موسوي، مشترك بودن فضاي هنرستان کشاورزي با مجموعه بسیج جامعه کشاورزي و محصور نبودن فضاي این هنرستان را از
مهمترین مشکلات این هنرستان عنوان کرد و از رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان خواست تا سازمان بسیج جامعه کشاورزي را به

مکانی دیگر در مجموعه جهاد کشاورزي منتقل نمایند تا هنرجویان این هنرستان با فراغت بال به تحصیل بپردازند.



اقتصاد مقاومتی فراموش نشود

منبع: روزنامه کائناتشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/11/06

اقتصاد مقاومتی فراموش نشود سهراب نمازي- تحریم هاي اقتصادي همواره به عنوان یک مانع برسرراه کشورهاي مختلف به
ویژه کشورهاي درحال توسعه وجودداشته است. کشور ایران نیز تاکنون با تحریم هاي غیرانسانی زیادي به خاطر اختلاف نظر با نظام
سلطه، مسئله اتمی و حقوق بشري مواجه بوده است. این تحریم ها تا حدود زیادي بر بدنه اقتصادي کشور ضربه زده و نارضایتی را در
پی داشته است .با توجه به این مشکلات در حال حاضر کشور باید این تهدیدها را به فرصت تبدیل کرده و راه توسعه را هموارترسازد.
تحریم ها از گذشته به عنوان ابزاري براي تهدید، تنبه، تغییر رفتار کشورها و نیز براي دستیابی به اهداف سیاست خارجی به کار می
روند. امریکا به عنوان کشوري پیشتاز در اعمال تحریم ها، از آغاز انقلاب اسلامی ایران تاکنون، به بهانه هاي گوناگون، دست به تحریم
علیه ایران زده و یا سازمان ملل متحد و دیگر کشورها را نیز با خود متحد کرده است. اقتصاد مقاومتی، مدلسازي ویژه اي از
سازوکارهاي اقتصادي است که در آن اقتصاد کشور، با فرض وجود حداکثر تحریم ها، روند روبه رشد خود را حفظ کرده و کمترین
صدمه را ببیند. اقتصاد مقاومتی، مختص زمان تحریم و جنگ نیست، بلکه چشم انداز بلند مدت جهت رشد اقتصادي را ترسیم می

 
کند. 

قاعدتا باید دولت ها و سیاستمداران هر کشوري براي اداره کشور متبوع خود در شرایط مختلف اقتصادي و سیاسی در عرصه داخلی و
بین المللی برنامه مناسبی اتخاذ نمایند و جمهوري اسلامی ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست. علاوه بر این، با توجه به ماهیت
نظام جمهوري اسلامی و شرایط ژئوپلتیک منطقه و کشور، و خصوصا پس از اعمال تحریمهاي شدید در سالهاي اخیر و تحولات
راهبردي و حساس منطقه چنین ضرورتی براي کشورمان مضاعف می شود. از همین روي براي چاره اندیشی مناسب جهت مواجهه
بهینه با شرایط جاري و اداره مطلوب کشور، رهبر انقلاب راهکار اقتصاد مقاومتی را مطرح نموده اند و در ادامه از سوي ایشان، این

 
راهکار مسیر اصلی اقتصاد کشور براي مقابله با شرایط تحریم و عبور از آن و حرکت به سوي اقتصادي قدرتمند معرفی شده است. 

رهبر انقلاب «اقتصاد مقاومتی» را معنا و مفهومی از کارآفرینی معرفی کردند و براي نیاز اساسی کشور به کارآفرینی نیز دو دلیل
«فشار اقتصادي دشمنان» و «آمادگی کشور براي جهش» را معرفی نمودند. رویکرد اقتصادي ایران تحت عنوان «اقتصاد مقاومتی»
غالبا در برابر اقتصاد تحت سیطره غرب دیده می شود.اقتصاد مقاومتی یعنی شناسایی حوزه هاي فشار و تلاش باي بی اثر کردند و
کنترل آن ها است. براي رسیدن به اهداف اقتصاد مقاومتی ضروري است که وابستگی هاي خارجی تقلیل یافته و براي افزایش تولید

 
داخلی کشور و خوداتکایی تلاش کرد. 

اگرچه واژه اقتصاد مقاومتی اصطلاح جدید و داراي یک بار ارزشی در فرهنگ دینی است، با این وجود مفاهیم در این زمینه و اعمال و
اقداماتی براي مقاومت در حوزه هاي گوناگون به خصوص در حوزه اقتصاد در دنیا با سابقه است. در ادبیات اقتصادي مفاهیمی مثل «
اقتصاد مقاومت»و یا « قدرت اقتصادي»، فراوان وجود دارد.از طرفی هم تمام کشورهایی که به نوعی جنگ و یا بحران هاي سیاسی،
اجتماعی و اقتصادي را تجربه کرده اند و یا براي توسعه سریع اقدام کرده اند، براي عبور ازشرایط سخت، اقتصاد خود را برمبناي
مقاومت برنامه ریزي کرده اند. برنامه ریزي اقتصادي دوران جنگ آلمان ، روسیه ، انگلستان ، ژاپن و... در دوران جنگهاي جهانی اول و
دوم اقتصادهاي مقاومتی بوده است.طبق نظر دولتمردان ایران در تعریف اقتصاد مقاومتی، ضرورت مقاومت براي رد کردن فشارها و

 
عبور از سختی ها براي رسیدن به نقاط مثبت ملی نیاز است. 

اقتصاد مقاومتی بر مبناي جهاد اقتصادي و نظام انگیزشی اسلامی، رویکردي نو در قالب گفتمان انقلاب اسلامی است که با تدوین یک
استراتژي علمی و کارشناسی شده و بازتعریف فلسفه وجودي نهادها و قوانین، به مقاومسازي و ترمیم ساختارهاي فرسوده و ناکارآمد
موجود اقتصادي میپردازد. در این میان، ارائه مفاهیم جامع و تبیین راهبردها و الزامات اساسی این نگرش اقتصادي میتواند ضمن



جلوگیري از برخی برداشتهاي سلیقهاي و شخصی، الگویی براي عملکرد سازنده آن بوده و مانع سرگردانی مردم و مجریان در تحقق
این مهم باشد. ا اگر بتوانیم از همین فرصت که امروز وجود دارد، استفاده کنیم و تلاش کنیم نفت را با فعالیت هاي اقتصادي
درآمدزاي دیگري جایگزین کنیم، بزرگ ترین حرکت مهم را در زمینه ي اقتصاد انجام داده ایم. امروز صنایع دانش بنیان از جمله ي
کارهائی است که می تواند این خلأ را تا میزان زیادي پر کند. ظرفیت هاي گوناگونی در کشور وجود دارد که می تواند این خلأ را پر

کند.



دستیابی محققان ایرانی به دانش فنی تولید بذرهاي هیبریدي صیفی جات

منبع: ایرناشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/11/06

تهران - ایرنا - معاون علمی و فنی مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران از دستیابی محققان ایرانی به دانش فنی تولید
بذرهاي هیبریدي صیفی جات و سبزیجات خبر داد و گفت: زیرساخت هاي لازم براي تولید صنعتی بذرهاي هیبریدي

سبزیجات و صیفی جات در کشور فراهم شده است.

تهران - ایرنا - معاون علمی و فنی مرکز ملی ذخایر
ژنتیکی و زیستی ایران از دستیابی محققان ایرانی به دانش
فنی تولید بذرهاي هیبریدي صیفی جات و سبزیجات خبر
داد و گفت: زیرساخت هاي لازم براي تولید صنعتی
بذرهاي هیبریدي سبزیجات و صیفی جات در کشور فراهم

 
شده است. 

رضا آذربایجانی روز چهارشنبه در گفت و گو با خبرنگار گروه علم و آموزش ایرنا افزود: بذرهاي هیبریدي صیفی جات و سبزیجات
تولید شده در مرکز ملی ذخایر با دریافت مجوز ثبت و گواهی از وزارت جهاد کشاورزي شرایط لازم جهت تحول در صنعت بذر هیبرید

 
کشور را دارا هستند. 

وي ادامه داد: گام هاي بعدي این مجموعه، تولید بذرهاي هیبریدي سایر گیاهان پرمصرف در داخل کشور است که این کار با سعی و

 
تلاش محققان این مجموعه، انجام می شود. 

معاون علمی و فنی مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران، بذر هیبریدي را یک بذر بهبود یافته عنوان کرد و گفت: افزایش عملکرد

 
در هکتار و مقاومت به بیماري ها از مهم ترین مزیت هاي این بذرها هستند. 

آذربایجانی افزود: با این اقدام هم خصوصیات مثبت بذرهاي وارداتی حفظ می شود و در کنار آن هم ذائقه، سلیقه و طعم بذر در طی

 
یک پروژه اصلاحی حفظ شده، به عبارتی این بذرها هر دو ویژگی را دارند. 

 
سالانه بیش از 300 میلیون دلار صرف واردات رسمی و غیررسمی بذرهاي هیبریدي می شود 

وي ادامه داد: سالانه حدود 150 میلیون دلار به صورت رسمی صرف تهیه بذرهاي هیبریدي محصولات خیار، گوجه فرنگی، کاهو و

 
فلفل دلمه اي می شود و تقریبا همین مقدار هم به صورت غیر رسمی صرف واردات این محصولات می شود. 

معاون علمی و فنی مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران با یادآوري اینکه در حال حاضر 98 درصد این بذرهاي هیبریدي وارداتی

 
است، اظهار داشت: هرچند جزو بزرگ ترین تولیدکنندگان خیار در سطح دنیا هستیم اما تقریبا تمام بذر این گیاه وارداتی است. 



آذربایجانی، اولویت هاي ارتقاي امنیت سلامت، کشاورزي و اقتصادي را سه راهبرد اصلی مرکز ملی ذخایر اعلام کرد و گفت: حوزه
شناسایی و حفظ ذخایر ژنتیک را به سمت ایجاد نسل جدیدي از نمونه هاي زیستی که بتواند نیازهاي صنعت و کشاورزي را تامین

 
کند، سوق داده ایم. 

وي ادامه داد: ممانعت از خام فروشی، جلوگیري از خروج ارز براي تامین منابع اولیه در صنعت غذا مانند پروبیوتیک، صنایع گیاهی و
بذر مانند بذور هیبریدي که به شدت وابستگی داریم ، را از اقدامات مهم این مجموعه برشمرد که علاوه بر جلوگیري از وابستگی,

 
سبب امنیت اقتصادي کشور می شود. 

به گزارش ایرنا، ایران در خصوص میزان تولید میوه در اکثر صیفی هاي مهم در رتبه دوم تا ششم در بین کشورهاي جهان قرار گرفته

 
است؛ این در حالی است که بذر اصلاح شده مصرفی در کشور بیشتر وارداتی است. 

بیشتر بذرهاي وارداتی، با وجود قیمت بالا، تطابق مناسبی با شرایط اقلیمی و اکولوژیکی ایران ندارند. تولید بذر گیاهان مختلف در
جلوگیري از خروج ارز و کارآفرینی وسیع در سطح کشور موثر است، ضمن اینکه بذر به عنوان رکن اصلی تولید در کشاورزي مطرح

 
بوده و اصلاح و تولید آن در شرایط آب و هوایی کشور می تواند با افزایش چشمگیر عملکرد محصولات، خدمت بزرگی را ارایه کند. 

گیاهان حاصل از بذرهاي وارداتی سازگاري هاي لازم را دارا نیستند که به همین علت مصرف سموم در تولید آنها بالاتر از استاندارد
خواهد بود لذا تولید این بذرها در کشور علاوه بر اشتغال زایی، کارآفرینی و جلوگیري از خروج ارز، منجر به تولید بذور سازگار به

 
شرایط محیطی ایران و متحمل به آفات و بیماري هاي رایج کشور شده است. 

تاکنون چهار رقم مختلف خیار گلخانه اي با نام هاي سبا، ثنا، سامان و سما تولید شده است و بذرهاي بعدي شامل گوجه فرنگی

 
گلخانه اي، فلفل گلخانه اي، خربزه و سایر ارقام خیار است. 

 
برچسب ها 

 
- کشت گلخانه اي 

 
- محققان ایرانی 

 
- جهاد دانشگاهی 

- نهال و بذر



دولت مصمم به احیاي واحدهاي تولیدي تعطیل است

منبع: روزنامه اقتصاد سرآمدشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/11/05

دولت مصمم به احیاي واحدهاي تولیدي تعطیل است

 
معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور: 

 
دولت مصمم به احیاي واحدهاي تولیدي تعطیل است 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با اشاره به وجود 30 هزار واحد تعطیل شده و راکد در کشور، گفت: احیا و راه اندازي
واحدهاي تولیدي تعطیل و نیمه تعطیل از جمله برنامه هاي دولت در نهضت احیا است که با اولویت واحدهاي مرتبط با اقتصاد روستا
به اجرا در می آید.به گزارش اقتصادسرآمد، سید امیرحسین مدنی، پنجم بهمن ماه، در حاشیه بازدید از یک واحد تعطیل شده رب
گوجه فرنگی در مشهد در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: بر اساس آمار اکنون در حوزه واحدهاي بخش هاي مختلف معدنی، کشاورزي و
صنعتی بیش از 30 هزار واحد تعطیل شده و راکد داریم.وي ادامه داد: برخی از این واحدها ممکن است قابل احیا نباشند، اما دست
کم 20 تا 25 درصد قابل احیا هستند که در قالب نهضت احیا براي بازگرداندن آن ها به چرخه تولید تلاش می کنیم.معاون توسعه
روستایی و مناطق محروم کشور با بیان اینکه مساله مهمی که اکنون کشور درگیر آن است تعطیلی بخشی از واحدهاي صنعتی است
که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید را دارند، تصریح کرد: بعضی از این واحدها به علت مسائلی که در سال هاي گذشته هم در
بخش هاي مدیریت، تحریم و تامین مالی وجود داشته دچار چالش هایی شده اند که برخی با تامین مالی قابل حل است، بعضی
مشکل تامین مالی نداشته و گرفتار پاره اي مشکلات حقوقی هستند که با یک تدبیر و تصمیم گیري به موقع می توان آن ها را به
چرخه فعالیت بازگرداند و البته شماري از تولید برگرداند و البته حل مشکل بعضی از این واحدها نیز نیازمند اتخاذ تصمیمات فراقوه
اي است.وي خاطرنشان کرد: برآورد ما این است که بیش از 50 درصد از این واحدها، مشکلات مالی ندارند و تعطیلی آن ها به دلیل
بروز مشکلات حقوقی، ساختاري، مدیریتی و تکنولوژي است که رفع آن احتیاج به اقدام و رسیدگی نهضتی دارد.مدنی اضافه کرد: از
طریق ستادهاي تسهیل و رفع موانع تولید که در استان ها تشکیل می شود، تدابیري در این خصوص اندیشیده است و بناي دولت بر
این است که در مسیر احیاي واحدهاي اقتصادي تعطیل شده در سال هاي اخیر حرکت کند.به گزارش ایسنا، معاون توسعه روستایی و
مناطق محروم کشور در سفر روز سه شنبه پنجم بهمن ماه خود به مشهد یک واحد تولیدي پوشاك در منطقه کشف رود را افتتاح
کرد. کل سرمایه گذاري این واحد تولیدي 5 میلیارد تومان است که 3 میلیارد ریال آن از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید و از محل

اشتغال روستایی پرداخت شده است.



افتتاح کارخانه نساجی با اعتبار 10 میلیارد تومان در فردوس رفسنجان

منبع: ایسناشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/11/05

با حضور فرماندار و جمعی از مسئولین شهرستان، کارخانه نساجی و تولید پارچه در بخش فردوس رفسنجان که با اعتبار 10
میلیارد تومان احداث شده است به بهره برداري رسید.

به گزارش ایسنا، فرماندار رفسنجان عصر امروز پنجم بهمن
در مراسم افتتاح این کارخانه اظهار کرد: مشکلات
معیشتی، بیکاري و فقدان آب آشامیدنی یا کیفیت پایین
آب از دلایل مهاجرت روستائیان به شهر است که براي
ماندگاري روستائیان باید تفکر توسعه را ترویج داد و بر
اساس آن با ایجاد اشتغال آن هم با سرمایه گذاري هاي کم

 
بتوان معیشت خانوارها را تأمین کرد. 

علی اکبر پورمحمدي تأمین آب را از ضروریات مناطق روستایی رفسنجان دانست و افزود: از 10 سال پیش مطالعات طرح آب رسانی
به مناطق روستایی شروع شده و 611 میلیارد تومان اعتبار اجراي طرح است و طبق تفاهم نامه اي که مابین قرارگاه سازندگی سپاه و

 
دولت امضا شده طرح 3 ساله اجرا می شود امّا با پیشرفت خوبی که دارد طی آینده دو سال تکمیل می شود. 

وي بیان کرد: تصفیه خانه آب رفسنجان با 250 میلیارد تومان اعتبار از سوي مجتمع مس سرچشمه رفسنجان با دو منبع 20 هزار
مترمکعبی در حال ساخت است و تصفیه خانه اي که قرار است هزار لیتر در ثانیه آب کل رفسنجان را تصفیه کند در حال احداث
است و تا پایان سال آینده به بهره برداري می رسد. بخشی از این آب داخل شهر، بخشی به حومه غربی و شرقی و بخشی از این آب
تصفیه شده از طریق لوله 400 مستقیم به سمت منطقه نوق ارسال می شود تا کمبود و کیفیت پائین آب منطقه نوق به طور کلی

 
برطرف شود. 

فرماندار رفسنجان در خصوص کارخانه نساجی در منطقه فردوس نیز گفت: این کارخانه در شهرك صنعتی بخش فردوس احداث شده

 
امّا این در این شهرك تنها 3 کارخانه ایجاد شده که باید با جذب سرمایه گذاري واحدهاي بیشتري احداث و اشتغالزایی شود. 

وي بیان کرد: این شهرك صنعتی داراي وسعت 12 هکتار است که باید براي رفع معضل بیکاري و رونق اقتصادي واگذاري زمین ها و

 
جذب سرمایه گذاري ها صوت گیرد تا با ایجاد واحدهاي تولیدي زمینه ایجاد اشتغال فراهم شود. 

پورمحمدي خاطرنشان کرد: در کنار این کار فرمانداري پیگیر جذب تسهیلات اشتغالزایی براي مشاغل خرد و خانگی است و می تواند
متقاضیان مشاغل خانگی و افراد جویاي کار را به بانک معرفی کند تا تسهیلات بانکی کم بهره به آن ها اعطا شود و سطح درآمد

 
خانوارها افزایش یابد. 

مسئول کارخانه نساجی نیز در این مراسم گفت: مساحت کارخانه نساجی 2 هزار مترمربع است که زمینه اشتغال 10 نفر را فراهم و



 
این کارخانه در جنوب شرق کشور تنها واحد نساجی است. 

احمد خانی عنوان کرد: 4 خط تولید پارچه در این کارخانه راه اندازي شده و تجهیزات تمام اتوماتیک هستند که از کشور ایتالیا

 
خریداري شده است. 

 
وجود تنها سه کارخانه در شهرك صنعتی بخش فردوس 

بخشدار فردوس رفسنجان نیز در این مراسم اظهار کرد: با وجود احداث شهرك صنعتی در این منطقه امّا تنها سه کارخانه تیرچه،
نئوپان و تولید پارچه راه اندازي شده است که باید زمینه جذب سرمایه گذاري ها صورت گیرد تا بتوان اشتغال پایدار و رونق اقتصادي

 
را شاهد باشیم. 

علی محمدي بهجت افزود: 25 حلقه چاه آب کشاورزي در این منطقه حفر شده و در زمینه ورزش هم علاقمندان زیادي در رشته
هاي مختلف داریم که افتخارآفرینان استانی و کشوري هستند؛ همچنین دو زمین چمن مصنوعی در صفائیه و مهدي اباد هم ایجاد

 
شده است. 

وي بیان کرد: وضعیت کشاورزي بخش فردوس وابسته به محصول پسته است که 8 هزار هکتار زیر کشت پسته و 2.5 هکتار سطح هم

 
زیر کشت زعفران رفته است. 

بخشدار فردوس همچنین گفت: بخش فردوس داراي 48 شهید، بیش از 6 هزار بسیجی و 300 ایثارگر است و اولین شهید مبارزات

 
قبل از انقلاب به نام شهید انصاري هم توسط مردم این خطه تقدیم انقلاب شده است. 

انتهاي پیام



کالا کارت بانک مهر ایران باهدف رفع مشکلات مردم راه اندازي شده است

منبع: ایرناشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/11/05

کرمانشاه- ایرنا- مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان کرمانشاه یکی از مهترین دغدغه هاي این بانک را کاهش
قدرت خرید مردم دانست و گفت: با راه اندازي طرح کالا کارت اندکی از مشکلات مردم را حل کردیم.

کرمانشاه- ایرنا- مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران
استان کرمانشاه یکی از مهترین دغدغه هاي این بانک را
کاهش قدرت خرید مردم دانست و گفت: با راه اندازي طرح

 
کالا کارت اندکی از مشکلات مردم را حل کردیم. 

به گزارش خبرنگار ایرنا؛ «محمدرضا نجفی شعاع» عصر سه
شنبه در نشست خبري با اشاره به اینکه در طرح کالا
کارت با اشخاص و موسساتی قرارداد می بندیم که قیمت
نقد و اقساط آنها یکی است افزود : بعد از انعقاد قرارداد در
فروشگاه هاي لوازم خانگی، بیمه، سلامت و دندان پزشکی

امروز هم با یکی از بهترین جراح هاي چشم کشور آقاي دکتر امیدیان قرارداد همکاري امضا می کنیم تا همشهري هاي ما از توانایی او

 
استفاده کنند. 

وي در خصوص کالا کارت هم افزود: در این طرح یک کارت اعتباري تا سقف 50 میلیون تومان به مشتریان پرداخت می کنیم که می
توانند از پذیرنده هاي متنوعی کالاها و خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند؛ این کارت بدون نیاز به سپرده گذاري و با کارمزد
بسیار پایینی ارائه می شود که می تواند قدرت خرید مردم را افزایش دهد و باعث شود قدري از دغدغه هاي مردم در این شرایط

 
اقتصادي دشوار، کاهش یابد. 

مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران استان کرمانشاه افزود: این طرح با استقبال روبرو شده و روز به روز بر تعداد فروشگاه هاي
طرف قرارداد بانک افزوده می شود، به طوري که تا کنون بیش از 27هزار کسب و کار در شهرهاي مختلف پذیرنده کالا کارت بانک
مهر ایران شده اند و یک میلیون و 900 هزار نفر کالا کارت را دریافت کرده اند که این موضوع می تواند قدرت انتخاب دریافت

 
کنندگان کالاکارت را افزایش دهد. 

نجفی شعاع در خصوص چگونگی استفاده از کالا کارت در چشم پزشکی هم گفت: بیمارانی که مشکل چشمی دارند می توانند به
مطب دکتر جلیلیان واقع در پارکینگ شهرداري جنب هتل راه کربلا مراجعه و معرفی نامه و پیش فاکتور خود را تحویل و به بانک

 
ارائه دهند تا کالا کارت براي آنها در اقساط شش ماهه یا 9 ماهه یا 12 و یا 18 ماهه با کمترین سود ممکن صادر شود. 

 
طرح کالا کارت بانک مهر مرا به آرزوي دیرینه ام رساند 



دکتر امیدیان هم در این نشست گفت: در 28 سالی که کار طبابت انجام می دهم همیشه یکی از آرزوهاي من این بوده که بین
پزشک و بیمار مباحث مالی مطرح نشود و هیچ بیماري به خاطر پول از درمان عقب نماند که طرح کالا کارت بانک مهر ایران بسیار

 
خوب است و چندین گام مرا به آرزوي دیرینه ام می رساند. 

این فوق تخصص جراحی چشم افزود: کسانی که مشکل آب مروارید، ناخنک چشمی، ضایعات چشمی، قرنیه، پلک، انحرافات چشمی،

 
ضعیفی، دوربینی و نزدیک بینی دارند با مراجعه به مطب می توانند از خدمات کالا کارت بانک مهر استفاده کنند. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان کرمانشاه با دکتر«جلیل امیدیان»فوق تخصص جراحی چشم در قالب طرح کالا کارت تفاهم
نامه همکاري امضا کرد تا افرادي که نیازمند خدمات مختلف جراحی چشم هستند و توانایی پرداخت هزینه را ندارند با کالا کارت

 
بانک مهر از این خدمات استفاده و درمان خود را انجام دهند. 

بانک قرض الحسنه مهر در 22 آذر سال 1386 آغاز به کار کرد. این بانک در حال حاضر با بیش از 530 شعبه فعال در سراسر کشور

 
در حال ارائه خدمت به هموطنان است. 

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه در حوزه هاي اشتغال و کارآفرینی، معیشت، ازدواج، درمان و حمایت از مددجویان سازمان هاي
حمایتی و سازمان هاي مردم نهاد از جمله خدمات این بانک است. پرداخت وام هاي قرض الحسنه به 10 میلیون و 500 هزار نفر

 
حاصل خدمات این بانک در طول 14 سال فعالیت بوده است. 

 
برچسب ها 

 
- چشم پزشکی 

 
- بانک مهر ایران 

 
- کرمانشاه 

- وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی



توجه به طرح آمایش صمت در استان همدان در دستور کار قرار گیرد

منبع: شاتاشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/11/05

مشاور وزیر و مدیر کل حوزه وزارتی وزارت صمت با بیان اینکه طرح آمایش صنعتی، معدنی و تجاري استان ها و شهرستان
ها در وزارت صمت در اولویت قرار گرفته است، خواستار توجه ویژه به این موضوع در استان همدان شد.

مشاور وزیر و مدیر کل حوزه وزارتی وزارت صمت: توجه به
طرح آمایش صمت در استان همدان در دستور کار قرار
گیرد مشاور وزیر و مدیر کل حوزه وزارتی وزارت صمت با
بیان اینکه طرح آمایش صنعتی، معدنی و تجاري استان ها
و شهرستان ها در وزارت صمت در اولویت قرار گرفته است،

 
خواستار توجه ویژه به این موضوع در استان همدان شد. 

به گزارش شاتا، شهاب جنابی در مراسم تکریم و معارفه
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان با

بیان اینکه حوزه صمت، حوزه بسیار مهم و گسترده اي است، گفت: در استان همدان که ظرفیت هاي بسیاري در حوزه صنعت، معدن

 
و تجارت دارد و دستاوردهاي خوبی در این عرصه ها داشته است، می توان بیش از اینها گام برداشت و نقش آفرینی کرد. 

وي با تاکید بر اینکه سازمان صمت نقش محوري دارد چراکه از سویی مأموریت هاي بسیار گسترده و از سویی، اثرگذاري مستقیم آن
بر زندگی مردم هم حساسیت آن را دو چندان می کند، اضافه کرد: نقش آفرینی این سازمان، در حوزه تجارت و اصناف و بازرگانی و

 
واحدهاي تولیدي، حساسیت آن را نشان می دهد. 

 
مشاور وزیر صمت خاطرنشان کرد: در عین این مأموریت ها، می توان آثار کار خوب را در این مسیر ارتقا بخشید. 

جنابی با تصریح بر اینکه در مجموعه وزارت صمت، قبل از شروع به کار دولت جدید قرار بود برنامه اي براي آن تهیه شود، گفت: از
روزي که وزیر جدید صمت وارد این حوزه شده اند، ساعتی نبوده که بی تفاوت نسبت به این موضوع پیش رفته باشند بدین سبب،

 
برنامه هاي مشخصی تهیه شده تا از این فرصت مهم استفاده شود و وارد کار شویم. 

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت ادامه داد: در این راستا، برنامه هاي مشخصی تهیه شده که یکی از آنها تدوین یک برنامه مشخص

 
است. 

جنابی تصریح کرد: علی رغم آن که با مأموریت ها و وظایف جاري دست به گریبان هستیم، ریل گذاري مهمی نیاز است که باید 100

 
پروژه تحولی در چند سبد پروژه اي در نظر گرفته و براي آنها گام هاي بلندي برداشته شود. 



وي با اشاره به اینکه برخی از این پروژه ها آغاز شده، برخی از آنها در حال تکمیل است و برخی در مراحل آغازین قرار دارند، اظهار
کرد: حال، در استان همدان نیز در این خصوص باید در جهت تحقق این پروژه ها گام برداشته و انتظار می رود که مسئولین مربوطه

 
با قوت و جدیت در این مسیر نقش آفرینی کنند. 

جنابی با بیان اینکه طرح آمایش صنعت، معدن و تجارت استان ها و شهرستان ها در پیش گرفته شده است، خواستار توجه به این

 
موضوع در استان همدان شد. 

این مقام مسئول با تاکید بر اهمیت این موضوع ادامه داد: باید بر اساس پیش نویس تهیه شده در این راستا، همه مشارکت داشته و تا
به صورت مشخص به آن اهداف تعیین شده برسیم اینکه در هر استان چه ظرفیت هایی هست، چه کارهایی شده و حال چه اقداماتی

 
نیاز است تا اشتغال محقق و به اهداف مربوطه برسیم. 

مشاور وزیر و مدیر کل حوزه وزارتی و زارت صمت خاطرنشان کرد: با این تفاسیر، انتظار می رود که این طرح، به اجماع جمعی برسد

 
و امکان پذیر باشد. 

وي یادآور شد: بدین ترتیب نه تنها دستگاه هاي اجرایی مربوطه بلکه مشارکت بخش خصوصی را نیز باید براي تحقق این اهداف و

 
برنامه ها شاهد باشیم و در نهایت بر اساس آن پیش خواهیم رفت. 

 
جنابی با بیان اینکه این طرح، تا پایان سال جمع بندي و مبناي عمل قرار خواهد گرفت، به موضوع بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد. 

مشاور وزیر صمت، در این راستا با اشاره به بخشی از بیانیه گام دوم انقلاب «نکته مهمّی که باید آینده سازان در نظر داشته باشند، این
است که در کشوري زندگی می کنند که از نظر ظرفیت هاي طبیعی و انسانی، کم نظیر است و بسیاري از این ظرفیت ها با غفلت
دست اندرکاران تاکنون بی استفاده یا کم استفاده مانده است. همت هاي بلند و انگیزه هاي جوان و انقلابی، خواهند توانست آنها را
فعال و در پیشرفت مادي و معنوي کشور به معنی واقعی جهش ایجاد کنند»، گفت: باید به این موضوع ها و تأکیدات در بیانیه گام

 
دوم انقلاب توجه ویژه اي شود. 

وي خاطرنشان کرد: اگر به این موارد توجه شود، مسلماً برکات آن را خواهیم دید و با این فرصت ها و ظرفیت ها می توانیم قدم هاي

 
بلندي برداریم. 

 
تحقق وعده ها نیازمند همدلی، همفکري و هم افزایی است 

جنابی با بیان اینکه در راستاي تأکیدات موجود مبنی بر ارائه گزارش هاي مستمر، صادقانه و واقع بینانه به مردم از عملکردهاي
مسئولین، گزارش سه ماهه عملکرد در وزارت صمت ارائه و منتشر شد؛ خطاب به رئیس جدید سازمان صمت استان همدان گفت:
انتظاراتی که وزارتخانه از شما دارد بر اساس ظرفیت عظیمی است که در این سالن هستند، از همفکري و نقطه نظرات ارزشمندشان

 
بهره مند شوید؛ تحقق وعده ها نیازمند همدلی، همفکري و هم افزایی است. 

 
وي دغدغه وزیر صمت را چنین عنوان کرد: باید دغدغه ها و مسائل عزیزان در حوزه صمت را دغدغه خودمان بدانیم. 



در این آئین، از زحمات «حمیدرضا متین» تقدیر و طی حکمی «احمد شانیان» به عنوان رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
همدان معرفی شد.



تاکید بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه 1401 / ماجراي

پروژه اي که بعد از 15 سال در چهارمحال و بختیاري همچنان زیرسازي می

شود!

منبع: خانه ملتشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس مجلس شوراي اسلامی در نشست استاندار و اعضاي مجمع نمایندگان استان چهارمحال و بختیاري که براي بررسی
مصوبات نظارت میدانی سال گذشته از این استان برگزار شده، با تاکید بر لزوم توجه به استان هاي محروم در قانون بودجه

1401 همانند بودجه سال جاري به معضل فاجعه بار برخی پروژه هاي نیمه تمام در استان ها ...

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، دکتر محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی در پیگیري مصوبات نظارت
میدانی سال گذشته از استان چهارمحال و بختیاري با حضور اعضاي مجمع نمایندگان و استاندار این استان با تاکید بر ضرورت توجه
به استان هاي محروم عنوان کرد: این توجه براي نخستین بار در بودجه 1400 با محوریت محرومیت زدایی از استان هاي محروم
مانند استان هاي خوزستان، سیستان و بلوچستان، چهارمحال و بختیاري، کردستان، ایلام و... رقم خورد و باید همین رویکرد در

 
بودجه سال 1401 نیز تکرار شود. 

رئیس قوه مقننه با اشاره به اینکه پس از نظارت میدانی صورت گرفته به استان چهارمحال و بختیاري، براي تکمیل پروژه اتصال راه
هاي 25 هزار روستا و همچنین آبرسانی به 7 هزار و 138 روستا در یک دوره 3 ساله اقدامات مهمی آغاز شده است، افزود: قوانین
بودجه این ظرفیت را دارد که از محل تبصره 14، 16 و 18 پیگیري هاي لازم براي توسعه و پیشرفت مناطق محروم نهایت بهره مندي

 
انجام شود و این موضوع نیازمند پیگیري در استان نیز است. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی درباره مسائل مربوط به آب نیز گفت: در این زمینه وزارت کشور باید با استفاده از ظرفیت ملی و بر
مبناي عدالت و منافع مردم با رعایت پیوست هاي زیست محیطی و اجتماعی، اقدامات لازم به ویژه مصوبات قانونی را اجرایی کند تا

 
منفعت آن نصیب مردم و کشاورزان شود. 

وي با اشاره به سختی تکمیل پروژه هاي عمرانی نیمه تمام در مناطقی همچون کوهرنگ استان چهارمحال و بختیاري عنوان کرد: به
عنوان نمونه یک پروژه راه در این استان از حدود 15 سال قبل تا به امروز هنوز به بهره برداري نرسیده و فقط در مرحله زیرسازي
پیشرفت داشته که آن هم با اولین بارش برف و کولاك تخریب و مجدداً بودجه هاي سالانه صرف کار زیرسازي می شود، یعنی یک

 
چرخه تکراري بدون نتیجه هر سال انجام می شود که باید این فرایند معیوب و ناکارآمد اصلاح شود. 

قالیباف با تاکید بر اینکه نباید فقط از ظرفیت بودجه هاي دولتی براي توسعه و آبادانی استان ها و تکمیل پروژه هاي نیمه تمام
استفاده کرد، ادامه داد: چهارمحال و بختیاري ظرفیت هاي بالایی در حوزه هاي مختلف دارد و باید با ایجاد انگیزه براي سرمایه گذار،

 
زمینه را براي استفاده از اعتبارات غیردولتی نیز فراهم کرد. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه لازم است در برخی پروژه ها مثل پروژه اتصال راه آهن چهارمحال و بختیاري به خوزستان
نگاه ملی داشته باشیم، تصریح کرد: یکی از پروژه هایی که سال آینده باید اعتبار ویژه اي براي آن در لایحه بودجه 1401 در نظر
گرفت، اتصال خط ریلی لردگان به استان خوزستان است. این پروژه باعث اتصال مسیر ریلی از استان اصفهان به خوزستان می شود و



همه کشور از آن بهره مند می شوند. اگر همین پروژه در کنار اتصال راه جاده اي از اصفهان به خوزستان محقق شود، درآمدهاي

 
استان متحول خواهد شد. 

 

 
مطالبات نمایندگان استان 

در این نشست حسین بامیري، امیرقلی جعفري بروجنی، قدرت االله حمزه شلمزاري و احمد راستینه هفشجانی نمایندگان استان
چهارمحال و بختیاري نیز پیش از رئیس مجلس، با اشاره به نظارت میدانی دکتر قالیباف از استان چهارمحال و بختیاري به برخی

 
مصوبات اجرا شده در استان اشاره و از رئیس مجلس تقدیر کردند. 

از جمله مهمترین موضوعات مطرح شده از جانب نمایندگان استان چهارمحال و بختیاري، می توان به ضرورت تخصیص اعتبارات براي
تکمیل پروژه هاي راه و راه آهن استان، چاره اندیشی براي معضل بیکاري و ایجاد اشتغال پایدار در استان، تکرار مصوبات سفر نظارتی
رئیس مجلس در بودجه 1401 کل کشور و تکمیل پروژه هاي آبرسانی به روستاهاي استان چهارمحال و بختیاري که از مصوبات سفر

 
رئیس مجلس بوده است، اشاره کرد./ 

پایان پیام



سرپرست جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان رشت معرفی شد

منبع: لیجارشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش لیجار نقل از پایگاه اطلاع رسانی فرمانداري شهرستان رشت؛ دکتر حمید رضا امام پناهی در نشستی که به منظور
معارفه سرپرست جدید اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان رشت  با حضور مهندس آقاجانی مدیر کل تعاون، کار و

رفاه اجتماعی گیلان برگزار شد، با تقدیر از زحمات آقاي علی لقمانی و آرزوي (...) ...

رشت-لیجار:با حضور سرپرست فرمانداري رشت و اداره کل
تعاون، مدیر کل کار و رفاه اجتماعی استان، با تقدیر از
زحمات آقاي علی لقمانی، سجاد پورموسی به عنوان
سرپرست اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی رشت معرفی

 
شد. 

به گزارش لیجار نقل از پایگاه اطلاع رسانی فرمانداري
شهرستان رشت؛ دکتر حمید رضا امام پناهی در نشستی
که به منظور معارفه سرپرست جدید اداره تعاون، کار و رفاه

اجتماعی شهرستان رشت  با حضور مهندس آقاجانی مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان برگزار شد، با تقدیر از زحمات آقاي
علی لقمانی و آرزوي موفقیت براي آقاي سجاد پورموسی به عنوان سرپرست جدید اداره تعاون، کار و رفاه شهرستان رشت، تاکید کرد:
بر اساس نگاه دولت، کارگزاران نظام باید با رویکردي مردمی، با حضور میدانی و بدور از قواعد دست و پا گیر اداري از نزدیک مشکلات

 
و موانع را بررسی و نسبت به رفع آن اقدام کنند. 

وي با تاکید بر لزوم ارائه راهبردهاي جدید و کارشناسی براي برون رفت از مشکلات ، اضافه کرد: ضرورت دارد دستگاه هاي دولتی با

 
هم افزایی در بحث اشتغال و بالا بردن سطح تولید تا رفع کامل معضلات در کنار مردم باشند . 

نماینده عالی دولت در مرکز استان با اشاره به این که مدیران دولتی باید با نگاه انقلابی، منشاء تغییرات مثبت در ادارت باشند؛ گفت:
با توجه به حجم بالاي استقرار واحدهاي صنعتی استان در شهرستان رشت، مجموعه فرمانداري و دستگاه هاي دولتی براي همراهی

 
در حل مشکلات حوزه تولید و کارگري آمادگی کامل دارند. 

سرپرست فرمانداري رشت با تقدیر از زحمات لقمانی رئیس سابق اداره تعاون، کار و رفاه شهرستان رشت، افزود: امیدواریم با حضور
آقاي پورموسی و تجاربی که از سالهاي خدمت اندوخته اند شاهد ارتقاء شاخص خدمت رسانی به مردم در مجموعه اداره تعاون، کار و

 
رفاه رشت باشیم. 

گفتنی است سجاد پورموسی پیش از این ریاست اداره تعاون، کار و رفاه شهرستان هاي آستانه اشرفیه و صومعه سرا را در کارنامه
کاري خود دارد.



اختصاص بیش از 8 میلیارد تومان تسهیلات براي مشاغل خانگی رشت

منبع: لیجارشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش لیجار نقل از پایگاه اطلاع رسانی فرمانداري شهرستان رشت، مهندس زهرا میراعلمی در جلسه کارگروه اشتغال
فرمانداري رشت با تاکید بر حمایت از ایجاد مشاغل خانگی در جهت کمک به سبد اقتصادي خانوار و دوام کانون خانواده ها،

اظهار داشت: با توجه به پایان مهلت ثبت نام استفاده از تسهیلات اشتغال خانگی در ...

رشت-لیجار:معاون توسعه و برنامه ریزي فرمانداري
شهرستان رشت با اشاره به اهمیت توانمندسازي اقتصادي
خانواده ها، اظهار داشت: از ابتداي سال جاري تاکنون مبلغ
8 میلیارد و 200 میلیون تومان در قالب تسهیلات مشاغل

 
خانگی به 116 نفر از واجدین شرایط پرداخت شده است. 

به گزارش لیجار نقل از پایگاه اطلاع رسانی فرمانداري
شهرستان رشت، مهندس زهرا میراعلمی در جلسه کارگروه
اشتغال فرمانداري رشت با تاکید بر حمایت از ایجاد مشاغل
خانگی در جهت کمک به سبد اقتصادي خانوار و دوام

کانون خانواده ها، اظهار داشت: با توجه به پایان مهلت ثبت نام استفاده از تسهیلات اشتغال خانگی در آخر بهمن ماه امسال، بانک

 
هاي عامل نسبت به تعیین تکلیف پرونده هاي باقیمانده اقدام کنند. 

 وي با اشاره بر پرداخت 8 میلیارد و 200 میلیون تومان تسهیلات ایجاد اشتغال خانگی در قالب اعتبارات استانی با بررسی آخرین
وضعیت پرداخت تسهیلات حمایتی کرونا و تحصیلات ایجاد مشاغل خانگی توسط کمیته امداد و بهزیستی شهرستان رشت، افزود:
ذیل بند ب تبصره 16 قانون بودجه سال 1400 از ابتداي سال جاري تاکنون از مجموع 15 میلیارد و 700 میلیون تومان اعتبار
تصویبی بهزیستی، مبلغ 11 میلیارد و 400 میلیون تومان و از مجموع 72 میلیارد و 680 میلیون تومان اعتبار اختصاص داده شده به
کمیته امداد بیش از 40 میلیارد تومان جذب و براي کمک به صاحبان مشاغل و ایجاد اشتغال خانگی به حساب متقاضیان واجد

شرایط واریز گردیده است.



کسب رتبه اول بهره وري در فرآورده هاي نفتی و بازده فروش توسط شرکت

پتروشیمی پارس

منبع: اقتصاد طلاییشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/11/05

شرکت پتروشیمی پارس موفق به اخذ رتبه اول از نظر بهره وري کل عوامل در گروه فرآورده هاي نفتی و همچنین رتبه اول
از نظر شاخص بازده فروش در گروه فرآورده هاي نفتی شد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت

(...) (IMI-100) پتروشیمی پارس، بیست و چهارمین همایش رتبه بندي صد شرکت برتر ایران

شرکت پتروشیمی پارس موفق به اخذ رتبه اول از نظر بهره وري کل عوامل در گروه فرآورده هاي نفتی و همچنین رتبه اول از
نظر شاخص بازده فروش در گروه فرآورده هاي نفتی شد. به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت پتروشیمی پارس،

 
 (...) (IMI-100) بیست و چهارمین همایش رتبه بندي صد شرکت برتر ایران

شرکت پتروشیمی پارس موفق به اخذ رتبه اول از نظر بهره وري کل عوامل در گروه فرآورده هاي نفتی و همچنین رتبه اول از نظر

 
شاخص بازده فروش در گروه فرآورده هاي نفتی شد. 

به گزارش اقتصادطلایی به نقل از روابط عمومی شرکت پتروشیمی پارس، بیست و چهارمین همایش رتبه بندي صد شرکت برتر ایران
(IMI-100) با برنامه ریزي سازمان مدیریت صنعتی امروز با حضور معاون وزیر صنعت معدن وتجارت، معاون وزیر نفت، مدیرعامل

 
سازمان مدیریت صنعتی و مدیر مرکز رتبه بندي شرکت هاي برتر در مرکز همایش هاي بین المللی صدا و سیما برگزار شد. 

این رتبه بندي که 500 شرکت بزرگ و تاثیرگذار در اقتصاد کشور را معرفی می کند با هدف معرفی و شناسایی جایگاه بنگاه هاي

 
اقتصادي و گروه هاي صنعتی ، گسترش رقابت بین بنگاه اقتصادي انجام شد. 

در این ارزیابی، شرکت هاي برتر بر اساس شاخص هایی همچون «بیشترین فروش»، «بیشترین سودآوري»، «بالاترین ارزش بازار»،
«بالاترین ارزش افزوده»، «بیشترین دارایی»، «بالاترین اشتغال زایی»، «بالاترین بهره وري کل عوامل»، «شاخص هاي اندازه و رشد

 
شرکت»، «شاخص هاي صادرات»، «شاخص هاي نقدینگی»، «شاخص هاي بدهی» و «شاخص هاي بازار» معرفی شدند. 

شرکت پتروشیمی پارس از بین شرکت هاي گروه فرآورده هاي نفتی ، رتبه اول رده بندي شرکت هاي برتر کشور(IMI-100)، را از

 
نظر بهره وري کل عوامل همچنین رتبه اول از نظر شاخص بازده فروش را به دست آورده است. 

شرکت پتروشیمی پارس با برنامه ریزي دقیق و منسجم به منظور توسعه فعالیت هاي خود در صنعت پتروشیمی از ابتداي فعالیت
خود هر سال سیر صعودي را طی کرده است.



معادن بلاي جان «نمین»/ بزرگترین معدن عقیق جهان توسعه ساز نبود

منبع: خوز 24شماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/11/05

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها &– سولماز پورنعمت: وجود معادن متعدد در شهرستان نمین در استان اردبیل، مردم و
فعالان زیست محیطی را با چالش مواجه کرده است. در بعضی از معادن ثبت شده کوه هایی را مشاهده می کنیم که از لحاظ تاریخی

 
و فرهنگی براي مردم منطقه داراي اهمیت هستندو از جمله این کوه ها می توان (...) 

خبرگزاري مهر &– گروه استان ها &– سولماز پورنعمت: وجود معادن متعدد در شهرستان نمین در استان اردبیل، مردم و فعالان
زیست محیطی را با چالش مواجه کرده است. در بعضی از معادن ثبت شده کوه هایی را مشاهده می کنیم که از لحاظ تاریخی و
فرهنگی براي مردم منطقه داراي اهمیت هستندو از جمله این کوه ها می توان به کوه «آق داغ» واقع در روستاي «سیف آباد» و کوه
«قرخلر» در منطقه «پیله چایی» و کوه هاي عنبران اشاره کرد که طی مدت اخیر فعالیت هاي معدن کاوي براي این عرصه ها چالش

 
ایجاد کرده است. 

عرصه هاي طبیعی، پوشش گیاهی و کوه ها گاهی در تیررس سوء استفاده فرصت طلبان قرار می گیرد و مردم شهرستان نمین می
گویند فعالیت هاي معدن کاوي عرصه هاي طبیعی را دچار مشکل کرده است. مردم اعتقاد دارند فعالیت هاي معدنی تاثیري در حل
مشکل بیکاري مردم روستاهاي مجاور معادن نداشته و توسعه اي هم در منطقه خلق نکرده است اما آلودگی هاي معدن کاوي را

 
نصیب مردم همجوار با این معادن کرده است. 

 
لزوم شناسایی معادن دور از روستاها 

یکی از اهالی روستاي «گرده» اظهار کرد: کوه آق داغ و دامنه اطراف آن مراتع و چراگاه روستاهاي اطراف است که با داشتن گونه هاي
جانوري و گیاهی کم نظیر خود باعث تطهیر هواي روستاهاي همجوار می شود در حالی که سودجویان با ماشین هاي سنگین بلدوزر،

 
لودر و کامیون چون موریانه برجان این کوه زیبا و منفرد افتاده اند. 

سرخان قانع بیان کرد: نابودي مراتع غنی به تبع آن گیاهان دارویی و تخریب محل تفرجگاه روستایی که حاصلی جز چاله هاي عظیم،

 
عمیق و خطرآفرین توأم با گرد و غبار سلیس و سمی براي انسان و دام در منطقه باقی نخواهد گذاشت. 

یکی از اهالی روستاي پیله رود در گفت وگو با خبرنگار مهر بیان کرد: کوه «قرخلر» بلندترین کوه منطقه و یکی از ثروت هاي طبیعی
منطقه «پیله چایی» شهرستان نمین است و مردم منطقه از لحاظ طبیعی، تاریخی و مذهبی دل بستگی به این کوه دارند «مردم براي

 
اداي نذورات خود و حتی برگزاري مراسم نماز باران در بالاي این قله گرد هم می آیند». 

وي به تخریب کوه «قرخلر» اشاره و افزود: متأسفانه موقع اعطاي مجوز استخراج به هیچ وجه به مخالفت هاي مردم اهمیت داده نمی

 
شود و اهالی از زخمی کردن این کوه ناراحت هستند. 

طبق تحقیقات محمد علیزاده سولا «دکتراي باستان شناسی» آثار مشاهده شده در کوه «قرخلر» مربوط به دوره تاریخی و اسلام می



باشد روي سطح محوطه آثار سازه هاي معماري سنگی به شکل دیوار باقی مانده است و بقایاي تعدادي گور نیز در دامنه سطح قابل

 
شناسایی است. 

 
 

شهرام قلیزاده در ارتباط با معادن اطراف روستاي «جید» بیان کرد: معادن ضمن تخریب جاده هاي روستاها، به علت وجود گرد و غبار

 
موجب تخریب پوشش گیاهی از جمله گیاهان دارویی و با ارزش منطقه و بسته شدن روزنه تنفسی گیاهان می شوند. 

وي از بین رفتن پوشش گیاهی و کمبود علوفه مناسب براي چرا دام ها را صدمات جدي به دامداران روستایی دانست و گفت:
مسئولان براي جلوگیري از مهاجرت روستاییان، به محیط زندگی و معیشت روستاییان توجه کنند و شرایط زندگی را براي روستاییان

 
سخت نکند. 

 
معدن عقیق، ثروتی براي بومیان خلق نکرد 

رئیس صنعت، معدن و تجارت شهرستان نمین از فعال بودن 34 معدن در شهرستان نمین و بخش عنبران و وجود بزرگترین معدن
عقیق جهان در این منطقه خبر داد و افزود: این مزایا مطمئناً باید نشانه هایی از رشد و توسعه و ریشه کنی فقر و بیکاري براي منطقه

 
داشته باشد ولی به نظر می رسد اینگونه نیست. 

به گفته وي سو استفاده معدن کاران و عدم ارائه خدمات به روستاهاي تابعه و بخش عنبران نه اینکه براي آنها نان و آب نشده بلکه

 
باعث سلب آرامش، از بین رفتن مراتع و مخاطرات زیست محیطی شده است. 

 
نظارت بر معادن بر عهده سازمان صمت است 

رئیس میراث فرهنگی شهرستان نمین در گفت وگو با خبرنگار مهر، بیان کرد: در شرایطی که اداره صنعت، معدن و تجارت از اداره
میراث فرهنگی بلامانع بودن برداشت معادن را استعلام کند، کارشناسان میراث فرهنگی شرایط را بررسی کرده و اجازه برداشت می

 
دهند. 

وي در پاسخ به سوال خبرنگار مهر در ارتباط با نظارت حین برداشت بیان کرد: متولی معادن اداره صنعت و معدن است و اداره میراث



 
فرهنگی و گردشگري محدوده برداشت را تعیین می کند و نظارت حین برداشت برعهده صنعت، معدن و تجارت است. 

وي در ادامه بیان کرد: در قرارداد قید می شود در شرایطی که به مورد مشکوکی برخورد شد متولی امر یا استخراج کننده مورد را به

 
اداره میراث فرهنگی گزارش دهد. 

 
 

 
در صورت مشاهده آلودگی و تخریب محیط زیست برخورد خواهیم کرد 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: طبق قانون جدید اعطاي مجوز معادن، اداره
محیط زیست استان اردبیل تنها در اعطاي مجوز استخراج مناطق «آق داغ خلخال»، «نئور»، «انزان»، «مغان»، «سبلان» و

 
«غاریخکان» اظهار نظر می کند. 

وي با اشاره به اینکه اداره محیط زیست در مابقی مناطق به آلودگی هاي ناشی از معادن نظارت می کند تصریح کرد: با وجود اینکه
اداره کل محیط زیست استان اردبیل در اعطاي مجوز معادن شهرستان نمین دخیل نیست اما به دلیل اعتراض مردم در ارتباط با

 
آلودگی زیست محیطی معادن بخش عنبران، بازدیدي انجام دادیم. 

سعید شهند ادامه داد: طبق استانداردها آلودگی هاي معادن شهر عنبران را اندازه گرفتیم که هم اکنون سه معدن، محفظه جلوگیري

 
از گرد و غبار تعبیه کرده و 2 مورد از معادن جهت جلوگیري از گردوغبار دوش آب نصب کردند. 

وي در ادامه افزود: در مقابل تخریب محیط زیست و آلودگی هوا با هیچکس معامله نداریم و در صورت مشاهده طبق قانون برخورد

 
خواهیم کرد. 



 
 

 
بازسازي معادن به عهده بهره برداران است 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداري شهرستان نمین در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: در ارتباط با معادن بعد از استعلام
اداره صنعت، معدن و تجارت شهرستان نمین طبق قانون بررسی هاي لازم را انجام داده و مرتع یا زراعی بودن زمین را مشخص و

 
اعلام می کنیم. 

وي ادامه داد: یکی از وظایف ما در حوزه معادن مشخص کردن محدوده کار است و زمین را به یک باره در اختیار معدن کار قرار نداده

 
و بخش به بخش اجازه برداشت می دهیم. 

وي به نظارت در هنگام برداشت اشاره کرد و گفت: اداره منابع طبیعی در نحوه برداشت هیچ گونه نظارتی ندارد و نظارت به عهده اداره

 
صنعت، معدن و تجارت است ما فقط محدوده را تعیین می کنیم و اجازه نمی دهیم از محدوده خارج شده یا تخریب کنند. 

اسد صادقپور با اشاره به بازسازي و احیا معدن بعد از پایان برداشت اظهار کرد: طبق قرارداد، بازسازي و احیا معدن بعد از پایان

 
برداشت به عهده خود بهره بردار است. 

وي بیان کرد: بعضی مواقع به دلیل عدم نظارت و عدم رعایت معدن کار سخره هایی ایجاد می شود که امکان بازسازي وجود ندارد

 
برداشت باید به صورت پلکانی انجام شود تا بتوان عملیات بازسازي را انجام داد. 

 
 



این مسئول در پاسخ به خبرنگار مهر در مورد اینکه آیا تاکنون در شهرستان نمین بازسازي انجام شده است گفت: در منطقه آبی بیگلو

 
روستاي «یونجالو» بازسازي انجام شده است که بذر رایگان در اختیار بهره بردار قرار دادیم تا عملیات بازسازي را انجام دهند. 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداري شهرستان نمین خاطرنشان کرد: اداره منابع طبیعی شهرستان نمین براي حمایت از بهره
برداران و جلوگیري از تخریب محیط زیست درخت و بذر رایگان در اختیار معدن کاران قرار می دهد تا عملیات بازسازي را انجام

 
دهند. 

 
معادن را به حال خود رها نکردیم 

رئیس صنعت، معدن و تجارت شهرستان نمین با اشاره به اینکه در قانون موانعی براي اعطاي مجوز معادن وجود ندارد گفت: اداره

 
صنعت، معدن و تجارت شهرستان نمین در شرایط تأیید ارگان هاي مربوطه مجوز برداشت را صادر می کند. 

وي به برداشت در چارچوب قانون اشاره و خاطرنشان کرد: میزان برداشت از معادن تعیین می شود در طول مدت برداشت به صورت

 
مداوم نظارت داریم در صورت برداشت بی رویه، عدم رعایت قانون و آزار و اذیت مردم برخوردهاي قانونی صورت می گیرد. 

دشتی در ارتباط با فاصله معادن از مناطق مسکونی اظهار کرد: فاصله معادن بستگی به نوع مواد استخراجی دارد بعضی از معادن نیاز

 
به انفجار دارند باید دور از مناطق مسکونی شناسایی شوند. 

درست است استخراج مواد معدنی نیاز کشور است اما نباید به بهانه استخراج معادن و اشتغال، منابع شهرستان نمین نابود شود بلکه
ضمن نظارت و جلوگیري از برداشت بی رویه توسعه شهرستان نیز باید مد نظر قرار گیرد و براي برطرف کردن نیاز زود گذر نباید به

 
آثار باستانی و فرهنگی صدمه وارد شود. 

همچنین معادن دور از روستاها شناسایی شوند چرا که با استخراج معادن نزدیک روستاها موجب مخدوش شدن چهره روستا، از بین
رفتن مراتع، بروز مشکلات زیست محیطی و تخریب مناظر طبیعی شده که خسارات جبران ناپذیري بر زیست بوم تحمیل خواهد کرد

 
و نهایتاً در سایه بی توجهی مسئولان مهاجرت اجباري روستاییان را شاهد خواهیم بود. 

منبع: مهر



جهاد اشتغالزایی با گلریزان نیم میلیارد تومانی خیران شهرستان قنوات قم

منبع: موجشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/11/05

خیران بخش مرکزي و شهرستان قنوات استان قم با
گلریزان 500 میلیون تومان وجه نقد در رونق تولید منطقه

 
خود و اشتغال همشهریان نیازمندشان مشارکت کردند. 

به گزارش خبرگزاري موج قم، محسن مسعودیان راد ،
مدیرکل کمیته امداد استان قم در مراسم افتتاح مرکز
نیکوکاري کریمه اهلبیت که بمناسبت میلاد باسعادت
حضرت فاطمه زهرا(س) و در شهرستان قنوات قم با حضور
بیش از 100 نفر از خیران و نیکوکاران این شهر برگزار شد

با اشاره به اینکه فقر با توزیع پول در بین نیازمندان حل نمی شود گفت: رویکرد کمیته امداد براي کاهش فقر در کشور، مردمی کردن

 
بیش از پیش این نهاد، اشتغالزایی و توانمندسازي محرومان است. 

وي با بیان اینکه راهبرد قرآن براي حذف فقر، پیوند اغنیا به فقرا است تأکید کرد: تخصصی کردن مراکز نیکوکاري از برنامه هاي مهم

 
کمیته امداد براي بهره گیري از این راهبرد مهم قرآن است. 

مسعودیان راد توجه به مسأله مهارت آموزي و اشتغال نیازمندان را ضروري عنوان و اظهار کرد: گلریزان خودجوش مردمی در شهر

 
قنوات قابل تحسین و تقدیر است. 

در این جشن باشکوه، خیران بخش مرکزي و شهرستان قنوات استان قم با گلریزان 500 میلیون تومان وجه نقد در رونق تولید منطقه
خود و اشتغال همشهریان نیازمندشان مشارکت کردند.



آپلود عکس

دبیر شوراي عالی مناطق آزاد از واحدهاي تولیدي فعال درقم بازدید کرد

منبع: قم پرسشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش ایرنا سعید محمد به همراه سید محمد تقی شاهچراغی استاندار و مدیران دستگاه هاي اجرایی استان به منظور
بررسی مسائل و مشکل هاي فعالان اقتصادي از شرکت ها و واحدهاي تولیدي فعال در منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم

بازدید کرد. این بازدید در...

به گزارش ایرنا سعید محمد به همراه سید محمد تقی شاهچراغی استاندار و مدیران دستگاه هاي اجرایی استان به منظور
بررسی مسائل و مشکل هاي فعالان اقتصادي از شرکت ها و واحدهاي تولیدي فعال در منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان قم بازدید کرد.

این بازدید در قالب برنامه هاي سه شنبه هاي اقتصادي قم صورت می گیرد که بر اساس آن مدیران دستگاه هاي اجرایی استان براي

 
بررسی مسائل و مشکل هاي تولیدکنندگان به صورت میدانی در واحدهاي تولیدي حاضر می شوند. 

محمد، با حضور در پنج واحد صنعتی فعال و نیمه فعال منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان در جریان موانع توسعه و رونق تولید این

 
واحدها قرار گرفت. 

رفع تعهد ارزي، نداشتن معافیت مالیاتی، واردات کالاي مشابه داخلی، تامین نیروي انسانی، هزینه بالاي گواهی تولید در منطقه ویژه و

 
تاخیر در استرداد مالیات بر ارزش افزوده مهمترین مشکل هایی بود که تولیدکنندگان در این بازدید مطرح کردند. 

منطقه ویژه اقتصادي سلفچگان در 50 کیلومتري قم در زمینی به مساحت 2000 هکتار در سال 1376 به تصویب هیات وزیران

 
رسید. 

این منطقه به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادي به مرکز سیاسی - اقتصادي کشور، واقع در مسیر جاده ابریشم، راه
آهن سراسري و بزرگراه هاي اصلی شمال - جنوب و شرق - غرب ایران بوده و جهت برقراري ارتباط با اروپا، کشورهاي آسیاي میانه و
خلیج فارس به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش تعیین کننده اي در اقتصاد کلان منطقه

 
و کشور ایفا نماید. 

حجم سرمایه گذاري انجام شده براي واحدهاي صنعتی قم فراتر از 85هزار میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاري صورت

 
گرفته در حدود 2 هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي استان براي بیش از 60 هزار نفر فرصت اشتغال ایجاد شده است. 

قم داراي هفت شهرك صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوري اطلاعات و ارتباطات (I.C.T) و
چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت ممتازي براي توسعه سرمایه گذاري، تولید و

 
اشتغال دارد. 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 





اجراي 63 طرح اشتغالزا در کارگروه اشتغال گیلانغرب تصویب شد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/11/05

سرپرست فرمانداري گیلانغرب گفت: اجراي 63 طرح اشتغالزا با اعتبار سه میلیارد تومان در کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري
این شهرستان تصویب شد.

باشگاه خبرنگاران جوان کرمانشاه- حشمت رضایی گفت:
این طرح هاي خود اشتغالی در حوزه مشاغل خانگی بخش
کشاورزي، دامپروري، صنعتی و خدماتی ایجاد می شوند و

 
زمینه اشتغال63 نفر را نیز فراهم می کنند. 

میزان تحقق اشتغال شهرستان در سال جاري را 115
درصد بوده است. از ابتداي امسال تاکنون سه هزار و 11
فرصت شغلی در بخش هاي مختلف براي متقاضیان واجد
شرایط در این شهرستان ایجاد شده است. در زمینه ایجاد
اشتغال در استان کرمانشاه رتبه چهارم را در اختیار داریم.



قاضی زاده هاشمی: تاکید بر تبیین فرهنگ ایثار و شهادت با استفاده از زبان

هنر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش خبرگزاري فارس از شیراز، امیرحسین قاضی
زاده هاشمی بعد از ظهر امروز در جلسه شوراي فرهنگ
ایثار و شهادت، با تاکید بر اهمیت مفهوم ایثار و شهادت به
نقش مهم بنیاد شهید و امور ایثارگران در ترویج و گسترش
فرهنگ جهاد و ایثار اشاره کرد و گفت: تبلیغ و تبیین
فرهنگ ایثار و شهادت با استفاده از زبان هنر بسیار تاثر

 
گذارتر است. 

 
رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: فرهنگ انقلاب ما، فرهنگ عاشورایی در زمان حال است. 

وي در ادامه با بیان اینکه خداوند در طول تاریخ اقوام و گروه هاي بسیاري را مورد آزمایش و امتحان قرار داده است، تاکید کرد: امروز

 
نیز برخی از ما براي خدمت رسانی به این قشر انتخاب شده ایم. 

قاضی زاده هاشمی به مدیران استانی هم پیشنهاد داد که براي پست هاي مدیریتی به ایثارگران و خانواده هاي شهدا، توجه بیشتري

 
داشته باشند زیرا که این قشر، امتحان خود را پس داده اند. 

وي، با تاکیدبر این که ترویج فرهنگ ایثار و شهادت خوب است اما بهتر از آن تعمیق این فرهنگ با حفظ مبانی و اخلاق است، گفت:

 
اگر به این موضوع توجه کنیم، جامعه و جوانان هدایت خواهند شد و هیچ چیزي آن را از راه راست منحرف نخواهد ساخت. 

رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور افزود: نگاه پر امید مردم ما به این دولت و مدیران انقلابی آن است و همین موضوع
مسئولیت ما را دوچندان و کار ما را سخت تر می کند ، چراکه امروز نهادهاي انقلابی در اختیار ما هستند و این وظیفه به گردن ما

 
است و با حضور مدیران علمی و دلسوز و لایقی چون دکتر ایمانیه توقع مردم نیز بسیار بالا رفته است. 

وي در ادامه به بررسی پیشنهادهاي استاندار فارس پرداخت و گفت: در حوزه اشتغال ما طبق قانون موظف هستیم 70 درصد آنها را
در مشاغل دولتی استخدام کنیم و براي بقیه که معمولا تحصیلات کمتر از دیپلم دارند هم براي اشتغال در بخش خصوصی تلاش

 
خواهیم کرد. 

قاضی زاده هاشمی ادامه داد: پنج هزار خانواده ایثارگران که نه زمین و نه وام مسکن را دریافت نکرده اند، در اولویت تهیه مسکن قرار

 
می گیرند. 



رئیس سازمان بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور همچنین بر دیدار با خانواده شهدا و ایثارگران به صورت سالانه تاکید کرد و با اشاره
به اینکه این خانواده ها نیاز دارند سالانه سخنان و درخواست هاي خود را با مسئولان اجرائی مطرح کنند، از مدیران دستگاه هاي

 
اجرایی استان، خواست تا براي این ملاقات ها برنامه ریزي کنند و این اتفاق حداقل سالی یکبار رخ دهد. 

وي در ادامه براي گسترش فرهنگ ایثار و شهادت بر کارهاي فرهنگی و هنري تاکید کرد و گفت: استان فارس باید سالانه حداقل

 
ساخت یک سریال یا فیلم سینمایی فاخر از زندگی شهداي شاخص استان را به صورت سالانه در برنامه هاي خود بگنجاند. 

قاضی زاده هاشمی در پایان به جمع آوري خاطرات والدین شهدا، تخصیص اعتبار براي اتمام گلزار شهدا، مخصوصا شهداي گمنام، در
تمام شهرستان ها از محل سازمان برنامه و اختصاص ساعت درس ایثار و شهادت به مدارس شاهد و انتخاب نام شهدا بر معابر، گذرها

 
و خیابان ها تاکید کرد و از قول رهبري گفت: نام کسانی را بر معابر و گذرها بگذارید که باعث افتخار شما هستند. 

محمد هادي ایمانیه، استاندار فارس نیز در این جلسه، استفاده از همه ظرفیت هاي موجود جهت تکریم خانواده شهدا و ایثارگران و

 
رسیدگی به چالش ها و مشکلات آنها را ضروري دانست و براي طی این مسیر، پیشنهاداتی را ارائه داد. 

وي با اشاره به لزوم رسیدگی به بحث سلامت جانبازان و والدین شهدا که روز به روز به سن آنها افزوده می شود، گفت: با بالا رفتن
سن، محدودیت ها و بیماري ها افزایش پیدا می کنند و مشکلات جسمی بیشتر می شوند و این موضوع باید تا حد امکان پیش بینی

 
شود و مصوباتی جهت بررسی و رفع نیازها و مشکلات این خانواده ها باید اجرایی گردد. 

استاندار فارس با اشاره به بازدید از مجتمع درمانی ایثار واقع در باغ جنت اظهار کرد: طی بازدیدي که اخیرا از این مجتمع داشتم،
نسبت به نحوه اداره آن گلایه هاي جدي دارم، چرا که از 90 درصد ظرفیت هاي آن استفاده نمی شود و با شرایطی که در آن قرار

 
داریم این موضوع نه شرعی، نه قانونی و نه اخلاقی است. 

ایمانیه ادامه داد: تا آخر فروردین ماه 1401، به مسئولین این مجتمع مهلت می دهیم که شرایط را بهبود ببخشند و حداقل تا 80

 
درصد ظرفیت امکانات این موسسه مورد استفاده بهینه قرار بگیرد و اگر نه، مدیریت را به افراد و موسسات توانمند واگذار می کنیم. 

ایمانیه در ادامه از ایجاد شغل و خانه دار شدن خانواده ایثارگران، به عنوان مهمترین چالش این قشر یاد کرد و گفت: براي مسکن و
شاغل شدن، فرزندان شهدا و خانواده هاي ایثارگران، با تمام ظرفیت به میدان خواهیم آمد تا پس از اتمام چهار سالی که طرح جهش
ملی مسکن اجرا شد، خانواده ایثارگري بدون خانه نباشد و با سرمایه گذاري موسسات زیر مجموعه بنیاد شهید مثل موسسه کوثر،

 
براي ایجاد شغل، هم براي فرزندان ایثارگران و هم براي عموم مردم، می توان بهره برد. 

استاندار فارس همچنین از عمر طولانی آمبولانس هاي در اختیار خانواده هاي جانبازان انتقاد جدي کرد و تخصیص اعتبار جهت

 
خرید آمبولانس هاي جدید و همچنین اتوبوس هاي برون شهري براي خانواده هاي ایثارگران و شهدا را خواستار شد. 

وي همچنین با بیان دو پیشنهاد براي بحث اشتغال ایثارگران، گفت: با توجه به بازدیدي که به تازگی از نمایشگاه نوشت افزار مبتنی
بر فرهنگ ایرانی و اسلامی، در تهران داشتم که حدودا 40 درصد نیاز کشور را براورده می کرد، پیشنهاد می کنم در استان فارس،
زمینه سرمایه گذاري براي تولید نوشت افزارها، انیمیشن ها و کارتن هاي ویژه کودك و نوجوان با در نظر گرفتن فرهنگ ایثار و

 
شهادت فراهم شود زیرا تولید این آثار نقش مهمی در شکل گیري فرهنگ ایثار و شهادت در ذهن کودکان و نوجوانان دارد. 



استاندار فارس همچنین بر تولید انبوه تجهیزات پزشکی مورد نیاز خانواده هاي شهدا و ایثارگران و جانبازان و معلولین، تاکید نمود و

 
گفت: تولید این تجهیزات در استان هم مشکل اشتغال را حل خواهد کرد و هم باعث صرفه جویی ارزي می شود. 

ایمانیه، اضافه کردن برش فرهنگ و شهادت در نقشه برش فرهنگی توسعه فرهنگی استان، لزوم اتمام گلزارهاي شهدا در همه
شهرستان هاي استان تا سال 1402، استفاده از صندوق مسئولیت هاي اجتماعی که سال اینده در استان تاسیس خواهد شد و
استفاده از طرفیت اساتید دانشگاه علوم پزشکی در مرکز توانبخشی بنیاد و آموزش به دانشجویان در این مرکز که داراي امکانات

 
بسیاري است اشاره و تاکید کرد. 

وي همچنین اختصاص یک باغ خانواده به خانواده شهدا با فضاسازي خاص استفاده از تندیس شهدا را لازم دانست که با همکاري

 
شهرداري و بنیاد شهید اجرایی خواهد شد. 

ایمانیه در پایان بر بیمه شدن خانواده هاي شهداي فاطمیون تاکید کرد و مزین شدن سالن هاي سازمان ها و ادارات به نام شهدا و

 
نوشتن زندگینامه کوتاهی از آنها را، براي حفظ ارزش هاي نظام و احیاي نام شهدا، لازم و ضروري دانست. 

 
  

انتهاي پیام/م



برخورد با ترك فعل 8 ساله در اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/11/05

سازمان بسیج حقوقدانان کشور با انتقاد از اجرایی نشدن قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز در 8 سال گذشته، درخواست کردند
با ترك فعل مسئولان مربوطه برخورد شود.

به گزارش روابط عمومی سازمان بسیج حقوقدانان، این سازمان طی اطلاعیه اي اعلام کرد: جهت مبارزه هوشمندانه با قاچاق
کالا و ارز در سال 1392 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصویب گردیده است و علی رغم زحمات برخی مسئولین و متولیان با

 
کارشکنی ها و ترك فعل هاي متعدد برخی مدیران دستگاه هاي مسئول این قانون بعد از 8 سال همچنان بر زمین مانده است. 

لذا با عنایت به تضییع حقوق عامه در مباحث اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی و سلامت ما حقوقدانان درخواست برخورد با ترك فعل

 
هاي انجام شده در اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز را داریم. 

در بخش دیگري از این اطلاعیه آمده است: قوانین دیگري همانند مناطق آزاد و کولبري و ته لنجی و ... نیز متاسفانه اصلاح نمی شوند
و در حال گسترش مناطق مربوطه به نام ضعفا و به کام مفسدین قاچاقچی و فراریان مالیاتی هستیم که همچنان به عبور قاچاق کمک

 
می کند و طرح هاي اصلاحی به شیوه عجیبی مسکوت مانده اند! 

لذا از رؤساي محترم سه قوه و زیرمجموعه مرتبط با مبارزه با قاچاق این سه قوه درخواست می شود همزمان با اصلاح سریع نقاط
ضعف و قوانین فسادزا و تقویت قوانین شفافیت ساز تجارت و اجراي کامل قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پیش از پایان سال، اقدام به
معرفی، برخورد و برگزاري دادگاه هاي علنی براي متخلفین از اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز نمایند تا درس عبرتی براي سایر
مجریان متخلف از قانون شوند و با اجراي کامل قانون که سبب شفافیت و رشد تولید و اشتغال و کاهش آسیب هاي اجتماعی خواهد

شد کام ملت شریف ایران شیرین شود.



پــدر قهرمان من نفس هایی که پس از 34 سال آزاد شد

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/11/05

زخم تنشان یادآور روزهایی است که با تمام وجود پا به میدان گذاشتند. صداي خس خس سینه ها و نفس هاي تنگ و
دردناکشان، همان نواي االله اکبر رزمندگان در بحبوحه مبارزات است. همان نوایی که باید هر روز و هر شب شنیده شود تا یادمان نرود
که چه جان هاي شیرینی رفتند تا ایرانمان آباد و سرفراز باشد. چه اینکه آن عزیزانی که در میدان به شهادت رسیدند یک بار زخم
خوردند و رفتند؛ اما آنها که ماندند هر روزشان شهادت است، و شاید هر نفسشان.... جانبازان دفاع مقدس یادگارانی هستند که با
وجود جراحات و نقص عضو و چه بسا زندگی سراسر درد و سختی، همچنان به راه یاران شهیدشان متعهدند. جانباز شهید عباس
جمالزاده یکی از این یادگاران دفاع مقدس بود که پس از تحمل سال ها درد و رنج به یاران شهیدش پیوست و امروز همسر و دو

 
فرزندش، از صبوري و ایمان او برایمان می گویند... 

 
سید محمد مشکوهًْ الممالک 

 
لطفا خودتان را معرفی بفرمایید؟ 

عذرا علیزاده متولد 1357، همسر جانباز شهید عباس جمالزاده هستم. ما سال 79 ازدواج کردیم، آن زمان شهید جمالزاده 38 ساله و
من 21 ساله بودم. ما با خانواده شهید نسبت فامیلی دور داشتیم، ولی با وساطت یکی از اقوام و با شناخت کامل با آقاي عباس
جمالزاده ازدواج کردم. ایشان از خانواده اي متدین و مذهبی بود و 16 سال تفاوت سنی با شهید داشتم، به همین دلیل هم با مخالفت
پدرم روبه رو بودم و به من می گفتند، بعداً پشیمان می شوي، ولی من داوطلبانه این ازدواج را پذیرفتم و با افتخار قبول کردم که
همسر جانباز شوم. امروز هم که همسر شهید هستم، اصلاً از این ازدواج پشیمان نیستم و از اینکه ایشان را به این زودي از دست دادم

 
حسرت می خورم. من از نوجوانی با مسئله شهید و شهادت عجین بودم. در سن 

13 سالگی شهادت دو تن از پسر عموهایم و همین طور پسر خاله ام را دیده بودم. همچنین به عنوان خواهر شهید طعم شهادت را از
نزدیک چشیده بودم. در کل، چون یک خانواده شهید پرور بودیم، همیشه به شهدا ارادت خاصی داشتم و خیلی دوست داشتم که

 
بتوانم با یک ایثارگر ازدواج کنم. 

 
ما 20 سال زندگی مشترك داشتیم که حاصل آن دو فرزند پسر به نام امیرحسین و معین است. 

شهید جمالزاده متولد 1341، فرزند آخر و ششم خانواده هستند. ایشان در یکی از روستاهاي رفسنجان به دنیا آمدند. دوران ابتدایی
خود را در رفسنجان، دوران راهنمایی را در بافق یزد و دبیرستان را در شهر یزد، در رشته راه و ساختمان گذراندند. و مزار شهید در

 
مقبره الشهداي جوادیه الهیه فلاح بخش نوق رفسنجان است. 

 
از چه سالی عضو سپاه پاسداران شد؟ 

از سال 1361 عضو سپاه پاسداران شد. ابتدا وارد جبهه کردستان شده و در سال 64، در منطقه فاو در نهر علیشیر شیمیایی شد. تا
اینکه تقریباً یک سال و نیم پیش در بیمارستان گودرز استان یزد به دلیل عفونت حاد تنفسی به شهادت رسید. همسرم جانباز

 
شیمیایی 70 درصد بود. البته مدت 20 روز در آي سی یو بستري شد و دیگر چشمانش نمی دید. 

 
زندگی شما در کرمان بود، چرا براي ادامه زندگی به یزد رفتید؟ 

از سال 83 به علت بیماري شهید حالت اشتغال به کار به وي داده بودند که دو سال مانده به بازنشستگی را در شهر یزد ساکن شدیم.
از طرفی هم دو تا از برادرهاي شهید در یزد زندگی می کردند و یک دکتر خوب به ما در یزد معرفی کرده بودند که براي ادامه درمان
شهید تحت نظر همان دکتر، مجبور شدیم ساکن یزد بشویم. عباس آقا محیط یزد را خیلی دوست داشت و خاطرات بسیاري از دوران
تحصیل راهنمایی و دبیرستان و کار کردن در یزد داشت. شهید جمالزاده سال 87 بازنشسته شد. او سرهنگ تمام بود و بعد از شهادت



 
به درجه سرداري نائل شد. 

 
رابطه شما در این 20 سال زندگی مشترك چگونه بود؟ 

رابطه ما خیلی خوب بود؛ اما وقتی همسرم به شهادت رسید، زندگی من دچار تنش شد و جاي خالی اش را در کنارمان حس می

 
کنیم. سال 81 فرزند اولم امیرحسین به دنیا آمد. ایشان بعد از جنگ در مخابرات سپاه مشغول فعالیت بودند. 

 
شهید جمالزاده با چه هدفی به جبهه رفت؟ 

می گفتند با شنیدن فرمان امام(ره)تصمیم به رفتن به جبهه گرفتم. 35 سال در سپاه پاسداران خدمت کردند و سال هاي آخر حالت
اشتغال داشتند؛ اما به بچه هاي سپاه سر می زدند. افتخار من همسر شهید بودن است و از این ازدواج خوشحالم و قدر خودم را به

 
خاطر ایشان می دانم. 

 
از نحوه شهادت ایشان بفرمایید؟ 

شهید جمالزاده در عملیات والفجر 8 در فاو شیمیایی شد. دفعه اول که شیمیایی شد و به مرخصی آمد، پزشکان و اقوام به ایشان
گفتند به جبهه نرو؛ اما پس از سه ماه که دوران نقاهت را پشت سر گذاشت دوباره به جبهه رفت و براي بار دوم شیمیایی شد، که بار
دوم ریه هایش به شدت آسیب دید. یک ترکش هم به پایش خورده بود که خیلی مشکل ساز نبود. مشکل اصلی همان ریه هایش بود.
براي مداوا چندین مرتبه به تهران رفت، ولی مشکلات ریوي اش هر روز بدتر شد. این پنج سال اواخر عمرش مرتب از کپسول اکسیژن
استفاده می کرد. حتی این اواخر مشکلات تنفسی شهید آن قدر شدید بود که نمی توانست روي تشک بخوابد و به صورت نشسته

 
روي مبل می خوابید. 

 
همسرم در روزهاي آخر عمرش 20 روز در 

آي سی یو بستري بود. شب آخر، وقتی برادر ایشان به بیمارستان رفته بود، پزشکان و پرستاران گفته بودند دعا کنید معجزه اي اتفاق
بیفتد؛ چرا که هشیاري ایشان روي 6 بود. شب تا صبح دعا کردیم؛ اما فرداي آن روز، ساعت 11 صبح خبر شهادت ایشان را به ما

 
اعلام کردند. 

 
نظر شهید در مورد حضرت آقا و انقلاب چه بود؟ 

ایشان عاشق ولایت بودند و سخنرانی هاي آقا را گوش می دادند و می گفتند در هر زمینه اي هرچه نظرآقا باشد، باید گوش به فرمان

 
باشیم. 

 
شهید، جانباز 70 درصد بودند و از شهادت جا مانده بودند؟ نظرشان در این رابطه چه بود؟ 

ایشان بهمن 1364 بر اثر ترکش هاي شیمیایی در فاو عملیات والفجر جانباز شیمیایی شده بودند. خودش می گفت افرادي که در

 
کنار من بودند، به واسطه این ترکش ها شهید شدند. او همیشه حسرت می خورد که چرا به جاي شهداي دیگر به شهادت نرسیده. 

 
با توجه به اخلاق و منش شهید جمالزاده فرزندان ایشان چه کارهایی را انجام می دهند که یاد شهید در ذهن شما زنده می شود؟ 

شهید جمالزاده فرد خیري بود. پسر بزرگم بیشتر به ایشان شباهت دارد. البته پسر کوچکترم هنوز به آن سن نرسیده است که بتوان از

 
او چنین تعریفی داشته باشیم. 

شهید جمالزاده هر کاري که می توانست، براي ایجاد شغل و رفع مشکلات مالی آشنا و غریبه انجام می داد. دست افراد بی بضاعت را
می گرفت. همچنین با هزینه خود و پولی که پدرش براي امور خیر در اختیارشان قرار داده بود، به تجهیز مدارس می پرداخت و اگر

 
در منطقه کمبودهایی وجود داشت با کمک دیگران آنها را رفع می کرد. در ماه محرم و صفر به مسجد کمک می کرد. 

 
در وصیت نامه ایشان به چه چیزي اشاره شده است؟ 

بیشتر توصیه کردند فرزندانمان در راهپیمایی هاي مختلف شرکت کنند. به امیرحسین فرزند بزرگترم می گفتند که اگر رشته پزشکی
قبول شد، هفته اي یکبار در رفسنجان به ویزیت رایگان بیماران بپردازد. می گفتند اگر خودش زنده باشد با افتخار نظاره گر می شود

 
و اگر هم نباشد فرزندم این کار را انجام بدهد. 

 
چه شاخصی در وجود شهید جمالزاده وجود داشت که بعد از جنگ به شهادت رسیدند؟ 

شوق شهادت داشتند و کار خیر می کردند و به همین دلیل به این عاقبت به خیري رسیدند. دغدغه داشتند و وقتی که قرار بود به
کسی کمک کند به شدت پیگیر می شد. مسئله دیگر اینکه پدر شهید جمالزاده کشاورز بود و به واسطه نان حلال چنین فرزند خوبی



 
را پرورش و تربیت کرده بود. 

شهید مقام بسیار بالایی دارد. می گویند شهید زنده است. خیلی ها آرزو دارند مرگشان با شهادت باشد؛ اما قسمت هر کسی شهادت
نیست و عنوان شهادت را به راحتی به کسی نمی دهند. خیلی ها در جامعه از طریق سانحه کرونا و بسیاري از مسائل دیگر از دنیا

 
رفتند و نامشان ماندگار نمی شود؛ ولی نام شهید جمالزاده ماندگار است. شهادت خودساختگی می خواهد. 

 
شهادت ایشان را چگونه ارزیابی می کنید؟ 

شهادت ایشان به صورت تدریجی بود. شهدا در همان لحظه به شهادت رسیدند. ایشان تنگی نفس داشتند، اسپري مخصوص استفاده
می کردند و خم به ابرو نمی آوردند. هیچ وقت شاکی نبود و طلبی نداشت. می گفت ما با هدفی به جبهه رفتیم و نباید اجازه دهیم

 
آرمانمان هدر رود. 

 
آیا تمایل به رفتن جنگ سوریه داشتند؟ 

 
می گفتند اگر شرایط از نظر جسمی برایشان فراهم باشد قطعاً به جنگ در سوریه خواهد رفت. 

 
آیا شهید جمالزاده را در کنار خودتان احساس می کنید؟ 

بله جسم او در کنارمان نیست، اما روح او و یاد و خاطرش همواره در زندگی ما جریان دارد. قبل از اعلام نتایج اولیه کنکور، شهید به
خواب برادرزاده خود آمده و گفته بود که کلید آپارتمان شان در تهران را به امیرحسین بدهند. شب کنکور هم به خواب خواهرم آمده

 
بود و گفته بود به امیر حسین بگویید نگران نباشد، ان شاءاالله قبول می شود. 

در ادامه گفت و گو، امیرحسین فرزند شهید از پدرش و حضور او در زندگی شان گفت، او این خواب ها را معجزه اي از سوي پدر می

 
داند و می گوید: 

وقتی نتایج اعلام شد من با رتبه 172 دانشگاه علوم پزشکی ایران قبول شدم. برخی شب ها، وقتی که در حال درس خواندن بودم
پدرم به اتاقم می آمد و می گفت اگر می توانی کپسول من تمام شده است آن را تعویض کن و من وظیفه خود می دانستم که این کار
را انجام دهم. هرچند شرایط سختی بود و سه ماه قبل از کنکور پدرم را از دست دادم. 20 روزي که پدر در آي سی یو بود، بسیار
اذیت شدیم و نمی توانستم با تمرکز درس بخوانم؛ چون یک روز می گفتند حالش خوب است و روز دیگر حالش رو به وخامت می

 
رفت. 

 
با شهادت پدر ضربه سنگینی به ما وارد شد؛ اما در هر حال تلاش خودم را کردم و قبول شدم. 

 
از پدر چه چیزهایی یاد گرفتید؟ 

مهمترین ویژگی پدرمان صبر ایشان بود. اکسیژن خونش همیشه 80 بود؛ اما سعی می کرد خودش را سرحال نشان دهد. با اینکه به
سختی نفس می کشید؛ اما تلاش می کرد نشان دهد این گونه نیست. پدر خیلی اذیت می شد، 20 سال به سختی نفس کشید؛ اما
خودش را همیشه شرمنده ما می دانست و می گفت: شما به خاطر من نمی توانید کاري انجام دهید، نمی توانید مسافرت بروید و

 
گرفتار من هستید. 

 
معین فرزند دیگر شهید جمالزاده که کلاس هشتم را سپري می کند می گوید: 

مهربان بودن در کنار صبور بودن یکی دیگر از ویژگی هاي پدرم بود. ایشان با حالی که داشتند باز هم مهربان و خوش رفتار بودند.

نفس کشیدن براي ایشان سخت بود؛ اما مهربان بودند. کارها را تا جایی که برایشان ممکن بود سریع و بدون وقفه انجام می دادند.
چون نمی توانستند کار بیرون از خانه را انجام دهند، تا جایی که توانش را داشتند به انجام امور خانه می پرداختند. پدر من یک

 
قهرمان بود و همیشه می گفت شرمنده خانواده ام هستم. 

 
اگر پدرتان را ببینید از ایشان چه می خواهید؟ 

حاضرم زندگیم را بدهم که ایشان را ببینم و از ایشان به خاطر حمایت هایی که داشتند، تا من به این مرحله از زندگی ام برسم تشکر

 
کنم. ایشان روي تربیت و درس من حساس بودند. من موفقیت امروزم را مدیون ایشان هستم و جایگاه الانم را از پدرم دارم. 

یک ثانیه نمی خواهم آن لحظات را از دست بدهم. دوست دارم به آن دوران برگردم و براي همیشه در کنار پدرم باشم. روزهایی بود



که پدرم به ما می گفت به مسافرت بروید؛ اما خودش در خانه می ماند و یکی از اقوام در کنار ایشان بود و کارهایشان را انجام می داد.
من دوست دارم به آن روزها برگردم، آن روزها را جبران کنم و در کنار پدرم بمانم؛ نه اینکه به سفر بروم. این در حالی است که پدرم
همیشه می گفت من شرمنده هستم که نمی توانم در مسافرت ها با شما باشم و کارهایی که پدرهاي دیگر براي فرزندانشان انجام می

دهند، براي شما انجام دهم.



آمادگی کامل جهاد دانشگاهی براي گرفتن مسئولیت هاي بزرگ در برنامه

هاي توسعه اي دولت

منبع: بازار کارشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس جهاد دانشگاهی در مورد دیدار اخیرش با رئیس جمهور و نتایج آن گفت: دکتر رئیسی علیرغم ابراز علاقه به بازدید از
نمایشگاه توانمندي هاي جهاددانشگاهی، عنوان کردند به علت شدت اشتغالات امکان بازدید برایشان فراهم نگردید. لذا من

نیز طی نامه اي بعد از نمایشگاه درخواست کردم که رئیس جمهور فرصتی را در ...

رئیس جهاد دانشگاهی در مورد دیدار اخیرش با رئیس جمهور و نتایج آن گفت: دکتر رئیسی علیرغم ابراز علاقه به بازدید از
نمایشگاه توانمندي هاي جهاددانشگاهی، عنوان کردند به علت شدت اشتغالات امکان بازدید برایشان فراهم نگردید. لذا من نیز طی
نامه اي بعد از نمایشگاه درخواست کردم که رئیس جمهور فرصتی را در اختیار من قرار دهند تا ضمن ارائه گزارش دستاوردهاي
جهاددانشگاهی آمادگی کامل این نهاد را براي گرفتن مسئولیت هاي بزرگ در برنامه هاي توسعه اي دولت به استحضار ایشان برسانم.
به گزارش بازارکار، دکتر حمیدرضا طیبی رئیس جهاد دانشگاهی در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به برگزاري نمایشگاه دستاوردها و
توانمندي هاي جهاددانشگاهی در دیماه 1400 در خصوص مهمترین دستاوردهاي این نمایشگاه گفت: در این نمایشگاه در حوزه
پژوهش و فناوري بازدیدکنندگان با دستاوردها و فناوري هاي تولیدي جهاددانشگاهی در حوزه هاي پزشکی، فنی و مهندسی،

 
کشاورزي و علوم انسانی و اجتماعی آشنا شدند. 

وي ادامه داد: ویژه گی هاي این فناوري ها که توجه همه بازدیدکنندگان را جلب نمود، پیشرفته بودن و به روز بودن آنها به لحاظ
رقابت با فناوري هاي روز دنیا بود و مهمتر اینکه این فناوري ها با دانش ایرانی تولید شده اند. در بخش هاي دیگر، دستاوردهاي

 
جهاددانشگاهی در حوزه هاي فرهنگی، آموزش و کارآفرینی به نمایش گذاشته شده بودند. 

وي درخصوص سایر فعالیت هاي جهاد دانشگاهی در این نمایشگاه گفت: در حوزه فرهنگی، ساختارسازي هاي فرهنگی
جهاددانشگاهی در ظرف زمان خودش همه نوآوري و خط شکنی براي ورود سایر مردم به این عرصه ها بوده است. سازمان انتشارات
جهاددانشگاهی اولین منتشرکننده کتب علمی دانشگاهی تألیفی و ترجمه اساتید و محققان کشورمان در سال هاي اولیه انقلاب است
به همین شکل خبرگزاري دانشجویان ایران(ایسنا) و خبرگزاري تخصصی قرآنی بین المللی ایکنا. طراحی و برگزاري مسابقات مناظره
هاي ملی دانشجویی که اساس آن یادگیري گفتگوي علمی و اخلاقی دانشجویان به عنوان مدیران آینده کشور در زمینه مسائل و

 
مشکلات مبتلا به کشور است، از نوآوري هاي دیگر جهاددانشگاهی در حوزه فرهنگی است. 

به گفته وي، در حوزه آموزش علاوه بر داشتن شبکه آموزش عالی و علمی کاربردي و کوتاه مدت قوي در سراسر کشور در زمینه ایجاد
دانشگاه نسل چهار، جهاددانشگاهی بسیار موفق عمل کرده است و دانشگاه علم و فرهنگ جهاددانشگاهی، دانشگاه نسل چهار در

 
تعامل موفق این دانشگاه با حوزه پژوهش و فناوري خود این نهاد می باشد. 

رئیس جهاد دانشگاهی در خصوص مسئولین و مدیران بازدید کننده از نمایشگاه دستاوردهاي جهاد دانشگاهی و تأثیر این بازدیدها
روي آنها گفت: نمایشگاه کاملاً تخصصی برگزار شد و مدعوین هم عموماً مسئولین و مدیران ارشد نظام و بخش هاي دولتی، غیر
دولتی و خصوصی بودند. هدف نمایشگاه هم بیان توانمندي هاي جمهوري اسلامی ایران در برنامه پیشرفت کشور، ایجاد خودباوري و

 
غرور نسبت به توان ملی، آن هم در شرایط پمپاژ ناامیدي و شرایط سخت اقتصادي کشور بود. 



وي ادامه داد: نمایشگاه توانمندي هاي جهاد دانشگاهی توسط رئیس محترم مجلس شوراي اسلامی دکتر قالیباف افتتاح شد و ایشان
وقت کافی براي بازدید از نمایشگاه به ویژه در حوزه پژوهش و فناوري اختصاص دادند. صحبت هاي کامل ایشان نیز در رسانه ها بیان
شده است. دکتر قالیباف ضمن ابراز غرور و خرسندي از دستاوردهاي فناورانه جهاددانشگاهی، بیان کردند که حالا نوبت ما مسئولان
است که با برنامه ریزي درست، از این دستاوردها استفاده کنیم. همچنین چهار معاون رئیس جمهور، پنج وزیر، چهل و دو نماینده

 
مجلس و تعداد زیادي از مدیران و کارشناسان از نمایشگاه بازدید کردند. 

دکتر طیبی تاکید کرد: مطالب بیان شده توسط مسئولین در دفتر یادبود نمایشگاه براي ما در جهاددانشگاهی بسیار غرورآفرین و
ارزنده بود، بدون استثناء همه بازدیدکنندگان ضمن تشکر از جهاددانشگاهی، این نمایشگاه را سمبُل توان ملی کشور در رسیدن به
اهداف توسعه اي و پیشرفت دانسته اند. در جریان این نمایشگاه، رئیس محترم کمیسیون بهداشت مجلس شوراي اسلامی به شدت
تحت تأثیر توانمندي هاي ارائه شده در نمایشگاه قرار گرفته بود و در جلسه شورایعالی انقلاب فرهنگی ضمن تقدیر از جهاددانشگاهی

 
از رئیس محترم جمهور درخواست کردند حتماً از نمایشگاه بازدید نمایند. 

طیبی در خصوص دستاوردهاي عینی نمایشگاه براي جهاددانشگاهی خاطرنشان کرد: امضاي 10 الی 12 تفاهم نامه مهم همکاري و یا
استفاده از دستاوردهاي جهاددانشگاهی که یکی از این تفاهمنامه ها با شرکت ملی حفاري ایران در مورد بازسازي و نوسازي ناوگان
شرکت ملی حفاري بوده و همچنین ابلاغ یک قرارداد بزرگ در زمینه طراحی و ساخت یک کارخانه بزرگ نمک زدایی در صنعت نفت

 
است. 

وي تاکید کرد: نکته مهم که ما به دنبال آن بودیم باور مسئولان به توان ملی است. ما عمد داشتیم که این نمایشگاه را در این مقطع
زمانی برگزار کنیم که اولاً وزراء و مدیران ارشد سازمان ها و شرکت هاي بزرگ تثبیت شده باشند و هم اینکه در آستانه تدوین برنامه

 
هفتم توسعه کشور هستیم و ضروري است در تهیه این برنامه استفاده حداکثر از توان ملی مورد نظر قرار گیرد. 

رئیس جهاد دانشگاهی با بیان اینکه ان شاءاالله با فعال شدن پروژه ها و اهتمامی که دولت سیزدهم به حل مشکلات کشور دارد یقیناً
مراجعه به جهاددانشگاهی و استفاده از توانمندي ها و دستاوردهاي آن بیشتر خواهد شد، خاطرنشان کرد: حین برگزاري نمایشگاه
توانمندي هاي جهاد دانشگاهی یک مورد خیلی عجیب هم پیش آمد! و آن این بود که در ایام برگزاري نمایشگاه پیشنهاد حذف
جهاددانشگاهی از شورایعالی انقلاب فرهنگی مطرح شد که براي من شوك آور بود و براي عدم تأثیرگذاري منفی روي همکاران خبر

 
آن را بعد از نمایشگاه به آنها دادم. 

دکتر طیبی در مورد علل پیشنهاد حذف جهاددانشگاهی و تبعات آن گفت: فکر می کنم اعضاي محترم جدید حقیقی شورایعالی
انقلاب فرهنگی که عمدتاً جوان و عضو کارگروه تحول شورایعالی هستند هم احتمالاً در جریان مسائل انقلاب فرهنگی، تشکیل ستاد
انقلاب فرهنگی و تشکیل جهاددانشگاهی و نمایندگان آن در ستاد انقلاب فرهنگی نبوده و هم فرقی بین وظایف یک نهاد توسعه اي

 
مثل جهاددانشگاهی با وزارت علوم، وزارت بهداشت و معاونت علمی و فناوري نگذاشته اند. 

وي ادامه داد: کار یک نهاد توسعه اي در طراحی برنامه پیشرفت کشورها الگوسازي توان فناورنه کشور در حل مشکلات است.
وزارتخانه هاي علوم و بهداشت نهاد تولید علم هستند و اگر اساتید محترم علاقه به تحقیق کاربردي داشته باشند تولید یک فناوري تا
TRL 4 است که ضمن اینکه ارزشمند است، ولی طی مسیري کوتاه از تولید، تجاري سازي یک فناوري است، در حالی که باید براي
تجاري سازي یک فناوري تا TRL 9انجام شود. وظیفه یک نهاد توسعه اي انجام این کار و سماجت در کاربرد آن است. به ویژه در
فناوریهاي پیشرفته و پر هزینه که عمدتاً دانشگاهها وارد نمی شوند و یا ممکن است بخشی از یک فناوري بزرگ را آن هم تا مرحله

 
TRL4 انجام دهند. بدنه صنعت، کشاورزي و بهداشت ما را این فناوریها تشکیل می دهند. 



وي افزود: شما به نقش مهم فرهنگ سازي جهاددانشگاهی به ویژه در دهه هاي 60 و 70 نگاه کنید. کدام سازمان بیشترین نقش را
در ایجاد خودباوري در مردم، جوانان و حتی خود دانشگاهها داشته است؟ در دهه 80 و 90 به فناوري هاي تولید جهاددانشگاهی نگاه
کنید. کدام بخش خصوصی ریسک ورود به تولید این فناوري ها و پیگیري تجاري سازي آنها را می پذیرد؟ علت هم پیشرفته بودن
فناوري ها، هزینه بالا و اینکه در حوزه صنعتی، کار فرمایان عمدتاً دولتی و شبه دولتی بوده و ریسک خرید خارجی در آنها بسیار بالا
است و لذا بخش خصوصی حتی در صورت تمکن مالی وارد تولید این فناوري ها نمی شود، ولی با توجه به اهمیت آنها و وابستگی
کشور باید این فناوري ها را تولید و تجاري سازي کرد. سلول درمانی، ژن درمانی، ویروس درمانی، سیستم برق و کنترل و رانش
قطارهاي مترو، تجهیزات اپراتور تلفن همراه، تعداد محدودي از این فناوري ها هستند. البته وقتی سد شکسته شد و بازار به سمت
داخل آمد آن وقت بخش خصوصی با اطمینان بیشتر وارد شده و طبیعی است که جهاددانشگاهی میدان را واگذار کرده و سراغ حوزه
هاي جدید می رود. در صورتیکه به درخواست رهبر معظم انقلاب اسلامی شورایعالی انقلاب فرهنگی باید به صورت جدي بخواهد وارد
پیاده سازي سه نقشه مهم فرهنگی، علمی و فناورانه و تحول آموزشی شود. با توجه به نگاه علمی مسئله محور و کاربردي
جهاددانشگاهی و فعالیت در سه حوزه توسعه فرهنگی، توسعه علمی و فناورانه و توسعه آموزشی، یقیناً این نهاد می تواند نقش ارزنده

 
اي در به روزرسانی این نقشه ها و تهیه اسناد بخشی آنها و روش اجرایی سازي آنها ایفا نماید. 

رئیس جهاد دانشگاهی در مورد دیدارش با رئیس جمهور و نتایج آن توضیح داد: دکتر رئیسی علیرغم ابراز علاقه به بازدید از نمایشگاه،
به علت شدت اشتغالات امکان بازدید برایشان فراهم نگردید. لذا من هم طی نامه اي بعد از نمایشگاه درخواست کردم رئیس جمهور
فرصتی را در اختیار من قرار دهند تا ضمن ارائه گزارش دستاوردهاي جهاددانشگاهی آمادگی کامل این نهاد را براي گرفتن مسئولیت

 
هاي بزرگ در برنامه هاي توسعه اي دولت به استحضار ایشان برسانم. 

وي در پایان افزود: خوشبختانه دکتر رئیسی کاملاً در جریان نمایشگاه و دستاوردهاي جهاددانشگاهی در حوزه مختلف بودند و اتفاقاً
ایشان از من خواستند که جهاددانشگاهی ورود بسیار جدي در حل مشکلات و رفع وابستگی ها داشته باشد. بعنوان مثال به چند
موضوع مثل آب شیرین کن ها اشاره کردند که چرا ما باید در این حوزه هنوز وابسته باشیم. من هم آمادگی کامل جهاددانشگاهی را
براي ورود کاملاً علمی و حرفه اي و پذیرش مسئولیت هاي مهم خدمت ایشان اعلام نمودم. قرار شد اینجانب با هماهنگی که انجام
می شود در جلسه هیأت دولت دستاوردهاي جهاددانشگاهی را ارائه کنم و رئیس جمهور نیز دستورات لازم در مورد استفاده از آنها را

در جلسه صادر فرمایند.



قطعی گاز شهرك هاي صنعتی کلید خورد

منبع: صداي بورسشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/11/05

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: نامه اي از طرف شرکت گاز به چند شهرك صنعتی از جمله
شهرك صنعتی اشتهارد ارسال شده مبنی بر اینکه گاز آنها به دلیل افزایش مصرف خانگی قطع خواهد شد و باید از سوخت

جایگزین یعنی مازوت استفاده کنند.

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران اظهار
داشت: نامه اي از طرف شرکت گاز به چند شهرك صنعتی
از جمله شهرك صنعتی اشتهارد ارسال شده مبنی بر اینکه
گاز آنها به دلیل افزایش مصرف خانگی قطع خواهد شد و

 
باید از سوخت جایگزین یعنی مازوت استفاده کنند. 

به گزارش صداي بورس، عباس جبالبارزي در مورد وضعیت
قطعی گاز صنایع اظهار کرد: نامه اي از طرف شرکت گاز به
چند شهرك صنعتی از جمله شهرك صنعتی اشتهارد آمده
مبنی بر اینکه گاز آنها به دلیل افزایش مصرف خانگی قطع

خواهد شد و باید از سوخت جایگزین یعنی مازوت استفاده کنند. بسیاري از کارخانجات امکان استفاده از سوخت جایگزین ندارند،
سیستم آنها با گاز کار می کند و نمی توانند مازوت بسوزانند. وي افزود: این نامه مربوط به 2 بهمن بوده و تاریخی هم براي شروع

 
قطعی اعلام نکرده اند و تنها گفته اند که تا اطلاع ثانوي این مشکل وجود دارد یعنی احتمالا از امروز یا فردا قطع شود. 

وي ادامه داد: مدت زیادي است که گاز کارخانجات سیمان هم قطع شده و از مازوت استفاده می کنند. به نیروگاه ها هم گفته اند که
این اتفاق براي آنها هم می افتد اما شهرك هاي صنعتی وضعیت بدتري خواهند داشت. طبیعتا به هر میزان که هوا سردتر شده و
مصرف بخش خانگی بیشتر شود، قطعی گاز صنایع هم بیشتر می شود. ابتدا کارخانه هاي سیمان و نیروگاه ها بودند و الان شهرك

 
هاي صنعتی هم در اولویت قطعی گاز قرار گرفته اند. 

 
بیشتر بخوانید: راه خروج از بحران را بلدیم / افزایش سرمایه 2000 درصدي در راه است 

نایب رییس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ایران بیان کرد: این همان سناریوي تکراري است که هرگاه مصرف برق یا گاز زیاد می
شود صنایع در اولویت قطعی قرار می گیرند و هیچ جبران خسارتی هم نمی کنند. هر میزان هم ما جلسه می گذاریم و صحبت می
کنیم که این رویکرد برخلاف ماده 25 قانون بهبود فضاي کسب و کار است توجهی نمی شود و کاري هم از ما بر نمی آید. نمایندگان

 
مجلس و دولت همه می گویند به فکر تولید هستیم و نمی خواهیم تولید آسیب ببیند ولی در عمل اینگونه است. 

وي در پاسخ به سوالی در مورد قطعی برق صنایع به ایلنا گفت: مشکل آنچنانی در مورد قطعی برق نداشتیم. البته این تا زمانی است
که نیروگاه ها بتوانند سوخت مازوت مصرف کنند. اگر نیروگاه ها دچار مشکل شوند براي برق هم مشکل ایجاد می شود. به هرحال

اینها مکمل هم هستند، اگر کارخانه اي برق هم داشته باشد بدون گاز نمی تواند کار خود را انجام دهد. 



جبالبارزي با انتقاد از عدم اعمال قانون بهبود فضاي کسب و کار بیان کرد: اگر مجلس قانون بهبود فضا براي صاحبان صنایع و بخش
خصوصی وضع کرده است، چرا اجرا نمی شود؟ این باید مشخص شود. دولت که می گوید باید تولید را براي توسعه و اشتغال آفرینی
رونق دهیم، پاسخ دهد که چرا این کار را نمی کند؟ وزراي صمت، کار و اقتصاد توضیح دهند که چرا آنچه در عمل اتفاق می افتد؟ به

صنایع پاسخ دهند که چه رویکردي داشته باشند.



اجازه رهاسازي سرمایه استان را نمی دهیم | واحدهاي تولیدي و صنعتی

تعطیل را احیاء می کنیم

منبع: گیلان بهتر نوینشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/11/05

استاندار گیلان با تصریح اینکه اجازه رهاسازي سرمایه هاي استان را به کسی نمی دهیم، گفت: مطابق با رویکردهاي دولت
مردمی سیزدهم، بنگاه ها و واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء و راه اندازي می کنیم.

 
 

اسداالله عباسی در حاشیه بازدید از کارخانه هاي ایران پوپلین و صنایع پوشش رشت که با همراهی رئیس کل دادگستري گیلان
صورت گرفت، با اشاره به اینکه شرکت پوشش به بهانه اجراي اصل 44 قانون اساسی و در راستاي خصوصی سازي، به افرادي نااهل
واگذار شد، اظهار داشت: این افراد بعد از مدتی این کارخانه را به حال خود رها کرده و با سرمایه این واحد به دنبال سودجویی و دلال

 
بازي هاي خود رفته اند. 

وي با یادآوري اینکه این قبیل کارخانجات در گذشته قطب تولید در کشور محسوب شده و بیش از هزاران کارگر در آن ها مشغول به
کار بودند، ادامه داد: متأسفانه کارخانجاتی که می توانست نقش مهمی در تولید و اشتغال و حتی صادرات داشته باشند، امروز وضعیت

 
مناسبی ندارند و نیمه تعطیل هستند. 

استاندار گیلان در ادامه با اشاره به اینکه تعطیلی و یا نیمه فعال بودن این کارخانجات سبب شد بسیاري از کالاهاي تولید داخل، از
خارج وارد شود، اضافه کرد: در زمان سفر رئیس وقت قوه قضائیه به استان گیلان و بازدید از این کارخانجات در سال 1399، دستور

 
پیگیري جدي و فوري درباره وضعیت این کارخانجات داده شد. 

وي به آغاز به کار بخشی از این کارخانجات با جذب سرمایه گذاران جدید اشاره و تصریح کرد: باید با استفاده از همه ظرفیت ها در

 
استان، زمینه فعالیت 100 درصدي این کارخانجات و بازگشت کارگران به کار و فعالیت فراهم شود. 

عباسی با اشاره به سفر روز جمعه رئیس جمهوري و هیأت دولت سیزدهم به استان گیلان، گفت: در این بازدید از آخرین وضعیت

 
کارخانجات آگاه و گزارشی جمع آوري و به رئیس جمهوري ارائه می شود. 

وي همچنین به وضعیت کارخانه ایران پوپلین به عنوان یک برند نمونه در سال هاي دور اشاره کرد و افزود: این مجموعه در حال
حاضر به صورت کارمزدي فعالیت می کند با توجه به اینکه هم اکنون در اختیار بانک است، یا باید واگذار و یا خود آن ها سرمایه

 
گذاري کنند. 

استاندار گیلان با تأکید بر اینکه اجازه رهاسازي سرمایه استان را به کسی نمی دهیم، تصریح کرد: مطابق با سیاست ها و رویکردهاي
دولت مردمی؛ باید تمام بنگاه ها و واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل، دوباره احیا و راه اندازي شده و واحدهاي نیمه تعطیل نیز با

 
تمام ظرفیت به فعالیت خود ادامه دهند. 



وي با بیان اینکه مشکل قضایی این واحد تولیدي به صورت جدي در حال پیگیري است، ادامه داد: در زمینه حمایت هاي دولتی نیز با

 
تمام توان از واحدهاي تولیدي و صنعتی استان حمایت می شود. 

 
استاندار گیلان در این بازدید ضمن گفت و گو با کارگران این مجموعه ها، از بخش هاي فعال و نیمه فعال آن ها بازدید کرد. 

 
عباسی همچنین از سوله در حال راه اندازي کارخانه صنایع پوشش رشت نیز بازدید کرد. 

  

  

  



لزوم حل موضوع اشتغال خانواده شهدا و ایثارگران

منبع: خبرخودروشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/11/05

ایسنا/فارس معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با تاکید بر لزوم حل موضوع اشتغال خانواده ایثارگران،

 
گفت: طبق بخشنامه، 100 درصد فرزندان شهدا و جانبازان بالاي 70 درصد باید در دستگاه هاي اجرایی استخدام شوند. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی عصر سه شنبه 5 بهمن در نشست شوراي ترویج فرهنگ ایثار و شهادت فارس بیان کرد: 33 هزار نفر

 
در کشور شرایط استخدامی را دارند که براي 17 هزار نفر براي شرکت در آزمون مجوز صادر شد. 

او با بیان اینکه سهم فارس 500 نفر بود، افزود: 350 نفر در آزمون شرکت کردند که براي 115 نفر اقدام شده است، اما دستگاه هاي

 
اجرایی به کندي عمل می کنند. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور به متقاضیان مسکن در فارس اشاره و اضافه کرد: 5هزار خانوار از خانواده شهدا، جانبازان و

 
ایثارگران که متقاضی دریافت مسکن، تاکنون زمین یا خانه و تسهیلات دریافت نکرده اند. 

قاضی زاده ادامه داد: در فارس براي ساخت 10 هزار واحد مسکونی با استاندار سابق تفاهم نامه امضا شده بود که فقط براي 310 نفر

 
محقق شده است. 

او با بیان اینکه در کار فرهنگی عقب هستیم، از برنامه ریزي براي تولید یک فیلم در هر استان در رابطه با چهره شاخص ایثار و

 
شهادت خبر داد و گفت: این موضوع منجر به تولید 30 فیلم سینمایی در سال خواهد شد. 

معاون رئیس جمهور افزود: در خصوص نامگذاري معابر در شهرها هیچ نامی جز نام شهید نمی توان گذاشت و شوراها و شهرداري ها

 
باید اقدام کنند. 

قاضی زاده هاشمی با تاکید بر لزوم سرکشی به خانواده شهدا و جانبازان، گفت: مسئولان باید به شکل منظم سرکشی به خانواده شهدا
و ایثارگران را در دستور کار قرار دهند.



«احمدشانیان» به عنوان رییس جدید سازمان صمت استان همدان معرفی شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/11/05

«احمد شانیان» در آیینی به عنوان رییس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان معرفی و از زحمات هشت
ساله «حمیدرضا متین» قدردانی شد.

«احمدشانیان» به عنوان رییس جدید سازمان صمت استان
همدان معرفی شد «احمد شانیان» در آیینی به عنوان
رییس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان
معرفی و از زحمات هشت ساله «حمیدرضا متین» قدردانی

 
شد. 

به گزارش خبرنگار برنا از همدان؛ آیین تکریم و معارفه
روساي قدیم و جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان همدان با حضور جمعی از صنعتگران، فعالان

 
اقتصادي و اصناف و مسئولان کشور و محلی استان در تالار معلم شهر همدان برگزار شد.  

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان در این آیین به وجود  هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي، 70 هزار واحد صنفی و

 
200 هزار شاغل تحت مدیریت سازمان صمت استان اشاره کرد و گفت: این نشان از گستردگی و وسعت ماموریت این سازمان دارد.  

«ظاهر پورمجاهد» افزود: این سازمان در بحث اشتغال و سرمایه گذاري سازمانی کلیدي است که پیچیدگی و گرفتاري هاي متعدد و

 
متفاوتی دارد.  

وي با تاکید بر حل و فصل مشکلات تولیدکنندگان در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید گفت: این کارگروه تخصصی به ریاست استاندار

 
به صورت هفتگی و مستمر برگزار می شود که نشان از اهمیت رونق تولید در دولت دارد.  

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان خاطرنشان کرد: به رغم کمبود منابع، تحریم ها و محدودیت هاي جهانی بخش

 
تولید توانسته با همه توان پیشرفتهاي خوبی داشته باشد.  

پورمجاهد در ادامه به بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد و افزود: استفاده از نیروهاي جوان و انقلابی از کلیدواژه هاي این بیانیه مهم

 
است و انتصاب احمد شانیان یکی از مصداق تحقق این مهم در سطح استان محسوب می شود.  

وي با قدردرانی از خدمات "حمیدرضا متین"، گفت: منش و رفتار توام با صبوري و متانت وي با صاحبان صنایع و واحدهاي صنفی

 
ستودنی است و در یاد و خاطره فعالان اقتصادي استان ماندگار است.  



 
رییس جدید صمت استان: بازگشت کارخانه هاي تعطیل در اولویت است 

رییس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان نیز حمایت، تسهیل گري و رونق اقتصادي را از برنامه هاي خود برشمرد و

 
گفت: براي بازگشت کارخانه هاي تعطیل به چرخه تولید و جلوگیري از خامفروشی در استان تلاش ویژه خواهیم داشت. 

«احمد شانیان» اظهار داشت: برنامه هاي مختلفی در بخش توسعه کمی و کیفی صنایع و معادن و همچنین تقویت بازرگانی داخلی و

 
خارجی طراحی شده که امیدواریم با کمک فعالان این بخش ها به آنها دست پیدا کنیم.  

وي با اشاره به توفیقات دولت در دیپلماسی اقتصادي ابراز امیدواري کرد: در سایه این گشایش ها بتوانیم براي بهبود اوضاع اقتصادي و

 
پایداري اشتغال، تولید و صادرات تلاش کنیم.  

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان گفت: همگام با سیاست هاي دولت و بر اساس اولویت هاي وزارتخانه در استان

 
همدان حرکت می کنیم تا آینده بهتري را براي تولیدکنندگان، صنعتگران و بازاریان بسازیم. 

به گفته او، استان همدان داراي ظرفیت هاي غنی معدنی است که براي توسعه صنایع فرآوري و جلوگیري از خام فروشی باید برنامه

 
جدي داشته باشیم.  

شانیان همچنین به اهمیت و جایگاه رسانه در این حوزه اشاره کرد و گفت: در عرصه اطلاع رسانی و تبیین دستاوردهاي حاصل شده

 
به کمک رسانه ها نیاز جدي داریم. 

انتهاي پیام



رییس جدید سازمان صمت استان همدان معرفی شد

منبع: همدان پرسشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/11/05

''احمد شانیان'' در آیینی به عنوان رییس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان معرفی و از زحمات هشت
ساله «حمیدرضا متین» قدردانی شد | آیین تکریم و معارفه روساي قدیم و جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان

همدان با حضور جمعی از صنعتگران، فعالان اقتصادي و اصناف و مسئولان کشور و محلی استان در ...

به گزارش همدان پرس؛ «احمد شانیان» در آیینی به عنوان رییس جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان معرفی

 
و از زحمات هشت ساله «حمیدرضا متین» قدردانی شد. 

آیین تکریم و معارفه روساي قدیم و جدید سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همدان با حضور جمعی از صنعتگران، فعالان

 
اقتصادي و اصناف و مسئولان کشور و محلی استان در تالار معلم شهر همدان برگزار شد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان در این آیین به وجود هزار و 400 واحد صنعتی و تولیدي، 70 هزار واحد صنفی و

 
200 هزار شاغل تحت مدیریت سازمان صمت استان اشاره کرد و گفت: این نشان از گستردگی و وسعت ماموریت این سازمان دارد. 

«ظاهر پورمجاهد» افزود: این سازمان در بحث اشتغال و سرمایه گذاري سازمانی کلیدي است که پیچیدگی و گرفتاري هاي متعدد و

 
متفاوتی دارد. 

وي با تاکید بر حل و فصل مشکلات تولیدکنندگان در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید گفت: این کارگروه تخصصی به ریاست استاندار

 
به صورت هفتگی و مستمر برگزار می شود که نشان از اهمیت رونق تولید در دولت دارد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري همدان خاطرنشان کرد: به رغم کمبود منابع، تحریم ها و محدودیت هاي جهانی بخش

 
تولید توانسته با همه توان پیشرفتهاي خوبی داشته باشد. 

پورمجاهد در ادامه به بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد و افزود: استفاده از نیروهاي جوان و انقلابی از کلیدواژه هاي این بیانیه مهم

 
است و انتصاب احمد شانیان یکی از مصداق تحقق این مهم در سطح استان محسوب می شود. 

وي با قدردرانی از خدمات "حمیدرضا متین"، گفت: منش و رفتار توام با صبوري و متانت وي با صاحبان صنایع و واحدهاي صنفی

 
ستودنی است و در یاد و خاطره فعالان اقتصادي استان ماندگار است. 

در این آیین «احمد شانیان» با مدرك دکتراي مدیریت بازرگانی و با حکم وزیر صمت به عنوان رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت

 
همدان منصوب و از خدمات و تلاش هاي "حمیدرضا متین" رییس سابق این سازمان در دوره هشت ساله مسئولیت، تجلیل شد. 

قائم مقام سازمان مدیریت صنعتی استان همدان، مدیرعامل و رییس هیات مدیره شرکت هاي خدمات فنی مهندسی، عضو شوراي
مرکزي کمیته اقتصاد مقاومتی استان، مدرس دانشگاه و مراکز آموزشی از جمله سوابق شانیان است.



باید از تجارب بازنشستگان استفاده کنیم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/11/05

استاندار کرمانشاه گفت: سازمان ها و ادارات باید مستندسازي تجربیات ارزشمند بازنشستگان را به عنوان بخشی از فرآیند
مدیریت دانش مدنظر قرار دهند.

باشگاه خبرنگاران جوان کرمانشاه- بهمن امیري مقدم
گفت: باید تلاش کنیم زمینه ارتقا و توسعه خدمات رفاهی
مطلوب به این عزیزان فراهم شود. این قشر، سال ها عمر
خود را صرف خدمت به کشور کردند و سربلندي امروز
کشور ثمره کار این عزیزان است و به عنوان سرمایه هاي
ارزشمند نظام مقدس جمهوري اسلامی داراي جایگاه ویژه

 
و برجسته اي هستند. 

تحقق اهداف پیش بینی شده در راستاي پیشرفت و تعالی
استان و حل مشکلات مردم نیازمند همکاري همه اقشار است و در همین مسیر بهره مندي از تجربیات بازنشستگان می تواند
دستیابی به اهداف را تسریع کند. در جلسات شوراي اداري مطالبات این قشر فرهیخته از ادارات و سازمان ها را به مدیران ابلاغ

 
خواهیم کرد و حتماً تأکید می شود این خواسته ها در اولویت کار هاي اداري قرار گیرد. 

باید فضا را به سمت توسعه کارآفرینی و اشتغال در زمینه کار هاي فنی سوق دهیم و از این طریق می توان با اعطاي تسهیلات
خوداشتغالی به توسعه کارآفرینی در جامعه کمک کرد. رهبر معظم انقلاب از کرمانشاه به عنوان سینه ستبر و چهره زیباي ایران

اسلامی یاد کردند و باید در برنامه ریزي ها و اولویت بندي ها حتما این توصیف ماندگار را مدنظر داشته باشیم.



دولت براي حمایت از تولید و صنعت برنامه محور عمل می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/11/05

کرج-ایرنا-استاندار البرز گفت: دولت براي حمایت از افزایش تولید،صنعت،صادرات و اشتغال برنامه محور وارد عمل شده است.

کرج-ایرنا-استاندار البرز گفت: دولت براي حمایت از
افزایش تولید،صنعت،صادرات و اشتغال برنامه محور وارد

 
عمل شده است. 

مجتبی عبداللهی عصر سه شنبه در بازدید از واحدهاي
تولیدي شهرك صنعتی سیمین دشت فردیس در جمع
صاحبان صنایع این شهرك افزود: از صاحبان و صنعتگران
اقتصادي استان البرز حمایت می کنیم و براي حل
مشکلات و رفع موانع در سطح استان و ملی از هیچ

 
کوششی دریغ نخواهم کرد. 

وي با بیان اینکه رویکرد اصلی دولت مردمی سیزدهم احیاي تولید و حمایت از فعالان اقتصادي است ، اظهار داشت: بر همین اساس

 
بازدید از تمامی شهرك هاي صنعتی و صاحبان صنایع و بازرگانان صورت می گیرد تا کمبودها و مشکلات را برطرف کنیم. 

عبداللهی گفت: مسایل و مشکلاتی را که حل آنها در حد توان و در چارچوب تکالیف استان باشد با همفکري و تعامل بین بخشی رفع

 
خواهیم کرد. 

وي افزود: از صاحبان صنایع و واحدهاي تولیدي استان نیز انتظار می رود در راستاي بهبود شرایط شهرك هاي صنعتی و ایجاد زیر

 
ساخت هاي لازم براي ارتقا خدمات وارد عمل شوند. 

استاندار البرز گفت: فعالان اقتصادي می توانند با ایجاد تصفیه خانه و نیروگاههاي سی اچ پی در راستاي تامین آب و برق اقدام کنند و

 
از این اقدام صرفه اقتصادي نیز داشته باشند. 

وي بیان داشت: وضعیت شرکت هاي تولیدي دارویی و بهداشتی و آرایشی بسیار عالی و مطلوب است که یکی از کارهاي فنی و

 
توانایی و تکنولوژي جمهوري اسلامی است داروهاي ویژه و خاص را در بخش کرونا تولید و به کشور خارج صادرات دارد. 

 
برچسب ها 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 



 
- فردیس 

- استانداري البرز



تعاونی هاي مرزنشین در کاهش فقر مناطق مرزي نقش مهمی دارند

منبع: بولتن نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/11/05

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اهمیت فعالیت تعاونی هاي استان هاي مرزنشین در رفع و کاهش فقر
تاکید کرد.

به گزارش بولتن نیوز، «مهدي مسکنی» در نشست مشترك با اتحادیه هاي تعاونی هاي مرزنشینان کشور گفت: در سال 57
تعداد 97 هزار روستاي بالاي 20 خانوار داشتیم و در این دهه ها، جابجایی بزرگ جمعیتی در حوزه زندگی شهري و روستایی صورت

 
گرفته است. 

وي افزود: سعی ما در معاونت تعاون این است که درك درستی از شرایط زندگی و معیشتی مرزنشینان و توانمندیهاي این حوزه داشته

 
باشیم. 

مسکنی اضافه کرد : اولین تعاونی مرزنشین کشوردر سال 1344در بوشهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان در کشور تشکیل شده

 
است. 

 
وي خاطر نشان کرد: باید از تعاونی هاي کشور، به ویژه تعاونی هاي مرزنشین کشور حمایت هاي لازم انجام شود. 

مسکنی با اشاره به اینکه امروز در حوزه تعاون نیازمند احیاي نشان تجاري تعاون در کشور هستیم، گفت: تلاش بر این است که

 
انتخابات اتحادیه تعاونی ها به زودي انجام شود. 

 
وي تاکید کرد: رفع تعهدات ارزي تعاونی هاي مرزنشین داراي ملاحظاتی است که باید براي حل مشکلات این حوزه تلاش شود. 

 
388 تعاونی مرزنشین فعال در کشور 

«موسی نجفی» مدیرکل دفتر تعاونی هاي توزیعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در این نشست مشترك گفت: اکنون تعداد

 
388 تعاونی مرزنشین در کشور فعال هستند. 

وي اظهار کرد: تعاونی هاي استان هاي مرزنشین با یک میلیون و 200 هزار عضو، با جمعیت خانوارآنها بیش از 4 میلیون نفر افراد

 
تحت پوشش را شامل می شود. 

نجفی افزود: تعداد 5هزار و 835 نفر اشتغال زایی در قالب تعاونی هاي مرزنشین شکل گرفته است و تعداد 22اتحادیه مرزنشینان در

 
قالب 77 درصد فعال هستند. 

نجفی تصریح کرد: استان هاي مرزنشین جمعیتی بین 6 تا 7 میلیون نفر را شامل می شوند و اتحادیه هاي تعاونی این استان ها باید

 
مورد توجه ویژه باشند. 



 
در این نشست گزارشی از وضعیت کار و اشتغال، معیشت و مبادلات تجاري در مناطق مرزنشین ارائه شد. 

 
در نشست مشترك با اتحادیه هاي تعاونی هاي مرزنشینان کشور، نمایندگان تعاونی هاي مرزنشین از سراسر کشور حضور داشتند. 

حاضران به مشکلات مالیاتی، تعهدات ارزي، تمدید کارت هاي مرزنشینان، نیاز استان هاي مرزي به تشکیل اتحادیه اي منسجم، کوله

 
بري و ته لنجی مرزنشینان، مشکلات و موارد دیگر مرتبط با فعالیت تعاونی هاي استان هاي مرزنشین کشور اشاره کردند. 

منبع:مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی



گروه هاي جهادي به 401 روستاي کرمان آبرسانی می کنند

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/11/05

کرمان که به خاطر موقعیت جغرافیایی و شرایط خاصش همیشه در لیست استان هاي محروم و کم برخوردار قرار داشته، حالا
هدف گروه هاي جهادي است تا با ارائه خدمات در زمینه هاي مختلف، سطح روستاهایش را بالا ببرند.

کرمان که به خاطر موقعیت جغرافیایی و شرایط خاصش همیشه در لیست استان هاي محروم و کم برخوردار قرار داشته، حالا
هدف گروه هاي جهادي است تا با ارائه خدمات در زمینه هاي مختلف، سطح روستاهایش را بالا ببرند. به گفته فرمانده سپاه ثاراالله
استان کرمان، هم اکنون 3 هزار و 200 گروه جهادي در استان ثبت شده و فعال هستند. گروه هایی که اولویت هایشان را در شش
حوزه براي رفع محرومیت زدایی از کرمان تقسیم بندي کرده اند و در صدر آن با کمک سپاه و بسیج اطلس دقیق آب استان را

 
مشخص و تا پایان سال به 401 روستا آبرسانی خواهند کرد. 

کرمان به خاطر شرایط اقلیمی اش همیشه با مشکلات و معضلات زیادي دست و پنجه نرم می کند. از بارش ها و سیل هاي وقت و
بی وقتش گرفته تا خشکسالی و محرومیت هایی که سال هاست سایه سنگین خود را بر سر این منطقه تحمیل کرده اند. به همین
خاطر بخش جنوبی کرمان مقصد بسیاري از گروه هاي جهادي است تا با شناسایی کمبودها، مشکلات و نیازمندي هاي روستا ها
بهترین خدمات را به آن ها ارائه کنند. چندي پیش بود که 90 گروه جهادي به مناطق محروم جنوب استان رفتند تا به احیاي قنوات
بپردازند؛ اقداماتی که به همت بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، سپاه ثاراالله استان و کمیته امداد امام خمینی (ره) و با اجراي گروه
هاي جهادي پیش رفت. در همین رابطه مسئول سازمان بسیج دانشجویی کرمان با بیان اینکه گروه هاي جهادي در زمینه ساخت
250 چشمه سرویس بهداشتی، 10 خانه عالم و احیاي هشت قنات به این مناطق اعزام شدند، گفت: «دانشگاه هاي سراسر استان در
این مسئله دخیل هستند و گروه جهادي پنج گنج جنوبی، دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان و دانشگاه پیام نور بار ها و بار ها در

 
جنوب فعالیت داشته اند.» 

رضا اسماعیل کاخ با تأکید بر اینکه احیاي 10 قنات آب در جنوب کرمان که شامل 70 روستا در منطقه زهکلوت و جازموریان می
شود یکی از مهم ترین اقدامات گروه هاي جهادي به شمار می آید، ادامه داد: «از تعداد روستا هاي یاد شده، 40 روستا در بخش
کوهستان قرار دارند. همچنین در دو کارگاه بلوك زنی، روزانه 2 هزار و 500 بلوك و همچنین 150 ناي براي حلقه هاي چاه زده شد

 
و دو چاه در روستاي برجک احیا شد.» 

 
آب به 401 روستا می رسد 

به گفته فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان، در حال حاضر 3 هزار و 200 گروه جهادي ثبت شده و فعال در استان وجود دارد که در

 
همین راستا و طی یکسال گذشته یک هزار و 200 گروه جهادي محله محور نیز ساماندهی شده است. 

سردار حسین معروفی با اشاره به تشکیل قرارگاه هاي محرومیت زدایی در کرمان طی ماه هاي گذشته گفت: «اولویت هاي کرمان
براي رفع محرومیت زدایی را در شش حوزه تقسیم بندي کرده ایم که در بحث آب با کمک سپاه و بسیج اطلس دقیق آب استان

 
مشخص شده است و تا پایان سال به 401 روستا آبرسانی می شود.» 

وي با اشاره به فعالیت هاي گروه هاي جهادي در حوزه بهداشت استان ادامه داد: «در حوزه اشتغال خرد، خانگی و صنایع تبدیلی و در
چارچوب اقتصاد مقاومتی سعی شده سفره هاي مردم را رنگین کنیم. ساخت مسکن مددجویان و محرومان، ارائه خدمات اجتماعی و

 
حوزه فرهنگی نیز از دیگر اقدامات گروه هاي جهادي در استان محسوب می شود.» 

این مسئول با تأکید بر اینکه گروه هاي جهادي ما تلفیقی از دانش آموزان، دانشجویان و اقشار است، تصریح می کند: «این گروه ها



براي آن نیست که فقط در زمان هاي خاص حرکت کنند یا فقط براي حوادث غیرمترقبه و کار اقتضایی تعریف نمی شوند بلکه براي
نیاز هر لحظه مرجع و تکیه گاه مردم بودن، تعریف می شوند. بسیار دیده ایم که دانشجوي دکتراي ما در سفر هاي جهادي سرویس
بهداشتی و حمام خانه می سازد، قنات ها را لایروبی می کند. این شخص که پزشک و دانشجوي دکتراست، اول خود را می سازد و

 
بعد به مردم خدمت می کند. نکته جهادي اش هم همین است که اول ساخته می شود و بعد می سازد.» 

فراموش نمی کنیم روز هاي نه چندان دوري را که مساجد، حسینیه ها و خانه معتمدان محله ها پایگاه جمع آوري کمک هاي مردمی
براي اعزام به جبهه شده بود. اما اتحاد و یکپارچگی امروز مردم براي کسانی که آن روز ها را دیده اند یادآور روز هاي جنگ، جبهه و
دفاع مقدس است. به قول مو سپیدکرده هاي آن دوران دیروز صدام حمله کرد و امروز ویروس کرونا که مشکلات و آسیب هاي
فراوانی به همراه دارد در مقابل ما صف آرایی کرده است. اما مردم مسلمان و انقلابی همیشه پشت هم هستند و همدیگر را تنها نمی

 
گذارند. 

امروز در کرمان تصمیمات خوبی در جهت ساماندهی گروه هاي جهادي و هدایت آن ها براي انجام فعالیت هایی که خروجی درستی

 
داشته باشد صورت گرفته است. 

بر همین اساس از کمک ها و خدمات جزیره اي جلوگیري می شود و سعی شده تا گروه هاي جهادي بسیج با شبکه سازي به تمامی

 
مناطق محروم خدمات یکسان و درستی ارائه کنند. 

 
اتحاد جهادگران براي رفع محرومیت 

از همان روز هاي آغازین شیوع کرونا و بعد از چند ماهی که برخی کسب و کار ها از رونق افتادند و خانواده هاي زیادي دچار مشکلات
معیشتی شدن، گروه جهادي و به خصوص دانشجویی ها اجازه ندادند کرونا بر آن ها غلبه کند و در این مسیر براي کمک به همنوعان

 
از هیچ کوششی دریغ نکردند. 

هنوز هم در این گروه ها دکتر، مهندس، لیسانس و فوق لیسانس، کوچک و بزرگ هیچ فرقی با همدیگر ندارند و همه براي خدمت به
مردم آمده اند و تا شکست کامل محرومیت صحنه را خالی نخواهند کرد. با اینکه بعضی از خدمتگزاران گروه جهادي ساعت ها بی

 
وقفه کار کرده اند، اما در چهره هیچ کدام از آن ها نشانی از خستگی دیده نمی شود و شاداب و با علاقه به کارشان ادامه می دهند. 

شهرك سیدي یا سعیدي یکی از شهرك هاي کرمان است که متأسفانه در این شهرك به دلیل بی توجهی برخی مسئولان بخشی از
آن تبدیل به حاشیه شده و خدمات به این منطقه ارائه نمی شود و فقر و محرومیت در این قسمت بیداد می کند. اما گروهی که
هیچگاه و هیچ منطقه اي از چشمان آن ها دور نمی ماند، لباس رزم بر تن پوشیده و به این منطقه براي زدودن محرومیت عزیمت

 
کرده اند. 

گروه جهادي بسیج دانشجویی کرمان از زمان شیوع کرونا با ضدعفونی کردن این منطقه و رساندن مواد بهداشتی و ماسک به مردم و
همچنین با لبیک به فرمان مقام معظم رهبري در رساندن کمک هاي مؤمنانه به مردم نیازمند وارد میدان شدند و حالا مدتی است که

 
کار ساخت و ساز ها را هم در این منطقه شروع کرده اند. 

شعار اصلی گروه ها در عملیات جهادي «می سازیم تا ساخته شویم» است که در این مسیر دو هدف عمران و محرومیت زدایی و

 
خودسازي دنبال می شود. 

به گفته مسئول گروه جهادي یالثارات، یکی از اهداف سپاه براي محرومیت زدایی برانگیختگی تمامی دستگاه ها و نهاد هاي دولتی و
اجرایی است که مقام معظم رهبري نیز به آن تأکید فراوان دارند و بار ها فرموده اند که مدیران باید جهادي عمل کنند و منظور ایشان

 
از مدیران جهادي صرفاً بسیجی یا سپاهی نیست. 

امیر موسوي با اشاره به اقدامات گروه هاي جهادي در امر محرومیت زدایی می گوید: «در حوزه دانشجویی موفقیت این گروه جهادي
را باید از نگاه مردم بررسی کرد، در جنوب استان کرمان در حوادث مختلف مثل زلزله، سیل، گروه هاي جهادي دانشجویی چه در

 
مقطع دکترا، مهندس و ... تا گلو زیر گل و لاي بوده اند تا بتوانند گوشه اي از گره مشکلات مردم این منطقه را بگشایند.» 

 
به گفته این جهادگر، نه تنها در جنوب که در شرق و غرب استان و حتی در حاشیه شهر ها نیز حضور آن ها پررنگ بوده است. 

وي در رابطه با شبکه سازي گروه هاي جهادي معتقد است: «در گذشته گروه هاي جهادي از بخش هاي مختلف بسیج مثل گروه هاي



جهادي طلاب و دانشجویی، دانش آموزي و... در مناطق محروم ارائه خدمات می کردند که متأسفانه به برخی از مناطق و خانوار ها
کمک ها چند برابر می شد و برخی از مناطق و محله ها از این مسئله جا می ماندند، به همین دلیل براي جلوگیري از این کمک هاي

 
جزیره اي شبکه سازي گروه ها را ایجاد شده و مشخص شده هر گروه در چه شاخه اي و در کدام منطقه مشغول به فعالیت شوند.» 

موسوي با بیان اینکه نکته حائز اهمیت این است که گروه هاي جهادي در رسته هاي مختلف از جمله گروه فرهنگی، گروه عمرانی،
گروه معیشتی و گروه اشتغالزایی فعالیت می کنند، به بحث اشتغالزایی هم اشاره کرده و می گوید: «با رایزنی هایی که با برخی از
بانک ها صورت گرفته تصمیم بر این شد تا تسهیلاتی با سود کم و یک سال تنفس در اختیار کسانی قرار گیرد که می خواهند مشاغل
خرد و خانگی راه اندازي کنند. برخی از تولید کنندگان مشاغل خانگی می گویند حال که تولید انجام دادیم چگونه آن را به فروش

برسانیم که در این بخش نیز بسیج به کمک آن ها خواهد آمد و بازار فروش نیز براي آن ها مهیا خواهد شد.»



دادستان کل: وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیر موجه است

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1400/11/05

سخنگوي دولت مانند سه شنبه هاي گذشته در نشست خبري با اصحاب رسانه حضور پیدا کرد و به مهم ترین موضوعات
هفته جاري از جمله حاشیه ها و دستاورد هاي سفر رئیس جمهور به روسیه و بحث هاي پیرامون مذاکرات هسته اي میان

ایران و 4+1 پرداخت

دادستان کل کشور در راستاي صیانت از حقوق عامه و حفظ سرمایه هاي بلند مدت و بین نسلی در نامه اي به وزیر امور

 
اقتصادي و دارایی با اخذ مالیات از صندوق توسعه ملی مخالفت کرد. 

به گزارش تسنیم به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، صندوق توسعه ملی مدیریت کننده و ناظر بر استفاده بهینه از منابع و ثروت ملی
کشور در مسیر توسعه و پیشرفت است به نحوي که سهم آیندگان نیز در آن به بهترین شکل لحاظ شود؛ در واقع صندوق توسعه ملی
با مسئولیتی که بر عهده دارد، چه در حوزه ارتقاي کمی و کیفی تولید ملی، اشتغالزایی، اجراي اهداف اقتصاد مقاومتی، تولید صادرات
محور، توانمندسازي بخش خصوصی در قالب اصل 44 و سایر بند هاي مترقی در قانون اساسی و سند چشم انداز و برنامه هاي توسعه،
نقش آفرین و بسترساز است. بحث دریافت مالیات از صندوق توسعه ملی طی سال هاي گذشته یکی از چالش هاي میان این صندوق
و سازمان امور مالیاتی بوده است. اواخر سال 98 بود که دولت وقت 1800 میلیارد تومان از منابع صندوق توسعه ملی را به عنوان
مالیات از این صندوق برداشت کرد که با اعتراض شدید مسئولان صندوق توسعه همراه شد. رئیس وقت هیئت عامل صندوق توسعه
ملی اخذ مالیات 1800 میلیارد تومانی از صندوق را خلاف قانون دانسته و به رئیس هیئت نظارت صندوق و دیوان محاسبات شکایت
کرد. مسئولان صندوق توسعه ملی همواره استدلال می کنند که سود ناشی از تسعیر نرخ ارز هم جزو منابع صندوق به حساب می آید
و، چون درآمد نیست نمی توان از آن مالیات گرفت و از سوي دیگر تأکید مواد قانونی مختلف مبنی بر مستثنی بودن صندوق از
پرداخت مالیات و لزوم باقیماندن این سرمایه کشور براي امور مهم و آیندگان، نشان می دهد که نباید مالیاتی از صندوق اخذ و در
امور جاري کشور هزینه شود. براساس اساسنامه صندوق توسعه ملی، منابع ارزي ورودي به این صندوق در حساب هاي آن در بانک
مرکزي نگهداري می شود، اما این صندوق می تواند معادل ریالی آن را براي پرداخت تسهیلات به سرمایه گذاران، در بانک هاي عامل
سپرده گذاري کند. در ماده 136 قانون محاسبات عمومی کشور مصوب سال 66 تأکید شده است: سود و زیان حاصل از تسعیر دارایی
ها و بدهی هاي ارزي شرکت هاي دولتی درآمد یا هزینه تلقی نمی شود؛ مابه التفاوت حاصل از تسعیر دارایی ها و بدهی هاي مذکور
باید در حساب «ذخیره تسعیر دارایی ها و بدهی هاي ارزي» منظور شود. در پی همین اختلافات، دادستانی کل کشور در جهت
صیانت از حقوق عامه و حفظ منابع ارزشمند ملی به موضوع مذکور ورود کرد و بررسی هاي لازم در این خصوص را انجام داد. پس از
انجام بررسی هاي کارشناسی، دادستان کل کشور در راستاي حفظ سرمایه هاي بلند مدت، اقدامات عمرانی و توسعه بین نسلی و از
آنجایی که کارکرد اصلی این صندوق ایجاد تولید و اشتغال و امور زیربنایی براي آینده کشور است و در واقع صندوق براي تأمین
درآمد هاي مالیاتی دولت ایجاد نشده است، در نامه اي به وزیر امور اقتصادي و دارایی با اخذ مالیات از صندوق توسعه ملی مخالفت

کرده است.



«خبرجنوب» گزارش می د هد ؛ انقراض نسبت هاي فامیلی با اد امه تک فرزند ي

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/11/05

 
مد یرکل ثبت احوال فارس: وضعیت فعلی تک فرزند ي د ر استان نگران کنند ه است 

 
رئیس نظام روان شناسی و مشاوره فارس خبرد اد ؛ افزایش زوج هاي بد ون فرزند د ر استان 

 
مشوق هاي شکلاتی د ر فرزند آوري تاثیر ند ارد 

سهیلا رفیعی نژاد -«خبرجنوب»/ کمتر از سه د هه پیش تعد اد پد ر و ماد رهایی که فقط یک فرزند د اشتند انگشت شمار بود و
معمولا آن ها هم به قول خاله خانباجی ها تک زا بود ند . این وضعیت تا د و د هه پیش هم از یک فرزند به 2تا 3فرزند کاهش یافته
بود و د ر عین حال مد تک فرزند ي چند ان معنایی ند اشت اگر یک زن و شوهر هم تصمیم می گرفتند به هر د لیلی از جمله رفاه

 
بیشتر فرزند ، فقط یکی به د نیا بیاورند آنقد ر از سوي خانواد ه هاشان تحت فشار قرار می گرفتند که از تصمیم خود برمی گشتند . 

اما جوان هاي امروزي د ر این باره زیر بار نمی روند نه از کسی می پرسند نه حرف اطرافیان د ر تصمیم شان براي تک فرزند ي تاثیر
می گذارد . یک خانم جوان که مریم نام د ارد د ر این باره عنوان کرد : زمانه عوض شد ه و تازه ماد رم با همین یک فرزند هم مخالف

 
بود حالا هم که یک د ختر د ارم می گوید همین بس است. 

او افزود : د خترم خیلی د لش می خواهد خواهر یا براد ر د اشته باشد گاهی د لم برایش می سوزد اما نه شرایط جامعه اجازه می د

 
هد و نه وضعیت اقتصاد ي جوابگوي توقعات 2 یا 3 فرزند است. 

مرضیه متولد 68 هم گفت: پسرم 6 ساله است خیلی د لمان می خواهد یک فرزند د یگر د اشته باشیم اما نبود امنیت اقتصاد ي و عد
م امکان برنامه ریزي براي یک سال د یگر با توجه به نوسانات، جرات این کار را از ما گرفته است. اگرچه تک فرزند ي می تواند فواید
ي از نظر رفاه بیشتر د اشته باشد اما اگر وضع به همین منوال پیش رود به قول مد یرکل ثبت احوال د یري نپاید که نسل خاله و
عمه ها منقرض شود . علیرضا انصاري ضمن ابراز نگرانی د رباره میزان رشد جمعیت، بر اهمیت توجه زوج ها د ر فارس به افزایش تعد
اد فرزند ان تاکید کرد . او د ر گفت وگو با خبرنگار «خبرجنوب» افزود : وضعیت زاد و ولد د ر استان قابل قبول نیست و این یک تهد

 
ید جد ي است، اگر والد ین فکري ند اشته باشند نه تنها جامعه بلکه تک فرزند ان آن ها د ر آیند ه با معضلاتی مواجه می شوند . 

مد یرکل ثبت احوال فارس عنوان کرد : اگر به ازاي هر پد ر و ماد ر 2 و یک د هم فرزند د راستان وجود د اشته باشد ، تازه به حد
اقل نرم جمعیتی می رسیم. انصاري تاکید کرد : اگر به این آمار برسیم، معضل پیري جمعیت د ر آیند ه و انقراض نسل خاله و عمه ها
به میزانی بهبود می یابد .وي راهکار برون رفت از وضعیت فعلی را افزایش زاد و ولد د انست و گفت: به این ترتیب با سند رم خانه
هاي خالی د ر سن 50 سالگی هم مواجه نخواهیم شد .مد یرکل ثبت احوال فارس گفت: شاخص رشد جمعیت د ر فارس د ر حال

 
حاضر 9 د هم د رصد است لذا به منظور افزایش این میزان باید به د نبال راهکارهاي اصولی بود . 

انصاري افزود : یکی از معضلات این است که بسیاري از زوجین د ر چند سال اول که بهترین زمان براي فرزند د ار شد ن است،
معمولا توافق می کنند که صاحب فرزند نشوند و بعد از تصمیم گیري د ر این باره هم به حد اقل فرزند و اکثرا تک فرزند ي اکتفا می
کنند ، همین می شود که این فرزند ان نه براد ري د ارند و نه خواهري و این مسئله مشکلاتی د ر زمینه سلامت روان هم براي آن ها

 
به د نبال د ارد . 

 
چشم و هم چشمی حتی د ر تعد اد فرزند ! 



برخی هم اعتقاد چند انی به تک فرزند ي ند ارند و مشکلات اقتصاد ي و اجتماعی علت تک بود ن فرزند شان است، آن ها تابع مد
هستند و به نوعی چشم و هم چشمی باعث شد ه فقط یک بچه د اشته باشند . د ر این باره برخی برایشان افت د ارد که بین خواهر و

 
براد رها و د وست و آشنا که همه یک فرزند د ارند ، صاحب 2 ویا 3 فرزند شوند . 

عضو نظام روان شناسی و مشاوره فارس د ر این باره به «خبرجنوب» گفت: برخی زوج ها د لشان می خواهد فرزند د وم بیاورند ، اما

 
وقتی می بینند اکثر اطرافیان به یک بچه اکتفا کرد ه اند ، آن ها هم تصمیم می گیرند تک فرزند ي را د نبال نمایند . 

کاظم احمد یان افزود : از آنجا که سن باروري محد ود است برخی زن و شوهرها هم د یر متوجه عوارض تک فرزند ي چه براي خود
شان وچه براي فرزند یکی یکد انه شان می شوند که آن موقع د یگر د یر است. وي گفت: تک فرزند ها معمولا د ر خانه فرماند ه
هستند و د یگراز فرمانبري که پد ربزرگ ماد ربزرگ ها می گفتند خبري نیست همین قضیه هم باعث می شود ، تک فرزند ها هنگام
ورود به جامعه د چار مشکلاتی شوند . یکی د یگر از مسایل ناشی از سرویس د هی زیاد والد ین به کود ك تک فرزند است، بطوریکه

 
سطح توقع او بالا می رود و از د یگر افراد جامعه هم انتظار فرمانبرد اري از خود د ارد . 

 
مشکلات اقتصاد ي، اشتغال و نگرانی از آیند ه فرزند ان 

رئیس نظام روان شناسی و مشاوره فارس نیز د ر این باره به خبرنگار «خبرجنوب» گفت: تک فرزند ي مشکلاتی براي والد ین و

 
عوارضی براي فرزند د ارد . 

د کتر علیرضا فیلی افزود : سطح نگرانی والد ین د رباره تک فرزند ها خیلی بالاست و توجه بیش از حد به فرزند می کنند که این
استرس زیاد ي براي تربیت به وجود می آورد به همین د لیل حتی یک سري محد ود یت هاي شد ید ممکن است براي فرزند ایجاد

 
کنند . 

این استاد د انشگاه تصریح کرد : این وضعیت و حمایت هاي بیش از حد باعث عد م ایجاد استقلال یا یاد گیري مهارت هایی د ر اکثر
تک فرزند ها می شود .فیلی عنوان کرد : محور توجه کامل قرار گرفتن که د ر مورد تک فرزند ها رایج است، گاهی از آن ها شخصیتی
پر توقع و کم تحرك و گاهی شکنند ه می سازد به حد ي که آن ها توقع د ارند وقتی وارد مهد کود ك، مد رسه و کوچه و بازار می

 
شوند این وضع اد امه یابد . 

وي گفت: از آن جا که کود کان تک، همبازي و هم سن وسال خود د ر خانه ند ارند ممکن است د چار کمبود هاي فرد ي هم بشوند .
رئیس نظام روان شناسی و مشاوره فارس با اشاره به کاهش پیوستگی بین خانواد ه ها نسبت به د هه هاي قبل، عنوان کرد : کاهش
تعد اد افراد خانواد ه یکی از علت هاي این وضع است و د ر حال حاضر بچه ها به جاي اینکه د ر روابط بین فرد ي تقویت شوند ،

 
عمد تا د رگیر شبکه هاي اجتماعی، اینستاگرام و موبایل می شوند و بازي هاي جمعی کمرنگ می شود . 

فیلی گفت: د ر بزرگسالی هم روابط این قبیل افراد خیلی محد ود می شود و به جاي ایجاد ارتباط عاطفی قوي مجبور می شوند خود

 
را د رگیر یک سري مسال د یگر کنند به عبارتی یک حس رها شد گی و تنهایی د ر آن ها به وجود می آید . 

وي با بیان این که تک فرزند ها بیشتر د ر معرض اختلالات روانی هستند ، یکی از د لایل افزایش اضطراب و افسرد گی و بروز بیشتر
مشکلات روانی د ر حال حاضر را کاهش روابط بین فرد ي د انست که با ترویج تک فرزند ي د ر سال هاي آتی افزایش هم می یابد
.این استاد د انشگاه نگرانی از آیند ه فرزند ان و مشکلات اقتصاد ي را د ر رواج تک فرزند ي تاثیر گذار د انست و افزود : وقتی والد ین
می بینند خود شان با مسایلی مانند اشتغال و مسایل ازد واج و بی عد التی هایی نسبت به د اشتن تخصص و فعالیت مرتبط د ر

 
جامعه روبرو هستند هم تصمیم می گیرند یک فرزند د اشته باشند و د ر این مقوله نباید نگاه تک بعد ي د اشته باشیم. 

رئیس نظام روان شناسی و مشاوره فارس تاکید کرد : زوج ها وقتی می بینند مشوق هایی که د ولت براي فرزند آوري د ر نظر گرفته،
به هیچ وجه پاسخگوي این نیازها نیست تمایلی به افزایش فرزند ند ارند و حتی این روزها برخی زوج ها به توافق می رسند که

 
صاحب فرزند ي نشوند . 

تک فرزند ي که جاي خود د ارد ، حتی افزایش زوج هاي بد ون فرزند به د لیل فشارهاي اقتصاد ي و اجتماعی د ر فارس قابل



مشاهد ه است و معتقد م مشوق هاي شکلاتی د ر افزایش تعد اد فرزند ان تاثیر ند ارد و باید به د نبال راهکارهاي اصولی تر بود . وي
تصریح کرد : مرد م خود شان تشخیص می د هند و فقط با تشویق و تبلیغ هاي کلامی نمی شود فرهنگ مرد م را عوض کرد ، به
همین د لیل ما باید فضاي فرهنگی، اقتصاد ي و اجتماعی را به سمتی تغییر د هیم که جوانان به افزایش فرزند آوري فکر کنند وگرنه

 
مشوق هاي شکلاتی د ر افزایش تعد اد فرزند ان تاثیر ند ارد . 

/انتهاي متن/



بازار مسکن از جدي نبودن مسئولان صرفه می برد!

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/11/05

آخرین بررسی ها از وضعیت اثرگزاري هزینه مسکن در سبد خانوار نشان می دهد که هزینه مسکن بخش زیادي از درآمد
خانوار را به خود اختصاص می دهد. در عین حال وضعیت مدیریت بازار مسکن نشان از رها بودن این بازار در دستان دلالان و

سفته بازان دارد

آخرین بررسی ها از وضعیت اثرگزاري هزینه مسکن در سبد خانوار نشان می دهد که هزینه مسکن بخش زیادي از درآمد خانوار
را به خود اختصاص می دهد. در عین حال وضعیت مدیریت بازار مسکن نشان از رها بودن این بازار در دستان دلالان و سفته بازان
دارد. به طوري که بنگاه هاي مشاور املاك و ملاکان به سادگی می توانند این بازار را با نوسان قیمت حتی در رکودي ترین وضعیت

 
مواجه کنند. در همین راستا مشاور پیشین وزیر راه و شهرسازي پیشنهاد برگزاري شوراي عالی مسکن را داده است. 

آخرین گزارش ها از سبد هزینه خانوار از سنگینی هزینه اسکان حکایت دارد. هرچند برخی از طبقات جامعه به دلیل درآمد بالا تنها
30 درصد از درآمد خود را به هزینه مسکن اختصاص می دهند، اما خانوار هایی در کشور وجود دارند که به ناچار 60 تا 70 درصد
درآمد ماهانه خود را به هزینه مسکن اختصاص می دهند. در این میان دوران انتظار براي خرید مسکن براي برخی از طبقات جامعه به
یک قرن افزایش یافته است. همین مورد مؤید آن است که بازار و قیمت مسکن و نهاده هاي تولید دهه ها است که در اختیار ملاکان
اعم از سرمایه گذاران حقیقی و حقوقی رها بوده است. اگر بخواهیم در رابطه با رها بودن بازار مسکن به مواردي اشاره کنیم باید به
این نکته اشاره داشت که سفته بازان و دلالان حتی در رکودي ترین وضعیت بازار مسکن باز هم این بازار را با شوك قیمتی مواجه می
کنند. شاید اینگونه استدلال شود که گرانی مسکن در نهایت مقوله خانه دار شدن مردم جامعه را به تأخیر بیندازد، اما از آنجا که
قیمت اجاره بهاي مسکن تابعی از قیمت مسکن است، در جریان سفته بازي در بازار مسکن مستاجران هم زیان می کنند. تا به امروز
به رغم ارائه وعده هاي فراوان در رابطه ساماندهی بازار مسکن و حوزه هاي مرتبط با این کالا هیچ دولتی نتوانسته است حریف سفته
بازان و ملاکان شود، اما در شرایط کنونی هزینه مسکن در سبد خانوار چنان سنگینی می کند که یکی از دلایل فقر مردم جامعه رها
بودن بازار مسکن در دست سفته بازان و سوداگران است. از آنجایی که عمده سرمایه گذاري در حوزه مسکن توسط بخش غیر دولتی
انجام می گیرد پیوسته این ادعا وجود داشته اشت که دولت نباید در بازار مسکن مداخله کند. نتیجه عدم مداخله دولت ها در
ساماندهی بازار مسکن امروز آن شده است که مردم از رها بودن این بازار به شدت ناراضی هستند. جالب آنکه با گذشت یک قرن از
اخذ انواع مالیات ها در بازار مسکن در کشور هاي توسعه یافته و کاربران الگوي اقتصاد بازار در ایران هنوز در بخش اخذ مالیات از
خانه هاي خالی درجا می زنیم و اخیراً از طریق لابی هاي صورت گرفته خانه هایی باید مالیات دهند که ارزش آن بیش از 25 میلیارد
تومان باشد. همین مورد نشان می دهد که عزم راسخی براي اخذ مالیات از خانه هاي خالی و سفته بازي در بازار مسکن وجود ندارد.
به نظر می رسد برگزاري جلسات هفتگی و ماهانه شوراي عالی مسکن جهت رصد و شناسایی عوامل ایجاد اختلال در بازار مسکن،

 
بازار مذکور به سمت ساماندهی حرکت خود را آغاز کند. 

در همین رابطه به گزارش فارس، هادي عباسی، مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي در برنامه گفت و گوي ویژه خبري ضمن تأکید بر
این مسئله که باید براي مستأجران به صورت فوري چاره اندیشی شود، اظهار داشت: «افزایش تولید و عرضه مسکن به همراه بحث
هاي مالیاتی و مقابله با سوداگري از جمله گرفتن مالیات از خانه هاي خالی دو راهکاري است که به ساماندهی بازار اجاره بها منتهی

 
می شود ولی در عرصه عمل و اجرا هر کدام از این برنامه ها با کندي پیش می رود و نیاز به سرعت است.» 

این کارشناس حوزه اقتصاد و مسکن گفت: «انتظار می رفت، گرفتن مالیات از 2 میلیون واحد مسکونی خالی در کلان شهر ها به ویژه
مناطق گران قیمت آغاز شود، انتظار داریم قانون مالیات بر واحد هاي مسکن خالی با جدیت پیگیري و گام به گام اجرا شود و کلان



 
شهر ها در اولویت قرار بگیرد.» 

وي افزود: «باید نشانه هاي جدي بودن دولت در اجراي قانون مالیات بر خانه هاي خالی به جامعه ارسال شود، اما هنوز این کار انجام

 
نشده است.» 

عباسی با اشاره به جزئیات قانون جهش تولید و تأمین مسکن گفت: «دولت براساس قانون ساماندهی در جهش تولید، مؤظف است

 
زمین با هزینه صفر به صورت اجاره 99 ساله براي ساخت مسکن تأمین کند و بانک ها نیز مؤظف هستند وام ساخت پرداخت کنند.» 

 
عملکرد کمتر از 5 درصدي نظام بانکی در تأمین مالی ساخت مسکن 

مشاور وزیر اسبق راه و شهرسازي با اشاره به عملکرد نظام بانکی در تأمین مالی ساخت مسکن گفت: «باید 360 هزار میلیارد تومان
تسهیلات ساخت را پرداخت می کردند و بانک مرکزي هم باید به صورت برخط اعلام می کرد که بانک ها چقدر به تعهداتشان عمل

 
کردند.» 

 
وي ادامه داد: اکنون که در ماه یازدهم سال 1400 هستیم بانک ها کمتر از 5درصد به تعهداتشان عمل کردند. 

 
جلسات شوراي عالی مسکن هفتگی تشکیل شود 

عباسی با اشاره به یکی از ملزومات حرکت طرح جهش تولید و تأمین مسکن گفت: «براي ساماندهی و رفع مشکلات مسکن، رئیس

 
جمهور باید هفتگی جلسات شوراي عالی مسکن را تشکیل دهد، چون سهم مسکن در تورم بسیار بالاست.» 

این کارشناس حوزه مسکن با اشاره به این مسئله که اگر تورم بخش مسکن کنترل نشود نمی توانیم تورم را تک رقمی کنیم، گفت:

 
«اگر بخش مسکن را فعال نکنیم نمی توانیم 2 میلیون شغل را در کشور ایجاد کنیم.» 

عباسی در بیان شیوه هاي خارج شدن از رکود اقتصادي گفت: «از نظر اشتغال، تورم، رشد اقتصادي و از منظر عدالت نیازمندیم
سیاست هاي مسکن را اجرا کنیم و این به مذاکرات ارتباطی ندارد، چون مصالح و زمین در داخل کشور وجود دارد و به منابع ارزي

هم نیازي نداریم.»



بافق، اولویت گردشگري طبیعی استان یزد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/11/05

سرپرست فرمانداري بافق گفت : در سند آمایش، اولویت گردشگري طبیعی به این این شهرستان اختصاص یافته است.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز یزد، محمدعلی صمیمی در پنجمین شوراي راهبردي انتخاب شهر ها و روستا هاي ملی
گفت : بافق باید از تک محصولی بودن و اشتغال در معدن و صنایع وابسته به آن خارج شود و به دنبال احیاي محصولات و فروش

 
نخیلات باشد. 

وي افزود: دو هزار هکتار نخیلات در بافق به صورت پیوسته ثبت
ملی شده و یکی از برنامه هاي توسعه این شهرستان، جایگزین

 
کردن و اصلاح نخیلات است. 

سرپرست فرمانداري بافق بیان داشت: همان گونه که فولاد به
دنبال تکمیل چرخه و تولید میلگرد و دیگر محصولات است، با
اصلاح بذر، فرآوري خرما و توسعه محصولات نخیلات نیز می

 
توان گام هاي موثري براي تکمیل چرخه کشاورزي آن برداشت. 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بافق نیز گفت: با مطرح شدن این شهرستان به عنوان شهر ملی دست بافته

 
هاي نخل، یک برند ویژه براي معرفی توانمندي مردم به وجود می آید. 

لیلی رنجبر تصریح کرد: با این روند، موقعیت بسیار مناسبی براي حضور فعالان و هنرمندان صنایع دستی در نمایشگاه هاي بین
المللی و ملی فراهم می شود. این امر موجب رونق حصیربافی و صنایع دستی در شهر می شود و می توان در جذب اعتبارات ملی نیز

 
گام هاي مؤثري را برداشت. 

وي ادامه داد: همچنین به دنبال ملی شدن هنر صنایع دستی در سال هاي آتی، امکان معرفی بافق به عنوان شهر جهانی حصیربافی

 
میسر می شود. 

علی نوروز زاده شهردار بافق هم توجه ویژه به صنایع دستی را بسیار مهم عنوان کرد و افزود: اسناد سال 1332 شهرداري بافق نشان
می دهد که یکی از درآمد هاي صادرات از حوزه دست بافته هاي نخل بوده است.



اخبار

منبع: روزنامه حمایتشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/11/05

اخبار

 
اخبار 

 
اعطاي مرخصی پایان حبس به 53 مددجوي واجد شرایط زندان کهنوج 

همزمان با بازدید رییس کل دادگستري استان کرمان از زندان کهنوج، با مرخصی پایان محکومیت 53 نفر از زندانیان واجد شرایط
موافقت شد.یداالله موحد در جریان بازدید از زندان کهنوج، با مرخصی پایان محکومیت 53 نفر از زندانیان واجد شرایط موافقت و
همچنین در گفت وگوي چهره به چهره با 50 نفر از مددجویان به درخواست هاي آنان رسیدگی کرد.وي با تاکید بر ضرورت حرفه
آموزي زندانیان جهت اشتغال آنها گفت: توسعه آموزش هاي مهارتی در بین مددجویان زندان ها در کاهش بازگشت مجدد آنها به
زندان تاثیر بسزایی دارد.رییس کل دادگستري استان کرمان با بیان اینکه معمولا زندانیان راي باز شهرستان کهنوج، فاقد شغل
هستند، ادامه داد: باید ظرفیت هاي موجود در این شهرستان جهت اشتغال زندانیان استفاده شود.موحد همچنین بر ضرورت استفاده

 
از پابند الکترونیک نیز تاکید کرد. 

 
ضرورت رفع ایرادات قانونی براي مبارزه با مواد مخدر 

رییس کل دادگستري استان فارس گفت: براي مبارزه با مواد مخدر لازم است برخی از ایرادات قانونی برطرف شود. حجت الاسلام
سید کاظم موسوي در جلسه شوراي هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان فارس اظهار کرد: براي مبارزه با مواد مخدر نیاز است که
برخی از ایرادات قانونی برطرف شود. در غیر این صورت، ضربه اي به بنیان هاي مواد مخدر نخواهد خورد و بیشتر ضربه به سرشاخه
هاست.وي با بیان اینکه کمیته شناسایی ستاد مبارزه با مواد مخدر در استان فارس فعال نیست، افزود: همچنین قانون در زمینه
خودروهاي حامل مواد مخدر، نیاز به اصلاح دارد. علاوه بر این، قاچاقچی در قانون مبارزه با مواد مخدر به درستی تعریف نشده و
همین مساله سبب ابهام در برخورد با مواد مخدر در استان فارس است. رییس کل دادگستري استان فارس با بیان اینکه این استان با
وجود محدودیت ها مظلوم واقع شده است، عنوان کرد: مقدار زیادي مواد مخدر در این استان کشف می شود اما اردوگاه ماده 42
ندارد و مراکز ماده 16 هم نیازمند توسعه است. موسوي با بیان اینکه باید به استان ها اختیار داده شود تا در امر مبارزه با مواد مخدر
بتوانند بیشتر فعالیت کنند، اظهار کرد: 3 دستگاه ایکس ري براي گلوگاه هاي استان فارس لازم است که قیمت هر کدام 30 میلیارد
است و با اختصاص این دستگاه ها بخشی از مشکلات حل می شود. وي با بیان اینکه امروز در مبارزه با مواد مخدر شیوه هاي سنتی
جواب نمی دهد، گفت: با وجود اینکه نیروي انتظامی و دستگاه هاي قضایی تمام تلاش خود را می کنند؛ اما اگر به روزتر باشیم، بهتر

می توانیم با مواد مخدر مبارزه کنیم.



وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیرموجه است

منبع: روزنامه حمایتشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/11/05

وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیرموجه است

 
دادستان کل کشور: 

 
وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیرموجه است 

دادستان کل کشور در راستاي صیانت از حقوق عامه و حفظ سرمایه هاي بلندمدت و بین نسلی در نامه اي به وزیر امور اقتصادي و

 
دارایی با اخذ مالیات از صندوق توسعه ملی مخالفت کرد. 

پس از انجام بررسی هاي کارشناسی، حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظري در راستاي حفظ سرمایه هاي بلند مدت،
اقدامات عمرانی و توسعه بین نسلی و از آنجایی که کارکرد اصلی این صندوق ایجاد تولید و اشتغال و امور زیربنایی براي آینده کشور
است و در واقع صندوق براي تامین درآمدهاي مالیاتی دولت ایجاد نشده ، در نامه اي به احسان خاندوزي وزیر امور اقتصادي و دارایی
با اخذ مالیات از صندوق توسعه ملی مخالفت کرد. در نامه اخیر دادستان کل کشور به وزیر امور اقتصادي و دارایی آمده است: با توجه
به بررسی هاي به عمل آمده وصول مالیات از صندوق توسعه ملی غیر موجه به نظر می رسد. براساس این گزارش، صندوق توسعه ملی
مدیریت کننده و ناظر بر استفاده بهینه از منابع و ثروت ملی کشور در مسیر توسعه و پیشرفت است؛ به نحوي که سهم آیندگان نیز
در آن به بهترین شکل لحاظ شود، در واقع صندوق توسعه ملی با مسئولیتی که بر عهده دارد، چه در حوزه ارتقاي کمی و کیفی تولید
ملی، اشتغال زایی، اجراي اهداف اقتصاد مقاومتی، تولید صادرات محور، توانمندسازي بخش خصوصی در قالب اصل 44 و سایر

بندهاي مترقی در قانون اساسی و سند چشم انداز و برنامه هاي توسعه، نقش آفرین و بسترساز است.



اعمال مشوق هایی براي جذب سرمایه گذار به بندر خرمشهر

منبع: تین نیوزشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/11/05

مدیر کل بندر و دریانوردي خرمشهر گفت: در بندر خرمشهر با تسهیل کسب و کار و ارائه مشوق هاي لازم به صورت جدي از
سرمایه گذاران حمایت می شود.

تین نیوز مدیر کل بندر و دریانوردي خرمشهر گفت: در بندر خرمشهر با تسهیل کسب و کار و ارائه مشوق هاي لازم به صورت

 
جدي از سرمایه گذاران حمایت می شود. 

به گزارش تین نیوز، نوراالله اسعدي ظهر امروز سه شنبه در نشست بررسی چالش ها و مشکلات سرمایه گذاران حوزه بندري اظهار
کرد: رونق اقتصادي به عنوان هدف اساسی و مشترك بندر خرمشهر با بخش هاي خصوصی و سرمایه گذاران است و سرمایه گذاران

 
مرتبط با اداره کل بندر و دریانوردي خرمشهر در این مسیر گام هاي استواري برداشته اند. 

مدیرکل بندر و دریانوردي خرمشهر با تاکید بر اینکه دریا و بنادر مهمترین مسیر توسعه اقتصادي کشور است، افزود: حوزه بندري و

 
دریایی ظرفیتی براي رونق اقتصاد و ایجاد اشتغال به شمار می رود. 

وي با بیان اینکه بندر خرمشهر خود را موظف به ارائه خدمات به سرمایه گذاران می داند، گفت: اشتغال مهمترین مسئله امروز کشور
است و بخش خصوصی و سرمایه گذاران مرتبط با بندر خرمشهر این چالش اجتماعی را با به کارگیري نیروهاي جوان و بومی به

 
بهترین شکل پاسخ داده اند که میزان آن باید افزایش یابد. 

مدیرکل بندر و دریانوردي خرمشهر به برشماري موانع و مشکلات پیش روي سرمایه گذاران پرداخت و بیان کرد: تحریم ها، پدید
آمدن قوانین و بخشنامه هاي خلق الساعه و دست وپا گیر از جمله موانع مهم و اساسی فعالیت هاي بخش خصوصی و سرمایه گذاران

 
است و در پیش گرفتن مدیریت جهادي تنها راهکار توسعه و رونق در این شرایط است. 

اسعدي از قرار گرفتن در منطقه آزاد اروند، همجواري با کشورهاي عراق و کویت و داشتن امکانات و زیرساخت هاي به روز به عنوان

 
ظرفیت هاي کم نظیر بندر خرمشهر یاد کرد و گفت: بر ظرفیت سرمایه گذاران براي رونق و توسعه آن تاکید می شود. 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این حوزه بخوانید



گروه هاي جهادي به 401 روستاي کرمان آبرسانی می کنند

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/11/05

کرمان که به خاطر موقعیت جغرافیایی و شرایط خاصش همیشه در لیست استان هاي محروم و کم برخوردار قرار داشته، حالا
هدف گروه هاي جهادي است تا با ارائه خدمات در زمینه هاي مختلف، سطح روستاهایش را بالا ببرند. به گفته فرمانده سپاه ثاراالله
استان کرمان، هم اکنون 3 هزار و 200 گروه جهادي در استان ثبت شده و فعال هستند. گروه هایی که اولویت هایشان را در شش
حوزه براي رفع محرومیت زدایی از کرمان تقسیم بندي کرده اند و در صدر آن با کمک سپاه و بسیج اطلس دقیق آب استان را

 
مشخص و تا پایان سال به 401 روستا آبرسانی خواهند کرد. 

کرمان به خاطر شرایط اقلیمی اش همیشه با مشکلات و معضلات زیادي دست و پنجه نرم می کند. از بارش ها و سیل هاي وقت و
بی وقتش گرفته تا خشکسالی و محرومیت هایی که سال هاست سایه سنگین خود را بر سر این منطقه تحمیل کرده اند. به همین
خاطر بخش جنوبی کرمان مقصد بسیاري از گروه هاي جهادي است تا با شناسایی کمبودها، مشکلات و نیازمندي هاي روستا ها
بهترین خدمات را به آن ها ارائه کنند. چندي پیش بود که 90 گروه جهادي به مناطق محروم جنوب استان رفتند تا به احیاي قنوات
بپردازند؛ اقداماتی که به همت بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، سپاه ثاراالله استان و کمیته امداد امام خمینی (ره) و با اجراي گروه
هاي جهادي پیش رفت. در همین رابطه مسئول سازمان بسیج دانشجویی کرمان با بیان اینکه گروه هاي جهادي در زمینه ساخت
250 چشمه سرویس بهداشتی، 10 خانه عالم و احیاي هشت قنات به این مناطق اعزام شدند، گفت: «دانشگاه هاي سراسر استان در
این مسئله دخیل هستند و گروه جهادي پنج گنج جنوبی، دانشگاه آزاد اسلامی واحد کرمان و دانشگاه پیام نور بار ها و بار ها در

 
جنوب فعالیت داشته اند.» 

رضا اسماعیل کاخ با تأکید بر اینکه احیاي 10 قنات آب در جنوب کرمان که شامل 70 روستا در منطقه زهکلوت و جازموریان می
شود یکی از مهم ترین اقدامات گروه هاي جهادي به شمار می آید، ادامه داد: «از تعداد روستا هاي یاد شده، 40 روستا در بخش
کوهستان قرار دارند. همچنین در دو کارگاه بلوك زنی، روزانه 2 هزار و 500 بلوك و همچنین 150 ناي براي حلقه هاي چاه زده شد

 
و دو چاه در روستاي برجک احیا شد.» 

 
آب به 401 روستا می رسد 

به گفته فرمانده سپاه ثاراالله استان کرمان، در حال حاضر 3 هزار و 200 گروه جهادي ثبت شده و فعال در استان وجود دارد که در

 
همین راستا و طی یکسال گذشته یک هزار و 200 گروه جهادي محله محور نیز ساماندهی شده است. 

سردار حسین معروفی با اشاره به تشکیل قرارگاه هاي محرومیت زدایی در کرمان طی ماه هاي گذشته گفت: «اولویت هاي کرمان
براي رفع محرومیت زدایی را در شش حوزه تقسیم بندي کرده ایم که در بحث آب با کمک سپاه و بسیج اطلس دقیق آب استان

 
مشخص شده است و تا پایان سال به 401 روستا آبرسانی می شود.» 

وي با اشاره به فعالیت هاي گروه هاي جهادي در حوزه بهداشت استان ادامه داد: «در حوزه اشتغال خرد، خانگی و صنایع تبدیلی و در
چارچوب اقتصاد مقاومتی سعی شده سفره هاي مردم را رنگین کنیم. ساخت مسکن مددجویان و محرومان، ارائه خدمات اجتماعی و

 
حوزه فرهنگی نیز از دیگر اقدامات گروه هاي جهادي در استان محسوب می شود.» 

این مسئول با تأکید بر اینکه گروه هاي جهادي ما تلفیقی از دانش آموزان، دانشجویان و اقشار است، تصریح می کند: «این گروه ها
براي آن نیست که فقط در زمان هاي خاص حرکت کنند یا فقط براي حوادث غیرمترقبه و کار اقتضایی تعریف نمی شوند بلکه براي



نیاز هر لحظه مرجع و تکیه گاه مردم بودن، تعریف می شوند. بسیار دیده ایم که دانشجوي دکتراي ما در سفر هاي جهادي سرویس
بهداشتی و حمام خانه می سازد، قنات ها را لایروبی می کند. این شخص که پزشک و دانشجوي دکتراست، اول خود را می سازد و

 
بعد به مردم خدمت می کند. نکته جهادي اش هم همین است که اول ساخته می شود و بعد می سازد.» 

فراموش نمی کنیم روز هاي نه چندان دوري را که مساجد، حسینیه ها و خانه معتمدان محله ها پایگاه جمع آوري کمک هاي مردمی
براي اعزام به جبهه شده بود. اما اتحاد و یکپارچگی امروز مردم براي کسانی که آن روز ها را دیده اند یادآور روز هاي جنگ، جبهه و
دفاع مقدس است. به قول مو سپیدکرده هاي آن دوران دیروز صدام حمله کرد و امروز ویروس کرونا که مشکلات و آسیب هاي
فراوانی به همراه دارد در مقابل ما صف آرایی کرده است. اما مردم مسلمان و انقلابی همیشه پشت هم هستند و همدیگر را تنها نمی

 
گذارند. 

امروز در کرمان تصمیمات خوبی در جهت ساماندهی گروه هاي جهادي و هدایت آن ها براي انجام فعالیت هایی که خروجی درستی

 
داشته باشد صورت گرفته است. 

بر همین اساس از کمک ها و خدمات جزیره اي جلوگیري می شود و سعی شده تا گروه هاي جهادي بسیج با شبکه سازي به تمامی

 
مناطق محروم خدمات یکسان و درستی ارائه کنند. 

 
اتحاد جهادگران براي رفع محرومیت 

از همان روز هاي آغازین شیوع کرونا و بعد از چند ماهی که برخی کسب و کار ها از رونق افتادند و خانواده هاي زیادي دچار مشکلات
معیشتی شدن، گروه جهادي و به خصوص دانشجویی ها اجازه ندادند کرونا بر آن ها غلبه کند و در این مسیر براي کمک به همنوعان

 
از هیچ کوششی دریغ نکردند. 

هنوز هم در این گروه ها دکتر، مهندس، لیسانس و فوق لیسانس، کوچک و بزرگ هیچ فرقی با همدیگر ندارند و همه براي خدمت به
مردم آمده اند و تا شکست کامل محرومیت صحنه را خالی نخواهند کرد. با اینکه بعضی از خدمتگزاران گروه جهادي ساعت ها بی

 
وقفه کار کرده اند، اما در چهره هیچ کدام از آن ها نشانی از خستگی دیده نمی شود و شاداب و با علاقه به کارشان ادامه می دهند. 

شهرك سیدي یا سعیدي یکی از شهرك هاي کرمان است که متأسفانه در این شهرك به دلیل بی توجهی برخی مسئولان بخشی از
آن تبدیل به حاشیه شده و خدمات به این منطقه ارائه نمی شود و فقر و محرومیت در این قسمت بیداد می کند. اما گروهی که
هیچگاه و هیچ منطقه اي از چشمان آن ها دور نمی ماند، لباس رزم بر تن پوشیده و به این منطقه براي زدودن محرومیت عزیمت

 
کرده اند. 

گروه جهادي بسیج دانشجویی کرمان از زمان شیوع کرونا با ضدعفونی کردن این منطقه و رساندن مواد بهداشتی و ماسک به مردم و
همچنین با لبیک به فرمان مقام معظم رهبري در رساندن کمک هاي مؤمنانه به مردم نیازمند وارد میدان شدند و حالا مدتی است که

 
کار ساخت و ساز ها را هم در این منطقه شروع کرده اند. 

شعار اصلی گروه ها در عملیات جهادي «می سازیم تا ساخته شویم» است که در این مسیر دو هدف عمران و محرومیت زدایی و

 
خودسازي دنبال می شود. 

به گفته مسئول گروه جهادي یالثارات، یکی از اهداف سپاه براي محرومیت زدایی برانگیختگی تمامی دستگاه ها و نهاد هاي دولتی و
اجرایی است که مقام معظم رهبري نیز به آن تأکید فراوان دارند و بار ها فرموده اند که مدیران باید جهادي عمل کنند و منظور ایشان

 
از مدیران جهادي صرفاً بسیجی یا سپاهی نیست. 

امیر موسوي با اشاره به اقدامات گروه هاي جهادي در امر محرومیت زدایی می گوید: «در حوزه دانشجویی موفقیت این گروه جهادي
را باید از نگاه مردم بررسی کرد، در جنوب استان کرمان در حوادث مختلف مثل زلزله، سیل، گروه هاي جهادي دانشجویی چه در

 
مقطع دکترا، مهندس و ... تا گلو زیر گل و لاي بوده اند تا بتوانند گوشه اي از گره مشکلات مردم این منطقه را بگشایند.» 

 
به گفته این جهادگر، نه تنها در جنوب که در شرق و غرب استان و حتی در حاشیه شهر ها نیز حضور آن ها پررنگ بوده است. 

وي در رابطه با شبکه سازي گروه هاي جهادي معتقد است: «در گذشته گروه هاي جهادي از بخش هاي مختلف بسیج مثل گروه هاي
جهادي طلاب و دانشجویی، دانش آموزي و... در مناطق محروم ارائه خدمات می کردند که متأسفانه به برخی از مناطق و خانوار ها



کمک ها چند برابر می شد و برخی از مناطق و محله ها از این مسئله جا می ماندند، به همین دلیل براي جلوگیري از این کمک هاي

 
جزیره اي شبکه سازي گروه ها را ایجاد شده و مشخص شده هر گروه در چه شاخه اي و در کدام منطقه مشغول به فعالیت شوند.» 

موسوي با بیان اینکه نکته حائز اهمیت این است که گروه هاي جهادي در رسته هاي مختلف از جمله گروه فرهنگی، گروه عمرانی،
گروه معیشتی و گروه اشتغالزایی فعالیت می کنند، به بحث اشتغالزایی هم اشاره کرده و می گوید: «با رایزنی هایی که با برخی از
بانک ها صورت گرفته تصمیم بر این شد تا تسهیلاتی با سود کم و یک سال تنفس در اختیار کسانی قرار گیرد که می خواهند مشاغل
خرد و خانگی راه اندازي کنند. برخی از تولید کنندگان مشاغل خانگی می گویند حال که تولید انجام دادیم چگونه آن را به فروش

برسانیم که در این بخش نیز بسیج به کمک آن ها خواهد آمد و بازار فروش نیز براي آن ها مهیا خواهد شد.»



شماره جدید نشریه الکترونیکی و چندرسانه اي بانک شهر منتشر شد

منبع: نشریه اقتصاد بومیشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش اقتصادبومی به نقل از روابط عمومی بانک شهر، نشریه شماره 54 شهرآوا با قابلیت نمایش ویدئو، صوت، عکس و
متن هم اکنون براي مشتریان و شهروندان در دسترس است. دسترسی به این نشریه از طریق رایانه و همچنین تلفن همراه

وجود دارد و امکان ورق زدن صفحات بدون محدودیت، مشاهده ویدئو و شنیدن (...)

شماره 54 نشریه الکترونیکی و چند رسانه اي شهرآوا(نشریه

 
بانک شهر) منتشر شد. 

به گزارش اقتصادبومی به نقل از روابط عمومی بانک شهر،
نشریه شماره 54 شهرآوا با قابلیت نمایش ویدئو، صوت،
عکس و متن هم اکنون براي مشتریان و شهروندان در

 
دسترس است. 

دسترسی به این نشریه از طریق رایانه و همچنین تلفن
همراه وجود دارد و امکان ورق زدن صفحات بدون
محدودیت، مشاهده ویدئو و شنیدن پادکست با موضوعات

 
مختلف براي همگان فراهم است. 

"13سال حرکت در جهت هدایت نقدینگی به سمت عمران، آبادانی، تولید و اشتغال"، "بانک شهر پیشگام در صف مقدم عرصه
خدمت به هموطنان است"، "تاسیس بانک شهر رویدادي ارزشمند در مسیر اقتصاد کشور و جامعه بانکی"، "انقلاب اسلامی، بالنده و
مقتدر چون کوه استوار"، " تشریح 13 دستاورد بانک شهر در 13 سال فعالیت"، "مردي که رستم وار به جنگ با اژدهاي هفت سر

 
داعش رفت" و ... از مهمترین عناوین این شماره از نشریه شهرآوا است. 

براي مشاهده نشریه الکترونیکی و چند رسانه اي شهرآوا به نشانی زیر مراجعه کنید.



آمادگی بانک توسعه تعاون بر توسعه تعامل با سازمان امور عشایر ایران

منبع: نشریه اقتصاد بومیشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/11/05

دکتر محمدجعفر ایرانی، عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در دیدار با عباس پاپی زاده سرپرست سازمان امور عشایر ایران
بر روش هاي تقویت کننده و هم افزایی مشترك سازمانی تأکید کرد. عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در این جلسه با

اشاره به تسهیلات پرداختی مواد 10 و 12 همراه با بند ب ماده 52 براي پرواربندي ...

بانک توسعه تعاون انواع خدمات موردنیاز اتحادیه هاي

 
سراسري و استانی تعاونی هاي عشایري را ارائه می کند. 

دکتر محمدجعفر ایرانی، عضو هیات مدیره بانک توسعه
تعاون در دیدار با عباس پاپی زاده سرپرست سازمان امور
عشایر ایران بر روش هاي تقویت کننده و هم افزایی

 
مشترك سازمانی تأکید کرد. 

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در این جلسه با اشاره
به تسهیلات پرداختی مواد 10 و 12 همراه با بند ب ماده
52 براي پرواربندي و زنجیره تولید گوشت قرمز در مناطق

عشایري، اعلام کرد: بانک توسعه تعاون در حوزه تقویت و توسعه اشتغال روستایی اقدامات مؤثري انجام داده است و همچنان می تواند

 
با توجه به مأموریت خویش در تأمین مالی تعاونی ها، در مسیر مشترك دولت و اقتصاد مردمی، گام هاي مهمی بردارد. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه بین بانک توسعه تعاون و سازمان امور عشایري از سال 1393 با موضوع بسط و گسترش همکاري
هاي متقابل براي افزایش مبادلات بانکی و خدمات مناسب به سازمان و تعاونی هاي تحت پوشش، تأکید کرد: بانک توسعه تعاون انواع
خدمات موردنیاز اتحادیه سراسري و استانی تعاونی هاي عشایري را ارائه می کند و در صورت استمرار همکاري هاي بیشتر، توانایی
حمایت از واردات نهاده هاي دامی در امور بین الملل با گشایش اعتبارات اسنادي ارزي، پیگیري اختصاص ارز ترجیحی از بانک

 
مرکزي و انجام فرایند جابه جایی مبالغ حواله هاي ارزي به وسیله شعب ارزي و صرافی بانک توسعه تعاون وجود دارد. 

صدور انواع ضمانت نامه هاي بانکی و بهره گیري از ظرفیت هاي ناشی از تجهیز منابع از دیگر مباحثی بود که در این نشست مشترك

 
مطرح شد تا روند همکاري براي تقویت تعاونی هاي عشایري استمرار یابد. 

محمدجعفر ایرانی با بیان این که ساخت اجتماعی عشایر، اتکاي معاش بر تولید و شیوه زندگی مبتنی بر کوچ با فرهنگ تعاون،
سنخیت دارد و این سبک زندگی به مقاوم سازي اقتصاد ملی کمک می کند. یکی از اقدامات اساسی در سال تولید، پشتیبانی ها و

 
مانع زدایی ها همدلی مسئولان همراه با نگرش سیستمی مدیران براي حل مسائل ناشی از تحریم هاي ظالمانه است. 

در ادامه این جلسه سرپرست سازمان امور عشایر ایران خاطرنشان کرد: اتحادیه مرکزي تعاونی هاي عشایر به همراه 21 اتحادیه تعاونی
استانی و 221 تشکل و تعاونی شهرستانی در کشور، وظیفه تأمین و توزیع نهاده هاي دامی و خدمت رسانی بین عشایر را در حالی بر
عهده دارند که همه سهام داران اتحادیه تعاونی هاي این مجموعه از جامعه عشایري کشور بوده و با توجه به شرایط خشک سالی و
شیوع بیماري کرونا، با تأمین 500 هزار تن نهاده مختص پرورش دهندگان دام و تولیدکنندگان فراورده هاي دامی، مورد حمایت

وزارت جهاد کشاورزي و دولت قرار گرفتند.



تعطیلی کارخانه آسفالت کوهبنان باعث افزایش هزینه هاي شهرداري شده

است

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/11/05

ششمین جلسه شهردار و اعضاي شهر کوهبنان به منظور ملاقات چهره به چهره با مردم و انتخاب شهردار محله طالقانی و
دروازه در مسجد امام حسین (ع) برگزار گردید.

به گزارش خبرنگار ""راه آرمان""ششمین جلسه شهردار و
اعضاي شهر کوهبنان به منظور ملاقات چهره به چهره با
مردم و انتخاب شهردار محله طالقانی و دروازه در مسجد

 
امام حسین (ع) برگزار گردید.   

شهردار کوهبنان تاکید کرد: مایه تاسف و خسارت است که
با تعطیلی کارخانه آسفالت کوهبنان به بهانه آلایندگی باید

آسفالت را از شهرستان هاي مجاور خریداري کنیم که هم هزینه هاي شهرداري کوهبنان افزایش پیدا کرده و هم کیفیت پائین

 
آسفالت را در بر دارد. 

احمد محمدي شهردار کوهبنان در جمع مردم محله طالقانی و دروازه گفت: همگان باید به فکر توسعه و راه اندازي واحدهاي صنعتی

 
در کوهبنان و اطراف باشیم چون تمام آیتم ها به جمعیت بر می گردد. 

شهردار کوهبنان ابراز کرد: این شهرستان پتانسیل تبدیل شدن به قطب کشاورزي، صنعتی و توریستی در شمال استان کرمان را دارد

 
که با وحدت ، همدلی و همراهی این مهم امکان پذیر خواهد بود. 

وي خاطر نشان کرد : در بحث کشاورزي در راستاي کشت زغفران ، گیاهان دارویی و.... کوهبنان حرف براي گفتن دارد که این مهم

 
در باغات شهرداري هم اجرایی خواهد شد. 

محمدي ادامه داد: در بحث جذب توریسم مذهبی ، طبیعی ، معادن و.... کوهبنان در کنار آب و هواي مساعد ظرفیت هاي بالایی دارد.

 
محمدي گفت : راه اندازي واحدهاي بوم گردي و دعوت از مدیران تورهاي گردشگري داخلی و خارجی باید در دستور کار قرار گیرد. 

وي خاطر نشان کرد: درآمد روزانه شهرداري کوهبنان حدود چهار میلیون تومان هست که این مهم فقط جوابگوي هزینه هاي جاري
شهرداري است و براي اجراي طرح هاي عمرانی ، شهرداري کوهبنان با بحران جدي روبروست که حمایت نماینده مردم در مجلس و

 
استاندار دیار کریمان را می طلبد. 

شهردار کوهبنان ابرازکرد: کوهبنان نیروهاي تحصیل کرده فراوان و پر توان در جاي جاي کشور دارد که باید به پیشرفت و توسعه



 
شهر کوهبنان کمک کنند. 

وي تصریح کرد: مایه تاسف و خسارت است که با تعطیلی کارخانه آسفالت کوهبنان به بهانه آلایندگی باید آسفالت را از شهرستان

 
هاي مجاور خریداري کنیم که هم هزینه ها افزایش پیدا کرده و هم کیفیت پائین آسفالت را در بر دارد. 

محمدي خاطر نشان کرد : باید سرمایه گذاران بخش خصوصی حمایت شوند و گیر و دارهاي اداري را با درایت کاهش بدهیم تا

 
سرمایه گذار با رغبت بیشتري در راستاي تولید گام بردارد. 

وي ادامه داد: نماینده مردم شهرستان در مجلس پیگیر درخواست ها و رفع مشکلات شهرداري و شهرستان است که باید با طرح ها ،

 
ایده ها و افکار ایشان را حمایت کنیم . 

شهردار کوهبنان گفت: ما تجهیزات اولیه و ابتدایی براي آسفالت معابر در کوهبنان نداریم که این مشکل باید با عنایت ویژه استاندار

 
دیار کریمان مرتفع گردد. 

وي یادآور شد: پیاده رو سازي ، هرس درختان ، نصب تابلوهاي ترافیکی ، گل کاري میادین و بوستان ها ، نصب تابلوي معرفی آثار

 
باستانی و مشاهیر ، رنگ آمیري جداول و...... در دستور کار شهرداري و شوراي شهر قرار دارد. 

در ادامه حجت الاسلام داود خالداري سخنگوي شوراي شهر کوهبنان گفت: همدلی در بین اعضاي شهر ستودنی است لذا مردم باید

 
در کنار شوراي شهر در صحنه باشند و در فضاي حقیقی و واقعی تلاش کنند. 

وي خاطر نشان کرد: مشکلات فراوانی در کوهبنان در سطوح مختلف وجود دارد که با همراهی و همدلی مردم و مسئولین همراه با

 
مطالبه گري دلسوزانه و منفصانه مرتفع خواهد شد. 

سخنگوي شوراي شهر کوهبنان افزود: با معرفی شهردار محله در راستایی شناسایی و رفع مشکلات محلات با اولویت بندي نیازها

 
اقدام خواهیم کرد. 

وي بیان کرد: سعی در رفع مشکلات داریم اما هیچ قولی به مردم نمی دهیم چون بودجه هاي عمرانی شهرداري خیلی محدود

 
هستند. 

حجت الاسلام خالداري افزود : بدنبال رایزنی جهت راه اندازي مجدد کارخانه آسفالت در کوهبنان هستیم و تا رفع مشکل کارخانه

 
خرید آسفالت از شهرستان هاي اطراف را از دستور کار خارج کردیم. 

وي ابراز کرد: جدول گذاري خیابان چهار باغ در دستور کار قرار دارد و ما بقی مشکلات با انتخاب شهردار محله به ترویج پیگیري می

 
شود. 

سخنگوي شوراي شهر کوهبنان گفت: شورا نماینده و خادم مردم است که با همت بلند شهردار کوهبنان کارهاي خوبی را در آینده

 
خواهیم داشت. 

 
در ادامه سید فهیم روح الامینی رئیس شوراي شهر کوهبنان گفت: 

در تلاش هستیم که کیفیت کارها ارتقا پیدا کند در حالی که درآمد زایی شهرداري کوهبنان تقریبا نزدیک به صفر هست در همین



 
راستا درآمدها و هزینه هاي شش ماهه شهرداري جهت اطلاع شهروندان کوهبنانی در سایت قرار داده شده است. 

وي خاطر نشان کرد: ما با نیت خدمت وارد عرصه شدیم لذا تمام تلاش خود را معطوف کردیم تا خدمات عادلانه بهتر و بیشتري در

 
شهر صورت گیرد. 

روح الامینی بیان کرد : کمبود جمعیت باعث مشکلاتی براي مردم شهرستان شده لذا بحث اشتغال و دعوت از سرمایه گذاران را با

 
جدیت پیگیري خواهیم کرد. 

 
وي ادامه داد: شهردار محله باید فردي پرتوان ، مردمی و فعال باشد که با خودیاري اهالی آسفالت کوچه ها را در دستور کار قرار دهد. 

در ادامه حاضرین به مهمترین درخواست ها و مشکلات محله طالقانی و شهر کوهبنان از جمله کم عرض بودن خیابان طالقانی ،
روکش آسفالت خیابان طالقانی ، یک طرفه کردن خیابان طالقانی ، احداث خیابان پاسداران همراه با بهسازي و روکش آسفالت ،جدول
گذاري ابتداي خیابان پاسداران ،تجهیز پارك آزادگان ، جابجایی صافکاري انتهاي خیابان طالقانی ،سامان دهی ابتداي خیابان عصمتیه
همراه با جدول گذاري و درختکاري ، حصارکشی مرکز خرید آهن الات دست دوم در ابتداي بلوار عصمتیه ،عریض کردن دور برگردان
بلوار بین الحرمین ،آسفالت کوچه هاي محله ،تعیین تکلیف وضعیت املاك شهرداري در خیابان شهداي معلم و بلوار کشاورز ، سامان
دهی پیاده روي جنب میدان طالقانی ،احداث پارکینگ ویژه اتوبوس ها در شهر کوهبنان ، پیگیري روشنایی خیابان طالقانی ،
درختکاري جلوي مسجد حضرت امام (ره) ،جدول گذاري و پیاده رو سازي خیابان چهار باغ ،جمع آوري نخاله هاي ساختمانی جا
مانده از زمان زلزله در محله دروازه و سایر نقاط شهر ، جمع آوري سگ هاي ولگرد ، مشخص کردن حریم چاه ها ، احداث خیابان
منتهی به غسالخانه ، درختکاري و محوطه غسالخانه ، حیات سازي و فضا سازي محوطه مسجد امام حسین (ع) ، مساعدت شهرداري
به مساجد شهر کوهبنان ، احداث کانال انتقال و هدایت آب هاي سطحی در جلوي تالار پارسیان در بلوار برهان الدین و برخی نقاط
شهر ، لکه گیري و آسفالت بلوار امام رضا (ع) تا دو راهی راوري ، پیگیري جهت احداث پادگان نظامی در کوهبنان ،گسترش معادن

 
ذغال سنگ به منظور جذب نیروي جدید و..... اشاره کردند. 

انتهاي پیام/نامجو



مشاور وزیر صنعت :واحدهاي تولیدي اشتغال زنان مورد توجه مسئولان قرار

گیرد

منبع: ایرناشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/11/05

تهران-ایرنا، مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:واحدهاي تولیدي که اشتغال زنان را فراهم می کنند، باید مورد توجه
مسئولین قرار بگیرد.

تهران-ایرنا، مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت
گفت:واحدهاي تولیدي که اشتغال زنان را فراهم می کنند،

 
باید مورد توجه مسئولین قرار بگیرد. 

به گزارش ایرنا، فاطمه سادات حسینی روز سه شنبه در
بازدید از دو واحد تولیدي نوشت افزار، لوازم هنري و
آموزشی و خمیر بازي و انواع ساعت در شهرك صنعتی
نصیرآباد اظهار داشت: در سال رفع موانع تولید با تلاش
مسئولین موانع پیش روي تولیدکنندگان باید مرتفع

 
شود.ي 

وي تصریح کرد: حمایت از تولیدکنندگان که در ایام کرونا تعدیل نیرو نداشته و با ظرفیت بالا روند تولید و عرضه محصولات را ادامه

 
داده اند در دستورکار وزارت صمت قرار بگیرد. 

مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده با بیان اینکه تولیدکنندگان کشور در جنگ اقتصادي کشور در مقابل کشورهاي تحریم
کننده ایستاده اند، بیان کرد: مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت صنعت و معدن و معاون رییس جمهور پیگیري جدي

 
خواهد شد. 

حسینی با تاکید بر استفاده از ظرفیت بانوان کارآفرین تاکید کرد: یکی از برنامه هاي وزارت صمت، تکریم از مقام زن است که

 
واحدهاي تولیدي و کارخانجات براي جامعه زنان اشتغال ایجاد و محصولات این واحد صنعتی ارتباط مستقیم با خانواده ها دارد. 

وي با بیان اینکه توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می شود گفت: براي جلوگیري و پراکندگی حوزه بانوان، خانه

 
زنان و بانوان براي ساماندهی زنان کارآفرین راه اندازي شد. 

مشاور وزیر صنعت معدن و تجارت در امور بانوان به رفع برخی موانع جزئی واحدهاي تولیدي در ستاد تسهیل تاکید کرد و افزود:

 
واحدهاي تولیدي که اشتغال زنان را فراهم می کند باید مورد توجه مسئولین قرار بگیرد. 

در ادامه رییس صنعت، معدن و تجارت شهرستان رباط کریم به حضور صنایع کوچک و وجود 6 شهرك صنعتی در این شهرستان
اشاره کرد و گفت: حضور سرمایه گذران در شهرك هاي صنعتی رباط کریم حمایت و توجه مسئولین را می طلبد. 



مهناز ریاضتی تصریح کرد: پتانسیل تولید پوشاك در شهرك صنعتی نصیرآباد بسیار بالا است و می توانیم قطب تولید پوشاك جنوب

 
غرب استان تهران شویم. 

وي افزود: مشکلات واحدهاي تولیدي در حوزه هاي مختلف به خصوص طرح هاي توسعه و تسهیلات که به سمت اشتغال پایدار گام

 
برداشته اند که با تلاش مسئولین فرادستی می تواند مرتفع شود. 

 
برچسب ها 

 
- ایرنا 

 
- استان تهران 

- رباط کریم



اعطاي 2425 میلیارد ریال تسهیلات از سوي شعب بانک توسعه تعاون در استان

بوشهر

منبع: برداشت روزشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش برداشت روز، سید مجتبی حسینی مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان بوشهر در نشست خبري مشترك با
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اصحاب رسانه استان افزود: از این میزان تسهیلات پرداختی 1750میلیارد ریال در

بخش تعاون به تعاونگران و 675میلیارد ریال نیز تسهیلات به بخش غیر تعاون پرداخت شده است. وي ...

مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان بوشهر گفت: از ابتداي سال تاکنون 2425 میلیارد ریال تسهیلات در همه بخش هاي

 
اقتصادي توسط بانک توسعه تعاون در استان بوشهر پرداخت شده است. 

به گزارش برداشت روز، سید مجتبی حسینی مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان بوشهر در نشست خبري مشترك با مدیرکل
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اصحاب رسانه استان افزود: از این میزان تسهیلات پرداختی 1750میلیارد ریال در بخش تعاون به

 
تعاونگران و 675میلیارد ریال نیز تسهیلات به بخش غیر تعاون پرداخت شده است. 

وي بیان کرد: همچنین در حوزه تسهیلات طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري استان بوشهر نیز از اول سال تاکنون هفت میلیارد

 
و 200میلیون تومان براي 36فقره پرونده پرداخت شده است. 

مدیر شعب بانک توسعه تعاون استان بوشهر یادآور شد: این بانک از سال 96تاکنون 73میلیارد و 200میلیون تومان بابت 553فقره
پرونده اشتغال پایدار روستایی و عشایري در این استان تسهیلات پرداخت کرده و زمینه ایجاد یک هزار و 100شغل جدید را در استان

 
بوشهر فراهم کرده است. 

حسینی اظهار کرد: از ابتداي سال جاري تاکنون بابت 165فقره پرونده 14میلیارد و 200میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه ازدواج،
13میلیارد و 100میلیون تومان بابت 227فقره پرونده نهادهاي حمایتی شامل بهزیستی، کمیته امداد و بنیاد شهید و هفت میلیارد و

 
600میلیون تومان نیز بابت 280فقره پرونده مشاغل خانگی پرداخت شده است. 

مدیرشعب بانک توسعه تعاون استان بوشهر گفت: براساس ظرفیت هایی که تبصره 18قانون بودجه 1400قرار داده این بانک براي
فعال کردن بخش هاي مختلف اقتصادي کشور تا پایان سال جاري 34 هزار میلیارد ریال قرارداد عاملیت با وزارت گردشگري ،وزارت
صنعت معدن تجارت ، شرکت راه آهن جمهوري اسلامی ، وزارت راه و شهرسازي ، وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی درکل کشور

 
منعقد خواهد کرد و پس از ابلاغ اجرایی خواهد شد . 

این مقام مسئول بیان کرد ؛ این تسهیلات یارانه دار می باشد و در مناطق کمتر توسعه یافته با نرخ 10 درصد و در مناطق برخوردار با
نرخ 14 درصد قابل پرداخت است ، باز پرداخت این تسهیلات نیز همراه با دو سال تنفس است و پس از آن بازپرداخت به صورت پنج
ساله قابل انجام است.تبصره 18 قانون بودجه 1400 داراي ظرفیت هایی براي تامین مالی بانکی طرح هاي اقتصادي است و می تواند

 
به رونق و تحرك اقتصادي در استانها منجر شود. 

حسینی عنوان داشت : طی سال هاي اخیر همکاري و تعامل مناسبی بین بانک توسعه تعاون و دستگاه ها و نهاد هاي مختلف براي



تخصیص منابع صندوق توسعه ملی و اشتغال پایدار روستایی به معرفی شدگان بخش هاي تولیدي و اشتغال زایی در استان بوشهر
وجود داشته است.و در پرداخت تسهیلات و تامین اعتبار تلاش نموده ایم موضوعاتی همچون توسعه متوازن منطقه اي و عدالت

 
اجتماعی را سرلوحه کار خود قرار دهیم. 

مدیر شعب بانکتوسعه تعاون استان بوشهر اعطاي تسهیلات ویژه به تعاونگران در قالب بسته هاي تسهیلاتی اعتباري رونق تعاون «ویژه
تعاونی هاي غیر تولیدي ، تعاونی هاي تولیدي ،مشتریان تعاونی هاي مصرف و تولید » و همچنین بسته تسهیلاتی اعتباري ویژه بخش
تعاون « جهت شرکت ها و اتحادیه هاي تعاونی » و طرح کوثر « اعطاي تسهیلات قرض الحسنه عام » سقف تسهیلات کوثر (500
میلیون ریال افراد حقیقی – طرحهاي اشتغالزایی 1٫000میلیون ریال ) و همچنین طرح فجر (بخشودگی تسهیلات) را از جمله
اقدامات موثر حمایتی این بانک مطرح نمود و اظهار داشت ،جزییات کامل این طرح ها و بسته ها در سایت بانک توسعه تعاون به
آدرس www.ttbank.ir قابل دسترس براي عموم می باشد . بانک توسعه تعاون با انجام موفق طرحها و تکالیف ملی در حوزه

 
اشتغال امسال نیز همچون گذشته موجبات رشد و بالندگی بخش تعاون را در استان و کشور بیش ازپیش فراهم خواهد کرد . 

پایگاه خبري توسعه تعاون



گام هاي موثر سازمان تامین اجتماعی در هم افزایی

منبع: برداشت روزشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش برداشت روز، این تفاهم نامه توسط «علی رستمی» مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی (شستا) و
«اسماعیل للـه گانی» مدیرعامل بانک رفاه کارگران امضا شد. علی رستمی مدیرعامل شستا، در این جلسه با اشاره به ظرفیت

ها و طرح هاي توسعه اي شستا گفت:این تفاهم نامه با هدف ارتقاي سطح همکاري مشترك، ...

شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی (شستا) و بانک رفاه کارگران با هدف هم افزایی دستگاه هاي تابعه سازمان تامین
اجتماعی در راستاي اجراي سیاست هاي کلان این سازمان در حوزه هاي بهبود وضعیت تولید ملی، رفع موانع تولید، محرومیت زدایی

 
و اشتغالزایی تفاهم نامه همکاري امضا کردند. 

به گزارش برداشت روز، این تفاهم نامه توسط «علی رستمی»
مدیر عامل شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی (شستا) و

 
«اسماعیل للـه گانی» مدیرعامل بانک رفاه کارگران امضا شد. 

علی رستمی مدیرعامل شستا، در این جلسه با اشاره به ظرفیت
ها و طرح هاي توسعه اي شستا گفت:این تفاهم نامه با هدف
ارتقاي سطح همکاري مشترك، تامین اعتبار پروژه ها، حمایت و
پشتیبانی از تولید ملی، کمک به اشتغال زایی و تسهیل ارتباط

 
میان طرفین در حوزه ارائه خدمات بانکی و مالی میان دو مجموعه ، منعقد شد. 

مدیرعامل شستا اختصاص تسهیلات براي پروژه هاي توسعه اي شستا و تامین سرمایه در گردش جهت خرید و تامین مواد اولیه واحد
هاي تولیدي توسط بانک رفاه را از اولویت هاي این تفاهم برشمرد و افزود:هر دوطرف پتانسیل هاي بالایی در جذب سرمایه گذار و

 
شرکاي تجاري داخلی یا خارجی دارند و باید از ظرفیت هاي هر دو طرف بیشترین بهره برداري صورت گیرد. 

وي با اشاره به اینکه جایگاه اقتصادي و گستردگی حوزه هاي فعالیت شستا به عنوان یک هلدینگ اقتصادي و استراتژیک بر کسی
پوشیده نیست افزود:یقین دارم گسترش، شکل گیري و توسعه صنایع و شرکت هاي تابعه شستا می تواند این شرکت را به یکی از

 
قطب هاي تولید و صادرات در منطقه تبدیل کند. 

رستمی با بیان این نکته که حمایت از تولید باید یک کار همیشگی باشد، اضافه کرد: این حمایت نیز با تامین نقدینگی واحدهاي

 
تولیدي امکان پذیر است و بانک ها و سرمایه گذاران به عنوان شرکاي تجاري در این زمینه نقش مهمی را ایفا می کنند. 

مدیرعامل شستا، حمایت از صنایع تولیدي کشور را باعث ایجاد اشتغال و برقراري امنیت اجتماعی دانست و افزود: این لبیکی به فرمان

 
مقام معظم رهبري در حمایت از جهش و رونق تولید در کشور است. 

در ادامه جلسه اسماعیل لـله گانی مدیرعامل بانک رفاه با اشاره به تعاملات مالی و خدمات بانکی میان شستا و بانک رفاه افزود:
براساس این تفاهم نامه و در راستاي افزایش تعاملات و همکاري هاي فی ما بین، میز ویژه شستا و شرکت هاي تابعه آن در مجموعه



 
بانک رفاه تشکیل شده است. 

وي افزود: با تشکیل این میز تخصصی و ایجاد کارگروه هاي تخصصی در بانک و شرکت ها، سرعت سرمایه گذاري ها و ارائه خدمات به

 
شستا و شرکت هاي تابعه سرعت خواهد گرفت. 

مدیرعامل بانک رفاه با تاکید بر لزوم توجه استراتژي جدید بانک رفاه در افزایش تعامل با شرکت ها گفت:با استفاده از ظرفیت هاي

 
مختلف بانک رفاه در خصوص تامین منابع می توان اعتبار مورد نیاز جهت توسعه پروژه ها را با بهترین شرایط ممکن تامین کرد. 

للـه گانی با بیان اینکه امروز براي بانک رفاه روز مهمی است افزود: با توجه به پتانسیل و ظرفیت هاي شستا و شرکت هاي تابعه می

 
توانیم علاوه بر سرمایه گذاري توسط منابع بانکی در جهت جذب سرمایه هاي خارجی هم اقدامات مهمی انجام دهیم. 

وي همچنین ارائه خدمات صرافی، منابع ریالی، فروش سهام به شستا و شرکت هاي تابعه را از دیگر خدمات بانک رفاه به شستا
برشمرد و افزود:ما در بانک با تشکیل اداره تخصصی حوزه سرمایه گذاري تلاش کردیم تا خواسته هاي مجموعه شستا را در سریع

 
ترین زمان ممکن برآورده سازیم. 

در پایان این جلسه تفاهم نامه همکاري میان شرکت سرمایه گذاري تامین اجتماعی(شستا) و بانک رفاه کارگران توسط مدیران عامل

 
دو مجموعه امضا شد. 

شستا رسانه



تفاهم نامه همکاري بین آموزش و پرورش و دانشگاه آزاد اسلامی کرمان

منعقد شد

منبع: ایرناشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/11/05

کرمان - ایرنا - تفاهم نامه همکاري مشترك بین اداره کل آموزش و پرورش و دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان در راستاي
همکاري هاي گسترده تر، منعقد شد.

کرمان - ایرنا - تفاهم نامه همکاري مشترك بین اداره کل
آموزش و پرورش و دانشگاه آزاد اسلامی استان کرمان در

 
راستاي همکاري هاي گسترده تر، منعقد شد. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا و به نقل از روابط عمومی
آموزش و پرورش استان کرمان، تفاهم نامه همکاري
مشترك بین اداره کل آموزش و پرورش و دانشگاه آزاد
اسلامی استان کرمان در راستاي همفکري در مسیر
آموزش، ترویج فرهنگ، هنر و ادب و افزایش فعالیت هاي
پژوهشی و همچنین ایجاد اتاق فکر نخبگان دانشگاه و

فرهنگیان در چارچوب اهداف متعالی دانشگاه ازاد اسلامی و اهداف ارزشمند نهاد آموزش و پرورش با توجه به ظرفیت هاي بومی و

 
محلی در استان کرمان منعقد شد. 

همچنین استفاده از توانایی هاي فرهنگی، آموزشی، پژوهشی و تحقیقاتی به منظور استمرار ارتباط سازمان یافته بین دو طرف و ایجاد
و گسترش همکاري هاي علمی و پژوهشی و فرهنگی و هنري و ادبی بین دو نهاد و همکاري در انجام برنامه ها، جشنواره ها و همایش

 
هاي فرهنگی، هنري و ادبی در محورهاي همکاري در فراهم کردن مخاطبان، امکانات از اهداف این تفاهم نامه است. 

فضا و محتواي لازم براي برگزاري دوره هاي آموزشی، سمینارها، جشنواره ها، همایش و کارگاه ها، انجام مشاوره و قبول مسئولیت
هاي اجرایی در پروژه ها و موضوعات نو و خلاقانه استادان و معلمان، دانشجویی و دانش آموزي، همکاري در ارائه و استفاده از توانایی
هاي آموزشی، پژوهشی و مشاوره اي دانشگاه ازاد اسلامی به پژوهشگران، معلمان و شاغلان اداره کل و آموزش و پرورش شهرستان ها
و مناطق استان کرمان در زمینه هاي فرهنگی و هنري و ادبی بر اساس ضوابط و مقررات دانشگاه و استفاده از تخصص و ظرفیت هاي
علمی – اجرایی استادان، دانشجویان و کارکنان واحدهاي دانشگاهی استان کرمان براي ارائه خدمات آموزشی و مشاوره و کارآفرینی
در حوزه هاي گوناگون به مخاطبان آن اداره کل بر اساس ضوابط و مقررات دانشگاه به عنوان دیگر اهداف این تفاهم نامه در نظر

 
گرفته شده است. 

انجام پژوهش در زمینه هاي فرهنگی و هنري اداره کل، حمایت و اجراي طرح هاي تحقیقاتی و مشاوره اي بر اساس قوانین و ضوابط
دانشگاه، تشکیل کمیته ها و کارگروه هاي فرهنگی، هنري، ادبی، آموزش و تربیت نیروي انسانی ماهر مورد نیاز در زمینه هاي
فرهنگی و پرورشی بر اساس ضوابط و مقررات دانشگاه، نیازسنجی آموزشی اداره کل و اعضاي آن در زمینه هاي موضوع تفاهم از

تعهدات دانشگاه آزاد اسلامی در این تفاهم نامه است. 



معرفی دانشگاه به تمامی مربیان و معلمان و دانش آموزان و کادر اداري اداره کل، همکاري در برگزاري مشترك جشنواره سراسري
شعر "سرو" و سایر جشنواره ها و همایش هاي فرهنگی و هنري و ادبی، ایجاد ارتباط و تعامل با استادان، دانشجویان و کارکنان
واحدهاي دانشگاه هاي آزاد اسلامی استان کرمان، حمایت از طرح هاي تحقیقاتی دانشگاه، اطلاع رسانی و معرفی خدمات دانشگاه به
مخاطبان از طریق پورتال و اطلاع رسانی محیطی و مجازي و... هم از تعهدات اداره کل آموزش و پرورش استان کرمان در این تفاهم

 
نامه است. 

 
برچسب ها 

 
- کرمان 

 
- ایرنا 

- وزارت آموزش و پرورش



دلالانی که میوه را در میدان الغدیر اهواز دو برابر می فروشند

منبع: خبر فوريشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/11/05

یک میوه فروش گفت: قدرت خرید مردم آنقدر کاهش پیدا کرده است که به جاي میوه، به خرید صیفی جات روآورده اند.
وقتی مردم قادر به خرید میوه نباشند ما هم ورشکست می شویم.

یک میوه فروش گفت: قدرت خرید مردم آنقدر کاهش پیدا کرده است که به جاي میوه، به خرید صیفی جات روآورده اند. وقتی

 
مردم قادر به خرید میوه نباشند ما هم ورشکست می شویم. 

نور لامپ ال اي دي می ریخت بر سیب و پرتقال و انار و رنگ ِ
زرد و نارنجی و قرمز را پخش می کرد بر چهره اش. چند تار
موي سفید ریخته بر پیشانی اش را زیر روسري هُل داد، از
طبقات انباشته از میوه فاصله گرفت و به سمت قفسه ي گوجه
فرنگی ها رفت. چندتایی گوجه فرنگی برداشت، بر پیشخوان
مغازه میوه فروشی گذاشت و با تکانی به سر تایید کرد که

 
خریدش همین است. 

به قصد پرسیدن سوال به میوه فروشی محله رفته بودم. می خواستم از وضعیت بازار، قیمت میوه ها و قدرت خرید مردم بپرسم اما با
دیدن صحنه اي که غم پاشیده بود بر پس زمینه اش، کلمات در ذهنم پژمردند و حرف به حرف در قلبم فروریختند. بانوي میانسال
که از در کرکره اي مغازه بیرون رفت، با خود، شاید هم با ما به زمزمه اي آرام گفت: «نوه ام سالاد می خواست براي او بود» و من به
جاي تمامی حلقه هاي اصلی و فرعی تولید و توزیع میوه که بار سنگین گرانی را بر شانه هاي این سپید موي سنگین تر کرده اند،

 
شرمسار شدم. خجالت کشیدم از او که امروز به چین هاي عمیق اطراف چشمها و لبهایش افزوده شد. 

 
خرید صیفی جات به جاي میوه 

آقاي ظاهري در منطقه زیتون کارمندي مغازه میوه فروشی دارد. او می گو ید: «قدرت خرید مردم آنقدر کاهش پیدا کرده است که به
جاي میوه، به خرید صیفی جات روآورده اند. وقتی مردم قادر به خرید میوه نباشند ما هم ورشکست می شویم. من ماشینم را فروختم
و از این و آن قرض کردم تا مغازه ام سرپا باشد اما هیچ اتفاق مثبتی در کسب و کارم نیفتاد. می بینید؟! کمر خم کرده ایم. وضع دیگر

 
هم صنفی هایم نیز همین است.» 

او که میوه و صیفی جات مغازه اش را از میدان میوه و تره بار الغدیر تهیه می کند، ادامه داد: «معضل گرانی میوه را واسطه ها پیچیده
تر کرده اند. براي تکمیل اجناس مغازه مجبوریم با قیمتی بیشتر از آنها خرید کنیم حالا شما حساب کن چقدر باید بکشیم روي این

 
جنس که مردم بخرند؟ خدا شاهد است کمتر از 30 درصد می کشیم اما باز هم مردم نمی خرند». 

بار میوه هاي لوکس در انحصار واسطه اي خاص 



آقاي ناصري در محله کیانپارس سوپر میوه دارد. او با بیان اینکه براي خریدن میوه هاي درجه یک مجبوریم از دلال هاي میوه که
تعداشان کم هم نیست خرید کنیم، می گو ید: کسانی که به میدان الغدیر می روند زیاد این افراد را دیده اند. مثلا امروز تمامی بار
خرمالو دست فلان واسطه است و بی شک فردا بار نارنگی شیراز دست بهمان واسطه است. البته دلالی و واسطه گري در تمامی اصناف

 
وجود دارد اما باید کنترل شود. 

او می گوید: واسطه گري سبب می شود چندین قیمت در بازار بچرخد و هر کس زور بیشتري دارد،  بالاتر بفروشد. مشکل دیگر

 
میدان الغدیر تخلف در ساعت فروش است. 

ناصري ادامه می دهد: بر اساس قانون ساعت فروش از یک شب است اما گاه از ساعت 8 یا 9 شب فروش به افراد خاصی انجام می

 
شود که اتحادیه میوه و تره بار و مسئولین مربوطه باید جلوي این کار را بگیرند. 

 
از اهواز که بیرون بروي قیمت نصف می شود 

خانم یونسی براي خرید میوه آمده و از قیمت ها شاکی است. او گفت: گاهی پیش می آید که در طول روز به سه مغازه میوه فروشی
سر می زنم و می بینم که مثلا یک کیلو سیب با سه قیمت به فروش می رسد. کافی است از اهواز و استان خوزستان خارج شوي.

 
قیمت میوه و سبزي جات نصف می شود. 

 
نقش غرفه داران در تعیین قیمت میوه 

آقاي نعیمی در کوي گلستان فروشنده میوه و صیفی جات است و هر روز خود به میدان الغدیر می رود تا میوه و صیفی جات مورد

 
نیازش را بخرد براي فروش به مردم. از او می پرسم: آیا پیش آمده که روزي یک نوع خاص از اقلامی که می فروشید نایاب شود؟ 

آقاي نعیمی می گوید:«معمولا وقتی قیمت مصوب پایین باشد غرفه داران زیر بارِ فروش نمی روند و در نتیجه آن میوه به دست

 
دلالان می رسد. ما هم از واسطه ها و دلالان با قیمتی بالاتر می خریم و متناسب با قیمت خرید به مردم می فروشیم.» 

 
لزوم کوتاه کردن مسیر فروش میوه در میدان الغدیر 

سید محمد جواد رضوي رییس کمیسیون تحقیق، نظارت و بازرسی شوراي شهر اهواز در این زمینه با بیان اینکه باید دست واسطه ها
از میدان میوه و تره بار الغدیر کوتاه شود، اظهار کرد: ما در مجموعه شوراي شهر تلاش می کنیم تا واسطه گري در میدان الغدیر از

 
بین برود و باري که وارد میدان می شود فقط توسط صاحبان غرفه ها در اختیار میوه فروش هاي شهر قرار بگیرد. 

وي افزود: انجام این کار زمان بر است و ممکن است با سرعتی که مد نظر داریم انجام نشود. البته باید به این نکته هم توجه شود که
شوراي شهر در قیمت گذاري میوه و تره بار نقشی ندارد اما با نظارت بیشتر باید کاري کنیم که در راستاي رفاه حال مردم مسیر

 
فروش کوتاه تر شود. 

 
کاسبان عافیت طلب به واسطه گري دامن می زنند 



اصغر یاوري دبیر اتحادیه بارفروشان میدان میوه و تره بار الغدیر معتقد است کاسبان عافیت طلب به واسطه گري دامن می زنند. وي
گفت: در میدان الغدیر فقط بارفروش هاي صاحب پروانه کسب، اجازه فعالیت دارند اما گاهی برخی کاسب هاي عافیت طلب به جاي
اینکه خود به صورت مستقیم براي خرید میوه و صیفی جات مراجعه کنند، واسطه می فرستند و مسلما باید دستمزدي هم به واسطه

 
ها پرداخت کنند. 

وي با بیان اینکه عرضه میوه در میدان الغدیر بر اساس نرخ نامه انجام می شود، گفت: تمامی کسانی که در این میدان شاغل هستند
موظفند نرخ نامه اي را که توسط اتحادیه بارفروشان، اتحادیه خرده فروشان، سازمان صمت، جهاد کشاورزي، سازمان تعزیرات و

 
بازرسی هر هفته یکبار تصویب می شوند، رعایت کنند. 

یاوري اضافه کرد: تولید کننده میوه استان هایی نظیر تهران، اصفهان و شیراز هستند و وقتی این میوه به اهواز برسد به ناچار  هزینه

 
حمل بار نیز به قیمت میوه اضافه می شود. 

 
تشکیل 495 پرونده از تخلفات میادین میوه و تر ه بار در استان 

بهرام جباري معاون بازرسی و نظارت سازمان صمت خوزستان با اظهار اینکه عرضه میوه و تره بار در استان خوزستان به صورت ویژه
دنبال می شود گفت: طی سال گذشته 27 هزار واحد از میادین میوه و تره بار استان مورد بررسی قرار گرفت و 495 پرونده تخلف به

 
ارزش چهار میلیارد ریال تشکیل و به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شد. 

وي با تاکید بر اینکه واحدهاي متخلف در صورت تکرار تخلف پلمب می شوند، افزود: همچنین بر اساس شکایات مردمی 6 هزار و
500 واحد خرد نیز مورد بررسی قرار گرفت و 519 پرونده تخلف به ارزش 1 میلیارد و 493 میلیون ریال به سازمان تعزیرات حکومتی

 
ارسال شد که این تخلف ها شامل گران فروشی، کم فروشی، عدم درج قیمت و عدم صدور فاکتور بود. 

جباري با اشاره به عدم وجود آماري رسمی از تعداد واسطه هایی که در میدان الغدیر فعالیت دارند، گفت: در سال 98 دادگستري براي
فعالیت این افراد محدودیت هاي سخت گیرانه اي ایجاد کرد. خریداران میوه و کاسبان نیز در صورت برخورد با چنین افرادي باید

 
شکایت خود را به صورت مکتوب ما اعلام کنند تا توسط بازرسان ما که در میدان مستقر هستند، مورد رسیدگی قرار بگیرد. 

 
وصول 439 گزارش از میدان میوه و تره بار الغدیر 

نعمت االله بیرانوندي مدیرکل تعزیرات حکومتی استان خوزستان در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري فارس اظهار کرد: از ابتداي سال
تا پایان دي ماه 439 فقره گزارش در مورد میدان میوه و تره بار به سازمان تعزیرات واصل شده است که 421 فقره از آنها رسیدگی و

 
بقیه نیز در حال رسیدگی هستند. 

وي افزود: فرآیند رسیدگی به تخلفات صورت گرفته در میدان میوه و تره بار الغدیر مانند سایر پرونده هاي مربوط به کالاهاي اساسی و
مایحتاج مردم است و با وصول گزارش بلافاصله گزارش ثبت و تبدیل به پرونده می شود و ضمن ارجاع به شعبه ، متهم احضار و ظرف

 
پنج روز راي مربوطه صادر می شود. 

بیرانوندي با بیان اینکه گزارش ها به صورت ماهانه به سازمان تعزیرات ارسال می شود گفت: پس از وصول گزارش و ثبت آن ظرف

 
مدت پنج روز پس از ابلاغ احضاریه، راي صادر می شود. 



 
سهم خواهی براي فروش میوه در اهواز 

عبدالرضا جمالی پور رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و تره بار اهواز طی ماه هاي گذشته اظهار داشت که اهواز گرانترین میوه کشور را
دارد و این قشر مرفه هستند که 70 درصد میوه کلانشهر را خریداري می کنند. این دلالان میوه هاي با کیفیت را به برخی کسبه می

 
فروشند و به آنها می گویند با قیمت بالاتري به فروش برسانید و سهم ما را هم بدهید. 

میدان میوه و تره بار الغدیر داراي 132 غرفه است و بر اساس آمارهاي رسمی 180 نفر از پروانه کار براي فعالیت در این میدان
برخوردار هستند که در حال حاضر 1500 نفر به صورت ثابت و بیش از 10 هزار به صورت شناور در این میدان اشتغال دارند.



"موتور کرکره برقی" تمام ایرانی، بزودي وارد بازار تقاضا می شود /
استخدام نُخبه اي که قصد مهاجرت داشت

منبع: الفشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/11/05

یک تولید کننده موفق در زمینه سیستم هاي درب اتوماتیک گفت : امیدوارم با ورود اولین موتور کرکره برقی به بازار کشور، از

 
خروج بی رویه ارز از کشور جلوگیري شود. 

"علیرضا یوشی "مدیر تولید کننده سیستم هاي درب اتوماتیک، در ایران گفت: این شرکت چندین پروژه سنگین را در مرحله تحقیق
دارد که با رساندن آنها به مرحله تولید نه تنها از خروج ارز از کشور جلوگیري می کند، بلکه حتی گستره ارز آوري به داخل کشور را

 
رقم خواهد زد و تولید موتور کرکره برقیِ کاملا ایرانی، نمونه اي از این نوع پروژه هاست که بزودي وارد بازار تقاضا می شود. 

این کارآفرین تصریح کرد : درب اتوماتیک واستفاده از آن شاید از دیدگاه خیلی ها مسئله اي ساده باشد که بتوان بی تفاوت به
کارکردهایش از کنار آن عبور کرد ، اما با نگاهی اجمالی به اینگونه محصولات وسرانه مصرفی آن ها، در خواهید یافت کاربرد شان

 
حداقل در کشور بیش از حد تصور است . 

وي بابیان اینکه ریموت کنترل کوچکترین محصول این شرکت است افزود: ما تنها تولید کننده ریموت کنترل در ایران هستیم.
مصرف این محصول در کشورما به گونه اي است که می توان گفت بیش از نیمی از جمعیت کل کشور حداقل از کارکرد یک عدد
ریموت کنترل بهره می برند و از آنجا که عمر مفیداین محصول 4 سال است وبعد از این مدت احتیاج به تعویض دارد ،می توان
تخمین زد ،سالانه 10 میلیون ریموت کنترل در کشور مصرف می شود ،این در حالیست که تا یکسال گذشته انحصار تولید این
محصول در اختیار برخی کشورها بود و به ایران وارد میشد، اما هم اکنون شرکت ما انحصار آن را در کشور در دست گرفته وبه لحاظ

 
این ریموت کنترل خود کفا هستیم . 

« یوشی » گفت: ارزانترین ریموت کنترل در کشور چین معادل 10 « یوآن » است ، یعنی سالیانه 100میلیون « یوآن» ارز از کشور
براي واردات این محصول کوچک خارج می شد، اما خوشبختانه طی چندین ماه گذشته موفق شدیم تا تولید این محصول را به طور

 
کامل در کشور دراختیار بگیریم. 

وي ادامه داد: جَک هاي پارکینگی از دیگر محصولاتی است که تا دوسال گذشته کشورما کلا وارد کننده این محصول200دلاري بود و
سالانه تقریبا500 هزارتا یک میلیون جَک درب کنترلی وارد می کردیم و با این حساب ،حداقل 200میلیون دلار در عرصه واردات
صرف می نمودیم، بنابراین افتخار شرکت ما این است که توانستیم تمام نیاز بازار را از داخل کشور خودمان تامین کنیم و دراینجا
شاید این سوال پیش بیاید که با وجود برند هاي مطرحی که در بازار وجود دارد، چگونه محصولاتمان در بازار تقاضا عرض اندام می
کند ؟ جا دارد بگویم ما محصولاتمان را به 35برند ایرانی و خارجی در بازار ارائه می دهیم وآنها محصولات ما را برِند نموده و در بازار
تقاضا عرضه می کنند .به هر حال آنچه در این میان اهمیت دارد آن است که توانسته ایم سهم عمده 90 درصدي بازار درب هاي
اتوماتیک اعم از دزدگیر، راهبند ، تا جَک ریلی وموتور کِرکِره و.. را از کشور چین گرفته و در اختیار خودمان قرار دهیم و درکنار راه



اندازي چرخه تولید اینگونه تولیدات، توانسته ایم حدود 500 نفر
نیروي انسانی را بطور مستقیم وارد بازار کار کنیم و همچنین
براي 5 تا 6 هزار نفر بصورت غیر مستقیم اشتغال زایی انجام
دهیم .حتی ما براي تهیه مواداولیه محصولاتمان که شامل
موادپلاسیتک،آلومینیوم،فولاد ،برنج ومس است ، ضمن افزایش

 
تولیدات کشور ، گردش مالی بسیاري را نیز رقم زدیم . 

مدیر شرکت تولید کننده سیستم هاي درب اتوماتیک تمام
ایرانی بیان کرد: شرکت ما مدتی است تصمیم گرفته تا وارد
چرخه صادرات شود و در این راستا تا کنون توانسته ایم به
کشورهایی نظیر عراق ،تاجیکستان وتا حدي آذربایجان
محصولاتی را عرضه کنیم ؛ همچنین به جهت راه یابی به
کشورهاي حوزه خلیج فارس مجبور شدیم وارد نمایشگاه هاي
عمان شویم و از این طریق محصولاتمان را به دبی ، کویت ، قطر
و سایر کشورهاي حوزه خلیج فارس صادر کنیم . مجموعه ما به
هیچ وجه از هیچ جایی وامی دریافت نکرده و مورد حمایت قرار
نگرفته و تا اینجا مستقل پیش رفته و من به عنوان مدیر عامل
این شرکت حدود 15 سال پیش با دست خالی وارد این عرصه
شدم و تنها با 150هزار تومان کار را شروع کردم وتوانستم این

مجموعه را به تدریج ارتقا دهم و از آنجا که بدنبال سود شخصی نبودم، هر سرمایه اي که از کار بدست می آوردم را در راه تعالی
مجموعه به کارمی بستم و خوشبختانه توانستیم محصولات با کیفیت تر والبته ارزان تري را نسبت به تولیدات چینی ،به بازار تقاضا
عرضه کنیم و در این راه با وجود تحریم ها، براي تهیه ماشین آلات وتجهیزات موردنیاز، باسختی هاي بسیاري مواجه شدیم به گونه
اي که بارها سرمایه مان در چین بلوکه شد و هنوز بخشی از سرمایه در کشور چین بلوکه هست. با توجه به همه این سختی ها امروز
به جایی رسیده ایم که می توانیم مدعی باشیم در تولید درب اتوماتیک نفر اول در کشور هستیم وتا حدبسیار زیادي، واردات این
محصولات را کاهش داده ایم و از آنجا که برخی مصرف کنندگان بدنبال محصولات برندلاکچري هستند بنابراین نمی توان گفت

 
واردات این نوع محصولات در کشور به صفر رسیده است. 

وي اظهار داشت : اگرچه شرکت ما در راستاي تامین مواد اولیه با یکسري چالش و دغدغه هایی مواجه است، اما از پیچ گرفته تا چرخ
دنده و الکتروموتورها را بدون هیچ وابستگی در مجموعه خودمان تولید می کنیم و به جز تولید برُد ،که در کشور تولید می شود،
مجبور به وارد نمودن قطعات الکترونیک از خارج هستیم ،چون قطعاً این قطعات نه تنها در کشور ما بلکه در هیچ کشور دیگري

 
ساخته نمی شود . آي سی، مقاومت و خازن از جمله قطعاتی هستند که از چین به کشورها صادر می شوند. 

« یوشی» گفت: متاسفانه آنچه که امروز در بازار از آن به عنوان سهمیه تولیدکنندگان عرصه هاي مختلف از مواد اولیه، مطرح می
شود این است که براي تهیه این مواد بهتر است از بازار بورس بهره گرفته شود ،نه تنها این موضوع براي ما کاربردي و موثر نبوده بلکه
حتی هیچ گاه به مجموعه ما تعلق نگرفته و شرکت ما آنقدر درگیر سرعت بخشیدن به پیشرفت و توسعه محصولات تولیدي است که
فرصت آن را ندارد تا به دنبال افزایش سهمیه و بورس کالا باشد، ما همه چیز را از بازار آزاد تهیه می کنیم و بعضی اوقات هم خیلی
گران تر از آنچه که هست مواد اولیه را آماده می سازیم و با همه این مشکلات از پس چین بر آمدیم. به طوري که امروز با افتخار می
گویم، جَکی که در چین با 200 دلار فروخته می شود ،من آن را با بهترین کیفیت و قیمت در بازار با 120 الی 150 دلار می فروشم .



یکی دیگر از دلایل استفاده از جک ایرانی توسط برِندهاي بازار، علاوه بر مبحث کیفی و قیمتی آن بهره گیري از خدمات پس از فروش

 
مناسب و در دسترس است. 

این کارآفرین موفق ادامه داد: از آنجا که واردات محصولی همچون جَک درب کنترلی با وجود تولید در داخل کشور هنوز ادامه دارد،
اعتراضی به وزارت صنعت و معدن نداریم و چون همیشه با تکیه بر توانایی هاي خود عمل کردم، اینبار نیز تلاش کردم ،تا پایه و
اساس تولیدات مجموعه را خودمان طراحی کنیم و در این راستا از اساتید دانشگاه هاي مختلف از جمله دانشگاه خواجه نصیر بهره
گرفتیم. همچنین به جرأت می گویم با پرداخت حقوق بسیار خوب و ارائه موقعیت شغلی مناسب به چند نخُبه اي که قصد مهاجرت و
ترك وطن را داشتند، توانستیم به اصطلاح ضمن جلوگیري از فرار مغزها ، از آموزه ها و پتانسیل هاي علمی آنها در راستاي پیشرفت

 
شرکتمان و تولید قطعات جدید استفاده کنیم. 

وي اضافه کرد : اگر نخواهیم با تولید یک قطعه ،ره صد ساله را یک شبه طی کنیم ، صبر و تلاش داشته باشیم و به اصطلاح دستمان
را روي زانوي خودمان بگذاریم و با یک یاعلی تلاشمان را مضاعف کنیم ،قطعاً موفق خواهیم بود .و هم اکنون 35 برند معروف و غیر

 
معروف در داخل کشور از محصولات و قطعات شرکت ما استفاده می کنند و آن را به صورت برند به بازار ارائه می دهند. 

یوشی در پایان گفت: هم اکنون موتور کرکره که واردات سالانه آن در حدود 800 تا 900 هزار عدد است مبحث سنگینی در کشور
دارد. این محصول سنگین که با آهن و فولاد حجیم شده ،معادل 28 تا 30 کیلوگرم وزن دارد و چون داخل کشور تولید آن را نداریم
،مجبور به خرید از چین هستیم و این محصول با وجود سود خوبی که براي واردکنندگان دارد ،ضربه بسیاري براي کشور محسوب می
شود. چرا که با وارد کردن این محصول ،ارز زیادي از ایران خارج می شود ،بنابراین خوشبختانه با تلاشی که همکارانم داشته اند ،همه
تجهیزات تولید موتور کرکره را نمونه سازي کردیم و این نمونه سازي ها تایید گشته و استاندارد بودن آنها اخذ گردیده و انشاءاالله
ظرف مدت یک الی دو ماه آینده وارد بازار کشور می شود و معتقدم با ورود این محصول، واردات آن به صفر می رسد و از خروج ارز
زیاد از کشور جلوگیري می شود واین موضوع خبر خوشی از مجموعه ما براي کشور خواهد بود. البته مجموعه ما در خیلی از مباحث
در حال تلاش است و تیم تحقیقاتی این شرکت بر سر تولید 8 پروژه سنگین و کاربردي مشغول واکاوي و پژوهش هستند و امیدواریم
همه پروژه ها به سرعت به مرحله تولید برسند و نزدیک ترین پروژه که به زودي وارد بازار می شود موتور کرکره برقی است که به

عنوان یک سازه ایرانی براي اولین بار به بازار عرضه خواهد شد.



دستگاه هاي اجرایی زمینه توسعه کارآفرینی را در کرمانشاه فراهم کنند

منبع: تابناكشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/11/05

 
دستگاه هاي اجرایی زمینه توسعه کارآفرینی را در کرمانشاه فراهم کنند 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري کرمانشاه تاکید کرد: دستگاه هاي اجرایی استان موظف هستند که زمینه هاي توسعه

 
کارآفرینی در جامعه را گسترش دهند تا جوانان با توجه به علایق خود نسبت به تعیین رشته تحصیلی اقدام کنند. 

به گزارش خبرگزاري تابناك کرمانشاه به نقل از ایرنا؛ «افشین
کریمی» روز سه شنبه در جلسه کارگروه آموزش، پژوهش و
فناوري استان کرمانشاه با اشاره به جذابیت تنها چندین رشته
تحصیلی براي جوانان اظهار داشت: همگی موظف هستیم با
توسعه کارآفرینی و سوق دادن جوانان به رشته هاي مختلف
تحصیلی مانع از ایجاد استرس براي خانواده ها به منظور قبولی

 
فرزند خود در رشته خاصی شوند. 

وي بیان داشت: جوانان با آگاهی از ویژگی هاي رشته هاي
مختلف و زمینه پیشرفت می توانند در مسیري گام بردارند که
ضمن دستیابی به شغل پایدار در آینده بتوانند مسیر مناسبی را

هم براي تحصیل انتخاب کنند و بی شک توسعه رشته هاي مهارتی مانع از ایجاد استرس براي خانواده ها در قبولی کنکور دانشگاه ها

 
فرزندان می شود. 

معاون توسعه مدیریت و منابع استانداري کرمانشاه در ادامه گفت: اطلاع رسانی به جامعه به منظور ادامه تحصیل جوانان در رشته
هایی که خودشان علاقه دارند بسیار ضروري است و دستگاه هاي اجرایی استان موظف هستند که به توسعه کارآفرینی در جامعه

 
کمک کنند. 

کریمی تصریح کرد: باید گرایش جوانان و دانش آموزان را به همه رشته ها فراهم کنیم و براي ایجاد سرمایه گذاري به منظور توسعه

 
کارآفرینی نهایت اهتمام خود را بکار بگیریم. 

وي گفت: آموزش و پرورش و دستگاه هاي ذیربط آموزشی موظف هستند که مزیت هاي دسترسی به شغل را با توجه به علایق

 
جوانان در جامعه تشریح و تبیین کنند. 

در استان کرمانشاه با بیش از 2 میلیون نفر جمعیت بیش از 350 هزار دانش آموز و 100 هزار دانشجو مشغول به تحصیل هستند.



روزنامه اطلاعات - رونمایی از فرش مزین به چهره شهید سپهبد سلیمانی در

تبریز

منبع: روزنامه اطلاعاتشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/11/05

سرویس شهرستان ها: فرش دستباف ابریشم مزین به چهره
شهید سپهبد قاسم سلیمانی در مراسمی با حضور نماینده

 
ولی فقیه در آذربایجان شرقی در تبریز رونمایی شد. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمدعلی
آل هاشم نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی در این
مراسم با تأکید بر این که شهادت هنر مردان خداست،
افزود: این اثر به زبان هنر ماندگار می شود و هنري که در
زمینه هاي مقدس شکل می گیرد به طور قطع ماندگار

 
خواهد شد. 

وي تأکید کرد: انجام اینگونه کارهاي هنري در رابطه با شهدا ماندگار خواهد شد، به خصوص در مورد شهیدي که سردار دل ها است و
همه به این شهید عشق می ورزند. آل هاشم ادامه داد: رهبر معظم انقلاب همیشه به هنرمندان، شعرا و ادباي کشورمان نگاه ویژه اي

 
دارند و این کار فرهنگی و هنري آقاي نظامی خواه، شهید عزیزمان را هر چه بیشتر به مردم می شناساند. 

ناصر نظامی خواه بافنده این اثر هم گفت: این تابلو فرش دستباف در ابعاد 30 × 38سانتیمتر مربع با رجشمار 80رج تبریز به صورت
سه بعدي در یک سطح صاف و داراي سه سطح متفاوت بافته شده است. وي ادامه داد: این فرش با استفاده از مکانیزم هاي لول بافت
و تخت طوري که کناره هاي فرش به شکل صوف با استفاده از 6عدد نقش مدال ذوالفقار که در آن 2نوع بافت متفاوت استفاده شده و

 
در مرکز آن سنگ فیروزه اي در ابعاد 5میلی متر با توجه به ابعاد نقش مایه با پایه نقره اي نصب شده، به اجرا درآمده است. 

 
طرح ملی مشاغل خانگی در قزوین اجرا می شود  

قزوین ـ خبرنگار اطلاعات: معاون اشتغال اداره کل کار و رفاه اجتماعی استان قزوین گفت: توسعه طرح ملی مشاغل خانگی براي

 
تحقق اشتغال پایدار با کمترین هزینه در دستور کار و اولویت قراردارد.  

وحید انتظاري در مراسم افتتاح نخستین نمایشگاه مجازي مشاغل خانگی قزوین،افزود: این نمایشگاه با همکاري اداره کار، تعاون و رفاه

 
اجتماعی، جهاد دانشگاهی و سایت قزوین خرید، افتتاح شده است . 

وي با بیان این که نمایشگاه مجازي مشاغل خانگی از 3 بهمن ماه آغاز شده و تا 22 بهمن ماه در قزوین دایر است، ادامه داد: مشاغل



خانگی بهترین راهکار کسب درآمد و ایجاد شغل رسمی در محل سکونت است و در حال حاضر بیش از 340 رشته مصوب در این

 
حوزه وجود دارد . 

انتظاري تأکیدکرد: وزارت کار صرفاً متولی طرح ملی مشاغل خانگی است و با همکاري جهاد دانشگاهی به دنبال توسعه این طرح
هستیم و جهاد دانشگاهی نیز نقش تسهیلگر بین تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را ایفا می کند  . وي گفت: طرح ملی مشاغل
خانگی در3 فاز اجرا شد که در این رابطه بخش مطالعاتی آن توسط جهاد دانشگاهی به پایان رسید و مرحله دوم آن که توانمندسازي
است، با هدف گذاري آموزش 1500 نفر در دستور کار قرار گرفته و مرحله سوم نیز اتصال به بازار بود که با افتتاح نمایشگاه عملی
شده است  . انتظاري افزود: با کمک جهاد دانشگاهی و سایت قزوین خرید، موضوع مهم بازاریابی و فروش محصول به خوبی درحال
عملیاتی شدن است که این کار به تکمیل زنجیره ارزش کمک می کند  . وي تأکید کرد: با اجراي طرح مشاغل خانگی می توانیم به
اشتغال پایدار کمک و شعار «هر خانه یک کارخانه و کارگاه» را براي تولید محصول محقق کنیم تا کالاهاي ارزان و کیفی از

تولیدکنندگان به مصرف کننده برسد .



استاندار البرز: دولت براي حمایت از تولید و اشتغال برنامه محور وارد عمل

شده است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/11/05

استاندار البرز با اشاره به اینکه دولت براي حمایت از تولید، صنعت و اشتغال، برنامه محور وارد عمل شده است، گفت: به طور
قطع براي برداشتن موانع در سطوح استانی و ملی از هیچ کوششی دریغ نخواهم کرد.

استاندار البرز: دولت براي حمایت از تولید و اشتغال برنامه
محور وارد عمل شده است استاندار البرز با اشاره به اینکه
دولت براي حمایت از تولید، صنعت و اشتغال، برنامه محور
وارد عمل شده است، گفت: به طور قطع براي برداشتن
موانع در سطوح استانی و ملی از هیچ کوششی دریغ

 
نخواهم کرد. 

به گزارش خبرگزاري برنا از استان البرز، مجتبی عبداللهی
در بازدید از واحد هاي تولید لوازم آرایشی، بهداشتی و

دارویی شهرك صنعتی سیمین دشت فردیس که عصر امروز سه شنبه صورت گرفت، در جمع صاحبان صنایع این شهرك، اظهار کرد:

 
رویکرد اصلی دولت مردمی سیزدهم احیاي تولید و حمایت از فعالان اقتصادي است. 

وي ادامه داد: بر این اساس واحد هاي تولیدي و صنعتی استان را به صورت میدانی مورد بررسی قرار می دهیم تا مشکلات و موانع را

 
احصا و تا جاي ممکن حل کنیم. 

عبداللهی گفت: به طور قطع مشکلاتی را که حل آنها در حیطه اختیاراتم و در چارچوب تکالیف استان باشد، با همفکري و تعامل بین

 
بخشی رفع خواهیم کرد. 

وي افزود: موانعی هم که راهکار آن در سطح کلان باشد، به مسئولان مربوطه در سطوح ملی انتقال خواهیم داد و در کنار آن

 
پیشنهادات صاحب نظران را براي گره گشایی از مشکلات ارائه می دهیم. 

استاندار البرز گفت: از صاحبان صنایع و واحد هاي تولیدي استان نیز انتظار می رود در راستاي بهبود شرایط شهرك هاي صنعتی و

 
ایجاد زیرساخت هاي لازم براي ارتقا خدمات وارد عمل شوند. 

وي افزود: فعالان اقتصادي می توانند با ایجاد تصفیه خانه و نیروگاه هاي سی اچ پی در راستاي تامین آب و برق خود اقدام کنند و از

 
این اقدام صرفه اقتصادي نیز داشته باشند. 

انتهاي پیام





بنیاد برکت هزار و 173 نفر را درفهرج شاغل کرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس هیات مدیره بنیاد برکت گفت: بنیاد برکت 379 طرح اشتغالزایی درفهرج ایجاد کرد.

باشگاه خبرنگاران جوان کرمان -محمود عسکري آزاد
رییس هیات مدیره بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام با
سفر به شهرستان فهرج از طرح هاي اشتغالزایی بنیاد
برکت در روستا هاي این شهرستان بازدید و با مردم گفتگو

 
کرد. 

در حاشیه این بازدید سید محسن کالوندي مدیر نظارت و کمیته تحقیق و توسعه بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام گفت: بنیاد

 
برکت ستاد اجرایی فرمان امام تاکنون در استان کرمان بالاي 5 هزار و 300 طرح اشتغالزایی اجرا کرده است. 

ا وگفت: بنیاد برکت در شهرستان فهرج افزون بر 379 طرح اشتغالزایی اجتماع محور اجرا کرده که براي هزار و 173 نفر در بخش

 
هاي مختلف اشتغالزایی شده است. 

 
او گفت: این طرح ها در 17 روستاي شهرستان فهرج براي اشتغالزایی افراد اجرا شده است. 

کالوندي می گوید: این طرح ها با اعتباري افزون بر 43 میلیارد تومان براي اشتغالزایی با مشارکت مردم و بنیاد برکت و بانک هاي

 
عامل اجرا شده است. 

او گفت: ستاد اجرایی فرمان امام در حوزه عمرانی، زیر بنایی، مشاغل خرد خانگی و کارگاهی و کسب و کار بنگاهی و بنگاه محور و کار

 
هاي اقتصادي بزرگ هم مشارکت می کند. 

 
کالوندي می گوید: در شهرستان فهرج بیشترین طرح هاي اشتغالزایی در زمینه کسب و کار هاي خرد خانگی و کارگاهی می باشد. 

 
او گفت: در شهرستان فهرج 379 طرح اشتغالزایی اجتماع محور با اشتغال هزار و 173 نفر محقق شده است. 

حجت الاسلام رضا آقا ملائی امام جمعه شهرستان فهرج با تاکید بر محرومیت این شهرستان گفت: بیکاري یکی از مشکلات مردم

 
شهرستان فهرج است و باعث معظلات زیادي در شهرستان فهرج شده است. 



 
او می گوید: بسیاري از ناهنجاري هایی که رخ می دهد همچون قاچاق سوخت، قاچاق مواد مخدر و اتباع بیگانه نتیجه بیکاري است. 

او از تلاش هاي بنیاد برکت براي ایجاد اشتغال در روستا هاي شهرستان فهرج تشکر و قدردانی کرد و گفت: طرح هاي بنیاد برکت
باعث اشتغالزایی مردم و رضایت آنان شده است. امام جمعه فهرج همچنین از مسئولین و خیرین خواست براي ایجاد اشتغال در

شهرستان محروم فهرج که داراي 184 روستا و جمعیتی بالغ بر 70 هزار نفر است کمک و مساعدت کنند.



معاون امور تعاون: تعاونی هاي مرزنشین در کاهش فقر مناطق مرزي نقش مهمی دارند

منبع: راه ترقیشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/11/05

راه ترقی - معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه
اجتماعی بر اهمیت فعالیت تعاونی هاي استان هاي

 
مرزنشین در رفع و کاهش فقر تاکید کرد. 

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت تعاون،
کار و رفاه اجتماعی، «مهدي مسکنی» در نشست مشترك
با اتحادیه هاي تعاونی هاي مرزنشینان کشور گفت: در
سال 57 تعداد 97 هزار روستاي بالاي 20 خانوار داشتیم و
در این دهه ها، جابجایی بزرگ جمعیتی در حوزه زندگی

 
شهري و روستایی صورت گرفته است.  

وي افزود: سعی ما در معاونت تعاون این است که درك درستی از شرایط زندگی و معیشتی مرزنشینان و توانمندیهاي این حوزه داشته

 
باشیم. 

مسکنی اضافه کرد : اولین تعاونی مرزنشین کشوردر سال 1344در بوشهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان در کشور تشکیل شده

 
است.  

 
وي خاطر نشان کرد: باید از تعاونی هاي کشور، به ویژه تعاونی هاي مرزنشین کشور حمایت هاي لازم انجام شود.  

مسکنی با اشاره به اینکه امروز در حوزه تعاون نیازمند احیاي نشان تجاري تعاون در کشور هستیم، گفت: تلاش بر این است که

 
انتخابات اتحادیه تعاونی ها به زودي انجام شود.  

 
وي تاکید کرد: رفع تعهدات ارزي تعاونی هاي مرزنشین داراي ملاحظاتی است که باید براي حل مشکلات این حوزه تلاش شود.  

 
388 تعاونی مرزنشین فعال در کشور 

«موسی نجفی» مدیرکل دفتر تعاونی هاي توزیعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در این نشست مشترك گفت: اکنون تعداد

 
388 تعاونی مرزنشین در کشور فعال هستند.  

وي اظهار کرد: تعاونی هاي استان هاي مرزنشین با یک میلیون و 200 هزار عضو، با جمعیت خانوارآنها بیش از 4 میلیون نفر افراد

 
تحت پوشش را شامل می شود.  

نجفی افزود: تعداد 5هزار و 835 نفر اشتغال زایی در قالب تعاونی هاي مرزنشین شکل گرفته است و تعداد 22اتحادیه مرزنشینان در

 
قالب 77 درصد فعال هستند.  

نجفی تصریح کرد: استان هاي مرزنشین جمعیتی بین 6 تا 7 میلیون نفر را شامل می شوند و اتحادیه هاي تعاونی این استان ها باید

 
مورد توجه ویژه باشند.  

 
در این نشست گزارشی از وضعیت کار و اشتغال، معیشت و مبادلات تجاري در مناطق مرزنشین ارائه شد. 

 
در نشست مشترك با اتحادیه هاي تعاونی هاي مرزنشینان کشور، نمایندگان تعاونی هاي مرزنشین از سراسر کشور حضور داشتند. 

حاضران به مشکلات مالیاتی، تعهدات ارزي، تمدید کارت هاي مرزنشینان، نیاز استان هاي مرزي به تشکیل اتحادیه اي منسجم، کوله

 
بري و ته لنجی مرزنشینان، مشکلات و موارد دیگر مرتبط با فعالیت تعاونی هاي استان هاي مرزنشین کشور اشاره کردند. 

 
5 بهمن 1400 18:24 
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حمایت از 900 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد بندر امام خمینی

(ره)

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس کمیته امداد بندر امام خمینی (ره) گفت: 900 زن سرپرست خانوار تحت این نهاد حمایتی در برنامه هاي مختلف
اشتغالزایی در جهت توانمندي اقتصادي شرکت می کنند.

باشگاه خبرنگاران جوان اهواز - سمیه محیط سه شنبه در
آیین تقدیر از طرح هاي برتر اشتغال بانوان کمیته امداد
بندر امام (ره) در جشن ریحانه النبی ضمن تبریک سالروز
ولادت حضرت فاطمه زهرا (س) و روز زن گفت: جایگاه
زنان در جامعه در بخش هاي مختلف بسیار مورد اهمیت

 
است چرا که سلامت روان خانواده در دست زنان است. 

او به اجراي طرح هاي اشتغالزا در قالب مشاغل خانگی و
خوداشتغالی با دریافت تسهیلات اشاره کرد و گفت:کمیته امداد براي توانمندي اقتصادي بانوان با همکاري بانک هاي عامل تسهیلاتی

 
در جهت اشتغال و معیشت خانواده هاي تحت حمایت پرداخت کرده است. 

 
در این آیین از طرح هاي خود اشتغالی برتر بانوان بندر امام خمینی تجلیل شد. 

 
بندر امام خمینی (ره) از توابع شهرستان ماهشهر در جنوب خوزستان واقع است. 

یک هزار و 486 خانوار با جمعیتی بالغ بر 3 هزار و 552 نفر زیر پوشش کمیته امداد بندر امام خمینی قرار دارند.



پشتیبانی از 900 زن سرپرست خانوار مددجوي کمیته امداد بندر امام خمینی

منبع: دیار کارونشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس کمیته امداد بندر امام خمینی گفت: 900 زن سرپرست خانوار تحت این نهاد حمایتی در برنامه هاي مختلف اشتغالزایی

 
در راستاي توانمندي اقتصادي شرکت می کنند. 

ایرنا :سمیه محیط سه شنبه در آیین تقدیر از طرح هاي برتر اشتغال بانوان کمیته امداد بندر امام (ره) در جشن ریحانه النبی ضمن
تبریک سالروز ولادت حضرت فاطمه زهرا سلام االله علیها و روز زن افزود:جایگاه زنان در جامعه در بخش هاي مختلف بسیار مورد

 
اهمیت است چرا که سلامت روان خانواده در دست زنان است. 

وي به اجراي طرح هاي اشتغالزا در قالب مشاغل خانگی و خوداشتغالی با دریافت تسهیلات اشاره کرد و گفت:کمیته امداد براي
توانمندي اقتصادي بانوان با همکاري بانک هاي عامل تسهیلاتی در جهت اشتغال و معیشت خانواده هاي تحت حمایت پرداخت کرده

 
است. 

 
در این آیین از طرح هاي خود اشتغالی برتر بانوان بندر امام خمینی تجلیل شد. 

 
بندر امام خمینی از توابع شهرستان ماهشهر در جنوب خوزستان واقع است. 

یک هزار و 486 خانوار با جمعیتی بالغ بر سه هزار و 552 نفر زیر پوشش کمیته امداد بندر امام خمینی قرار دارند.



امام جمعه قزوین: زنان مستعد در حوزه کارآفرینی حمایت شوند

منبع: تسنیمشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1400/11/05

گروه استان ها- امام جمعه قزوین گفت: امروز بسیاري از زنان ما به ویژه در روستاها با کمترین امکانات کارآفرینی می کنند
که باید چنین استعدادهایی را شناسایی کرده و از آنها براي ایجاد اشتغال بیشتر حمایت کنیم.

گروه استان ها- امام جمعه قزوین گفت: امروز بسیاري از
زنان ما به ویژه در روستاها با کمترین امکانات کارآفرینی
می کنند که باید چنین استعدادهایی را شناسایی کرده و
از آنها براي ایجاد اشتغال بیشتر حمایت کنیم. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از قزوین ، آیت االله عبدالکریم
عابدینی امشب در دیدار با مدیرکل بانوان و خانواده
استانداري قزوین که در دفتر امام جمعه قزوین صورت
گرفت، با تأکید بر لزوم بازخوانی سیره حضرت زهرا(س) در

رشد فرهنگ اسلامی و شیعی اظهار داشت: امروز باید با توجه به رسالت و جایگاه این حضرت ببینیم چقدر در عمل به رسالت فاطمی

 
موفق بوده و چه میزان با این جایگاه فاصله داریم. 

وي اضافه کرد: مصداق امروزي عمل به سیره و سبک زندگی فاطمی یعنی اینکه زنان ما باید به تکالیف و وظایف خود در محور
مقاومت اسلامی آگاه باشند و نسبت خود با حضرت فاطمه(س) را دوباره بررسی کنند و از این طریق به رسالت خود در حوزه فرهنگ

 
فاطمی پی ببرند. 

عابدینی ادامه داد: یکی از کارهاي خوب در حوزه فهم فرهنگ فاطمی واکاوي دقیق مطالبه هاي رهبر معظم انقلاب اسلامی و گفتمان

 
ایشان در زمینه مسائل بانوان است که می تواند چراغ راه زنان و دختران ما در تبیین و عمل به بیانیه گام دوم انقلاب باشد. 

وي یادآور شد: البته زمانی می توانیم بیشترین بهره را از این گفتمان ببریم که از توصیه ها و سفارش هاي به صورت کاربردي در

 
زندگی خود استفاده کنیم و تنها به تکرار این گفتمان بسنده نکنیم. 

نماینده ولی فقیه در استان قزوین با اشاره به ضرورت ترویج و تبلیغ فرهنگ فاطمی گفت: امروز در بخش زنان و خانواده استانداري
قزوین این بحث تبلیغ فرهنگ فاطمی باید اولویت اصلی باشد و باید این فرهنگ را در تاروپود مناسبات اداري خود بگنجانیم و تلاش

 
کنیم با اتصال به اخلاق حضرت زهرا(س) مردم را به این فرهنگ جذب کنیم. 

عابدینی همچنین بر لزوم استفاده از ظرفیت هاي بومی استان در حوزه زنان تأکید کرد و افزود: امروز بسیاري از زنان ما به ویژه در
روستاها با کمترین امکانات کارآفرینی می کنند که باید چنین استعدادهایی را شناسایی کرده و از آنها بخواهیم که براي براي ایجاد



 
اشتغال بیشتر حمایت کنیم. 

 
خزعلی: بیمه زنان سرپرست خانوار داراي بیش از 3 فرزند در دستور کار قرار گیرد 

 
مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده: مشکلات تولیدکنندگان به صورت جدي پیگیري می شود 

 
دین اسلام براي جایگاه و مقام زن ارزش و احترام خاصی قائل است / احترام دین اسلام به مقام زن نقطه عطفی در فعالیت زنان است 
وي ادامه داد: باید زنان پیشرو در حوزه اشتغال آفرینی که با حفظ عفت کارهاي بزرگی انجام داده اند را به مردم معرفی کنیم تا به

این شکل آنها به الگوهاي اصلی جامعه زنان براي رشد و پویایی تبدیل شوند.



توجه به طرح آمایش صمت در استان همدان در دستور کار قرار گیرد

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/11/05

همدان- مشاور وزیر صمت با بیان اینکه طرح آمایش صنعت، معدن و تجارت استان ها و شهرستان ها در پیش گرفته شده
است، خواستار توجه به این موضوع در استان همدان شد.

به گزارش آرانیوز:شهاب جنابی عصر سه شنبه در مراسم
تکریم و معارفه رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت
استان همدان با بیان اینکه حوزه صمت، حوزه بسیار مهم و
گسترده اي است، گفت: در استان همدان که ظرفیت هاي
بسیاري در حوزه صنعت، معدن و تجارت دارد و
دستاوردهاي خوبی در این عرصه ها داشته است، می توان

 
بیش از اینها گام برداشت و نقش آفرینی کرد. 

وي با تاکید بر اینکه سازمان صمت نقش محوري دارد
چراکه از سویی مأموریت هاي بسیار گسترده و از سویی،

اثرگذاري مستقیم آن بر زندگی مردم هم حساسیت آن را دو چندان می کند، اضافه کرد: نقش آفرینی این سازمان، در حوزه تجارت و

 
اصناف و بازرگانی و واحدهاي تولیدي، حساسیت آن را نشان می دهد. 

 
مشاور وزیر صمت خاطرنشان کرد: در عین این مأموریت ها، می توان آثار کار خوب را در این مسیر ارتقا بخشید. 

جنابی با تصریح بر اینکه در مجموعه وزارت صمت، قبل از شروع به کار دولت جدید قرار بود برنامه اي براي آن تهیه شود، گفت: از
روزي که وزیر جدید صمت وارد این حوزه شده اند، ساعتی نبوده که بی تفاوت نسبت به این موضوع پیش رفته باشند بدین سبب،

 
برنامه هاي مشخصی تهیه شده تا از این فرصت مهم استفاده شود و وارد کار شویم. 

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صمت ادامه داد: در این راستا، برنامه هاي مشخصی تهیه شده که یکی از آنها تدوین یک برنامه مشخص

 
است. 

جنابی تصریح کرد: علی رغم آن که با مأموریت ها و وظایف جاري دست به گریبان هستیم، ریل گذاري مهمی نیاز است که باید 100

 
پروژه تحولی در چند سبد پروژه اي در نظر گرفته و براي آنها گام هاي بلندي برداشته شود. 

وي با اشاره به اینکه برخی از این پروژه ها آغاز شده، برخی از آنها در حال تکمیل است و برخی در مراحل آغازین قرار دارند، اظهار
کرد: حال، در استان همدان نیز در این خصوص باید در جهت تحقق این پروژه ها گام برداشته و انتظار می رود که مسئولین مربوطه

 
با قوت و جدیت در این مسیر نقش آفرینی کنند. 

جنابی با بیان اینکه طرح آمایش صنعت، معدن و تجارت استان ها و شهرستان ها در پیش گرفته شده است، خواستار توجه به این



 
موضوع در استان همدان شد. 

این مسئول با تاکید بر اهمیت این موضوع ادامه داد: باید بر اساس پیش نویس تهیه شده در این راستا، همه مشارکت داشته و تا به
صورت مشخص به آن اهداف تعیین شده برسیم اینکه در هر استان چه ظرفیت هایی هست، چه کارهایی شده و حال چه اقداماتی

 
نیاز است تا اشتغال محقق و به اهداف مربوطه برسیم. 

 
نماینده وزیر صمت خاطرنشان کرد: با این تفاسیر، انتظار می رود که این طرح، به اجماع جمعی برسد و امکان پذیر باشد. 

وي یادآور شد: بدین ترتیب نه تنها دستگاه هاي اجرایی مربوطه بلکه مشارکت بخش خصوصی را نیز باید براي تحقق این اهداف و

 
برنامه ها شاهد باشیم و در نهایت بر اساس آن پیش خواهیم رفت. 

 
جنابی با بیان اینکه این طرح، تا پایان سال جمع بندي و مبناي عمل قرار خواهد گرفت، به موضوع بیانیه گام دوم انقلاب اشاره کرد. 

نماینده وزیر صمت، در این راستا با اشاره به بخشی از بیانیه گام دوم انقلاب «نکته مهمّی که باید آینده سازان در نظر داشته باشند،
این است که در کشوري زندگی می کنند که از نظر ظرفیت هاي طبیعی و انسانی، کم نظیر است و بسیاري از این ظرفیت ها با غفلت
دست اندرکاران تاکنون بی استفاده یا کم استفاده مانده است. همت هاي بلند و انگیزه هاي جوان و انقلابی، خواهند توانست آنها را
فعال و در پیشرفت مادي و معنوي کشور به معنی واقعی جهش ایجاد کنند»، گفت: باید به این موضوع ها و تأکیدات در بیانیه گام

 
دوم انقلاب توجه ویژه اي شود. 

وي خاطرنشان کرد: اگر به این موارد توجه شود، مسلماً برکات آن را خواهیم دید و با این فرصت ها و ظرفیت ها می توانیم قدم هاي

 
بلندي برداریم. 

 
تحقق وعده ها نیازمند همدلی، همفکري و هم افزایی است 

جنابی با بیان اینکه در راستاي تأکیدات موجود مبنی بر ارائه گزارش هاي مستمر، صادقانه و واقع بینانه به مردم از عملکردهاي
مسئولین، گزارش سه ماهه عملکرد در وزارت صمت ارائه و منتشر شد؛ خطاب به رئیس جدید سازمان صمت استان همدان گفت:
انتظاراتی که وزارتخانه از شما دارد بر اساس ظرفیت عظیمی است که در این سالن هستند، از همفکري و نقطه نظرات ارزشمندشان

 
بهره مند شوید؛ تحقق وعده ها نیازمند همدلی، همفکري و هم افزایی است. 

 
نماینده وزیر صمت، دغدغه وزیر صمت را چنین عنوان کرد: باید دغدغه ها و مسائل عزیزان در حوزه صمت را دغدغه خودمان بدانیم. 

در این آئین، از زحمات «حمیدرضا متین» تقدیر و طی حکمی «احمد شانیان» به عنوان رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
همدان معرفی شد.



آیت االله گرایلی دار فانی را وداع گفت

منبع: شفقناشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/11/05

شفقنا &– آیت االله حسین گرایلی از اساتید حوزه علمیه مشهد و امام جماعت مسجد گوهرشاد دعوت حق را لبیک گفت. به
گزارش شفقنا، آیت االله حسین گرایلی که در بیمارستان بستري بود، دقایقی پیش درگذشت. آیت االله حسین گرایلی در سال

1322 در شهرستان بهشهر دیده به جهان گشود. در سال 1335 وارد حوزه علمیه مازندران شد. ...

 
شفقنا &– آیت االله حسین گرایلی از اساتید حوزه علمیه مشهد و امام جماعت مسجد گوهرشاد دعوت حق را لبیک گفت. 

 
به گزارش شفقنا، آیت االله حسین گرایلی که در بیمارستان بستري بود، دقایقی پیش درگذشت. 

آیت االله حسین گرایلی در سال 1322 در شهرستان بهشهر دیده به جهان گشود. در سال 1335 وارد حوزه علمیه مازندران شد. پس
از مدتی براي ادامه تحصیل به مشهد مقدس رفت و از محضر بزرگان آن زمان حضرت آیات میلانی، فلسفی، شمس و مرحوم علم

 
الهدي بهره مند شد. 

 
آیت االله گرایلی در کنار تحصیل به امر تدریس هم اشتغال ورزید و در کنار فقه و اصول به تحصیل فلسفه و تفسیر نیز همت ورزید. 

 
انتهاي پیام 

 
fa.shafaqna.com شفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام 

https://fa.shafaqna.com/?p=1305065 : لینک کوتاه خبر



بیمه شده اصلی تامین اجتماعی بودن با تحت پوشش سازمان
قرار داشتن تفاوت دارد

بیمه شده اصلی تامین اجتماعی بودن با تحت پوشش سازمان قرار داشتن تفاوت دارد

منبع: خط آفتابشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب   /    محمد هرمزي معاون تعهدات بیمه اي تامین اجتماعی گیلان با اشاره به اینکه
اجراي طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی توسط این سازمان از آبان ماه امسال در واقع بستر و فرصتی براي اشاعه فرهنگ بیمه

... The post (...) 18 اي در بین خانواده ها و بهره مند شدن افراد بالاي

بیمه شده اصلی تامین اجتماعی بودن با تحت پوشش
سازمان قرار داشتن تفاوت دارد خط آفتاب   /  معاون
تعهدات بیمه اي تامین اجتماعی گیلان با تشریح طرح

بیمه فراگیر خانواده ایرانی ، یکی از ویژگیهاي بارز آنرا قرار گرفتن در زمره بیمه شدگان اصلی و برخورداري از دامنه تعهدات بلندمدت

 
سازمان برشمرد . 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب   /    محمد هرمزي معاون تعهدات بیمه اي تامین اجتماعی گیلان با اشاره به اینکه اجراي
طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی توسط این سازمان از آبان ماه امسال در واقع بستر و فرصتی براي اشاعه فرهنگ بیمه اي در بین
خانواده ها و بهره مند شدن افراد بالاي 18 سال و همچنین لایه هاي مختلف اجتماعی در حرف و مشاغل مختلف است افزود : یکی از

 
مباحثی که سبب غفلت و عدم توجه افراد جامعه از بیمه پردازي میگردد مفهوم تحت پوشش بودن سازمان است .  

وي با بیان اینکه در مصادیق تامین اجتماعی ، هنگامی که به طور مثال براي یک مرد به عنوان سرپرست خانواده با اشتغال در یک
مجموعه بیمه پردازي صورت مینماید همسر و فرزندان او نیز تحت پوشش قرار میگیرند یعنی در زمره افراد تبعی و تحت تکفل بیمه

 
شده اصلی ، امکان استفاده از پوشش هاي درمانی برایشان میسر است .  

همچنین زمانی که سرپرست یک خانواده با انعقاد بیمه اختیاري و یا مشاغل آزاد ، با انتخاب پوشش درمان و پرداخت سرانه مربوطه
این امکان را براي خود و خانواده اش فراهم نماید تنها خودش بیمه شده اصلی محسوب شده و تعهدات مربوطه را دریافت میکند و

 
سایرین در زمره افراد تبعی فقط از خدمات درمانی سازمان بهره مند خواهند شد .  

معاون تعهدات بیمه اي تامین اجتماعی گیلان با تاکید بر اینکه وقتی از توسعه و گسترش پوشش هاي بیمه اي به عنوان یک
ماموریت و هدف سازمان یاد میکنیم ، منظور فراهم نمودن شرایط مناسب براي برخورداري پوشش هاي تعهداتی کامل براي
شهروندان است که مطابق قانون ، تنها براي بیمه شده اصلی که بیمه پردازي و ایجاد سابقه براي او صورت میگیرد میسر خواهد بود . 

محمد هرمزي با تشریح این مطلب که شهروندان باید به این نکته توجه داشته باشند که بین بیمه شدن ( بیمه پردازي و ایجاد سابقه
فردي ) با تحت پوشش قرار داشتن تفاوت وجود دارد و طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی فرصتی مناسب براي این تغییر و تبدیل

 
وضعیت است .  

وي در ادامه افزود : بیمه زنان خانه دار و مشاغل آزاد براي تمام فرزندان بالاي 18 سال و همسران یکی از بخشهاي این طرح است
یعنی پسر و دختر یک خانواده به جاي اینکه سالهاي متمادي فقط تحت پوشش درمان به واسطه بیمه پردازي پدر یا مادر باشند ،
خود راساً بیمه پرداز اصلی بوده و با ایجاد سابقه در عنفوان سنین جوانی ، در بهترین سالهاي میانسالی از تعهداتی همچون
بازنشستگی بهره مند شوند و یا زن خانواده به صورت جداگانه بیمه شده و در سالهاي پیري بتواند در کنار شوهرش در قالبی مستقل



 
بازنشستگی دریافت نماید .   

معاون تعهدات بیمه اي تامین اجتماعی گیلان ، غیرحضوري بودن و عدم نیاز به مراجعه را از دیگر ویژگی هاي طرح مذکور دانسته و
اظهار داشت : علاقمندان میتوانند با مراجعه به سامانه خدمات غیرحضوري سازمان تامین اجتماعی به نشانی es.tamin.ir و انعقاد

 
قرارداد از این شرایط بهره مند گردند .  

محمد هرمزي یاد آور شد زنان خانه دار ( با حداکثر 50 سال سن ) ، صاحبان حرف و مشاغل آزاد و کسبه و بازاریان و دانشجویان از

 
دیگر اقشار جامعه هدف در این طرح هستند .  

شایان ذکر است تامین اجتماعی گیلان در حال حاضر 450 هزار بیمه شده و 150 هزار مستمري بگیر اصلی دارد ولی با احتساب
افراد تبعی آنها ، حدود یک میلیون و سیصد هزار نفر از جمعیت استان را تحت پوشش قرار داده است .



مشکلات تولیدکنندگان به صورت جدي پیگیري می شود

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/11/05

گروه استان ها- مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می شود و
مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي پیگیري خواهد شد.

گروه استان ها- مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:
توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می
شود و مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت
صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي

 
پیگیري خواهد شد. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز؛ فاطمه سادات حسینی
در بازدید از دو واحد تولیدي نوشت افزار، لوازم هنري و
آموزشی و خمیر بازي و انواع ساعت در شهرك صنعتی
نصیرآباد اظهار داشت: در سال رفع موانع تولید با تلاش

 
مسئولان موانع پیش روي تولیدکنندگان باید برطرف شود. 

وي افزود: حمایت از تولیدکنندگان که در ایام کرونا تعدیل نیرو نداشته و با ظرفیت بالا روند تولید و عرضه محصولات را ادامه داده اند

 
در دستورکار وزارت صمت قرار بگیرد. 

مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده با بیان اینکه تولیدکنندگان کشور در جنگ اقتصادي کشور در مقابل کشورهاي تحریم
کننده ایستاده اند بیان کرد: مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي

 
پیگیري خواهد شد. 

حسینی با تاکید بر استفاده از ظرفیت بانوان کارآفرین تأکید کرد: یکی از برنامه هاي وزارت صمت، تکریم از مقام زن است که بر

 
اساس آن واحدهاي تولیدي و کارخانه جات می بایست براي جامعه زنان اشتغال ایجاد کنند. 

وي با بیان اینکه توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می شود گفت: براي جلوگیري و پراکندگی حوزه بانوان «خانه

 
زنان و بانوان» براي ساماندهی زنان کارآفرین راه اندازي شد. 

مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بانوان به رفع برخی موانع جزئی واحدهاي تولیدي در ستاد تسهیل تأکید کرد و افزود:

 
واحدهاي تولیدي که اشتغال زنان را فراهم می کنند باید مورد توجه مسئولین قرار بگیرند. 

در ادامه رئیس صنعت، معدن و تجارت شهرستان رباط کریم به حضور صنایع کوچک و وجود 6 شهرك صنعتی در این شهرستان
اشاره کرد و گفت: حضور سرمایه گذران در شهرك هاي صنعتی رباط کریم حمایت و توجه مسئولان را می طلبد. 



مهناز ریاضتی تصریح کرد: پتانسل تولید پوشاك در شهرك صنعتی نصیرآباد بسیار بالا است و می توانیم قطب تولید پوشاك جنوب

 
غرب استان تهران شویم. 

رئیس اداره صمت رباط کریم در پایان خاطرنشان کرد: مشکلات واحدهاي تولیدي در حوزه هاي مختلف به ویژه طرح هاي توسعه و

 
تسهیلات که به سمت اشتغال پایدار گام برداشته اند که با تلاش مسئولان فرادستی می تواند برطرف شود. 

انتهاي پیام/



لزوم تسریع در تکمیل طرح پایاب سد سهند

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/11/05

نماینده مردم هشترود در مجلس شوراي اسلامی از کندي اجراي طرح پایاب سد سهند انتقاد کرد.

باشگاه خبرنگاران جوان تبریز - سیدحمزه امینی در جمع
اهالی روستاي عزیز کندي گفت: از 8 هزار هکتار پایاب سد
سهند فعلا 3 هزار هکتار آن بهره برداري شده و هنوز براي

 
5 هزار هکتار آن کاري صورت نگرفته است. 

نرخ 24.5 درصد بیکاري منطقه هشترود است، اگر این 5
هزار هکتار پایاب سد سهند بهره برداري شود در هر هکتار

 
حداقل براي 4 نفر ایجاد اشتغال می شود. 

 
قرار بود از این سد براي آب شرب شهر هشترود آبرسانی شود، ولی این سد آبگیري شده، اما متاسفانه هنوز هیچ اقدامی نشده است. 

کشاورزان هشترود در انتظار دریافت پول زمین هاي خود از وزارت راه هستند ،حدود سه سال از کوبیدن زمین هاي کشاورزي مردم

 
هشترود و ساخت آزادراه هشترود - مراغه گذشته، اما وزارت راه و شهرسازي هنوز پول کشاورزان را پرداخت نکرده است. 

علیرضا توري فرماندار شهرستان هشترود هم به وجود بقعه بایزید بسطامی که جزء آثار باستانی شهرستان محسوب می شود اشاره

 
کرد و گفت: قرار گرفتن این بقعه در روستاي عزیز کندي و کنار آزاد راه پیامبر اعظم (ص) می تواند به قطب گردشگري منطقه شود. 

متاسفانه میراث فرهنگی و صنایع دستی و گردشگري استان نسبت ایجاد و احداث راه دسترسی و تعیین و تکلیف زمین هاي اطراف

 
کشاورزان اقدام نکرده است. 

با ایجاد این منطقه، علاوه بر ایجاد اشتغال و رونق اقتصادي منطقه می توان با ایجاد بازارچه صنایع دستی در اطراف بقعه به رونق این
روستا نیز کمک کرد.



زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/11/05

معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایدرو در مراسم افتتاح شاخه زنان خانه مدیران سازمان مدیریت صنعتی و شبکه ساماندهی
مشاغل بانوان که به مناسبت گرامیداشت مقام زن و مادر برگزار شده بود به نقش و حضور پررنگ زنان در تمامی عرصه هاي

خدمت اعم از آموزش، پزشکی، خدمات درمانی اشاره کرد و گفت: در عرصه صنعت نقش ...

معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایدرو در مراسم افتتاح
شاخه زنان خانه مدیران سازمان مدیریت صنعتی و شبکه
ساماندهی مشاغل بانوان که به مناسبت گرامیداشت مقام
زن و مادر برگزار شده بود به نقش و حضور پررنگ زنان در
تمامی عرصه هاي خدمت اعم از آموزش، پزشکی، خدمات
درمانی اشاره کرد و گفت: در عرصه صنعت نقش بانوان در
مراکزي مانند کنترل کیفیت، مراکز آزمایشگاهی، توسعه،
طراحی و مهندسی چه به لحاظ کمی و چه کیفی بارز بوده

 
است. 

محسن صالحی نیا گفت: حضور زنان در عرصه فعالیت با
توجه به شرایط فرهنگی و اقلیم جغرافیایی تغییر کرده و در برخی مشاغل مانند واحدهاي مهندسی و یا تولید پوشاك بیشتر و در

 
بخش هایی مانند تولید فولاد و خودرو کمتر است. 

رئیس ایدرو با اشاره به اینکه حدود یک سوم کارکنان سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران بانوان هستند ، گفت : دقت و تعهد

 
بانوان متخصص در انجام کارها قابل تقدیر هست. 

صالحی نیا در پایان با ابراز خرسندي از تشکیل شاخه زنان خانه مدیران با دعوت از بانوان متخصص و کارآفرین در اقصی نقاط کشور
گفت : الزام تحقق هدف ارتقا بهره وري و افزایش اشتغال ، زمینه سازي مشارکت حداکثري بانوان به عنوان لایه توانمند نیروهاي

انسانی است.



شهرستان بافق اولویت گردشگري طبیعی استان یزد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/11/05

سرپرست فرمانداري بافق گفت : در سند آمایش، اولویت گردشگري طبیعی به این شهرستان اختصاص یافت.

باشگاه خبرنگاران جوان یزد - محمدعلی صمیمی گفت :
بافق باید از تک محصولی بودن و اشتغال در معدن و
صنایع وابسته به آن خارج شود و به دنبال احیاي فروش و

 
محصولات نخل ها باشد. 

او گفت: 2 هزار هکتار از نخل ها در بافق به صورت پیوسته

 
ثبت ملی شده است و یکی از برنامه هاي توسعه این شهرستان، جایگزین و اصلاح باغ هاي نخل است. 

صمیمی گفت: همان گونه که فولاد به دنبال تکمیل چرخه و تولید میلگرد و دیگر محصولات است، با اصلاح بذر، فرآوري خرما و

 
توسعه محصولات نخل ها نیز می توان گام هاي موثري براي تکمیل چرخه کشاورزي آن برداشت. 

این موضوع را سرپرست فرمانداري بافق در پنجمین نشست شوراي راهبردي انتخاب شهر ها و روستا هاي ملی با حضور معاون وزیر

 
صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی مطرح کرد. 

لیلی رنجبر رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی بافق گفت: با مطرح شدن این شهرستان به عنوان شهر ملی دست

 
بافته هاي نخل، یک برند ویژه براي معرفی توانمندي مردم به وجود می آید. 

به گفته او با این روند موقعیت بسیار مناسبی براي حضور فعالان و هنرمندان صنایع دستی در نمایشگاه هاي بین المللی و ملی فراهم

 
می شود. 

رنجبر می گوید: این امر موجب رونق حصیربافی و صنایع دستی در شهر می شود و می توان در جذب اعتبارات ملی نیز گام هاي

 
مؤثري را برداشت. 

 
او گفت: به دنبال ملی شدن هنر صنایع دستی در سال هاي آتی، امکان معرفی بافق به عنوان شهر جهانی حصیربافی میسر می شود. 

 
علی نوروز زاده شهردار بافق گفت: لزوم پویایی شهر در گرو توجه ویژه به صنعت صنایع دستی است. 



 
او گفت: اسناد سال 1332 شهرداري بافق نشان می دهد که یکی از درآمد هاي صادرات از حوزه دست بافته هاي نخل بوده است. 

انتهاي پیام /ي



کهگیلویه و بویراحمد باید تبدیل به قطب تولید محصولات کشاورزي شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/11/05

یاسوج_ مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی یاسوج گفت: کهگیلویه و بویراحمد توان تبدیل شدن به قطب تولید
محصولات کشاورزي را دارا است.

یاسوج_ مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی
یاسوج گفت: کهگیلویه و بویراحمد توان تبدیل شدن به

 
قطب تولید محصولات کشاورزي را دارا است. 

به گزارش خبرنگار مهر، سید ولی موسوي عصر سه شنبه
در دیدار با فرمانده سپاه فتح استان افزود: کهگیلویه و
بویراحمد کلکسیون زیبایی هاي طبیعی، منابع و نیروي
انسانی بوده و با توجه به ظرفیت هاي خوب، این استان می

 
تواند به قطب بسیاري از تولیدات محصولات کشاورزي تبدیل شود. 

وي مشترك بودن فضاي هنرستان کشاورزي با مجموعه بسیج جامعه کشاورزي و محصور نبودن فضاي این هنرستان را از مهمترین
مشکلات این هنرستان دانست و از رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان خواست تا سازمان بسیج جامعه کشاورزي را به مکانی دیگر

 
در مجموعه جهاد کشاورزي منتقل کرده تا هنرجویان این هنرستان با فراغ بال به تحصیل بپردازند. 

موسوي سپاه را نقطه امید و اعتماد مردم در همه عرصه ها و بحران ها و اطمینان بخش به جامعه دانست و گفت: سازمان بسیج
کشاورزي سپاه فتح استان به عنوان بازوي مهم خدمت رسانی به مردم می تواند در کنار مجموعه جهاد کشاورزي خدمات بهتري به

 
کشاورزان ارائه کنند. 

وي با تقدیر از تلاش فرمانده سپاه فتح استان، نگاه و دغدغه نسبت به بحث اشتغال، معیشت و محرومیت زدایی را یک شاخصه مهم
در سپاه فتح دانست.



آبرسانی 100 روستاي کهگیلویه و بویراحمد هدفگذاري شد

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/11/05

یاسوج_ فرمانده سپاه فتح کهگیلویه و بویراحمد از هدفگذاري آبرسانی به 100 روستا در استان در سال 1401 خبر داد.

یاسوج_ فرمانده سپاه فتح کهگیلویه و بویراحمد از
هدفگذاري آبرسانی به 100 روستا در استان در سال

 
1401 خبر داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، سردار حمید خرمدل عصر سه
شنبه در دیدار رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان افزود:
ساخت 8 هزار سرویس بهداشتی، درخواست آبرسانی به
100 روستا، ساخت 500 خانه مددجویی با مشارکت
کمیته امداد و تهیه و تأمین 3 هزار جهیزیه و همچنین

کمک به برنامه جهش تولید در محصولات راهبردي و مزیت دار توسط مربیان طرح ملی بسیج همگام با کشاورز را براي سال آینده نیز

 
هدف گذاري کرده ایم. 

وي تصریح کرد: خروجی فعالیت ها و برنامه هاي بخش کشاورزي در دولت سیزدهم باید مورد آسیب شناسی قرار بگیرد تا شاهد بهره

 
وري بهتر باشیم. 

خرمدل افزود: در مجموعه سپاه نیز برنامه هاي خوبی در عرصه سازندگی و کشاورزي طراحی و تنظیم کرده ایم که قطعاً در محرومیت

 
زدایی از مناطق محروم و اقشار آسب پذیر جامعه نقش مهمی خواهد داشت. 

خرمدل تصریح کرد: ظرفیت هاي خوبی براي توسعه بخش کشاورزي در استان وجود دارد که باید در برنامه ریزیها مورد توجه جدي

 
قرار گیرد. 

فرمانده سپاه فتح استان ترویج فرهنگ کارآفرینی و توجه به اشتغال را یک ضرورت دانست و گفت: با استفاده صحیح از ظرفیت هاي

 
کهگیلویه و بویراحمد در بخش کشاورزي می توان شاهد رشد و شکوفایی در توسعه و اشتغال استان باشیم. 

وي به جمعیت بالاي عشایري استان و سهم مهم آنان در تولید اشاره کرد و گفت: توجه به این قشر مهم و رفع مشکلات آنان مد نظر

 
قرار گیرد. 

خرمدل افزود: استان کهگیلویه و بویراحمد به نسبت سایر استان ها با توجه به پتانسیل هاي طبیعی و مواهب الهی وضعیت متفاوت

 
تري براي رونق صنعت کشاورزي دارد. 

وي به بیان اینکه فرهنگ کشاورزي از حالت سنتی و قدیمی خارج شده و باید به سمت تکنولوژي هاي نوین در عرصه کشاورزي،



باغداري و دامداري در سطح استان حرکت کنیم، گفت: یکی از مشکلات اساسی در بخش کشاورزي بهره وري پایین محصولات

 
کشاورزي به دلیل علمی نبودن کشاورزي است. 

خرمدل افزود: با آموزش هاي درست به سمت تجاري سازي محصولات کشاورزي متناسب با اقلیم هاي هر منطقه برویم.



ایجاد 77 واحد صنعتی جدید در مناطق محروم شهرکها و نواحی صنعتی

خراسان رضوي

منبع: روزنامه رویداد امروزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/11/05

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی خراسان رضوي گفت: در راستاي معافیتهاي مالیاتی و تخفیف قیمتی در مناطق محروم،
77 واحد صنعتی با اشتغال یکهزار و 78 نفر و سرمایه گذاري یکهزار و 440 میلیارد ریال در شهرکها و نواحی صنعتی محروم

استان که فاقد تقاضاي کافی هستند، به بهره برداري رسیده است.

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی خراسان رضوي گفت:
در راستاي معافیتهاي مالیاتی و تخفیف قیمتی در مناطق
محروم، 77 واحد صنعتی با اشتغال یکهزار و 78 نفر و
سرمایه گذاري یکهزار و 440 میلیارد ریال در شهرکها و
نواحی صنعتی محروم استان که فاقد تقاضاي کافی

 
هستند، به بهره برداري رسیده است. 

مشهد پایگاه خبري رویداد ایران-علی بهرامی زاده با اشاره
به لزوم توجه ویژه به نواحی کمتر توسعه یافته افزود :
فعالیتهاي حمایتی در مناطق محروم استان را شامل برنامه
هاي تمرکز زدایی صنعتی با حمایت از سرمایه گذاري در

این منطقه ها، انعقاد تفاهم نامه با چهار دستگاه اجرایی، احیاي واحدهاي راکد با برنامه هاي پایدار ، رفع موانع تعیین تکلیف

 
قراردادهاي اراضی راکد و ایجاد شهرکهاي صنعتی غیردولتی برشمرد.  

رئیس هیأت مدیره شرکت شهرکهاي صنعتی خراسان رضوي اظهار داشت: در راستاي اجراي برنامه هاي ویژه احیا و ارتقاي ظرفیت از
324 واحد صنعتی راکد تاکنون 110 واحد به چرخه تولید بازگشته اند و استان در زمره رتبه هاي برتر کشور در احیاي واحدهاي

 
راکد است، 62 درصد واحدهاي راکد قابلیت احیا دارند.  

وي ادامه داد: به منظور تسهیل در توسعه کسب و کارها در جهت توسعه اشتغال در حوزه صنایع کوچک و نیز پیرو مصوبه کمیته
پشتیبانی و مانع زدایی و کمیسیون ماده 11 قانون هواي پاك استان، شرایط استقرار 430 قطعه کارگاهی در برخی از شهرکهاي

 
صنعتی استان پیش بینی شده است.  

بهرامی زاده با توجه به افزایش تقاضا در بخش صنعت استان ، کمبود و تامین آب در شهرکها و نواحی صنعتی خراسان رضوي در سال
جاري اشاره و بیان کرد: تاکنون 916 لیتر بر ثانیه (تامین 67 درصد آب مورد نیاز) براي شهرکها و نواحی صنعتی استان تامین شده

 
که نسبت به سال قبل به میزان تامین 907 لیتر بر ثانیه، رشد محسوسی داشته است.  

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی خراسان رضوي در پایان اعلام کرد : یکی از برنامه هاي حمایتی مهم این شرکت در مناطق



محروم و در کل، توسعه شرکتهاي دانش بنیان و ارایه خدمات به این شرکتها است، در این راستا امسال و سال آتی اولویت واگذاري
اراضی و مکانهاي مناسب در شهرکهاي صنعتی به شرکتهاي دانش بنیان اختصاص یافته و خواهد یافت.



راه حل تنظیم بازار خودرو، واردات خودروي خارجی به میزان لازم است

منبع: داناشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/11/05

حسینی کیا گفت: براي تنظیم بازار خودرو راهی جز این نیست که به میزانی که لازم است واردات صورت بگیرد.

حسینی کیا گفت: براي تنظیم بازار خودرو راهی جز این

 
نیست که به میزانی که لازم است واردات صورت بگیرد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا، سید جواد حسینی
کیا نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي
اسلامی در گفتگو با خبرنگار یزدرسا گفت: امروز 40 درصد
بازار خودرو خالی است یعنی حتی اگر خودروسازان کشور
با تمام ظرفیت هم کار کنند باز هم 40 درصد ظرفیت و

 
نیاز کشور باقی است. 

وي افزود: این میزانی که در بودجه سال 1401 آمده است
که حدود 50 هزار خودرو وارد شود فقط 3 درصد بازار را

 
می تواند تأمین کند و باز هم عرضه و تقاضا در بازار خودرو برابر نیست. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: براي تنظیم بازار خودرو راهی جز این نیست که به میزانی که

 
لازم است واردات صورت بگیرد و این واردات نه براي این است که می خواهند خودروسازي را زمین بزنند بلکه براي تنظیم بازار است. 

حسینی کیا خاطرنشان کرد: ارز مورد نیاز جهت واردات خودرو در ازاي صادرات قطعات خودرویی، خدمات نیرو محرکه و ارزي که

 
منشا آن مشخص باشد، تأمین خواهد شد. 

وي اضافه کرد: این نگاه کمیسیون صنایع و معادن مجلس است و در همین رابطه جلسه اي با دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام و
برخی دیگر از اعضاي مجمع داشته ایم و امیدواریم نظر کمیسیون صنایع مورد قبول مجمع تشخیص مصلحت نظام واقع شود و به

 
میزانی که لازم است خودرو وارد کشور شود تا التهابات بازار خودرو را شاهد نباشیم. 

نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس عنوان کرد: اگر این کار صورت بگیرد نقدینی از خودرو جمع خواهد شد و بازار دلالی

 
این عرصه به سمت تولید و اشتغال سوق داده می شود. 

 
حسینی کیا بیان کرد: امروز خودرو خارجی 8 برابر قیمت خودش، دارد در بازار داخلی کشور ما به فروش می رسد. 

انتهاي پیام/



سرپرست دانشگاه بجنورد منصوب شد

منبع: ایسناشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/11/05

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري با صدور حکمی دکتر «محمد شیخ زاده» را به عنوان «سرپرست دانشگاه بجنورد» منصوب
کرد.

به گزارش ایسنا، دکتر زلفی گل در این حکم انتصاب
خطاب به دکتر محمد شیخ زاده آورده است؛ انتظار می رود
با پیروي از آموزه هاي اسلامی، مبانی علمی، روحیه
انقلابی، راهبردهاي اساسی دولت مردمی و برنامه هاي ارائه
شده به مجلس شوراي اسلامی و جلب همکاري استادان،
مدیران و یاوران علمی (کارکنان)، تمامی امکانات مادي و
معنوي دانشگاه را جهت تحقق سیاست ها و برنامه هاي
اسناد بالادستی، مرجعیت و دیپلماسی علمی، توسعه همه
جانبه علم و فناوري، آموزش پژوهش محور، پژوهش
آموزش محور، مهارت افزایی، کارآفرینی، فرهنگ سازي

 
کارتیمی و گروهی و در نهایت اجراي تمامی محورهاي سند «دانشگاه اسلامی» به کار گیرید. 

توفیق روزافزون جنابعالی را در پیش برد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران و منویات رهبر حکیم انقلاب اسلامی،

 
حضرت آیت االله خامنه اي (مدظله العالی)، از درگاه پروردگار متعال خواستارم. 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوري همچنین در نامه اي جداگانه از زحمات و تلاش هاي «دکتر احمد محقر» رئیس سابق دانشگاه بجنورد

 
در مدت تصدي این مسئولیت قدردانی کرد. 

دکتر محمد شیخ زاده دانش آموخته دانشگاه تهران، داراي دکتراي مدیریت رفتار سازمانی و عضو هیات علمی با مرتبه استادیار در
دانشگاه بجنورد است که بیش از این، ریاست دفتر رئیس دانشگاه و مدیریت پژوهش و فناوري دانشگاه بجنورد را برعهده داشته است.

 
وي عضو انجمن مدیریت دولتی ایران است. 

انتهاي پیام



یاسوج درحصارحاشیه نشینی

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/11/05

زیرپوست حاشیه نشینی قارچهاي سمی می روید

 
 

حاشیه نشینی معضلی است که سبب ایجاد آسیب هاي اجتماعی می شود و شهر یاسوج به عنوان مرکز استان کهگیلویه و بویراحمد،

 
100 هزار نفر حاشیه نشین را در خود جا داده است. 

 
رشد سریع شهرنشینی بدون توسعه شاخص هاي اقتصادي و اجتماعی، شهرها را با مشکلات و معضلات متعددي مواجه کرده است. 

بر اساس گزارشات، تحقیقات و آمارهاي مختلف در سال هاي متمادي، آسیب هاي اجتماعی در این مناطق بسیار بوده و هر چه
وضعیت حاشیه نشینی به لحاظ اقتصادي، ضعیف تر و با امکانات کمتري باشد، جرم و فساد نیز در این مکان ها بیشتر ریشه می دواند

 
که این همه متأثر از اقتصاد و فرهنگ است. 

کارشناس علوم اجتماعی با بیان این که تاریخچه حاشیه نشینی در ایران به دهه 1340 شمسی بر می گردد، گفت: شهر یاسوج، مرکز

 
استان کهگیلویه و بویراحمد بیشترین حاشیه نشین را در خود جا داده است. 

 
 



نرگس امیري افزود: حاشیه نشینی با ساخت خانه هایی ناهمگون و بدون رعایت اصول فنی و شهرسازي، آغاز و بار فرهنگی و اقتصادي

 
بزرگی را به شهرها تحمیل می کند. 

وي اظهار کرد: حاشیه نشینی معضلی اجتماعی است که آسیب هاي اجتماعی زیادي همچون بزهکاري، اعتیاد، پخش مواد مخدر،

 
دست فروشی و خدمات کاذب در آن قارچ گونه رشد می کنند و دامنه آن تا کیلومترها را در بر می گیرد. 

امیري تصریح کرد: بهداشت نامناسب از معضلات حاشیه نشینی بوده و در مناطق حاشیه نشین موجب شیوع بیماري هاي مختلف می

 
شود. 

مهاجرت، عامل اصلی پیدایش حاشیه نشینی و اسکان غیررسمی در اطراف شهر یاسوج است و مهاجرین از نقاط مختلف در سوداي
زندگی بهتر و اشتغال و شهرنشینی پا در این راه می گذارند اما با توجه به شرایط اقتصادي و نبود شغل، اسکان در حاشیه شهرها

 
بیشتر می شود و این امر هر ساله بر تعداد حاشیه نشین ها در یاسوج می افزاید. 

 
 

معاون اقتصادي استانداري کهگیلویه و بویراحمد در این راستا گفت: ایجاد زمینه براي مهاجرت معکوس و اشتغالزایی پایدار در

 
روستاها سبب کاهش حاشیه نشینی می شود. 

حشمت االله صمیمی دوست افزود: استان کهگیلویه و بویراحمد به لحاظ ظرفیت ها براي ایجاد اشتغال در روستاها، پتانسیل هاي
بسیار دارد و باید از این پتانسیل ها براي ایجاد اشتغال پایدار استفاده کرد. وي بیان کرد: یکی از برنامه ها در این زمینه، اعطا

 
تسهیلات براي اشتغال و همچنین مسکن روستایی است. 

صمیمی دوست تصریح کرد: در سال هاي اخیر با توجه بیشتر به روستاها و ایجاد زیر ساخت هاي مناسب در روستاها و بهسازي جاده

 
ها و بهره مندي از آب، برق و گاز در روستاها گرایش به سکونت در روستاها بیشتر شده است. 

مهاجرت از روستاها به شهر نگران کننده است نماینده مردم شهرستان هاي بویراحمد، دنا و مارگون در مجلس شوراي اسلامی نیز در
این خصوص گفت: مهاجرت روزافزون روستاییان کهگیلویه و بویراحمد به سمت حاشیه نشینی در شهر یاسوج مرکز استان نگران

 
کننده است. 

مهدي روشنفکر افزود: شهر یاسوج 100 هزار حاشیه نشین دارد و باید براي مهاجرت معکوس در این استان تلاش بیشتري کرد. وي
بیان کرد: ایجاد و راه اندازي طرح هاي اشتغالزا در روستاها، تنها راه کنترل مهاجرت و ایجاد مهاجرت معکوس است. 



روشنفکر اظهار کرد: مهاجرت ها معمولاً از مناطق کمتر برخوردار به سمت یاسوج انجام می شود، گفت: این مناطق نیازمند، احداث

 
مدارس، ایجاد فضاهاي ورزشی، ایجاد طرح هاي اشتغالزا و احداث مسکن در راستاي خروج از محرومیت هستند. 

 
وي افزود: بخش زیادي از مهاجرت ها از مناطق مختلف استان و شهرستان به یاسوج به دلیل نبود امکانات و شغل است. 

 
 

حاشیه نشینی در شهر یاسوج بیشتر متأثر از مهاجرت بوده و مهاجرت یکی از عوامل تغییر جمعیت است که اثرات منفی دراز مدت و

 
کوتاه مدت بسیاري بر ساختارهاي اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی و زیست محیطی دارد. 

مهمترین مشکلات در مناطق حاشیه نشین، مشکلات فرهنگی است و حاشیه نشینی، تقاضا براي منابع آموزشی و پرورشی را بدون

 
ایجاد زیرساخت ها افزایش می دهد. 

نگاهی به مناطق حاشیه نشین در شهر یاسوج، حکایت از این امر دارد که در زیر پوست حاشیه نشینی، قارچ هاي سمی رشد می
کنند که سم آن ها در دراز مدت، زهري می شود بر تن شهر که اقتصاد و فرهنگ را از پاي در می آورد و تنها پادزهر براي این زهر،

کمک به اشتغال پایدار در روستاها و ایجاد زیرساخت هاي مناسب براي کاهش مهاجرت و ایجاد مهاجرت معکوس است.



سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد تومانی شستا د ر ماهشهر

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/11/05

نمایند ه بند ر ماهشهر د ر مجلس با بیان این که سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد تومانی شستا د ر بند ر ماهشهر د ر د ستور

 
کار است،گفت: فاز اول پروژه پتروالفین فن آوران پس از یک د هه فعال می شود . 

حبیب آقاجري د رباره نشست بررسی طرح هاي توسعه اي شرکت هاي پتروشیمی زیرمجموعه شستا د ر بند رماهشهر اظهار د اشت:

 
نشست بررسی طرح هاي توسعه اي شرکت هاي پتروشیمی زیرمجموعه شستا با حضور 

علی رستمی مد یر عامل شرکت سرمایه گذاري تأمین اجتماعی (شستا)، حبیب آقاجري عضو کمیسیون انرژي مجلس شوراي اسلامی

 
و جمعی از مد یران شرکت هاي تابع این هلد ینگ د ر سالن جلسات پتروشیمی فارابی برگزار شد . 

نمایند ه بند ر ماهشهر، امید یه، هند یجان، بند ر امام خمینی(ره) و بخش جولکی د ر مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد : پس از
پیگیري هاي متعد د ، د ر سفر علی رستمی مد یرعامل شستا به بند ر ماهشهر، مقرر شد فاز اول پروژه پتروالفین فن آوران پس از

 
یک د هه و با تامین سرمایه 500 میلیون یورویی فعال شود . 

وي اد امه د اد : همچنین از د یگر مصوبات این نشست، سرمایه گذاري 20 هزار میلیارد تومانی شستا د ر بند ر ماهشهر براي تعریف

 
پروژه هاي جد ید د ر پتروشیمی هاي تابع این هلد ینگ بود . 

نمایند ه بند ر ماهشهر، امید یه، هند یجان، بند ر امام خمینی(ره) و بخش جولکی د ر مجلس یاد آورشد : پروژه طرح توسعه 300
هزار تنی پی.وي.سی پتروشیمی غد یر و اجراي پروژه کلر آلکالی د ر پتروشیمی فارابی و با مشارکت پتروشیمی غد یر از د یگر

 
مصوبات مهم این نشست بود که می تواند نقش مهمی د ر امر اشتغال زایی براي جوانان منطقه د اشته باشد . 

/انتهاي متن/



د ر سفر معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به فارس مطرح شد ؛ بهبود

کیفیت خد مات رسانی به ایثارگران د ر د ستور کار د ولت سیزد هم

منبع: روزنامه خبر جنوبشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/11/05

سید امیرحسین قاضی زاد ه هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران د ر سفري د و روزه براي شرکت
د ر کنگره بین المللی شعر ایثار و زنان عاشورایی، یاد واره شهد اي عملیات هاي کربلاي 4 و 5 و د ید ار با خانواد ه هاي معظم شهد ا
و ایثارگران فارس وارد شیراز شد . معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران د وشنبه پس از اد اي احترام به مقام
والاي شهد ا د ر آغاز سفر د و روزه به استان فارس اعلام کرد : بهبود کیفیت خد مات رسانی به ایثارگران د ر د ستور کار د ولت
سیزد هم است. سید امیرحسین قاضی زاد ه هاشمی با حضور د ر گلزار مطهر شهد اي گمنام تپه ا... اکبر شیراز، ضمن قرائت فاتحه

 
یاد و خاطره شهد ا را گرامی د اشت و به آنها اد اي احترام کرد . 

معاون رئیس جمهور همچنین د ر د ید ار با نمایند ه ولی فقیه د ر استان فارس و امام جمعه شیراز گفت: د ولت رئیسی نگاه بسیار

 
خوبی به ایثارگران د ارد و امید واریم با توجه به این نگاه بتوانیم د ر مسیر بهبود کیفیت خد مات رسانی به این عزیزان حرکت کنیم. 
قاضی زاد ه هاشمی با اشاره به اینکه سفر به فارس، د همین سفر استانی وي د ر د ولت سیزد هم محسوب می شود ، گفت: این
سفرها با محوریت حضور د ر برنامه اي به منظور بزرگد اشت شهد ا برگزار می شود و علاوه بر آن د ید ارهایی با ایثارگران استان نیز د

 
اریم. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود : معاونین و مد یران این بنیاد نیز د ر این سفرها حضور د ارند و میز خد مت با حضور آنان
تشکیل می شود تا ایثارگرانی که به هر د لیلی نیاز به حضور د ر مرکز د اشته باشند ، کار خود را مستقیما د ر خود استان به نتیجه

 
برسانند . 

وي اد امه د اد : رسید گی به مسائل ایثارگران د ر استان ها، به غیر از ملاقات هاي حضوري و وید ئوکنفرانسی است که د ر خود مرکز

 
انجام می شود ، همچنین د ر جلسه شوراي عالی ترویج و توسعه فرهنگ ایثار و شهاد ت استان ها نیز شرکت می کنیم. 

قاضی زاد ه هاشمی با بیان اینکه بخش زیاد ي از مشکلات جامعه ایثارگري جد اي از مشکلات کلی جامعه نیست افزود : مسائلی

 
مانند اشتغال و مسکن د غد غه کلی د ر جامعه است که ایثارگران نیز د ر این زمینه ها د اراي مشکل هستند . 

وي تصریح کرد : تاکنون قسمت اعظم قانون جامع خد مات رسانی به ایثارگران اجرا نشد ه است و د ر حال حاضر نیز محد ود یت
هایی د ر زمینه تأمین بود جه و منابع وجود د ارد ، اما خوشبختانه وي اد امه د اد : وظیفه اصلی و ذاتی بنیاد شهید و امور ایثارگران
فعالیت هاي فرهنگی است که براي این حوزه نیز برنامه ریزي هایی انجام د اد ه ایم و د ر کنار آن از ظرفیت هاي شوراي عالی ترویج

 
و توسعه فرهنگ ایثار و شهاد ت و مشارکت سایر د ستگاه ها استفاد ه می کنیم. 

آیت ا... لطف ا... د ژکام ،نمایند ه ولی فقیه د ر استان فارس و امام جمعه شیراز نیز د ر این د ید ار ضمن آرزوي موفقیت براي
مجموعه بنیاد شهید و امور ایثارگران د ر مسیر خد مت رسانی به ایثارگران گفت: امید واریم با مد یریت خوبی که د ر بنیاد شهید و
امور ایثارگران شکل گرفته است شاهد رفع مشکلات جاري جامعه معزز ایثارگري باشیم تا زمینه براي فعالیت هاي بهتر به منظور

 
ترویج فرهنگ ایثار و شهاد ت فراهم شود . 

زیارت حرم مطهر حضرت احمد بن موسی شاهچراغ (ع)، د ید ار با آیت ا... د ژکام نمایند ه، ولی فقیه د ر استان فارس و امام جمعه
شیراز و حضور د ر شوراي ترویج فرهنگ ایثار و شهاد ت استان از د یگر برنامه هاي سفر معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و

 
امور ایثارگران به استان فارس است. 

/انتهاي متن/





توضیح شرکت گاز استان تهران در باره قطع گاز برخی واحدهاي شهرك

صنعتی شمس آباد

منبع: تابناكشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/11/05

 
توضیح شرکت گاز استان تهران در باره قطع گاز برخی واحدهاي شهرك صنعتی شمس آباد 

سخنگوي شرکت گاز استان تهران در باره علت قطع گاز واحدهاي تولیدي شهرك صنعتی شمس آباد، با بیان اینکه براي پیشگیري از
قطع گاز مصارف خانگی ، اعمال محدودیت براي مصرف گاز طبیعی در بخش هاي مختلف، اجتناب ناپذیر است، گفت که با وجود

 
اخطاریه قطع گاز، برخی واحدهاي صنعتی توجهی نکردند. 

امیرحسین جاودان روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
در باره پیشگیري از قطع گاز مصارف خانگی و همچنین کمک به
واحدهاي صنعتی در شرایط سخت زمستان، توضیح داد: براي
خدمت رسانی مناسب به واحد هاي صنعتی و تولیدي مستقر در
شهرك هاي صنعتی و کسب رضایت آنها، هماهنگی جهت
تحویل سوخت دوم براي ذخیره سازي بعمل آمده و قریب به
اتفاق واحد هاي صنعتی مشمول این طرح در استان در حال

 
حاضر از سوخت دوم بهره مند هستند. 

وي تاکید کرد: باوجود توصیه و تاکید ادارات گازرسانی و در
نهایت اخطاریه قطع گاز به واحد هاي صنعتی براي انجام مراحل

اداري دریافت سوخت دوم، متاسفانه برخی از واحد هاي صنعتی و تولیدي این شهرك صنعتی تاکنون براي این موضوع اقدامی نکرده

 
اند. 

 
این مسئول یادآور شد: در ضمن نامه پیش بینی و تامین سوخت دوم در مهرماه امسال توزیع شده است. 

شهرك صنعتی شمس آباد به عنوان بزرگترین شهرك صنعتی خاورمیانه در 35 کیلومتري جاده قدیم قم - تهران قرار گرفته است،
این شهرك هم اکنون با استقرار یکهزار و 927 واحد صنعتی بزرگ و کوچک در خود زمینه اشتغال 37 هزار و 580 نفر را فراهم کرده

 
است. 

در این راستا مدیرعامل شرکت خدماتی شهرك صنعتی شمس آباد نیز ، گفت: گاز 15 واحد تولیدي این شهرك از روز گذشته بدون

 
هماهنگی قبلی قطع و موجب اختلال اشتغال حدود 800 تا یکهزار کارگر شده است. 

مسلم ولی پور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، اظهار داشت: اداره گاز بخش حسن آباد فشافویه در چند روز گذشته نامه اي مبنی بر

 
استفاده بهینه از گاز به واحدهاي تولیدي نوشته ولی به هیچ عنوان موضوع قطع گاز به واحدها ابلاغ نشده است. 

وي با تاکید براینکه قطع گاز واحدهاي تولیدي باید از 72 تا 48 ساعت قبل به صاحبان اطلاع رسانی شود تا ضرر این واحدها به
حداقل برسد، خاطرنشان کرد: گاز واحدهایی در حوزه صنایع سلولزي مانند کارخانه هاي کارتن سازي، تولید ام دي اف، صنایع کانی



 
هاي غیر فلزي مانند سنگبري ها و صنایع فلزي قطع شده است. 

ولی پور اضافه کرد: خوشبختانه گاز واحدهایی که داراي کوره هستند هنوز قطع نشده است ولی باید اداره گاز با هماهنگی بیشتري

 
اقدام به قطع سوخت واحدهاي صنعتی کند. 

وي با بیان اینکه گاز واحدهایی قطع شده است که از آن براي گرمایش محیط کار استفاده می کنند، افزود: سردي سوله هاي کارخانه

 
ها موجب اختلال در کار کارگران و کاهش بازدهی واحدهاي صنعتی شده است. 

ولی پور تاکید کرد: اداره گاز باید از قبل با صاحبان صنایع هماهنگ می کرد تا این واحدها نسبت به تهیه سوخت مورد نیاز خود مانند
نفت و گازوییل اقدام کنند.



کروز و قانون هایی که زیر گرفت

منبع: نسیمشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/11/05

اولین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز روز شنبه 2 بهمن ماه سال جاري در شعبه 4 دادگاه ویژه مفاسد
اقتصادي به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد.

اولین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز روز شنبه 2 بهمن ماه سال جاري در شعبه 4 دادگاه ویژه مفاسد اقتصادي

 
به ریاست قاضی صلواتی برگزار شد. 

29تیر 1393 سومین گزارش تحقیق و تفحص از خودروسازي در
جلسه علنی در مجلس قرائت شد فقط چند صفحه از آن گزارش
540صفحه اي منتشر شد و در اختیار رسانه ها قرار گرفت؛ اما
در همین چند صفحه به نکات قابل تاملی اشاره شده بود. در آن
گزارش آمده بود شرکت هاي کروز، عظام و صنایع سندان
ایرانیان، تامین کننده انحصاري بیش از 30درصد قطعات و
سیستم هاي خودروهاي پرتیراژ شرکت ایران خودرو هستند.
همچنین یکی از قطعه سازان با ترفندهاي مختلف، درمجموع
مالک نزدیک به 27درصد سهام شرکت ایران خودرو شده و

شیطنت هایی نیز براي توقف تولید انجام داده است. پس از گذشت چندین سال، تا اینکه 10 مهر 1398 اولین جلسه محاکمه گروه
قطعه سازي عظام به اتهام قاچاق سازمان یافته و حرفه اي قطعات خودرو به مبلغ 764 میلیون دلار برگزار شد. 18 آذر 1399
غلامحسن اسماعیلی در پاسخ به سوال یکی از رسانه ها که سرنوشت اتهامات گروه عظام چه می شود، گفت: «یک بخش مربوط به
مجازات است که برابر با تصمیم دادگاه انجام می شود. در این پرونده هم به موضوع تولید و اشتغال و به بازگشت تسهیلات نظام بانکی
و مطالبات معوق توجه داریم.» از کلیات اظهارات سخنگوي سابق دستگاه قضا این طور برداشت می شود که قوه قضائیه به خاطر
رعایت برخی مصالح عمومی، تخفیف هایی به این قطعه ساز داده است. اما این روزها جلسات یکی دیگر از بزرگ ترین قطعه سازان
کشور درحال برگزاري است. اتهام این قطعه ساز، قاچاق حرفه اي و سازمان یافته قطعات خودرو به ارزش نزدیک به 34 هزار
میلیاردتومان در فاصله سال هاي 1392 تا فروردین سال 1399 است. آنچه در ادامه می آید، خلاصه اي از جزئیات کیفرخواست سه

 
جلسه دادگاه «گروه کروز» است که طی روزهاي دوم، سوم و چهارم بهمن امسال برگزار شده است. 

 
اتهام 34 هزار میلیارد تومانی 

اولین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز روز شنبه 2 بهمن ماه سال جاري در شعبه 4 دادگاه ویژه مفاسد اقتصادي به
ریاست قاضی صلواتی برگزار شد. براساس کیفرخواست قرائت شده از سوي امیر فولادي، نماینده دادستان، متهم ردیف اول پرونده
حمید کشاورز توچایی، داراي تابعیت ایرانی-آمریکایی به مشارکت عمده در نظام اقتصادي کشور از طریق سردستگی گروه مجرمانه در
زمینه قاچاق حرفه اي و سازمان یافته قطعات خودرو به میزان 33 هزار و 961 میلیارد و 686 میلیون و 419 هزار و 100 تومان در
فاصله سال هاي دي ماه 1392 تا 22 فروردین سال 1399 از مجراي مشارکت در پرداخت رشوه به کارکنان گمرك به شرح اتهامات



انتسابی به متهمان ردیف 12 تا 17، متهم است. وي همچنین به مشارکت در اخلال در توزیع مایحتاج عمومی از طریق گرانفروشی
قطعات خودرو به عنوان نیازمندي هاي عمومی و تحصیل مال از طریق نامشروع به میزان 220 میلیون و 443 هزار و 78 دلار از
شرکت هاي خودرو سازي سایپا و ایران خودرو در حد فاصل سال هاي 95 تا 98 متهم است. این موارد اتهام براي محمد علی پور

 
فطرتی، داراي تابعیت ایرانی کانادایی که حالا متواري هم هست؛ عینا ذکر شده است. 

طبق کیفرخواست قرائت شده در اولین جلسه دادگاه کروز، در ردیف سوم ناصر عبدالحسینی، مدیرعامل شرکت کروز و در ردیف
چهارم تا هفتم سید علیرضا میرآقایی، نوید غریب، سید نوید طاهري و سعید رنجبر، همگی کارمند شرکت کروز متهم به اخلال عمده
در نظام اقتصادي کشور از طریق معاونت در قاچاق سازمان یافته و حرفه اي قطعات خودرو با استفاده از اسناد مجعول و وساطت در
پرداخت رشوه به کارمندان گمرك هستند. در ردیف هشتم تا دهم سهیل مومنی آبکنار، رضا تقوي بیات و بهروز پشنگ، هر سه نفر
کارمند کروز و در ردیف یازدهم بهنام نیک نام ترخیص کار شرکت همگی متهم به معاونت در اخلال عمده در نظام اقتصادي کشور از
طریق معاونت در قاچاق سازمان یافته و حرفه اي قطعات خودرو هستند. در ردیف هاي دوازدهم تا هجدم آقایان غلامرضا فاتحی،
محمدرضا اسدي، شاپور کرمخانی، حمید عزیزي، عبدالرضا گودرزي و علی واعظی کارمند گمرك همگی متهم به معاونت در قاچاق

 
سازمان یافته و حرفه اي قطعات خودرو به نفع شرکت کروز هستند. 

 
حمله اختاپوسی به سهام خودروسازي 

یکی از اولین اتهاماتی که درخصوص عملکرد این قطعه ساز همواره مطرح بوده، حرکت چراغ خاموش براي خرید سهام خودروسازان
بوده است. کارشناسان اقتصادي می گویند خرید سهام خودروسازي از سوي قطعه سازان یک اقدام خطرناك منجر به ایجاد انحصار

 
است که دولت و نهادهاي نظارتی باید جلوي آن را بگیرند. 

اما براساس کیفرخواست قرائت شده در دادگاه کروز، شرکت کروز از سال 89 خرید سهام شرکت هاي خودروسازي را آغاز کرده است.
این شرکت در ابتدا بلوك 11.3 درصدي سهام ایران خودرو را از طریق شرکت تدبیر سرمایه خریداري کرده و از همان ابتدا قصد به
عضویت در آوردن یکی از افراد وابسته به خود را در هیات مدیره شرکت ایران خودرو داشته است که شوراي رقابت با این اقدام غیر

 
قانونی کروز مخالفت می کند. 

در ادامه شرکت کروز یک شرکت صوري به نام شرکت پیشگامان گلیار تشکیل می دهد و سهام خریداري شده از ایران خودرو را در
اختیار این شرکت قرار می دهد و فردي به نام امیري را به عنوان نماینده خود در هیات مدیره ایران خودرو معرفی می کند. میزان
قرارداد شرکت کروز در سال 76 با شرکت ساپکو مبلغ 6 و نیم میلیارد تومان بوده و با توجه به رانت و انحصار ایجاد شده در شرکت
ایران خودرو، در حال حاضر این رقم به بیش از 2 هزار و 300 میلیارد تومان رسیده است. بررسی ها نشان می دهد شرکت کروز با
داشتن 26.9 درصد از سهام ایران خودرو و تملک چند درصد از سهام سایپا و تملک 62.9 درصد گروه خودرو سازي بهمن براي خرید

 
این شرکت ها حق تقدم دارد. 

 
ترفند کروز براي توقف تولید خودرو 

6 دي 1400 هوشنگ احمدي، رئیس هیات مدیره سایپا لجستیک در گفت وگو با یکی از رسانه ها مدعی شد: «فساد اقتصادي که در
درون خودروسازي وجود دارد و از خارج از دولت هم حمایت می شود، از سوي برخی قطعه سازانی است که در تعیین مدیرعامل نقش
دارند و این شرکت ها همان هایی هستند که بعدا می خواهند قطعه موردنیاز خودروسازان را تامین کنند.» وي به نکته عجیبی اشاره
می کند. مدعی است فرض کنید مثلا شرکت سایپا بخواهد تولیدش را به 2 میلیون دستگاه در سال برساند، قطعه ساز فشار می آورد



که تولید را با ظرفیت واقعی انجام نده و بیا مثلا روي 800 هزار یا 700 هزار دستگاه. چرا؟ خب شما بهانه بیاور که قطعه کم داري و
من هم که قطعه ساز هستم، می گویم قطعه کم دارم تا قیمت {خودرو} نشکند. هوشنگ احمدي ادامه می دهد باوجود اینکه ما
ظرفیت بالایی براي تولید خودرو داریم، اما به خاطر فسادي که بین قطعه سازان و خودروسازان وجود دارد، ظرفیت تولید آزاد نمی
شود تا تیراژ تولید بالا رفته و قیمت پایین بیاید. رئیس هیات مدیره سایپا لجستیک در ادامه می گوید قطعه سازان بخش خصوصی با
لابی هاي خودشان مدیرعامل ایران خودرو و سایپا را انتخاب می کند و بعدا خودشان از همین طریق به رانت هاي گسترده اي دست
پیدا می کنند. وي می گوید این یکی از دلایل ضرردهی ایران خودرو و سایپا است. وي می گوید اینکه چرا از شرکت خودروسازي

 
فقط سایپا و ایران خودرو ضرر می دهند، مادر این ضرردهی به اقدامات قطعه سازان برمی گردد. 

اینکه سخنان رئیس هیات مدیره سایپا لجستیک چقدر واقعیت دارد، بماند؛ اما حالا در دادگاه کروز از نقش این قطعه ساز در توقف
تولید ایران خودرو سخن به میان آمده است. در این خصوص نماینده دادستان در جلسه اول دادگاه کروز می گوید با استناد به گزارش
سازمان بازرسی کل کشور، عدم تامین قطعات از سوي شرکت ساپکو از تاریخ 17 فروردین سال 1392 تا تاریخ 29 آبان سال 1392
براي شرکت ایران خودرو منجر به کاهش تولید به میزان 18 هزار و 985 دستگاه خودرو شده است. براساس اظهارات نماینده
دادستان، هم اکنون سهام شرکت ایران خودرو به شرکت تدبیر سرمایه آراد انتقال داده شده است و نماینده شرکت کروز در ایران
خودرو توسط حمید کشاورزتوچایی تعیین می شود. وي ادامه می دهد با عضویت شرکت کروز در هیات مدیره ایران خودرو زمینه
فروش گران قطعات خودرو به این شرکت فراهم شده است و اسناد نشان می دهد این شرکت میزان ارز کالا هاي ترخیصی به
گمرکات را بیشتر از ارز پرداختی اعلام می کرد و طبق گزارش سازمان حمایت از مصرف کننده و وزارت صمت حدود 220 میلیون
دلار گرانفروشی شرکت کروز به شرکت هاي خودروساز در طول سال هاي 95 تا 98 مشخص شده است که شرکت هاي خودروسازي
در قیمت تمام شده خودرو محاسبه و از مردم دریافت کرده اند، در نتیجه 220 میلیون دلار از جیب مردم خارج شده است که این

 
موضوع موجب افزایش قیمت خودرو در طول سال هاي گذشته شده است. 

 
ردپاي برادر حسن روحانی 

امیر فولادي، نماینده دادستان، در اولین جلسه دادگاه کروز می گوید: «حسب گزارش معاونت حقوقی سازمان اطلاعات سپاه حد
فاصل تاریخ 10 آذرماه 1394 تا 17 دي ماه همان سال مجموعا مبلغ 16 میلیارد و 200 میلیون ریال طی 38 تراکنش بانکی از
حساب محمد علی پور فطرتی به حساب آقاي مسعود احمدي زاده در بانک صادرات از مرتبطین حسین فریدون واریز شده است.
استفاده حسین فریدون از حساب هاي مسعود احمدي زاده جهت دریافت رشوه و حق حساب از رسول دانیال زاده تایید شده است و
موجب محکومیت مسعود احمدي زاده به اتهام فراهم کردن بزه ارتشا از طریق دراختیار قراردادن حساب بانکی به حسین فریدون به
15 سال حبس تعزیري شده است. پرونده وجوه دریافتی حسین فریدون و مسعود احمدي زاده از شرکت کروز در شعبه بازپرسی

 
درحال رسیدگی است. در حال حاضر مسعود احمدي زاده در خارج از کشور است.» 

نماینده دادستان در ادامه گفت: «طبق گزارش اطلاعات سپاه مبلغ 6 میلیارد ریال در 2 فقره، 11 میلیارد ریال در یک فقره بابت
انتخابات مجلس نهم توسط شرکت کروز انجام و به تایید حمید کشاورز توچایی رسیده است. طبق رد یابی ها مبالغ مذکور به منظور
انتخابات به حسین فریدون و مرتبطین او پرداخت شده است.» امیر فولادي بیان کرد: «ردیابی چک هاي پرداختی شرکت کروز نشان
می دهد مبالغ بعد از چند ماه به حساب مسعود احمدي زاده واریز شده است. طبق بررسی ها مشخص شد وجوه واریزي به حساب
مسعود احمدي زاده متعلق به حسین فریدون بوده و مسعود احمدي زاده به عنوان صندوق مالی حسین فریدون ایفاي نقش می کرده
است.» وي ادامه داد: «با توجه به اینکه شرکت کروز یک شرکت خصوصی بوده است نشان می دهد حمید کشاورز و فطرتی براي
پیشبرد کار خود اقدام به پرداخت این مبالغ به مسعود احمدي زاده می کردند تا مسیر هاي کاري آنها از طریق حسین فریدون هموار

 
شود.» 



 
جعل سند از سال 1392 

امیر فولادي، نماینده دادستان در جلسه دوم دادگاه کروز بیان می دارد: «متهم غریب در پاسخ به این سوال که پرفرم هاي خرید
خارجی توسط چه کسانی انجام می شد؟ گفته است کارشناسان خرید خارجی شرکت این کار را انجام می دادند و شرکت هاي
خارجی از این موضوع خبر نداشتند. مقدار کالا و ارزش آن توسط مدیران شرکت تعیین می شد و از سال 92 روال جعل اسناد براي
ترخیص کالا وجود داشته است.» وي ادامه داد: «در بازرسی انجام شده از دفتر کار میرآقایی، 3 مهر مربوط به شرکت خارجی در
گاوصندوق کشف شده که طبق قانون مطابق جعل سند است و متهم غریب گفته که بار ها مشاهده کرده است اسناد و فرم هاي
ترخیص در دفتر آقاي میرآقایی مهر می شود.» نماینده دادستان بیان کرد: «نوید غریب از سال 95 در واحد خرید خارجی شرکت
کروز مشغول به کار شده و از سال 97 مسئول ثبت سفارش شرکت بوده است. وي در اعترافات اعلام کرده که تا سال 97 متوجه
نشده پرفرم هاي ثبت سفارش جعلی هستند، زیرا قبل از آن به اسناد توجه نمی کرده و به امضا ها اعتماد داشته و هیچ گونه دخل و

 
تصرفی در جعل نداشته است.» نماینده دادستان ادامه داد: «متهم رنجبر به صراحت دستکاري در پرفرم ها را تایید کرده است.» 

نماینده دادستان ادامه داد: «طبق گزارش بانک مرکزي شرکت کروز درطول سال هاي 92 تا 98 حدود یک میلیارد و 380 میلیون و
439 هزار و 435 دلار ارز دولتی از شبکه بانکی دریافت کرده است که بیشترین ارز پرداختی در بین قطعه سازان کشور محسوب می
شود.» فولادي گفت: «با رصد هاي صورت گرفته مشخص شد محموله هاي شرکت کروز داراي شرایط قاچاق هستند و بازپرس شعبه
8 تعداد 6 فقره از محموله هاي قاچاق متعلق به شرکت کروز را در گمرك فرودگاه امام(ره) و گمرك بندر شهیدرجایی متوقف کرده
است. با تخلیه سیستم هاي بخش خرید خارجی شرکت کروز مشخص شد این شرکت صد ها مهر و سربرگ خارجی را با استفاده از
نرم افزار آماده و در زمان ترخیص کالا از آنها استفاده کرده است. تعداد اظهارنامه هاي شرکت کروز در گمرکات نزدیک به 26 هزار و

 
703 عدد و ارزش آنها معادل یک میلیارد و 800 میلیون دلار است.» 

نماینده دادستان بیان کرد: «حدود 95 درصد مهر هاي موجود که در گمرك به کار برده شده است با اسناد کشف شده منطبق بود و
مجموع کالا هاي قاچاق کشف شده از شرکت کروز در گمرکات حدود یک میلیارد و 734 میلیون و 583 هزار و 841 دلار است که از
این مقدار 155 میلیون و 892 هزار دلار مربوط به کالا هاي فاقد اسناد ترخیص هستند.» وي گفت در بازرسی از شرکت کروز مهر
هاي جعلی و اسناد رشوه کشف شده است. نماینده دادستان ادامه داد: «تیم خرید خارجی شرکت کروز توسط میرآقایی هدایت می

 
شده است و تمام افراد زیر نظر آقایان کشاورز و فطرتی بوده اند.» 

 
راز تهیه مهر هاي جعلی 

نماینده دادستان در رابطه با اتهامات سعید رنجبر متهم ردیف هشتم پرونده می گوید: «متهم رنجبر از سال 92 به عنوان کارمند در
شرکت کروز مشغول به کارشده و سال 93 مسئول ترخیص کالا از گمرك بوده است؛ وي براي ترخیص کالا ها از گمرك از اسناد
مجعول استفاده می کرده است. رنجبر در اعترافات خود درخصوص استفاده از اسناد جعلی گفته که اینجانب درجریان استفاده از مهر
هاي جعلی براي ثبت سفارش بوده ام، اما خودم از آنها استفاده نمی کردم.» نماینده دادستان بیان کرد: «متهم رنجبر در رابطه با
دلایل تغییر ارزش کالا در پرفرم ها گفته است شرکت این کار را براي منفعت بیشتر انجام می داده است. پرفرم هاي تهیه شده به
آقاي نوید غریب تحویل داده و از آنها براي ثبت سفارش در وزارت صمت استفاده می شد.» نماینده دادستان گفت: «متهم رنجبر در
پاسخ به این سوال که چرا شرکت در ثبت سفارش کلی گویی می کرده گفته است شاید شرکت قصد داشت درگیر تعرفه هاي

 
گوناگون نشود.» 



 
انعام کارمندان دولت فراموش نشود! 

در جلسه دوم دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز که روز یکشنبه، 3 بهمن ماه در شعبه 4 دادگاه ویژه مفاسد اقتصادي به ریاست
قاضی صلواتی برگزار شد، فولادي درخصوص ادله انتصابی به متهم ناصر عبدالحسینی سخا، مدیرعامل شرکت کروز و متهم ردیف سوم
پرونده اظهار کرد: «طبق اعترافات متهمان میرآقایی و طاهري دستور پرداخت هدایا به افراد متخلف را از آقاي سخا می گرفتند.»
نماینده دادستان بیان کرد: «متهم رنجبر درخصوص اعطاي خودرو به کرمخانی مسئول گمرك فرودگاه امام خمینی(ره) گفته است
کرمخانی براي رفت وآمد هاي روزانه درخواست خودرو کرده بود که این موضوع با آقاي سخا مطرح و تایید شد و یک دستگاه
خودروي مزدا 3 به کرمخانی تحویل داده شد.» نماینده دادستان ادامه داد: «متهم رنجبر درمورد عیدي هاي سالانه به کارمندان دولت
گفته است لیست عیدي ها هرساله تهیه و پس از تایید میرآقایی مدیر خرید هاي خارجی و آقاي سخا پرداخت می شد و بدون تایید

 
آنها پرداخت هدیه به کارکنان گمرك بندر شهیدرجایی ممکن نبود.» 

 
بدون رشوه به دولتی ها کار پیش نمی رفت! 

امیر فولادي، نماینده دادستان در ادامه دومین جلسه از دادگاه کروز به یک نکته تاسف آور اشاره می کند. وي بیان کرد: «متهم رنجبر
درباره سازوکار پرداخت هدایا گفته که به دلیل تعدد زیاد مراجعه به گمرك، هدایا پرداخت می شد و به دلیل اینکه پرداخت هدیه به
یک عرف تبدیل شده بود. درصورت عدم پرداخت هدیه کار هاي شرکت کروز به کندي انجام می شده است. هدایا درقالب کارت
هدیه، سکه، خودرو و قطعات خودرو پرداخت می شد.» نماینده دادستان ادامه داد: «طبق گفته متهمان، مواقعی که در زمان ترخیص
کالا از گمرك اختلاف وزن بین کالا و اظهارنامه ها پیش می آمد، دستور پرداخت هدیه داده می شد.» وي گفت: «متهم غریب گفته
است که اگر هدایا به افراد مختلف در ادارات پرداخت نمی شد، بعد از چندماه کار ها به کندي پیش می رفت و رفتار آنها نشان می
داد که هدیه اي از سمت شرکت دریافت نکرده اند و مکاتبات را به تاخیر می انداختند. سال 98 یک ساعت مچی به معاونت ارزي
شعبه مرکزي یکی از بانک ها به عنوان هدیه نوروزي داده شد.» نماینده دادستان ادامه داد: «متهم غریب در پاسخ به این سوال که
هدایا به مدیران کدام سازمان ها پرداخت می شده است، گفته که هدایا به وزارت صمت دفتر نیرومحرکه خودرو، دفتر برق و
الکترونیک، دفتر ستاد تسهیل، صنایع استان تهران، پشتیبانی گمرك ایران، پشتیبانی توسعه تجارت، سازمان استاندارد ونک، سازمان
استاندارد پونک، بانک مرکزي شامل دفتر تخصیص ارز، کارشناس تخصیص ارز و دفتر مقررات و سیاست ها پرداخت شده است.» وي
افزود: «لیست پرداخت هدیه ها از سیستم هاي شرکت استخراج و به متهم غریب داده شده که وي پرداخت هدیه به 306نفر را تایید

 
کرده است.» نماینده دادستان بیان کرد: «متهم رنجبر پرداخت هدیه به لیست 198نفره از کارکنان گمرك را نیز تایید کرده است.» 

 
دریافت قطعات خودرو به عنوان رشوه! 

4 بهمن سومین جلسه دادگاه رسیدگی به پرونده شرکت کروز در شعبه 4 دادگاه ویژه مفاسد اقتصادي به ریاست قاضی صلواتی برگزار
شد. فولادي، نماینده دادستان درباره عناوین اتهامی متهم سیدنوید طاهري گفت: «سیدنوید طاهري از سال 91 در شرکت کروز
مشغول به کار شد و سال 98 مسئول حمل و لجستیک این شرکت شد و کار هاي ترخیص کالا را انجام می داد.» وي افزود: «براساس
اقاریر متهمان فرآیند پرداخت رشوه به کارکنان گمرك توسط طاهري انجام می شد. سیدنوید طاهري در رابطه با علت پرداخت رشوه
به کارکنان گمرك گفته که پرداخت هدیه علاوه بر اینکه عرف بوده، به دلیل اینکه تعداد دفعات مراجعه به گمرك زیاد بوده، اگر هدیه
پرداخت نمی شد، کار ها با تأخیر انجام می شد.» نماینده دادستان تصریح کرد: «استراتژي شرکت پرداخت هاي سنگین نبود و بیشتر
کارت هدیه هایی با مبالغ پایین بود.» امیر فولادي بیان کرد: «متهم طاهري در اعترافات خود گفته است در مواردي که وزن کالا با
اسناد ثبت سفارش اختلاف داشت و مجبور به ترخیص فوري کالا بودیم، مبالغی را به عنوان هدیه پرداخت می کردیم. در مواردي نیز
هدیه ها به صورت قطعات خودرو داده می شد.» نماینده دادستان گفت: «متهم طاهري در رابطه با علت جعل اسناد گفته است در



اغلب موارد به دلیل اینکه زمان براي ارسال اسناد به شرکت هاي خارجی کم بود، این کار توسط مسئولان واحد خرید خارجی انجام
می شد و از فایل ها اسکن رنگی گرفته می شد. در مواردي نیز نوع ارز پرداختی ازسوي بانک مرکزي با نوع ارز ثبت سفارش کالا
متفاوت بود و زمان براي تبدیل ارز وجود نداشت. در این موارد اسناد ثبت سفارش توسط واحد خرید تنظیم می شد.» فولادي در
ادامه عنوان کرد: «متهم طاهري در پاسخ به این سوال که آیا گمرك از جعلی بودن اسناد خبر داشته است، گفته که بنده درجریان
مراودات شرکت با گمرك نبودم، اما به دلیل اینکه کالا ها ترخیص می شدند به نظر می رسد گمرك اسناد را قبول می کرده است.»
نماینده دادستان ادامه داد: «متهم رنجبر در اعترافات خود گفته است اسناد با تأیید آقاي سخا مدیرعامل، آقاي میرآقایی مدیر خرید

 
خارجی شرکت و طاهري مدیر لجستیک شرکت صادر می شد.» 

 
پرداخت رشوه به 67 مدیر و 198 کارمند گمرك! 

نماینده دادستان در ادامه جلسه سوم دادگاه کروز بیان کرد: «با تحقیقات انجام شده از شرکت کروز اسنادي به دست آمده که نشان
می دهد این شرکت رشوه هاي کلانی به مدیران گمرك پرداخت کرده است. همچنین سیدنوید طاهري در سال 93 به 67 نفر از
مدیران گمرك شهیدرجایی رشوه پرداخت کرده است. این رشوه ها شامل سکه هاي تمام بهار آزادي، نیم سکه، ربع سکه و کارت

 
هدیه می شود.» 

نماینده دادستان سپس ادامه داد: «همچنین لیستی مبنی بر پرداخت رشوه به 198 نفر از کارکنان گمرك در سال 98 به تایید متهم
طاهري رسیده است.» قاضی صلواتی خطاب به نماینده دادستان گفت: «مواردي از لیست رشوه پرداختی به کارکنان گمرك به همراه
سمت آنها را قرائت کنید.» نماینده دادستان لیستی از کارمندان و مسئولان وقت گمرك ازجمله جانشین سالن گمرك فرودگاه امام
خمینی(ره)، ارزیاب درب خروج گمرك تهران، جانشین گمرك فرودگاه امام خمینی(ره)، مسئول انبار هاي گمرك فرودگاه امام
خمینی(ره) و رشوه هاي دریافتی ازسوي این افراد را قرائت کرد. در ادامه قاضی صلواتی گفت: «21 نفر از مسئولان گمرك فرودگاه

 
امام خمینی(ره) رشوه دریافت کرده اند.» 

 
به 3 مدیر فرودگاه 95 سکه داده شده است 

نماینده دادستان درخصوص رشوه به کارکنان مراکز دولتی گفت: «متهم رنجبر درباره میزان رشوه به کارکنان فرودگاه امام
خمینی(ره) گفته که به کرم خانی معاون گمرك فرودگاه امام(ره) 30 سکه بهار آزادي، طاهري معاون گمرك فرودگاه امام خمینی(ره)
25 سکه بهار آزادي، جانشین سالن فرودگاه امام، کارشناس درب خروج گمرك فرودگاه امام، کارشناس بازبینی گمرك فرودگاه امام و
40 سکه به مدیرکل گمرك فرودگاه امام خمینی(ره) رشوه پرداخت شده است.» نماینده دادستان بیان کرد: «متهم رنجبر دلیل
پرداخت رشوه را تسریع در انجام کار ها و نمک گیر کردن کارکنان گمرك اعلام کرده است.» نماینده دادستان در ادامه با قرائت
بخش هاي دیگري از کیفرخواست اظهار داشت: «متهم طاهري گفته است به مسئول درب گمرك شهیدرجایی یک عدد خودروي
سمند، معاون فنی گمرك امام خمینی(ره) یک دستگاه خودروي ساندرو و به معاون مسافري گمرك امام خمینی(ره) یک دستگاه

 
مزدا3 به قیمت کارخانه داده شده است.» 

 
چک یک میلیاردي براي رشوه 

نماینده دادستان در جلسه دوم دادگاه کروز بیان داشت: «متهم غریب گفته که میرآقایی به او دستور داده که به کارمند درب خروج
گمرك بابت 10 سند، مبلغی پرداخت کند. لیست هدایاي پرداختی به کارکنان گمرك در سال 95 شامل 105 سکه تمام بهار آزادي،
179 نیم سکه، 124 ربع سکه، صد ها کارت هدیه با مبالغ مختلف، هدایاي نفیس و گوشی هاي تلفن همراه را شامل می شد. حدود



 
51 سکه تمام بهار و چندین نیم سکه و ربع سکه نیز به مدیران ارزي بانک هاي عامل داده شده است.» 

نماینده دادستان ادامه داد: «در بازرسی ها از دفتر شرکت، ته چکی به مبلغ یک میلیارد و 250 میلیون تومان در سال جاري در وجه
نوید غریب براي پرداخت هدایا صادر شده است.» وي گفت: «نوید غریب در اعترافات گفته است زمانی که اختلاف وزن در کالا ها در

 
زمان ترخیص پیش می آمد، کارت هدیه به کارکنان پرداخت شده است.» 

 
یک ترفند براي خروج سرمایه 

نماینده دادستان در جلسه دوم دادگاه در ادامه به نکته قابل تاملی اشاره کرد. وي گفت: «زمانی که اختلاف ارز در خارج از کشور با ارز
داخلی زیاد بود، شرکت براي خارج کردن ارز از کشور ارزش کالا ها را بیشتر اعلام می کرد، اما زمانی که اختلاف ارز کم بود، قیمت
کالا ها را کم اعلام می کرد که تعرفه کمتري پرداخت کند. این کار در سال هاي 96 و 97 توسط مشاور آقاي گودرزي رئیس سالن
مسافربري فرودگاه امام(ره) انجام شده است.» وي بیان کرد: «متهم رنجبر در رابطه با اینکه خروج ارز از کشور توسط چه کسانی انجام
می شد، گفته که خروج ارز توسط کارکنان و پرسنل شرکت در قالب مسافري انجام می شد و آقاي گودرزي رئیس سالن مسافربري

فرودگاه امام(ره) از آن اطلاع داشته است.»



جنگ روانی علیه مالیات ستانی از سرمایه داران

منبع: نسیمشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/11/05

پررنگ شدن مالیات ستانی در بودجه سال آتی و مطرح شدن مالیات بر خانه و ماشین هاي لوکس با واکنش هاي متفاوتی
روبه رو شده است.

پررنگ شدن مالیات ستانی در بودجه سال آتی و مطرح شدن مالیات بر خانه و ماشین هاي لوکس با واکنش هاي متفاوتی روبه

 
رو شده است. 

دولت سیزدهم در نخستین لایحه پیشنهادي بودجه خود براي
سال آینده، با نگاهی متفاوت به مالیات، سعی کرده است سهم
این درآمد پایدار افزایش یابد. برهمین اساس درسال آینده 80
درصد از درآمد بودجه عمومی از این محل است. درهمین راستا،
علاوه بر تقویت پایه هاي مالیاتی جدیدي که درسال هاي گذشته
تعریف شده، پایه هاي جدیدي نیز در لایحه بودجه افزوده شده
است که به صورت عمده روي ثروتمندان متمرکز است. بخش

عمده این پایه هاي مالیاتی در سرفصل مالیات بر ثروت جاي گرفته است. از بیش از 526 هزارمیلیارد تومانی که درلایحه بودجه
1401 به مالیات ها اختصاص دارد، 27.7 هزارمیلیارد تومان به مالیات بر ثروت اختصاص دارد. از این مبلغ مالیات درآمدهاي اتفاقی
25.2 میلیارد تومان، مالیات بر واحدهاي مسکونی گرانقیمت 707 میلیارد تومان، مالیات بر انواع خودروهاي سواري و وانت هاي
دوکابین گرانقیمت 5 هزارمیلیارد تومان و درآمد مالیاتی واحدهاي مسکونی خالی از سکنه 2 هزارمیلیارد تومان پیش بینی شده است.

اخذ مالیات بر مبناي عایدي سرمایه یکی از پایه هاي مالیاتی با کارکرد تنظیم گري است که در اکثر کشورهاي دنیا در حال حاضر
اجرا و اخذ می شود. این نوع مالیات با تضعیف فعالیت هاي غیرمولد و کاهش انگیزه هاي سوداگرانه نقش مؤثري در تنظیم بازارهاي

 
مختلف از طریق اعمال مالیات بر دارایی هاي سرمایه اي نظیر طلا، ارز، خودرو و مسکن و... ایفا می کند. 

کارشناسان اقتصادي معتقدند این پایه مالیاتی در کنار سایر ابزارهاي مالیاتی می تواند هم از تلاطم هاي ویران کننده اي که گاه
وبیگاه در اقتصاد تورمی ما فوران می کند بکاهد و هم با هدایت سرمایه ها به سمت بازارهاي مولد، سمت عرضه را تقویت کرده و به
افزایش رشد اقتصادي و کاهش تورم کمک کند. مالیات بر عایدي سرمایه همچنین می تواند از طریق فشار به فعالیت هاي دلالی و

 
بازتوزیع درآمد در چهارچوب نظام مالیاتی و پرداخت هاي حمایتی، کاهش فاصله طبقاتی و گسترش عدالت را رقم بزند. 

این پایه مالیاتی مؤثر سابقه اي به طول یک قرن دارد و در بیش از 100 کشور پیاده شده، با این حال در کشورمان قانون مجزایی با
این عنوان وجود ندارد و تنها در قوانین مالیاتی به آن اشاره است. CGT سال هاي زیادي مورد غفلت بود تا اینکه با پیگیري هاي

 
کارشناسان، از سال 97 به مطالبه عمومی تبدیل شد و موردتوجه مسئولان و نمایندگان مجلس قرار گرفت. 

در همین راستا طرح مالیات بر عایدي سرمایه در دوره اي در دستور کار دولت و در سال هاي اخیر نیز در کمیسیون اقتصادي مجلس



 
شوراي اسلامی در دستور کار قرار گرفته است. 

با این حال لایحه CGT در دولت قبل سرنوشت غم انگیزي داشت. دولت تدبیر و امید گویا اهتمامی به این ابزار ضدسوداگري نداشت،
تا جایی که مجلس خود پاي کار آمد و طرحی براي آن دست و پا کرد و حتی کلیات آن را در خرداد 99 تصویب کرد، اما نهایی نشد.
در همین حال دولت از مجلس خواست دست نگه دارد و لایحه اي در این زمینه ارائه دهد. با این حال درلایحه بودجه با نگاهی

 
متفاوت درآمدهاي مالیاتی تدوین شده است. 

کارشناسان پیش بینی میکنند با اجراي قانون مالیات بر عایدي سرمایه جیغ عده اي از ذي نفعان بلند خواهد شد و ممکن است ذي

 
نفعان با ابزار رسانه اي علیه قانون اقدام کنند. 

 
مشمولان چه کسانی هستند؟ 

درحالی دولت تلاش دارد با تعریف پایه هاي مالیاتی جدید و قرار دادن ثروتمندان در تور مالیاتی ضمن تحقق عدالت مالیاتی
درآمدهاي پایدار بودجه را افزایش دهد که انتقاداتی به رویکرد آن مطرح می شود. به اعتقاد منتقدان، این بخش از مالیات ها باعث
می شود مردم تحت فشار زیادي قرار گیرند، قیمت خودرو و مسکن به دلیل تورم افزایش یافته و حال دولت قصد دارد مالیات از آن
دریافت کند. اما واقعیت این است که نگاهی به شمول مالیات بر خودرو و واحدهاي مسکونی گرانقیمت تنها به بخش محدودي تعلق
می گیرد به طوري که خودروهاي لوکس با ارزش بیش از یک میلیارد تومان و واحدهاي مسکونی و باغ ویلاهاي لوکس به ارزش بیش
از 10 میلیارد تومان مشمول این مالیات می شود. بدین ترتیب قاطبه مردم صاحب خودرو و مسکن شامل این مالیات نمی شوند چرا

 
که خودروهاي بیش از یک میلیارد و خانه هاي بیش از 10 میلیارد تومان تنها دراختیار دهک هاي بالاي درآمدي است. 

 
تبارشناسی مخالفان مالیات بر عایدي سرمایه 

درهمین زمینه ایرج توتونچیان، اقتصاددان در گفت و گو با «ایران» با طرح این پرسش که در ابتدا باید دید مخالفت با این مالیات ها
از سوي چه کسانی مطرح می شود؟ گفت: آیا فقرا و کارمندان دولت مخالف این پایه هاي مالیاتی هستند یا ثروتمندان و لیبرال هاي

 
نیاوران نشین ساز مخالف می زنند؟ 

وي افزود: مسلم این است که ثروتمندان و لیبرال ها مخالف این نوع از مالیات هستند چرا که به دنبال افزایش ثروت خود هستند. وي
در ادامه با اشاره به اینکه از منظر اقتصاد کلان بخشی از فعالیت ها مولد و بخش دیگر سفته بازي (و غیر مولد) محسوب می شود،
توضیح داد: فعالیت هاي سفته بازانه همان فعالیت هاي مخرب است که هیچ اثر مثبتی در تولید و اشتغالزایی ندارد و تنها با خرید و
فروش کالا انجام می شود. به گفته وي، زمانی که درآمد و ثروت سفته بازان افزایش می یابد به دنبال کالاهاي لوکس تري هستند که

 
تقاضا براي کالاهاي غیرضرور را بالا می برد و درخدمت اقتصاد نیست. 

توتونچیان، اضافه کرد: یکی از این بازارها بورس است که با الگوبرداري از سایر کشورها در ایران راه اندازي شده است. درحالی که بازار
اولیه بورس محلی براي تأمین مالی شرکت هاي جدید و توسعه شرکت هاست، در بازار ثانویه اوراق بازار اولیه دست به دست می شود
و بنابراین سفته بازي در بازار ثانویه رخ می دهد؛ بازاري که همواره حجم و ارزش معاملات آن چندین برابر اولیه است. وي تأکید کرد:
این دست از سفته بازي نه تنها براي اقتصاد مفید نیست، بلکه باعث اختلال می شود و هیچ اثرمثبتی در تولید و اشتغال ندارد. دولت

 
قبل از سرمایه مردم در بورس براي تأمین کسري بودجه خود استفاده کرد. 

این اقتصاددان درادامه اظهارکرد: بازار ثانویه نه تنها در بورس بلکه در تمام بازار کالاهاي بادوام وجود دارد که منشأ سفته بازي
محسوب می شود. در ابتدا بازار پول است که به نوعی کالاي بادوام به شمار می رود و پس از آن بازار طلا و سکه، ارز، زمین، ملک،
خودرو و... را شامل می شود. وي گفت: خوشبختانه دولت سیزدهم با پرداختن به پایه هاي مالیاتی مربوط به عایدي سرمایه و
درآمدهاي اتفاقی این موضوع مهم را در دستور کار خود قرار داده است و قصد دارد جلوي این فعالیت هاي مخرب و مخل اقتصاد را



بگیرد. توتونچیان، اعلام کرد: جاي خوشحالی دارد که دولت آغازگر دریافت مالیات از این فعالیت هاست و براي تأثیرگذاري بیشترآن
باید نرخ مالیات آن حتی تا 99 درصد نیز افزایش یابد. در واقع دولت باید هر سال میزان مالیات فعالیت هاي مخرب را افزایش دهد تا

 
دیگر فعالیت در این حوزه ها براي دلالان صرفه اقتصادي نداشته باشد. 

به گفته وي، وقتی که فعالیت در حوزه دلالی صرفه نداشته باشد، سرمایه ها وارد فعالیت هاي مولد و تولیدي می شود و به اشتغالزایی
نیز کمک می کند. هم اکنون دلال ها بدون داشتن دفتر کار و استخدام افراد تنها با یک تلفن درآمدهاي کلانی دارند که این وضعیت

به دلیل بی توجهی دولت قبل به این بخش ایجاد شده است، اما با نگاه دولت سیزدهم به تدریج این فعالیت ها کمرنگ خواهد شد.



فعالیت متانول کاوه متوقف شد/ موج تعطیلی متانولی ها آغاز شد؟

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس هیات مدیره شرکت متانول کاوه در نامه اي به دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی از توقف فعالیت
مجتمع متانول کاوه به دلیل عدم توجیه پذیري تولید خبر داد.

رئیس هیات مدیره شرکت متانول کاوه در نامه اي به دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی از توقف فعالیت

 
مجتمع متانول کاوه به دلیل عدم توجیه پذیري تولید خبر داد. 

به گزارش جهان صنعت نیوز: رئیس هیئت مدیره شرکت متانول کاوه که پس از پتروشیمی زاگرس بزرگترین واحد تولید متانول کشور
است،  در نامه اي به دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی از توقف فعالیت مجتمع متانول کاوه به دلیل عدم توجیه

 
پذیري تولید خبر داد. 

در این نامه آمده است: با التزام به ابلاغیه شرکت ملی صنایع پتروشیمی دال بر رعایت محدودیت 50 درصد در تامین گاز مورد نیاز
این مجتمع طی 60 روز گذشته و اخیرا نیز ابلاغ محدودیت گاز در فصل سرد از سوي شرکت ملی صنایع پتروشیمی، در جهت رعایت

 
منافع عمومی اقدام به توقف تولید مجتمع نمود. 

در ادامه این نامه با اشاره به افزایش بی سابقه قیمت خوراك پتروشیمی ذکر شده است: افزایش نا متعارف قیمت گاز سوخت و خوراك
صادر شده براي این مجتمع با مبلغ 87770 ریال براي هر متر مکعب گاز خوراك ( معادل 34.5 سنت در برابر گرانترین گاز جهان
Henry Hub  آمریکا و اروپا با نرخ 19٫1 سنت )، بهاي تمام شده متانول تولیدي این مجتمع را حداقل به 430 دلار بدون ریسک
هاي ناشی از شرایط تحریم رسانده است . این در حالی است که قیمت فروش به محدود متقاضیان و خریداران متانول ایران در کشور

 
چین فقط 310 دلار است لذا تولید  با این زیان سنگین به هیچ عنوان توجیه اقتصادي نخواهد داشت. 

شرکت متانول کاوه با اشاره به زیان این شرکت از افزایش قیمت خوراك ادامه می دهد: زیان وارده به ازاي هر تن تولید معادل 120
دلار به این شرکت تحمیل می گردد. در نهایت این مجموعه با شرایط فوق، امکان ارز آوري براي کشور نمیتواند داشته باشد و در
نهایت بازار صادراتی متانول کشور تقدیم کشورهاي رقیب و همسایه خواهد شد و پیامدهاي ناگواري را به واسطه نابودي اشتغال و هدر

 
رفت سرمایه هاي کشور به بار خواهد آورد. 

 
 -
-



کسب رتبه اول بهره وري در فرآورده هاي نفتی و بازده فروش توسط شرکت

پتروشیمی پارس

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/11/05

 
 

شرکت پتروشیمی پارس موفق به اخذ رتبه اول از نظر بهره وري کل عوامل در گروه فرآورده هاي نفتی و همچنین رتبه اول از نظر

 
شاخص بازده فروش در گروه فرآورده هاي نفتی شد. 

به گزارش بورس و بانک ؛ بیست و چهارمین همایش رتبه بندي صد شرکت برتر ایران (IMI-100) با برنامه ریزي سازمان مدیریت
صنعتی امروز با حضور معاون وزیر صنعت معدن وتجارت، معاون وزیر نفت، مدیرعامل سازمان مدیریت صنعتی و مدیر مرکز رتبه

 
بندي شرکت هاي برتر در مرکز همایش هاي بین المللی صدا و سیما برگزار شد. 

این رتبه بندي که 500 شرکت بزرگ و تاثیرگذار در اقتصاد کشور را معرفی می کند با هدف معرفی و شناسایی جایگاه بنگاه هاي

 
اقتصادي و گروه هاي صنعتی ، گسترش رقابت بین بنگاه اقتصادي انجام شد. 

در این ارزیابی، شرکت هاي برتر بر اساس شاخص هایی همچون «بیشترین فروش»، «بیشترین سودآوري»، «بالاترین ارزش بازار»،
«بالاترین ارزش افزوده»، «بیشترین دارایی»، «بالاترین اشتغال زایی»، «بالاترین بهره وري کل عوامل»، «شاخص هاي اندازه و رشد

 
شرکت»، «شاخص هاي صادرات»، «شاخص هاي نقدینگی»، «شاخص هاي بدهی» و «شاخص هاي بازار» معرفی شدند. 

شرکت پتروشیمی پارس از بین شرکت هاي گروه فرآورده هاي نفتی ، رتبه اول رده بندي شرکت هاي برتر کشور(IMI-100)، را از

 
نظر بهره وري کل عوامل همچنین رتبه اول از نظر شاخص بازده فروش را به دست آورده است. 

شرکت پتروشیمی پارس با برنامه ریزي دقیق و منسجم به منظور توسعه فعالیت هاي خود در صنعت پتروشیمی از ابتداي فعالیت

 
خود هر سال سیر صعودي را طی کرده است. 



 
 

 
 

 
 



 
 



بانک قرض الحسنه مهر ایران با صندوق مدارس غیردولتی تفاهم نامه امضا کرد

منبع: بورس و بانکشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/11/05

بانک قرض الحسنه مهر ایران براي افزایش حمایت خود از
بخش آموزش کشور، با صندوق حمایت از توسعه مدارس

 
غیردولتی، تفاهم نامه امضا کرد. 

به گزارش بورس و بانک و به نقل از روابط عمومی بانک
قرض الحسنه مهر ایران ؛ امروزه اهمیت آموزش در توسعه
یافتگی جوامع بر کسی پوشیده نیست و بسیاري از
پژوهشگران توسعه، نقش آموزش را از هر عامل دیگري در

 
پیشرفت کشور پررنگ تر می دانند. 

در همین راستا بانک قرض الحسنه مهر ایران با توجه ویژه به حوزه آموزش در تلاش است تا با همکاري نهادهاي مرتبط، گام هاي
مثبتی در توسعه سواد مالی و کاهش دغدغه خانواده ها در بخش آموزش بردارد. ساخت و بازسازي 5 مدرسه در مناطق محروم کشور
از اقدامات این بانک در راستاي ایفاي مسئولیت اجتماعی در حوزه آموزش بوده است. نکته دیگر اینکه با هم افزایی بین حوزه هاي

 
«آموزش» و «قرض الحسنه» می توان شاهد توسعه دانش و اقتصاد در جامعه به صورت تومان بود. 

در همین راستا، انعقاد تفاهم نامه با نهادهاي مختلف آموزش عالی براي افزایش رفاه و کاهش دغدغه مندي دانشجویان دانشگاه هاي
مختلف نیز جزو اقدامات ارزشمند بانک قرض الحسنه مهر ایران به شمار می رود. بانک قرض الحسنه مهر ایران به تازگی نیز تفاهم
نامه اي با «صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی» در چارچوب «طرح حمایتی اشخاص حقوقی» به امضا رساند که برنامه هاي

 
نوینی براي توسعه این بخش دارد. 

در مراسم امضاي این تفاهم نامه که با حضور دکتر «سید سعید شمسی نژاد» مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران و «عباس
معزي» مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی همراه بود، اعلام شد که پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به افراد

 
معرفی شده از سوي صندوق، از محل وجوه حساب قرض الحسنه ویژه شخص حقوقی انجام می شود. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران براي حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، به سهم خود و متناسب با واریزي صندوق در هر مرحله می
تواند از محل منابع آزاد در اختیار خود، مطابق با ضوابط جاري، براي رفع نیاز ضروري جامعه هدف اقدام به پرداخت تسهیلات قرض
الحسنه به افراد معرفی شده کند. تسهیلات ارائه شده بر مبناي عقد قرض الحسنه و با کارمزد 4 درصد و مدت بازپرداخت آن نیز

 
حداکثر 18 ماه است. 

 
منابع بانک قرض الحسنه مهر ایران 56 درصد رشد کرد 

دکتر سید سعید شمسی نژاد، مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با تأکید بر اینکه اهمیت آموزش بر کسی پوشیده نیست، اظهار
کرد: جوامع پیشرفته در بستر آموزش به ویژه آموزش هاي پایه فعالیت دارند و ما نیز می توانیم در صورت توجه به این حوزه،

 
مشکلاتی را که در بعد کیفیت نیروي انسانی با آن روبه رو هستیم، برطرف کنیم. 

وي با اشاره به امضاي تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، افزود: با توجه به ایفاي نقش مسئولیت اجتماعی
بانک، به طور جدي در پی همکاري با نهادهاي بسیار ارزشمند حوزه آموزش از جمله این صندوق هستیم و این همکاري را ادامه
خواهیم داد. همه اعضاي بانک قرض الحسنه مهر ایران مشتاقانه با این صندوق و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پروش همکاري دارند



 
و به دنبال توسعه این بخش هستند. 

شمسی نژاد با اشاره به اینکه فعالیت هاي بانک قرض الحسنه مهر ایران همواره آثار و برکات بسیار خوبی به همراه داشته، اظهار کرد:
از ابتداي سال جاري تا کنون با 56 درصد رشد منابع روبه رو بودیم که بالاتر از رشدهاي متعارف شبکه بانکی است. همچنین با توسعه

 
منابع، رشد مصارف قرض الحسنه نیز صورت گرفته است. 

 
بانک قرض الحسنه مهر ایران تا پایان سال 2.5 میلیون فقره تسهیلات پرداخت می کند 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران ادامه داد: از ابتداي سال حدود 2 میلیون و 100هزار فقره وام پرداخت شده که این رقم تا
پایان سال به بیش از 2.5 میلیون فقره خواهد رسید. همچنین تسهیلات پرداختی در حوزه اشتغال بیش از 300هزار فقره به ارزش

 
145هزار میلیارد ریال و تسهیلات در حوزه دانشجویی نیز 153هزار فقره با رقم بیش 1225 میلیارد ریال بوده است. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با صندوق توسعه حمایت از مدارس غیردولتی، گفت: تسهیلات ما در حوزه آموزش و پرورش و
مدارس در چند مرحله می تواند توسعه پیدا کند. نخست تسهیلاتی که به مؤسسان، مدیران، معلمان و کادر اجرایی مدارس غیردولتی

 
پرداخت خواهد شد. 

شمسی نژاد اظهار کرد: در مرحله بعدي، پرداخت تسهیلات به اولیا را خواهیم داشت. ما شعاري با عنوان «کارت مهر، کارت زندگی»
داریم؛ یعنی بانک قرض الحسنه مهر ایران از پرداخت تسهیلات قرض الحسنه باید به سمت شئونات مختلف زندگی مردم حرکت کند
که یکی از موارد مهم این بخش، توجه افراد به حوزه آموزش است. ما می توانیم با پرداخت تسهیلات به اولیا، دغدغه آموزش خانواده
ها را رفع کنیم. در مرحله سوم، تسهیلات ما می تواند در بخش خرید ملزومات و کالاهاي مورد نیاز مدارس در قالب کالاکارت

 
پرداخت شود. 

به گفته مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران، فارغ از مدارس غیردولتی که نفوذ غیرقابل انکاري در بخش آموزش دارند، در حوزه

 
مسئولیت اجتماعی می توانیم با همکاري صندوق، در بخش هایی که بعد آموزش در آن ها ضعیف است، فعالیت ها را توسعه دهیم. 

وي تأکید کرد: باید بتوانیم سالانه تعدادي از دانش آموزانی را که کم برخوردار هستند حمایت کنیم؛ ضمن اینکه برکت قرض الحسنه

 
بسیار زیاد است و باید بتوانیم حلقه هاي همکاري را پایدار کنیم. 

 
نخستین سازوکار وقف در حوزه علمی راه اندازي می شود 

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران همچنین از راه اندازي نخستین سازوکار وقف علم و فناوري با همکاري صندوق توسعه
حمایت از مدارس غیردولتی و دیگر نهادهاي حوزه آموزش و پرورش خبر داد و گفت: بسیاري از افراد و واقفان می خواهند در بستر و
حوزه وقف ورود داشته باشند که تعامل بسیار خوبی را هم با بانک قرض الحسنه مهر ایران دارند. بانک نیز در حال طراحی ابزارهایی

 
است که بخشی از درآمد، منابع و اقداماتی که این افراد انجام می دهند به توسعه وقف علم و فناوري سرازیر شود. 

شمسی نژاد با تأکید بر تقویت سواد مالی در جامعه، اظهار کرد: دلیل اصلی توسعه یافتگی این است که در برخی جوامع دانش آموزان
از مقطع پایه با سواد مالی آشنا می شوند، اما متأسفانه در کشور ما بحث آموزش در حوزه سواد مالی از پایه آغاز نمی شود. با بررسی
هایی که داشتیم در اقتصادهاي توسعه یافته از 200 سال قبل، اقتصاد یا سواد مالی جزو دروس اصلی این کشورها در آموزش پایه

 
بوده است. 

وي ادامه داد: البته این موضوع در بخش هایی از جامعه ما نیز شکل گرفته و کتاب هایی در حوزه سواد مالی براي مقاطع پایین تدوین
شده و دوره هاي بسیار خوبی هم در حال برگزاري است که در همین راستا ما نیز می توانیم این دوره ها را با محوریت سواد مالی با
موضوع قرض الحسنه برگزار کنیم، در واقع کارگاه هاي آموزشی را از بدنه بانک در مدارسی که صندوق به ما معرفی می کند، تشکیل

 
می دهیم. 

 
مطالبات بانک قرض الحسنه مهر ایران کمتر از یک درصد است 

حسن تلیکانی، عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران نیز در این مراسم گفت: هدف بانک قرض الحسنه مهر ایران و صندوق
حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، کاهش دغدغه مردم و جامعه به خصوص طبقات متوسط به پایین است؛ به نحوي که صندوق

 
توسعه حمایت از مدارس غیردولتی به دنبال آسان کردن ثبت نام است و ما نیز در پی آسان کردن دریافت تسهیلات هستیم. 

وي افزود: اگر بتوانیم با همکاري یکدیگر کاري کنیم تا مدارس از طریق بانک قرض الحسنه مهر ایران هزینه ها را براي مردم تأمین



مالی کنند، بسیار مؤثر خواهد بود. براي وصول مطالبات ممکن است مشکلاتی از لحاظ مالی براي مدارس ایجاد شود، اما بانک به

 
راحتی می تواند این مسائل را حل کند. 

تلیکانی با اشاره به فرهنگ سازي در خصوص دریافت بیمه از سوي مردم و ایجاد ابزارهاي تشویقی تأکید کرد: در روستاها یک فرد
براي 2 میلیون تومان خرید بیمه شخص ثالث هم با مشکل مواجه است و بر همین اساس ما از 2 سال پیش پرداخت تسهیلات خرد
بدون ضامن در این حوزه را آغاز کردیم؛ موضوعی که مورد تأکید وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزي است و قرار است به زودي در

 
بانک ها اجرا شود. 

عضو هیأت مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به اینکه بانک قرض الحسنه مهر ایران به حدود 2 میلیون و 500 هزار نفر از
افرادي که درخواست بیمه داشته اند، وام بدون ضامن پرداخت کرده، تصریح کرد: چنین مدل هایی را براي دانش آموزانی که در

 
مدارس غیردولتی ثبت نام کنند نیز می توانیم انجام دهیم و حتی براي اولیا نیز کالاکارت در نظر بگیریم. 

وي با اشاره به میزان بالاي وام پرداخت شده از سوي بانک قرض الحسنه مهر ایران، ادامه داد: از نظر منابع بین 13 بانک خصوصی
رتبه ششم را داریم و هدف این است که به رتبه اول دست پیدا کنیم. خوشبختانه مطالبات ما نیز کمتر از یک درصد است که از این
میزان هم تقریباً 80 درصد به طور کامل قابل وصول است؛ بنابراین در واقعیت مطالبات ما کمتر از این رقم است که نشان از اعتماد و

 
رضایت مردم به بانک قرض الحسنه دارد. 

 
اقتصاد آموزش و پروش در بخش غیردولتی متمرکز است 

منوچهر ناصرالملکی رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی در این مراسم اظهار کرد: این صندوق بر اساس
قانون تأسیس و اداره مدارس و مراکز آموزشی غیردولتی در سال 1395 به حکم قانون تأسیس شد که اساسنامه آن نیز به تصویب

 
هیأت وزیران رسیده است. از سال گذشته نیز عملیات جدي حمایتی خود را در حوزه مدارس غیردولتی کشور آغاز کرده است. 

وي با بیان اینکه اقتصاد آموزش و پروش به معناي گردش مالی و کسب وکار در بخش غیردولتی متمرکز است، تصریح کرد: از لحاظ

 
ظرفیت ارائه خدمات با جمعیت حدود 250هزار معلم، مدیر و کادر اجرایی آموزشی در حال ارائه خدمات است. 

به گفته ناصر الملکی، بخش عمده توسعه آموزش و پرورش به لحاظ کیفی بر عهده بخش غیردولتی بوده و عنصر کیفیت در مدارس

 
غیردولتی شاخص اصلی فعالیت هاست. ضمن اینکه بحث کارآفرینی و کسب و کاري را بخش غیردولتی بر عهده دارد. 

رئیس هیأت مدیره صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی تأکید کرد: خدمات صندوق تسهیل گري در راستاي روان سازي و
تسهیل ارائه خدمات است و تلاش می کند بتواند هم کمک هاي دولت را و هم مشارکت مؤسسان را در راستاي افزایش تاب آوري و

 
ارتقاي کمی و کیفی و توسعه مدارس غیردولتی به کار گیرد. 

وي با اشاره به انعقاد تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران، گفت: این تفاهم نامه بخشی از خدمات صندوق است که در قالب
یکی از پروژه هاي ارائه خدمات تسهیلاتی و حمایتی از مؤسسان مدارس غیردولتی عملیاتی می شود. امیدواریم اعتباري را که از

 
طریق دولت در اختیار صندوق قرار می گیرد با کمک بانک افزایش دهیم تا با سرعت به متقاضیان، خدمات رسانی کنیم. 

 
همکاري با بانک قرض الحسنه مهر ایران منتج به اتفاقات مثبت می شود 

در این برنامه، عباس معزي مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی نیز تفاهم نامه مذکور را نقطه شروعی براي
همکاري هاي گسترده تر با بانک دانست و گفت: ما در حال حاضر 17هزار مدرسه در کشور با 250هزار پرسنل و 2 میلیون دانش

 
آموز داریم که البته حدود 1.5 میلیون صندلی خالی داریم که امکان تکمیل ظرفیت وجود دارد. 

وي ادامه داد: در بستر تفاهم نامه با بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم به اولیا در پرداخت شهریه ها نیز کمک کنیم و حتی

 
کالاکارت هایی در اختیار آن ها قرار دهیم. 

معزي ادامه داد: آموزش بحث بسیار مهمی در جامعه است. ضمن اینکه توسعه با آموزش آغاز می شود و در غیر این صورت به هدف

 
نخواهیم رسید. 

به گفته مدیرعامل صندوق حمایت از توسعه مدارس غیردولتی، مدارس غیردولتی پیشرو و چابک هستند و به این واسطه طرح هاي
خوبی را نیز اجرا خواهند کرد که با همکاري بانک قرض الحسنه مهر ایران می توانیم نتایج مناسبی را به دست آوریم.



بانک موظف به پرداخت وام تا روز پایانی سال هستند

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/11/05

رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس اعلام کرد: هیچ گونه
بخش نامه اي و دستور العملی مبنی بر پرداخت نکردن وام
هاي خُرد به بانک ها ابلاغ نشده است و شعب بانک ها

 
موظف هستند تا پایان سال به مردم خدمات ارائه دهند. 

به گزارش صبح ساحل، محمدرضا پورابراهیمی روز سه
شنبه در حاشیه جلسه کمیسیون اقتصادي درباره موضوع
اعطاي تسهیلات خُرد به درخواست کنندگان گفت: با توجه
به پیگیري هایی که در کمیسیون اقتصادي مجلس انجام

شده که پایه گذار آن رسانه ملی بوده موضوع بحث وام هاي خُرد در دوسرفصل مدنظر قرار گرفته تا به شکلی براي کمک به گشایش

 
در زندگی مردم بتوانند سهل تر و روان تر عملیاتی شود. 

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به بحث ضمانت ها اظهار کرد: خوشبختانه با پیگیري هایی که انجام شد

 
این موضوع در دو سرفصل که قبلاً به شکل سلیقه اي از طریق نظام بانکی اجرا می شد برطرف شده است. 

پورابراهیمی در مورد اصل پرداخت وام ها بیان کرد: با صراحت اعلام می کنم در نشستی که امروز با وزیر اقتصاد و نشستی که روز
گذشته کمیسیون اقتصادي با رییس کل بانک مرکزي برگزار کردیم، هیچگونه بخشنامه اي و دستورالعملی مبنی بر ممانعت بانک ها

 
از ارائه تسهیلات خُرد در ماه ها و هفته هاي پایانی سال مدنظر قرار گرفته باشد وجود ندارد. 

وي عنوان کرد: بنابراین بانک ها براساس همان روال متعارف مکلف هستند نسبت به ارائه تسهیلات در سطوح خُرد به ویژه براي حل

 
مشکلات مردم اقدام کنند. 

رئیس کمیسیون اقتصادي مجلس ادامه داد: ما هم در مجلس پیگیر موضوع هستیم، گزارش هایی هم به دست ما رسیده است، امروز
هم با معاونت بیمه و بانک وزارت اقتصاد و دارایی در کمیسیون اقتصادي صحبت شد. خوشبختانه نظر مجموعه وزارت اقتصاد و بانک

 
مرکزي بر این است که همان روال متداول ادامه پیدا کند. 

پورابراهیمی خاطرنشان کرد: اگر این موضوع شرایطی داشته باشد که براي اکثر موضوعات بانکی یا اکثر شعب نظام بانکی براي مردم
ایجاد مشکل کند، حتما روساي بانک ها را در کمیسیون اقتصادي فرامی خوانیم و از آن ها توضیح خواهیم خواست و امیدواریم با

 
رویکردي که اعلام کردیم شعب و مجموعه هاي مختلف این کار را انجام دهند. 



وي درباره اعلام برخی بانک ها مبنی بر نداشتن اعتبارات لازم براي تسهیلات خرد گفت: بخشی از اعطاي تسهیلات خرد قرض
الحسنه است که کاملاً در بحث بودجه دیده شده است و مشخص شده که در بحث اشتغال، ازدواج و یا در حوزه هاي دیگري که در
چهارچوب وام هاي قرض الحسنه قرار می گیرد و یا گروه هاي جامعه هدف آن ها تحت پوشش کمیته امداد و یا افراد عادي اعطاي

 
تسهیلات خُرد چقدر است. 

این نماینده مجلس یازدهم تصریح کرد: وام هایی هم که به صورت متداول از غیر قرض الحسنه است، سقف اعتبارات و اعداد آن ها
هم مشخص شده است. البته برخی از بانک ها به دلیل اضافه برداشت هاي بانکی با جرایم بانک مرکزي روبرو شده اند که باید اضافه

 
برداشت را مدیریت کنند و این موضوع نباید تسهیلات خردي که براي مردم مدنظر قرار می گیرد را با مشکل مواجه کند. 

پورابراهیمی یادآور شد: ما این موضوع را پیگیري کرده ایم و الان هم در دستورکار کمیسیون قرار دارد و امیدواریم بتوانیم با پیگیري
هایی که انجام می شود و با هم هماهنگی هایی که با وزارت اقتصاد و بانک مرکزي شده مردم در ماه ها و هفته هاي پایانی سال

 
مشکلی در این زمینه نداشته باشند. 

وي درباره روبرو شدن مردم با امتناع بانک ها براي پرداخت تسهیلات گفت: بانک مرکزي ساختاري دارد که موارد مربوط به عدم
تصمیماتی که مبتنی بر رویکرد خلاف قوانین و آیین نامه ها مانند شکایت هاي مردم را پیگیري می کند و وزارت اقتصاد هم همین

 
ساختار را دارد. 

نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شوراي اسلامی اضافه کرد: در مجلس در کمیسیون اقتصادي آماده هستیم مواردي که از طرف

 
مردم به مجلس و کمیسیون اقتصادي ارجاع شود را بر همان اساس پیگیري خواهیم کرد که انشااالله بتوانیم به مردم کمک کنیم. 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



آغاز عملیات طرح توسعه معدن سنگ آهن اسفندار ابرکوه

منبع: یزدي نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/11/05

درمراسمی عملیات احداث طرح توسعه کارخانه کنسانتره وخط دوم خردایش معدن سنگ آهن اسفندار ابرکوه آغاز شد.

 
آغاز عملیات طرح توسعه معدن سنگ آهن اسفندار ابرکوه 

درمراسمی عملیات احداث طرح توسعه کارخانه کنسانتره وخط دوم خردایش معدن

 
سنگ آهن اسفندار ابرکوه آغاز شد. 

به گزارش یزدي نیوز، مدیر عامل شرکت فولادي گفت:مادرحال حاضر سنگ آهن دانه
بندي شده با عیار میانگین چهل ودو تا چهل وپنج را با میزان سالانه دویست وپنجاه

 
هزار تن تولید می کنیم. 

صدري درادامه گفت:با افتتاح کارخانه کنسانتره از خام فروشی جلوگیري می شود وهمچنین کمکی به صنعت فولاد کشور ومحرومیت

 
زدایی منطقه محروم اسفندار ابرکوه خواهد بود که این خود گامی درجهت کمک به اشتغال این شهرستان است. 

پیر مرادیان، مدیر فنی این معدن گفت:با راه اندازي این طرح سالانه دویست وپنجاه هزار تن محصول سنگ آهن به تولیدات این

 
معدن اضافه ودرنهایت تولید به پانصدهزار تن درسال خواهد رسید که ارزش افزوده بسیار خوبی براي شهرستان خواهد داشت. 

وي افزود:این معدن هم اکنون با میزان اشتغالزایی یکصدوپنجاه نفر درحال تولید است که با بهره برداري از طرح توسعه به سیصد نفر

 
به طور مستقیم وپانصدنفر به طور غیر مستقیم خواهد رسید. 

 
براي اجراي طرح توسعه و خط دوم خردایش در مجموع 250 میلیارد تومان اعتبار هزینه شده است. 

منبع:خبرگزاري صداوسیما



ظرفیت هاي بومی می توانند محور اشتغال آفرینی قرار بگیرند

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/11/05

نماینده ولی فقیه در استان قزوین در دیدار جمعی از بانوان استانداري گفت: ظرفیت هاي بومی می توانند محور اشتغال
آفرینی قرار بگیرند.

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکز قزوین، حجت الاسلام و المسلمین عبدالکریم عابدینی در دیدار مدیرکل امور بانوان و
خانواده و جمعی از بانوان استانداري با تبریک میلاد کوثر رسول
خدا (ص)، حضرت زهرا (س) گفت: کشف استعداد هایی که در
عرصه اشتغال بانوان در روستا ها و شهر هاي استان در حال
فعالیت هستند، می توانند محور اشتغال آفرینی براي دیگران هم

 
باشند و مواردي در این زمینه هم وجود داشته است. 

وي،نشر و گسترش فرهنگ فاطمی را اولویت اول کار در عرصه
زنان و خانواده دانست و اضافه کرد: امروز نیاز داریم جایگاه،
رسالت و شخصیت حضرت زهرا (س) را بازخوانی و نسبت
خودمان با آن حضرت را دوباره مطالعه کنیم و البته آن نگاه هاي

 
سنتی با برکت و مفید هستند. 

حجت الاسلام و المسلمین عابدینی، قرآن کریم را نسخه شفا بخش مشکلات کشور دانست و تاکید کرد: در روایت داریم اگر کسی
قرآن کریم را امام قرار دهد، قرآن تا بهشت او را رهبري می کند و هرکه کار خودش را انجام دهد و به خواندن قرآن تظاهر کند، قرآن

 
او را به سمت جهنم می راند. 

امام جمعه قزوین گفت : قرآن محوري است که رسول خدا (ص)، ائمه هدي (ع) و امامین انقلاب اسلامی به آن تاکید فراوان دارند و
در روایات داریم که قرآن کریم را امام و پیشواي خود قرار دهید و باید به صورت کاربردي و اجرایی در زندگی ما موثر باشد و تنها

جنبه ي تشریفاتی نداشته باشد.



اجازه رهاسازي سرمایه استان را نمی دهیم | واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء می

کنیم

منبع: خط آفتابشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/11/05

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب   /     اسداالله عباسی در حاشیه بازدید از کارخانه هاي ایران پوپلین و صنایع
پوشش رشت که با همراهی رئیس کل دادگستري گیلان صورت گرفت، با اشاره به اینکه شرکت پوشش به بهانه اجراي اصل

44 قانون اساسی و در راستاي خصوصی سازي، به افرادي نااهل واگذار شد، اظهار داشت: ...

 استاندار گیلان در بازدید از کارخانه هاي ایران پوپلین و
صنایع پوشش رشت؛ اجازه رهاسازي سرمایه استان را نمی دهیم | واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء می کنیم خط آفتاب 
 /    استاندار گیلان با تصریح اینکه اجازه رهاسازي سرمایه هاي استان را به کسی نمی دهیم، گفت: مطابق با رویکردهاي دولت

 
مردمی سیزدهم، بنگاه ها و واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل را احیاء و راه اندازي می کنیم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی خط آفتاب   /     اسداالله عباسی در حاشیه بازدید از کارخانه هاي ایران پوپلین و صنایع پوشش رشت
که با همراهی رئیس کل دادگستري گیلان صورت گرفت، با اشاره به اینکه شرکت پوشش به بهانه اجراي اصل 44 قانون اساسی و در
راستاي خصوصی سازي، به افرادي نااهل واگذار شد، اظهار داشت: این افراد بعد از مدتی این کارخانه را به حال خود رها کرده و با

 
سرمایه این واحد به دنبال سودجویی و دلال بازي هاي خود رفته اند. 

وي با یادآوري اینکه این قبیل کارخانجات در گذشته قطب تولید در کشور محسوب شده و بیش از هزاران کارگر در آن ها مشغول به
کار بودند، ادامه داد: متأسفانه کارخانجاتی که می توانست نقش مهمی در تولید و اشتغال و حتی صادرات داشته باشند، امروز وضعیت

 
مناسبی ندارند و نیمه تعطیل هستند. 

استاندار گیلان در ادامه با اشاره به اینکه تعطیلی و یا نیمه فعال بودن این کارخانجات سبب شد بسیاري از کالاهاي تولید داخل، از
خارج وارد شود، اضافه کرد: در زمان سفر رئیس وقت قوه قضائیه به استان گیلان و بازدید از این کارخانجات در سال 1399، دستور

 
پیگیري جدي و فوري درباره وضعیت این کارخانجات داده شد. 

وي به آغاز به کار بخشی از این کارخانجات با جذب سرمایه گذاران جدید اشاره و تصریح کرد: باید با استفاده از همه ظرفیت ها در

 
استان، زمینه فعالیت 100 درصدي این کارخانجات و بازگشت کارگران به کار و فعالیت فراهم شود. 



عباسی با اشاره به سفر روز جمعه رئیس جمهوري و هیأت دولت سیزدهم به استان گیلان، گفت: در این بازدید از آخرین وضعیت

 
کارخانجات آگاه و گزارشی جمع آوري و به رئیس جمهوري ارائه می شود. 

وي همچنین به وضعیت کارخانه ایران پوپلین به عنوان یک برند نمونه در سال هاي دور اشاره کرد و افزود: این مجموعه در حال
حاضر به صورت کارمزدي فعالیت می کند با توجه به اینکه هم اکنون در اختیار بانک است، یا باید واگذار و یا خود آن ها سرمایه

 
گذاري کنند. 

استاندار گیلان با تأکید بر اینکه اجازه رهاسازي سرمایه استان را به کسی نمی دهیم، تصریح کرد: مطابق با سیاست ها و رویکردهاي
دولت مردمی؛ باید تمام بنگاه ها و واحدهاي تولیدي و صنعتی تعطیل، دوباره احیا و راه اندازي شده و واحدهاي نیمه تعطیل نیز با

 
تمام ظرفیت به فعالیت خود ادامه دهند. 

وي با بیان اینکه مشکل قضایی این واحد تولیدي به صورت جدي در حال پیگیري است، ادامه داد: در زمینه حمایت هاي دولتی نیز با

 
تمام توان از واحدهاي تولیدي و صنعتی استان حمایت می شود. 

 
استاندار گیلان در این بازدید ضمن گفت و گو با کارگران این مجموعه ها، از بخش هاي فعال و نیمه فعال آن ها بازدید کرد. 

 
عباسی همچنین از سوله در حال راه اندازي کارخانه صنایع پوشش رشت نیز بازدید کرد. 





ایجاد پارك علم و فناوري بین المللی هزار هکتاري در تهران

شماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/11/05
منبع: وزارت علوم تحقیقات و

فناوري

معاون فناوري و نوآوري وزارت علوم، تحقیقات و فناوري گفت: همکاري فناورانه با کشور چین در قالب قرارداد 25 ساله،
ایجاد پارك فناوري مشترك بین ایران و چین و ایجاد پارك علم و فناوري بین المللی در تهران با مساحت هزار هکتار از

جمله برنامه هاي وزارت علوم در حوزه بین المللی شدن پارك هاي علم و فناوري است.

به گزارش اداره کل روابط عمومی وزارت علوم، دکتر علی
خیرالدین در سیزدهمین نشست معاونان بین الملل
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی، پژوهشی و فناوري با
اشاره به اینکه زیست بوم فناوري و نوآوري کشور براي
تحقق اقتصاد دانش بنیان تکمیل شده است؛ گفت: وزارت
علوم، تحقیقات فناوري، معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري، صندوق نوآوري و شکوفایی، پارك هاي علم و
فناوري، سازمان پژوهش هاي علمی صنعتی ایران،
پژوهشگاه ها و مراکز پژوهشی، دانشگاه ها و موسسات

 
آموزش عالی، شرکت هاي دانش بنیان، استارتاپ ها و شهرك هاي صنعتی به بخشی از اجزاي زیست بوم فناوري و نوآوري هستند. 

وي در خصوص برنامه هاي اولویت دار و مهم معاونت فناوري و نوآوري وزارت علوم گفت: برنامه نخست ما فرهنگ سازي و توسعه
گفتمان فناوري و نوآوري است و پس از آن هم براي ایجاد تعامل بین دانشگاه ها و پارك هاي علم و فناوري و ایجاد فرصت هاي
فناورانه براي اعضاي هیات علمی و دانشجویان، رصد فناوري هاي نوظهور در دنیا، تقویت صادرات محصولات دانش بنیان، تقویت
دیپلماسی علم و فناوري در پژوهشگاه ها و پارك هاي فناوري و ایجاد و توسعه دفاتر انتقال فناوري در پارك هاي علم و فناوري کشور

 
تلاش می کنیم. 

دکتر خیرالدین با اشاره به اینکه ورود به چرخه دانش جهانی یک ضرورت است گفت: اگر بین ما و چرخه جهانی علم و فناوري فاصله
بیفتد پیشرفت علمی کشور دچار آسیب خواهد شد گفت: از سوي دیگر تحقق مرجعیت علمی کشور که هدف مهمی براي ما است؛

 
بدون حضور در چرخه دانش جهانی ممکن نخواهد بود. 

فرصت هاي موجود در پارك هاي علم و فناوري معاون فناوري و نوآوري وزیر علوم با اشاره به اینکه تاکنون 49 پارك علم و فناوري
223 مرکز رشد واحدهاي فناور، 10 هزار و 700 واحد فناور و 1600 شرکت دانش بنیان در پارکها و مراکز رشد مشغول فعالیت
هستند گفت: 65 هزار نفر در مجموعه پارك و مراکز رشد اشتغال دارند که پیش از 50 هزار نفر آنها از دانش آموختگان دانشگاه

 
هستند. 

دکتر خیرالدین با اشاره به اینکه شرکت هاي دانش بنیان مستقر در پارك هاي علم و فناوري پیش از 72 هزار میلیارد ریال درآمد و



80 میلیون دلار درآمد صادراتی داشتند که گفته این شرکت ها حدود 50 درصد از نیاز کشور را به ماسک و دیگر تجهیزات مقابله با

 
کرونا تولید کردند. 

فعالیت بین المللی پارك هاي علمی معاون فناوري و نوآوري وزیر علوم با تاکید بر تقویت همکاري هاي بین المللی در پارك هاي علم
و فناوري گفت تعداد 8 پارك در زمینه انعقاد قراردادهاي بین المللی فعال هستند و تاکنون 45 قرارداد را منعقد کرده اند که از این
میان پارك علم و فناوري پردیس با 22 قرارداد شهرك علمی تحقیقاتی اصفهان با 15 قرارداد پارك علم و فناوري دانشگاه تهران با دو
قرارداد در این زمینه فعال هستند و پارك هاي علم و فناوري سمنان یزد دانشگاه تحصیلات تکمیلی علوم پایه زنجان و چهارمحال و

 
بختیاري هر کدام با یک قرارداد در حوزه فعالیت هاي بین المللی حضور دارند. 

معاون وزیر علوم تاکید کرد براي توسعه همکاري هاي بین المللی در مجموعه پارك هاي علم و فناوري باید کارشناسان مسلط به
حوزه بین الملل در این پارك ها مستقر شوند و زبانهاي زبان سایت ها و مراکز مراجعه اطلاع رسانی پارك آن نیز به زبان هاي بین

 
المللی داشته باشد. 

مزایاي فعالیت بین المللی پارك ها دکتر خیرالدین درخصوص مزایاي توسعه تعاملات بین المللی در پارك هاي علم و فناوري گفت
افزایش سرمایه هاي علمی و فناوري انتقال ساختارمند و هدفمند فناوري هاي نو ظ هور استفاده از ظرف یت هاي اقتصادي بازار
فناوري در منطقه و سایر نقاط دنیا پرورش ایده هاي نوآوري نوآورانه با استفاده از ظرفیت هاي بین المللی شدن انتقال دانش و
فناوري هاي نوین به کشور با استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور و اثرگذاري بر روندهاي هنجار ساز در دنیا و حضور در مجامع

 
بین المللی و همچنین جذب سرمایه گذاري خارجی از جمله این اهداف است. 

اقدامات پیش رو وي همکاري با کشور چین در قالب قرارداد 25 ساله و ایجاد پارك فناوري مشترك بین ایران و چین و همچنین
ایجاد اقدامات اولیه ایجاد پارك علم و فناوري بین المللی در شهر تهران با مساحت هزار هکتار را از جمله اقدامات اخیر در حوزه بین
المللی شدن پارك آن دانست و گفت: در راستاي تفاهم نامه با سازمان همکاري هاي پیمان شانگهاي تفاهم هاي اولیه براي استقلال
شرکت هاي فناور در ایران صورت پذیرفته است و در حال حاضر با پارك هاي علم و فناوري کشورهاي سوریه لبنان، ترکیه، عراق و

امارات برنامه هاي در دست اجرا است.



ترویج گفتمان امر به معروف و نهی از منکر توطئه هاي دشمنان را خنثی می

کند

منبع: ایرناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/11/05

اراك - ایرنا - دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان مرکزي گفت: ترویج گفتمان امر به معروف و نهی از منکر جامعه
را در برابر توطئه ها و هجمه هاي فرهنگی دشمنان بیمه می کند.

 اراك - ایرنا - دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر
استان مرکزي گفت: ترویج گفتمان امر به معروف و نهی از منکر جامعه را در برابر توطئه ها و هجمه هاي فرهنگی دشمنان بیمه می

 
کند. 

به گزارش روز سه شنبه ایرنا، حجت الاسلام مصطفی فرخی در چهارمین همایش مدافعان ارزش ها در مسجد امام جواد (ع) شهرك
رضوي اراك، افزود: امر به معروف مصداق جاري شدن تمام خوبی ها در جامعه و نهی از منکر یعنی حذف بدي ها و با منطقی ترین

 
روش ها که باید این 2 فریضه را احیا کنیم. 

وي ادامه داد: یکی از وظایف مدیریت شهري تبیین فرهنگ شهرنشینی، شهروندي و حمایت از گروه هاي مردمی با انگیزه و دغدغه

 
مند در حل مشکلات ازدواج، اشتغال و بسترسازي براي مقابله با اعتیاد است که باید مورد توجه قرار گیرد. 

 
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر بیان کرد: می توان فضاي منکرات را با همراهی شهروندان و فرهنگ سازي از بین برد. 

وي ادامه داد: یکی دیگر ا ز وظایف شهرداري ها اجراي مصوبات شوراي عالی انقلاب فرهنگی، عفاف و حجاب و فضاسازي شهري با

 
نگاه امیدوارانه و هویت بخش است. 

شهردار اراك نیز در این نشست گفت: شهرداري براي احیاي 2 فریضه الهی امر به معروف و نهی از منکر برنامه هاي مهمی دارد که

 
باید با همکاري تمامی دستگاه هاي زیر مجموعه خود در جامعه عملیاتی شود. 

علیرضا کریمی افزود: در صورت احیاي این 2 فریضه الهی و نهادینه کردن فرهنگ والاي اسلام ناب محمدي(ص) و اهل بیت(ع) می



 
توان آسیب ها و ناهنجاري هاي اجتماعی را کنترل کرد. 

وي ادامه داد: مطالبه گري حق مردم از نهادهاي اجرایی و خدماتی از جمله شهرداري است و ما هم همه تلاش خود را در جهت تحقق

 
مطالبات به حق مردم به کار می گیریم. 

شهردار اراك اظهار داشت: براي ایجاد فضاي نشاط و ورزش براي جوانان در مناطق مختلف شهر باید زمین هاي موجود مورد بررسی

 
قرار گرفته تا بتوان از آنها براي ایجاد فضاهاي ورزشی استفاده شود. 

کریمی بیان کرد: با ورود صنایع آلاینده، آلودگی هم وارد شهر شد که در گذشته میزان آلودگی ارزیابی نمی شد ولی امروزه مسئول

 
ارزیابی، محیط زیست است و مسئول جلوگیري از صنایع آلاینده دادستانی است. 

شهردار اراك گفت: در خصوص مشکلات خدمات رسانی اتوبوسرانی، مطلقاً حق با شهروندان است و ما 200 اتوبوس جدید نیاز داریم

 
تا زمان انتظار مردم براي تردد کمتر و ناوگان نوسازي شود. 

 
کریمی توضیح داد: 

کریمی درباره استخدام ها در شهرداري گفت: 400 نفر در دوره گذشته بدون اطلاع رسانی و بدون اینکه مردم مطلع شوند در

 
شهرداري ثبت نام کردند که از بین این ها با پارتی بازي 30 نفر را جذب کردند که من جلوي جذب370 نفر دیگر را گرفتم. 

وي، درباره پروژه هاي نیمه تمام از جمله پل سنجان گفت: این طرح هیچ ارتباطی به مجموعه مدیریت شهري ندارد و مربوط به حوزه

 
اداره راه است که هنوز تمام نکرده است. 

 
 

شهردار اراك درباره توسعه فضاي سبز گفت: این یکی از سیاست هاي شهرداري است که در این زمینه شهرداري می خواهد 350

 
میلیارد هزینه کند و برخی فضاها از جمله زمین هاي دره گردو و پارك شهید باهنر براي توسعه داراي مشکلاتی هستند. 

وي اضافه کرد: اراك در 10 ماه گذشته، 145 روز آلوده را پشت سر گذاشت که شش ماه اول سال به علت خشکسالی کویر میقان بود

 
و یکی دیگر از عوامل آلودگی نیروگاه است که به دلیل کمبود سهمیه گاز طبیعی، در فصل سرد مازوت می سوزاند. 

 
اراك مرکز استان مرکزي است و بیش از 600 هزار نفر جمعیت دارد. 

 
برچسب ها 



 
- اراك 

 
- امر به معروف و نهی از منکر 

 
- استان مرکزي 
- شهرداري اراك



اشتغال و سرمایه گذاري دو مسأله مهم و اولویت دار استان ایلام است

منبع: ایرناشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/11/05

ایلام - ایرنا- استاندار ایلام گفت: اشتعال و سرمایه گذاري دو مسأله مهم و اولویت دار استان هستند که باید مورد توجه قرار
بگیرند.

ایلام - ایرنا- استاندار ایلام گفت: اشتعال و سرمایه گذاري
دو مسأله مهم و اولویت دار استان هستند که باید مورد

 
توجه قرار بگیرند. 

به گزارش ایرنا، حسن بهرام نیا در نشست مرکز خدمات
سرمایه گذاري استان اظهار داشت: مهمترین موضوع ما در
استان بحث سرمایه گذاري است و باید ظرفیت هاي ایلام
را فعال کنیم تا با زنجیره ي ارزش افزوده منابع استان

 
تکمیل شود. 

وي افزود: بحث اشتغال، معیشت و نیازهاي مردم از اولویت هاي مدیران باید باشد و مدیران با همه توان نسبت به صیانت از حوزه

 
فعالیت خود تلاش کنند. 

استاندار ایلام تاکید کرد: بحث اشتغال و توسعه استان در سرمایه گذاري خلاصه می شود و دستگاه هاي اجرایی ضمن نگاه تعصبی به

 
حوزه کاري اهمیت سرمایه گذاري را در نظر بگیرند که این براي سفره و معیشت مردم و اشتغال در استان مهم تر است. 

بهرام نیا اظهار داشت: زیرساخت هایی براي سرمایه گذاران ایجاد شده تا جذب آنان تسهیل شود ، استان ایلام به مثابه یک گنجینه

 
اي است که از آن استفاده نشده و با توجه به کریدور مرزي داراي معادن و ذخائر عظیمی در حوزه کانی هاي غیر فلزي است. 

وي افزود: یکی از موضوعاتی که براي تنفس و سلامت شهروندان مهم است، بحث طبیعت و درختان جنگلی است که علاوه بر زیبایی

 
ریه شهر نیز هستند و باید این مقوله را تقویت کنیم. 

استاندار ایلام یادآور شد: استان ایلام رقم بیکاري بالایی دارد و سفره مردم هم بسیار کوچک شده است ، باید هم سفره مردم را در

 
نظر بگیریم و هم سرمایه گذاري و اشتغال را توسعه دهیم. 

بهرام نیا با اشاره به مشکلات شهرك صنعتی ایلام گفت: در شهر ایلام یک ناحیه صنعتی داریم و منطقه صنعتی دوم بیش از 18 سال

 
است که مصوب شده ولی نتیجه نگرفته است ، بعد از آن هم حکم خورده و خلع ید شده است. 

وي افزود: براي اینکه منافع استان همه جانبه لحاظ شود باید در یک کارگروه تخصصی با نگاه اشتغال، توسعه و سرمایه گذاري بررسی



 
هاي لازم صورت گیرد و محل جدید را هم بررسی کنند. 

وي افزود: با اجراي پارك پلی پروپیلن 92 کارخانه در شهرك صنعتی باید ایجاد و براي بیش از چهار هزار نفر اشتغال در استان به

 
صورت مستقیم ایجاد شود. 

استاندار ایلام گفت: هزینه هاي حمل و نقل و دسترسی به مواد اولیه را باید در نظر گرفت زیرا از نظر بعد مکانی و زمانی دو پارامتر

 
مهم براي سرمایه گذاري است، باید بستر را براي سرمایه گذار فراهم کنیم. 

بهرام نیا خواستار تشکیل کارگروهی به منظور بررسی مکان شهرك و ناحیه صنعتی 2 ایلام شد و گفت: باید ظرف 10 روز نظر

 
کارشناسی خود را ارائه دهند که آیا زمین فعلی که واگذار شده است براي ناحیه صنعتی بماند و یا به منابع طبیعی واگذار شود. 

وي اظهار داشت: موضوع دوم منطقه صالح آباد است که از نظر زمین امکانات بیشتري دارد و دسترسی براي صادرات بسیار مناسب

 
است و حمل مواد اولیه را هم مد نظر قرار دهیم. 

وي افزود: در یک کار کارشناسی و برنامه ریزي شده براي ایجاد ناحیه صنعتی براي توسعه آن و همچنین ایجاد ناحیه صنعتی دیگر را

 
نیز پیش بینی کنیم و جمع بندي این کارگروه به عنوان مصوبه اعمال خواهیم کرد. 

وي همچنین در خصوص واحدهاي صنعتی حاضر در شهرك صنعتی ایلام نیز خواستار بررسی فعالیت واحدهاي صنعتی شد و گفت:

 
به صورت واقعی باید بررسی شود که چند واحد صنعتی فعال و چه واحدهایی فعال نیستند تا به افراد واجد شرایط واگذار شوند. 

استاندار ایلام گفت: زیرساخت شهرك صنعتی از جیب مردم و بیت المال هزینه شده است و اگر واحدي فعال نیست باید به دنبال

 
انتقال آن به فردي باشیم که کننده کار است و نباید حق مردم را فدا کنیم. 

 
برچسب ها 

 
- ایلام 

 
- توسعه اقتصادي 

- سرمایه گذاري



توضیح شرکت گاز استان تهران در باره قطع گاز برخی واحدهاي شهرك

صنعتی شمس آباد

منبع: ایرناشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/11/05

شهرري ـ ایرنا ـ سخنگوي شرکت گاز استان تهران در باره علت قطع گاز واحدهاي تولیدي شهرك صنعتی شمس آباد، با
بیان اینکه براي پیشگیري از قطع گاز مصارف خانگی ، اعمال محدودیت براي مصرف گاز طبیعی در بخش هاي مختلف،

اجتناب ناپذیر است، گفت که با وجود اخطاریه قطع گاز، برخی واحدهاي صنعتی توجهی نکردند.

شهرري ـ ایرنا ـ سخنگوي شرکت گاز استان تهران در باره
علت قطع گاز واحدهاي تولیدي شهرك صنعتی شمس
آباد، با بیان اینکه براي پیشگیري از قطع گاز مصارف
خانگی ، اعمال محدودیت براي مصرف گاز طبیعی در
بخش هاي مختلف، اجتناب ناپذیر است، گفت که با وجود

 
اخطاریه قطع گاز، برخی واحدهاي صنعتی توجهی نکردند. 

امیرحسین جاودان روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا در باره پیشگیري از قطع گاز مصارف خانگی و
همچنین کمک به واحدهاي صنعتی در شرایط سخت
زمستان، توضیح داد: براي خدمت رسانی مناسب به واحد

هاي صنعتی و تولیدي مستقر در شهرك هاي صنعتی و کسب رضایت آنها، هماهنگی جهت تحویل سوخت دوم براي ذخیره سازي

 
بعمل آمده و قریب به اتفاق واحد هاي صنعتی مشمول این طرح در استان در حال حاضر از سوخت دوم بهره مند هستند. 

وي تاکید کرد: باوجود توصیه و تاکید ادارات گازرسانی و در نهایت اخطاریه قطع گاز به واحد هاي صنعتی براي انجام مراحل اداري

 
دریافت سوخت دوم، متاسفانه برخی از واحد هاي صنعتی و تولیدي این شهرك صنعتی تاکنون براي این موضوع اقدامی نکرده اند. 

 
این مسئول یادآور شد: در ضمن نامه پیش بینی و تامین سوخت دوم در مهرماه امسال توزیع شده است. 

شهرك صنعتی شمس آباد به عنوان بزرگترین شهرك صنعتی خاورمیانه در 35 کیلومتري جاده قدیم قم - تهران قرار گرفته است،
این شهرك هم اکنون با استقرار یکهزار و 927 واحد صنعتی بزرگ و کوچک در خود زمینه اشتغال 37 هزار و 580 نفر را فراهم کرده

 
است. 

در این راستا مدیرعامل شرکت خدماتی شهرك صنعتی شمس آباد نیز ، گفت: گاز 15 واحد تولیدي این شهرك از روز گذشته بدون

 
هماهنگی قبلی قطع و موجب اختلال اشتغال حدود 800 تا یکهزار کارگر شده است. 

مسلم ولی پور در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، اظهار داشت: اداره گاز بخش حسن آباد فشافویه در چند روز گذشته نامه اي مبنی بر

 
استفاده بهینه از گاز به واحدهاي تولیدي نوشته ولی به هیچ عنوان موضوع قطع گاز به واحدها ابلاغ نشده است. 



وي با تاکید براینکه قطع گاز واحدهاي تولیدي باید از 72 تا 48 ساعت قبل به صاحبان اطلاع رسانی شود تا ضرر این واحدها به
حداقل برسد، خاطرنشان کرد: گاز واحدهایی در حوزه صنایع سلولزي مانند کارخانه هاي کارتن سازي، تولید ام دي اف، صنایع کانی

 
هاي غیر فلزي مانند سنگبري ها و صنایع فلزي قطع شده است. 

ولی پور اضافه کرد: خوشبختانه گاز واحدهایی که داراي کوره هستند هنوز قطع نشده است ولی باید اداره گاز با هماهنگی بیشتري

 
اقدام به قطع سوخت واحدهاي صنعتی کند. 

وي با بیان اینکه گاز واحدهایی قطع شده است که از آن براي گرمایش محیط کار استفاده می کنند، افزود: سردي سوله هاي کارخانه

 
ها موجب اختلال در کار کارگران و کاهش بازدهی واحدهاي صنعتی شده است. 

ولی پور تاکید کرد: اداره گاز باید از قبل با صاحبان صنایع هماهنگ می کرد تا این واحدها نسبت به تهیه سوخت مورد نیاز خود مانند

 
نفت و گازوییل اقدام کنند. 

 
برچسب ها 

 
- شهرستان ري 

 
- شمس آباد 

 
- شهرك صنعتی 

- گاز



بیانیه سازمان بسیج حقوق دانان در خصوص مبارزه هوشمندانه با قاچاق کالا و

ارز

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/11/05

سازمان بسیج حقوق دانان خطاب به روساي محترم سه گانه در خصوص مبارزه با فساد و اجراي کامل قانون مبارزه با قاچاق
کالا و ارز بیانه اي را منتشر کرد. The post بیانیه سازمان بسیج حقوق دانان در خصوص مبارزه هوشمندانه با قاچاق کالا و

ارز appeared first on پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز.

 
 https://www.8deynews.com پایگاه خبري تحلیلی 8دي نیوز

 
- اجتماعی 1400/11/05 - 18:55 

 
- کد خبر:645053 

بیانیه سازمان بسیج حقوق دانان در خصوص مبارزه هوشمندانه با قاچاق کالا و ارز سازمان بسیج حقوق دانان خطاب به روساي محترم
سه گانه در خصوص مبارزه با فساد و اجراي کامل قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بیانه اي را منتشر کرد. به گزارش 8دي، سازمان

بسیج حقوق دانان کشور در خصوص اصلاح سریع نقاط ضعف و قوانین فسادزا و تقویت قوانین شفافیت ساز تجارت و اجراي کامل

 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بیانیه اي به شرح ذیل صادر نمود: 

 
بسمه تعالی 

 
روساي محترم قواي سه گانه جمهوري اسلامی ایران 

 
سلام علیکم 

با احترام همانگونه که مستحضرید جهت مبارزه هوشمندانه با قاچاق کالا و ارز در سال 1392 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصویب
گردید است و علیرغم زحمات برخی مسئولین و متولیان با کارشکنی ها و ترك فعل هاي متعدد برخی مدیران دستگاه هاي مسئول
این قانون بعد از 8 سال همچنان بر زمین مانده است؛ لذا با عنایت به تضییع حقوق عامه در مباحث اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی و

 
سلامت ما حقوقدانان درخواست برخورد با ترك فعل هاي انجام شده در اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز را داریم. 

علاوه بر جایگاه اجرایی و دستگاه هاي نظارتی قوه مجریه و نظارت قوه مقننه بر حسن اجراي قوانین (که تحقیق و تفحص یکی از این
اختیارات است) مطابق دستورالعمل نظارت و پیگیري حقوق عامه، ماده 290 قانون آیین دادرسی کیفري و ماده 576 قانون مجازات
اسلامی اختیارات در حوزه نظارتی و برخورد با ترك فعل هاي مسئولینی که سبب تضییع حقوق مردم و آسیب به کشور شده اند به
دستگاه قضا داده شده است، ولی پس از 8 سال از تصویب قانون متاسفانه در خصوص برخورد با مسئولین ترك فعل کننده در اجراي
قانون مبارزه با قاچاق و سایر قوانین مشابه که آسیب هاي فراوانی براي کشور و مردم شریف ایران داشته اند اطلاعی در دسترس
نیست و با وجود گزارش هاي متعدد دستگاه هاي نظارتی مانند مجلس حتی گهگاه شاهد پیشرفت جایگاهی و رشد این افراد مخل

 
اجراي قانون هستیم! 

از سویی قوانین دیگري همانند مناطق آزاد و کولبري و ته لنجی و ... نیز متاسفانه اصلاح نمی شوند و در حال گسترش مناطق



مربوطه به نام ضعفا و به کام مفسدین قاچاقچی و فراریان مالیاتی هستیم که همچنان به عبور قاچاق کمک می کند و طرح هاي

 
اصلاحی به شیوه عجیبی مسکوت مانده اند! 

لذا از روساي محترم سه قوه و زیرمجموعه مرتبط با مبارزه با قاچاق این سه قوه درخواست می شود همزمان با اصلاح سریع نقاط
ضعف و قوانین فسادزا و تقویت قوانین شفافیت ساز تجارت و اجراي کامل قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پیش از پایان سال، اقدام به
معرفی، برخورد و برگزاري دادگاه هاي علنی براي متخلفین از اجراي قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز نمایند تا درس عبرتی براي سایر
مجریان متخلف از قانون شوند و با اجراي کامل قانون که سبب شفافیت و رشد تولید و اشتغال و کاهش آسیب هاي اجتماعی خواهد

 
شد کام ملت شریف ایران شیرین شود. 

 
- سازمان بسیج حقوق دانان کشور 

 
- قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

 
- اخبار مرتبط توسعه زراعت چوب، اقدامی موثر در جلوگیري از قاچاق است خرید و فروش ارز خارج از صرافی ها ممنوع شد 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



استاندار گیلان: بانک تکلیف ایران پوپلین را مشخص کند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/11/05

 به گزارش خبرگزاري فارس از رشت، سال هاست که غصه
پردرد و پرفرازونشیب برخی از کارخانه هاي خوش نام استان گیلان، قلب و جان هر اهل فنی را رنجور کرده و سرگذشت حیرت آور
هریک از آن ها، خاطر دغدغه مندان اقتصادي استان را مکدر می کند، کارخانه هایی که روزي براي خود حرفی براي گفتن داشتند و
چرخش چرخ هایشان، سفره هاي زیادي را پهن کرده و کار و معاش را با توازنی معنادار پیش می بردند کارخانه هایی که روزي مادر
اقتصاد کشور بودند و در پی برخی بی تدبیري ها در راستاي خصوصی سازي قربانی ناکارآمدي و منفعت طلبی برخی ازمابهتران شدند

 
که مرور هرکدام از آن ها انگشت حیرت بر دهان اهل نظر قرار می دهد. 

یکی دیگر از کارخانه پرفرازونشیب  گیلان می توان به ایران پوپلین اشاره کرد که اگرچه امروز سرپاست اما صداي نفس هاي تنگ آن
شنیده می شود و شاید بدون استفاده از تنفس مصنوعی هرلحظه ممکن است به کما برود، کارخانه ي که تا سال 79 یک هزار و 200

 
کارگر داشت که اکنون با 260 کارگر به حیات نیمه جان خود ادامه می دهد. 

طبق  مصوبه 18 تیرماه سال 99  ستاد کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید قرار بر این شد که شرکت ایران پوپلین که زیرگروه، گروه
توسعه ملی است به فرد داراي اهلیت واگذار شود  قرار بود تا پایان شهریور همان سال  برخی از این اقدامات صورت بگیرد و بدهی

 
هاي برق و گاز شرکت بیش از پنج میلیارد است پرداخت شود. 

در اردیبهشت سال 97، حدود 48 دستگاه شرکت ایران پوپلین براي فروش جداسازي شد و 24 عدد از این دستگاه ها نیز به فروش
رفت،  فروش الباقی دستگاه ها خوشبختانه توسط کارگران گرفته شد، سؤال اینجاست اگر این دستگاه ها مستهلک و ازکارافتاده بودند

 
چطور  امکان فروش داشتند؟ 

حالا ایران پوپلینی مانده که روزگاري تنها تولیدکننده پارچه هاي نظامی بوده و بسیاري از دستگاه هاي آن با تغییراتی جزئی قابلیت
تولید پارچه جادري را هم دارند و امروز این خاطرات پرفرازونشیب و پیکر نیمه جانش یادگار سهل انگاري، بی نظارتی و ترك فعل
هایی است که نفس هایش را به هق هق انداخته؛ کارخانه اي که باوجود لزوم واگذاري به فرد اهلیت دار معلوم نیست چرا بانک متولی،

 
این کارخانه را به بخش خصوصی اهلیت دار واگذار نمی کند؟! 



یکی دیگر از کارخانه هاي خوش نامی که روزي در گیلان صنعت نساجی را به نام خود ثبت کرده بود و ید طولایی در نخ ریسی و
پارچه بافی صنعتی داشت، کارخانه «پوشش» است، کارخانه اي در حاشیه شهر رشت و موقعیت مکانی عالی که سال ها قربانی
ناکارآمدي سیاست بخش خصوصی شد و سرگذشت سختی را پشت سر گذاشته؛ آن هم سرگذشتی که هر انسان دغدغه مندي را بعد

 
از شنیدن ماجراهاي پرپیچ وخم پوشش متحیر می کند. 

پوششی که از تحصن کارگران این کارخانه بعد ازکارافتادن دستگاه هاي تهویه و گرمایشی این کارخانه آغاز شد و به بهانه  بارش برف
سنگین 22 بهمن سال 83، بیش از 18 هکتار از سقف سالن هاي کارخانه  را تخریب کردند و می خواستند به بهاي زمین، زمان

 
کارگران را بربایند. 

 
حال در آستانه سفر رئیس جمهور به گیلان نماینده عالی دولت در این استان از کارخانه پوشش و ایران پوپلین بازدید کرد. 

 
 

 
  

اسداالله عباسی در حاشیه این بازدید و در جمع خبرنگاران با بیان اینکه کارخانه هاي صنعتی در گیلان از وضعیت خوبی برخوردار
نیستند، اظهار کرد: گیلان به لحاظ شرایط ژئوپولیتیکی یکی از قطب هاي نساجی در کشور است ولی به دلیل برخی سو مدیریت ها

 
داراي شرایط خوبی نیستند. 

وي با انتقاد از وضعیت واگذاري کارخانه هاي ابریشم در گیلان گفت: در سالیان گذشته به دلیل اصل 44 و واگذاري کارخانه ها به

 
بخش خصوصی بخش اعظمی از سرمایه هاي استان در حوزه اشتغال نابودشده است. 

استاندار گیلان یکی از دلایل نابودي برخی از کارخانه هاي گیلان را سودجویی برخی از مسؤولان دانست و بیان کرد: کارخانه هاي
ایران پوپلین، پوشش، ایران برك و خاور جزو سرمایه هاي گیلان با هزاران نفر اشتغال بودند ولی به دلیل سودجویی و منفعت طلبی

 
عده اي خاص رو به نابودي رفته و افراد بسیاري از کار بیکار شدند. 

عباسی، با تأکید بر لزوم توجه به نظارت بر روند احیاي کارخانه هاي نساجی در گیلان افزود: در سفر سال گذشته آیت االله سید
ابراهیم رئیسی به گیلان به عنوان مقام عالی قوه قضاییه، بخشی از مشکلات را بررسی و اکنون با پیگیري هاي صورت گرفته بخشی از
خط تولید برخی از این کارخانه ها راه اندازي شده به این منظور باید با نظارت مستمر دیگر خط تولید کارخانه هایی مثل پوشش را

راه اندازي کرد. 



وي کارخانه ایران پوپلین را برند کارخانه هاي گیلان دانست و گفت: کارخانه ایران پوپلین چون تحت تملک بانک ها بوده فعلاً به
صورت روز کارمزدي به فعالیت خود ادامه می دهد لذا باید بانک ها هرچه سریع تر وضعیت کارخانه ها را مشخص کرده و بنده به
عنوان استاندار اجازه تعطیلی هیچ کارخانه اي را در گیلان نخواهم داد لذا تمامی این مشکلات در سفر رئیس جمهور به گیلان بررسی

 
می شود. 

به گفته نماینده عالی دولت در گیلان هدف دولت در این استان ایجاد اشتغال، کاهش نرخ بیکاري و افزایش تولید است و در این

 
راستا مشکلات حقوقی و قضایی واحدهاي تولیدي گیلان برطرف خواهد شد. 

انتهاي پیام/84007



خام فروشی، بلاي جان معادن خراسان جنوبی

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1400/11/05

 خبرگزاري فارس - خراسان جنوبی؛ معادن یکی از مهم

 
ترین ظرفیت هاي استان خراسان جنوبی بوده که می تواند توسعه این استان را در پی داشته باشد. 

البته در حال حاضر بیشتر مواد معدنی استخراج شده از این استان به صورت خام به فروش می رسد و باید براي فرآوري این مواد که

 
می تواند رونق اقتصادي و اشتغال را در پی داشته باشد برنامه ریزي جدي صورت گیرد. 

مشکلات زیادي پیش روي امر فراوري مواد معدنی در استان بوده که می توان مهم ترین آنها که شامل نبود سرمایه گذار، عدم وجود

 
زیرساخت هاي لازم و همچنین نبود نیروي کار متخصص و غیره عنوان کرد. 

این مشکلات سبب شده تا این گنجینه هاي پنهان از دل زمین خراسان جنوبی کشف اما با بهاي اندك به فروش برسند و عایدي

 
خاصی براي این استان محروم نداشته باشد. 

در حال حاضر 50 نوع ماده معدنی در استان کشف شده که میزان دخایر قطعی این معادن 6 هزار و 900 میلیون تن می باشد و این
مواد معدنی رتبه استان را در سطح کشور از نظر معادن فعال چهارم، میزان اشتغال در این بخش نیز در رتبه چهارم کشور و ذخایر

 
قطعی رتبه هفتم برساند. 

مهم ترین مواد معدنی در استان شامل سنگ آهک، آهن، بازالت، بنتونیت، پتاس، تراورتن، خاك صنعتی، دولومیت، زغال سنگ، سرب

 
و روي، سیلیس، طلا، کائولن، گرانیت، مارن، مرمر-مرمریت، مس و منیزیت است. 

در حال حاضر 706 معدن در استان فعال بوده که میزان ذخایر قطعی آنها 6.9 میلیارد تن و استخراج اسمی آنها 23 میلیون تن می

 
باشد؛ این معادن براي 13 هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است. 

رئیس جمهور در سفر استانی به خراسان جنوبی پس از سخنرانی در جمع مردم طبس، با بالگرد به معدن زغال سنگ پروده این

 
شهرستان رفت و از نزدیک در جریان وضعیت کار و فعالیت این معدن قرار گرفت. 



 
 

آیت االله سیدابراهیم رئیسی با بیان اینکه با توسعه این معدن نیاز کشور به واردات رفع خواهد شد، گفت: در خراسان جنوبی ظرفیت
هاي خوبی مانند معادن را داریم که می تواند فعال شود و بخشی از این ظرفیت فعال و بخشی غیرفعال بوده که اگر فعال شود باعث

 
رونق تولید و اشتغال در کشور و منطقه می شود. 

وي اضافه کرد: بخش فعال و غیرفعال در حوزه ظرفیت معدنی شهرستان طبس می تواند مشکلات زیادي را حل کند بنابراین باید

 
ظرفیت هاي بر زمین مانده در استان و طبس فعال و این مهم در دستور کار دولت سیزدهم قرار دارد. 

رئیس جمهور با اشاره به همراهی و حضور وزیر صمت و وزیر راه و شهرسازي در این سفر، عنوان کرد: وزیر صمت با هدف فعال سازي

 
ظرفیت معادن و وزیر راه و شهرسازي با هدف بررسی راه ها و رفع مشکلات آن به استان سفر کرده است. 

 
 

اما موضوع فرآوري مواد معدنی نیاز به اقدامات کارشناسانه دارد که با توجه به ظرفیت دانشگاه صنعتی و معدنی فعال در استان می

 
تواند راهکارهاي مؤثري در این خصوص ارائه گردد. 

 
معادن ظرفیت بزرگ خراسان جنوبی 

مصطفی نخعی نماینده مردم نهبندان وسربیشه در مجلس شوراي اسلامی در گفت وگو با خبرنگار فارس با اشاره به بحث خام فروشی
که تبدیل به مهم ترین مشکل صنعت نهبندان شده است، اظهار داشت: در خراسان جنوبی معادن سنگ ساختمانی از قبیل گرانیت و
مرمریت وجود دارد که بسیار ارزشمند بوده و ذخایر قابل توجهی دارد که متاسفانه به صورت خام به کارخانجات فراوري به شهرستان

 
هاي دیگر از جمله اصفهان و مشهد و سایر مناطق منتقل شده و بعد از عملیات تبدیل، صادر می شود. 



وي ادامه داد: با احداث کارنخانجات فراوري می توان به میزان قابل توجهی میزان اشتغال خراسان جنوبی را ارتقاء بخشیده و با توجه
به بیکاري جوانان و نیازبه اشتغال در این شهرستان، احداث این کارخانجات می تواند در بالا بردن نرخ اشتغال به میزان قابل توجهی

 
اثر داشته باشد. 

نخعی متذکر شد: در جریان فرآوري هر محصول از مرحله استحصال تا تولید مصنوعات مرتبط، واحدهاي تولیدي کوچکی فعال می

 
شوند که در اشتغالزایی و ایجاد درآمد سهم بسزایی دارند. 

 
پایان خام فروشی با احداث کاخانجات فراوري 

این نماینده مجلس در دوره یازدهم افزود: خام فروشی تبدیل به معضلی مهم در صنعت شهرستان نهبندان شده و باید مسئولان
استانی و محلی به دنبال احداث کارخانجات فراوري بوده تا بعد از عملیات استخراج سنگ هاي گرانیت ومرمریت، این محصولات در

 
کارخانجات مخصوص، تبدیل به محصول کند؛ بدین معنا که به صورت قله بریده نشده و به کارخانجات اطراف فرستاده نشود. 

نماینده مردم نهبندان وسربیشه در مجلس شوراي اسلامی ادامه داد:  از دولت محترم و مسئولان استانی و محلی تقاضا می شود که با
در نظر گرفتن شرایط منطقه اي شهرستان نهبندان و ظرفیتی که این شهرستان در استخراج مواد معدنی دارد، شرایط احداث

 
کارخانجات فراوري را فراهم کرده تا بتوان با استفاده بهینه از این ظرفیتها، اشتغال و بیکاري این شهرستان را سروسامان داد. 

نخعی با اشاره به خام فروشی و عدم فراوري معادن در استان گفت: خاك، سنگ و... به صورت خام از استان خارج شده و پس از

 
فراوري با قیمت هنگفت در استان به فروش می رسد که باید تمهیدات لازم براي فراوري معادن در استان فراهم شود. 

 
 

 
76 درصد ذخایر زغال سنگ ایران در شهرستان طبس قرار دارد 

حجت الاسلام مجید نصیرایی سخنگوي کمیسیون فرهنگی مجلس نیز در گفت وگو با خبرنگار ما اظهار داشت: 76 درصد از زغال
سنگ کشور در طبس است. در این منطقه، ظرفیت سنگ هاي معدنی مثل سرب، روي و بنتونیت و سنگ هاي قیمتی وجود دارد، اما
متاسفانه در بحث سیاست گذاري ها به درستی به این ظرفیت ها توجه نشده است و الان صرفاً شاهد خام فروشی هستیم. باید سنگ
ها فرآوري شوند و ظرفیت اشتغال و ارزآوري حاصل از آن، وارد چرخه اقتصادي شوند تا دیگر مثل سابق محتاج به فروش نفت

 
نباشیم. 

 
تدوین بسته جامع جلوگیري از خام فروشی معادن  



نماینده فردوس، طبس، سرایان و بشرویه در مجلس شوراي اسلامی افزود: نکته اول این است که نگاه ها نسبت به موضوع بهره وري از
معادن، متفاوت است. باید نوع نگاه تغییر کند. زمزمه ها شروع شده و قرار است در دولت جدید این رویکرد را داشته باشیم. نکته دوم،
جلوگیري از خام فروشی است که باید به آن توجه شود و از کسانی که در این حوزه قصد سرمایه گذاري دارند حمایت لازم صورت
بگیرد و تسهیلات و معافیت هاي مالیاتی داده شود تا براي آن ها بصرفد و تشویق شوند و روي به سرمایه گذاري بیاورند. آماري که از

 
میزان استخراج اسمی معادن ارایه می شود اصلا قابل قبول نیست. 

نصیرایی در ادامه عنوان کرد: باید از بخش خصوصی حمایت جدي شود یا مثلاً دولت در ایجاد زیرساخت هایی مثل راه، آب و برق

 
براي معدن دار کوشش بکند تا همه سختی نبود این امکانات و ایجاد آن به گردن آن ها نیفتد. 

 
 

 
خام فروشی و سودي که از سفره مردم می رود 

مهدي مرادي نماینده شهرستان طبس در شوراي اسلامی خراسان جنوبی نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: لازم است

 
که فرآوري سنگ هاي معدنی در اولویت باشد، چرا که باعث اشتغال پایدار براي مردم می شود. 

مرادي با بیان اینکه بر اساس مصوبات دو درصد از سود فروش معادن در بافق و طبس باید به مردم بازگردد، گفت: این مهم در بافق

 
اجرایی ولی در طبس بعد از آقاي خدمتگزار استاندار وقت آن زمان، دیگر اجرایی نمی شود و نیاز به پیگیري دارد. 

نماینده شهرستان طبس در شوراي اسلامی خراسان جنوبی گفت: تمام سنگ هاي معدنی این شهرستان به صورت خام خارج می

 
شود و مردم منطقه هیچ سهمی از این مزیت ندارند. 

 
 

 
سرمایه گذاري 800 میلیارد ریالی در حوزه معدن خراسان جنوبی 



عباس جرجانی رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی در گفت وگو با خبرنگار فارس از بیرجند اظهار داشت: در 9
ماهه امسال تعداد 21 فقره پروانه بهره برداري معدنی در استان صادر شده که میزان ذخیره قطعی این پروانه ها 8 میلیون و 234 هزار

 
تن و استخراج سالانه آنها 426 هزار و 300 تن می باشد. 

وي تصریح کرد: همچنین میزان سرمایه گذاري پروانه هاي بهره برداري معدنی صادر شده در 9 ماهه امسال در استان 813 میلیارد و

 
318 میلیون ریال و مساحت این معادن در مجموع حدود 263 کیلومتر مربع بوده است. 

 
جرجانی ادامه داد: همچنین میزان اشتغالزایی مشخص شده در این پروانه ها ایجاد اشتغال براي 144 نفر بوده است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی با بیان اینکه بیشترین مواد معدنی که براي آنها پروانه بهره برداري در طی این
مدت صادر شده به ترتیب بنتونیت، خاك صنعتی، مگنتیت و هماتیت، طلا و غیره بوده است، گفت: همچنین بیشترین تعداد این

 
پروانه ها مربوط به شهرستان هاي طبس، نهبندان، سرایان، سربیشه و قاینات بوده است. 

 
خام فروشی، بلاي جان معادن خراسان جنوبی 

مجتبی محمدي کارشناس معدن در خراسان جنوبی نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: خام فروشی، بلاي جان معادن

 
خراسان جنوبی است. 

وي با بیان اینکه یکی از مزیت  هاي استان، ذخیره 200 میلیون تن ماده معدنی دولومیت است، افزود:  بیشترین حجم معادن در
بیرجند، سربیشه و نهبندان است و حدود 19 معدن در بیرجند، 34 معدن در سربیشه و 48 معدن در نهبندان است که میزان

 
استخراج واقعی معادن استان سالانه تقریباً حدود 5.1 میلیون تن است. 

این کارشناس معدن در خراسان جنوبی اظهارکرد: کاربرد سنگ  هاي تزئینی در نماهاي ساختمان و در داخل ساختمان بسته به نظر
طراحان تقسیم بندي می  شوند، لذا محل کار، شرایط اقتصادي، اقلیم و تخصص پیمانکاران که بتوانند از لحاظ معماري و اجرایی ایده

 
طرح را ارائه و اجرا کنند، اهمیت دارد. 

 
 

این مدرس دانشگاه افزود: بیشتر مردم تمامی سنگ  هاي تزئینی و ساختمانی را به نام گرانیت می  شناسند که از لحاظ تخصصی و

 
ساختار سنگ  شناسی و کانی  شناسی اشتباه است. 



 
محمدي تصریح کرد: از دید زمین شناسان سنگ هاي تزئینی و ساختمانی به دو گروه سنگ هاي درونی و برونی تقسیم می  شود. 

محمدي ادامه داد: وزن، جنس، قواره و حتی رنگ بندي سنگ  ها، برش و ساب می  تواند عامل مهم در انتخاب آنها باشد و لازم به

 
ذکراست که شرایط زیست محیطی، اقلیم و فرهنگ نباید نادیده گرفته نشود. 

وي یادآورشد: در استان مرمریت ها، گرانیت ها، تراورتن ها و مالون بیشترین کاربرد را دارد و اینکه گرانیت استفاده از آن در هر شرایطی

 
بهترین انتخاب است. 

دانشجوي دکتري ژئوتکنیک با بیان اینکه گرانیت یکی از بهترین سنگ هاي تزیینی است، یادآورشد: در حال حاضر در خراسان جنوبی
علاوه بر گرانیت، سنگ هایی مثل تراورتن، مرمر، مالون ها و اخیرا سنگ هاي صنعتی مصنوعی که از تنوع زیادي برخوردار هستند،

 
توانسته نیاز مردم را در استفاده از سنگ هاي تزئینی مختلف برآورده سازند. 

این کارشناس معدن خاطرنشان کرد: خام فروشی یکی از مشکلات نه تنها در زمینه سنگ هاي تزیینی و ساختمانی بلکه در تمامی
مواد معدنی است که می  توانیم با ایجاد کارگاه هاي کوچک که نیاز به هزینه  هاي هنگفتی ندارد، براي فرآوري، ساب، برش و صیقل

 
دادن سنگ هاي تزئینی از خروج از این سنگ ها از استان جلوگیري کنیم. 

 
فرآوري گام بزرگی است که باید اجرایی شود 

داریوش افتخاري، یکی دیگر از فعالان بخش معدنی خراسان جنوبی با سابقه 20 ساله در این زمینه و با مدرك مهندسی معدن در این

 
باره به خبرنگار فارس گفت: خراسان جنوبی یکی از استان هاي مستعد کشف و استخراج مواد معدنی است. 

وي ادامه داد: به دلیل موقعیت زمین شناسی استان بسیاري از مدیران و استانداران قبلی، خراسان جنوبی را عسلویه معدنی ایران و

 
بهشت معادن ایران یاد می کنند. 

افتخاري با بیان اینکه بیشتر خام فروشی ها در صنعت کشور مورد استفاده قرار می گیرد، عنوان کرد: در بخش فرآوري

 
باید بازار فروش در ابتدا معرفی و شناسایی شود. 

 
 

به گفته وي زیرساخت ها براي فرآوري، کارخانه هاي کافی براي معادن، کمبود اندازه ذخایر معادن و بازار فروش، از مشکلات این

 
مسیر است که باعث می شود بخشی از مواد معدنی استان به صورت خام خارج شود و باید این مشکلات در ابتدا رفع شود. 



افتخاري تأکید کرد: صادرات بخشی از مواد معدنی به صورت خام نیز مفید است چرا که دیگر کشورها را به ما وابسته می کند اما براي

 
تکمیل زنجیره ارزش افزوده، فرآوري گام بزرگی است که باید اجرایی شود. 

 
به گفته وي باید مشکلات از سر راه سرمایه گذار برداشته شود تا با گام ها روشن و مطمئن وارد این عرصه شود. 

ثروت خراسان جنوبی در حوزه معادن بیشمار است اما استفاده از این ثروت خدادادي به نفع توسعه منطقه چندان مشهود نیست و به

 
دلیل فراهم نبودن زیرساخت ها اکثر مواد معدنی استخراج و خام فروشی می شود.  

معادن یکی از ارکان توسعه اقتصادي استان خراسان جنوبی در کنار دیگر بخش ها همچون صنعت، کشاورزي و گردشگري است که
در جهش تولید می توانند نقش مهمی ایفا کنند و چه بسا، این بخش بتواند جلوتر از دیگر بخش ها حرکت کند و حتی می تواند در
شرایط تحریم ها جایگزینی مطمئن براي درآمدهاي کشور باشد، زیرا ذخایري در دل زمین وجود دارد که با تأمین برخی زیرساخت ها

 
امکان بهره مندي کشور به صورت خدادادي در این زمینه میسر است. 

در همین راستا براي حمایت از این بخش مسئولان باید سازوکاري قوي در پیش گیرند تا سرمایه گذاران علاقه مند به این بخش

 
شوند و شاهد تکمیل چرخه ارزش افزوده مواد معدنی در استان باشیم. 

انتهاي پیام/3635



ارائه 22 هزار نفر ساعت آموزش مهارتی در مناطق حاشیه نشین قزوین

منبع: ایلناشماره خبر:  141  |  تاریخ: 1400/11/05

سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه اي قزوین گفت: امسال 22 هزار نفر ساعت آموزش مهارتی به متقاضیان در مناطق
حاشیه نشین شهرهاي استان در قالب دوره هاي فنی و حرفه اي سکونتگاه هاي غیررسمی ارایه شده است.

سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه اي قزوین گفت:
امسال 22 هزار نفر ساعت آموزش مهارتی به متقاضیان در
مناطق حاشیه نشین شهرهاي استان در قالب دوره هاي

 
فنی و حرفه اي سکونتگاه هاي غیررسمی ارایه شده است. 

به گزارش خبرنگار ایلنا در قزوین، سید محمود عرب با
اعلام این خبر گفت: این آموزش هاي مهارتی در رشته

 
هاي مختلف براي 102 نفر ارایه شده است. 

وي اظهار داشت: این رشته ها متناسب با علاقه و استعداد افراد و وجود تقاضا در بازار کار و صنایع به متقاضیان به شکل رایگان ارایه

 
شده است. 

سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان قزوین خاطرنشان کرد: ارایه آموزش هاي مهارتی به ویژه در نقاط حاشیه اي شهرها

 
موجب توانمندسازي افراد و ایجاد فرصت هاي شغلی براي آنان شده و آسیب هاي اجتماعی را کاهش می دهد. 

این مسئول اظهار داشت: اداره کل آموزش فنی و حرفه اي استان قزوین در بخش دولتی آموزش هاي خود برگزاري دوره هاي آموزش
مهارتی به دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاهی، معتادان بهبود یافته، روستاییان و زنان سرپرست خانوار را در دستور کار و اولویت

 
خود قرار داده است. 

عرب با بیان اینکه تلاش داریم تا از همه امکانات استان براي تقویت فرهنگ مهارت استفاده کنیم،خاطرنشان کرد: ترویج فرهنگ

 
مهارت و کارآفرینی در جامعه بدون شک آثار خوب اقتصادي و اجتماعی زیادي در سطج جامعه بدنبال دارد. 

انتهاي پیام/



مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده: مشکلات تولیدکنندگان به صورت

جدي پیگیري می شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1400/11/05

گروه استان ها- مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می شود و
مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي پیگیري خواهد شد.

گروه استان ها- مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت:
توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می
شود و مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت
صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي

 
پیگیري خواهد شد. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از رباط کریم، فاطمه سادات
حسینی در بازدید از دو واحد تولیدي نوشت افزار، لوازم
هنري و آموزشی و خمیر بازي و انواع ساعت در شهرك
صنعتی نصیرآباد اظهار داشت: در سال رفع موانع تولید با

 
تلاش مسئولان موانع پیش روي تولیدکنندگان باید برطرف شود. 

وي افزود: حمایت از تولیدکنندگان که در ایام کرونا تعدیل نیرو نداشته و با ظرفیت بالا روند تولید و عرضه محصولات را ادامه داده اند

 
در دستورکار وزارت صمت قرار بگیرد. 

مشاور وزیر صمت در امور زنان و خانواده با بیان اینکه تولیدکنندگان کشور در جنگ اقتصادي کشور در مقابل کشورهاي تحریم
کننده ایستاده اند بیان کرد: مسائل و مشکلات واحدهاي تولیدي در وزارت صنعت و معدن و معاون رئیس جمهور به صورت جدي

 
پیگیري خواهد شد. 

حسینی با تاکید بر استفاده از ظرفیت بانوان کارآفرین تأکید کرد: یکی از برنامه هاي وزارت صمت، تکریم از مقام زن است که بر

 
اساس آن واحدهاي تولیدي و کارخانه جات می بایست براي جامعه زنان اشتغال ایجاد کنند. 

وي با بیان اینکه توسعه اشتغال واحدهاي تولیدي با رفع موانع دو برابر می شود گفت: براي جلوگیري و پراکندگی حوزه بانوان «خانه

 
زنان و بانوان» براي ساماندهی زنان کارآفرین راه اندازي شد. 

مشاور وزیر صنعت، معدن و تجارت در امور بانوان به رفع برخی موانع جزئی واحدهاي تولیدي در ستاد تسهیل تأکید کرد و افزود:

 
واحدهاي تولیدي که اشتغال زنان را فراهم می کنند باید مورد توجه مسئولین قرار بگیرند. 

در ادامه رئیس صنعت، معدن و تجارت شهرستان رباط کریم به حضور صنایع کوچک و وجود 6 شهرك صنعتی در این شهرستان



 
اشاره کرد و گفت: حضور سرمایه گذران در شهرك هاي صنعتی رباط کریم حمایت و توجه مسئولان را می طلبد. 

 
بازدید نماینده ولی فقیه در استان کردستان از کارگاه صنایع دستی در سنندج/ کارآفرینی در استان توسعه یابد 

 
نمایشگاه دستاوردهاي بانوان کارآفرین در شهرستان ري افتتاح شد 

 
گزارش تسنیم از یک کارآفرینی خاص؛ تجلی زیبایی طبیعت زاگرس با دوخت لباس محلی 

مهناز ریاضتی تصریح کرد: پتانسل تولید پوشاك در شهرك صنعتی نصیرآباد بسیار بالا است و می توانیم قطب تولید پوشاك جنوب

 
غرب استان تهران شویم. 

رئیس اداره صمت رباط کریم در پایان خاطرنشان کرد: مشکلات واحدهاي تولیدي در حوزه هاي مختلف به ویژه طرح هاي توسعه و
تسهیلات که به سمت اشتغال پایدار گام برداشته اند که با تلاش مسئولان فرادستی می تواند برطرف شود.



وجود 30 هزار واحد راکد در کشور/ دولت مصمم به احیاي واحدهاي تعطیل

است

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1400/11/05

سید امیرحسین مدنی سه شنبه، پنجم بهمن ماه، در حاشیه بازدید از یک واحد تعطیل شده رب گوجه فرنگی در مشهد در
جمع خبرنگاران، اظهار کرد: بر اساس آمار اکنون در حوزه واحدهاي بخش هاي مختلف معدنی، کشاورزي و صنعتی بیش از 30 هزار

 
واحد تعطیل شده و راکد داریم. 

وي ادامه داد: برخی از این واحدها ممکن است قابل احیا نباشند، اما دست کم 20 تا 25 درصد قابل احیا هستند که در قالب نهضت

 
احیا براي بازگرداندن آن ها به چرخه تولید تلاش می کنیم. 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور با بیان اینکه مساله مهمی که اکنون کشور درگیر آن است تعطیلی بخشی از واحدهاي
صنعتی است که قابلیت احیا و بازگشت به چرخه تولید را دارند، تصریح کرد: بعضی از این واحدها به علت مسائلی که در سال هاي
گذشته هم در بخش هاي مدیریت، تحریم و تامین مالی وجود داشته دچار چالش هایی شده اند که برخی با تامین مالی قابل حل
است، بعضی مشکل تامین مالی نداشته و گرفتار پاره اي مشکلات حقوقی هستند که با یک تدبیر و تصمیم گیري به موقع می توان
آن ها را به چرخه فعالیت بازگرداند و البته شماري از تولید برگرداند و البته حل مشکل بعضی از این واحدها نیز نیازمند اتخاذ

 
تصمیمات فراقوه اي است. 

وي خاطرنشان کرد: برآورد ما این است که بیش از 50 درصد از این واحدها، مشکلات مالی ندارند و تعطیلی آن ها به دلیل بروز

 
مشکلات حقوقی، ساختاري، مدیریتی و تکنولوژي است که رفع آن احتیاج به اقدام و رسیدگی نهضتی دارد. 

مدنی اضافه کرد: از طریق ستادهاي تسهیل و رفع موانع تولید که در استان ها تشکیل می شود، تدابیري در این خصوص اندیشیده

 
است و بناي دولت بر این است که در مسیر احیاي واحدهاي اقتصادي تعطیل شده در سال هاي اخیر حرکت کند. 

به گزارش ایسنا، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور در سفر روز سه شنبه پنجم بهمن ماه خود به مشهد یک واحد تولیدي
پوشاك در منطقه کشف رود  را افتتاح کرد. کل سرمایه گذاري این واحد تولیدي 5 میلیارد تومان است که 3 میلیارد ریال آن از
تسهیلات صندوق کارآفرینی امید و از محل اشتغال روستایی پرداخت شده است. با افتتاح این واحد تولیدي هم اکنون حدود 80 نفر

 
در این واحد تولیدي پوشاك مشغول به کار شده اند. 

بازدید از یک واحد تولیدي رب گوجه فرنگی در روستاي فارمد، یک واحد تولیدي صنعتی در روستاي عسکریه، چند واحد بسته بندي
فرآورده هاي گوشتی در روستاي چاهشک، بازدید از روستاي کنگ و نمایشگاه دستاوردهاي سازمان تبلیغات اسلامی از دیگر برنامه

 
هاي سفر یک روزه سید امیرحسین مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم نهاد ریاست جمهوري، به مشهد است. 

انتهاي پیام



واکنش توئیتري دبیر شورایعالی امنیت ملی به شایعاتِ مذاکره با آمریکا /

شرایط دریافت وام تا 100 میلیون تومان بدون ضامن در توئیت قمري وفا

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1400/11/05

گزیده اي از پست هاي سیاسیون در فضاي مجازي را در گزارش زیر مشاهده می کنید.

باشگاه خبرنگاران جوان - چهره هاي سیاسی کشور هم مانند بقیه مردم در شبکه هاي اجتماعی صفحاتی را دارند که در آن
نسبت به اتفاقاتی که رخ می دهد پست یا توئیت هایی را منتشر می کنند. برخی از مسئولان حاضر در فضاي مجازي، گاهی از این
فضا براي اطلاع رسانی و پخش اخبار مربوط به حوزه هاي تحت اختیارشان نیز استفاده می کنند و به طور مستقیم با مردم در ارتباط

 
و پاسخگوي سوال هاي آن ها هستند. 

 
بیشتر بخوانید 

- دیدار رئیس مجلس با زنان کارآفرین / افزایش سهم پرداختی بیمه گران در حساب سخنگوي دولت محمدباقر قالیباف، رئیس

 
مجلس پستی از واقع گرایی دولت در روابط دیپلماتیک را در فضاي مجازي منتشر کرد: 

"رویکرد واقع گرایانه و چندجانبه نگر دولت سیزدهم به منظور بهره گیري از تمامی ظرفیت هاي راهبردي جمهوري اسلامی ایران در

 
حوزه سیاست خارجی، پنجره اي جدید براي تامین منافع ملی به خصوص بهره گیري از ظرفیت هاي اقتصادي کشور گشوده است. 

امروز روابط خارجی متوازن بر پایه استقلال و عزت ملی و دیپلماسی عمل گرا بر پایه فهم واقع بینانه از نظام چندقطبی حاکم بر
مناسبات جهانی، ضرورتی انکارناپذیر براي بهره مندي از تمامی ظرفیت هاي نظام بین الملل و مشارکت فعال در آن براي تامین منافع

 
ملت شریف ایران است.   

 
 

امیدوارم رویکرد صحیح دولت سیزدهم در بهره گیري از ظرفیت هاي کشور هاي همسایه و نگاه به شرق، در عمل و با تمرکز دستگاه
دیپلماسی کشور، به رفع موانع رشد و توسعه اقتصادي کشور و به دست آمدن منافع ملموس اقتصادي منجر و ثمرات آن در بهبود

 
وضعیت اقتصادي مشاهده شود.  " 



 
 

 
علی شمخانی، دبیر شورایعالی امنیت ملی با انتشار توئیتی به شایعاتِ مذاکره با آمریکا واکنش نشان داد: 

"تاکنون ارتباط با هیئت آمریکایی حاضر در وین با مبادله نوشتار غیر رسمی انجام شده و نیازي به بیش از این نیز نبوده و نخواهد

 
بود. این روش ارتباطی تنها زمانی با روش هاي دیگر جایگزین می شود که توافق خوب در دسترس باشد. مذاکرات وین" 

 
 

 
علی بهادري جهرمی، سخنگوي دولت با انتشار توئیتی درباره برنامه ملی تقویت کسب و کار و معیشت مرزنشینان نوشت: 

 
"وضعیت اقتصادي مناطق مرزي شایسته مرزنشینان غیور نیست. 

 
دولت برنامه ملی تقویت کسب و کار و معیشت مرزنشینان را تصویب کرد. 

 
با همراهی مردم و جدیت دولت در اجراي این مصوبه، ان شاءاالله اشتغال پایدار و زودبازده در 17 استان مرزي به ثمر خواهد نشست." 

 
 



 
مصطفی قمري وفا، مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزي شرایط دریافت وام 100 میلیونی را با انتشار توئیتی در حسابش اعلام کرد: 

 
"شرایط دریافت وام تا 100 میلیون تومان بدون ضامن 

 
طبق بخشنامه وزارت اقتصاد: 

 
دریافت وام تا 50میلیون تومان تنها با نامه کسر از حقوق 

 
دریافت وام تا 100میلیون تومان یک نامه کسر از حقوق همراه با چک یا سفته 

 
جامعه هدف پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن با اعتبارسنجی در مرحله اول" 





زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات

منبع: آرمان اقتصاديشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1400/11/05

معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایدرو در مراسم افتتاح شاخه زنان خانه مدیران سازمان مدیریت صنعتی و شبکه ساماندهی
مشاغل بانوان که به مناسبت گرامیداشت مقام زن و مادر برگزار شده بود به نقش و حضور پررنگ زنان در تمامی عرصه هاي خدمت
اعم از آموزش، پزشکی، خدمات درمانی اشاره کرد و گفت: در عرصه صنعت نقش بانوان در مراکزي مانند کنترل کیفیت، مراکز

 
آزمایشگاهی، توسعه، طراحی و مهندسی چه به لحاظ کمی و چه کیفی بارز بوده است. 

محسن صالحی نیا گفت: حضور زنان در عرصه فعالیت با توجه به شرایط فرهنگی و اقلیم جغرافیایی تغییر کرده و در برخی مشاغل

 
مانند واحدهاي مهندسی و یا تولید پوشاك بیشتر و در بخش هایی مانند تولید فولاد و خودرو کمتر است. 

رئیس ایدرو با اشاره به اینکه حدود یک سوم کارکنان سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران بانوان هستند ، گفت : دقت و تعهد

 
بانوان متخصص در انجام کارها قابل تقدیر هست. 

صالحی نیا در پایان با ابراز خرسندي از تشکیل شاخه زنان خانه مدیران با دعوت از بانوان متخصص و کارآفرین در اقصی نقاط کشور
گفت : الزام تحقق هدف ارتقا بهره وري و افزایش اشتغال ، زمینه سازي مشارکت حداکثري بانوان به عنوان لایه توانمند نیروهاي

انسانی است.



زمینه سازي نقش آفرینی بیشتر بانوان در صنعت و خدمات
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به گزارش برداشت روز، حضور زنان در عرصه فعالیت با توجه به شرایط فرهنگی و اقلیم جغرافیایی تغییر کرده و در برخی
مشاغل مانند واحدهاي مهندسی و یا تولید پوشاك بیشتر و در بخش هایی مانند تولید فولاد و خودرو کمتر است. رئیس

ایدرو با اشاره به اینکه حدود یک سوم کارکنان سازمان گسترش و (...)

معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایدرو در مراسم افتتاح شاخه زنان خانه مدیران سازمان مدیریت صنعتی و شبکه ساماندهی
مشاغل بانوان که به مناسبت گرامیداشت مقام زن و مادر برگزار شده بود به نقش و حضور پررنگ زنان در تمامی عرصه هاي خدمت
اعم از آموزش، پزشکی، خدمات درمانی اشاره کرد و گفت: در عرصه صنعت نقش بانوان در مراکزي مانند کنترل کیفیت، مراکز

 
آزمایشگاهی، توسعه، طراحی و مهندسی چه به لحاظ کمی و چه کیفی بارز بوده است. 

به گزارش برداشت روز، حضور زنان در عرصه فعالیت با توجه به
شرایط فرهنگی و اقلیم جغرافیایی تغییر کرده و در برخی مشاغل
مانند واحدهاي مهندسی و یا تولید پوشاك بیشتر و در بخش

 
هایی مانند تولید فولاد و خودرو کمتر است. 

رئیس ایدرو با اشاره به اینکه حدود یک سوم کارکنان سازمان
گسترش و نوسازي صنایع ایران بانوان هستند ، گفت : دقت و

 
تعهد بانوان متخصص در انجام کارها قابل تقدیر هست. 

صالحی نیا در پایان با ابراز خرسندي از تشکیل شاخه زنان خانه
مدیران با دعوت از بانوان متخصص و کارآفرین در اقصی نقاط کشور گفت : الزام تحقق هدف ارتقا بهره وري و افزایش اشتغال ، زمینه

سازي مشارکت حداکثري بانوان به عنوان لایه توانمند نیروهاي انسانی است.



دولت اجازه دهد براي ایجاد رقابت، خودرو وارد شود

منبع: پدال نیوزشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/11/05

نماینده مجلس خطاب به وزیر صمت گفت: اجازه بدهید خودرو وارد شود و قیمت ها هم بالا برود نه اینکه از خارج وارد نشود
و قیمت ها در داخل بالا برود.

به گزارش پدال نیوز به نقل از فارس، حسن نوروزي در واکنش به پاسخ وزیر صمت به سوال خود درباره چرایی تعیین نشدن
اعضاي هیئت مدیره شرکت هاي ایران خودرو و سایپا از سوي سهامداران با رد اظهارات وزیر گفت: می گویید قیمت سیمان 23
هزارتومان است اما الان قیمت سیمان در بازار 43 هزار تومان است. این تفاوت قیمت به جیب چه کسی می رود. می گویید در حال
برنامه ریزي هستیم کدام برنامه ریزي. مصوبه مجلس است که باید 3 ساله این صنعت به بخش خصوصی واگذار شود و الان این 3

 
سال گذشته است. 

وي اضافه کرد: اجازه بدهید قیمت یک پژو 10 میلیارد تومان شود اما اجازه بدهید خودرو از خارج وارد شود و رقابت ایجاد شود. شما
مانع ما می شوید که اجازه واردات داده شود، اجازه بدهید خودرو وارد شود و قیمت ها هم بالا برود نه اینکه از خارج وارد نشود و

 
قیمت ها در داخل بالا برود. 

نوروزي با انتقاد از پرتعداد بودن برخی واحدهاي صنعتی در کشور افزود: چرا در کشور 111 واحد تولید خودرو اعم از با پروانه، فعال،
غیر فعال و بدون پروانه وجود دارد؟ این تعداد معادل کل واحدهاي خودروسازي درمجموع بسیاري از کشورها است. چه کسی به چه
کسی در حال خیر رساندن است؟ چرا باید در یک کشور 144 واحد تولید سیمان فعال باشد اما قیمت این محصول هر روز بالاتر برود.

نماینده مردم رباط کریم در مجلس شوراي اسلامی خاطرنشان کرد: آیا مسئولان وزارتخانه هاي ما نمی دانند این هیولایی که منابع
کشور را می بلعد و بحران آلودگی ایجاد می کنند نباید براي آن ها فکر کرد. این واحدهاي تولید سیما 6 برابر واحدهاي چین و برخی

 
دیگر از کشورها است. 

وي اظهار داشت: کسی در تهران روزي 2 هزار پاکت سیمان دریافت می کند. اگر هر پاکت 15 هزار تومان سود داشته باشد این فرد
در روز چقدر سود می کند؟ می گویند هزار نفر عامل توزیع سیمان داریم که این عدد جعلی است و تنها 100 نفر هستند که عاملیت

 
توزیع سیمان را دارند. 

این نماینده مردم در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه 215 واحد تولید موتور سیکلت در کشور داریم که این تعداد 2 برابرتعداد
کشورهاي دیگر است، افزود: واحدهاي نظارتی ما نمی خواهند این مناسبات را به رسمیت بشناسند. برخی وزرا با مدیران ایران خودرو
و سایپا چاله چوله هاي وزارتخانه خود را پر می کنند. این ها می خواهند تا نسل هاي بعدي ما را نابود کنند. این رانت ها را می

 
خواهند پایدار کنند. 

نوروزي بیان داشت: واحدهاي تولیدي و صنعتی در ایران، پوششی براي چپاول و غارت است نه ایجاد اشتغال. الان مدت 3 دهه است

 
که مردم در اخبار و رسانه ها خبر ازافتتاح فلان طرح و پروژه می شنوند اما این طرح ها تاثیري در زندگی آنان ایجاد نمی کند. 



وي با تاکید بر مقدار بدهی ایران خودرو و سایپا گفت: امسال برآورد شده است که بدهی خودروسازان 18 هزار میلیارد تومان شود.
چرا براي این موضوع فکر نمی کنیم. چرا جوانانی که می توانند موشک هایی با برد چند هزار کیلومتر بسازند نمی توانند وارد

 
خودروسازي ها شوند و در این صنعت خودرو بسازند. 

وي ادامه داد: چرا امروز قدرت خودروسازي داخلی ما در نباید اختیار این جوانان قرار بگیرد. بسیاري ازسهام ایران خودرو و سایپا در
اختیار محتکران و ظالمان، ستمگران و افرادي خاص است. کسانی که 20 درصد خودرو را قرعه کشی می کنند و می فروشند و 80

 
درصد دیگر آن را به دست دلالان می رسانند و با افزایش قیمت به مردم می فروشند. 

وي خطاب به وزیر صمت گفت: تا کی می خواهیم خود را به غفلت بزنیم و حرف مشاوران پیر و پاتال وزارت صمت را گوش کنیم. این
ها کلاه گشادي بر سر رییس جمهور قبل گذاشتند و تا کی باید این وضع را تحمل کنیم. باید به جوان ها و انسان هاي فرهیخته و پر

 
تلاش اعتماد و از آنان استفاه کنیم تا صنعت خودرو نجات پیدا کند. 

وي با بیان اینکه دولت در خودروسازي 5 درصد سهام دارد بیان داشت: بگذارید سهامداران واقعی، اعضاي هیئت مدیره این

 
خودروسازها را انتخاب کنند. این ها خود می توانند خودرو سازي را از ورشکستگی نجات دهند. 

نوروزي تصریح کرد: در ژاپن و آلمان به ازاي هر 100 نفر چند خودرو درست می کنند و ما چند خودرو درست می کنیم. اگر این
وضعیت ادادمه یابد باید از جیب مردم پول در بیاوریم و به ایران خودرو و سایپا بدهیم. این ها کسانی هستند که به توصیه افراد سر
کار می آیند و احساس خطر هم نمی کنند. در این شرایط ایران خودرو و سایپا باید به صاحبان اصلی آن واگذار شود نه به افرادي که

 
اهل زد و بند و اهل معامله هستند. 

وي به نقش دولت در این حوزه اشاره کرد و گفت: دولت باید بر کیفیت و استاندارد سازي ساخت خودرودرجاهایی که می خواهند
سرمایه هاي ملت را غارت کنند نظارت کند.



پیرامون راه دیگر دسوتو | علی سرزعیم

منبع: کتاب نیوزشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/11/05

1912

 
 1912

 
زمینگیر کردن فقر در نظام اقتصاد بازار | الف 

هر روز در مترو شاهد افرادي هستیم که تلاش می کنند ما را متقاعد کنند تا اجناسی را از آنها بخریم. در خیابان شاهد دستفروشانی
هستیم که در کنار خیابان بساطی پهن کرده اند و اقلامی را می فروشند. هر از چندگاهی صداي وانت هایی را می شنویم که اجناسی
را با بلندگو می فروشند و یا اجناسی را از مردم خریداري می کنند. اگر به اطراف شهر برویم شاهد خانه هایی هستیم که به زحمت
سرپا هستند و معلوم است به سرعت و به شکل غیرقانونی ایجاد شده اند. می توانیم نسبت به این انسانهایی که هر روزه در کنار ما

 
هستند بی تفاوت باشیم و طوري رفتار کنیم که گویی آنها نیستند و یا بود و نبودشان براي ما مهم نیست. 

حتی می توان به آنها به عنوان یک مزاحم، یک قانون شکن، یک
مشکل و یا یک سمبل عقب ماندگی نگریست؛ ولی این نگرش
مسئله اي را حل نمی کند و مهمتر اینکه با رویکرد اخلاقی ما به
عنوان انسانی که نمی تواند نسبت به درد و رنج دیگر انسانها بی
تفاوت باشد سازگار نیست. سالهاي سال خیلی از کنار چنین
انسانهایی گذر می کنند و در بهترین حالت سري به حالت تاسف
تکان می دادند اما یک پرویی به نام ارناندو دسوتو
(Hernando de Soto) که در سوئیس بزرگ شده بود و
وقتی که اولین بار به پرو رفت نتوانست نسبت به این وضعیت بی

 
تفاوت بماند. 

وي با مردم دستفروش شروع به صحبت کرد و به تدریج دریافت
که ذهنیت هاي رایجی که نسبت به مردم فقیر وجود دارد درست نیست. به عنوان مثال اکثر مردم تصور می کنند همه فقرا پول
ندارند تا یک مغازه درست و درمان داشته باشند و به شکل رسمی فعالیت کنند. اما وقتی وي به درون زندگی فقرا وارد شد متوجه
شد آنها کسانی نیستند که خود بخواهند خارج از عرصه قانون کار کنند بلکه این رویه هاي رسمی است که نمی گذارد آنها به عرصه
فعالیت قانونی وارد شوند. به عنوان مثال، وي دریافت که قوانین در کشور وي و اکثر کشورهاي در حال توسعه طوري طراحی شده که
هزینه ورود به عرصه فعالیت رسمی آنقدر بالاست که فقرا گزینه اي جز فعالیت غیررسمی ندارند. مثلا اگر خانواده اي بخواهد زمینی
را به طور رسمی براي ایجاد خانه تصاحب کند باید 83 ماه یعنی 6 سال منتظر بماند تا در صورت تکمیل همه مدارك، دادگاه پرو



 
اجازه تصرف بدهد! در چنین وضعیتی آیا تصاحب غیرقانونی زمین گزینه معقول تري نیست؟! 

شاید خیلی از ما این همت یا دقت را نداشته باشیم که زندگی فقرا را از نزدیک بررسی کنیم ولی دوسوتو در کتاب خود «راه دیگر»
(The other path : the economic answer to terrorism) به دقت و تفصیل مراحل تصرف غیرقانونی زمین و ایجاد
مسکن هاي غیررسمی، ایجاد کنج هاي دستفروشی و نهایتاً مسافرکشی را شرح می دهد. وقتی خواننده همدلانه شرح تلاش هاي
مردمی را که ناگزیر از غیررسمی زیستن هستند، می خواند دیگر نمی تواند فقرا را افرادي تنبل بداند که خود مقصر بدبختی خود

 
هستند بلکه آنها را قربانی نظامی می بیند که جامعه بنا نهاده است. 

نویسنده به همین مقدار اکتفا نکرده بلکه موسسه اي را بنیان گذارده تا بتواند گامی در جهت مسئله فقرا بردارد. وي ابتدا موانع و
هزینه هاي بسیار بالاي قانونی شدن فعالیت هاي مختلف را احصا کرده و به دولت پرو پیشنهاد کرد تا این هزینه ها را کاهش دهد.
وي سپس نشان می دهد که وقتی فقرا ناگزیر می شوند در حالت غیررسمی بمانند هزینه هاي بسیار زیادي براي تداوم فعالیت خود
می کنند چرا که قانون و نهادهاي قانونی از فعالیت هاي آنها هیچ پشتیبانی نمی کند. همچنین سرمایه اي که آنها به شکل غیررسمی
جمع آوري می کنند چون در عرصه غیررسمی است نمی تواند حکم وثیقه را بیابد و چون وثیقه ندارد نمی تواند از نهادهاي مالی
اعتبار دریافت کند و به همین دلیل یا باید از افراد غیررسمی با بهره هاي بالا وام بگیرد یا قید گسترش فعالیت را بزند. نویسنده با
شرحی تحسین کردنی براي خوانندگان شرح می دهد که چگونه فقرا در شرایطی قرار دارند که تمام خلاقیت و قوه کارآفرینی خود را
به کار می گیرند تا در نظامی که قربانی آن هستند دوام بیاورند و بتوانند به معیشت خود سامان دهند. آدمی وقتی این کتاب را به
پایان می برد ناخودآگاه می بیند که چقدر نگاهش به تدریج و آرام آرام نسبت به فقرا تغییر کرده و چگونه در نگاهش آنها از انسانهایی

 
که هزینه تنبلی خود را می دهد به انسانهایی که چقدر پرتلاش هستند تغییر کرده اند. 

کتاب «راه دیگر»، کتابی عادي نیست و خواننده بعد از خواندن آن تغییراتی در خود و نگاهش حس می کند. این کتاب تنها کتابی
علمی نیست بلکه کتابی است که راه حل هاي عملی ارائه می دهد. این کتاب در کشوري عرضه شد که چریک هاي کمونیست، این
دیدگاه را ترویج می کردند که مشکل فقر مردم تنها با واژگون کردن نظام مالکیت خصوصی و اقتصاد بازار قابل حل است و با این
دیدگاه مردم را به تشکیلات خود جذب می کردند. کتاب در مقابل نشان می داد که مشکل فقر در درون نظام اقتصاد بازار قابل حل
است و نیازي به توسل به نظام کمونیسم نیست. انتشار این کتاب موجب شد تا تبلیغات گروه چریکی راه درخشان در پرو جاذبه خود
را از دست دهد. عنوان کتاب که «راه دیگر» است طعنه اي است به نسخه راه درخشان آن گروه چریکی. وقتی انتشار این کتاب نگاه
ها را پرو تغییر داد گروه مذکور دست به کار شد و سوء قصد به جان نویسنده را در دستور کار قرار داد و حداقل دو بار به وي سوء
قصد نمود. در یک نوبت خودرو وي گلوله باران شد و در نوبتی دیگر یک بمب قوي در مقابل موسسه اي که وي براي تکمیل و تدوین
ایده هایش تشکیل داده بود منفجر کرد. خوشبختانه نویسنده از هر دو سوء قصد جان سالم به در برد. لذا باید به کتاب به عنوان

 
کتابی نگریست که نویسنده خود بابت آن جانش را به گرو گذاشته است. 

کتاب همانگونه که در پرو مورد استقبال شدید قرار گرفت، در کل جهان نیز به شدت سر و صدا کرد. انبوهی از شخصیت هاي سیاسی
مشهور آن را خواندند و دیدگاه هاي موجود در آن را تحسین کردند. حسن شهرت دسوتو موجب شد تا رئیس جمهور پرو که در ابتدا
مشوق و حامی اجرایی شدن دیدگاه هاي وي بود، نسبت به این محبوبیت احساس خطر کرده و نویسنده را یک رقیب بالقوه قلمداد
کند. همین امر موجب شد تا آنها فعالیت و همکاري خود را با دولت پرو موقتاً تعطیل کنند و همین امور را به شکل مشاوره در دیگر

 
کشورهاي جهان سوم دنبال نمایند. 

کتاب روایتی است خواندنی و دقیق از زندگی کسانی که در کنار ما هستند اما ما تا کنون نسبت به آنها بی تفاوت بوده ایم. ترجمه
(جعفر خیرخواهان) روان و سلیس آن موجب می شود تا خواننده حس نکند که ترجمه بودن کتاب مانعی براي طی کردن مسیر



جالبی است که نویسنده خواننده را با خود به طی کردن آن می کشاند. قطعاً خواندن این کتاب براي همه کسانی که نسبت به مقوله
فقر، توسعه نیافتگی و عدالت دغدغه دارند امري ضروري است و چشم اندازهاي نوینی را پیش روي آدمی می گشاید. چشم انتظار

 
روزي هستیم که آموزه هاي این کتاب براي کاهش فقر و درد و رنج مردم فقیر ایران به کار گرفته شود. به امید رسیدن آن روز. 

................ تجربه ي زندگی دوباره ...............



استاندار همدان: تعلل یا تعطیلی واحدهاي تولیدي استان پذیرفته شده نیست
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گروه استان ها- استاندار همدان: با بیان رویکرد دولت سیزدهم و حمایت جدي از تولید و اشتغال گفت: تعلل یا تعطیلی واحد
هاي تولیدي استان پذیرفته شده نیست.

گروه استان ها- استاندار همدان: با بیان رویکرد دولت
سیزدهم و حمایت جدي از تولید و اشتغال گفت: تعلل یا
تعطیلی واحد هاي تولیدي استان پذیرفته شده نیست. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از همدان، علیرضا قاسمی
فرزاد ظهر امروز در کارگروه تسهیل و رفع موانع کسب و
کار استان اظهار داشت: با توجه به پرونده هاي گذشته و
بروز مشکلاتی در برخی وام هاي بانکی به تولیدکنندگان
باید در نظر گرفتن اهلیت افراد در دادن وام ها سنجیده

 
شود و توان او در نظر گرفته شود. 

 
سهم بخش کشاورزي از تولید ناخالص داخلی به 11 درصد رسید 

 
دبیر شوراي عالی مناطق آزاد از واحدهاي تولیدي فعال قم بازدید کرد 

قاسمی فرزاد خطاب به مدیران ارشد اقتصادي استان گفت: قبل هر کاري اهلیت فرد مورد برسی قرار گیرد و واحدهاي تولیدي به

 
افراد توانمند و با تجربه واگذار شود که امتحان پس داده هستند. 

 
وي با توجه به واگذاري واحدهاي تولیدي عنوان کرد: با درخواست کنندگان نباید به نوعی عمل شود که منابع و امکانات اتلاف شود. 

قاسمی فرزاد تاکید کرد: اهلیت افراد براي واگذاري واحدهاي تولیدي با جدیت و طبق قانون سنجیده شود تا از بروز مشکلات

 
پیشگیري شود. 

استاندار همدان تصریح کرد: باید به محض بروز نخستین نشانه هاي اشکال در روند یک مجموعه تولیدي و صنعتی وارد عمل شد و به

 
دنبال پیشگیري باشیم و در این حوزه تعلل یا تعطیل شدن واحدهاي تولیدي استان پذیرفته شده نیست. 

این مقام مسئول ضمن بیان اینکه توان مدیریت یک علم و یک هنر است افزود: در واگذاري واحدهاي تولیدي بررسی هاي دقیق انجام

 
شود و افراد توانمند و با تجربه در اولویت باشند. 

وي بهره گیري از علم و دانش نوآورانه را در مدیریت واحدهاي صنفی لازم و ضروري دانست و گفت: با مدیریت خوب و هدایت



 
واحدهاي تولیدي، باید منابع و ثروت استان را به سمت بهره وري سوق داد. 

استاندار همدان گفت: با توجه به تحمیل تحریم هاي ناجوانمردانه توسط دشمن از بعد انقلاب اسلامی در همین وضعیت تحریم ها
شرکت ها و واحدهایی در استان بودند که نه تنها تعدیل نیرو نداشتند و با مدیریت علمی و مناسب توانستند واحد خود را هدایت

 
کنند. 

وي با توجه به مدیریت جهادي دولت سیزدهم گفت: سازمان صمت و شرکت شهرك هاي صنعتی با رصد دقیق به مجموعه هاي
صنعتی و تولیدي که درگیر چالش هستند مشاوره هاي جدي و تخصصی ارائه کنند.



استاندار چهارمحال و بختیاري: احداث پارك پتروشیمیایی و پارك اوره رزینی

در استان تسریع شود
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گروه استان ها- استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: باید تمامی دستگاه هاي متولی براي تسریع روند احداث پارك
پتروشیمیایی در بروجن و پارك اوره رزینی در لردگان همکاري لازم را داشته باشند.

گروه استان ها- استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: باید
تمامی دستگاه هاي متولی براي تسریع روند احداث پارك
پتروشیمیایی در بروجن و پارك اوره رزینی در لردگان

 
همکاري لازم را داشته باشند. - اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از شهرکرد، به نقل از روابط
عمومی استاندار چهارمحال و بختیاري،غلامعلی حیدري در
نشست هیئت امناي پارك پتروشیمیایی بروجن و پارك
اوره رزینی لردگان با اشاره به اینکه نرخ بیکاري در این
استان بالا است اظهار کرد: توسعه صنعت می تواند گام

 
موثري در راستاي ایجاد اشتغال پایدار براي افراد جویاي کار در شهرستان هاي چهارمحال و بختیاري باشد. 

وي با تاکید بر اینکه براي حل مشکلات احداث پارك پتروشیمیایی در بروجن و پارك اوره رزینی در لردگان باید به دنبال راه میانبر

 
باشیم، توضیح داد: باید تمامی دستگاه هاي متولی براي تسریع روند احداث این پارك همکاري لازم را داشته باشند. 

حیدري با تاکید بر اینکه قبل از آغاز احداث پارك پتروشیمیایی در بروجن باید تدابیر لازم براي ایجاد زیرساخت ها اندیشیده شود،

 
گفت : در شهرستان بروجن با بحران آب مواجه هستیم، بنابراین باید محدودیت ها در تخصیص آب در نظر گرفته شود. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با تاکید بر لزوم تسریع در اخذ مجوزات براي احداث پارك اوره رزینی در لردگان و پارك پتروشیمیایی
در بروجن، تصریح کرد: معاون هماهنگی امور اقتصادي استانداري و مدیرکل صمت به سرعت روند اخذ مجوزهاي را پیگیري کنند،

 
می توان این پروژه ها را در لیست کلنگ زنی هاي سفر ریاست جمهوري قرار داد. 

وي در ادامه با بیان اینکه نرخ بیکاري در شهرستان هاي لردگان و خانمیرزا بالاتر از سایر شهرستان هاي چهارمحال و بختیاري است،

 
اظهار کرد: باید از تمامی ظرفیت ها براي ایجاد اشتغال پایدار بهره مند شویم. 

حیدري با تاکید بر اینکه سرمایه گذاري در مناطق محروم براي ایجاد اشتغال یک کار بسیار ارزشمند محسوب می شود، توضیح داد:
براي آغاز فرآیند احداث پارك اوره رزینی لردگان یک فرصت دو ماهه تعیین شود و مدیرعامل گروه پترول نسبت به بررسی فنی و

 
اقتصادي محل اجراي طرح اقدام نماید. 



استاندار چهارمحال و بختیاري یادآور شد: یکی از عوامل توسعه در کشورهاي پیشرفته استفاده از ظرفیت بخش خصوصی است،

 
بنابراین باید جذب سرمایه گذار در احداث واحدهاي صنعتی که منجر به ایجاد اشتغال می شود، مورد توجه قرار بگیرد. 

 
پتروشیمی کارون شرکت دانش بنیان شد/ علی عسگري: در صنعت پتروشیمی به سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت می کنیم 

 
واگذاري هلدینگ خلیج فارس می تواند باعث انحصار در صنعت پتروشیمی شود 

 
واگذاري سهام هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس رسماً لغو شد 

وي با بیان اینکه سرعت در راه اندازي پارك پتروشیمایی بروجن و پارك اوره رزینی لردگان بسیار مهم است، عنوان کرد: نرخ بیکاري
و آمار مهاجرت در این شهرستان ها بالا است، بنابراین ایجاد شغل پایدار باید در اولویت قرار بگیرد.




